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Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.01’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονο-
µικού έτους 2023».

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Λιάκος εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά,
καληµέρα!

Τις επιµέρους πτυχές και τα οικονοµικά στοιχεία του προϋπο-
λογισµού είχαµε την ευκαιρία να ακούσουµε και θα τα ακού-
σουµε στη συνέχεια αναλυτικά από τις τοποθετήσεις των
Υπουργών αλλά και των εκλεκτών συναδέλφων.

Στην οµιλία µου, λοιπόν, επέλεξα να σταθώ κυρίως στη σηµα-
σία του ίδιου του προϋπολογισµού, ενός ιστορικού προϋπολογι-
σµού, θα µου επιτρέψετε να πω. Έχει ακουστεί πολλές φορές,
αλλά θα ήθελα να το αναφέρω και εγώ. Είναι ιστορικός, γιατί
είναι ο πρώτος προϋπολογισµός των τελευταίων δώδεκα ετών
που καταρτίζεται εκτός των στενών ορίων της ενισχυµένης επο-
πτείας.

Να σας θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι το 2018,
από αυτή εδώ την Αίθουσα, πανηγυρίζατε για το γεγονός ότι φέ-
ρατε τον πρώτο προϋπολογισµό εκτός µνηµονιακού προγράµ-
µατος. Παραλείψατε, όµως, να αναφέρετε ότι οι πολιτικές σας
και το περίφηµο «θα σκίσουµε τα µνηµόνια» οδήγησαν τη χώρα
σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας.

Και άλλες χώρες, όµως, είχαν µνηµόνια, κύριοι συνάδελφοι,
και δεν πέρασαν από αυτό το καθεστώς. Η Ελλάδα είναι η µόνη
χώρα η οποία από το 2018 βρισκόταν σε καθεστώς ενισχυµένης
εποπτείας, η µοναδική εξαίρεση στην Ευρώπη.

Σε αντίθεση µε τους λαϊκισµούς της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, που τόσο επιζήµιοι αποδείχτηκαν για τη χώρα, η σηµερινή
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει καταφέρει να έχει
έναν θετικό αντίκτυπο στην καθηµερινότητα των πολιτών. Με τις
µεταρρυθµιστικές πολιτικές που εφάρµοσε από το 2019 µέχρι
και σήµερα και που θα συνεχίσει να εφαρµόζει και την επόµενη
τετραετία, αν ο ελληνικός λαός επιλέξει -που πιστεύω ότι θα επι-
λέξει- να είµαστε και πάλι κυβέρνηση, έδωσε πάρα πολλές λύσεις

και αναβάθµισε τη χώρα διεθνώς.
Οι µεταρρυθµίσεις αυτές είναι που επέτρεψαν στην ελληνική

οικονοµία να επιδείξει αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα κατά τη διάρ-
κεια των κρίσεων των τελευταίων τριών ετών και να αναπτυχθεί
µε διπλάσιο ρυθµό έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου το 2022
και µε τριπλάσιο το 2023.

Ας σταθούµε, όµως, λίγο στις κρίσεις, γιατί δυστυχώς η θητεία
της Κυβέρνησης συνέπεσε µε µια περίοδο διεθνών κρίσεων, από
την κρίση του Έβρου το 2020, που σηµατοδότησε την κλιµάκωση
της ακραίας επιθετικότητας της Τουρκίας και που οδήγησε στην
αύξηση των εξοπλιστικών δαπανών της χώρας µας, από την παν-
δηµία του COVID, που, εκτός από υγειονοµική κρίση, ήταν και
ιδιαίτερα καταστροφική για την παγκόσµια οικονοµία, µέχρι και
την ενεργειακή κρίση, που αποτέλεσε απόρροια της επίθεσης
της Ρωσίας στην Ουκρανία. Η τελευταία αυτή κρίση, πρωτοφα-
νής για τα ιστορικά δεδοµένα, είναι ένα µείγµα πληθωρισµού και
προβλήµατος στις αλυσίδες προσφοράς.

Για άλλη µια φορά, η Κυβέρνηση απέδειξε ότι κατανοεί το
κύµα ακρίβειας που σαρώνει όλον τον κόσµο, ροκανίζει το δια-
θέσιµο εισόδηµα και αυξάνει το κόστος των επιχειρήσεων. Για
τον λόγο αυτό, η Κυβέρνηση έλαβε το 2022 τα περισσότερα δη-
µοσιονοµικά µέτρα για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης
και αυτό θα συνεχίσει να κάνει και το 2023. Δεν δίστασε, µάλιστα,
να βγει µπροστά και να είναι µια από τις πρώτες χώρες των είκοσι
επτά κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν επιβά-
λει εισφορά ή και παρακράτηση στα υπερβάλλοντα κέρδη των
παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας και µάλιστα µε τον µεγαλύ-
τερο συντελεστή. Τα ποσά αυτά επιστρέφονται στους πολίτες µε
κοινωνικά δίκαιο τρόπο µέσω των µέτρων στήριξης.

Συνεχίζοντας αυτή την πολιτική, που στόχο έχει την απορρό-
φηση µεγάλου µέρους των ανατιµήσεων της ενέργειας για τα
νοικοκυριά, στον προϋπολογισµό έχουν ενσωµατωθεί µέτρα
ύψους 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αλλά και αποθεµατικό 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ για νέες ενισχύσεις.

Παράλληλα, για τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα προβλέ-
πεται η ενίσχυση διακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών, προκει-
µένου να ανταποκριθούν στο αυξηµένο κόστος λιπασµάτων και
πενήντα χιλιάδων κτηνοτρόφων, για τις αυξηµένες τιµές στις
ζωοτροφές, µε παράλληλη µείωση του ΦΠΑ, ενώ έχει επιστραφεί
στους αγρότες ο ειδικός φόρος κατανάλωσης πετρελαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα τέσσερα χρόνια, µε
όλες τις απρόσµενες κρίσεις που αντιµετώπισε όχι µόνο η χώρα
µας, αλλά ολόκληρος ο πλανήτης, αυτή η Κυβέρνηση απέδειξε,
κατά τη γνώµη µου, κάτι πολύ σηµαντικό, ότι έχει κοινωνικά αν-
τανακλαστικά. Δεν υπήρξε ούτε µια κοινωνική ανάγκη που να
έµεινε αναπάντητη. Μια Κυβέρνηση της «ανάλγητης Δεξιάς»,
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όπως σας αρέσει να µας αποκαλείτε, αποδείχθηκε στην πράξη
πιο κοντά στον κάθε πολίτη από ό,τι όλοι οι θιασώτες της «αρι-
στεροσύνης» γενικά. Και όλα αυτά, µε παράλληλη στήριξη των
επενδύσεων. Διότι, για εµάς, δεν γίνεται να υπάρχει ανάπτυξη
χωρίς να υπάρχουν παραγωγικές επενδύσεις.

Την τριετία 2020 - 2022, οι επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 30%
και είχαν θετική συνεισφορά στο ΑΕΠ της χώρας, τη στιγµή που
η συνεισφορά στην υπόλοιπη Ευρώπη ήταν αρνητική. Μάλιστα,
σύµφωνα µε τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελ-
λάδα θα είναι πρωταθλήτρια στον ρυθµό ανάπτυξης των επεν-
δύσεων για την επόµενη τριετία. Αυτό αποδεικνύεται, άλλωστε,
και από την εµπιστοσύνη που δείχνουν παγκόσµιοι επιχειρηµατι-
κοί κολοσσοί στο να επενδύσουν στη χώρα µας.

Η αναπτυξιακή πορεία της χώρας φαίνεται ότι θα αναπτυχθεί
περαιτέρω το 2023 µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας και του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Δεν θα υποστηρίξω ποτέ ότι όλα έχουν γίνει σωστά. Προφα-
νώς και έχουν γίνει λάθη µέσα σε όλη αυτή τη διαχείριση κρίσεων
και την παράλληλη προσπάθεια ανάπτυξης. Πιστεύω όµως -και
το αναγνωρίζουν αυτό όλοι οι πολίτες- ότι η επιτυχία αυτής της
Κυβέρνησης είναι ο συγκερασµός της επιτυχίας και της ευηµε-
ρίας των αριθµών µε την ευηµερία των πολιτών. Δεν έχει υπάρξει
ούτε ένα οικονοµικά δηµοσιονοµικό όφελος που να µην έχει µε-
ταφραστεί σε µέτρο κοινωνικής πολιτικής.

Θέλω, όµως, συγκεκριµένα να σταθώ σε κάτι πολύ σπουδαίο
που εµπεριέχεται σε αυτόν τον προϋπολογισµό και αφορά απο-
κλειστικά στη γενιά µου. Αυτός ο προϋπολογισµός έρχεται να
δώσει λύση στο µείζον πρόβληµα του αυξηµένου κόστους στέ-
γασης για τους νέους, µε στόχο να αρχίσει να υλοποιείται από
το πρώτο τρίµηνο του 2023 το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ -
ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ» και το πρόγραµµα «ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ - ΕΝΟΙΚΙΑΖΩ»,
δύο προγράµµατα που παρέχουν επιδοτήσεις για ανακαινίσεις
και εξοικονόµηση ενέργειας κατοικιών, καθώς και χαµηλότοκου
δανεισµού για πρώτη κατοικία από νέους και νέα ζευγάρια έως
τριάντα εννιά ετών. Είναι ακόµη µία ευρεία κοινωνική ανάγκη η
οποία απαντάται αποτελεσµατικά, άµεσα και ρεαλιστικά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας, θέλω να αναφέρω για άλλη
µία φορά τη σηµασία που έχει δώσει η παρούσα Κυβέρνηση στην
αύξηση του εθνικού πλούτου, ενός πλούτου που έχει κατ’ επέ-
κταση µοιραστεί δίκαια, µε έναν µηχανισµό ο οποίος έχει δηµι-
ουργηθεί, σε όλους τους πολίτες. 

Να είστε καλά! Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπέστατος στον χρόνο
σας.

Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει η κ. Θεοδώρα Τζά-
κρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρ-
νηση, η οποία έχει χάσει τον λογαριασµό, φέρνει προς ψήφιση
έναν προϋπολογισµό κύκνειο άσµα. Μελετώντας το νοµοσχέδιο
του προϋπολογισµού, κατέληξα στο συµπέρασµα ότι οι «επικοι-
νωνισµοί» του Μεγάρου Μαξίµου δεν είναι απλώς µια πολιτική
τακτική συγκάλυψης απροκάλυπτων σκανδάλων, αλλά έχουν πε-
ράσει στο DNA της απερχόµενης Κυβέρνησης και κυριαρχούν
στο σύνολο των νοµοσχεδίων, τα περισσότερα εκ των οποίων
έχουν δόλιο σκοπό και στοχεύουν στην αποσυναρµολόγηση της
ελληνικής δηµοκρατίας. 

Από την πρώτη µέρα που ανέλαβε ο κ. Σταϊκούρας το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών ως εντολοδόχος του επιτελικού προϊσταµένου
του, δεν ανέµενα κάτι περισσότερο από µια απλή διαχειριστική
και διεκπεραιωτική υπουργική θητεία. Με αυτόν τον προϋπολο-
γισµό, όµως, ο κ. Σταϊκούρας αδικεί ακόµη και αυτή τη στοιχει-
ωδώς αξιοπρεπή παρουσία του στο Κοινοβούλιο. Πάµε, λοιπόν,
να τα πάρουµε µε τη σειρά. Για την οικονοµία του χρόνου, θα
απευθύνω τα ερωτήµατά µου στον κ. Σταϊκούρα, ρωτώντας όµως
επί της ουσίας τον κ. Μητσοτάκη.

Κύριε Σταϊκούρα, παραλάβατε µια χώρα µε ρυθµισµένο χρέος
και 37 δισεκατοµµύρια ευρώ στο ταµείο. Παραλάβατε υπογε-
γραµµένες συµφωνίες που, πέρα από τους πόρους ελάφρυνσης
που εισπράττετε τακτικά και φτάνουν τα 800 εκατοµµύρια ευρώ

τη δόση, εγγυήθηκαν εξαιτίας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ την εισ-
ροή άνω των 67 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και από το ΕΣΠΑ της περιόδου 2022 - 2027. Συνολικά
δηλαδή σε τριάµισι χρόνια, χωρίς καµµία δική σας συµµετοχή,
κυβερνήσατε έχοντας ένα «µαξιλάρι» που υπερβαίνει τα 100 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Και κατορθώσατε τα 37 δισεκατοµµύρια
ευρώ να τα διασπαθίσετε σε απευθείας αναθέσεις και εξυπηρέ-
τηση του πελατειακού σας κράτους και τα 67 δισεκατοµµύρια
ευρώ να τα κατευθύνετε σε µια σειρά εντεταλµένων νοµοσχεδίων
στις τσέπες των ολιγαρχών που σας βοήθησαν ως κόµµα να κα-
θίσετε στα πρωθυπουργικά έδρανα. 

Έρχεστε, κύριε Σταϊκούρα, σε µια χώρα καθηµαγµένη από τη
φτώχεια και την ανέχεια που εσείς προκαλέσετε, σε µια χώρα
που πλέον για πρώτη φορά από την είσοδό µας στην Ευρωζώνη
βιώνει στασιµοπληθωρισµό σε τοξικό επίπεδο, πέριξ του 10%
στα επίσηµα στατιστικά στοιχεία. Οι πολίτες όµως ζουν µε αυτά
που έχουν και αυτά που έχουν δεν τους φτάνουν µέχρι τις 15 του
µήνα. Και αν εφαρµοστεί ο προϋπολογισµός που εσείς φέρνετε
σήµερα, δεν θα τους φτάνουν ούτε µέχρι τις 10 του µήνα.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε αντιληφθεί ως Υπουργός Οικονοµικών
ότι στην Ελλάδα το χρέος των πολιτών προς τα δηµόσια ταµεία
και προς τον ΕΦΚΑ έχει ξεπεράσει τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ;
Και εσείς καταργήσατε τη ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων
που εµείς ψηφίσαµε και εφαρµόσαµε. Έχετε αντιληφθεί ότι έχετε
εγγυηθεί µε 19 δισεκατοµµύρια ευρώ δηµοσίου χρήµατος τα
κόκκινα δάνεια που διαχειρίζονται οι τράπεζες και τα funds,
ακόµα και Βουλευτές σας, και ότι, αν καταπέσουν αυτές οι εγ-
γυήσεις του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ», αυτά θα εγγραφούν στο δη-
µόσιο χρέος, για να ξανασώσετε τις τράπεζες και τις εταιρείες
διαχείρισης των απαιτήσεων των τραπεζών µε δηµόσιο χρήµα,
ώστε να δίνουν µηδενικά επιτόκια καταθέσεων και να εκτοξεύ-
σουν τα επιτόκια δανεισµού των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων; Διότι αυτός είναι ο στόχος σας, να κλείσουν όλα. 

Βέβαια, ακούσαµε εχθές τη συγκινητική ιστορία του κ. Σταϊ-
κούρα, ο οποίος ως ένας νέος «Ροµπέν των φτωχών» προέταξε
τα γενναία και στιβαρά του µπράτσα ενώπιον των αθλίων τραπε-
ζιτών -οι οποίοι παρεµπιπτόντως, στη συντριπτική τους πλειοψη-
φία, διορίζονται από τον ίδιο- και, από ό,τι ακούσαµε, τελικά
νικήθηκε και έπεσε έντιµος, µαχόµενος στη µάχη για το δίκιο των
πολλών! Και υποθέτω ότι µέχρι τις εκλογές ο κ. Σταϊκούρας θα
δηµοσιεύσει και µια νέα σειρά επεισοδίων µε τους τραπεζίτες,
που είµαι σίγουρη ότι εξαιτίας της σταθερής βούλησης όλης της
Κυβέρνησης να τα βάζει µε τα λαϊκά συµφέροντα θα καταφέρει
άλλη µια περιφανή νίκη, παρόµοια µε αυτή του ρεύµατος, να «αρ-
µέγει» δηλαδή τους Έλληνες φορολογούµενους, µέσω του προ-
ϋπολογισµού και µέσω των λογαριασµών τους, για να τα δίνει
στους παραγωγούς ρεύµατος!

Έχετε αντιληφθεί ότι η αύξηση του ΑΕΠ που εµφανίζεται στην
αιτιολογική σας έκθεση οφείλεται αποκλειστικά και µόνο στην
κατανάλωση και στην υπερφορολόγηση στον κλάδο της ενέρ-
γειας και των καυσίµων και ότι στην ουσία το ΑΕΠ της χώρας
συρρικνώνεται; Πού είναι, κύριε Υπουργέ, τα έσοδα από την
πρωτογενή παραγωγή και τον τουρισµό; Πού είναι τα έσοδα από
τη µικροµεσαία µεταποιητική δραστηριότητα; Και πώς εκτυλίσ-
σεται η προστιθέµενη αξία των προϊόντων που καταναλώνονται
στην επικράτεια; Και τολµάτε να έρχεστε µε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό και να µηδενίζετε κάθε κονδύλι που θα µπορούσε να
βοηθήσει την αγροτική παραγωγή να σταθεί στα πόδια της, τον
εµπορικό κόσµο να σταθεί στα πόδια του, την ίδια στιγµή που
στερείτε από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις την πρόσβασή τους
στα χρηµατοδοτικά εργαλεία των τραπεζών και του Ταµείου Ανά-
καµψης; 

Ή µήπως δεν έχετε αντιληφθεί ότι µόνο το 6% των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων έχει θεωρητική και µόνο πρόσβαση στα µι-
κροποσά του ΕΣΠΑ, που, ακόµη και αν τα χρησιµοποιήσουν,
αρκούν µόνο για να ενισχύσουν τα ταµεία των ολιγοπωλίων που
δηµιουργήσατε; Δίνετε δηλαδή εγγυηµένη πρόσβαση 20.000
ευρώ στους µικροµεσαίους και τις νεοφυείς επιχειρήσεις για να
αποκτήσουν έναν υπολογιστή, ένα ρούτερ; Αστεία πράγµατα! 

Κύριε Σταϊκούρα, αυτός ο προϋπολογισµός δεν ξεφεύγει από
τον κανόνα των δολίων νοµοσχεδίων σας, γιατί οι εντολοδότες
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σας, αφού έλεγξαν την ενέργεια και τις τράπεζες, τώρα θέλουν
να ελέγξουν το σύνολο της εµπορικής και της παραγωγικής δρα-
στηριότητας. Ακόµη αφαιρέσατε τα κονδύλια των 750 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, που εσείς είχατε ψηφίσει πέρσι και δεν εκταµιεύσατε,
για τη δηµιουργία µικρών φωτοβολταϊκών πάρκων αυτοκατανά-
λωσης για τους αγρότες. Ακόµη και αυτά τα 750 εκατοµµύρια
ευρώ τα καταργείτε και επίσηµα από τον φετινό προϋπολογισµό. 

Ακόµη και τα κονδύλια του προγράµµατος «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»
τα µεταφέρατε σε έναν κωδικό ενός θεωρητικού σχεδίου από-
κτησης κατοικίας για εκατό χιλιάδες δικαιούχους, µε τις γνωστές
διαδικασίες. Και σας προκαλώ να µου πείτε ποιος και από πού
µπορεί να βρει, όταν είναι είκοσι πέντε ή τριάντα ή τριάντα πέντε
χρονών, ένα σπίτι µε 150.000 ευρώ σε αυτή τη χώρα και ειδικά
στα µεγάλα αστικά κέντρα; Μετατρέψατε, δηλαδή, ένα πρό-
γραµµα που ενίσχυε τη µικροοικονοµία κάθε περιοχής σε ένα
«πρόγραµµα real estate», προφανώς γοητευµένος από τις τιµές
και τη λογική απόκτησης ακινήτων της ελεγχόµενης από τη βελ-
γική δικαιοσύνη κ. Καϊλή. 

Κύριε Σταϊκούρα, αυτός ο παραλογισµός είναι το κύκνειο άσµα
σας και η κλινική απόδειξη της αποτυχίας των νεοφιλελεύθερων
πολιτικών στην Ευρώπη. Αρκεί να ρίξει κανείς µια µατιά στο ισο-
ζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και θα τροµάξει από το έλλειµµα
των εξαγωγών και από τη σύνθεση των δαπανών στον τοµέα της
κατανάλωσης αγαθών και υπηρεσιών. Αρκεί να ρίξει κανείς µια
µατιά στα κονδύλια που προβλέπονται για το κοινωνικό κράτος,
για να συµπεράνει ότι σε µια περίοδο πρωτοφανούς υγειονοµι-
κής και κοινωνικής κρίσης τα µειώνετε, γιατί µόλις πριν από λίγες
ηµέρες σε αυτή την Αίθουσα ψηφίσατε την ιδιωτικοποίηση του
ΕΣΥ και ήδη άρχισαν να κλείνουν κρίσιµες κλινικές και νοσοκο-
µεία, όπως θα συµβεί στην Κρήτη και προσεχώς σε ολόκληρη τη
χώρα. 

Από πού θα δώσετε αυξήσεις στις συντάξεις, όταν και αυτά τα
κονδύλια µειώνονται; Οι µόνες αυξήσεις που θα δουν οι συντα-
ξιούχοι, όπως οµολόγησε ο ίδιος ο κ. Χατζηδάκης στην τηλεό-
ραση, είναι αυτές που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε το 2017 και
δεν τις αναπροσαρµόσατε καν στο ύψος του πληθωρισµού, ενώ
καθυστερήσατε και τριάµισι χρόνια να τις δώσετε. Επιλέξατε να
τις δώσετε λίγο πριν από τις κάλπες, υποτιµώντας τη νοηµοσύνη
των συνταξιούχων. 

Από πού προκύπτουν τα κονδύλια, κύριε Σταϊκούρα, από τα
οποία θα προκύψουν αυξήσεις στους µισθούς του ιδιωτικού και
του δηµοσίου τοµέα; Και αναφέρω τον δηµόσιο τοµέα, γιατί στον
ιδιωτικό επικρατούν οι γνωστές συνθήκες γαλέρας. Είστε η
πρώτη Κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης που επιχειρεί απροκά-
λυπτα την ιδιωτικοποίηση κρίσιµων δηµοσίων υπηρεσιών, έχον-
τας ξεκινήσει από τον ΕΦΚΑ πριν από λίγους µήνες. Και, αν δεν
σας έκλεινε τον δρόµο το Σ.τ.Ε., θα προχωρούσατε και µε την
ΕΥΔΑΠ.

Κύριε Σταϊκούρα, δεν είστε ο Υπουργός στο νοµοσχέδιο στο
οποίο χρειάζεται να σχολιάσω την έκπτωση των δηµοκρατικών
θεσµών, λόγω του σκανδάλου των υποκλοπών, καθώς στη µακρά
λίστα έχετε και εσείς τον δικό σας κωδικό. Θα ήταν άκοµψο να
σας χαρακτηρίσω θύτη, ενώ είστε θύµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το κυβερνητικό πρόγραµµα σω-
τηρίας της κοινωνίας και των θεσµών που διατύπωσε δηµόσια ο
Αλέξης Τσίπρας, και που κοστίζει λιγότερο από όσο οι απευθείας
αναθέσεις σας σε ένα έτος, είναι η δική µας πρώτη απάντηση σε
αυτόν τον προϋπολογισµό. Ακολουθούν και άλλες απαντήσεις,
όπως οι πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς των υγειονοµικών,
οι πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς του ιδιωτικού τοµέα και
η εισαγωγή της αυτόµατης τιµαριθµικής αναπροσαρµογής σε
όλους. Και αν µε ρωτήσετε πού θα βρούµε τα λεφτά, θα σας
απαντήσω ευθέως: εκεί που βρήκαµε και αυτά που σας παραδώ-
σαµε και τα οποία εσείς πείσατε τον κόσµο ότι οφείλονται στην
υπερφορολόγηση, ενώ στην πραγµατικότητα οφείλονται στην
κατάργηση της µίζας και στην πραγµατική ανάπτυξη της οικονο-
µίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Είστε η «Κυβέρνηση Ηρώδης» των φορολογουµένων πολιτών.
Γιατί τι άλλο, αν όχι φορολόγηση, είναι η παράλογη και ασύδοτη
ακρίβεια στο ρεύµα, στα καύσιµα και στα προϊόντα που κατανα-
λώνουν τα νοικοκυριά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Πρόκειται για τη µεγαλύτερη φορολο-
γική καταδροµική επιχείρηση των τελευταίων δεκαετιών. Και
αυτό δεν κρύβεται, γιατί ο κόσµος το ζει στο πετσί του. Είστε ο
Υπουργός Οικονοµικών µιας χώρας στην οποία τα καταστήµατα
δεν κάνουν σεφτέ. Διότι αυτή είναι η στόχευσή σας, να τα κλεί-
σετε όλα και να καταστήσετε αγρότες και µικροµεσαίους παρίες
της οικονοµίας και δουλοπάροικους των ολιγαρχών φίλων σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ, πρέπει να κλείσετε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Σταϊκούρα, µετά από δεκαεννέα
χρόνια θητείας σε αυτή τη Βουλή, έχω να σας πω αυτό που σκέ-
φτεται κάθε µη εντεταλµένος Βουλευτής σε αυτή την Αίθουσα:
Σε αυτά που σχεδιάζετε και σε αυτά που θέλετε να κάνετε µε
αυτόν τον προϋπολογισµό ούτε συµµετέχουµε ούτε πρόκειται να
τα νοµιµοποιήσουµε µε την ψήφο µας, γιατί εµείς συνένοχοι στο
έγκληµα κατά του λαού και της εθνικής οικονοµίας δεν θα γί-
νουµε. Θα ξηλώσουµε όλο το νοµοθετικό υπόβαθρο λεηλασίας
του εθνικού πλούτου και των περιουσιών των Ελλήνων που έχετε
προγραµµατίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ, πρέπει να κλείσετε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Είστε εσείς ένα απλό όργανο, αλλά να
πείτε στον κ. Μητσοτάκη, ότι φεύγοντας θα πάρει µόνο ευθύνες,
τις οποίες η νέα ελληνική θεσµική δηµοκρατία που θα εγκατα-
στήσουν οι δηµοκρατικές δυνάµεις του τόπου την εποµένη των
εκλογών, µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα, θα εντοπίσει και
η απελευθερωµένη από τα δεσµά σας δικαιοσύνη θα αποδώσει
στο ακέραιο. Τίποτα δεν θα µείνει αδιευκρίνιστο και κανείς δεν
θα µείνει απροστάτευτος την εποµένη µέρα των εκλογών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Καταψηφίζω εκφράζοντας το δηµόσιο
αίσθηµα. Καταψηφίζω, γιατί πιστεύω ότι η Ελλάδα αξίζει καλύ-
τερη κυβέρνηση και καλύτερο µέλλον. Καταψηφίζω, για να φύγει
το άδικο και να επικρατήσει η δικαιοσύνη παντού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας

παρακαλώ. Γιατί πρέπει να ξεκινήσουµε στραβά την ηµέρα; Σας
παρακαλώ πάρα πολύ, ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά. Υπάρχει
ανοχή πάντα, το ξέρετε. Έχετε ένα λεπτό παραπάνω πάντα,
όµως αυτή η υπερβολή στερεί χρόνο από την οµιλία των συνα-
δέλφων. Το έχω πει εκατό φορές. Υπάρχουν συνάδελφοι που θα
µιλήσουν µόνο πέντε λεπτά, ίσως και λιγότερο. Δεν νοµίζω ότι
είναι δίκαιο αυτό και δεν νοµίζω ότι πρέπει να το ανέχονται οι
Βουλευτές. Με συγχωρείτε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Καραµανλή εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις: 
Πράγµατι, είναι η τελευταία συζήτηση προϋπολογισµού της

Νέας Δηµοκρατίας για αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο. Θα τα
λέµε και του χρόνου τον Δεκέµβριο, που θα είναι και πάλι κυβέρ-
νηση η Νέα Δηµοκρατία. Να δούµε τότε τι θα έχετε να πείτε. 

Επίσης, κυρία Τζάκρη, αναφέρατε τέσσερις φορές τον κ. Σταϊ-
κούρα. Εντάξει, είναι λογικό να µας δίνουν κάποιες σηµειώσεις,
να µας γράφουν κάπως τις οµιλίες και λοιπά. Μα δεν είδατε ότι
δεν είναι εδώ ο κ. Σταϊκούρας και είναι εδώ ο κ. Βεσυρόπουλος;
Τέσσερις φορές τον αναφέρατε! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-
σµού αναδεικνύει τη διαφορά µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αναδεικνύει αφ’ ενός τη διαφορά ανάµεσα στο 2019 και το
σήµερα και αφ’ ετέρου την αισιόδοξη προοπτική που διαγράφε-
ται χάρη στην ακολουθούµενη πολιτική. 

Είναι ένας ιστορικός, κοµβικός προϋπολογισµός, γιατί συντάχ-
θηκε σε συνθήκες διεθνών κρίσεων, αλλά είναι και ο πρώτος προ-
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ϋπολογισµός τα τελευταία δώδεκα χρόνια που συζητείται εκτός
µνηµονιακού προγράµµατος όπως και πλαισίου ενισχυµένης επο-
πτείας. 

Είχαµε αυξήσεις φόρων και µειώσεις συντάξεων από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά µειώσεις φόρων και αυξήσεις συντάξεων από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Την περίοδο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εφαρµόστη-
καν τα αντίθετα από αυτά που είχαν υποσχεθεί προεκλογικά.
Υποσχεθήκατε υψηλή ανάπτυξη και πετύχατε στασιµότητα στην
τετραετία. Υποσχεθήκατε κατώτατο µισθό στα 751 ευρώ και δη-
µιουργήσατε τη γενιά των 300 ευρώ. Υποσχεθήκατε άσκηση κοι-
νωνικής πολιτικής και κόψατε τις συντάξεις και το ΕΚΑΣ.
Υποσχεθήκατε µείωση φορολογικών βαρών και τελικά επιβάλατε
αυξήσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, κυρίως για τη µε-
σαία τάξη. Δεν θα ξεχάσουµε όσοι ήµασταν στη Βουλή, στην Αί-
θουσα Γερουσίας, τον τότε Υπουργό Οικονοµικών να λέει µε
θράσος ότι ήταν συνειδητή επιλογή η υπερφορολόγηση της µε-
σαίας τάξης και των ελεύθερων επαγγελµατιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα χρόνια που κυ-
βερνήσατε µε την ακροδεξιά, τους ΑΝΕΛ, επιβάλατε συνολικά εί-
κοσι εννέα φόρους. Θα πω κάποια πεπραγµένα σας. Μεταξύ
άλλων, επιβάλατε: 

Αύξηση των συντελεστών του φόρου εισοδήµατος για φυσικά
και νοµικά πρόσωπα. Μείωση αφορολογήτου ορίου από τις 9.545
ευρώ στις 5.681 ευρώ και µε τον κ. Τσακαλώτο να µην έχει πα-
ραιτηθεί ποτέ, παρ’ όλο που είχε πει ότι θα παραιτηθεί, εάν µει-
ωθεί περαιτέρω το αφορολόγητο όριο. 

Αύξηση του ΦΠΑ από το 23% στο 24% και µετάταξη προϊόντων
και υπηρεσιών ευρείας κατανάλωσης από τον µειωµένο συντε-
λεστή του 13% στο 24%. Κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα
νησιά του Αιγαίου. Κατάργηση των φοροαπαλλαγών για ιατρικές
δαπάνες και της έκπτωσης φόρου 1,5% για µισθωτή εργασία. Αύ-
ξηση προκαταβολής φόρου για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
από το 55% στο 100%. Επιβολή φόρου 10% στη συνδροµητική
τηλεόραση και 5% στη σταθερή τηλεφωνία. Επιβολή φόρου στο
κρασί. Επιβολή φόρου διαµονής σε ξενοδοχεία και ενοικιαζόµενα
δωµάτια. Αύξηση ασφαλιστικών εισφορών για επικουρική σύν-
ταξη. Αύξηση του ΕΝΦΙΑ στα οικόπεδα, καθώς και του συµπλη-
ρωµατικού ΕΝΦΙΑ. 

Εσείς, που θα καταργούσατε τον ΕΝΦΙΑ, αλλά µετά από έναν
χρόνο ο κ. Τρύφων Αλεξιάδης είπε «περσινά ξινά σταφύλια».
Εσείς, που θα σκίζατε τα µνηµόνια. Εσείς, που λέγατε ότι θα χτυ-
πούσατε τα νταούλια και θα χόρευαν οι αγορές και έγινε ακριβώς
το αντίθετο, τα νταούλια τα χτυπούσαν οι αγορές και εσείς χο-
ρεύατε και τρέχατε πανικόβλητοι. 

Επιβλήθηκαν τα capital control. Οι ηλικιωµένοι, και όχι µόνο,
στοιβάζονταν σε ουρές για 60 ευρώ. Οι αυταπάτες του κ. Τσίπρα
στοίχισαν στους Έλληνες 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η κινητή
και η ακίνητη περιουσία του δηµοσίου πέρασε στο Υπερταµείο
για ενενήντα εννέα χρόνια. Και η ιστορία επαναλαµβάνεται, δεν
βάλατε µυαλό. Τάζετε και πάλι τα πάντα στους πάντες, κατα-
στροφολογείτε και διασύρετε τη χώρα διεθνώς. Προσπαθείτε να
διχάσετε την ελληνική κοινωνία. 

Απέναντι σε αυτή την πολιτική απελπισίας, εµείς απαντούµε µε
πράξεις. Πιστοί στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις υλοποιούµε το
πρόγραµµά µας και εν µέσω πρωτόγνωρων, αλλεπάλληλων κρί-
σεων στηρίζουµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Για αυτό και θέλω
να ευχαριστήσω και να πω θερµά συγχαρητήρια στο οικονοµικό
επιτελείο της Κυβέρνησης, στους Υπουργούς µας και στους γενι-
κούς και ειδικούς γραµµατείς για το εντυπωσιακό τους έργο. 

Στην πανδηµία κρατήσαµε όρθια την κοινωνία και την οικονοµία.
Το ίδιο κάνουµε και τώρα, µαζί µε τα λάθη µας, µε τις παραλείψεις
µας και µε την αποκατάσταση των αδικιών, µε µπροστάρη τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει προχωρήσει σε πε-
ρισσότερες από πενήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών ει-
σφορών. Μεταξύ άλλων:

Μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 35%. Μείωση του εισαγωγικού φορο-
λογικού συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα από 22% στο 9%. Μεί-
ωση του εταιρικού φορολογικού συντελεστή από 29% στο 22%.
Κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για όλους. Μείωση του

συντελεστή παρακράτησης φόρου για τα µερίσµατα από 10%
στο 5%. Μείωση της προκαταβολής φόρου για τα φυσικά πρό-
σωπα που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα από το 100%
στο 55% και για τα νοµικά πρόσωπα από το 100% στο 80%. 

Μείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά τέσσερις ποσοστι-
αίες µονάδες. Μείωση της ανεργίας. Χαµηλός φορολογικός συν-
τελεστής για όλα τα αγροτικά σχήµατα 10%. Παράταση µέχρι 30
Ιουνίου 2023 της ισχύος του υπερµειωµένου συντελεστή ΦΠΑ
6% σε σειρά αγαθών που αφορούν τη δηµόσια υγεία. Μόνιµη µεί-
ωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές από το 13% στο
6%. Μείωση κατά 50% του φορολογικού συντελεστή για τις νεο-
φυείς επιχειρήσεις, για τα τρία πρώτα χρόνια λειτουργίας τους.
Αναστολή του ΦΠΑ στις νέες οικοδοµές 

Και για τους συνταξιούχους -που τώρα ρίχνετε κροκοδείλια
δάκρυα- να σας θυµίσω ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ προχωρή-
σατε µε τον νόµο Κατρούγκαλου σε περικοπή κατά 35% των κύ-
ριων και κατά 45% των επικουρικών συντάξεων για όλους τους
νέους συνταξιούχους, ενώ σε συνέχεια ψηφίσατε και την περι-
κοπή των παλαιών συντάξεων, όπως και την κατάργηση του
ΕΚΑΣ. 

Με τη Νέα Δηµοκρατία έχουµε: Κατάργηση από την 1η Ιανουά-
ριου του 2023 της ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρό-
νοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων. Αυξήσεις έως 7,2% στις κύριες
συντάξεις για τουλάχιστον διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες συντα-
ξιούχους, οι οποίοι είχαν πάνω από τριάντα χρόνια ασφάλισης.
Ακύρωση των περικοπών για διακόσιες πενήντα χιλιάδες, που λάµ-
βαναν άνω των 1.300 ευρώ σε κύρια και επικουρική ασφάλιση. Επι-
στροφή αναδροµικών 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ σε πάνω από ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους, τους οποίους εί-
χατε στοχοποιήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και,
φυσικά, λύση εκκρεµοτήτων για τις συντάξεις χηρείας και τις συν-
τάξεις που λαµβάνουν τα ορφανά. Δραστική µείωση της περικο-
πής που είχε επιβληθεί στις συντάξεις όσων εξακολουθούν να
εργάζονται. Αύξηση των συντάξεων από την 1η Ιανουαρίου κατά
7,75%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την πανδηµία η Ευρώπη βρί-
σκεται για άλλη µια φορά αντιµέτωπη µε µια νέα κρίση, που απει-
λεί τις οικονοµίες, τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά. Το 2023 θα
είναι µια χρονιά όπου οι εθνικές οικονοµίες θα πρέπει να αντιµε-
τωπίσουν πολλές προκλήσεις µε επιτυχία, προκλήσεις που αφο-
ρούν στην υγειονοµική και ενεργειακή κρίση, αλλά και στην
πληθωρική πίεση σε επιχειρήσεις και νοικοκυριά. 

Κανείς δεν είπε ότι η Κυβέρνηση µπορεί να λύσει όλα τα προ-
βλήµατα. Επίσης, καµµία κυβέρνηση σε καµµία χώρα της Ευρώ-
πης δεν µπορεί να λύσει το πρόβληµα. Και βλέπουµε πόσο
κατώτερη των περιστάσεων είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία
ακόµη δεν µπορεί να πάρει µία απόφαση. Εµείς όµως θα στηρί-
ξουµε -όπως το κάναµε- και θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά, χωρίς να εκτροχιαστούν τα δηµοσιο-
νοµικά µας και µε σεβασµό στις θυσίες των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ενισχύσαµε τις Ένοπλες Δυνάµεις µας, ενισχύσαµε τους έν-

στολους. Εκείνους που έβαλαν πλάτη στα δύσκολα. Εκείνους
που έχουν κερδίσει τον σεβασµό µας. 

Αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία που είχατε να στηρίξετε την τρο-
πολογία. Είχαµε διαβάσει το twitt του κ. Σπίρτζη, του αρµόδιου
τοµεάρχη, ο οποίος είπε ότι τα 600 ευρώ λίγο πριν από τις εκλο-
γές απεικονίζουν τον «µαυρογιαλουρισµό» Μητσοτάκη. Τον Μαυ-
ρογιαλούρο, αυτή την τροπολογία ψηφίσατε, και µετά, επειδή τα
«ακούσατε» από τους διακόσιους εβδοµήντα τόσο αριστερούς
συντρόφους σας, κάνατε µία ακόµα πιρουέτα. Σας τα «έχωσε»
και µια φιλικά προσκείµενη σε εσάς εφηµερίδα και καταθέσατε
ξαφνικά µία τροπολογία διεύρυνσης για άλλες κατηγορίες. 

Ολοκληρώνω και σας ζητώ συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση Νέας της Δηµοκρατίας έκανε πράξεις και έργα

σε µία δύσκολη συγκυρία διεθνώς. Στέκεται δίπλα στον πολίτη,
θεµελιώνει και ισχυροποιεί τη θέση µας στην Ευρώπη, αλλά και
παγκόσµια καινοτοµεί και πρωτοτυπεί. Για αυτό και υπερψηφίζω
τον προϋπολογισµό. 
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Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αντωνίου εκ µέρους του Κινήµατος
Αλλαγής.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες

µέρες µονότονα επαναλαµβάνεται από Υπουργούς και Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας ότι ο προϋπολογισµός του 2023 είναι
ο πρώτος προϋπολογισµός που καταρτίζεται εκτός του πλαισίου
µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυµένης εποπτείας. Και πραγµα-
τικά ρωτάω όσους το αναφέρουν αυτό: Ποια είναι η διαφορά
αυτού του προϋπολογισµού µε τους προηγούµενους; 

Η χώρα µας διανύει τη δέκατη τέταρτη χρονιά κατά την οποία
διευρύνεται το χάσµα µε το µέσο ευρωπαϊκό κατά κεφαλήν ει-
σόδηµα, παρά τα πολυδιαφηµισµένα µέτρα στήριξης της οικο-
νοµίας. Η Ελλάδα παραµένει τόσο ακριβή, που σε ισοτιµία
αγοραστικής δύναµης το κατά κεφαλήν εισόδηµά της κατατάσ-
σεται στην προτελευταία θέση ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αυτό µάλιστα επιδεινώνεται, αφού
ο πληθωρισµός επιµένει και είναι σταθερά από τους υψηλότε-
ρους στην Ευρώπη. Αυτός, που πριν από λίγους µήνες µάς λέ-
γατε ότι είναι παροδικός και από τους χαµηλότερους στην
Ευρώπη. 

Η φτώχεια και η άνιση κατανοµή πλούτου άρχισαν και πάλι να
αυξάνονται, σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ. 

Παραµένουµε πρωταθλητές στην ανεργία και ειδικά των νέων
και των γυναικών. Ένας στους τρεις µισθούς στον ιδιωτικό τοµέα
είναι κάτω από τον κατώτατο µισθό, αφού αφορά σε ελαστική
απασχόληση. Μία από τις δύο θέσεις εργασίας που δηµιουρ-
γούνται είναι ελαστικής απασχόλησης. 

Είµαστε η τελευταία χώρα σε επενδύσεις στη Ευρώπη, µε την
απόσταση που µας χωρίζει από τις υπόλοιπες χώρες να είναι τε-
ράστια. Σύµφωνα µε τη Eurobank, για να φτάσει το µερίδιο των
επενδύσεων παγίων στο ΑΕΠ στον µέσο όρο της Ευρωζώνης,
απαιτείται µέση ετήσια πραγµατική αύξησή τους κατά σχεδόν
8% έως το 2031. Και εσείς πανηγυρίσατε που αυξήθηκε 1% - 2%
σε σχέση µε την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου, ακόµα και χωρίς τα καύ-
σιµα, βρίσκεται σε πολύ υψηλά επίπεδα, που θυµίζουν όλο και
περισσότερο τη διετία 2008-2009, του εκτροχιασµού από την κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και όλα αυτά πάνω σε µια γεωπολιτική ωρολογιακή βόµβα, µε
επιταχυνόµενο χρονόµετρο, αφού το δηµογραφικό πρόβληµα µι-
κραίνει χρόνο µε τον χρόνο την πατρίδα µας. Από το θετικό ισο-
ζύγιο γεννήσεων - θανάτων του 2010, καταλήξαµε το 2021 σε
πενήντα οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους θανάτους περισσότερους
από γεννήσεις. Χάσαµε ως έθνος σε µια χρονιά πληθυσµό περί-
που ίσο µε την πόλη της Καρδίτσας. 

Πού είναι η έκθεση της επιτροπής Πισσαρίδη, που ανήγαγε το
δηµογραφικό σε βασική µεσοπρόθεσµη οικονοµική πρόκληση;
Σε ποιο συρτάρι είναι κρυµµένη η έκθεση για το δηµογραφικό
της διακοµµατικής επιτροπής που είχε συσταθεί πριν από πέντε
χρόνια, µε πρόταση της αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά; 

Ας δούµε πώς απαντά ο προϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνη-
σης στα υπαρξιακά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Επι-
βάλλει πρόσθετους φόρους κατανάλωσης 5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Κατευθύνει όλους τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
σε πολύ µεγάλες επιχειρήσεις. Παίρνει προσωρινά µέτρα επιδο-
µατικού χαρακτήρα. 

Μην ξεχνάµε, όµως, ότι η ίδια η Κυβέρνηση µε µόνιµο τρόπο
µείωσε τη φορολογία της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. Με µό-
νιµο τρόπο µείωσε τη φορολογία των γονικών παροχών έως
800.000 ευρώ. Με µόνιµο τρόπο µείωσε τη φορολογία των επι-
χειρήσεων και κατέστησε τη φορολογία των µερισµάτων τη δεύ-
τερη χαµηλότερη στην Ευρώπη. Με µόνιµο τρόπο µείωσε τη
φορολογία των µπόνους των golden boys στις επιχειρήσεις. Με
µόνιµο τρόπο αφήνει ανεξέλεγκτη την ασύλληπτη κερδοσκοπία
των µεγιστάνων της ενέργειας, των τραπεζών και του εµπορίου. 

Άρα ο τελευταίος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη είναι ένας ακόµα προϋπολογισµός φτιαγµένος στο ίδιο µνη-
µονιακό καλούπι που φτιάχτηκαν και οι προϋπολογισµοί της
τελευταίας δωδεκαετίας. Εµπλουτισµένος βέβαια και µε νέες,
επώδυνες, νεοφιλελεύθερες πινελιές έµπνευσης Μητσοτάκη,
που ούτε η τρόικα δεν θα ονειρευόταν. 

Υπάρχει, όµως, πια ένας µεγάλος κίνδυνος για την κοινωνία
αλλά και για την οικονοµία από την κυβερνητική σας ανεπάρκεια.
Είναι ο κίνδυνος της ολισθαίνουσας δηµοκρατίας, µιας δηµοκρα-
τίας που το «Predator» και το παρακράτος έπληξαν σφόδρα. Η
ζηµιά που έχετε κάνει είναι τεράστια και πολύ φοβάµαι, κρατών-
τας την εµπειρία από το 2009, ότι είστε ικανοί να κάνετε τα πάντα
για να µη χάσετε την εξουσία. 

Γι’ αυτό ο λαός πρέπει να σας αποµακρύνει το ταχύτερο δυ-
νατόν από το «τιµόνι» της χώρας. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
δεν ασκεί µόνο τεκµηριωµένη κριτική. Είµαστε η µόνη δύναµη
που προώθησε σοβαρά το κοινωνικό κράτος και εκσυγχρόνισε
τους θεσµούς. Γι’ αυτό καταθέτουµε συγκεκριµένες προτάσεις. 

Εκτός από το πρόγραµµα που παρουσίασε ο Πρόεδρός µας
για ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο, που θα αλλάξει το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας και θα εξασφαλίσει αξιοπρέπεια στους πολί-
τες, προτείνουµε και µέτρα άµεσης ανακούφισης των πολιτών,
µε τροπολογίες που έχουµε καταθέσει, όπως την επαναφορά του
ν.3869 του 2010 για την προστασία της πρώτης κατοικίας, την
πρόταση για επανυπολογισµό των τόκων των δανειοληπτών σε
ελβετικό φράγκο, τη ρύθµιση των οφειλών σε δηµόσιο και ασφα-
λιστικά ταµεία σε εκατόν είκοσι δόσεις για τους ευάλωτους πο-
λίτες, την αναστολή αύξησης των ασφαλιστικών εισφορών των
ελεύθερων επαγγελµατιών και αγροτών, την αύξηση του ακατά-
σχετου ορίου σε συντάξεις, µισθούς και τραπεζικούς λογαρια-
σµούς. Και αυτό, γιατί αυτές είναι λύσεις που απαντάνε στα
άµεσα προβλήµατα των νοικοκυριών µε θεσµικό τρόπο, για να
υπάρξουν µόνιµες λύσεις, και όχι τα προεκλογικά επιδόµατα του
κ. Μητσοτάκη. Είναι µια επιλογή που καταδικάζατε επί ΣΥΡΙΖΑ
και την υιοθετήσατε πλήρως, για να ενισχύσετε τις κατηγορίες
πολιτών σύµφωνα µε τις εκλογικές σας ανάγκες και όχι σύµφωνα
µε τις ανάγκες της κοινωνίας. 

Οι πολίτες αντιλαµβάνονται τις προθέσεις σας και θα σας στεί-
λουν τον «λογαριασµό» στις προσεχείς εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Θε-

οδωρικάκος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή σας ηµέρα. 
Δύο παραµένουν οι προτεραιότητές µας στο Υπουργείο Προ-

στασίας του Πολίτη για το 2023. Η πρώτη είναι η διασφάλιση των
συνόρων της πατρίδας µας από την απειλή της παράνοµης µε-
τανάστευσης, τόσο στον Έβρο όσο και στο Αιγαίο. Και η δεύ-
τερη, η ενίσχυση του αισθήµατος ασφαλείας των πολιτών σε
κάθε πόλη και σε κάθε γειτονιά της πατρίδας µας. 

Όσον αφορά το πρώτο, µε το σχέδιο «ΑΚΡΙΤΑΣ» η Ελληνική
Αστυνοµία έχει αποτρέψει το 2022 την είσοδο στην Ελλάδα δια-
κοσίων πενήντα χιλιάδων παράνοµων µεταναστών, ενώ έχει γίνει
η σύλληψη περισσότερων από χίλιους διακόσιους διακινητές, εµ-
πόρους της ανθρώπινης ελπίδας και εργαλειοποίησης δυστυχι-
σµένων ανθρώπων. 

Με το σχέδιο «ΑΚΡΙΤΑΣ» επεκτείνουµε τον φράχτη σε όλο το
µήκος των συνόρων του Έβρου, αναβαθµίζουµε τα συστήµατα
ηλεκτρονικής επιτήρησης, ενώ µέχρι τα µέσα Φεβρουαρίου θα
έχουν ενσωµατωθεί πλήρως διακόσια πενήντα νέα στελέχη της
Συνοριοφυλακής µας. 

Ο φράχτης στον Έβρο δεν αποτελεί µόνο το ανάχωµα του Διε-
θνούς Δικαίου απέναντι στην τουρκική προκλητικότητα, αλλά
αναδεικνύεται και σε ισχυρή έκφραση της εθνικής µας αποφασι-
στικότητας. Οι διαδικασίες επέκτασής του προχωρούν γρήγορα.
Έχει ολοκληρωθεί η τεχνική µελέτη, σε συνεργασία µε τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, και τα πρώτα τριάντα πέντε χιλιόµετρα θα υλο-
ποιηθούν µε εθνικούς πόρους. Στόχος µας είναι η ανάθεση να
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έχει ολοκληρωθεί µέσα στον Φεβρουάριο και αµέσως µετά να
ξεκινήσουν οι εργασίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενισχύουµε την παρουσία της
Ελληνικής Αστυνοµίας στις γειτονιές, τόσο στην Αττική όσο και
σε ολόκληρη τη χώρα. Πολλοί νέοι αστυνοµικοί που ολοκλήρω-
σαν την εκπαίδευσή τους το 2022 τοποθετήθηκαν εδώ, στο Λε-
κανοπέδιο, και ακόµα εξακόσιοι ειδικοί φρουροί µέσα στον
Ιανουάριο θα ενισχύσουν τα αστυνοµικά τµήµατα της περιοχής
της πρωτεύουσας και θα συνοδεύσουν την ισχυρή δύναµη τριών
χιλιάδων τριακοσίων αστυνοµικών οι οποίοι περιπολούν καθηµε-
ρινά στους δρόµους της Αττικής, καθώς εδώ βρίσκεται το 70%
της εγκληµατικότητας. 

Απελευθερώνουµε δυνάµεις για την Ελληνική Αστυνοµία από
γραφειοκρατικά πάρεργα, όπως έγινε φέτος µε το γνήσιο της
υπογραφής, όπως είναι η δροµολογούµενη απαλλαγή από τις
µεταγωγές, καθώς θα προχωρήσει το πρόγραµµα µε την πραγ-
µατοποίηση των τηλεδικών, η επίδοση των δικαστικών εγγρά-
φων, τα οποία, όπως έχουµε νοµοθετήσει, θα σταµατήσουν να
διακινούνται πολύ σύντοµα από τους αστυνοµικούς µας, απελευ-
θερώνοντας περισσότερους από χίλιους πεντακόσιους, προκει-
µένου να τεθούν στην υπηρεσία της κατ’ εξοχήν υπηρεσίας που
οφείλουν, δίπλα στους πολίτες, για την ασφάλειά τους. 

Βάζουµε τέλος στα άβατα και στις «γκρίζες ζώνες» ανοµίας.
Απελευθερώθηκαν δεκάδες κτήρια από καταλήψεις στην Αττική,
στη Θεσσαλονίκη, στη Λάρισα, στα Χανιά και συνεχίζουµε σε
κάθε περιοχή της χώρας, για να αποδώσουµε τη δηµόσια και την
ιδιωτική περιουσία σε αυτούς που πραγµατικά ανήκει, στην κοι-
νωνία. 

Μπήκε τέλος στο αίσχος της Φοιτητικής Εστίας Ζωγράφου,
όπου εξαρθρώθηκαν τρεις εγκληµατικές οργανώσεις, ενώ το κα-
λοκαίρι που πέρασε η Ελληνική Αστυνοµία διπλασίασε την πα-
ρουσία της, τόσο στους συνοριακούς σταθµούς, αεροδρόµια και
λιµάνια, όσο και στους µεγάλους τουριστικούς προορισµούς,
έχοντας το δικό της µερίδιο συµβολής στην τουριστική έκρηξη,
στην εκπληκτική τουριστική ανάπτυξη που σηµειώθηκε φέτος και
επέφερε πολύ σηµαντική συµβολή στην οικονοµική ανάπτυξη και
στα έσοδα του κράτους. 

Ο νόµος για τις πορείες και τις διαδηλώσεις εφαρµόζεται κα-
νονικά, διασφαλίζοντας πλήρως το δικαίωµα των πολιτών στη
διαδήλωση, στη συνάθροιση, αλλά ταυτόχρονα και στην οµαλή
κοινωνική και οικονοµική ζωή. 

Ενισχύουµε τις παρεµβάσεις µας σε σύγχρονους τοµείς αντι-
µετώπισης της εγκληµατικότητας, όπως είναι η ενδοοικογενειακή
βία. Οι συγκεκριµένες υπηρεσίες µας έχουν αντιµετωπίσει συνο-
λικά πάνω από τρεις χιλιάδες τέτοια περιστατικά. Αυτός είναι ο
λόγος που η απόφασή µας είναι µέσα στο 2023 να διπλασιά-
σουµε τα γραφεία ενδοοικογενειακής βίας, να φτάσουν τα
τριάντα πέντε σε ολόκληρη τη χώρα και να ιδρυθούν σε περιοχές
που, µε βάση τη στατιστική, έχουν πολύ περισσότερη ανάγκη οι
υπηρεσίες µας από εξειδικευµένες υπηρεσίες, που θα συµβά-
λουν στην αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου. 

Ενώ η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος σταθερά
υλοποιεί δράσεις µε ηµερίδες ασφαλούς πλοήγησης, εκπαιδευ-
τικές επισκέψεις, σποτάκια στην τηλεόραση και στο ραδιόφωνο,
τη λειτουργία του ιστότοπου cyberkid.gov.gr και τη σχετική
εφαρµογή, καθώς και µε την παρουσία στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, µε στόχο να ενηµερωθούν όλοι οι πολίτες και ιδιαίτερα
τα νέα παιδιά και οι έφηβοι, οι οποίοι ζουν σε µια ευαίσθητη ηλι-
κία, για τους κινδύνους αλλά και τις δυνατότητες του διαδικτύου,
προκειµένου να το χρησιµοποιούν µε ασφάλεια. Μόνο φέτος έγι-
ναν διακόσιες σαράντα εννιά τέτοιες ηµερίδες και δράσεις και
µόνο αυτή τη σχολική χρονιά πραγµατοποιήθηκαν χίλιες εκατό
τέτοιες διαλέξεις και εκπαιδευτικές δράσεις για την αντιµετώπιση
του µπούλινγκ, του σχολικού εκφοβισµού, από αξιωµατικούς οι
οποίοι είχαν εκπαιδευτεί ειδικά για αυτόν τον σκοπό.

Κυρίες και κύριοι, στόχος ασφαλώς, για να µπορέσουµε να κά-
νουµε πράξη όλα τα ανωτέρω, είναι να ενισχυθεί η αποτελεσµα-
τικότητα, η ικανότητα της Ελληνικής Αστυνοµίας, του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και ασφαλώς η εµπιστοσύνη
των πολιτών, η εµπιστοσύνη της κοινωνίας στους αστυνοµικούς
µας. Η δουλειά που γίνεται έχει αποτελέσµατα, τα οποία επι-

τρέψτε µου να αναφέρω, καθώς σε αντίστοιχες συζητήσεις οι συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχαν πει να περιµέ-
νουµε το τέλος του χρόνου. Το τέλος του χρόνου ήρθε. Στο
ενδεκάµηνο, λοιπόν, του 2022, συγκρινόµενο µε το αντίστοιχο
διάστηµα του 2019, υπάρχει µείωση στις κλοπές και στις διαρ-
ρήξεις σε ποσοστό 17% και µείωση στις ληστείες σε ποσοστό
35% στο σύνολο της επικράτειας -αυτά είναι επίσηµα στοιχεία
του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας-, ενώ φέτος το ποσο-
στό εξιχνίασης των βαρέων εγκληµάτων και των δολοφονιών έχει
φτάσει στο 90%.

Για να πετύχουµε όλα αυτά, ενισχύουµε και στηρίζουµε τους
αστυνοµικούς µας, αντιµετωπίζουµε χρόνια προβλήµατα που
έχουν, κάναµε πράξη το νέο βαθµολόγιο, αυξήσαµε τη νυχτερινή
απασχόληση, το όριο υπερωριακής αµοιβής σε εξήντα τέσσερις
ώρες, στηρίξαµε το ΤΕΑΠΑΣΑ, το ταµείο των αστυνοµικών, ώστε
να χορηγεί βοηθήµατα µε κριτήρια στους αστυνοµικούς µας που
έχουν ανάγκη. Επιλύσαµε το ζήτηµα των διηµερεύσεων στις µε-
ταγωγές κρατουµένων. Υποστηρίξαµε το έκτακτο επίδοµα των
600 ευρώ, στοιχειώδης οφειλή του ελληνικού κράτους, της κοι-
νωνίας και της πολιτείας απέναντι στους αστυνοµικούς µας.

Καθιερώνουµε τη Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνο-
µίας ως ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα. Αναβαθµίζουµε την εκ-
παίδευση συνολικά των αστυνοµικών. Πέρασε ολόκληρη η οµάδα
ΔΙΑΣ µέσα στο 2022 από µετεκπαίδευση και έγιναν όλα όσα εί-
χαµε δεσµευτεί µετά το γνωστό τραγικό περιστατικό πέρσι στο
Πέραµα. Ενώ είµαστε δεσµευµένοι και συνεχίζουµε την προσπά-
θεια για να βρεθεί η βέλτιστη λύση για την αναγνώριση του επαγ-
γέλµατος του αστυνοµικού ως επικίνδυνου.

Δυστυχώς, σε αυτή την πορεία η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
είναι απέναντι και αυτό είναι εξαιρετικά λυπηρό. Τα όσα τραγε-
λαφικά έγιναν από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
µε το επίδοµα των 600 ευρώ είναι αποκαλυπτικά. Ψηφίσατε «όχι»,
το κάνατε «ναι». Είπατε ότι µπερδέψατε τα κουτάκια -δεν είναι
και πολύ δύσκολο να µην µπερδευτεί κανείς- και τώρα, απ’ ό,τι
αντιλαµβάνοµαι, τσακώνεστε. Υπάρχουν ιδεολογικές διαµάχες
για το τι κάνατε και γιατί το κάνατε. 

Ενώ είµαι εντυπωσιασµένος κι από την κουβέντα του κ. Τσίπρα
ότι, αν κλέψεις 20 ευρώ βενζίνη, µπορείς να βρεθείς µε µια
σφαίρα στο κεφάλι, και στη συνέχεια ακούσαµε από στελέχη σας
ποιες υπηρεσίες θα καταργήσετε, ενώ διατυπώθηκε κι η άποψη
ότι υπάρχουν υπηρεσίες που οι αστυνοµικοί δεν θα έπρεπε να
δικαιούνται όχι επίδοµα, αλλά ούτε καν µισθό. Αναρωτιέµαι σε
ποιους αναφέρεστε. Στους άντρες της ΕΚΑΜ, που πήραν στην
πλάτη τους τον χειµώνα παιδιά, µητέρες, εγκύους, ηλικιωµένους;
Στους συνοριοφύλακες, στους άνδρες των ΜΑΤ, που κράτησαν
τους παράνοµους µετανάστες το 2020; Στους άνδρες της ΔΙΑΣ,
οι οποίοι πήγαν στη γιαγιά που την είχαν κλέψει στο Χαλάνδρι
από την τσέπη τους, από τα δικά τους χρήµατα, 700 ευρώ, για
να αναπληρώσουν το χαµένο ποσό που της είχαν πάρει; Ανθρώ-
πους που µέρα και νύχτα ρισκάρουν τη ζωή τους για το καλό των
πολιτών, για την ασφάλειά τους;

Ειλικρινά, είναι ακατάληπτο όλο αυτό. Θεωρώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ,
µε αφορµή το γνωστό τραγικό περιστατικό, σκόρπισε δηλητήριο
σε βάρος της Αστυνοµίας και της Κυβέρνησης συλλήβδην,
έδειξε την έµφυτη «αλλεργία» του, τροφοδοτεί µε µίσος και δι-
χασµό την πολιτική ζωή, επιδιώκοντας το χάος, γιατί µόνο εκεί
µπορεί να επιβιώσει πολιτικά.

Η ισοπέδωση, η καταστροφολογία είναι συνώνυµα της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, µε µια διαφορά, κυρίες και κύριοι: το 2023
δεν είναι ούτε 2012 ούτε 2015. Η διαχωριστική γραµµή σήµερα,
όσο και αν δεν θέλει κανείς να το παραδεχτεί, είναι ανάµεσα στον
λαϊκισµό και τον διχασµό, που εκφράζει η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, και τη λογική, την ενότητα των Ελλήνων και τις αναγκαίες
µεταρρυθµίσεις για µια ισχυρή Ελλάδα, που εκφράζει ως πλειοψη-
φικό ρεύµα η Νέα Δηµοκρατία. Και πολύ σύντοµα σε αυτή τη δια-
χωριστική γραµµή θα κληθούν να τοποθετηθούν και οι πολίτες και
οι πολιτικές δυνάµεις. Εµείς θα συνεχίσουµε µε αποφασιστικότητα
και συνέπεια το έργο µας, διότι χωρίς ασφάλεια δεν υπάρχει ούτε
ελευθερία ούτε δικαιοσύνη. Θα προσέθετα ότι χωρίς ασφάλεια
δεν µπορεί να υπάρξει ούτε η ίδια η δηµοκρατία µας.

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γενικό Λύκειο Κολινδρού Πιερίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα για τέσσερα λεπτά έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλετε όλον τον χρόνο, και τα τέσσερα λεπτά, κύριε συνά-
δελφε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μπορεί και λιγότερα.
Θα φανεί στο µέτρηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ασφαλώς γνωρίζετε ότι στον όροφο πάνω από

το γραφείο σας είναι εγκατεστηµένη η ΕΥΠ. Δεν ξέρω, µπορεί
να κλειδώνετε και την πόρτα, γιατί φοβάστε µην κατέβει κανείς.
Δεν ξέρω, όµως, πώς αισθάνεστε που γράφτηκε ότι ο προηγού-
µενος Αρχηγός της ΕΛ.ΑΣ. παρακολουθούνταν. Δεν ξέρω αν σας
κάνει εντύπωση, αν το ψάξατε, αν ο ίδιος τον αφήσατε να πάει
στη δικαιοσύνη για να µάθει ποιος είναι ο λόγος που αυτός πα-
ρακολουθούνταν, που ενδεχοµένως ο Α/ΓΕΣ παρακολουθούν-
ταν, που Υπουργοί αποδεδειγµένα παρακολουθούνται. Είναι
τροµακτικά ζητήµατα αυτά και δεν είπατε τίποτε γι’ αυτά, δεν αι-
σθανθήκατε την ανάγκη να πείτε.

Επί των ηµερών σας, κύριε Υπουργέ, κατορθώσατε να πετύ-
χετε ένα ρεκόρ αρνητικό: Έχετε δύο θανάτους συµπολιτών µας
Ροµά. Άκουσα πριν ότι µπήκε σε ειδική εκπαίδευση η οµάδα ΔΙΑΣ
και ήθελα να ρωτήσω αν αυτή η εκπαίδευση έγινε και ήταν απο-
τελεσµατική πριν από τη δολοφονία του δεκαεξάχρονου στη
Θεσσαλονίκη, διότι καταλαβαίνετε ότι αποτύχατε σε αυτό εκ των
πραγµάτων. Δεν ξέρω πόσες χιλιάδες, πόσες δεκάδες χιλιάδες
είναι τα νέα παιδιά που έχετε προσαγάγει τα τελευταία χρόνια
αδιακρίτως και χωρίς καµµία αιτία στη ΓΑΔΑ, σκορπώντας τον
αυταρχισµό, την καταστολή. Ειλικρινά αυτό το νούµερο θα ήθελα
να µας το πείτε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτό που περισσότερο σας νοιάζει
είναι να διαπαιδαγωγείτε τους αστυνοµικούς, τα στελέχη της
Αστυνοµίας, ώστε να βλέπουν εχθρικά τους Ροµά, τους διαδη-
λωτές, τους νέους ανθρώπους. Ενδεχοµένως µε αυτό εσείς προ-
σωπικά να φτιάχνετε µια εκλογική πελατεία, να θέλετε να
ανασυστήσετε το παλιό κράτος της Δεξιάς, αυτό που τουλάχι-
στον µετά το ’74 θεωρούσαµε ότι το έχουµε βάλει στην άκρη.
Καταλαβαίνετε πόσο διχαστικό είναι αυτό, πόσο ολισθηρός είναι
ο δρόµος της βίας και του αυταρχισµού. 

Αντίθετα, σε άλλα ζητήµατα, τα οποία αυτή τη στιγµή είναι
φλέγοντα, όπως τα ζητήµατα της ενδοοικογενειακής βίας, αυτό
που µαθαίνουµε, πέρα από τις διακηρύξεις για επέκταση των αν-
τίστοιχων τµηµάτων, είναι ότι, όταν πηγαίνουν οι νέες γυναίκες
να καταγγείλουν περιστατικά, βρίσκουν ανεκπαίδευτους αστυ-
νοµικούς που τους λένε «έλα, πήγαινε σπίτι σου τώρα». Και αυτό
συµβαίνει ακόµη περισσότερο στην επαρχία, όπου στις κλειστές
κοινωνίες αυτά τα πράγµατα πάνε να θαφτούν. Είναι και αυτά
µέσα στον ρόλο της Αστυνοµίας, δεν είναι µόνο η βία, η κατα-
στολή, ο αυταρχισµός.

Βεβαίως, ίσως, κύριε Υπουργέ, να ζητάω πολλά από µία Κυ-
βέρνηση η οποία έχει στήσει, χωρίς να υπάρχει προηγούµενο µε-
ταπολιτευτικά, ένα δίκτυο παρακρατικών διασυνδέσεων και
παρακολουθήσεων. 

Εσείς δε, κύριε Υπουργέ, και µε τη βούλα του Συµβουλίου της
Επικρατείας είστε ο Υπουργός της νοθείας των αποτελεσµάτων
των προηγούµενων δηµοτικών εκλογών. Δεν το λέω εγώ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Δεν το λέω εγώ, το λέει η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, που σας είπε ότι πριν καν εφαρµοστεί ένας νόµος τον
αλλάξατε, στο όνοµα δήθεν της κυβερνησιµότητας, και τώρα σας
λέει ότι είναι έωλες µια σειρά αποφάσεων. Θα σας έλεγα, λοιπόν,
να συµµορφωθείτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Θέλετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Καλά, δεν το φανταστήκατε;
Κυρία Πρόεδρε, ειδικά εσείς πιστεύω ότι ήσασταν βέβαιη ότι

αυτό θα κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Σκουρλέτη, νοµίζω ότι είστε µία εγγύηση για τον
Αρχηγό σας, για να ξαναπάτε καλά στις επόµενες δηµοτικές
εκλογές, όσο πήγατε και την προηγούµενη φορά! Είναι βέβαιο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ! Εσείς όµως τι είστε για την παράταξή σας;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Εσείς τα είπατε τα δικά σας και τώρα, κύριε, οφείλετε
να δείξετε τον στοιχειώδη σεβασµό και να ακούσετε και την
απάντηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Απλώς µία φιλοφρό-
νηση έκανα!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Η πραγµατικότητα σε ό,τι αφορά τον συγκεκριµένο
νόµο είναι ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας είπε ότι ο νόµος
είναι συνταγµατικός, κύριε Σκουρλέτη. Λυπάµαι για εσάς, πρέπει
να µάθετε λίγα γράµµατα. 

Η αντίρρηση του Συµβουλίου της Επικρατείας αφορά την
πρώτη εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου. Επίσης, αποκρύ-
πτετε ότι δεν ακυρώνονται οι πράξεις της αυτοδιοίκησης τα
πρώτα τρία χρόνια. Είµαι περήφανος για τον νόµο που έφερα.
Ήταν προγραµµατική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας και το
κάναµε µε εντολή του ελληνικού λαού, για να διασώσουµε την
αυτοδιοίκηση από την ιδεοληπτική εφαρµογή της απλής αναλο-
γικής, που εσείς πήγατε να κάνετε. Αν επιτρέπαµε να µην έχουν
πλειοψηφία οι δήµαρχοι στις επιτροπές αυτές, ούτε σκουπίδια
δεν θα µάζευαν οι δήµαρχοι! Αυτό, όµως, δεν σας ενδιαφέρει
προφανώς εσάς, κύριε Σκουρλέτη. Το ξέρουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε ό,τι αφορά τώρα τα υπόλοιπα, τα περί παρακολουθήσεων,

να πω ότι ο Πρωθυπουργός ανέλαβε ευθαρσώς την ευθύνη και
προχώρησε σε αλλαγές προσώπων, αναγνωρίζοντας το πρό-
βληµα, και πήρε ριζοσπαστικές αποφάσεις που απαγορεύουν το
παράνοµο λογισµικό «Predator» και όποιο άλλο παράνοµο λογι-
σµικό στη χώρα.

Γιατί δεν τα ψηφίσατε, κύριοι; Γιατί αρνηθήκατε την ψήφο σας;
Είναι υποκριτική η συµπεριφορά σας. Αν είχατε ενδιαφέρον για
τις παρακολουθήσεις, έπρεπε να ρωτήσετε τον Αρχηγό σας, τον
κ. Τσίπρα, γιατί παρακολουθούσε τον κ. Πιτσιόρλα, όταν ήταν
Πρωθυπουργός της χώρας, κύριε, για να έχετε στοιχειώδη ειλι-
κρίνεια και αξιοπιστία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αποδείξατε για άλλη µια φορά την προκλητική αλλεργία σας

απέναντι στους Έλληνες αστυνοµικούς.
Ακούστε µε, καθαρές κουβέντες: Δεν πιστεύω ότι υπάρχει Έλ-

ληνας αστυνοµικός που να ήθελε ή να θέλει να αφαιρέσει τη ζωή
οποιουδήποτε ανθρώπου. Είµαι κατηγορηµατικός σε αυτό. Τρα-
γικές στιγµές µπορεί να υπάρξουν οπουδήποτε. Για το συγκεκρι-
µένο περιστατικό, για την ευθύνη που υπάρχει στα συγκεκριµένα
πρόσωπα, θα κρίνει η δικαιοσύνη. 

Σεβαστείτε τη δικαιοσύνη. Μην παίζετε µε τον πόνο αυτών των
ανθρώπων. Μην παίζετε µε τη θλίψη της κοινωνίας. Αφήστε την
Ελληνική Αστυνοµία να κάνει σωστά τη δουλειά της, όπως την
κάνει στη συντριπτική πλειονότητα των περιπτώσεων και γι’ αυτό
τιµάται µε την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών.

Και στο κάτω-κάτω να σας πω κάτι; Και οι αστυνοµικοί, κύριοι,
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είναι εργαζόµενοι και κάνουν µια πολύ δύσκολη και σκληρή δου-
λειά, ίσως την πιο δύσκολη που µπορεί να υπάρξει, γιατί συνα-
ναστρέφονται µε το σύνολο της κοινωνίας και οφείλουν να
τηρούν και τη δηµοκρατική νοµιµότητα και να αντιµετωπίζουν
αποτελεσµατικά το έγκληµα που υπάρχει. Αντί, λοιπόν, να κρα-
τήσετε µια υπεύθυνη στάση συνεχίζετε την καταστροφολογία και
συλλήβδην τις επιθέσεις, νοµίζοντας ότι κάτι θα πετύχετε. Να
είστε σίγουροι ότι θα διαψευστείτε. Κυριακή κοντή γιορτή! Οι
εκλογές έρχονται και θα είστε ξανά σε αυτή τη θέση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. Υπήρξε ο χαρακτηρισµός
«αγράµµατος». Είναι εντελώς προσωπικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο για ένα
λεπτό µόνο, σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ο κύριος Υπουργός
µε αποκάλεσε αγράµµατο. 

Εγγράµµατε, κύριε Υπουργέ, ξαναδιαβάστε την απόφαση του
Σ.τ.Ε., που λέει ότι η αλλοίωση των συσχετισµών, όπως αποτυ-
πώνονται στα δηµοτικά συµβούλια, όπως εσείς το κάνατε σε
σχέση µε τη συγκρότηση των Οικονοµικών Επιτροπών και των
Επιτροπών Ποιότητας Ζωής, καθώς και η αντισυνταγµατική µε-
ταφορά αρµοδιοτήτων από τα δηµοτικά συµβούλια σε αυτές τις
επιτροπές, είναι αντισυνταγµατική. Τελεία και παύλα. 

Όσον αφορά -και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- τα θέµατα της
αλλεργίας που δήθεν έχουµε στα στελέχη και στα µέλη της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, σας το αντιστρέφω: Εσείς έχετε αλλεργία
στους υγειονοµικούς, σε αυτούς που είναι στην καθαριότητα,
στους καθηγητές; Αυτοί δεν έχουν ανάγκη από ενίσχυση; Αυτή
την αλλεργία την έχετε και το δείξατε χθες, όταν τους ξυλοκο-
πάγατε έξω από τη Βουλή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, υπάρ-

χει µια διαδικασία µέσα στη Βουλή. Πρέπει να ζητάτε τον λόγο,
σας παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία. Σας δίνω τον
λόγο, λοιπόν, να µιλήσετε και θα κλείσουµε µε αυτό, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Η αλλεργία σας είναι γενικότερη, γιατί κάνετε κάτι το οποίο
είναι πάρα πολύ επικίνδυνο. Επιχειρείτε να διαρρήξετε τις σχέ-
σεις ανάµεσα στο κράτος, την Κυβέρνηση, την Ελληνική Αστυ-
νοµία, η οποία είναι εδώ για να υπηρετεί το σύνολο του ελληνικού
λαού -δεν υπηρετεί ένα κόµµα- και στη νέα γενιά µε αυτά που εί-
πατε, κύριε, προηγούµενα. 

Αναρωτιέµαι το εξής: Θεωρείτε πολύ φυσιολογικό να γκρεµί-
ζονται βιβλιοθήκες µέσα στα πανεπιστήµια;

Και όταν η αστυνοµία πηγαίνει για να επιτρέψει την κατασκευή
βιβλιοθήκης είναι η αντιδραστική αστυνοµία, η οποία κάνει κακό
στους νέους ανθρώπους; Θεωρείτε κακό…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μαζί µε τα ΜΑΤ για
µια Ελλάδα νέα µέσα στα πανεπιστήµια!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Θα ακούσετε, κύριε, θα ακούσετε και θα µάθετε να σέ-
βεστε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, αφήστε τον κύριο Υπουργό να απαντήσει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Δυστυχώς δεν είναι εδώ για να ακούσουν αυτά που
λέτε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αυτό θα το ακούσετε, κύριε. Θα το υποστείτε. Στη φοιτητική

εστία πηγαίνουν τα Ελληνόπουλα που προέρχονται από τις πιο
φτωχές οικογένειες και από την επαρχία και δεν αντέχουν οι οι-
κογένειές του να πληρώνουν νοίκι…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Γιατί τους παίρνει ο
Πάτσης τα σπίτια τους! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ακούστε, κύριε Σκουρλέτη!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αυτά τα παιδιά πάνε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Με τον νόµο που εσύ ψή-

φισες!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Σκουρλέτη, πρέπει να µάθετε να ακούτε. Όσο και
αν φωνάξετε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, πα-

ρακαλώ πολύ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Την κοινωνική ευαι-

σθησία…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Θα τα ακούσετε τώρα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ πολύ. Μιλάει ο κύριος Υπουργός. Μπορούµε να
τον ακούσουµε; Δεν αφορά µόνο εσάς, αφορά όλους. Απαντάει
ο κύριος Υπουργός και κλείνουµε µε αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ, αλλά θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι όποιος και σε αυτή την Αίθουσα έχει αδυναµία
επιχειρηµάτων απλώς φωνάζει και διακόπτει και δεν έχει την υπο-
µονή να παρακολουθήσει τι λέει κάποιος που έχει διαφορετική
γνώµη από αυτόν.

Μιλήσατε, κύριε, για τα παιδιά µας και θα επιµείνω. Αδειάσαµε
επιτέλους το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και η Ελληνική
Αστυνοµία τη Φοιτητική Εστία του Ζωγράφου από τρεις εγκλη-
µατικές οργανώσεις που…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τα αστυνοµικά τµή-
µατα έχετε αδειάσει!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Πάλι τα ίδια, κύριε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Δεν σέβεστε τίποτα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κοροϊδεύετε τον

κόσµο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Αυτή τη συµπεριφορά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Σκουρλέτη, ση-

κωθήκατε, πήρατε τον λόγο, µιλήσατε, δεν ήταν επί προσωπικού,
σας άφησα και τελειώσατε. Τώρα απαντάει ο κύριος Υπουργός.
Παρακαλώ να συνεχιστεί η διαδικασία.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Δεν µπορεί, δεν έχει την υποµονή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Σκουρλέτη, θα σας απαντήσω και για τα δύο.
Πήγε, λοιπόν, η Ελληνική Αστυνοµία και απελευθέρωσε τη Φοι-

τητική Εστία του Ζωγράφου, η οποία πρέπει να είναι µια αξιο-
πρεπής εστία, για να υποδέχεται τα παιδιά που προέρχονται από
οικογένειες που δεν έχουν την οικονοµική άνεση να νοικιάσουν
σπίτια και αυτά είναι παιδιά από αδύναµες οικογένειες και από
οικογένειες της επαρχίας. Και αντί γι’ αυτό, είχε γίνει άντρο εγ-
κληµατικότητας. 

Η Ελληνική Αστυνοµία αυτά, κύριε, τα γνώριζε από τις αρχές
του 2018 και όποιος έχει αντίρρηση επ’ αυτού ας έλθει στην Κα-
τεχάκη να δει τα σχετικά ενηµερωτικά σηµειώµατα. Ενοχληθή-
κατε που µπήκε η αστυνοµία και κάποιοι είπαν ότι ξυπνήσαµε και
νωρίς τα παιδιά, ενώ ήταν πολύ όµορφο τα παιδιά να ζουν µε εγ-
κληµατίες ολόκληρη την ηµέρα!

Όσο γι’ αυτή τη συµπεριφορά, κύριε, να την επιδείξετε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τι λέτε; Τα ψέµατα σε

ποιον τα λέτε; Το Υπουργείο Παιδείας το ήξερε και δεν έκανε τί-
ποτα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Σκουρλέτη, σας
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παρακαλώ! Μισό λεπτό, κύριοι συνάδελφοι. Σας παρακαλώ
πολύ!

Κύριε Σκουρλέτη, µπορείτε να ζητήσετε τον λόγο. Μιλάει ο
Υπουργός τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ο Υπουργός κατα-
χράται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μιλάει ο Υπουργός. Θα
τελειώσει ο κύριος Υπουργός και µετά µπορείτε να πάρετε τον
λόγο. Σας παρακαλώ! Έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Καραθανα-
σόπουλος. Γιατί δεν φωνάζει; Σας παρακαλώ πολύ!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Γιατί έχει ήθος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Και για να ολοκληρώσω την παρέµβασή µου, κύριε
Σκουρλέτη, αυτούς τους ανέξοδους τραµπουκισµούς να τους
κάνετε στην Κουµουνδούρου και να σας χαίρεται ο Αρχηγός σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Σκουρλέτη, πριν

από εσάς έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αµέσως µετά από τον

κ. Καραθανασόπουλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε µε λίγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχει ζητήσει ο κ. Κα-

ραθανασόπουλος τον λόγο, σας παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, µετά τον κ. Κα-

ραθανασόπουλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Σκουρλέτη, δεν

διευθύνετε εσείς την Αίθουσα. Έχει ζητήσει ο κ. Καραθανασό-
πουλος και θα πάρει ο κ. Καραθανασόπουλος τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Βέβαια, συµφωνώ.
Αµέσως µετά, λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, καθίστε λοιπόν
κάτω, να πάρει ο κ. Καραθανασόπουλος τον λόγο, που θέλει να
πει δυο λόγια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όλη αυτή η συζήτηση η
οποία αναπτύσσεται το τελευταίο διάστηµα στην Αίθουσα δεν
είναι τίποτε άλλο παρά η καλύτερη αφορµή για να νοµιµοποι-
ήσετε την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, την οποία την ακύρωσαν
και την κατάργησαν µε τους αγώνες τους οι ίδιοι οι φοιτητές. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Νόµιµη είναι, κύριε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Την κατάργησαν στην

πράξη οι ίδιοι οι φοιτητές µε τους αγώνες τους την Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία, που χρειάζονταν τα ΜΑΤ για να προστατέψουν
την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Ένα το κρατούµενο είναι αυτό.

Δεύτερον, έχετε τεράστια ευθύνη, και η σηµερινή Κυβέρνηση
και η προηγούµενη, για τη δράση κυκλωµάτων µέσα στα πανεπι-
στήµια και τις φοιτητικές εστίες. Ήταν γνωστό αυτό εδώ και
πολλά χρόνια και µάλιστα καταγγελµένο από τους ίδιους τους
φοιτητικούς συλλόγους. Δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Αφήνατε
τα κυκλώµατα να δρουν και να λειτουργούν. 

Και βεβαίως η καταδροµική επιδροµή στην εστία του Ζωγρά-
φου δεν ήταν για τίποτε άλλο, αλλά για να τροµοκρατήσετε τους
φοιτητές. Γιατί ξέρετε ποια δωµάτια είναι, µπορείτε να τα βρείτε
τα δωµάτια τα οποία είχαν καταληφθεί από παράνοµα κυκλώ-
µατα και όχι να χτυπάτε γενικά και να σπάτε τις πόρτες σε δω-
µάτια που έµεναν φοιτητές, µόνο και µόνο για τους τροµοκρα-
τήσετε, µε πάνοπλες αστυνοµικές δυνάµεις. 

Αυτά είναι καταγεγραµµένα και είναι γεγονότα, κύριε Υπουργέ,
και ό,τι και να κάνετε, δεν µπορείτε να τα αλλάξετε.

Και τρίτο στοιχείο το οποίο πρέπει εδώ να µπει στη συζήτηση
είναι ότι ο αυταρχισµός των κυβερνήσεων και του αστικού κρά-
τους είναι άµεσα συνδεδεµένος µε την αντιλαϊκή πολιτική. Και
εσείς χρησιµοποιείτε τις δυνάµεις καταστολής και την κρατική
βία απέναντι στο εργατικό λαϊκό κίνηµα και τη νεολαία και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις.

Και η θέση του ΚΚΕ είναι σαφέστατη. Ο ρόλος της Αστυνοµίας
δεν είναι για να χτυπάει τους απεργούς, τους διαδηλωτές, όσους
διαµαρτύρονται. Ο ρόλος της Αστυνοµίας είναι να προστατεύει

τη ζωή και όχι να πυροβολεί εν ψυχρώ δεκαεξάχρονα και δεκα-
πεντάχρονα παιδιά, οτιδήποτε και αν είναι αυτά, να χτυπάει το
οργανωµένο έγκληµα και όχι να χτυπάει στον δρόµο τους διαδη-
λωτές. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και το ΚΚΕ είναι συνεπέστατο στο
ότι πρέπει να καταργηθούν όλες αυτές οι οµάδες καταστολής,
τα ΜΑΤ, η ΔΙΑΣ, η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία και όλες οι υπό-
λοιπες, και να αναπροσανατολιστεί η Αστυνοµία στον σκοπό τον
οποίο έχει, στην προστασία της ανθρώπινης ζωής απέναντι στο
οργανωµένο έγκληµα, χωρίς βεβαίως να έχουµε αυταπάτες, γιατί
σε ένα αστικό κράτος όλα αυτά είναι πολύ σχετικοποιηµένα.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριε Υπουργέ, και στο ΚΚΕ δεν
πιάνει οτιδήποτε και αν πείτε για τη συνέπεια λόγων και έργων,
που έχει επιδείξει όλες αυτές τις δεκαετίες, νόµιµης αλλά και πα-
ράνοµης δραστηριότητάς του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, θα µι-
λήσετε στο τέλος, γιατί έχουν ζητήσει να µιλήσουν ο κ. Σκουρ-
λέτης και ο κ. Θεοχάρης και θα κλείσετε εσείς µε την τοποθέτησή
σας.

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Παίρνω τον λόγο όχι

για να απευθυνθώ στον Υπουργό αυτή τη στιγµή, αλλά προς το
Κοινοβούλιο. Ο όρος τραµπουκισµός εδώ, απέναντι στην ανταλ-
λαγή επιχειρηµάτων και µε φωνές, όπως γίνεται πάρα πολλές
φορές, είναι απαράδεκτος. Θυµίζει εποχές ΕΚΟΦ ή χρυσαυγίτικη
κουλτούρα. Αυτή τον χαρακτηρίζει, ειλικρινά το λέω. Να ανακα-
λέσει ο Υπουργός! Να ανακαλέσει ο Υπουργός! Αν είναι στριµωγ-
µένη η Νέα Δηµοκρατία, να µη χάνει την ψυχραιµία της!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Θεοχάρη, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, στον ζήλο

τους για οποιαδήποτε αντιπολιτευτική κριτική, η Αντιπολίτευση,
ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχει πλήρως χρεοκοπήσει
ιδεολογικά. 

Η Αστυνοµία αλλάζει µπροστά στα µάτια µας και εσείς δεν το
βλέπετε. Όταν δηµιουργούνται ειδικά τµήµατα για την αντιµετώ-
πιση της έµφυλης βίας, σηµαίνει ότι η Αστυνοµία είναι δίπλα στον
πολίτη. Και, αντί να τα δείτε όλα αυτά, εσείς τι κάνετε; Εκφράζετε
εδώ τις απόψεις του 3%. Αυτές είναι συνεχώς οι απόψεις σας,
στην άµυνα, στην αστυνόµευση, στην οικονοµία και παντού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Βγήκε καµµία δηµο-
σκόπηση µε 3%;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Η δηµο-
σκόπηση του ελληνικού λαού θα έρθει.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εσείς δεν µπορείτε, κύριε
Σκουρλέτη, να καταλάβετε. Δεν καταλαβαίνετε, κύριε Σκουρλέτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
αφήστε τον κ. Θεοχάρη να µιλήσει.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και αναρωτιέστε για ποιον
λόγο -τι έχουν τα έρµα και ψοφάνε;- δεν µπορείτε µετά από τέσ-
σερα χρόνια καταστροφής της χώρας να περάσετε µπροστά στις
δηµοσκοπήσεις. Έτσι µας λέτε και δεν µπορείτε να το καταλά-
βετε. Ε, λοιπόν, θα σας το πω. Όσο έχετε 25% του ελληνικού
λαού στις δηµοσκοπήσεις και οι απόψεις σας είναι για το 3%,
αυτό το 25% θα πηγαίνει προς το 3%.

Και γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε, την επόµενη φορά σάς παρα-
καλώ -και εκφράζω όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας- να δίνετε άπλετο χρόνο στον κ. Σκουρλέτη, διότι,
όσο πιο πολύ µιλάτε, τόσο πιο πολύ στο 3% θα καταλήξετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Προτεραιότητα για αυτή την Κυβέρνηση, για το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και την Ελληνική Αστυνοµία, χωρίς
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καµµία αµφιβολία, είναι η προστασία της ανθρώπινης ζωής, γιατί
αυτή είναι η υπέρτατη αξία, και αυτό αφορά το σύνολο των αν-
θρώπων που ζουν στην πατρίδα µας, ανεξάρτητα από το φύλο,
την ηλικία και κάθε κριτήριο που αφορά την κοινωνική, την πολι-
τική, την ιδεολογική τους ταυτότητα, το χρώµα ή οτιδήποτε άλλο.
Αυτό είναι ένα το κρατούµενο, είναι ένα και δεδοµένο. Αυτό είναι
το αντικείµενο της εκπαίδευσης των αστυνοµικών µας και αυτή
είναι η συνολική προσπάθεια που καταβάλλεται. Είναι µια Αστυ-
νοµία προσανατολισµένη στη διαφύλαξη της δηµοκρατικής νοµι-
µότητας. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν έχουν υπάρξει αρνητικά περιστα-
τικά, τα οποία αντιµετωπίζονται και µέσα στο πλαίσιο των πειθαρ-
χικών οργάνων της Αστυνοµίας και ασφαλώς από τη δικαιοσύνη,
όταν τα περιστατικά αυτά έχουν και τέτοιον ποινικό χαρακτήρα.
Γι’ αυτό ζήτησα πριν να γίνουν σεβαστές οι αποφάσεις της δι-
καιοσύνης.

Σε ό,τι αφορά τα πανεπιστήµια, µέληµά µας δεν είναι τι κάνουν
οι φοιτητές µέσα στα αµφιθέατρα, µέσα στις µορφωτικές διαδι-
κασίες ή µέσα στις πολιτικές τους συζητήσεις ή στην αναζήτηση
πολιτικής ταυτότητας ή στην πολιτική τους δράση, αξιότιµοι κύ-
ριοι. Το µέληµά µας είναι η ασφάλεια για όλους τους φοιτητές. 

Αυτό που ονοµάζετε εσείς «Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία», οι
οµάδες προστασίας των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων περιπο-
λούν στους ανοιχτούς χώρους των campus των πανεπιστηµίων,
σε συνεργασία µε τις πρυτανικές αρχές στην Πανεπιστηµιού-
πολη, στην Πολυτεχνειούπολη και στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο και θα συνεχίσουν να το κάνουν, µε έναν και µόνο στόχο, την
ασφάλεια των παιδιών µας. Και οτιδήποτε άλλο που αναφέρθηκε
δεν έχει καµµία σχέση µε την αλήθεια και την πραγµατικότητα. 

Σε ό,τι αφορά το νέο θλιβερό ξέσπασµα του κ. Σκουρλέτη,
απαξιώ να το σχολιάσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκατέσσε-
ρις µαθητές και µαθήτριες και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από
το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει ο κ.
Φόρτωµας. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τις

διαδοχικές κρίσεις η ελληνική οικονοµία αποδείχθηκε ανθεκτική,
κυρίως ελπιδοφόρα, µε διάφορα ισχυρά θεµέλια, αλλά και πολύ
θετικές προοπτικές. Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός µετά από δώδεκα χρόνια, ο οποίος καταρτίζε-
ται εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, πιστή στις δικές της προεκλογικές δεσµεύσεις, προ-
ώθησε πλήθος µεταρρυθµίσεων, κυρίως µε πράξεις, µικρές
άλλοτε και άλλοτε µεγάλες. Διότι εµείς κοιτάµε στα µάτια τον
λαό, ο οποίος µας εµπιστεύεται. 

Έτσι, λοιπόν, µε τη χρονιά αυτή έχουµε θέσει τις εξής προτε-
ραιότητες:

Συνεχίζουµε τις φοροελαφρύνσεις για τα νοικοκυριά αλλά και
τις επιχειρήσεις. Έχουµε ήδη προβεί στη µείωση πενήντα φόρων
και άλλων εισφορών. 

Επίσης διασφαλίζουµε την υφιστάµενη δηµοσιονοµική υπευ-
θυνότητα. Στηρίζουµε και ενισχύουµε το εισόδηµα των πολιτών.
Εφαρµόζουµε κοινωνική πολιτική, στηρίζοντας τους πιο ευάλω-
τους συµπολίτες µας. Ενισχύουµε την άµυνα της χώρας και αξιο-
ποιούµε επίσης τους φόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης,
εντάσσοντας έργα εκατοµµυρίων, τα οποία βοηθούν και στη βιώ-
σιµη ανάπτυξη της χώρας αλλά και στην ενίσχυση των επενδύ-
σεων και των επιχειρήσεων.

Ένας από τους βασικούς στόχους της δικής µας Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν η στή-

ριξη της νησιωτικής χώρας, µε την αναβάθµιση των υποδοµών,
µε διάφορες νοµοθετικές ρυθµίσεις, µε την οικονοµική υποστή-
ριξη των περιοχών αυτών αλλά και των επιχειρήσεων και την ενί-
σχυση του τουρισµού.

Το καταφέραµε αυτό, εφαρµόζοντας µια ολοκληρωµένη θαλάσ-
σια και νησιωτική πολιτική, δίνοντας σηµασία έµπρακτα και στον
νησιωτικό χώρο. Έτσι, λοιπόν, στηρίξαµε έµπρακτα όλες τις νη-
σιωτικές περιοχές, δίνοντας το στίγµα ότι βρισκόµαστε στο δικό
τους πλευρό, ώστε να υπάρχει ίση µέριµνα και φροντίδα, όπως
συµβαίνει και µε τους κατοίκους της ηπειρωτικής χώρας.

Έχουν γίνει πολλά σηµαντικά βήµατα προς τη βιώσιµη ανά-
πτυξη των νησιών, µε την καθιέρωση διαφόρων χρηµατοδοτικών
εργαλείων, µε την καθιέρωση προγραµµάτων µέσω των οποίων
χρηµατοδοτούνται διάφοροι νησιωτικοί δήµοι, µε σκοπό φυσικά
τη στήριξη και της επιχειρηµατικότητας και την ανάπτυξη και ανα-
βάθµιση των υποδοµών.

Σίγουρα είναι πολλά αυτά τα οποία πρέπει ακόµη να γίνουν,
γιατί οι ανάγκες αλλάζουν και στα δικά µας νησιά, αλλά και οι απαι-
τήσεις µεγαλώνουν, όπως η επαναφορά των µειωµένων συντελε-
στών ΦΠΑ, κάτι το οποίο εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ τότε, είχατε καταργήσει, καθώς και η επα-
νεξέταση του συστήµατος των διακοµιδών και των θεµάτων υγείας
στις νησιωτικές περιοχές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µόνη πραγµατική κοινωνική πο-
λιτική είναι η βιώσιµη ανάπτυξη, η οποία έρχεται µέσα από τις θέ-
σεις εργασίας, µέσα από τον νέο προϋπολογισµό. Και έχουµε
ανάπτυξη µέσα από τον προϋπολογισµό αυτό του 2023. Γιατί;
Διότι έχουµε καταφέρει να δηµιουργήσουµε νέες επενδύσεις αλλά
και νέες θέσεις εργασίας και αυτό είναι το πολύ σηµαντικό, γιατί
εµείς παράγουµε πλούτο.

Οι επενδύσεις αλλά και οι µεταρρυθµίσεις αυτές φέρνουν την
ανάπτυξη, πετυχαίνουν εκεί που πολλές φορές, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το κράτος έχει αποτύχει.

Καλοδεχούµενος λοιπόν για εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, ο πλούτος, αλλά µέχρι εκεί. Είστε έτοιµοι
µόνο να τον καταναλώσετε, όχι και τόσο έτοιµοι όµως να τον δη-
µιουργήσετε. 

Εµείς, όµως, τον παράγουµε και αυτό αφορά την κοινωνία. Οι
πολίτες έχουν πια κουραστεί από τις διάφορες πολιτικές που
ακούσαµε πριν και οι οποίες υποδαυλίζουν τον θυµό, την αναρχία,
την οργή, πολιτικές οι οποίες ψαρεύουν κυρίως στα θολά νερά και
πολλές φορές φλερτάρουν και µε τον εθνικισµό. Όλο αυτό δεν
οδηγεί πουθενά προφανώς και δεν αφορά και την κοινωνία.

Εµείς µέσα από τον σηµερινό προϋπολογισµό εστιάζουµε στα
προβλήµατα της κοινωνίας που απασχολούν πραγµατικά τους πο-
λίτες, ζητήµατα τα οποία σχετίζονται και µε τη φορολογία και µε
την υπερφορολόγηση, προφανώς και µε την έλλειψη επενδύσεων,
το πώς µπορούµε να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας, το
πώς µπορούµε να παράγουµε πλούτο και τελικά ζητήµατα, τα
οποία κυρίως σχετίζονται και µε τη βελτίωση της όλης αποτελε-
σµατικότητας και του δηµοσίου τοµέα.

Η ελληνική κοινωνία δίνει ακόµα δυστυχώς την ίδια κεντρική
µάχη, και αυτό φαίνεται και θα φανεί και στις επόµενες εκλογές.
Ποια είναι αυτή; Εκείνη ενάντια και στον λαϊκισµό και στον πολιτικό
τυχοδιωκτισµό -ο οποίος είναι εµφανής στην Αντιπολίτευση, σχε-
δόν σύσσωµη- αλλά και στην ιδεολογική αυτή τροµοκρατία, η
οποία ψαρεύει µεταξύ ηµιπαραβατικότητας, αναρχίας και οτιδή-
ποτε τυχοδιωκτικού υπάρχει, η οποία επιβλήθηκε και στη Μετα-
πολίτευση, ότι δήθεν ηθικό είναι ό,τι πιο κρατικοδίαιτο, ό,τι
κρατικοκεντρικό του όλου δηµοσίου, και το οποίο µεταφράζεται
στην πράξη στην εύνοια των «ηµετέρων» και όσων αποκτούν
άµεσα και έµµεσα πρόσβαση στην εξουσία.

Τη χρονιά που έρχεται, το 2023, καλούµαστε να αντιµετωπί-
σουµε τις προκλήσεις, κρατώντας τις ισορροπίες µέσα σε ένα
ασταθές κλίµα, που επικρατεί παγκόσµια. Η εικόνα του προϋπο-
λογισµού του 2023 είναι εικόνα της ίδιας µας της Κυβέρνησης, µε
τις ίδιες αξίες, την ίδια συνέχεια, µιας κι είναι µια συνέχεια των
υπόλοιπων προϋπολογισµών, των υπολοίπων τριών, την ίδια θέ-
ληση την οποία δείχνουµε, προφανώς και µε την ίδια υπευθυνό-
τητα και την ίδια λειτουργικότητα. Προφανώς προχωράµε
µπροστά.
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Αυτό είναι το πιο σηµαντικό, γιατί τα διακυβεύµατα είναι πολλά
για την κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Εµείς εδώ, λοιπόν, µπορεί να συζητάµε και να υπάρχουν ατέρ-
µονοι µονόλογοι, όµως έξω η κοινωνία υποφέρει και εµείς ερχό-
µαστε και µε τον προϋπολογισµό αυτό του 2023 να ελαφρύνουµε
την κοινωνία και προφανώς, οι πολίτες και η χώρα δεν έχουν
χρόνο, αλλά και διάθεση για τον ιδεοληπτικό ρεβανσισµό δεύτε-
ρης φοράς, επικίνδυνων ερασιτεχνών, όπως φαίνεται και από την
πολιτική ρητορική και κυρίως -θα έλεγα- κραυγών κενών περιε-
χοµένου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, ψηφίζουµε µε ρεα-
λισµό και σύγχρονη µατιά τον προϋπολογισµό του 2023, ώστε
να υλοποιήσουµε και να υλοποιηθούν φιλελεύθερες σύγχρονες
τοµές µε τη µατιά µας στραµµένη πάντα και µόνο στην κοινωνία
και στις ανάγκες της.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αθανασίου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι φυσικό, ενώ άκουγα τον κ. Θεοδωρικάκο, να µου δηµι-

ουργηθούν ορισµένα ερωτήµατα και µε ερωτήµατα θα ασχο-
ληθώ χωρίς να παραβιάσω τον χρόνο. Τα ερωτήµατα είναι
επικίνδυνα από κάθε πλευρά. Μπορούν να κόψουν έναν γόρδιο
δεσµό, αλλά µπορούν και να κόψουν εσένα τον ίδιο.

Είπε ο κ. Θεοδωρικάκος ότι έγινε µία επιχείρηση στου Ζωγρά-
φου. Οι εστίες δεν έχουν άσυλο, οι εστίες ανήκουν στο Υπουρ-
γείο Παιδείας, δεν δικαιούνται ασύλου. Γιατί, αφού η Αστυνοµία
το ήξερε επί δύο ή τρία χρόνια, δεν έµπαινε νωρίτερα µέσα να
προστατεύσει τα παιδιά; Και τι έγιναν τα εκατοντάδες χιλιάδες
ευρώ, τα οποία παλιός νεολαίος της ΟΝΝΕΔ, ως προκαθήµενος
του ΙΝΕΔΙΒΙΜ, τµήµατος του Υπουργείου Παιδείας, έδινε σε εται-
ρείες security; Αυτό είναι ένα ερώτηµα. Κάποιος πρέπει να το
απαντήσει. 

Επίσης, κάτι είπε ο κ. Θεοδωρικάκος περί παρακολουθήσεων.
Ποιος το είπε; Ο Υπουργός, της Αστυνοµίας της οποίας προΐστα-
ται, έστειλε έξι άτοµα, έξι αστυνοµικούς στο κτήριο της ΕΥΠ στην
Αγία Παρασκευή για την πρώτη εφαρµογή του «Predator». Αυτός
ο άνθρωπος, λοιπόν, κάτι είπε περί Πρωθυπουργού και παρακο-
λουθήσεων, έχοντας -γιατί πρέπει να τα ξέρει, αν δεν τα ξέρει
δεν θα µπορούσε να είναι αρµόδιος Υπουργός- έξι ονόµατα, έξι
αστυνοµικούς στο κτήριο της ΕΥΠ στην Αγία Παρασκευή για το
«Predator». Δεν το διέψευσε.

Και το τελευταίο, γίνονται διάφορα στην Αστυνοµία, κύριε Θε-
οδωρικάκο, πραγµατικά γίνονται διάφορα. Κοιτάξτε, δεν χρει-
άζονται υπεράσπιση οι αστυνοµικοί, είναι πράγµατι παιδιά του
λαού. Το είπε κάποιος, τον οποίο νοµίζω θα θεωρήσετε κι εσείς
εγγράµµατο από τη δεκαετία του ’60, ο Πιερ Πάολο Παζολίνι.
Τότε, µε τις µεγάλες διαδηλώσεις είχε βγει και είχε πει «και οι
αστυνοµικοί είναι παιδιά του λαού». Καθυστερήσατε σαράντα,
πενήντα χρόνια. Όµως, οι αστυνοµικοί χρειάζονται εκπαίδευση.
Κυρίως αυτά τα δυστυχήµατα οφείλονται στην έλλειψη εκπαίδευ-
σης και ανεκπαίδευτος είναι ένας αστυνοµικός, παλιός µπορεί
να είναι, αλλά αν δεν έχει εκπαιδευτεί τα τρία τελευταία χρόνια,
είναι ανεκπαίδευτος. Εκτός από τις τέσσερις χιλιάδες πεντακό-
σιους ανεκπαίδευτους ειδικούς φρουρούς που προσλάβατε.

Ερωτήµατα θέτω. Δεν περιµένω απαντήσεις, γιατί θα εξακο-
λουθώ να τα θέτω και δηµοσίως αυτά τα ερωτήµατα. Δεν περι-
µένω εδώ σήµερα να πείτε ποιοι είναι αυτοί οι έξι αστυνοµικοί
που δοκίµασαν στο κτήριο της ΕΥΠ στην Αγία Παρασκευή το
«Predator». 

Ειδικότερα τώρα. Τι προϋπολογισµός είναι αυτός; Αντιµετωπί-
ζει την ακρίβεια; Δεν προβλέπει, παρά πιστώσεις ενός δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ ως αποθεµατικό, κυρίως για την επιδότηση
λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος, χρήµατα που θα καταβροχ-
θίσουν τα καρτέλ.

Επαναλαµβάνω, τι είδους προϋπολογισµός είναι αυτός; Αντι-
µετωπίζει την ακρίβεια; Δυσάρεστα νέα έρχονται από την
Deutsche Bank. Κάποιοι την υπολήπτονται. Η Deutsche Bank,
λοιπόν, υποστηρίζει ότι η ελληνική οικονοµία και την επόµενη

χρονιά θα συνεχίσει να έχει υψηλό πληθωρισµό, ότι η ακρίβεια
δεν θα τελειώσει. Ενισχύει τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα;

Είµαστε µια από τις µόλις τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που το ποσοστό πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας αυ-
ξήθηκε κατά τη διετία 2019 – 2021. Το 28% του συνόλου των πο-
λιτών βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας, σύµφωνα µε την
EUROSTAT. Πώς πάνε οι επενδύσεις; Ο στόχος για αύξηση των
πραγµατικών επενδύσεων κατά 23,4% περιορίστηκε στο 10%.
Και ως τώρα τι είδους επενδύσεις έχουµε; Μόνο οι κατασκευές
µπετόν, το real estate και ο τουρισµός ωφελούν; Πού είναι η εγ-
χώρια παραγόµενη αξία στη βιοµηχανία, στη µεταποίηση, στην
αγροδιατροφή;

Και το Ταµείο Ανάκαµψης; Μιλάµε για δισεκατοµµύρια, αλλά
οι πραγµατικές πληρωµές για το 2022 δεν ξεπέρασαν τα 300 εκα-
τοµµύρια.

Πού βρίσκεται το κατά κεφαλήν ΑΕΠ; Είναι το δεύτερο χαµη-
λότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην αγοραστική δύναµη πώς
έχουν τα πράγµατα; Είµαστε πέµπτοι από το τέλος. Είναι πρό-
οδος. Κάποτε ήµασταν εικοστοί έκτοι από τους είκοσι επτά.
Τώρα είµαστε πέµπτοι από το τέλος. Το τραγικότερο είναι ότι τα
εισοδήµατα έως 750 ευρώ τον µήνα, έχουν απωλέσει το 40% της
αγοραστικής τους δύναµης.

Όλα αυτά σηµαίνουν ότι άλλος είναι ο κόσµος των κυβερνητι-
κών Βουλευτών και άλλος ο κόσµος των µικροµεσαίων εισοδηµά-
των. Αυτός είναι ο λόγος που η µετάδοση της κοινοβουλευτικής
συζήτησης για τον προϋπολογισµό έχει αµελητέα τηλεθέαση.

Μπορείτε, βέβαια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας να προβάλ-
λετε ένα από τα κορυφαία σας επιχειρήµατα ότι «βαδίζουµε προς
την απόκτηση επενδυτικής βαθµίδας και ελπίζουµε µάλιστα να
την επιτύχουµε πριν από τις εκλογές». Συνέλθετε! Η επενδυτική
βαθµίδα τρώγεται κάποτε, αντανακλά κάποτε θετικά στο εισό-
δηµα του νοικοκυριού, αλλά τρώγεται µεσοµακροπρόθεσµα. Και
όπως είπε ένας εγγράµατος οικονοµολόγος, µακροπρόθεσµα θα
είµαστε όλοι νεκροί.

Ο ΣΥΡΙΖΑ τάσσεται υπέρ της δηµοσιονοµικής σύνεσης και
αυτή τη σύνεσή του την έχει περίτρανα αποδείξει. Όταν ανέλαβε
την Κυβέρνηση το 2015 -τούτο αποτελεί ιστορία- παρέλαβε 21
δισεκατοµµύρια υποχρεώσεις, µε τα κρατικά ταµεία άδεια, χωρίς
πρόσβαση στις αγορές. Παρέλαβε 21 δισεκατοµµύρια υποχρε-
ώσεις άµεσων πληρωµών και παρέδωσε 37 δισεκατοµµύρια από-
θεµα.

Και το ακροτελεύτιο ερώτηµα που πάντοτε τίθεται. Ποια είναι
η λύση; Η λύση βρίσκεται στην προκήρυξη των εκλογών. Το 54%
του συνόλου των πολιτών λένε «ναι» στην κυβέρνηση συνεργα-
σίας. Το 47% λέει «ναι» στην ικανότητα µιας κυβέρνησης συνερ-
γασίας να εξασφαλίσει σταθερότητα. Στο ερώτηµα, ποιο κόµµα
θα σας ενοχλούσε να κερδίσει τις εθνικές εκλογές; Η απάντηση
είναι θα µας ενοχλούσε η Νέα Δηµοκρατία κατά 37% και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατά 36%. Αυτή είναι η πρώτη λύση. Υπάρχει κι άλλη που
τσούζει ορισµένους, αλλά θα µπορούσε ενδεχοµένως να σώσει
την Νέα Δηµοκρατία, να ακολουθήσετε το παράδειγµα των Βρε-
τανών Τόρηδων, οι οποίοι µέσα σε έξι εβδοµάδες άλλαξαν τρεις
Πρωθυπουργούς από τον Μπόρις Τζόνσον πέρασαν στη Λιζ Τρας
και από τη Λιζ Τρας στον Σούνακ. Έτσι νόµισαν και νοµίζουν ότι
σώζουν τη βρετανική οικονοµία και το κόµµα στο οποίο ανήκουν.

Κατά τη γνώµη µου άλλη επιλογή δεν έχετε. Όσο πιο γρήγορα
συνέλθετε, τόσο το καλύτερο για εσάς και για τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος

Ελλάδας ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ξέ-

σπασε η κρίση της περιόδου 2000 - 2015, ως ΚΚΕ είχαµε πει ότι
είναι τόσο µεγάλα τα αδιέξοδα του σηµερινού συστήµατος, που
κανένα µοντέλο ή καµµία µορφή διαχείρισης δεν µπορεί να δώσει
πραγµατική λύση και ουσιαστικό διέξοδο.

Αυτό το λέγαµε τότε, σε αντίθεση µε όλους τους υπόλοιπους,
από όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, που ισχυρίζονταν τότε ότι το πρό-
βληµα ήταν οι ιδεοληψίες της τρόικα, ο αντιαναπτυξιακός και ο
αντιεπενδυτικός χαρακτήρας των µνηµονίων, η περιοριστική πο-
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λιτική και πάει λέγοντας, υποσχόµενοι εύκολες λύσεις, στο πλαί-
σιο του συστήµατος και των δεσµεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Δεν αµφισβητούµε καθόλου ότι αυτές οι υποσχέσεις τότε
για εύκολες λύσεις από τα πάνω επέδρασσαν και επηρέασαν και
έναν σοκαρισµένο τότε λαό. Πρόκειται, βέβαια, για τα ίδια ακρι-
βώς κόµµατα που στη συνέχεια εφάρµοσαν αυτές ακριβώς τις
πολιτικές, που υποτίθεται ότι πολεµούσαν. Αρχικά η Νέα Δηµο-
κρατία και στη συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ.

Το ΚΚΕ είχε πει και κάτι ακόµα. Ότι στη σηµερινή φάση του
καπιταλισµού, τα όποια εργαλεία και τα όπλα εκτόνωσης µπορεί
να είχε σε προηγούµενες περιόδους, έχουν πάθει αφλογιστία και
ότι µία επιλογή που είναι φάρµακο για µια πλευρά, για µια λει-
τουργία του συστήµατος, την ίδια ακριβώς στιγµή γίνεται δηλη-
τήριο για κάποια άλλη. Δεν υπάρχει πιο χαρακτηριστικό
παράδειγµα αυτών των ηµερών από το ζήτηµα µε τα κάτω-πάνω
των επιτοκίων. Έπεσαν τα επιτόκια και ανέβηκε ο πληθωρισµός.
Τώρα ανεβαίνουν ξανά τα επιτόκια, για να πέσει ο πληθωρισµός,
εκτινάσσοντας την ίδια στιγµή το κόστος δανεισµού, ιδιαίτερα
για τους δανειολήπτες των λαϊκών στρωµάτων.

Συνεπώς η περίοδος που διανύουµε, µε τα χαρακτηριστικά
που αυτή έχει, αποτελεί την πλήρη επιβεβαίωση αυτών των θέ-
σεων του ΚΚΕ. Την κρίση τη διαδέχτηκε η ανάπτυξη και τα ρεκόρ
επενδύσεων. Εµείς, τουλάχιστον, δεν κάνουµε αντιπαράθεση στο
ύψος των επενδύσεων. Την περιοριστική δηµοσιονοµική πολιτική
τη διαδέχτηκε η επεκτατική πολιτική, ειδικά την περίοδο της παν-
δηµίας. Όµως, το αποτέλεσµα για τα λαϊκά στρώµατα, για τη
λαϊκή πλειοψηφία ήταν το ίδιο.

Μήπως καταργήθηκαν οι µνηµονιακοί νόµοι, τα αντεργατικά
µέτρα και χαράτσια που επιβλήθηκαν τότε; Όχι. Μήπως αυξήθη-
καν οι δαπάνες του κρατικού προϋπολογισµού, που αφορούν
κρίσιµες λαϊκές ανάγκες; Όχι. Μήπως άλλαξε η αναλογία στα
έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού, που εισπράττονται από τα
λαϊκά στρώµατα, σε σχέση µε εκείνα που εισπράττονται από το
κεφάλαιο; Όχι, επίσης. Το 95%, 5% παραµένει µε όλους τους
προϋπολογισµούς, µε όλες τις κυβερνήσεις σε φάση κρίσης, σε
φάση ανάπτυξης, 95% άντληση φορολογικών εσόδων από τα
λαϊκά στρώµατα, 5% µόνο από το µεγάλο κεφάλαιο.

Ακόµα και κάποιες µικρές αυξήσεις που δόθηκαν στον κατώ-
τατο µισθό, αρχικά µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια
µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όχι µόνο διατήρησαν
το θεσµικό πλαίσιο καθορισµού του κατώτατου µισθού από την
εκάστοτε κυβέρνηση και συµπίεσης του µέσου µισθού -γιατί
πέρα από τον κατώτατο µισθό υπάρχει και ο µέσος µισθός-, αλλά
ακόµα και αυτές οι αυξήσεις έχουν εξανεµιστεί σήµερα από το
τσουνάµι της ακρίβειας που πραγµατικά τσακίζει κόκαλα.

Όπως κάνατε όλοι σας την περίοδο 2010 - 2015, παρά τις
όποιες διαφορές υπήρχαν, που ερµηνεύατε τότε την κρίση όλοι
σας ως κάτι παράταιρο και ως κάτι ξένο προς τη φυσική λειτουρ-
γία της καπιταλιστικής οικονοµίας, έτσι και τώρα, µε τον ίδιο
ακριβώς τρόπο, ερµηνεύετε την ακρίβεια ως κάτι εξωγενές, που
οφείλεται είτε στον πόλεµο, όπως λέει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας «ακρίβεια Πούτιν», είτε οφείλεται σε κάποιες επι-
λογές µόνο της σηµερινής Κυβέρνησης, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, που
παραβιάζουν µάλιστα την ευρωπαϊκή κανονικότητα, την ιερή ευ-
ρωπαϊκή κανονικότητα, την ευρωπαϊκή κανονικότητα των λόµπι,
της µίζας και της σαπίλας, σαν το ψήφισµα που στηρίξατε όλοι
σας χτες στο Ευρωκοινοβούλιο.

Και τι λέει αυτό το ψήφισµα, που ψήφισε Νέα Δηµοκρατία, ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ; Η ικανότητα των λόµπι να επηρεάζουν
τις αποφάσεις του Ευρωκοινοβουλίου είναι στοιχείο της ευρω-
παϊκής δηµοκρατίας. Λουστείτε την, λοιπόν, την ευρωπαϊκή δη-
µοκρατία.

Έχετε φτάσει στο σηµείο να κάνετε κεντρικό ζήτηµα της αντι-
παράθεσής σας ποιο κοµµάτι της ακρίβειας είναι εισαγόµενο και
ποιο είναι εγχώριο και αν είµαστε λίγο πάνω ή λίγο κάτω από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη µπαρούφα από
αυτό το ζήτηµα που προσπαθείτε να το επιβάλλετε και στον λαό.

Είναι δυνατόν να µιλάµε για εισαγόµενη ακρίβεια, όταν µια
χώρα και µάλιστα, µια χώρα του µεγέθους της Ελλάδας, είναι
πλήρως ενσωµατωµένη στην ευρωπαϊκή αγορά, στους νοµισµα-
τικού θεσµούς, στους διάφορους µηχανισµούς, όπως είναι τα

χρηµατιστήρια ενέργειας και εφαρµόζει απαρέγκλιτα µέχρι κε-
ραίας τη στρατηγική που εκτινάσσει τις τιµές;

Δείτε, για παράδειγµα, το ζήτηµα που υπάρχει αυτές τις µέρες
µε τις ελλείψεις στα φάρµακα, ακόµα και σε κρίσιµα φάρµακα.
Τι είναι αυτό; Δεν έχει να κάνει µε την ελευθερία κίνησης εµπο-
ρευµάτων που υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Γιατί δεν ζη-
τάτε, δεν προτείνετε -το ΚΚΕ το ζητάει- απαγόρευση των
παράλληλων εξαγωγών, για να µπορεί να έχει ο κοσµάκης φάρ-
µακα; Όχι, γιατί αυτά είναι τα ευρωπαϊκά ιδεώδη: ελευθερία κί-
νησης εµπορευµάτων, ελευθερία κίνησης κεφαλαίων. Μετά
διαµαρτύρεστε για το αν η ακρίβεια είναι εισαγόµενη ή είναι εγ-
χώρια.

Άρα, κύριοι της Κυβέρνησης, κόψτε αυτή την καραµέλα περί
εισαγόµενης ακρίβειας και πολέµου. Εδώ ακόµα και η Μεγάλη
Βρετανία, η οποία δεν εξαρτιόταν από το ρωσικό φυσικό αέριο
και δεν είναι χώρα ούτε καν µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
της Ευρωζώνης, αντιµετωπίζει τα ίδια ακριβώς προβλήµατα που
οδηγούν κάθε τρεις και λίγο στην αλλαγή κυβερνήσεων, σε µια
χώρα, µάλιστα, που είχε και µια παράδοση στην κυβερνητική
σταθερότητα.

Βεβαίως, εµείς λέµε ότι οι λαοί και στη Βρετανία και αλλού
πρέπει να αξιοποιήσουν αυτή την αποσταθεροποίηση, γιατί η
σταθερότητα αυτού του συστήµατος είναι η δική τους αστάθεια
και η δική τους ανασφάλεια.

Ούτε, φυσικά, ο ΣΥΡΙΖΑ απορρίπτει το αφήγηµα περί εισαγό-
µενης ακρίβειας, απλά διαφωνεί στο ποσοστό. Δεν το απορρίπτει
όχι µόνο γιατί έχει συνδιαµορφώσει όλους τους µηχανισµούς
που εκτινάσσουν την ακρίβεια -χρηµατιστήρια ενέργειας, παρα-
δείγµατος χάριν-, αλλά γιατί ξέρει πάρα πολύ καλά ότι αύριο, µε-
θαύριο, αν είναι ο ίδιος κυβέρνηση, θα πρέπει να αξιοποιήσει το
ίδιο αυτό επιχείρηµα σε βάρος του λαού.

Νοµίζω ότι και η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό
όλες αυτές τις µέρες ήταν απολύτως ενδεικτική. Εγώ προσωπικά
δεν θυµάµαι προϋπολογισµό και µάλιστα, προεκλογικό προϋπο-
λογισµό που τα όρια ανάµεσα στην κυβέρνηση και στην αξιωµα-
τική αντιπολίτευση για κεντρικές οικονοµικές επιλογές ήταν τόσο
δυσδιάκριτα και τόσο συγκεχυµένα. Είναι πολύ λογικό αυτό.
Είναι πάρα πολύ λογικό.

Γιατί; Διαφωνείτε στο Ταµείο Ανάκαµψης; Διαφωνείτε στην
πράσινη µετάβαση, που είναι ένας βασικός παράγοντας για την
εκτίναξη της ακρίβειας; Διαφωνείτε, µήπως, στις νατοϊκές δε-
σµεύσεις, που αποσπούν πάνω από 2% του ΑΕΠ κάθε χρόνο για
τους στρατιωτικούς εξοπλισµούς. Και πολλά άλλα. Φυσικά και
δεν διαφωνείτε σε όλα αυτά. Επειδή ακριβώς δεν διαφωνείτε, γι’
αυτό τον λόγο είτε αντιπαρατίθεστε στα επιµέρους ή ακόµα και
ψηφίζεται από κοινού νοµοσχέδια κρίσιµα, από τους εξοπλι-
σµούς µέχρι τα ναυπηγεία Ελευσίνας και τη µετατροπή τους σε
ειδική οικονοµική ζώνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η δική µας η κριτική και στην Κυβέρνηση και τον προϋπολογι-

σµό δεν αφορά τα επιµέρους µόνο. Αφορά τα κύρια. Αφορά, δη-
λαδή, όλες εκείνες τις αιτίες που διαµορφώνουν το πολιτικό
πρόβληµα της χώρας: Τον δρόµο ανάπτυξης υπέρ του κεφα-
λαίου και τις δεσµεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτού του
ευρωπαϊκού καπιταλιστικού βούρκου, που τον βλέπουµε κάθε
µέρα να φαίνεται ολοένα και περισσότερο.

Γι’ αυτό το ΚΚΕ έχει θέσεις και πρόγραµµα σύγκρουσης µε τα
κεντρικά και αποτελεί και εγγύηση και για τα επιµέρους. Γι’ αυτό
και καλούµε τον λαό να µην προσδοκά λύσεις από κυβερνητικούς
σωτήρες.

Το σύνθηµα «ο λαός µόνο µπορεί να σώσει τον λαό» είναι εξαι-
ρετικά επίκαιρο. Όπου δοκιµάστηκε οι εργαζόµενοι και ο λαός
είχαν επιτυχίες και το ΚΚΕ είναι το µοναδικό κόµµα που σε αυτό
το σύνθηµα δίνει ζωντάνια, δίνει περιεχόµενο και κυρίως, δίνει
προοπτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Λα-

ζαρίδης.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εν-
συναίσθηση της ιστορικότητας της στιγµής ισοδυναµεί µε την
ενσυναίσθηση της ευθύνης της. Και ναι, ζούµε πραγµατικά ιστο-
ρικές στιγµές για τη χώρα, το Κοινοβούλιο, την κοινωνία µας όχι
µόνο γιατί ο προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός των τελευταίων δώδεκα ετών που καταρτίζεται σε πλαί-
σιο κεκτηµένης ανεξαρτησίας και ελευθερίας, µακριά από κάθε
µνηµονιακή επιτήρηση ή ενισχυµένη εποπτεία, αλλά, κατά την
ταπεινή µου γνώµη και γιατί είναι ένας προϋπολογισµός ο οποίος
κατατίθεται σε ένα πρωτοφανές κλίµα αβεβαιότητας, ρευστότη-
τας και απροβλεπτότητας. Παρ’ όλα αυτά, είναι ένας προϋπολο-
γισµός προοπτικής και αισιοδοξίας, ένας προϋπολογισµός
συνέπειας και υπευθυνότητας, ένας προϋπολογισµός αποτύπω-
σης της δυναµικής και ορθής διακυβέρνησης της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πείσµα των καιρών και παρά
τις πρωτόγνωρες, αλλεπάλληλες και πολυεπίπεδες κρίσεις, οι
Έλληνες πολίτες µπορούν να αισθάνονται ήσυχοι, γιατί το τιµόνι
της Κυβέρνησης κρατά ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δη-
µοκρατία. Γιατί το λέω αυτό; Μα, γιατί πολύ απλά εγώ προσω-
πικά δεν γνωρίζω άλλη φορά στη νεότερη ιστορία του τόπου
κατά την οποία µια ελληνική κυβέρνηση µπορεί να δείχνει ταυ-
τόχρονα απαρέγκλιτη προσήλωση στους στόχους της, αλλά και
τα αναγκαία αντανακλαστικά προσαρµογής απέναντι στις κατα-
κλυσµιαίες αλλαγές που συµβαίνουν γύρω µας. Διότι η ελληνική
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει καταφέρει να µεγεθύ-
νει τους δείκτες ανάπτυξης, αλλά ταυτόχρονα να απλώσει ένα
τεράστιο δίχτυ προστασίας 5,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την
κοινωνία. Πώς;

Απαριθµώ: Με ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης 5,6% για το
2022 και 1,8% για το 2023, µε το ΑΕΠ υψηλότερο κατά 45 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ή κατά 25% από την τελευταία χρονιά διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, µε συρρίκνωση της ανεργίας στο 12,7%
έναντι 13,9%, που προβλεπόταν στο Πρόγραµµα Σταθερότητας
και 14,2% στον προϋπολογισµό του 2022 -πέντε µονάδες, δη-
λαδή, κάτω από εκεί που το παραλάβαµε από εσάς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- µε αύξηση των επενδύσεων και
της θετικής συνεισφοράς στο ΑΕΠ, όταν η συνεισφορά στην υπό-
λοιπη Ευρώπη ήταν αρνητική, µε αύξηση κοινωνικών παροχών
κατά 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ εφέτος και κατά 456 εκατοµµύ-
ρια ευρώ του χρόνου, µε την αύξηση κοντά στο 8% στις αποδο-
χές δυόµισι εκατοµµυρίων συνταξιούχων, για πρώτη φορά
ύστερα από δώδεκα χρόνια, µε την εφάπαξ ενίσχυση, ύψους 250
ευρώ σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες συµπατριώτες
µας. Διότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε δηµοσιο-
νοµική δικαιοσύνη απαλλάσσει από υποχρεώσεις, ενώ ταυτό-
χρονα δίνει κίνητρα στους νέους.

Πώς; Απαριθµώ: Με την αύξηση του κατώτατου µισθού, την
τρίτη µέσα σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα, µε τη µόνιµη κα-
τάργηση της καταβολής της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης
στους υπαλλήλους του δηµοσίου, στους συνταξιούχους και στον
ιδιωτικό τοµέα από το 2023, µε τη διατήρηση σε µόνιµη βάση της
µείωσης κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών ει-
σφορών των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα, µε τη χορήγηση άτο-
κων ή χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε νέους και ζευγάρια,
µε το επίδοµα στέγασης των φοιτητών που σπουδάζουν µακριά
από τον τόπο κατοικίας τους, µε την αντιµετώπιση της υπογεν-
νητικότητας, καθώς επεκτείνεται από το 2023 το επίδοµα µητρό-
τητας στον ιδιωτικό τοµέα από τους έξι στους εννέα µήνες. Διότι
η ελληνική Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ενισχύει την
αµυντική θωράκιση της χώρας µε δαπάνες ύψους 5,8 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ τη διετία 2022 - 2023.

Ελπίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, φέτος να
υπερψηφίσετε τις αµυντικές δαπάνες.

Και αυτά είναι µόνο µερικά. Ευτυχώς, είναι πολλά, αλλά δυ-
στυχώς, ο χρόνος πιέζει.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, οι αριθµοί µιλούν από
µόνοι τους, αλλά δεν είναι µόνο οι αριθµοί. Είναι η συνολική αί-
σθηση που αποπνέει ο προϋπολογισµός που θα ψηφίσουµε υπε-
ρήφανα αύριο. Διότι οι λέξεις και οι έννοιες που τον χαρα-
κτηρίζουν είναι άγνωστες σε εσάς, οι λέξεις τις οποίες ανέφερα
στην αρχή της οµιλίας µου «υπευθυνότητα», «προσαρµοστικό-

τητα», «συνέπεια» και «προοπτική». Δεν καταφέρατε ούτε σε µια
στιγµή της διακυβέρνησής σας να εκφράσετε τις έννοιες που οι
λέξεις αυτές πρεσβεύουν.

Αντίθετα, στο µυαλό των περισσοτέρων Ελλήνων η διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει ταυτιστεί µε µια επικίνδυνη λαίλαπα ερα-
σιτεχνικής οικονοµικής διαχείρισης, µε ένα οριζόντιο οικονοµικό
φοροµπηχτικό µπούλινγκ στην ελληνική κοινωνία, µε εσκεµµένη
εξειδίκευση στη φτωχοποίηση της µεσαίας τάξης.

Δεν θα λυπηθώ, λοιπόν, καθόλου που µε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό σάς στερούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, ακόµη ένα αντιπολιτευτικό χαρτί εν όψει των εκλογών.
Δυστυχώς για εσάς, όπως αποδεικνύεται και από τον προϋπολο-
γισµό του 2023, η χώρα πηγαίνει εξαιρετικά, η Κυβέρνηση αντα-
ποκρίνεται µε επιτυχία στις προκλήσεις και οι πολίτες την
επιβραβεύουν για αυτό. Ευτυχώς για την κοινωνία -προφανώς, δυ-
στυχώς για εσάς- η Ελλάδα αλλάζει. Η Ελλάδα µεγαλώνει µε όλες
τις έννοιες: Οικονοµική ισχύ, γεωγραφική έκταση, αµυντικές δυ-
νατότητες, διεθνές κύρος και αξιοπιστία.

Παράλληλα, η κοινωνία θωρακίζεται και ενισχύεται µε συνέπεια
και συνέχεια, κάτι που αποδείξαµε σε όλες τις φάσεις κάθε επάλ-
ληλης κρίσης, που δεν προκαλέσαµε, αλλά που κληθήκαµε να αν-
τιµετωπίσουµε, όπως της πανδηµίας, της εισαγόµενης ακρίβειας,
της ενεργειακής κρίσης, της ρωσικής εισβολής στην Ουκρανία.

Ο προϋπολογισµός αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι,
πάνω από όλα, ένας προϋπολογισµός ειλικρινούς διακυβέρνησης,
ένας προϋπολογισµός που σέβεται τους πολίτες, αναγνωρίζει τις
θυσίες τους, προνοεί για τους πιο αδύνατους, ενθαρρύνει τους
νέους και βάζει τις βάσεις για να µπορέσει η χώρα να ανταποκριθεί
στις διεθνείς προκλήσεις µε τις δικές της δυνάµεις, δυνάµεις που
οφείλονται στην καλή διαχείριση και όχι σε µατωµένα πλεονά-
σµατα. Και αυτή ακριβώς την προοπτική σταθερότητας και ανά-
πτυξης είναι που θα επιβραβεύσει ο ελληνικός λαός, καθώς
γνωρίζει ότι η πατρίδα µας δεν αντέχει νέες περιπέτειες.

Όταν έχεις απέναντί σου το διάφανο, δηλαδή την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, δεν διαλέγεις το γκρίζο, δηλαδή τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτό θα διατρανώσουν περίτρανα οι Έλληνες πολίτες στις
προσεχείς εκλογές και θα δώσουν την αυτοδυναµία στη Νέα Δη-
µοκρατία και τον σηµερινό και αυριανό Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό Τουρισµού, τον κ. Κικίλια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, το 2023 διαφαίνεται ως µια ακόµη χρονιά µε διε-
θνή αβεβαιότητα και συνεχιζόµενες πολλαπλές κρίσεις. Η
αξιοσηµείωτη αντοχή και σταθερότητα στην κοινωνική συνοχή,
όπως και η αναπτυξιακή τροχιά της ελληνικής οικονοµίας, είναι το
αποτέλεσµα µιας συνεπούς κυβερνητικής πολιτικής και µιας ευ-
ρύτατης κοινωνικής πλειοψηφίας.

Ο τοµέας του τουρισµού, που στήριξε αποφασιστικά την ελλη-
νική κοινωνία και οικονοµία στα δέκα χρόνια της κρίσης, λύγισε
αναγκαστικά λόγω της πανδηµίας, αλλά επανήλθε δυναµικά το
2022, φτάνοντας τη χρονιά-ρεκόρ του 2019. Είναι ένας τοµέας ο
οποίος θα πρωταγωνιστήσει το 2023 και ο µόνος τοµέας της οι-
κονοµίας που εµφανίζει τόσο ισόρροπη οριζόντια κατανοµή του
παραγόµενου πλούτου. Τι εννοώ;

Διά µέσου του τουρισµού, υποστηρίζεται ο πρωτογενής αγρο-
διατροφικός τοµέας, καθώς το 88% των προµηθειών τροφίµων και
ποτών των καταλυµάτων είναι ελληνικής παραγωγής. Τα χιλιάδες
εµπορικά καταστήµατα σε όλους τους τουριστικούς προορισµούς,
όπως και ο κλάδος εστίασης -στη συντριπτική πλειοψηφία µικρές
οικογενειακές επιχειρήσεις- το 2022 αύξησαν σε διψήφιο ποσοστό
τον τζίρο τους, σε σχέση µε το 2019. Αλλά, όπως καλά γνωρίζετε,
και στον τοµέα των µεγάλων έργων, των επενδύσεων, των έργων
υποδοµών, στον κλάδο των κατασκευών, τα τουριστικά πρότζεκτ
είναι η πλειοψηφία. Να θυµίσω ότι τουλάχιστον σαράντα επαγγέλ-
µατα απασχολούνται στην κατασκευή.

Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι, ο τουρισµός δεν είναι τοµέας
πολυτελείας για την ελληνική οικονοµία, είναι ο ορισµός της λαϊ-
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κής οικονοµίας, καθώς εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι και µι-
κροί επιχειρηµατίες δραστηριοποιούνται σε αυτόν. Με ένα πολ-
λαπλασιαστή που µπορεί να φτάσει το 2,6%, νοµίζω ότι
καταλαβαίνουν όλοι το µέγεθος της συνεισφοράς του τουριστι-
κού προϊόντος στην οικονοµία µας. Και εδώ για µία ακόµη φορά
πρέπει να δώσω συγχαρητήρια σε όλους τους ανθρώπους του
τουρισµού για το υψηλό επίπεδο υπηρεσιών που παρέχει ο κλά-
δος, από τα ξενοδοχεία µέχρι το µικρό ταβερνάκι πέντε µέτρα
από τη θάλασσα ή σε έναν ορεινό προορισµό.

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέσω στα παρα-
πάνω ένα µη µετρήσιµο πολύ σηµαντικό µέγεθος προσφοράς
του τουρισµού στη χώρα, το τεράστιο θετικό αποτύπωµα του
brand name και της φήµης της Ελλάδας στην υφήλιο. Μιλάµε για
τριάντα εκατοµµύρια ανθρώπους κάθε χρόνο, που στη συνέχεια
γίνονται πολλαπλασιαστές της θετικής εµπειρίας τους από την
επίσκεψή τους στη χώρα µας και µιλούν για εµάς.

Πρέπει όµως, εδώ πέρα να πω, δυστυχώς, ότι αυτές τις ηµέ-
ρες ζούµε και το αντίστροφο, δηλαδή σκιές σκανδάλων στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Και δυστυχώς, αυτή η υπόθεση θίγει την
πολιτική και τους πολιτικούς ως θεσµικούς πυλώνες της δηµο-
κρατίας. Οι πολίτες, δυστυχώς, τους αποστρέφονται όλο και πε-
ρισσότερο και οι νέοι άνθρωποι, για τους οποίους διεκδικούµε
όλοι να µιλάµε πολλές φορές, αδιαφορούν και τους γυρίζουν την
πλάτη, όπως και στην πολιτική. Άρα, κυρίες και κύριοι, είναι επι-
βεβληµένο να µην προδίδουµε την εµπιστοσύνη τους. Το χάσµα
ανάµεσα στους πολιτικούς και στην κοινωνία µεγαλώνει και, αν
δεν κάνουµε κάτι, κάποια στιγµή αυτό το χάσµα δεν θα γεφυρώ-
νεται. Πρέπει να θυµηθούµε όλοι ότι χωρίς την εµπιστοσύνη και
τη στήριξη των πολιτών, οι πολιτικοί δεν είµαστε τίποτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απολογιστικά, το 2022 στον
προϋπολογισµό είχαν υπολογιστεί για τον τουρισµό έσοδα 15 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, στόχος ο οποίος ξεπεράστηκε κατά 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έως -θα το δούµε και µέχρι το τέλος- 3
δισεκατοµµύρια ευρώ παραπάνω εσόδων. Και αυτό σηµειώθηκε,
ενώ ξέσπασε πόλεµος στην Ουκρανία, ενώ αντιµετωπίσαµε ενερ-
γειακή κρίση και πληθωρισµό και µε κλειστές τις δύο πολύ ση-
µαντικές τουριστικές αγορές, τη ρωσική και την κινεζική λόγω
της πανδηµίας. Οι παραδοσιακές µας αγορές κατέδειξαν την
ισχύ του ελληνικού τουριστικού-brand: το Ηνωµένο Βασίλειο
21,3% αύξηση, η Γερµανία 7,2% αύξηση, η Γαλλία 17,6% αύξηση
στις εισπράξεις, σε σύγκριση µε το 2019.

Οι κινήσεις-κλειδιά για αυτή την πολύ θετική σεζόν ήταν η επι-
τυχής προσπάθεια να ξεκινήσουµε νωρίτερα από κάθε άλλη χρο-
νιά. Υπενθυµίζω ότι η πρώτη πτήση από την Αµερική ήρθε στην
Ελλάδα στις 7 Μαρτίου. Και τονίζω ότι οι πτήσεις συνεχίζονται
για πρώτη φορά ακόµα και µέχρι σήµερα, Δεκέµβριο, κάνοντας
πράξη την επιµήκυνση. Επόµενη κίνηση-κλειδί ήταν η ενίσχυση
της κρουαζιέρας µε αύξηση του «home porting» και µε πέντε χι-
λιάδες «calls» στα ελληνικά λιµάνια. Αυτό αποτελεί αριθµό ρεκόρ.
Επίσης, στο πλαίσιο του βιώσιµου τουριστικού µοντέλου, αναδεί-
ξαµε νέους προορισµούς κρουαζιέρας. Ενισχύσαµε τη Θεσσα-
λονίκη, την Καβάλα, τον Βόλο. Μια τρίτη κίνηση-κλειδί ήταν η
προβολή του τουριστικού µας «brand» µε δωδεκάµηνη πλέον
καµπάνια και έµφαση στον χειµερινό τουρισµό και το «city
brake», καθώς και η ανάδειξη λιγότερο γνωστών προορισµών σε
νησιά, αλλά και στην ηπειρωτική Ελλάδα. Αυτές οι πολιτικές θα
συνεχιστούν το 2023, διότι αποδείχθηκαν στην πράξη αποτελε-
σµατικές.

Όσον αφορά τον εσωτερικό τουρισµό, πρέπει να πω ότι δόθη-
καν από τον Πρωθυπουργό και την ελληνική Κυβέρνηση πάνω
από 100 εκατοµµύρια ευρώ σε προγράµµατα, όπως το πρό-
γραµµα «Τουρισµός για Όλους», το πρόγραµµα κοινωνικού του-
ρισµού «Samos Pass» και το πρόγραµµα «Evia Pass».
Παράλληλα, προχωρούµε και σε δράσεις τέτοιες για ΑΜΕΑ. Πρό-
κειται για µια πολύ σηµαντική συνεισφορά στο να στηριχτεί και
να ενισχυθεί το εισόδηµα Ελλήνων που δεν είχαν τη δυνατότητα
αλλιώς να κάνουν διακοπές. Ενισχύσαµε, πιστεύω, τους ορεινούς
µας προορισµούς µε µέτρα στήριξης των ορεινών ξενοδοχείων
και µε τα voucher του προγράµµατος «Τουρισµός για Όλους».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 θα συνεχίσουµε αυτές
τις πετυχηµένες πολιτικές, αλλά θα χρησιµοποιήσουµε και όλα

τα διαθέσιµα εργαλεία, όπως προγράµµατα συνδιαφήµισης µε
αεροπορικές εταιρείες που πετύχαµε για το διάστηµα Νοέµβριος
του 2022 µε Μάρτιο του 2023. Θα διαθέσουµε πόρους από το
Ταµείο Ανάκαµψης για τα σύγχρονα εργαλεία προώθησης προ-
ορισµών και ανάδειξης των δυνατοτήτων των εθνικών µας προ-
ϊόντων, δηλαδή χιονοδροµικά κέντρα, ορειβατικό τουρισµό,
ορεινά καταφύγια, µαρίνες, σύνδεση µε τον αγροτοδιατροφικό
τοµέα.

Το νέο όχηµα που θα λειτουργήσει µε πιο συνεκτικό τρόπο,
εκµεταλλευόµενο τα σύγχρονα µεθοδολογικά εργαλεία που
υπάρχουν πλέον, είναι οι Οργανισµοί Διαχείρισης Προορισµών,
που επίσης θα χρηµατοδοτηθούν από Ταµείο Ανάκαµψης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Το 2023 φιλοδοξούµε να είναι η χρονιά που θα εµπεδωθεί και
θα γίνει κτήµα όλων ο βιώσιµος τουρισµός. Έχουµε σχεδιάσει
και θα εφαρµόσουµε µια στρατηγική βιώσιµης ανάπτυξης στον
τουρισµό µε έµφαση στη διάχυση του προϊόντος σε όλες τις πε-
ριφέρειες της χώρας. Ταυτόχρονα είναι η χρονιά που από δια-
φηµιστικές καµπάνιες και µέχρι την υλοποίηση σειράς υποδοµών
έργων, θα βελτιώσουµε τη φέρουσα ικανότητα επιβαρυµένων
προορισµών, αλλά και θα αναδείξουµε την δυναµική άλλων, µε
έργα υποδοµών που σχεδιάζει και υλοποιεί η Κυβέρνηση σε νη-
σιωτικούς, αλλά και ηπειρωτικούς προορισµούς, όπως η διαχεί-
ριση των στερεών αποβλήτων, η διαχείριση των υδάτινων πόρων,
της ηλεκτροκίνησης, των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, λιµα-
νιών, µαρίνων, αγκυροβόλιων, αλλά και ορεινών µονοπατιών χιο-
νοδροµικών κέντρων, οινοποιείων και άλλων. Αυτό το πρόσηµο
της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης το τοποθετούµε µαζί µε την
ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Η Ελλάδα
είναι πλέον στους κορυφαίους πέντε προορισµούς παγκοσµίως,
θα πρωταγωνιστήσει στην «µπλε οικονοµία» και στην «πράσινη
οικονοµία», στη βιωσιµότητα και στη µετεξέλιξη του κλάδου.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι, ειδικά για τον τουρισµό έναν
κατ’ εξοχήν ανθρωποκεντρικό και διαδραστικό κλάδο, ο άνθρω-
πος είναι το σηµαντικότερο κεφάλαιο. Ο Σοφοκλής έλεγε «ότι
καµµία αξία δεν έχουν ούτε οι πύργοι ούτε τα καράβια, εάν δεν
είναι επανδρωµένα».

Κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπο-
λογισµό του 2023. Είναι προφανές ότι ο Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνησή του χειρίστηκαν µε πολύ επιτυχηµένο τρόπο τις µε-
γαλύτερες κρίσεις για το ελληνικό κράτος και τη σύγχρονη ελ-
ληνική ιστορία. Είµαι πεπεισµένος ότι λίαν συντόµως θα δοθεί
και η πολιτική απάντηση στα διακυβεύµατα της κάλπης, και θα
κληθούµε όλοι µαζί να προσπαθήσουµε ξανά και να ολοκληρώ-
σουµε το έργο µας για µία ακόµα τετραετία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο Δερβενίου Κορινθίας (πρώτο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα µιλήσουν τέσσερις συνάδελφοι, ο κ. Γεώργιος Τσί-
πρας, ο κ. Μανούσος - Κωνσταντίνος Βολουδάκης, η κ. Ελισσά-
βετ Σκουφά και ο κ. Ιωάννης Μπούγας. Και µετά θα πάρει τον
λόγο ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Τον λόγο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Γεώργιος Τσίπρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέχασε ο Υπουργός Τουρισµού να πει το πιο βασικό ότι το

ορόσηµο του 2019 δεν το έχετε φτάσει, ούτε σε αφίξεις ούτε σε
έσοδα του κράτους. Προχωράω.

Η ελληνική οικονοµία οδεύει για το 2023 σε στασιµοπληθωρι-
σµό. Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει µια φοβερή και τροµερή ανά-
πτυξη και οδεύουµε σε ένα µείγµα οικονοµικής στασιµότητας και
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υψηλού πληθωρισµού. Ο κ. Λαζαρίδης προηγουµένως µίλησε για
εξαιρετική κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας.

Εκτός από αυτά που λέτε στον ελληνικό λαό, καλό είναι να ενη-
µερώσετε και όλες τις διεθνείς τράπεζες, τους Οίκους και την
Κοµισιόν. Αναφέρω: Deutsche Bank, «η ελληνική οικονοµία το
2023 θα κινηθεί στο όριο της ύφεσης µε ισχνή θετική µεταβολή
του ΑΕΠ, µε υψηλό πληθωρισµό». «MORGAN STANLEY», «άνο-
δος του ΑΕΠ κατά 1,1% το 2023». Η «JP MORGAN», «ανάπτυξη
1%, ενώ ο πληθωρισµός στο 6%». Η «UNICREDIT», «ΑΕΠ 0,7%
και πληθωρισµός 6%». Και η Κοµισιόν, «από τις προβλέψεις του
φθινοπώρου, ΑΕΠ 1% και πληθωρισµός 6%».

Πώς γίνεται µια οικονοµία που πηγαίνει τόσο καλά να οδεύει
προς στάσιµο πληθωρισµό; Εάν η παρούσα Κυβέρνηση θα µείνει
στην ιστορία για κάτι, είναι για δύο πράγµατα: Το ένα ήταν το
πόσο αδίστακτη ήταν µε αποκορύφωµα το παρακράτος και τη
δηµοκρατική εκτροπή των παρακολουθήσεων και από την άλλη,
για την εικονική πραγµατικότητα που προβάλλει η ίδια, οι Βου-
λευτές της και τα φιλικά της κανάλια και µέσα ενηµέρωσης.

Θυµηθείτε τη φασαρία που είχε γίνει στο πρώτο κύµα της παν-
δηµίας και από το οποίο γλιτώσαµε, όχι γιατί κάναµε κάτι διαφο-
ρετικό από άλλες χώρες, αλλά γιατί απλώς δεν µας είχε φτάσει.
Θυµηθείτε πώς επιδείκνυε η Κυβέρνηση τους χαµηλούς ρυθµούς
θανάτων, για να αυτοθαυµάζεται. Σήµερα έχουµε καταλάβει την
πρώτη θέση σε θανάτους µε διαφορά ανάµεσα στις χώρες της
Δυτικής Ευρώπης. Από σηµερινά στοιχεία έχουµε τρεις χιλιάδες
τριακόσιους σαράντα δύο θανάτους µε δεύτερη την Ιταλία µε
τρεις χιλιάδες -την Ιταλία του Μπέργκαµο, την Ιταλία που κτύ-
πησε χειρότερα από όλους το πρώτο κύµα.

Στήθηκε, λοιπόν, µια εικονική πραγµατικότητα προπαγάνδας
ότι τα καταφέρατε καλύτερα από όλους, ενώ τελικά τα πήγαµε
χειρότερα από όλους. Η προπαγάνδα έµεινε, ποιος νοιάζεται για
τους θανάτους; Το µόνο που ενδιαφέρει είναι η εσωτερική κατα-
νάλωση. Το µόνο που ενδιαφέρει -και στην εικονική πραγµατικό-
τητα για την οικονοµία που προπαγανδίζετε- δεν είναι το πού
πραγµατικά βρίσκεται και βρισκόµαστε, αλλά το πώς θα παρα-
µείνετε στις καρέκλες και στο φαγοπότι για άλλα τέσσερα χρό-
νια.

Ανάπτυξη: Πανηγυρίζει η Κυβέρνηση για ανάπτυξη και λέγον-
ται εδώ µέσα απίστευτα πράγµατα. Ο ίδιος ο κ. Σταϊκούρας µί-
λησε για αύξηση του ΑΕΠ από 180 δισεκατοµµύρια το 2019 σε
220 δισεκατοµµύρια το 2022 που είναι το ονοµαστικό ΑΕΠ –είναι
και µηχανικός και έχει και µεταπτυχιακές σπουδές στα οικονο-
µικά. Κρίµα για τις σπουδές που έκανε. Πόσο είναι η αύξηση του
πραγµατικού ΑΕΠ από το 2019 στο 2022; Είναι 6,16%. Πόσο είναι
στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ιρλανδία 37%,
Μάλτα 15%, Σλοβενία, Πολωνία, Κύπρος, Λιθουανία, Κροατία και
Ουγγαρία 13%, Εσθονία, Ρουµανία και Βουλγαρία 11%. Δεν συ-
νεχίζω. Η Ελλάδα είναι στη δέκατη έβδοµη θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µε το 6%. Προς τι οι πανηγυρισµοί;

Θυµηθείτε το 4% ανάπτυξη του κ. Μητσοτάκη προεκλογικά.
Ήταν 4% ετησίως. Τι έχουµε; Σε τέσσερα χρόνια έχουµε 6% και
είναι για όλη την τετραετία. Θυµηθείτε το «Μητσοτάκης effect»,
όταν πρωτοαναλάβατε το 2019. Ποιο ήταν αυτό; Τρία συνεχό-
µενα τρίµηνα ύφεσης από το τέλος του 2019 έως τις αρχές του
2020, δηλαδή, πριν την πανδηµία. Τρία συνεχόµενα χρόνια ύφε-
σης είχαµε να δούµε από το 2011. Τι λέγατε τότε; Ότι έχουµε
«Μητσοτάκης effect» και η οικονοµία πετάει.

Και µετά ήρθε η πανδηµία που ήρθε ως µάννα εξ ουρανού για
την Κυβέρνηση. Μπορούσε να φορτώνει όλα τα στραβά της οι-
κονοµίας στην πανδηµία, έπαψε να ισχύει το Σύµφωνο Σταθερό-
τητας, χρέωσε την οικονοµία µε ελλείµµατα, αύξησε το χρέος,
προχώρησε σε ένα πάρτι απευθείας αναθέσεων µε πρόσχηµα
την πανδηµία, σε ένα πάρτι πελατειακών προσλήψεων και άλλα
πολλά.

Κοµπάζει η Κυβέρνηση και τα 50 δισεκατοµµύρια που µοίρασε
-δεν είναι 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, αλλά δεν θα µείνω σε αυτό.
Κοµπάζει που έδωσε, λέει, τα περισσότερα από κάθε άλλη χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρώτον, δεν είναι δικά της λεφτά,
είναι ελλείµµατα που επιβαρύνουν το χρέος. Και δεύτερον, αυτό
ακριβώς είναι το πρόβληµα. Δαπανήθηκαν 50 δισεκατοµµύρια σε
δυόµισι χρόνια.

Εάν ισχύει, είναι 30% περίπου του ΑΕΠ και µε τι αποτέλεσµα;
Το αποτέλεσµα είναι 6% αύξηση του ΑΕΠ σε τέσσερα χρόνια.
Είναι πολύ µικρότερη η αύξηση από άλλες χώρες που δαπάνη-
σαν λιγότερα. Ακόµη και σε έναν άσχετο να έδιναν 50 δισεκατοµ-
µύρια για να τα µοιράσει στην οικονοµία, θα είχε ως αποτύπωµα
πολύ περισσότερη ανάπτυξη. Συνεπώς κάπως περίεργα µοιρά-
στηκαν τα 50 δισεκατοµµύρια, για να έχουν τόσο µικρό αναπτυ-
ξιακό αποτύπωµα.

Χρέος: Πανηγυρίζετε που µειώνετε το χρέος. Το δηµόσιο
χρέος ως απόλυτο µέγεθος δεν µειώθηκε, αλλά αυξήθηκε. Από
την έκθεση του προϋπολογισµού, από το 2019 µέχρι το 2023 θα
είχε αυξηθεί κατά 26 δισεκατοµµύρια χωρίς να υπολογίζουµε τα
επιπλέον 19 δισεκατοµµύρια που πιθανώς να εγγραφούν στο
χρέος, αναλόγως µε τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τον «ΗΡΑΚΛΗ». Συνολικά είναι 45 δισεκατοµµύρια αύξηση. Εµείς
δεν προσθέσαµε ούτε ένα ευρώ παραπάνω χρέος, εάν υπολογί-
σετε και το µαξιλάρι. Το δηµόσιο χρέος, λοιπόν, ως απόλυτο µέ-
γεθος αυξάνεται, αλλά µειώνεται το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ.
Αυτό συµβαίνει γιατί απλώς έχουµε υψηλό πληθωρισµό και κυ-
ρίως, γιατί το ίδιο συµβαίνει σε ολόκληρο τον πλανήτη.

Προχθεσινό σηµείωµα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου µι-
λάει για τη µεγαλύτερη αποκλιµάκωση του παγκόσµιου δηµόσιου
χρέους ως προς το παγκόσµιο ΑΕΠ για πολλές δεκαετίες. Αυτό
προκαλείται από το «ριµπάουντ» που έγινε µετά την πανδηµία και
κυρίως, από τον υψηλό πληθωρισµό. Ποιο είναι, όµως, το πιο ση-
µαντικό που λέει το ΔΝΤ; Το ΔΝΤ, λοιπόν, λέει ότι έχοντας υπ’
όψιν ότι µειώνεται το ποσοστό του χρέους ως προς το ΑΕΠ, οι
κυβερνήσεις πρέπει να λάβουµε µέτρα ενάντια στον πληθωρι-
σµό. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ακόµη και αν έχουµε ποσο-
στιαία µείωση του χρέους ως προς το ΑΕΠ -που είναι καλό-
υπάρχουν πολύ µεγαλύτερες αρνητικές επιπτώσεις για την οικο-
νοµία. Ο πληθωρισµός είναι βόµβα για τις εθνικές, αλλά και την
παγκόσµια οικονοµία.

Κόκκινα δάνεια: Πανηγυρίζετε που έφυγαν από τις τράπεζες.
Από τις τράπεζες έφυγαν, αλλά έµειναν στην οικονοµία. Τον
Μάρτη του 2019 τα κόκκινα δάνεια ήταν 17,5 δισεκατοµµύρια.
Τον Δεκέµβριο του 2014 παραδίδει η Νέα Δηµοκρατία 97 δισε-
κατοµµύρια, δηλαδή περίπου έξι φορές παραπάνω. Πόσα παρέ-
δωσε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019; Παρέδωσε 92 δισεκατοµµύρια, δηλαδή,
πέντε λιγότερα. Πόσα έχουν φτάσει πάλι σήµερα; Τον Μάιο 103
δισεκατοµµύρια και µάλλον έχουν φτάσει σήµερα στα 106 δισε-
κατοµµύρια. Αύξηση, λοιπόν, των κόκκινων δανείων.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Στην εφορία τα χρέη είναι 8 δισεκα-
τοµµύρια παραπάνω από το 2019. Στον ΕΦΚΑ τα χρέη είναι 8,3
δισεκατοµµύρια παραπάνω το 2019. Από το 2019 έχουν αυξηθεί
κατά ένα εκατοµµύριο οι οφειλέτες στον ΕΦΚΑ. Πώς γίνεται σε
µια οικονοµία που ανθεί, κατά τα λεγόµενα όλων σας, να αυξά-
νονται τα κόκκινα δάνεια, να αυξάνονται τα χρέη στην εφορία και
να αυξάνονται τα χρέη στα ασφαλιστικά ταµεία; Βρείτε κι άλλες
τέτοιες διεθνείς περιπτώσεις, να µας πείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διαθέσιµο εισόδηµα: Ξεκίνησε ο κ. Σταϊκούρας τον Δεκέµβρη
του 2021 -πέρυσι- να υποστηρίζει το παραµύθι ότι αυξάνεται το
διαθέσιµο εισόδηµα. Ο ίδιος το σταµάτησε πολύ γρήγορα µε το
νέο έτος, όταν κατάλαβε ότι δεν µπορεί να υποστηρίξει, το απέ-
συρε. Ευτυχώς, ήρθε ο κ. Σκυλακάκης χθες και µας διαβεβαίωσε
ότι το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα είναι στο υψηλότερο ση-
µείο που έχει βρεθεί την τελευταία δεκαπενταετία από το 2007.
Αυτά λέγονται µέσα στο Κοινοβούλιο. Τουλάχιστον να ενηµερώ-
σετε τον κόσµο που «νοµίζει» ότι έχει επιδεινωθεί δραµατικά το
εισόδηµά του από το 2007, να µη στεναχωριέται. Έκανε και µια
λογιστική αλχηµεία ακόµα, γιατί αναφέρθηκε µέχρι το 2021. Για
το 2022 που έχουµε την πιο δραµατική µείωση του εισοδήµατος,
δεν είπε κουβέντα.

Περνάω στα πιο µακροπρόθεσµα και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Με στοιχεία του 2021 στην Ελλάδα το κατά κεφαλήν ΑΕΠ
σε µονάδες αγοραστικής δύναµης είναι στο 64% της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ενώ το 2009 ήταν στο 95%. Είµαστε µόνο πιο πάνω
από τη Βουλγαρία. Το ένα τρίτο του πληθυσµού είναι αντιµέτωπο
µε τον κίνδυνο της φτώχειας και είµαστε πιο πάνω µόνο από τη
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Ρουµανία και τη Βουλγαρία Στο ποσοστό της παιδικής φτώχειας
είµαστε πάλι πιο πάνω µόνο από Ρουµανία και Βουλγαρία. Κά-
ποτε λέγαµε να µη γίνουµε χώρα της ανατολικής Ευρώπης.
Έχουµε ήδη γίνει, απλώς υπάρχουν δυο-τρεις ακόµη να ξεπερά-
σουµε.

Και συνεχίζω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσίπρα, πρέπει

να κλείσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Έχουν µιλήσει πάρα πολύ προηγουµέ-

νως κάποιοι συνάδελφοι. Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Ο λόγος χρέους προς ΑΕΠ παραµένει ο µεγαλύτερος όχι στην

Ευρώπη, αλλά σε ολόκληρο τον κόσµο, πίσω από την Ιαπωνία.
Το 2021 είχαµε την υψηλότερη αρνητική καθαρή διεθνή επενδυ-
τική θέση ως ποσοστό του ΑΕΠ µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και σε σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρωζώνης η Ελλάδα πα-
ρουσιάζει υψηλότερο δηµοσιονοµικό έλλειµµα, έλλειµµα ισοζυ-
γίου τρεχουσών συναλλαγών, υψηλότερο δηµόσιο χρέος,
χαµηλή παραγωγικότητα, έλλειψη πραγµατικών παραγωγικών
επενδύσεων και χαµηλή τεχνολογικά παραγωγική βάση. Αυτά
είναι συγκριτικά µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Οι εξαγωγές αυξήθηκαν, αλλά έχουν αυξηθεί πολύ περισσό-
τερο οι εισαγωγές και ειδικά, εάν αφαιρέσουµε τα καύσιµα.
Τέλος εξαιρετικά σηµαντικό είναι ότι δείκτης των προσφερόµε-
νων θέσεων εργασίας από τις ελληνικές επιχειρήσεις είναι στις
τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως, αναφέ-
ρεται σε απαίτηση για θέσεις χαµηλής ειδίκευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσίπρα, δεν
µπορώ να σας αφήσω να µιλήσετε άλλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δύο λέξεις, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµη κι αν δεν είχατε καµµία ευθύνη για όλα αυτά -λέµε,

ακόµη και αν δεν είχατε- το γεγονός ότι δεν το αναγνωρίζετε
αυτό και δεν αποτυπώνετε την πραγµατικότητα της ελληνικής οι-
κονοµίας, σηµαίνει ότι είναι το τελευταίο που σας ενδιαφέρει και
το µόνο που σας ενδιαφέρει και σας αφορά είναι η ανανέωση
της θητείας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπενθυµίζω ότι οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, πλην του κ. Γρηγοριάδη που έχει
ήδη µιλήσει, πρέπει να µιλήσετε σήµερα.

Για αύριο το πρόγραµµα έχει: το πρωί τις οµιλίες όσων συνα-
δέλφων θα έχουν αποµείνει, τις δευτερολογίες των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων και µετά θα αρχίσουν οι Αρχηγοί µε
ανάστροφη φορά. Εποµένως, επειδή µέχρι στιγµής µόνο ο κ.
Γρηγοριάδης έχει ολοκληρώσει την κανονική οµιλία των Κοινο-
βουλευτικών, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι πρέπει να προ-
γραµµατίσετε τις οµιλίες σας σήµερα.

Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τέταρτο

προϋπολογισµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, έναν
προϋπολογισµό που έχει συνταχθεί µέσα σε πρωτόγνωρες συν-
θήκες αβεβαιότητας, οι οποίες έχουν οδηγήσει και σε αυτό που
είναι η κύρια έγνοια του Έλληνα πολίτη, του ελληνικού νοικοκυ-
ριού σήµερα, που είναι ο πληθωρισµός, η ακρίβεια.

Βέβαια, πρόκειται για µια συνθήκη που έχει προέλθει απ’ έξω,
από συνθήκες εξωτερικές, που δεν χρειάζεται να τις αναλύσω,
και είναι σε όλους πια κατανοητές, έστω κι αν κάποιοι προσπα-
θούν να κάνουν µια σπέκουλα, για την οποία θα µιλήσω αργό-
τερα.

Καθώς κλείνει ο κύκλος της τετραετίας, είναι ώρα για µια γε-
νικότερη αξιολόγηση της οικονοµικής πολιτικής που ακολουθή-
θηκε σε αυτή την τετραετία, η οποία αποτυπώνεται και στον υπό
συζήτηση προϋπολογισµό.

Το βασικό ζητούµενο της κοινωνίας το 2019, η εντολή που
έδωσε κατ’ αυτόν τον τρόπο στην Κυβέρνηση που εκλέχτηκε ως
προς την οικονοµία ήταν µείωση φόρων και εισφορών. Έγινε
αυτό; Έγινε. Είναι βασικό χαρακτηριστικό της τετραετίας, παρά
τις κρίσεις, οι οποίες δηµιουργούσαν διαρκώς νέες ανάγκες σε
δαπάνες.

Παρ’ όλα αυτά, ακούµε όλες τις µέρες της συζήτησης εδώ από
την Αντιπολίτευση, ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ, την επανάληψη µιας
πλάνης που ακούω από την πρώτη φορά που εξελέγην Βουλευ-
τής στις συζητήσεις των προϋπολογισµών: Τη σύγχυση µεταξύ
φόρων και φορολογικών εσόδων. Τα έχει εξηγήσει το οικονοµικό
επιτελείο. Αλλά, καθώς επαναλαµβάνεται συνέχεια η συζήτηση
στη Βουλή, είναι σκόπιµο για τον κόσµο που µας ακούει να πούµε
µε ένα παράδειγµα περί τίνος πρόκειται.

Λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι έχετε στον προϋπολογισµό που καταθέσατε
αυξηµένα φορολογικά έσοδα, άρα αυξάνετε τους φόρους. Δεν
είναι έτσι προφανώς. Οι φορολογικοί συντελεστές µειώνονται.
Αν κάποιος έχει ίδιο εισόδηµα φέτος και του χρόνου, θα πληρώ-
σει λιγότερους φόρους. Αυτό σηµαίνει αυτό. Αν βέβαια το εισό-
δηµά του έχει αυξηθεί πολύ περισσότερο από τη µείωση των
φόρων, τότε ναι θα πληρώσει περισσότερο. Το ίδιο συµβαίνει και
µε την ανάπτυξη και την αύξηση των φορολογικών εσόδων.

Αυτά τα παιδαριώδη περί των φόρων, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, καλό θα ήταν να πάτε να τα συζητήσετε µε
κάποιον ελεύθερο επαγγελµατία που πλήρωνε 100% προκατα-
βολή φόρου επί των ηµερών σας και πληρώνει 55% σήµερα. Ή
µε κάποιον γονιό που έκανε γονική παροχή το σπίτι στο παιδί του.
Ή µε κάποιο νοικοκυριό στο οποίο πληρώνουν σήµερα ΕΝΦΙΑ
κατά 35% χαµηλότερο. Και λέω λίγα µόνο από όσα έχουν γενι-
κότερα συζητηθεί.

Και όλα αυτά, χωρίς να περικοπούν δαπάνες. Γιατί η θεωρία
σας έλεγε ότι έρχονται οι ανάλγητοι νεοφιλελεύθεροι οι οποίοι
κόβουν φόρους, άρα δεν υπάρχουν χρήµατα στο κράτος κι έτσι,
δεν µπορεί το κράτος να βοηθάει τους αδυνάτους. Κι έρχεται η
πραγµατικότητα και σας διαψεύδει. Γιατί γενικά οι προϋπολογι-
σµοί όλων των µεγάλων τοµέων δηµόσιας πολιτικής, παιδεία,
υγεία, κ.λπ., είναι αυξηµένοι, αλλά και ειδικότερα στον τοµέα της
πρόνοιας υπάρχει αύξηση σε σχέση µε τις µέρες σας.

Το άλλο ζητούµενο της κοινωνίας το 2019 ήταν η ανάκτηση
της διεθνούς αξιοπιστίας της χώρας. Επετεύχθη αυτό; Επε-
τεύχθη. Από τι αποδεικνύεται; Από την έξοδο κατ’ αρχάς από το
καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας το περασµένο καλοκαίρι και
ακόµα από κάτι που υπήρχε σε όλη τη διάρκεια της τετραετίας,
τις έντεκα διαδοχικές αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής ικανότη-
τας της χώρας από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης. Αυτά έρ-
χονταν επειδή τηρούνταν οι δηµοσιονοµικοί στόχοι, παρά τις
κρίσεις, παρά το πρόγραµµα της µείωσης των φόρων.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα βασικά δεδοµένα και αποτελέσµατα της
οικονοµικής πολιτικής της τετραετίας. Σηµαίνει αυτό ότι είναι όλα
ρόδινα; Όχι. Η ελληνική οικονοµία έχει ορισµένα δοµικά προβλή-
µατα που έρχονται από δεκαετίες πίσω και τα οποία δεν έχουν
αντιµετωπιστεί ακόµη επαρκώς.

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών επιδεινώνεται, παρά την
έκρηξη των εξαγωγών, παρά την καλή πορεία του τουρισµού. Και
αυτό, γιατί η ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας µετά την παν-
δηµία βασίζεται κυρίως στην ιδιωτική κατανάλωση. Αυτό τροφο-
δοτεί και τις εισαγωγές, οι οποίες έχουν εξακοντιστεί παραπάνω
από τις εξαγωγές.

Αυτό είναι και µια εκδήλωση ενός άλλου βασικού προβλήµα-
τος, ότι υπάρχει στην Ελλάδα αναιµική ανάπτυξη της µεταποί-
ησης ειδικότερα σε σχέση µε αυτό που επικρατεί στην Ευρώπη.

Έχουµε βιοµηχανία στην Ελλάδα -είναι λάθος να λέγεται ότι
δεν έχουµε- και γι’ αυτό έχουµε την έκρηξη των εξαγωγών. Οι
εξαγωγές είναι βιοµηχανικά προϊόντα. Η πολύ µεγάλη αύξηση
είναι στα βιοµηχανικά προϊόντα. Όµως, έχουµε αναιµική ανά-
πτυξη στον κλάδο της µεταποίησης από δεκαετίες, ξαναλέω.
Γιατί; Για µια σειρά από λόγους, βασικότερος των οποίων είναι
το κόστος της ενέργειας.

Έγινε εδώ µια συζήτηση µεταξύ του Υπουργού και του τοµε-
άρχη του ΣΥΡΙΖΑ, που επικεντρώθηκε στο θέµα των τιµών της
χονδρεµπορικής αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας. Ξεστόµισε
µία λάθος θεωρία -νοµίζω ότι τα έχει γράψει κιόλας- ο ΣΥΡΙΖΑ
ως προς το πόσο ακριβότερη είναι η Ελλάδα στη χονδρεµπορική
αγορά από την Ευρώπη. Δεν είναι έτσι. Δεν είπε αυτά ο Υπουρ-
γός . Αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει πρόβληµα.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι ναι µεν δεν εί-
µαστε οι ακριβότεροι στην Ευρώπη, αλλά στην Ευρώπη δεν περ-
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νάει όλη η ηλεκτρική ενέργεια µέσα από το Χρηµατιστήριο της
Ηλεκτρικής Ενέργειας, όπως γίνεται στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι υπάρχουν διµερείς συµφωνίες
µεταξύ των µεγάλων παικτών, που καταλήγουν σε σταθερές και
χαµηλότερες τιµές. Και µεγάλοι παίκτες δεν είναι µόνο οι µεγά-
λες βιοµηχανίες, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, όπως λέει το ΚΚΕ.
Είναι και εταιρείες οι οποίες αγοράζουν ρεύµα για να το πουλή-
σουν στη λιανική.

Αυτό, λοιπόν, είναι θέµα που πρέπει να αντιµετωπιστεί. Όπως
πρέπει να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της δυσκολίας των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων να έχουν πιστώσεις. Αυτό έχει να κάνει µε
τη δοµή του τραπεζικού συστήµατος. Αυτά που ακούµε σαν προ-
σπάθειες είναι θετικά. Χρειάζεται όµως, κατά την άποψή µου, η
Επιτροπή Ανταγωνισµού πλέον να ελέγξει τι συµβαίνει στις τρά-
πεζες, γιατί λειτουργούν σε συνθήκες περιορισµένου ανταγωνι-
σµού, απ’ ό,τι φαίνεται.

Επειδή ο χρόνος έχει ξεφύγει, για όλους αυτούς τους λόγους,
υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό. Επισηµαίνω για µια ακόµη
φορά ότι δυστυχώς δεν υπάρχει Αξιωµατική Αντιπολίτευση στη
χώρα. Και λέω «δυστυχώς», γιατί η καλύτερη Αντιπολίτευση θα
έκανε και την Κυβέρνηση καλύτερη, θα αποφεύγονταν ενδεχο-
µένως φαινόµενα χαλάρωσης, φαινόµενα έπαρσης, που οδηγούν
σε λάθη.

Δυστυχώς, αυτοί είστε και γι’ αυτό ο ελληνικός λαός σας το-
ποθετεί εκεί που σας τοποθετεί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Σκούφα Ελισσά-
βετ από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω, αφού θα δώσω συγχαρητήρια στον προηγού-

µενο οµιλητή, µεταξύ άλλων, για το στοιχείο αλήθειας που κατέ-
θεσε, ότι στην Ελλάδα το 100% της ηλεκτροπαραγωγής περνά
από το Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Αυτό βέβαια που παρέλειψε
να πει είναι ότι το συγκεκριµένο µέτρο είναι έργο του Υπουργού
µε τον αριθµό παρακολούθησης 5046C όταν ήταν φυσικά Υπουρ-
γός Ενέργειας και Περιβάλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό
του 2023 στη δίνη µιας πρωτοφανούς θεσµικής και πολιτειακής
κρίσης στη χώρα που γέννησε το αρτιότερο πολίτευµα το οποίο
εµπνεύστηκε ποτέ η ανθρώπινη σκέψη. Και φυσικά αναφέροµαι
στη Δηµοκρατία, µε «Δ» κεφαλαίο.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την αρχή της δια-
κυβέρνησης του τόπου αυτού, αλλά και ιδιαίτερα µε τα τελευταία
της νοµοσχέδια περί λειτουργίας της ΕΥΠ προσπαθεί, αντίθετα,
να κλείσει κάθε χαραµάδα δηµοκρατικής λειτουργίας, η οποία
τυχόν έχει µείνει όρθια στη χώρα, µη λογαριάζοντας θεσµούς και
αρχές, στήνοντας ένα νοσηρό κλίµα δηµόσιας σφαίρας στην πα-
τρίδα µας, µε αντισυνταγµατικές και παρακρατικές µεθόδους,
βυθίζοντας τη χώρα στον σκοταδισµό διά των συνεχόµενων πα-
ράνοµων ηχογραφήσεων, παράτυπων ακροάσεων και παρακο-
λουθήσεων όλων των προσώπων, δηµοσίων και µη, αξιωµα-
τούχων, συνεργατών, Υπουργών, στρατιωτικών, πολιτικών αντι-
πάλων, σε εικοσιτετράωρη βάση, άρα δηµιουργώντας δυνητικά
ολόκληρες στρατιές εκβιαζόµενων πολιτικών και µη προσώπων,
επιβάλλοντας την «ενός ανδρός αρχή», διασύροντας την πατρίδα
µας ακόµη και στο εξωτερικό.

Θέλω όµως να αναφερθώ στο κυβερνητικό colpo grosso για
την καταλήστευση του λαού, τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις,
το οποίο φυσικά αφορά την αφαίµαξη µέσω έµµεσης φορολο-
γίας και κρυφών χρεώσεων στους λογαριασµούς ενέργειας και
απόδοση αυτών των υπερκερδών στα καρτέλ και την οικονοµική
ολιγαρχία της ενέργειας, τουλάχιστον της ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι
Υπουργοί, δεν έχετε εξηγήσει στον ελληνικό λαό γιατί, πρώτον,
έχουµε την πιο ακριβή βενζίνη σε ολόκληρη την Ευρώπη, δεύτε-
ρον, είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη στην τιµή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας προ φόρων και επιδοτήσεων στο πρώτο εξάµηνο του 2022.
Δεν έχετε εξηγήσει, γιατί έχουµε το τρίτο υψηλότερο κόστος

ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µετά και τις επιδοτήσεις, σε
όρους αγοραστικής δύναµης των πολιτών. Αρνείστε τα επίσηµα
και αναµφισβήτητα στοιχεία της ΡΑΕ και του ΑΔΜΗΕ που κάνουν
λόγο πολύ συγκεκριµένα για υπερκέρδη, «ουρανοκατέβατα» τα
λέµε εµείς. Δεν είναι «ουρανοκατέβατα», προέρχονται από την
αφαίµαξη της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας στον τοµέα της
ενέργειας, 2,2 δισεκατοµµύρια υπερκέρδη στους παραγωγούς
και παρόχους ενέργειας. Κάνετε τα πάντα για να εµφανίσετε
συρρικνωµένα αυτά τα υπερκέρδη. Μόλις 373,5 εκατοµµύρια
φόρος βεβαιώθηκε πριν λίγες µέρες. Στον προϋπολογισµό δεν
εµφανίζεται τίποτα, δεν έχει εισπραχθεί ούτε ένα ευρώ µέχρι σή-
µερα. Υπερκέρδη 2,2 δισεκατοµµύρια, λοιπόν, βάσει της ΡΑΕ και
του ΑΔΜΗΕ, 415 εκατοµµύρια για την Κυβέρνησή σας, 1,8 δισε-
κατοµµύριο απώλειες για τον λαό, 1,8 δισεκατοµµύριο απευθείας
στις τσέπες των «κολλητών» ολιγαρχών.

Δεν έχετε εξηγήσει επίσης, γιατί µέσω της υψηλότερης τιµής
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά τη βενζίνη υπάρχουν
ασύλληπτα υπερκέρδη και στον κλάδο των πετρελαίων, 1,79 δι-
σεκατοµµύριο υπερκέρδη µόνο για το πρώτο εξάµηνο του 2022.

Δεν έχετε εξηγήσει γιατί οι λογαριασµοί ρεύµατος έρχονταν
υπερδιογκωµένοι στις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά, πολλούς
µήνες πριν ξεσπάσει ο πόλεµος στην Ουκρανία.

Δεν έχετε εξηγήσει γιατί για πάνω από έναν χρόνο δεν κάνατε
απολύτως τίποτε για το ράλι τιµών στην ενέργεια και την αισχρο-
κέρδεια που είχε στηθεί στο χρηµατιστήριο ενέργειας, παιχνίδι
στις πλάτες των νοικοκυριών και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
που βογκούν και αδυνατούν να πληρώσουν.

Δεν έχετε εξηγήσει γιατί µετά και τον υποτιθέµενο µηχανισµό
συγκράτησης των τιµών, που θεσπίσατε τον Ιούλιο, το πλαφόν
που ορίσατε στην τιµή ενέργειας είναι πολύ πιο πάνω από το
πραγµατικό κόστος παραγωγής. Αποτέλεσµα: 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ υπερκέρδη για τους λίγους «κολλητούς», «εκλεκτούς»,
µόνο για τους µήνες Σεπτέµβριο και Οκτώβριο.

Δεν έχετε εξηγήσει στον ελληνικό λαό από πού προέρχονται
αυτά τα 8,1 δισεκατοµµύρια επιδοτήσεων της αισχροκέρδειας.

Εµείς το λέµε -και δεν θα κουραζόµαστε να το λέµε- ότι προ-
έρχονται κυρίως, αγαπητοί συνάδελφοι, από την έµµεση φορο-
λογία: 6,7 δισεκατοµµύρια είναι αυξηµένα τα φορολογικά έσοδα
το 2022. Τα έσοδα από ΦΠΑ είναι αυξηµένα κατά 4,1 δισεκατοµ-
µύρια σε σχέση µε πέρυσι, έχουµε 23,8% αύξηση της έµµεσης,
άδικης φορολογίας από ΦΠΑ, ενώ για το 2023 προβλέπεται αύ-
ξηση επιπλέον 789 εκατοµµύρια ευρώ µόνο από τον ΦΠΑ. Ούτε
και προέρχονται από την ανάπτυξη. Ανάπτυξη 5,6% και εκτίµηση
για κατανάλωση 7,2%. Αύξηση στα έσοδα από ΦΠΑ 23,8%, και
κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε πως αυτά ακριβώς τα υπερκέρδη
από ΦΠΑ οφείλονται στην αχαλίνωτη αισχροκέρδεια, στην αχα-
λίνωτη ακρίβεια.

Διότι, αγαπητέ συνάδελφε που µιλήσατε πριν από λίγο στο
Βήµα, είναι άλλο πράγµα να κοστίζει ένα βασικό προϊόν 10 ευρώ
και να έχει ΦΠΑ 24% κι άλλο µε την ακρίβεια και τον πληθωρισµό
να κοστίζει 15. Για υπολογίστε πάνω στο 15, πάνω στο 25, πάνω
στο 45 το 25% του ΦΠΑ. Από εκεί προέρχονται τα υπερκέρδη,
που τα δίνετε στην ολιγαρχία της ενέργειας και όπου αλλού. 

Δεν έχετε εξηγήσει επίσης στον ελληνικό λαό για ποιον λόγο
αποκλείονται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, για ποιον λόγο τα πρώτα αρκετά
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ πηγαίνουν σε δεκατρείς ολιγο-
πωλιακές επιχειρήσεις που νέµονται ακόµη και τα χρήµατα του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Δεν µας εξηγείτε επίσης γιατί µέσα σε αυτές τις άθλιες συν-
θήκες διαβίωσης για την ευρύτατη κοινωνική πλειοψηφία είναι
µειωµένος ο προϋπολογισµός για τις κοινωνικές ανάγκες και την
κοινωνική πρόνοια, τα επιδόµατα αναπήρων τέκνων, το ΚΕΑ κατά
µισό δισεκατοµµύριο ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Σκούφα, πρέ-
πει να κλείσετε. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Δεν εξηγείτε, τέλος, για ποιον λόγο
είναι µειωµένος για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά ο προϋπολογι-
σµός για τις ανάγκες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
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Μηδέν επιδοτήσεις για ζωοτροφές και λιπάσµατα στην εποχή
εκτίναξης του κόστους παραγωγής.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα όπου
οι Υπουργοί γίνονται στόχοι παράνοµων παρακολουθήσεων και
παίρνουν µάλιστα και κωδικό -5046C ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος
παρακολουθείται από το 2019-, στη χώρα που ακόµη και στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων µετατρέπονται σε στόχους παράνοµων
παρακολουθήσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Σκούφα, δεν
µπορώ να σας αφήσω άλλο. Κλείστε τώρα αµέσως.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ:…µία είναι η λύση: να σηκωθείτε να φύ-
γετε από την Κυβέρνηση. Όσο το γρηγορότερο τόσο το καλύ-
τερο για τον λαό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώνουµε την τε-

τράδα µε τον κ. Ιωάννη Μπούγα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο λυκόφως του 2022 κατά τη

συζήτηση του προϋπολογισµού καλούµαστε να κάνουµε και τον
απολογισµό της κυβερνητικής και κοινοβουλευτικής µας θητείας.

Είναι αλήθεια ότι η Κυβέρνηση αντιµετώπισε περισσότερες
προκλήσεις από κάθε άλλη στη Μεταπολίτευση. Διαχειριστήκαµε
µείζονα ζητήµατα. Σε συνθήκες πρωτοφανείς που τις επέβαλλαν
αλλεπάλληλες κρίσεις ιστορικού χαρακτήρα, η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη ανταποκρίθηκε µε τρόπο υποδειγµατικό
στις δεσµεύσεις που είχε αναλάβει απέναντι στον ελληνικό λαό.
Με υπερηφάνεια παραθέτουµε σήµερα µετρήσιµα αποτελέ-
σµατα και αδιαµφισβήτητα γεγονότα. Εφόσον συνεχιστεί η ση-
µερινή µας πορεία, σε λίγα χρόνια κυριολεκτικά θα µιλάµε για
µια άλλη χώρα.

Η µεταρρυθµιστική δυναµική της Κυβέρνησης συνεχίζεται
αµείωτη, µε πυκνό νοµοθετικό έργο και έναν σχεδιασµό που εξι-
κνείται µέχρι της τελευταίας µέρας της κυβερνητικής µας θη-
τείας.

Στον χρόνο που έχω στη διάθεσή µου θα επικεντρωθώ σε ένα
ζήτηµα που προβληµατίζει τις δυτικές κοινωνίες, αλλά για την
πατρίδα µας, όπως εύστοχα έχει πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
έχει χαρακτήρα εκρηκτικό. Αναφέροµαι στην ιδιαιτέρως ανησυ-
χητική δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού µας, η οποία δυ-
στυχώς επί δεκαετίες έχει υποτιµηθεί. Αν δεν αναστραφεί, θα
υπονοµεύσει τις προσπάθειες της κοινωνικής και οικονοµικής
ανάπτυξης του τόπου. Πέραν του κινδύνου της οικονοµικής
αστάθειας, απειλητική είναι η µείωση των οικονοµικά ενεργών
πολιτών, τόσο για το ασφαλιστικό µας σύστηµα, όσο και για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Κοµβικό ρόλο στην αντιµετώπιση του ζητήµατος διαδραµατίζει
η ενίσχυση της απασχόλησης. Σήµερα, µετά από όλα όσα συγ-
κλόνισαν τον κόσµο, η ανεργία στην Ελλάδα έχει πέσει κατά
πέντε, περίπου, ποσοστιαίες µονάδες. Αυτό οφείλεται, κυρίως,
στην ανάκτηση της διεθνούς αξιοπιστίας µας. Οι πλέον σοβαρές
και πρωτοπόρες διεθνώς επιχειρήσεις σε κάθε κλάδο της οικο-
νοµίας σπεύδουν να επενδύσουν στην Ελλάδα.

Στην κατεύθυνση αυτή κρίσιµες αναδεικνύονται και οι πρωτο-
βουλίες της Κυβέρνησης που αφορούν στη νέα στεγαστική µας
στρατηγική. Με σχέδιο νόµου που σε λίγες µέρες θα συζητηθεί
και θα ψηφιστεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο δίνεται έµφαση
στην εξασφάλιση προσιτής και ποιοτικής στέγης για τους νέους
µας που θέλουν να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια.

Θεσµοθετούµε χαµηλότοκα τραπεζικά δάνεια για συµπολίτες
µας από είκοσι πέντε έως τριάντα εννέα ετών. Ιδιαιτέρως δε ση-
µαντική και µε έντονα συµβολικό χαρακτήρα είναι η ρύθµιση ότι
για τρίτεκνους και πολύτεκνους το δάνειο θα είναι άτοκο. Άτοκο
δε γίνεται το δάνειο για όσους κατά τη διάρκεια της αποπληρω-
µής του αποκτήσουν τρίτο παιδί.

Αξιοποιούµε αδρανή ακίνητα του δηµοσίου τα οποία θα διατε-
θούν ως σύγχρονες κατοικίες µε µικρό ρυθµισµένο µίσθωµα σε
δυόµισι χιλιάδες νέους.

Προωθούµε την ενοικίαση από το κράτος κατοικιών, που στη
συνέχεια θα φιλοξενούν ευάλωτους νέους ή νέα ζευγάρια για
διάστηµα τριών ετών. 

Επιδοτούµε µε έως 10 χιλιάδες ευρώ ιδιοκτήτες κενών ή κλει-

στών διαµερισµάτων, µε στόχο να ανακαινιστούν και να διατε-
θούν µε ευνοϊκό ενοίκιο σε νέους που αναζητούν κατοικία.

Στο πλαίσιο αυτό ενισχύουµε ιδιαίτερα τις οικογένειες µε αυ-
ξηµένες ανάγκες. Με πρόσφατο νόµο διασφαλίστηκε πληρέ-
στερα η θέση εργασίας των γονέων µε ευέλικτες ρυθµίσεις:
εισήχθησαν προγράµµατα φροντίδας και φύλαξης βρεφών, θε-
σπίστηκε επίδοµα γέννησης παιδιού 2 χιλιάδων ευρώ, καθώς και
εξειδικευµένες δράσεις εκπαίδευσης και κατάρτισης γυναικών
στην έρευνα, την τεχνολογία και την επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα. Υπό επεξεργασία είναι, επίσης, το εθνικό σχέδιο δράσης
για τη δηµογραφία και την οικογένεια µε δεκαετή διάρκεια, που
θα περιλαµβάνει κατά τρόπο συνεκτικό και ολοκληρωµένο ορι-
ζόντια και εξειδικευµένα µέτρα για τις πιο ευάλωτες περιοχές,
σε συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία και τους φορείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µεγάλα τµήµατα της ελλη-
νικής περιφέρειας το δηµογραφικό ανάγεται περίπου σε ζήτηµα
υπαρξιακό. Η επίλυσή του προϋποθέτει την ενθάρρυνση και πα-
ροχή γενναίων κινήτρων ανακοπής του κύµατος φυγής από την
ελληνική περιφέρεια, αποµάκρυνσης στη συνέχεια του πληθυ-
σµού από τα µεγάλα αστικά κέντρα και εγκατάστασής τους σε
κάθε γωνιά της ελληνικής γης.

Αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα µε σοβαρότητα, µε µακροπρό-
θεσµο σχεδιασµό έργων και δράσεων παντού, µε επαρκή και
στοχευµένη χρηµατοδότηση µε όλους τους διαθέσιµους εθνι-
κούς και ευρωπαϊκούς πόρους και αναπτυξιακά προγράµµατα
για την κάθε περιφερειακή ενότητα.

Στην Περιφερειακή Ενότητα Φωκίδας παρατηρείται ένα από
τα υψηλότερα ποσοστά γήρανσης στη χώρα. Με βάση πρό-
σφατη έρευνα, στον νοµό διαβιούν έξι άτοµα ηλικίας ογδόντα
πέντε ετών και άνω ανά εκατό κατοίκους. Το ποσοστό υπεργη-
ρίας είναι δηλαδή υψηλότερο ακόµη και από το αναµενόµενο
µετά από τριάντα χρόνια στην Ελλάδα.

Για την ανάσχεση αυτής της κατάστασης εκπονήθηκε για τη
Φωκίδα ένα πρόγραµµα που µπορεί πιλοτικά να λειτουργήσει και
για άλλες παρόµοιες περιοχές έργων και δράσεων συνολικού
προϋπολογισµού 600 εκατοµµυρίων ευρώ σε βάθος πενταετίας.
Το πρόγραµµα αυτό το ανακοίνωσε πριν έναν µήνα περίπου από
την Άµφισσα ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, στέλνοντας µήνυµα ότι
για την Κυβέρνησή µας δεν υπάρχει ξεχασµένη Ελλάδα, δεν
υπάρχουν ξεχασµένοι Έλληνες. Πρόκειται για σηµαντικές παρεµ-
βάσεις, που συνιστούν ιστορικές ευκαιρίες αναβάθµισης των
υποδοµών και των υπηρεσιών σε ολόκληρη την Κεντρική Στερεά,
προσφέρουν άµεσες και έµµεσες θέσεις εργασίας, βελτιώνουν
τις συνθήκες διαβίωσης των πολιτών και δηµιουργούν -και αυτό
είναι το σηµαντικότερο- προοπτικές ανάπτυξης µε την ένταξή
τους σε έναν µακροπρόθεσµο στρατηγικό σχεδιασµό.

Κορυφαίο από τα έργα που ανακοινώθηκαν είναι το οδικό έργο
Μπράλος - Άµφισσα, τµήµα του διαγώνιου οδικού άξονα Θερµο-
πύλες - Ιτέα - Αντίρριο, ένα ιδιαίτερα σηµαντικό κοµµάτι, από τα
πιο ακριβά και δύσκολα τεχνικά έργα που εκτελούνται στη χώρα,
προϋπολογισµού 285 εκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται για το
πρώτο µεγάλο έργο στην περιοχή µετά από µισό αιώνα. Η σύµ-
βαση µε τον ανάδοχο υπογράφεται τις επόµενες µέρες.

Ιδιαιτέρως σηµαντικό είναι και το έργο της κατασκευής του
παραλίµνιου αγωγού της λίµνης του Μόρνου, που θα επιτρέψει
την ασφαλή διάθεση των λυµάτων των οικισµών πέριξ της λίµνης
αλλά και των φυλακών Μαλανδρίνου, συµβάλλοντας ταυτόχρονα
στην ποιοτική αναβάθµιση του νερού της λίµνης του Μόρνου,
που υδροδοτεί το Λεκανοπέδιο.

Για την ανάγκη κατασκευής αυτών των δύο έργων πεισµατικά
και ενίοτε µοναχικά επιχειρηµατολογούσα από το 2004 που έχω
την τιµή ως Βουλευτής Φωκίδας να παίρνω τον λόγο στη συζή-
τηση για τον προϋπολογισµό. Σήµερα δεν χρειάζεται να επιχει-
ρηµατολογήσω για την κατασκευή τους. Είµαι ιδιαίτερα
χαρούµενος, επειδή εισέρχονται σε φάση υλοποίησης.

Το επόµενο στοίχηµα είναι η ολοκλήρωση της κατασκευής
τους, η συνέχισή τους που χρειάζεται αυτά να συνεχιστούν, και
κυρίως η αξιοποίησή τους.

Περαιτέρω, προτεραιοποιείται η αποκατάσταση και ανάδειξη
του παραδοσιακού ελαιώνα της Άµφισσας, που αποτελεί φυσική
συνέχεια του αρχαιολογικού χώρου των Δελφών. Είδαµε την κα-
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ταστροφή ως ευκαιρία αναβίωσης του τµήµατος που καταστρά-
φηκε από πυρκαγιά το προηγούµενο καλοκαίρι, ανάδειξης και
αξιοποίησης του ελαιώνα ως σύνθετου πολιτιστικού και αγροτι-
κού προϊόντος. Δηµιουργούµε ειδικό φορέα διαχείρισης µε συµ-
µετοχή του δηµόσιου τοµέα, επιχειρήσεων, πανεπιστηµίων και
της αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υπήρξε συνεπής
στις δεσµεύσεις της, τιµώντας την εµπιστοσύνη των πολιτών.
Αξιοποιώντας το Βήµα αυτό θα ήθελα ως γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας να επισηµάνω ότι
οι Βουλευτές µας υπήρξαν και εξακολουθούν να είναι αρωγοί και
συνδιαµορφωτές στο πολυσχιδές νοµοθετικό έργο της Κυβέρ-
νησης, στην επεξεργασία από το πρώτο στάδιο διαβούλευσης,
τη συζήτηση και ψήφιση τριακοσίων ογδόντα τεσσάρων νοµοθε-
τηµάτων που έχουν ψηφιστεί µέχρι σήµερα στην τρέχουσα κοι-
νοβουλευτική περίοδο.

Για πρώτη φορά Βουλευτές κυβερνώντος κόµµατος ψήφισαν
νόµους που προβλέπουν µόνο θετικά µέτρα για τους πολίτες:
µειώσεις φόρων και εισφορών, απαλλαγές από βάρη και όχι επι-
βαρύνσεις, ευκαιρίες και δυνατότητες ανάπτυξης.

Όπως διαπιστώσατε, στην οµιλία µου απέφυγα να µιλήσω για
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Θα της αφιερώσω µόλις τρεις λέ-
ξεις: ασυνέπεια, τοξικότητα, ανικανότητα.

Με την πεποίθηση ότι έχουµε κατορθώσει πολλά, αλλά και την
επίγνωση ότι υπάρχουν πολλά ακόµη που πρέπει να γίνουν,
υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Δερβενίου Κορινθίας (δεύτερο
τµήµα).

Καλώς ήρθατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ζητήσω την

προσοχή σας στα θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών -θα τε-
λειώσω σχετικά γρήγορα µε τα µεγέθη του προϋπολογισµού-
γιατί το Υπουργείο Εσωτερικών είναι κατ’ εξοχήν το θεσµικό
Υπουργείο και έχει ένα νόηµα να δούµε και πώς πήγαν αυτά τα
τριάµισι χρόνια, αλλά και να κάνουµε και συγκρίσεις, γιατί εδώ
είναι πάρα πολύ ενδιαφέρουσες.

Σε σχέση µε τα µεγέθη του προϋπολογισµού, η κατεύθυνση
και κυρίως η εξέλιξη των µεγεθών του προϋπολογισµού σε ό,τι
αφορά στο Υπουργείο Εσωτερικών νοµίζω δίνει µε αρκετή σα-
φήνεια τον τρόπο µε τον οποίο κατευθύνθηκαν οι πολιτικές µας
αυτό το διάστηµα: 2.986.000.000 ευρώ το 2021, 3.238.000.000
ευρώ το 2022 και η πρόβλεψη του προϋπολογισµού
3.548.000.000 ευρώ για το 2023. Είναι σαφές ότι έχουµε µια αυ-
ξητική τάση των µεγεθών που δείχνει και την κατεύθυνση, τη ση-
µασία και την προτεραιότητα που δίνει η Κυβέρνηση.

Τι είναι αυτά; Στην πραγµατικότητα τα βασικά µεγέθη είναι µε-
ταβιβάσεις στους ΟΤΑ. Εδώ το λέω αυτό γρήγορα για να τελει-
ώσουµε µε µια «µυθολογία» η οποία καλλιεργείται από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι δήθεν δεν έχουµε
ενισχύσει οικονοµικά τους ΟΤΑ. Η αλήθεια είναι ότι αυτή η τριε-
τία είναι µια τριετία σηµαντικότατης οικονοµικής ενίσχυσης της
τοπικής αυτοδιοίκησης και οτιδήποτε άλλο δεν µπορεί να στα-
θεί.

Μιλώ συγκεκριµένα: 2.745 εκατοµµύρια το 2021, 2.851 εκα-
τοµµύρια το 2022, 2.982 εκατοµµύρια το 2023. Η αύξηση των
ΚΑΠ το 2023 σε σχέση µε το προηγούµενο στους ΟΤΑ Α’ βαθµού
ήταν 6,1% και 2,1% σε σχέση µε τους ΟΤΑ Β’ βαθµού, καµµία
σχέση µε την περίοδο της συρρίκνωσης που γνώρισαν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αριθµοί, κύριε Χαρίτση. Η δυστυχία του να σε νικούν οι αριθ-

µοί. Δεν µπορώ να κάνω γι’ αυτό πολλά. Δεν βελτιώνεται αυτό.

Θα πάω και στα υπόλοιπα όµως. Είναι πιο ωραία και θα σας
αρέσουν ακόµη περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µην
κάνετε το λάθος να απαντάτε σε συνάδελφο. Απευθύνεστε στην
Ολοµέλεια.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε.

Σε σχέση δε µε την αναπτυξιακή διάσταση του Υπουργείου
Εσωτερικών, επίσης οι αριθµοί είναι εντυπωσιακοί. Μιλάµε για το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων ήταν 172 εκατοµµύρια το 2021, 310 εκατοµµύρια το
2022, 333,128 εκατοµµύρια το 2023. Και βέβαια εδώ περιλαµβά-
νονται σηµαντικά ποσά του Ταµείου Ανάκαµψης ύψους 154 εκα-
τοµµυρίων. 

Αυτά είναι τα οικονοµικά µεγέθη που δείχνουν την πολιτική ση-
µασία που αποδίδει η Κυβέρνησή µας στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών και την τοπική αυτοδιοίκηση. Περισσότερα για την τοπική
αυτοδιοίκηση βεβαίως θα σας πει αναλυτικότερα ο κ. Πέτσας. 

Έρχοµαι όµως σε έναν µικρό απολογισµό και θα ήθελα εδώ
να δούµε πρώτα το κανονιστικό πεδίο. Διότι το Υπουργείο Εσω-
τερικών είναι το κατ’ εξοχήν θεσµικό Υπουργείο. Κάνω µόνο τον
κατάλογο των νοµοθετικών πρωτοβουλιών αυτής της τριετίας.

Αναπτυξιακοί οργανισµοί, νέος εκλογικός νόµος για τη διευ-
κόλυνση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των κατοίκων
εξωτερικού, νόµος για το ΑΣΕΠ, νόµος για τις οργανώσεις της
Κοινωνίας των Πολιτών, νόµος για το λόµπινγκ, νόµος για τον
εσωτερικό έλεγχο, νόµος για την ευρωπαϊκή πρωτοβουλία των
πολιτών, καινούργιος νόµος για την αξιολόγηση, τη στοχοθεσία
και το κοινό πλαίσιο αξιολόγησης, νόµος για την τηλεργασία, ένα
ερανιστικό νοµοσχέδιο, νόµος για τα ζώα συντροφιάς, νόµος για
τη δηµοτική αστυνοµία. Αυτός είναι ο κανονιστικός απολογισµός. 

Τώρα θα σας βάλω δίπλα τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς είστε αρι-
στεροί άνθρωποι, έρχεστε και στο αστικό κράτος, θέλετε να το
αλλάξετε, να κάνετε βαθιές τοµές. Λέω τώρα. Έτσι λένε. 

Προσέξτε. Για δε την Αριστερά, ιδεολογικά υπάρχει πολύ µε-
γάλη συζήτηση για το κράτος, είναι κεντρικό ζήτηµα το κράτος.
Για εµάς, επειδή είµαστε άνθρωποι της ελευθερίας, δεν πι-
στεύουµε τόσο πολύ σε αυτό όσο πιστεύουµε στον ρυθµιστικό
του χαρακτήρα, να είναι λιτό, να είναι αποτελεσµατικό, αυτά λέµε
εµείς. Για εσάς το κράτος είναι µεγάλο πράγµα.

Εµείς που έχουµε αυτήν την αντίληψη για το κράτος κάναµε
αυτά για το κράτος. Εσείς τεσσεράµισι χρόνια στο κράτος κά-
νατε τα εξής: Ψηφίσατε την καταστροφική απλή αναλογική για
τους ΟΤΑ –κατηργήθη ευτυχώς, το καταργήσαµε αυτό…

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα σας

πω και για το Σ.τ.Ε.. Ήµουν σίγουρος γι’ αυτό. Θα περάσουµε
πολύ ωραία µε το Σ.τ.Ε., θα σας πω.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το επόµενο που κάνατε είναι ότι ψηφίσατε έναν νόµο για την

αξιολόγηση. Δεύτερος που κατηργήθη, προτού εφαρµοστεί, δεν
τον εφαρµόσατε ποτέ. Και το τρίτο που κάνατε είναι ότι ψηφί-
σατε έναν νόµο για την κινητικότητα, τον εφαρµόσατε πληµµε-
λώς, και µόλις ψηφίσατε τον νόµο ψηφίσατε στα τέσσερα χρόνια
και εκατό παρεκκλίσεις από τον νόµο. 

Τρία νοµοθετήµατα σε τεσσεράµισι χρόνια, δεν εφαρµόσατε
κανένα από τα τρία οι αριστεροί επαναστάτες και εµείς έχουµε
µέχρι στιγµής αλλάξει το σύνολο της δηµόσιας διοίκησης. Αυτή
είναι η συντριπτική σύγκριση ανάµεσα σε εµάς και σε εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι αριθµοί επίσης συντριπτικοί. Και µένουν ακόµα κάποια τα

οποία θα φτάσουµε να ψηφίσουµε πριν διαλυθεί η Βουλή: ο
νόµος για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, ο κώδικας διοικητικής
διαδικασίας που έχουµε ετοιµάσει µε το Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και ένα ακόµη ερανιστικό νοµοσχέδιο και αν πάει και λίγο
παρακάτω, µπορεί να προφτάσουµε και τον καινούργιο δηµοσι-
οϋπαλληλικό κώδικα. 

Ταυτόχρονα εκδώσαµε το προεδρικό διάταγµα µε το νέο προ-
σοντολόγιο, το οποίο ήταν από το 2002 και βεβαίως, βρίσκεται
στο Συµβούλιο της Επικρατείας για επεξεργασία το προεδρικό
διάταγµα για την τηλεργασία. 
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Όχι µόνο αυτό. Αλλάξαµε τον τρόπο εισαγωγής στη Σχολή Δη-
µόσιας Διοίκησης. Τον κάναµε πολύ πιο απαιτητικό, βάλαµε τη
βάση του έξι. Έχουµε εφαρµόσει σε συνεργασία µε τη «MI-
CROSOFT» ένα πρόγραµµα εκπαίδευσης σε ψηφιακές δεξιότη-
τες των δηµοσίων υπαλλήλων. Εκπαιδεύουµε στο Εθνικό Κέντρο
Δηµόσιας Διοίκησης εσωτερικούς ελεγκτές και τους καινούργι-
ους στον θεσµό των Συµβούλων Ακεραιότητας, έχουµε ενισχύσει
τις διεθνείς µας συνεργασίες και στις 17 Δεκεµβρίου ξεκινά ο
καινούργιος θεσµός των επιτελικών στελεχών. 

Θα έρθω τώρα στο αγαπηµένο σας, διότι σε τελευταία ανά-
λυση πρέπει κανείς να δει τη στρατηγική πίσω από αυτές τις ρυθ-
µίσεις. Η στρατηγική πίσω από αυτές τις ρυθµίσεις είναι κυρίως
µία: η ανατροπή του εξισωτισµού στη δηµόσια διοίκηση, προκει-
µένου η δηµόσια διοίκηση να γίνει αποτελεσµατική και να µπορεί
να παρέχει υπηρεσίες υψηλού επιπέδου στον πολίτη. 

Τι είναι ο εξισωτισµός στη δηµόσια διοίκηση; Δουλεύω λίγο,
δουλεύω πολύ, θα πάρω τα ίδια χρήµατα. Δουλεύω λίγο, δου-
λεύω πολύ, θα εξελιχθώ µε τον ίδιο υπηρεσιακό τρόπο. Δουλεύω
λίγο, δουλεύω πολύ, κανείς δεν θα µου το αναγνωρίσει. Αυτή
είναι η καταθλιπτική επιρροή των ιδεών της Αριστεράς στη δη-
µόσια διοίκηση που την καθήλωσε για χρόνια. 

Και τι είναι αυτό το οποίο αλλάζει τώρα; Εισήχθη το µπόνους
παραγωγικότητας, εισήχθη η αξιολόγηση µε βάση τις δεξιότητες.
Αυτό διαµορφώνει ένα καινούργιο τοπίο, ένα καινούργιο τοπίο
λειτουργίας, ένα καινούργιο περιβάλλον. 

Θέλω να σας πω και κάτι ακόµα για το οποίο είµαι υπερήφα-
νος. Εσείς δεν είστε σε αυτή τη γραµµή, είµαστε και εδώ σε άλλο
σηµείο. Είµαι περήφανος, γιατί κοιτώντας την εξέλιξη του προ-
σωπικού -µιλώ για τους αριθµούς-, τα καταφέραµε όλα αυτά, τη-
ρώντας ευλαβικά τον κανόνα του ένα προς ένα και βάζοντας
αυτοδέσµευση για πρώτη φορά µέσω του υπουργικού συµβου-
λίου σε µείωση του έκτακτου προσωπικού κατά 10% πέρυσι και
ακόµα άλλο 10% θα κάνουµε φέτος. Τι σηµαίνει αυτό;

Κάνουµε πολύ περισσότερα, τηρώντας τις δεσµεύσεις, µε αν-
θρώπους οι οποίοι πλέον κινητοποιούνται, εργάζονται και είναι
πολύ αποτελεσµατικότεροι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ.
Κοιτάζοντας δε την εξέλιξη, θα σας πω τι νοσταλγείτε και θα

σας πω τι υλοποιούµε. Προσωπικό 31 Δεκεµβρίου 2009 στο δη-
µόσιο τοµέα, εννιακόσιες είκοσι µία χιλιάδες διακόσιοι τέσσερις.
Μετά πτώχευσε η χώρα. Το 2022 εξακόσιες εξήντα δύο χιλιάδες
πεντακόσιοι ογδόντα τρεις.

Αυτή η διαφορά, η συντριπτική διαφορά, υφίσταται, ενώ ταυ-
τόχρονα αυτοί οι εργαζόµενοι κάνουν πολύ περισσότερα πράγ-
µατα.

Μισή κουβέντα για κάτι το οποίο αναδεικνύεται εντόνως τελευ-
ταία και θεωρείτε ότι είναι µεγάλο προνοµιακό πεδίο για εσάς,
τα ζητήµατα της διαφοράς. Αγαπηµένο σας θέµα. Θεωρείτε ότι
κάτι µπορείτε να κερδίσετε από εκεί.

Πάµε να δούµε συγκεκριµένα. Νοµοθετήσαµε το Εθνικό Σύ-
στηµα Ακεραιότητος. Νοµοθετήσαµε τον Σύµβουλο Ακεραιότη-
τος. Φτιάχτηκε η Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Έχουν βγει κώδικες
δεοντολογίας. Εποµένως υπάρχουν συγκεκριµένες ενέργειες
µέσα από τις οποίες συστηµατικά δρούµε για να αντιµετωπί-
σουµε τα ζητήµατα διαφθοράς. Κυρίως ο νόµος για τον εσωτε-
ρικό έλεγχο, κυρίως η εκπαίδευση των εσωτερικών ελεγκτών
πιστοποιηµένα, κυρίως η ενεργοποίηση του εσωτερικού ελέγχου
στις µονάδες εσωτερικού ελέγχου. 

Φέρνει κανένα αποτέλεσµα αυτό; Να σας πω. Πήρατε τη χώρα
και η χώρα κατρακύλησε στα χέρια σας δέκα µονάδες στους διε-
θνείς δείκτες διαφθοράς, στα χέρια σας. Πήραµε τη χώρα, εκεί
που βρισκόταν, και την έχουµε ανεβάσει δεκατρείς θέσεις πάνω
στον δείκτη διαφθοράς. 

Αλλά εσείς θεωρείτε ότι επειδή κάνετε αυτές τις ωραίες, γενι-
κές συζητήσεις έτσι γίνεται η δουλειά. Η απάντηση είναι «όχι».
Δεν γίνεται έτσι η δουλειά. Εδώ λοιπόν ένα ακόµα γράφηµα, το

οποίο θα καταθέσω. Εµπιστοσύνη στη δηµόσια διοίκηση. Κοι-
τάξτε λίγο, είναι ο ΟΟΣΑ αυτός. Εδώ λοιπόν βλέπετε ότι στο 2014
η χώρα έχει ανέβει αρκετά. Και πού κατακρηµνίζεται; Μαντέψτε.
Το 2015. Και πού µένει γκρεµισµένη; Μέχρι το 2019. Και πού ξα-
νανεβαίνει, περισσότερο κι από την προηγούµενη φορά; Στα
χρόνια της δικής µας διακυβέρνησης οι πολίτες ανακτούν την εµ-
πιστοσύνη στη δηµόσια διοίκηση. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και σιγά-σιγά κλείστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τελειώνω,

κύριε Πρόεδρε, δείχνοντας και αυτό το γράφηµα. Διότι σε σχέση
µε την εµπιστοσύνη στη δηµόσια διοίκηση το 2022 οι Έλληνες -
µελέτη του ΟΟΣΑ- έχουν εµπιστοσύνη στη δηµόσια διοίκηση πε-
ρισσότερη απ’ ό,τι έχουν οι Βρετανοί στη δική τους, οι Ισπανοί
στη δική τους, οι Ιταλοί στη δική τους και είµαστε 0,1 µονάδα
κάτω από την εµπιστοσύνη που έχουν οι Αµερικανοί στη δική
τους δηµόσια διοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω, λέγοντας το εξής. Σε εµάς για ηθικά ζητήµατα δεν
θα κουνάτε το δάχτυλο, γιατί και υπάρχουν τα συγκεκριµένα δε-
δοµένα, οι συγκεκριµένες ενέργειες, η συγκεκριµένη συστηµα-
τική και εργώδης προσπάθεια για να αντιµετωπίσουµε τα
ζητήµατα διαφθοράς, αλλά γιατί κυρίως ο Αρχηγός µας, ο Πρό-
εδρός µας, έχει µια διαφορετική στάση από εσάς για τα ζητή-
µατα αυτά. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Χαίροµαι που τον επευφηµείτε. Θα έπρεπε. Αλλά δεν ακολου-

θείτε, παρά τις επευφηµίες, το παράδειγµά του. Γιατί; Διότι εάν
το ακολουθούσατε αυτό το παράδειγµα, θα έπρεπε κάθε φορά
που βλέπετε επιλήψιµη συµπεριφορά, που µπορεί να υπάρξει
παντού, να ενεργείτε όπως αυτό, να αποπέµπετε αυτόν που έχει
κάνει κάτι κακό. 

Δεν είναι η περίπτωσή σας. Σας θυµίζω ότι έχετε δύο πρώην
Υπουργούς σας κατηγορούµενους στο ειδικό δικαστήριο, για
τους οποίους δεν έχετε πάρει την παραµικρή απόσταση. Άρα δεν
έχετε κανένα ηθικό πλεονέκτηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Είναι η τελική

µου φράση. Η διοικητική µεταρρύθµιση απαιτεί προφανώς βάθος
χρόνου για να υλοποιηθεί. Το κράτος είναι µεγάλο καράβι, έχει
σύνθετες και πολλές δράσεις προκειµένου να αλλάξει και κυρίως
να ηττηθεί ο εξισωτισµός. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απαραίτητα άλλα
τέσσερα χρόνια στον Κυριάκο Μητσοτάκη, για να υλοποιήσουµε
το έργο το οποίο έχουµε ξεκινήσει. Τέσσερα ακόµα χρόνια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Σκουρ-

λέτη.
Θα κάνει χρήση ο κ. Σκουρλέτης του δικαιώµατος που έχει ως

κοινοβουλευτικός για µια σύντοµη παρέµβαση, προφανώς προς
τον κ. Βορίδη.  Μετά θα πάµε ως εξής: Είναι η κ. Καφαντάρη, ο
κ. Μαραβέγιας, η κ. Μπακογιάννη, εκτός αν ως πολύ ευγενής και
ιππότης ο κ. Μαραβέγιας δώσει τη θέση του στην κ. Μπακο-
γιάννη και θα ακολουθήσει ο ίδιος µετά. 

Εγώ σας ζητώ, επειδή εγώ έχω ενηµερωθεί και ξέρω γιατί δεν
µπορεί να είναι αύριο να µιλήσει, να παρεµβάλλω τον επί σα-
ράντα χρόνια συνάδελφό µας σε αυτό το Κοινοβούλιο κ. Τρα-
γάκη, που νοµίζω ότι του αξίζει να κάνουµε αυτήν την εξαίρεση
για αυτόν τον συνάδελφο. Μετά ακολουθεί ο κ. Δένδιας και συ-
νεχίζουµε µε τον κατάλογο. 

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, µιλήσατε πριν για την εµπιστοσύνη των πολιτών

προς τη δηµόσια διοίκηση, η οποία έχει αυξηθεί στις µέρες δια-
κυβέρνησής σας. Βεβαίως µια άλλη εµπιστοσύνη, σύµφωνα µε
αυτές τις δηµοσκοπήσεις που εσείς επικαλείστε πολύ συχνά, των
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πολιτών απέναντι στον Πρωθυπουργό σε σχέση µε το θέµα των
παρακολουθήσεων δίνει αποτελέσµατα που είναι να ντρέπεστε!
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Επικαλεστήκατε το παράδειγµα της Μεγάλης Βρετανίας. Στη
Μεγάλη Βρετανία έκανε πέντε κορωνοπάρτι ο άνθρωπος και
έφυγε. Εσείς, πέρα από τις βόλτες που κάνατε την εποχή του κο-
ρωνοϊού, εδώ παρακολουθείτε τους πάντες. Και ποια είναι η
στάση σας; Φυγή. Δεν αναφέροµαι σε εσάς, αναφέροµαι στον
κύριο Πρωθυπουργό. Περιµένουµε ακόµη τις απαντήσεις και
απαντήσεις δεν έρχονται. 

Ωστόσο να µιλήσουµε λίγο για τα θέµατα του Υπουργείου
Εσωτερικών. Είπατε στα δεκαπέντε λεπτά ότι θα πείτε κάτι για
αυτή την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν το θυ-
µηθήκατε. Φαντάζοµαι ότι είχατε πάρα πολλά να πείτε. 

Στον ηθικό αυτουργό, πριν τον κ. Θεοδωρικάκο, της νόθευσης
της λαϊκής εντολής, τον ρώτησα και απάντηση δεν πήρα. Κατά-
λαβα ότι δεν έχει κατανοήσει ποια είναι η απόφαση. Εσείς όµως
ως έγκριτος νοµικός φαντάζοµαι ότι αισθάνεστε την ανάγκη να
πείτε τι θα κάνετε για να συµµορφωθείτε µε τη σαφέστατη τελική
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, που λέει ότι ήταν αν-
τισυνταγµατικές οι παρεµβάσεις Θεοδωρικάκου. Αυτό δεν αλλά-
ζει. Κάτι πρέπει να κάνετε.

Όπως ταυτόχρονα πρέπει κάτι να κάνετε σε σχέση και µε τα θέ-
µατα που σας έχει υποδείξει το Ελεγκτικό Συνέδριο στη µείζονα
ολοµέλεια για τους αναπτυξιακούς οργανισµούς. Διότι εσείς εδώ
πέρα τώρα έχετε ανοίξει την εξής κερκόπορτα: Θέλετε να κάνετε
προσλήψεις στο όνοµα των ΟΤΑ, όχι στους ΟΤΑ απευθείας, αλλά
χωρίς τα κριτήρια του ΑΣΕΠ στους αναπτυξιακούς οργανισµούς.
Κι αυτό πάλι είναι αντισυνταγµατικό. Δεν µπορούµε να υποκατα-
στήσουµε τους ΟΤΑ από τους αναπτυξιακούς οργανισµούς. 

Και επειδή είπατε και πολλά νούµερα, αναφερθήκατε σε πάρα
πολλά νούµερα σε σχέση µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Είδα ότι η
πρόβλεψη σε σχέση µε το ενεργειακό κόστος που θα έχουν οι
δήµοι για το 2023 είναι µηδέν, όταν στις αρχές Δεκεµβρίου η
ΚΕΔΕ, η προσφιλής στον χώρο σας ΚΕΔΕ, είπε ότι καταρρέουν
οι ΔΕΥΑ! Σκέφτεστε να προχωρήσετε στην καθιέρωση ενός ειδι-
κού τιµολογίου, τουλάχιστον για την περίοδο αυτής της ενεργει-
ακής κρίσης; Ή τελικά είναι άλλη µια ευκαιρία κάποιες ΔΕΥΑ να
χρεοκοπήσουν και να τις ιδιωτικοποιήσετε; 

Διότι εσείς το µόνο που έχετε στο µυαλό σας είναι να καθιε-
ρώσετε το µοντέλο του δήµου - ανώνυµης εταιρείας, που όλα τα
δίνουµε outsourcing. Αν αυτή είναι στήριξη των δήµων, δεν έχει
καµµία σχέση µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Έχει απόλυτη σχέση
µε τη δικιά σας νεοφιλελεύθερη άποψη για αυτά τα ζητήµατα. 

Βλέπω σπουδή όµως σε σχέση µε τη δηµοτική αστυνοµία, τη
δηµοτική αστυνοµία την οποία εξοπλίζετε προσπαθώντας να της
δώσετε κι έναν άλλο χαρακτήρα, αυτόν που ταιριάζει στην αντί-
ληψή σας σε σχέση µε τα ζητήµατα της καταστολής κ.λπ.. Αλλά
εδώ δηµιουργείται και µια άλλη ταχύτητα δηµοσίων υπαλλήλων,
οι οποίοι δεν θα ελέγχονται από τον δήµο. Σας το είπε η ΚΕΔΕ
προχθές στο νοµοσχέδιο σας είπε: «Αλλάξτε το». Την αγνοήσατε.

Και τελειώνω, ειλικρινώς, κύριε Πρόεδρε, για να σας θυµίσω
ότι εσείς ήσασταν από τις δυνάµεις που κόψατε κατά 60% τους
ΚΑΠ στην αυτοδιοίκηση. Αλλά µετά από οκτώ χρόνια, επί των
ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, άρχισε µια αργή, αλλά σταθερή αύξηση.
Θυµίζω το πρόγραµµα «Αξία». Ρωτήστε τους δηµάρχους τι ση-
µαίνει πρόγραµµα «ΑΚΣΙΑ» σε σχέση µε τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές, τις έκτακτες εισφορές τα προγράµµατα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» Ι και
ΙΙ. Αυτά είναι πάρα πολύ γνωστά και ήταν µια άνοιξη στον χώρο
της αυτοδιοίκησης και όχι «άλλα λόγια ν’ αγαπιόµαστε», σαν κι
αυτά που ακούσαµε αυτή τη στιγµή από εσάς.

Το τελευταίο είναι, γιατί αποκλείετε την τοπική αυτοδιοίκηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης; Γιατί δεν συµµετείχε η τοπική αυτο-
διοίκηση… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι επερώτηση. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε

Πρόεδρε. Σταµατώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Βορίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά να απαντήσετε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, εγώ δεν επικαλέστηκα καµµία δηµοσκόπηση. Επι-
καλέστηκα µια µελέτη του ΟΟΣΑ. Και φαντάζοµαι ότι καταλαβαί-
νουµε τη διαφορά µεταξύ δηµοσκόπησης και µελέτης του ΟΟΣΑ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Στην τηλεόραση να το
κάνετε, κύριε Υπουργέ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τώρα δεν
είµαι στην τηλεόραση. Σας κατέθεσα συγκεκριµένα χαρτιά. Θέ-
λετε να πάµε στην τηλεόραση να συζητήσουµε για τις δηµοσκο-
πήσεις; Πάµε στην τηλεόραση να συζητήσουµε για τις
δηµοσκοπήσεις. Όµως, εδώ τα πράγµατα είναι συγκεκριµένα και
µίλησα για την εµπιστοσύνη στη δηµόσια διοίκηση. 

Μου λέτε για την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Η αλήθεια είναι, κύριε
Σκουρλέτη, ότι η απόφαση του Σ.τ.Ε. έχει δηµιουργήσει πολύ µε-
γάλη ανησυχία στους ΟΤΑ. Ξέρετε γιατί έχει δηµιουργήσει ανη-
συχία; Έχετε σκεφτεί; Εκτός από το να εντοπίζετε την ανησυχία,
ξέρετε γιατί έχει δηµιουργήσει ανησυχία; Διότι ανησυχούν µήπως
εφαρµοστεί το εκλογικό σας σύστηµα. Γιατί ανησυχούν µήπως
εφαρµοστούν αυτά που ορίζει ο δικός σας νόµος. 

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Βεβαίως.

Λέω γιατί ανησυχούν οι δήµαρχοι. Και είναι ενδιαφέρον να ακού-
σουµε τη θέση σας, διότι έχει διακυµάνσεις, υφέσεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θα συµµορφωθείτε µε
την απόφαση;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πάντοτε
εµείς συµµορφωνόµαστε µε τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε.. 

Θα σας πρότεινα όµως, επειδή τα νοµικά είναι ένα σύνθετο
πράγµα, να µη σπεύδετε, λέω εγώ. Όµως ότι θα συµµορφωθούµε,
σας λέω ότι θα συµµορφωθούµε  απολύτως. Μη στεναχωριέστε
καθόλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ταυτόχρονα, όµως, να είµαστε συνεννοηµένοι, θα διασφαλί-

σουµε την κυβερνησιµότητα των δήµων. Και τα δύο θα γίνουν. 
Το µείζον, όµως, ποιο είναι; Είναι ότι το σύνολο των οργανισµών

τοπικής αυτοδιοίκησης ανησυχεί και µας κάνει έντονες εκκλήσεις
να βρούµε λύση για να µην εφαρµοστεί, αυτό που ψηφίσατε εσείς.
Εσείς που µε παρακινείτε τώρα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι όλες οι αποφάσεις στον αέρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία. Κύριε

Υπουργέ, συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πο-

λάκη, τα νοµικά δεν ήταν ποτέ το δυνατό σας σηµείο. Καµµία από-
φαση δεν είναι στο αέρα, λόγω της αρχής της δικαιολογηµένης
εµπιστοσύνης που επικρατεί απολύτως στη διοίκηση. 

Όµως τώρα διδασκαλία νοµικών στον Πολάκη να µην κάνω,
είναι και περιττό για µια σειρά από λόγους. 

Άρα, λοιπόν, πάµε στα παρακάτω. Μου είπατε για τις προσλή-
ψεις στους ΟΤΑ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θυµόσαστε που ήσα-
σταν αντίθετος στον διαγωνισµό για την καθαριότητα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκουρλέτη,
τώρα τι θα κάνουµε; Θα φτάσουµε στο απόγευµα επειδή βρήκατε
τον Βορίδη στη Βουλή; Σας άκουσε χωρίς να σας διακόψει. Ηρε-
µήστε. Δεν του κάνουµε λογοκρισία. Ό,τι θέλει θα απαντήσει. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Προσλή-

ψεις στους ΟΤΑ. Περιφερειακή αυτοδιοίκηση. Πόσους δώσατε
στα τεσσερισήµισι χρόνια, εσείς που µε εγκαλείται για τις προσ-
λήψεις στους ΟΤΑ; Είναι µαγικός ο αριθµός. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Εννιάµισι χιλιάδες. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): ΟΤΑ Β’ βαθ-

µού είπα, περιφερειακή αυτοδιοίκηση. Πόσους δώσατε; Δώσατε
είκοσι έναν. Πόσους δίνουµε εµείς στους ΟΤΑ Β’ βαθµού; Χίλιους
τετρακόσιους ογδόντα πέντε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Εκτός µνηµονίων και
εντός µνηµονίων. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τώρα αρ-
χίζετε και την επίκληση του µνηµονίου. 

Πάµε να δούµε, γιατί κι αυτό δεν είναι ακριβές, όµως, διότι και
αυτή η επίκληση είναι ψευδής. Γιατί είναι ψευδής; Διότι καλά θυ-
µάστε, κύριε Σκουρλέτη, ότι στους ΟΤΑ Α’ βαθµού δώσατε προσ-
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λήψεις. Έτσι δεν είναι; Σωστά; Σωστά. 
Τι δώσατε; Δώσατε δέκα χιλιάδες διακόσιους σαράντα. Μάλι-

στα. Από αυτούς υποχρεωτικής εκπαίδευσης έξι χιλιάδες διακό-
σιους εννιά, ΔΕ δύο χιλιάδες οχτακόσιους σαράντα επτά. 

Τι επιλέξατε, λοιπόν, να κάνετε; Θα σας πω τι κάναµε εµείς. Τι
επιλέξατε να κάνετε; Να µην τους δώσετε µηχανικούς, να µην
τους δώσετε οικονοµολόγους, να µην τους δώσετε διοικητικούς,
να µην τους δώσετε πληροφορικάριους για να κάνετε πολιτικό
παιχνίδι µε την 3Κ. Αυτό επιλέξατε να κάνετε. Και τι επιλέξαµε να
κάνουµε εµείς;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Πολιτικό παιχνίδι είναι
το ΑΣΕΠ;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εµείς, λοι-
πόν, επιλέξαµε πρώτον, µια ισόρροπη κατανοµή ανάµεσα στον
Α’ και Β’ βαθµό -αυτή που σας είπα- και βέβαια να δώσουµε κατ’
εξοχήν δύο χιλιάδες επτακόσιους τριάντα δύο ΠΕ, εκ των οποίων
το µεγαλύτερό τους κοµµάτι ήταν µηχανικοί. 

Γιατί, κύριε Σκουρλέτη, αυτή η διαφορά; Διότι εκφράζει τη δια-
φορά πολιτικής φιλοσοφίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Για τρεις χιλιάδες µη-
χανικούς είχε υπογράψει ο Χαρίτσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε. Δεν ακού-
γεστε, κύριε Σκουρλέτη, δεν γράφονται αυτά που λέτε στα Πρα-
κτικά. Αδίκως φωνάζετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ποια είναι
η διαφορά πολιτικής φιλοσοφίας; Ότι εσείς τους ΟΤΑ τους βλέ-
πετε, προκειµένου µέσα από µόνιµες προσλήψεις να παρέχουν
αυτήν την υπηρεσία καθαριότητας, ενώ εµείς τους ΟΤΑ τους
βλέπουµε σαν αναπτυξιακά εργαλεία, προκειµένου να µπορέ-
σουν να επιτελέσουν ένα ευρύτερο πολιτικό αναπτυξιακό έργο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή λοιπόν είναι η πολιτική µας διαφορά που αποτυπώθηκε

βέβαια και στις προσλήψεις. 
Και επειδή µου είπατε και για τα ενεργειακά και κλείνω, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνετε µε αυτό,

κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Στα ενερ-

γειακά -επιτρέψτε µου- έχουµε ήδη δώσει δύο πρόσθετες ΚΑΠ.
Ήδη έχουµε δώσει δύο πρόσθετες ΚΑΠ και συνεχίζουµε να στη-
ρίζουµε σε όλα τα επίπεδα. Και για τις ΔΕΥΑ θα βρεθεί η λύση,
µια αρκετά σύνθετη νοµική λύση, αλλά θα βρεθεί. Και σας λέω
ότι κανένας ΟΤΑ δεν έχει µείνει σε όλη αυτή την περίοδο της κρί-
σης που είχε µέσα και τον κορωνοϊό που είχε και την ενεργειακή
κρίση. Η τοπική αυτοδιοίκηση έχει ενισχυθεί και παίζει τον ρόλο
της µε τρόπο µοναδικό από αυτή την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία πενήντα
τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 21ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη. Μετά θα µιλήσει η κ.
Μπακογιάννη, ο κ. Μαραβέγιας, ο κ. Τραγάκης, ο κ. Δένδιας.
Κλείσαµε την πεντάδα. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, αλλιώς θα ήθελα να ξεκινήσω, αλλά µιας και συνε-

χίζω εδώ στο Βήµα µετά από τον Υπουργό, ήθελα δύο, τρία ση-
µεία να πω σχετικά µε την τοποθέτησή του. 

Κύριε Βορίδη, φαίνεται ότι το φάντασµα της Αριστεράς πάντα
σας κυνηγάει -να το πω έτσι- γιατί το αναφέρατε πολλές φορές
στην οµιλία σας, µόνο που αυτή τη στιγµή έχετε απέναντί σας,
σαν Κυβέρνηση Μητσοτάκη -δεν µιλώ ποτέ προσωπικά- τον δη-
µοκρατικό προοδευτικό κόσµο της χώρας µας. 

Με όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν και εδώ κοινοβουλευτικά,
το τελευταίο διάστηµα φαίνεται και µε τις διαδικασίες ψηφοφο-
ρίας πως η Αντιπολίτευση, η δηµοκρατική προοδευτική Αντιπο-
λίτευση είναι απέναντι σε ό,τι φέρνετε.

Το δεύτερο. Δύο σηµεία. Αλλάξαµε τη δοµή της δηµόσιας δι-
οίκησης. Πράγµατι, σε αυτό κύριε Βορίδη συµφωνώ. Μόνο που
η αλλαγή της δηµόσιας διοίκησης είναι το να µπαίνουν ιδιώτες
σε καίριες θέσεις στη δηµόσια διοίκηση και σε διευθυντικές και
σε οτιδήποτε άλλο. 

Και όταν είπατε επί λέξη «υψηλού επιπέδου υπηρεσίες δηµό-
σιας διοίκησης», θα σας ρωτήσω το εξής: Υψηλού επιπέδου δη-
µόσιας διοίκησης υπηρεσίες είναι όταν η µία στις τρεις συντάξεις
που βγαίνουν από τον ΕΦΚΑ είναι λάθος; Απαντήστε µου. Υψη-
λού επιπέδου υπηρεσίες; Είναι αυτή η νεοφιλελεύθερη ιδεολη-
ψία σας για τον ιδιωτικό τοµέα που αποτυπώνεται από παντού. 

Είπατε και για τη διαφθορά κάποια πράγµατα τώρα. Εντάξει,
όσοι µας ακούν και όσοι σας άκουσαν καταλαβαίνουν, όχι προ-
σωπικά, αλλά γενικότερα η κοινωνία η Ευρώπη τραντάζεται από
όσα έχουν βγει, είτε µε τα σκάνδαλα Πάτση είτε µε την εξαγωγή
διαφθοράς, το «Predator» στη Μαδαγασκάρη µε υπογραφές από
Υπουργεία Εξωτερικών, όπως εµφανίστηκε κ.λπ.. Άρα λοιπόν
καλή είναι µια µεγαλύτερη σεµνότητα. 

Και από την άλλη µεριά βέβαια, η απαρίθµηση του κυβερνητι-
κού έργου και του Εσωτερικών αλλά και από προηγούµενο συ-
νάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας που µιλούσε για τον νόµο, το τι
κάνατε όλο αυτό το διάστηµα, δείχνει πραγµατικά ότι έχετε συ-
νειδητοποιήσει ότι βρίσκεστε πλέον στην τελευταία περίοδο της
κυβερνητικής σας θητείας ως Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Ακούµε σήµερα, λοιπόν, συζητάµε εδώ και δυο-τρεις µέρες
τον τελευταίο προϋπολογισµό µιας ανάλγητης, αποτυχηµένης
Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Μιας Κυβέρνησης
που επί τριάµισι χρόνια τώρα υλοποιεί το µνηµόνιο Μητσοτάκη.

Διότι µνηµόνιο Μητσοτάκη είναι η υποβάθµιση του δηµόσιου
τοµέα, το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, ακόµα και φυσι-
κών κοινωνικών πόρων, όπως είναι η ενέργεια και βέβαια, τώρα
προσπαθείτε µε διάφορους τρόπους, παρακάµπτοντας και το
Σ.τ.Ε., να ξεπουλήσετε και το νερό. 

Νοµίζετε ότι µε την ενέργεια ξεµπερδέψατε. Την ξεπουλήσατε.
Ιδιωτικοποιήθηκε η ΔΕΗ επί Υπουργίας κ. Χατζηδάκη, ο οποίος
έλεγε: Ο ελεύθερος ανταγωνισµός θα µειώσει τις τιµές. Και φτά-
σαµε σήµερα, που έχουµε φτάσει σε σχέση µε τις τιµές του ηλε-
κτρικού, όταν ο κόσµος δεν µπορεί να πληρώσει λογαριασµούς,
όταν ζει µε έναντι, όχι µόνο για το ηλεκτρικό, αλλά φυσικά και για
βασικά είδη διατροφής. Κάποιοι, βέβαια, θησαυρίζουν, πάροχοι,
παραγωγοί και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν τους ακουµπάει. Τα
ερωτηµατικά και τα συµπεράσµατα, νοµίζω, τα καταλαβαίνει ο κα-
θένας.

Μνηµόνιο Μητσοτάκη σηµαίνει υποβάθµιση της εργασίας και
των εργασιακών δικαιωµάτων. Διάλυση συλλογικών συµβάσεων,
υποβάθµιση ελεγκτικών µηχανισµών.

Μνηµόνιο Μητσοτάκη σηµαίνει κοροϊδία των συνταξιούχων.
«Μην κάνετε προσφυγές. Θα πάρετε αναδροµικά». Τι έγινε;

Σηµαίνει φόροι, φόροι, φόροι, καθώς είναι αποτυπωµένο στον
προϋπολογισµό αυξηµένα έσοδα από έµµεσους φόρους 6,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, µε τα 4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από ΦΠΑ.

Μνηµόνιο Μητσοτάκη σηµαίνει πρωτιά στη βενζίνη πανευρω-
παϊκά. Το πρώτο εξάµηνο του 2022 πρώτοι στη χονδρεµπορική
ηλεκτρικής ενέργειας, µείον 40% µείωση της αγοραστικής δύνα-
µης για αποδοχές µέχρι 750 ευρώ, ασυλία στις τράπεζες και
στους τραπεζίτες, µπόνους στους τραπεζίτες. Προχθές ψηφί-
στηκαν πάλι να συνεχιστούν τα µπόνους στην ιδιωτικοποιηµένη
από εσάς ΔΕΗ, η οποία αντί να στηρίξει το κοµµάτι της ενέργειας
για την κοινωνία -είναι ιδιωτική πλέον- ετοιµάζεται για επενδύσεις
στη Ρουµανία.

Μνηµόνιο Μητσοτάκη σηµαίνει αδυναµία ή ηθεληµένα µη επι-
βολή κανόνων στο τραπεζικό σύστηµα και στους τραπεζίτες.
Κονταροχτυπήθηκε ο κ. Σταϊκούρας αυτές τις µέρες µε τις τρά-
πεζες. Τι αποτέλεσµα είχε; Δεν µπορεί η Κυβέρνηση να επιβάλει
µερικά πράγµατα; Δεν µπορεί η Κυβέρνηση να νοµοθετήσει;
Μόνο ασυλίες τραπεζικών στελεχών µπορεί να κάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση, κάτι το οποίο έχει κάνει; Τι θα γίνει µε αυτούς που χά-
νουν τα σπίτια τους; Τι θα γίνει µε τους πλειστηριασµούς,
σαράντα τέσσερις χιλιάδες µέχρι το τέλος του χρόνου; Τι θα γίνει
µε όλα αυτά; Σοβαρό ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Βουλευτού)
Και εδώ σηµειώνω ότι στο Ταµείο Ανάκαµψης µόνο 1,3 εκα-

τοµµύριο ευρώ για τη στέγη, όταν χώρες της Ιβηρικής και Ισπα-
νίας ξεπέρασαν και τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Λοιπόν Κυβέρνηση Μητσοτάκη, σηµαίνει, όµως, και κάτι: Άρι-
στα στην επικοινωνία και την προπαγάνδα των αρίστων, όπως θέ-
λετε να λέγεστε. Την ίδια στιγµή προτελευταίοι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Κατά τα άλλα για εσάς στην Κυ-
βέρνηση όλα πάνε καλά.

Όµως εσείς ακολουθείτε µια αντίστροφη πορεία στο παρελθόν
αντί για το µέλλον. Και µε το θέµα των παρακολουθήσεων και
όλα αυτά, µας οδηγείτε στο παρελθόν, πενήντα χρόνια πίσω, να
µην πω µετεµφυλιακό κράτος κ.λπ..

Μυρίζουµε, λέει, όµως ανάπτυξη. Ανάπτυξη έρχεται από παν-
τού. Μόνο που, αγαπητοί της Νέας Δηµοκρατίας, µυρίζουµε αι-
θαλοµίχλη. Αρχίζουµε να µυρίζουµε αιθαλοµίχλη, γιατί µας
οδηγείτε, οδηγείτε την πλειοψηφία του λαού στην ενεργειακή
φτώχεια που έζησε το 2012 µε το 2015.

Πάντα, βέβαια, για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη φταίνε οι άλλοι,
η πανδηµία, η ενεργειακή κρίση, ο πόλεµος. Όχι ότι δεν επιβά-
ρυνε. Αυτό το λέµε. Αύξηση των τροφίµων, των τιµών κ.λπ..

Εσείς µέχρι και Υπουργείο ιδρύσατε, το Κλιµατικής Κρίσης, για
να καλύψετε την παταγώδη ανεπάρκειά σας να διαχειριστείτε
φυσικές καταστροφές, οι οποίες οξύνονται και λόγω κλιµατικής
αλλαγής. Κάνατε Υπουργείο κέλυφος, κάλυµµα, το οποίο µέχρι
στιγµής άλλο από επικοινωνία, διεθνή και εγχώρια, δηµόσιες σχέ-
σεις κ.λπ., δεν έχουµε δει τίποτα άλλο να γίνεται.

Μοιράζετε επιδόµατα. Καλώς και τα 250 ευρώ. Και 1 ευρώ
βοηθάει. Καλώς και το ψηφίσαµε για τους αστυνοµικούς και τους
λιµενικούς, αλλά αφήστε και τις άλλες οµάδες, που τους χειρο-
κροτούσατε κάποτε, γιατρούς, δηµοτικούς υπαλλήλους καθα-
ριότητας, εκπαιδευτικούς. Μην ξεχνάτε και τους στρατιωτικούς.
Για δε την Πυροσβεστική, αυτό που είπε προχθές ο αρµόδιος
Υφυπουργός, θα ρωτήσω: Δεσµεύεστε να δώσετε τα οφειλόµενα
σε υπερωρίες, σε νυχτερινά, σε ρεπό, που είναι εκατοµµύρια,
στους πυροσβέστες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κυρία Καφαν-
τάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ερώτηµα: Τι µέτρα παίρνετε
και πώς αποτυπώνεται από τον προϋπολογισµό που κατατέθηκε
η πορεία υλοποίησης, οµογενοποίησης του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος; Τι προβλέπεται γι’ αυτά;

Επειδή τελειώνει ο χρόνος µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει τελειώσει ο χρό-

νος σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριοι της Κυβέρνησης, κύ-

ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πράγµατι µια δηµοκρατική, προ-
οδευτική κυβέρνηση έρχεται. Θα ανατρέψει την πολιτική σας. Θα
ανατρέψει τα µνηµόνια Μητσοτάκη. Και πράγµατι, όπως έχει
µάθει πάντα ο προοδευτικός, δηµοκρατικός χώρος και η αρι-
στερά, κύριε Βορίδη -που αναφέρεστε συνέχεια-, να αναλαµβά-
νει τα δύσκολα. Γιατί όπως 2015-2019 βγάλαµε τη χώρα από τα
µνηµόνια -εσείς µας βάλατε, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ-, έτσι
και τώρα ο δηµοκρατικός, προοδευτικός κόσµος θα σώσει την
πατρίδα και θα πάµε σε ένα φωτεινό µέλλον που µας αξίζει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μπακογιάννη,
θα µιλήσετε από το Βήµα;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να έρθει η κ.

Μπακογιάννη, επειδή έτυχε και προήδρευα και το ακούω συνε-
χώς να το λένε οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για µεν τους άνδρες
της Πυροσβεστικής ήταν σαφής ο Υφυπουργός. Έχουν διασφα-
λιστεί τα 8 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν χρειάζεται να έρθει τροπολο-
γία στη Βουλή, γιατί θα δοθούν υπό τη µορφή εξόδων κινήσεως.
Άρα µην το λέτε και το ξαναλέτε.

Αν δεν κάνω λάθος, και για τους στρατιωτικούς ο κ. Παναγιω-
τόπουλος είπε ότι έχουν διασφαλιστεί 25 εκατοµµύρια ευρώ,
προκειµένου να δοθούν µε τον ίδιο τρόπο. Επειδή ακούω από
χθες, ό,τι ώρα προεδρεύω, να λέγεται τι θα γίνει µε τους στρα-

τιωτικούς, τι θα γίνει µε τους πυροσβέστες.
Κυρία Μπακογιάννη, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πολλά χρόνια στη

Βουλή των Ελλήνων δεν είχα την αφέλεια να πιστεύω ότι θα κά-
νουµε µία συζήτηση του προϋπολογισµού, πόσο µάλλον στην
αρχή της προεκλογικής περιόδου, µε κάποια επιχειρήµατα, για
να µπορέσουµε τουλάχιστον να συµφωνήσουµε σε κάποια θέ-
µατα. Εν πάση περιπτώσει, ακούγονται σε αυτή την Αίθουσα
πράγµατα τα οποία αγγίζουν το όριο του παραλογισµού ή τόσο
µεγάλης άγνοιας που είναι ανησυχητική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει ένας καινούργιος
φόρος ο οποίος να έχει µπει επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Ένας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν µπορεί να ακούγεται εδώ µέσα «φόροι, φόροι, φόροι». Δεν

µπορεί. Δεν µπορεί αυτό το ψέµα να το λέτε και να το ξαναλέτε.
Και πού βασίζεται; Έχουµε, λέει, αυξηµένα φορολογικά έσοδα.

Ναι, βέβαια, έχουµε και είµαστε υπερήφανοι για αυτό. Γιατί; Διότι
πατάξαµε τη φοροδιαφυγή πολύ περισσότερο από ό,τι µπορέ-
σατε να το κάνετε εσείς και διότι η ανάπτυξη φέρνει περισσότερα
φορολογικά έσοδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η απλή αλήθεια. Αυτό το µαθαίνει κανείς στην

πρώτη τάξη του πανεπιστηµίου. Στην πρώτη, δεν χρειάζεται να
τελειώσει το πανεπιστήµιο για να το µάθει.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε πού µπορούµε
τουλάχιστον να συµφωνήσουµε. Στα µετρήσιµα αποτελέσµατα.

Συµφωνούµε ότι έχουµε τον πρώτο προϋπολογισµό εκτός µνη-
µονιακής επιτήρησης και ενισχυµένης εποπτείας; Φαντάζοµαι,
ναι.

Συµφωνούµε, ακούστηκε από κανέναν από εσάς, ότι αυτό είναι
ένα επίτευγµα όλου του ελληνικού λαού και βασίζεται, πράγµατι,
στις θυσίες και είναι ένα µεγάλο κεκτηµένο του λαού µας; Κανείς
δεν το είπε.

Η Ελλάδα κατάφερε να αναβαθµιστεί έντεκα φορές στην αξιο-
πιστία της οικονοµίας της, πλησιάζοντας πλέον µια ανάσα από
την επενδυτική βαθµίδα. Όλα αυτά µέσα σε τρία ταραχώδη χρό-
νια, που φαντάζοµαι ότι εκεί µπορούµε να συµφωνήσουµε. Έγινε
πόλος σηµαντικών επενδύσεων, στην ενέργεια, στις υποδοµές,
στον τουρισµό, στην τεχνολογία.

Μεταρρυθµίσουµε και εκσυγχρονίζουµε το ψηφιακό κράτος,
την εργασία, την υγεία, το κοινωνικό κράτος, τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, την παιδεία. Ο προϋπολογισµός που εσείς χαρακτη-
ρίζετε θλιβερό και άδικο, για τους Έλληνες πολίτες, είναι ένα
βήµα µπροστά, είναι µια ανάσα, έχει οικονοµικό, αναπτυξιακό,
κοινωνικό και µεταρρυθµιστικό πρόσηµο.

Περιλαµβάνει έργα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 11,9 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, ποσό που είναι το 5,3% του ΑΕΠ της χώρας.
Είναι έργα που αναβαθµίζουν τις υποδοµές, την αναπτυξιακή
προοπτική, την οικονοµική και κοινωνική λειτουργικότητα της
χώρας.

Για εµάς στην Κρήτη, παραδείγµατος χάριν, για πρώτη φορά
ο ΒΟΑΚ θα γίνει πραγµατικότητα, το µεγαλύτερο έργο που έχει
δει ποτέ η Κρήτη. Μέσα σε µια τετραετία αυξήθηκαν οι µισθοί,
αυξήθηκαν οι συντάξεις, µειώθηκε η ανεργία 11% και ο ρυθµός
οικονοµικής µεγέθυνσης το 2022 φθάνει το 5,6%.

Το δηµόσιο χρέος µειώνεται. Επί των ηµερών σας ήταν 186%.
Σήµερα είναι 159% του ΑΕΠ. Είναι η µεγαλύτερη µείωση χρέους
επί του ΑΕΠ σε ολόκληρο τον κόσµο. Μπορούµε να συµφωνή-
σουµε σε αυτά τα στοιχεία; Μπορείτε να αφήσετε τον «τραµπι-
σµό» σας στην άκρη για ένα λεπτό και να συµφωνήσουµε ότι η
Ελλάδα πήγε µπροστά τα τρία τελευταία χρόνια; «Όχι», θα µου
πείτε. Το ζήτηµα είναι ιδεολογικό, Αντιπολίτευση είστε. Καλά κά-
νετε.

Προσέξτε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε
το να καλλιεργείτε συνεχώς την εντύπωση ότι η Ελλάδα είναι µια
κατεστραµµένη χώρα και άρα, εάν επρόκειτο ποτέ να πάρετε τη
διακυβέρνηση, θα έχετε κληρονοµήσει καµένη γη, το µόνο που
ουσιαστικά λέτε στους Έλληνες είναι ότι, αν έρθετε εσείς, θα πά-
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ρετε µέτρα, θα βάλετε ξανά φόρους και θα βάλετε στους Έλλη-
νες πάλι µια δύσκολη οικονοµική κατάσταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα προσέξτε πόσο καταστροφολογείτε κάθε φορά!
Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να σταθώ στα θέµατα εξωτερικής

πολιτικής. Θα ανέβει µετά ο Υπουργός των Εξωτερικών και θα
κάνει την ανάλυση εξωτερικής πολιτικής. Εµένα µε ενδιαφέρει
το πολιτικό κοµµάτι αυτή τη στιγµή. Οι γεωπολιτικές ανακατατά-
ξεις που γίνονται τον τελευταίο χρόνο είναι αναµφισβήτητα οι µε-
γαλύτερες που έχουν γίνει από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Για
πρώτη φορά, η Ευρώπη βρίσκεται ξανά σε πόλεµο, αντιµετωπίζει
το φάσµα της υβριδικής επίθεσης, της ενεργειακής κρίσης από
την ανατολική Μεσόγειο µέχρι την ανατολική Ευρώπη, από τη
Λιβύη, τη Συρία µέχρι την Ουκρανία. Δεν υπάρχει κανένα θέµα
σήµερα που να µην είναι ανοιχτό, να µη γίνονται είτε άµεσες πο-
λεµικές συρράξεις και εµφύλιοι είτε συγκρούσεις µέσω τρίτων.

«Υπάρχουν δεκαετίες στις οποίες δεν συµβαίνει τίποτα και
υπάρχουν εβδοµάδες στις οποίες συµβαίνουν δεκαετίες», έλεγε
ο Λένιν. Τέτοιες εβδοµάδες βιώνουµε αυτή τη στιγµή. Η Ελλάδα
βρίσκεται αντιµέτωπη µε ένα τελείως διαφορετικό σκηνικό στην
άσκηση της εξωτερικής της πολιτικής. Έχουµε απέναντι µια
Τουρκία η οποία ποτέ στη διάρκεια των τελευταίων σαράντα
ετών δεν είχε εκδηλώσει µε τόσο έντονο τρόπο τον αναθεωρητι-
σµό της.

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον, εµείς καλούµαστε να προσδιο-
ρίσουµε τις εθνικές µας προτεραιότητες. Η πρώτη, στην οποία
φαντάζοµαι ότι όλοι είµαστε σύµφωνοι, είναι η υπεράσπιση της
εθνικής κυριαρχίας και των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Η δεύ-
τερη, που, από ό,τι αντιλαµβάνοµαι και από τον ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε
σύµφωνοι, είναι ότι µε την Τουρκία πρέπει να βρεθεί ένας τρό-
πος, ένα σηµείο επαφής να συµφωνήσουµε κατά πάσα πιθανό-
τητα ότι διαφωνούµε και να συµφωνήσουµε το πλαίσιο µέσα στο
οποίο θα µπορούσαµε να λύσουµε αυτές τις διαφορές, κατά
πάσα πιθανότητα πηγαίνοντας στη Χάγη.

Πώς θα επιτευχθεί, όµως, αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Και το ερώτηµα είναι κρίσιµο, γιατί σε αυτόν τον τοµέα εσείς
έχετε καταγράψει συγκεκριµένες αρνήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και ερωτώ: Αυτές οι αρνήσεις εξακολουθούν να ισχύουν σή-

µερα; Εξακολουθείτε να πιστεύετε ότι καλά κάνατε και καταψη-
φίσατε το ελληνογαλλικό αµυντικό σύµφωνο, όταν ταχθήκατε
κατά της ελληνοαµερικανικής αµυντικής συµφωνίας, όταν κρα-
τήσατε αποστάσεις ακόµη και από τις συµφωνίες που οριοθε-
τούν την ελληνική ΑΟΖ, όπως µε την Αίγυπτο και ψηφίσατε
«παρών»; Γιατί; Και αυτό είναι ένα κρίσιµο ερώτηµα σήµερα, µετά
τη χθεσινή απόφαση της Αιγύπτου, που οριοθετεί την ΑΟΖ, κα-
λύπτει την Κρήτη και αµφισβητεί το τουρκολιβυκό σύµφωνο στην
πράξη.

Συµφωνούµε αυτή τη στιγµή ότι το κρισιµότερο από όλα τα
θέµατα είναι, αφ’ ενός, η αµυντική θωράκιση της χώρας να είναι
τέτοια που να µη µπορεί η Τουρκία να σκεφτεί ούτε στιγµή να
προχωρήσει σε οποιαδήποτε επιθετική ενέργεια; Από την άλλη,
συµφωνούµε ότι θα πρέπει όλοι µαζί να δώσουµε τη µάχη υπε-
ράσπισης των ελληνικών επιχειρηµάτων οπουδήποτε και αν βρι-
σκόµαστε; Αντιλαµβάνεστε τι συµβαίνει κάθε φορά για τα εθνικά
θέµατα, όταν µια διαφωνία στο εσωτερικό καταλήγει πρωτοσέ-
λιδο στον τουρκικό Τύπο; Αντιλαµβάνεστε ότι το 2023, αυτό δεν
µπορεί να συνεχιστεί;

Εγώ σας καλώ, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, µε το
τέλος αυτού του χρόνου να σκεφτούµε καλά και να σκεφθούµε
ότι µέσα στη δίνη της προεκλογικής περιόδου δεν µπορούµε να
θέσουµε σε κίνδυνο τα εθνικά µας θέµατα. Διότι σε τελική ανά-
λυση, για όλους µας πιστεύω σε αυτή την Αίθουσα, πάνω από
όλα, είναι η πατρίδα και πάνω από τις διαφωνίες µας, που µπορεί
να είναι πολλές. Μπορείτε να κάνετε όση κριτική θέλετε στην Κυ-
βέρνηση, σε κάποια πράγµατα µπορείτε να το κάνετε και δικαιο-
λογηµένα. Δεν υπάρχουν τέλειες κυβερνήσεις. Μπορείτε να
προχωρήσετε όσο θέλετε.

Πρέπει, όµως, να αναγνωρίσετε ότι υπάρχουν κυβερνήσεις

που είναι αποφασισµένες να κάνουν ό,τι είναι δυνατόν για να κα-
ταφέρουν να θωρακίσουν τη χώρα. Και αυτό συνεχίζει να κάνει
και θα συνεχίσει να κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αξιοπιστία, ασφάλεια, σταθερότητα: Αυτά πρεσβεύουµε. Αυτά

έχει σήµερα ανάγκη η Ελλάδα.
Το 2023 θα είναι ένας δύσκολος ρόλος για τα θέµατα της εξω-

τερικής µας πολιτικής, ένας χρόνος που θα χρειαστεί το ελληνικό
Κοινοβούλιο, η Εθνική Αντιπροσωπεία να είναι µια γροθιά.

Ελπίζω, µπαίνοντας στο 2023, να το έχετε σκεφτεί καλά και να
κάνετε µια προσπάθεια να το αποδείξετε και εσείς στην πράξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συζητήσεις στις οποίες έχω
συµµετάσχει τα τελευταία τριάµισι χρόνια στη Βουλή για θέµατα
οικονοµίας είχαν πάντοτε ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό, όπως
και σήµερα, που έχουµε αντιπαραθέσεις τελείως ετεροβαρείς.
Από τη µία, είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε προ-
τάσεις συγκεκριµένες, τεκµηριωµένες και ρεαλιστικές, που απαν-
τούν στο βασικό ζητούµενο, πώς θα αναπτυχθεί γρηγορότερα η
Ελλάδα και από την άλλη, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης χωρίς
συγκεκριµένες ιδέες, χωρίς εποικοδοµητικές προτάσεις, δίχως
δυστυχώς κάτι καινούργιο.

Και υπενθυµίζω πως πέρα από καταγγελίες και πυροτεχνή-
µατα, εκτός της Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχουµε ακούσει τόσα
χρόνια ούτε µια τεκµηριωµένη αντιπρόταση ούτε ένα µέτρο ενί-
σχυσης της εγχώριας ανάπτυξης ή προσέλκυσης ξένων επενδύ-
σεων.

Η απόλυτη αυτή ανυπαρξία του συνόλου της Αντιπολίτευσης
δίνει ένα τεράστιο πολιτικό πλεονέκτηµα στη Νέα Δηµοκρατία,
γιατί αφ’ ενός αποδεικνύει ότι η Νέα Δηµοκρατία ανοίγει τον µο-
ναδικό δρόµο ανάπτυξης για τη χώρα µας και αφ’ ετέρου επιβε-
βαιώνει πως ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο µόνος που µπορεί
να µας οδηγήσει σε αυτό το καλύτερο αύριο µε σταθερότητα και
µε ασφάλεια, δηλαδή µε γνώση, σοβαρότητα και φυσικά, πολλή
δουλειά.

Είναι ο µόνος πολιτικός Αρχηγός που αποδεδειγµένα δεσµεύε-
ται από όσα λέει, και όχι µόνο τα εννοεί, αλλά τα κάνει και κάθε
φορά πράξη. Εδώ εµφανίζεται και το τεράστιο χάσµα αξιοπιστίας
που χωρίζει τη Νέα Δηµοκρατία µε τα υπόλοιπα κόµµατα. Και δεν
αναφέροµαι καν σε κόµµατα διαµαρτυρίας, όπως το ΚΚΕ, το
ΜέΡΑ25 ή την Ελληνική Λύση, τα οποία βρίσκονται εξ ορισµού
εκτός συναγωνισµού και δεν νιώθουν την ανάγκη να καταθέτουν
ρεαλιστικές προτάσεις. Μιλάω όµως και για το ΣΥΡΙΖΑ και για το
ΠΑΣΟΚ που έχουν ασκήσει εξουσία και διαθέτουν εµπειρία δια-
χείρισης θεµάτων οικονοµίας και ανάπτυξης. 

Για τον ΣΥΡΙΖΑ ειδικά, που διαρκώς ζητάει εκλογές, αναρωτιέ-
µαι αν θα έπρεπε ήδη να έχει καταθέσει κάποιο ρεαλιστικό οικο-
νοµικό πρόγραµµα. Και µε τη λέξη «ρεαλιστικό» εννοώ ξεκάθαρα
και ρωτώ από πού θα βρεθούν κάθε φορά τα λεφτά για τις προ-
τάσεις τους. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το
θεµελιώδες ερώτηµα το οποίο µας θέτουν οι πολίτες και καθο-
ρίζει όλα τα υπόλοιπα: «Πού θα βρεθούν τα λεφτά;». 

Η υπεύθυνη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεσµεύεται µε
τον παρόντα προϋπολογισµό ότι νέοι πόροι θα προκύψουν µόνο
από την ανάπτυξη και όχι από νέα φορολογία. Αντιθέτως ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ υπόσχεται επιδόµατα και φιλοδωρήµατα που θα προέλθουν
αναγκαστικά από την υπερφορολόγηση των µικροµεσαίων και
όσων χτυπήθηκαν από τις πρόσφατες διαδοχικές κρίσεις. Πρό-
κειται δηλαδή για µια παλιά, δοκιµασµένη συνταγή µε την οποία
έπληξε τη χώρα την περίοδο 2015-2019 και όλα τα µεσαία στρώ-
µατα, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ µε την ανεπανάληπτη φορολεηλασία του
µάζεψε 37 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον των αναµενόµενων
φορολογικών εσόδων. 

Εµείς λοιπόν ως Νέα Δηµοκρατία λέµε καθαρά, όχι µόνο απορ-
ρίπτουµε κάθε σκέψη για αύξηση της φορολογίας, αλλά αντίθετα
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δίνουµε προτεραιότητα στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων και
τη µαζική χρηµατοδότηση δηµοσίων έργων µε ευρωπαϊκούς πό-
ρους, έργα και επενδύσεις που ήδη έχουν αναζωογονήσει την
ελληνική οικονοµία την τελευταία τριετία, φέρνοντας τη χώρα
µας στην παγκόσµια πρωτοπορία των άµεσων ξένων επενδύσεων
και στην κορυφή της ανάπτυξης, σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Κύριε Πρόεδρε, ο στόχος της Νέας Δηµοκρατίας είναι ένας:
εφικτές πολιτικές για τη στήριξη των πολλών. Αυτό επιβεβαιώνει
και ο προϋπολογισµός για το 2023, σε συνέχεια πλήθους µέτρων
οικονοµικής ενίσχυσης και κοινωνικής προστασίας που πήραµε
το 2022. Ενδεικτικά µόνο θα σας αναφέρω: τα 10,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης, τα 4,4
δισεκατοµµύρια  ευρώ για την αντιµετώπιση της υγειονοµικής
κρίσης, την επιπλέον µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 350 εκατοµµύρια
ευρώ, τη µόνιµη µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των
ασφαλιστικών εισφορών περίπου δύο εκατοµµυρίων διακοσίων
χιλιάδων εργαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα, την ολοκληρωτική
κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό
τοµέα, µε επέκταση του µέτρου στο δηµόσιο και στους συνταξι-
ούχους. Ειδικά για τους τελευταίους να πω ότι έρχονται επιτέ-
λους από την 1η Ιανουαρίου νέες αυξήσεις στις συντάξεις τους,
ύψους 7,8%, σε συνέχεια των πρόσφατων αυξήσεων µε τον νόµο
Βρούτση και τα αναδροµικά. Αντιστρέφουµε έτσι την κατα-
στροφή του νόµου Κατρούγκαλου, που είχε φέρει για πρώτη
φορά στη χώρα µας τις επικουρικές συντάξεις των 10 ευρώ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Παράλληλα η Κυβέρνηση: Ενισχύει τον κόσµο της εργασίας
µε τη νέα αύξηση του κατώτατου µισθού από τον Μάιο του 2023
κατά τουλάχιστον 7,5%. Αναµορφώνει το ειδικό µισθολόγιο των
γιατρών του ΕΣΥ. Μειώνει την ανεργία σε ποσοστό κάτω από το
12% για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια. Και συντάσσει
ένα νέο ενιαίο µισθολόγιο για τους δηµοσίους υπαλλήλους, προ-
κειµένου οι άξιοι να αµείβονται και να δοθούν κίνητρα παραγω-
γικότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλα αυτά δεν σηµαίνουν βέβαια πως δεν υπάρχουν µπροστά
µας και µεγάλες προκλήσεις. Τον Νοέµβριο, παρά τη νέα επιβρά-
δυνση του πληθωρισµού στη χώρα µας στο 8,5%, σε αντίθεση
µε το 10% της Ευρωζώνης, συνεχίζεται η πίεση στα χαµηλά και
µεσαία εισοδήµατα, εξαιτίας της δίδυµης διεθνούς οικονοµικής
κρίσης, που σε συνδυασµό µε τα απόνερα της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού, τον πόλεµο στην Ουκρανία και τις ανοδικές τάσεις στην
παγκόσµια αγορά υδρογονανθράκων, έχουν προκαλέσει κυριο-
λεκτική ασφυξία σε πολύ µεγαλύτερες οικονοµίες από τη δική
µας, όπως της Γερµανίας. Και όµως µέσα σε αυτές τις εξαιρετικά
δυσµενείς διεθνείς συνθήκες που κλονίζουν χώρες, τα προηγού-
µενα χρόνια πρωταθλήτριες στην ανάπτυξη ήταν η ελληνική οι-
κονοµία µαζί µε την επίσης ευδιάκριτη εξαίρεση του Βιετνάµ.
Αυτό αποτελεί θετική έκπληξη παγκοσµίως, γιατί είµαστε η χώρα
που, εν µέσω ενός ταραχώδους 2022, κατάφερε να έχει ανά-
πτυξη 5,6%, πέρα και πάνω από κάθε προσδοκία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι Υπουργοί, σε αυτόν τον δρόµο ανάπτυξης θα τρέξει η
χώρα και το 2023, όπως δείχνει και ο προϋπολογισµός, παρά τις
µεγάλες δαπάνες που προβλέπονται για τον επαναξοπλισµό των
Ενόπλων Δυνάµεων, και αυτό όχι από καµµία φιλοπόλεµη διά-
θεση, αλλά εξαιτίας της εντεινόµενης τουρκικής απειλής κατά
της Ελλάδος και των εθνικών µας συµφερόντων. Μέσα σε αυτό
το θυελλώδες περιβάλλον επάλληλων παγκόσµιων κρίσεων και
εξωτερικών απειλών, η Νέα Δηµοκρατία οδηγεί µε σταθερότητα
τη χώρα σε πιο ασφαλή λιµάνια µε νέες ισχυρές στρατηγικές
συµµαχίες µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και τη Γαλλία, µε την ανα-
βάθµιση της διεθνούς µας αξιοπιστίας, απέχοντας µόλις πλέον
ένα βήµα από την επάνοδο στην επενδυτική βαθµίδα, µε την προ-
σέλκυση άνω των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ µόνο από ευρω-
παϊκούς πόρους ως το 2027, µε την υλοποίηση πλήθους
δηµόσιων έργων και ιδιωτικών επενδύσεων που οδήγησαν µέσα
σε τρία χρόνια στην αύξηση της απασχόλησης και τη δηµιουργία

διακοσίων χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας.
Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κατάφερε κάτι που

φάνταζε ακατόρθωτο. Σε αυτή την πορεία θα συνεχίσει σταθερά
η Νέα Δηµοκρατία και µετά τις εκλογές, ολοκληρώνοντας την
εκτέλεση το 2023 του προϋπολογισµού που προφανώς υπερψη-
φίζουµε, για να προσφέρει καινούργιες ευκαιρίες ανάπτυξης και
ένα ασφαλές µέλλον για την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να έρθει στο
Βήµα ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Τραγάκης, θα κάνω µια ανακοί-
νωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και ένας εκ-
παιδευτικός συνοδός τους από το 4ο Γυµνάσιο Λιβαδειάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα πάρει τον λόγο ο κ. Ιωάννης Τραγάκης από τη Νέα
Δηµοκρατία. Και µετά θα µιλήσει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νι-
κόλαος - Γεώργιος Δένδιας.

Κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, στην επί κοντά

πενήντα χρόνια πολιτική µου σταδιοδροµία, έχω πάρει τον λόγο
σε δεκάδες προϋπολογισµούς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Πώς γίνεται αυτό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εύχοµαι, ελπίζω, πιστεύω µε τη βοή-

θεια του Θεού να µιλήσω και σε άλλους προϋπολογισµούς. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Επίσης έχω ακούσει προγραµµατικές δηλώσεις από πολλούς
πολιτικούς αρχηγούς. Κάθε φορά που µια νέα κυβέρνηση έρχε-
ται, λέει: «Παρέλαβα καµένη γη». Πιστεύω ότι οι συγκυρίες είναι
έτσι που µετά από δώδεκα χρόνια και βλέπουµε, που αν εµείς
παραδώσουµε την εξουσία, για πρώτη φορά δεν θα ακουστεί
αυτή η φράση. Είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Είναι µια πολύ
σηµαντική παρατήρηση. 

Αυτός ο προϋπολογισµός καταρτίστηκε υπό συνθήκες υψηλής
αβεβαιότητας, εξαιτίας των γεωπολιτικών εξελίξεων σε παγκό-
σµιο επίπεδο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ:...(Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Επειδή άκουσα να λέτε «µετά από δώ-

δεκα χρόνια», να σας πω ότι εσείς δεν θα είσαστε πάντως.
Αυτός ο προϋπολογισµός είχε να αντιµετωπίσει την οικονοµική

τροχοπέδη, λόγω του COVID-19, λόγω της ενεργειακής κρίσης,
λόγω της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία, που δηµιούργησε
πρωτοφανή αβεβαιότητα στις προβλέψεις για την οικονοµία και
περιόρισε την ανάπτυξη και δηµιούργησε ύφεση. Υπό αυτές τις
συνθήκες πιστεύω ότι πρέπει οι πολιτικές διαφορές και οι αντι-
παραθέσεις να περιοριστούν, γιατί σε λίγους µήνες θα έχουµε
εκλογές. Πρέπει να προχωρήσουµε σε όσο το δυνατόν πιο ήρεµο
εκλογικό κλίµα για το καλό του τόπου. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 καλείται να συγκεράσει προκλή-
σεις που αφορούν την ενεργειακή κρίση, την πληθωριστική πίεση
στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, την υγειονοµική κρίση που
έχει οδηγήσει σε αυξηµένες δαπάνες το σύστηµα υγείας, αλλά
και τις επιπλέον έναντι των παρελθόντων ετών δαπάνες για την
αναγκαία αµυντική θωράκιση της χώρας. Την ίδια στιγµή καλείται
να διατηρήσει τη δηµοσιονοµική ισορροπία και τους στόχους της
βιώσιµης ανάπτυξης σε µια χρονιά διεθνούς επιβράδυνσης ή και
ύφεσης και παράλληλα, να υποστηρίξει ένα ευρύ φάσµα µεταρ-
ρυθµίσεων για τη βελτίωση της ζωής και της ευηµερίας όλων των
πολιτών. 

Όλες οι µακροοικονοµικές προβλέψεις, τόσο σε εθνικό, όσο
και σε παγκόσµιο επίπεδο για το 2023 είναι επισφαλείς. Σύµφωνα
µε τις εκτιµήσεις της Παγκόσµιας Τράπεζας και του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου η παγκόσµια οικονοµία αναµένεται να πα-
ρουσιάσει τον τρίτο χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης των τελευ-
ταίων είκοσι ετών µε την Ευρώπη να πλήττεται εντονότερα. Το
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1/3 των χωρών της παγκόσµιας οικονοµίας εκτιµάται ότι θα εµ-
φανίσει τουλάχιστον δύο διαδοχικά τρίµηνα συρρίκνωσης εφέ-
τος για το επόµενο έτος. 

Σε αυτό το περιβάλλον η ελληνική οικονοµία προβάλλει µε
ισχυρή ανθεκτικότητα και ισχυρή δυναµική. Όλες οι εκθέσεις των
επίσηµων φορέων του εξωτερικού, αναγνωρίζουν την πρόοδο
στην ελληνική οικονοµία την τελευταία τριετία, κατά τη διάρκεια
της οποίας η ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές,
φτάνοντας πλέον µια θέση κάτω από την επενδυτική βαθµίδα.
Σύµφωνα µε τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελ-
λάδα αναµένεται να αναπτυχθεί µε διπλάσιο ρυθµό έναντι του
ευρωπαϊκού µέσου όρου το 2022 και τριπλάσιο το 2023. Προβλέ-
πεται ο ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης για το 2022 να είναι στο
5,6% και στο 1,8% για το 2023. Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί
τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, δηλαδή, ο πλούτος θα
είναι αυξηµένος κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το
2018. 

Οι επενδύσεις και ο τουρισµός µας κράτησαν και θα µας κρα-
τήσουν και του χρόνου εκτός ύφεσης. Οι επενδύσεις την τριετία
2020-2021-2022 αυξήθηκαν περίπου κατά 30%. Εφέτος εκτιµάται
ότι θα πετύχουµε ιστορικό υψηλό σε εξαγωγές και ξένες άµεσες
επενδύσεις. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά ότι την επόµενη τριε-
τία η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια στον ρυθµό αύξησης επεν-
δύσεων στην Ευρώπη. 

Η ανεργία σε σχέση µε το 2019 έχει υποχωρήσει 5 ποσοστιαίες
µονάδες σε µηνιαία βάση, προσεγγίζοντας πλέον σε ετήσια βάση
το επίπεδο του 2010. Αυτή η οικονοµική µεγέθυνση θα βοηθήσει
τη χώρα να επανέλθει σε πρωτογενή πλεονάσµατα της τάξεως
του 0,7% χωρίς να µπει ούτε ένας νέος φόρος. Και όχι µόνο δεν
θα µπει ούτε ένας νέος φόρος, αλλά η Κυβέρνηση θα συνεχίζει
να στηρίζει τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις αλλά και το κοινωνικό
κράτος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είπαµε, ο προϋπολογισµός του
2023 έχει έναν διττό στόχο: Αφ’ ενός τη συνέχιση και ενίσχυση
των µέτρων στήριξης της κοινωνίας, ιδιαίτερα αυτών που έχουν
περισσότερη ανάγκη και αφ’ ετέρου την επίτευξη δηµοσιονοµι-
κής ισορροπίας και τη διατήρηση της αναπτυξιακής πορείας της
χώρας. 

Για την επίτευξη αυτού του στόχου προβλέπονται συγκεκρι-
µένα µέτρα και σταχυολογώ τα σηµαντικότερα: Πρώτον, µέτρα
ύψους 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση του αυξη-
µένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού αερίου. Δεύ-
τερον, µέτρα ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την
αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης. Τρίτον, µέτρα ύψους 1,7
δισεκατοµµυρίου ευρώ για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και
την αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων. Μέτρα ύψους
335 εκατοµµυρίων ευρώ για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Επί-
σης, έχουµε µόνιµα µέτρα ύψους 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ για
τους συνταξιούχους, ένα πλέγµα µέτρων για την ενίσχυση της
κοινωνικής στέγης και της κατοικίας και µέτρα άσκησης κοινωνι-
κής πολιτικής για τη στήριξη των πιο ευάλωτων συµπατριωτών
µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2023
είναι ο πρώτος κρατικός προϋπολογισµός τα τελευταία δώδεκα
έτη που καταρτίζεται εκτός του πλαισίου µνηµονιακής επιτήρη-
σης ή ενισχυµένης εποπτείας. Το γεγονός αυτό καταδεικνύει την
εθνική ευθύνη που έχουµε απέναντι στις θυσίες των πολιτών,
αλλά και απέναντι στη νέα γενιά, ώστε να διατηρηθεί η δηµοσιο-
νοµική ισορροπία της χώρας ακόµα και σε περιόδους αντίξοων
διεθνών συγκυριών, όπως αυτή που διανύουµε. 

Ωστόσο, όµως, εκτός από τη δηµοσιονοµική σταθερότητα -
όπως είπα και εξαρχής- χρειάζεται και πολιτική σταθερότητα. Ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας έχουν αποδείξει ότι µπορούν να την προσφέ-
ρουν, λειτουργώντας µε σχέδιο, µεθοδικότητα και αποφασιστι-
κότητα. Οι πολίτες αναγνωρίζουν ότι η Νέα Δηµοκρατία υπό την
ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η µόνη πολιτική δύναµη
της χώρας σήµερα που µπορεί να εγγυηθεί την ασφάλεια, την
ευηµερία και την προοπτική των Ελλήνων. Και αυτή η εµπιστο-
σύνη θα επιβεβαιωθεί, βέβαια, στις κάλπες του 2023. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή ως προς τον χρόνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος Δένδιας. 
Λόγω της κρισιµότητας του χαρτοφυλακίου αφ’ ενός, και λόγω

του ότι είµαστε γείτονες -δεν το γνωρίζετε, αλλά απέχουν το
πολύ πενήντα µέτρα τα σπίτια µας- θα δείξω µια απαράδεκτη εύ-
νοια στον χρόνο προς τον κ. Δένδια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πω κι εγώ
τους γείτονές µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας άκουσα. Μι-
λήστε από το µικρόφωνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να αναφέρω κι εγώ τους γείτο-
νές µου για να έχω παραπάνω χρόνο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, µου δώσατε
µια ιδέα. Αντί για δέκα λεπτά, θα βάλω δεκαπέντε λεπτά, γιατί
νοµίζω ότι όλοι ενδιαφέρεστε να τον ακούσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εξάλλου είδατε ότι είµαι ειλικρινής. Πριν βάλω τον χρόνο, σας

το είπα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την ευγένεια του Προ-

έδρου, θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο συνεπής µπορώ στον
χρόνο. 

Ξέρουµε όλοι ότι η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία ανέτρεψε
τη διεθνή τάξη, όπως την αντιλαµβανόµασταν και, όπως λέµε
απλά, άλλαξε ο κόσµος. Οφείλω να πω, όµως, ότι αυτές οι εξε-
λίξεις επιβεβαίωσαν την επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να
επαναπροσδιορίσουµε την εξωτερική µας πολιτική, δηλαδή, να
ανταποκριθούµε στις σύγχρονες προκλήσεις µε δράσεις µετρή-
σιµες και µε αποτελέσµατα και όχι µε κοινότυπες διαπιστώσεις.
Νοµίζω ότι ξεπεράσαµε το σύνδροµο µιας Ελλάδας κοµβικής,
περίκλειστης και περιχαρακωµένης. 

Επίσης, η Κυβέρνηση από την πρώτη µέρα επεδίωξε να ενι-
σχύσει το κεκτηµένο της εθνικής συνεννόησης και ιδιαίτερα στις
µεγάλες επιλογές της εξωτερικής µας πολιτικής. Θα ήθελα να
δηλώσω έντιµα µπροστά σας την περηφάνια που νιώθω για αυτό
και επίσης, να ευχαριστήσω τα κόµµατα για τη συµβολή τους. 

Υλοποιήσαµε αυτά τα τριάµισι χρόνια µια συγκεκριµένη, συγ-
κροτηµένη εθνική στρατηγική που είναι εξωστρεφής, σύγχρονη
και νεωτερική. Νοµίζω ότι έχουν τεθεί οι βάσεις για µια διαρκή
γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας µας. Το θεµέλιο είναι συµ-
φωνηµένο και είναι πάντοτε το Διεθνές Δίκαιο, ο σεβασµός στην
κυριαρχία και την ακεραιότητα όλων των κρατών και η ανάδειξη
της δυνατότητας της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών µέσα
στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και του καταστατικού χάρτη
των Ηνωµένων Εθνών. 

Υπηρετήσαµε αυτή την πολιτική. Έχω πραγµατοποιήσει δια-
κόσιες είκοσι τρεις επισκέψεις, εκατοντάδες συναντήσεις, έχω
επισκεφθεί εξήντα οκτώ χώρες, έχω συναντήσει άνω των εκατό
οµολόγων µου και για δεκαπέντε Υπουργούς ήταν η πρώτη φορά
που τους συνάντησε Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών. Με κά-
ποιες άλλες χώρες δεν είχαµε επαφή για δεκαετίες. 

Αναπτύξαµε ένα πρωτοφανές πλέγµα σχέσεων και συνεργα-
σιών. Υπογράψαµε ιστορικές συµφωνίες. Έχουµε υπογράψει πε-
ρίπου τριακόσιες συµφωνίες. Δύο χρόνια πριν από την
ψηφοφορία για την εκλογή µας στο Συµβούλιο Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών έχουµε συγκεντρώσει εκατόν έν-
τεκα γραπτές δεσµεύσεις. 

Επίσης, στο πλαίσιο της στρατηγικής συνεργασίας και της
αµυντικής συνδροµής έχουµε υπογράψει συµφωνίες µε τις Ηνω-
µένες Πολιτείες, µε τη Γαλλία, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα,
µε τη Σαουδική Αραβία. 

Έχουµε υπογράψει συµφωνίες για τον τουρισµό, την εκπαί-
δευση, τον πολιτισµό, τον αθλητισµό, την οικονοµία, το εµπόριο. 

Έχουµε υπογράψει συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο
για την οριοθέτηση αποκλειστικών οικονοµικών ζωνών. Νοµίζω
ότι µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε ότι το γεωπολιτικό αποτύ-
πωµα της χώρας έχει σηµαντικά διευρυνθεί. 

Η Τουρκία ενοχλείται απ’ αυτό. Οφείλω να πω ότι δεν θα
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έπρεπε. Η Τουρκία θα έπρεπε να επιδιώξει να γίνει µέρος της
νέας πραγµατικότητας, κατ’ αρχάς µε αποκλιµάκωση και τελικά,
µε διάλογο επί της διαφοράς µας, µε µια συγκεκριµένη προφανή
βάση το Διεθνές Δίκαιο και το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας. Και
κυρίως χωρίς απειλές πολέµου, χωρίς απειλές πυραύλων, χωρίς
απειλές νυκτερινών αφίξεων. Γιατί η Τουρκία αντ’ αυτού κατα-
σκευάζει εχθρούς από το Αιγαίο µέχρι την άλλη άκρη του Ατλαν-
τικού και επιδιώκει µια διαρκή όξυνση, προσπαθώντας να
αιτιολογήσει µε απολύτως έωλα επιχειρήµατα τον πρόδηλο
ανορθολογισµό της και τον επεκτατισµό της. Παραβιάζει το δί-
καιο κάθε µέρα. 

Θα ήθελα να µείνει καταγεγραµµένο στα Πρακτικά το ιστορικό
της διεύρυνσης των τουρκικών διεκδικήσεων έναντι της Ελλάδας
από το 1974 µέχρι σήµερα. Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να κατα-
θέσω στα Πρακτικά τους χάρτες που δείχνουν ανά χρονική πε-
ρίοδο τη διεύρυνση του τουρκικού αναθεωρητικού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος - Γε-
ώργιος Δένδιας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να σταµατήσουµε
να απαντάµε σε αυτά, δεν πρόκειται να σταµατήσουµε να απαν-
τάµε σε κάθε επιστολή, σε κάθε σε βάρος µας ρητορική, σε κάθε
ανυπόστατη συµφωνία, συντονισµένα, µε τους εταίρους µας, µε
τους φίλους µας, µε τους συµµάχους µας. 

Και θα ήθελα να εκµεταλλευτώ την ευκαιρία και εδώ, στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, να εκφράσω τη µεγάλη ικανοποίηση της Ελ-
λάδας για το πρόσφατο διάταγµα του Προέδρου Σίσι για την
οριοθέτηση των θαλασσίων συνόρων Αιγύπτου - Λιβύης. 

Νοµίζω ότι δεν σας λέω κάτι καινούργιο αν σας πω ότι η στρα-
τηγική σχέση που έχουµε αναπτύξει µε την Αίγυπτο λειτουργεί
εις όφελος της ασφάλειας και της σταθερότητας στην περιοχή.
Και αυτό ισχύει για τις σχέσεις µας και µε άλλες χώρες που είναι
συµβαλλόµενα µέρη της Συνθήκης της Λωζάννης, της Συνθήκης
των Παρισίων, της Συνθήκης του Μοντρέ.

Είναι χώρες που επιβεβαιώνουν το αυτονόητο, δηλαδή την κυ-
ριαρχία της Ελλάδας και την κυριαρχία της Ελλάδας στα νησιά
της, που απορρίπτουν τις τουρκικές φαντασιώσεις, που θα συ-
νεχίσουµε να αποδοµούµε µε επιχειρήµατα βασισµένα στο Διε-
θνές Δίκαιο, ψύχραιµα και νηφάλια. Δεν θα διολισθήσουµε στο
πεδίο του παραλογισµού και δεν θα διολισθήσουµε στο πεδίο
της επιθετικότητας. 

Πιστεύουµε ότι τα δόγµατα του δέκατου ένατου αιώνα έχουν
ανεπιστρεπτί παρέλθει και είµαστε βέβαιοι ότι ο τουρκικός λαός
στη συντριπτική του πλειοψηφία θέλει ειρήνη, θέλει σταθερότητα
και θέλει συνεργασία µε την Ελλάδα, γιατί αυτά φέρνουν και ανά-
πτυξη και ευηµερία. 

Μια Τουρκία που θα σέβεται τον χάρτη και τα ψηφίσµατα του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και θα συνεργαστεί για την επί-
λυση των προβληµάτων στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και
του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας είναι το ζητούµενο, αυτή
την Τουρκία αναζητά η Ελλάδα. Όπως αναζητά και σχέσεις
καλής γειτονίας και σταθερότητας µε όλους στην ευρύτερη πε-
ριοχή µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφαρµόζουµε -σας το έχω ξα-
ναπεί- µια στρατηγική έξι κύκλων. 

Πρώτον, ενδυναµώνουµε τις σχέσεις µας µε τους Ευρωπαίους
εταίρους µας. Με χώρες όπως η Γαλλία έχουµε πλέον σχέσεις
στρατηγικού χαρακτήρα. 

Δεύτερον, έχουµε αναγάγει την ενίσχυση των σχέσεών µας µε
τις Ηνωµένες Πολιτείες σε βασική προτεραιότητα, µε τη βοήθεια
και της σηµαντικής ελληνικής οµογένειας. Έχω υπογράψει δύο
τροποποιήσεις της Συµφωνίας Αµυντικής Συνεργασίας. Βλέπετε
τους «καρπούς», όσον αφορά τη στήριξη των θέσεών µας σε κε-
φαλαιώδη θέµατα. Αλλά όχι µόνο από την εκτελεστική -σας πα-
ρακαλώ προσέξτε-, και από τη νοµοθετική εξουσία στις
Ηνωµένες Πολιτείες. Νοµοθεσίες όπως η «East Med Act» και η
«United States - Greece Defense Partnership Act» είναι δηλωτικές
του επιπέδου των σχέσεων των χωρών µας. 

Τρίτον, προωθούµε την εµπέδωση ασφάλειας και σταθερότη-

τας στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής, του Κόλπου,
της βόρειας Αφρικής. Έχουµε αναπτύξει στενότατες σχέσεις µε
την Αίγυπτο, το Ισραήλ, τη Σαουδική Αραβία, το Μπαχρέιν, τα
Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα. Είδαµε έγκαιρα, πριν ακόµα δηµοσι-
ευθούν οι Συµφωνίες του Αβραάµ, τη νέα αρχιτεκτονική ασφά-
λειας της περιοχής. Είδαµε την προσέγγιση των αραβικών
χωρών µε το Ισραήλ. 

Τέταρτον, προωθούµε τη σταθερότητα και την ειρήνη στα
Βαλκάνια, ειδικά στα δυτικά Βαλκάνια. Συµφωνούµε όλοι νοµίζω
στην Αίθουσα ή σχεδόν όλοι ότι µονόδροµος για την ειρήνη και
τη σταθερότητα είναι η ένταξή τους στην ευρωπαϊκή οικογένεια.
Την επόµενη εβδοµάδα θα περιοδεύσω στα δυτικά Βαλκάνια. 

Πέµπτον, αναπτύσσουµε σχέσεις µε δυνάµεις που ασπάζονται
τις ίδιες απόψεις, αξίες και σκέψεις µε εµάς για το Διεθνές Δίκαιο
και για το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας: Ιαπωνία, Ινδία, Βιετνάµ,
Ινδονησία, Αυστραλία, που µας ενώνει η οµογένεια.

Δεν λησµονήσαµε την ήπειρο µε τη µεγαλύτερη οικονοµική και
πληθυσµιακή ανάπτυξη, την Αφρική. Έχω επισκεφθεί εννέα
χώρες της Υποσαχάριας Αφρικής. Ανοίξαµε µια νέα πρεσβεία
στη Σενεγάλη, την πρώτη στη γαλλόφωνη δυτική Αφρική. 

Επίσης, επιδιώκουµε τη συµµετοχή µας στους περιφερειακούς
οργανισµούς: Λουζοφωνία. ASEAN. SICA µόλις προχθές, δεν
ήµασταν πριν. 

Έκτον, ενισχύουµε την παρουσία µας στους διεθνείς οργανι-
σµούς, σε όλα τα πολυµερή φόρα. Διατηρούµε σχέσεις µε όλα
τα µέλη του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών, πέρα
από τις ΗΠΑ και τη Γαλλία. Διατηρούµε σχέσεις µε το Ηνωµένο
Βασίλειο. Οι σχέσεις µας µε την Κίνα είναι γνωστές. 

Και επίσης, διεξάγουµε για πρώτη φορά στην ιστορία µας
τρεις προεκλογικές εκστρατείες: Πρώτον, για το Συµβούλιο
Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών την περίοδο 2025-2026. Δεύ-
τερον, για το Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων την περίοδο
2028 – 2030, όπου δεν έχουµε εκλεγεί ποτέ. Και τρίτον, για την
Προεδρία της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωµένων Εθνών το
2035, όπου επίσης δεν έχουµε εκλεγεί ποτέ. 

Δεν ξεχνάµε το περιβάλλον, που είναι η µεγάλη παγκόσµια
πρόκληση των καιρών µας. Στο πλαίσιο αυτό οργανώνουµε, µαζί
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, το «Our Ocean Conference» το 2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξωτερική πολιτική δεν είναι
αποκοµµένη από τους Έλληνες πολίτες. Αφορά την καθεµία και
τον καθένα από αυτούς, κατ’ αρχάς όσον αφορά το αίσθηµα
ασφάλειας, αλλά επίσης όσον αφορά την ενίσχυση του τουρι-
σµού, την αύξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων, όπου φθά-
σαµε στα 5,3 δισεκατοµµύρια το 2020-2021. Στις εξαγωγές
περάσαµε τα 40 δισεκατοµµύρια. 

Η ελληνική διπλωµατία αντιλαµβάνεται την ανάγκη να συνει-
σφέρει στον οικονοµικό τοµέα, έχει πια µπει στον 21ο αιώνα.
Αλλά, πρέπει και το Υπουργείο Εξωτερικών να µπει στον 21ο

αιώνα. Και γι’ αυτό κάνουµε δοµικές αλλαγές στην εξωτερική
υπηρεσία. Εξορθολογίζουµε τις αρχές εξωτερικού. Κάνουµε
πρωτοπόρα ψηφιακά έργα. Για να µην πολυλογώ, σε δύο χρόνια
θα υπάρχει ένα τελείως διαφορετικό Υπουργείο. 

Αυξάνουµε τους ανθρώπινους και οικονοµικούς πόρους. Εκα-
τόν πενήντα νέοι υπάλληλοι στο Υπουργείο και επίσης, αύξηση
των δαπανών λειτουργίας στα 64 εκατοµµύρια από 48 εκατοµ-
µύρια το 2020. Δηλαδή, µια αύξηση 33%. 

Αυτά αποδεικνύουν και αναδεικνύουν και κάτι ακόµα, το οποίο
το ξέρετε όλοι, µιας και µιλάµε για τον προϋπολογισµό, ότι επί
Κυβέρνησης Μητσοτάκη η Ελλάδα έχει διπλάσιο ρυθµό ανάπτυ-
ξης από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, 5,6%. 

Εκτός, όµως, από την οικονοµική µεγέθυνση, υπάρχει µια µε-
γάλη πρόκληση. Η διατήρηση της κοινωνικής µας συνοχής και η
στήριξη των οικονοµικά αδύναµων. Διότι δεν αγνοούµε ότι υπάρ-
χει πληθωρισµός. 

Η Νέα Δηµοκρατία στο γενετικό της υλικό είναι ένα λαϊκό
κόµµα και ένα βαθύτατα ηθικό κόµµα. 

Ξέρουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν
υπήρξε η βασική πολιτική επιλογή των οικονοµικών ελίτ αυτής
της χώρας. Συγκρουστήκαµε πολλές φορές στην ιστορία της πα-
ράταξής µας και πρέπει να σας πω ειλικρινά ότι ηττηθήκαµε αρ-
κετές φορές. Θυµηθείτε τον βασικό µέτοχο. Όµως είµαι πάρα
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πολύ υπερήφανος, ακόµα και για τις ήττες µας, γιατί οι ήττες
αυτές είναι ηθική παρακαταθήκη για την παράταξή µας, είναι η
ζώσα απόδειξη ότι στις µεγάλες συγκρούσεις η Νέα Δηµοκρατία
«την αγαθήν µερίδαν εξελέξατο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εθνική στρατηγική των τελευ-
ταίων χρόνων έχει αναγάγει την Ελλάδα σε έναν υπολογίσιµο και
αξιόπιστο παράγοντα, σε µια χώρα φιλόδοξη, µε αυτοπεποίθηση,
µια χώρα που αυτά τα τριάµισι χρόνια µεγάλωσε και µεταφορικά,
αλλά και κυριολεκτικά. Είναι η πρώτη φορά µετά από το 1947
που διευρύναµε την εθνική µας επικράτεια. 

Αυτές οι εθνικές επιτυχίες φέρουν τη σφραγίδα της πρώτης
θητείας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και δηµιουργούν εθνικά κε-
κτηµένα που ανήκουν σε όλους. Το ελληνικό Κοινοβούλιο πρέπει
να στηρίζει και να ενισχύει τα εθνικά κεκτηµένα, µακριά από µι-
κροκοµµατικούς υπολογισµούς, γιατί δεν παύω να θυµίζω ότι ελ-
ληνισµός διχάστηκε πάντα για θέµατα εξωτερικής πολιτικής είτε
κατά την Επανάσταση του ’21, είτε το 1915 µε τον Εθνικό Διχα-
σµό, είτε το 1920-1922, που έφερε τη µεγάλη καταστροφή, είτε
το 1944, που έφερε τον Εµφύλιο. Πάντα το πληρώσαµε πολύ
ακριβά. 

Έχω, λοιπόν, την πεποίθηση ότι θα αποφύγουµε τις προκλή-
σεις του παρελθόντος και ότι θα επιδιώξουµε να έχουµε σύµ-
πνοια στις µεγάλες εθνικές επιλογές. Και θα ήθελα να σας
διαβεβαιώσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και στη
δεύτερη θητεία της µετά τις εκλογές θα συνεχίσει να προασπίζει
µε επιτυχία το εθνικό συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, καθί-
στε λίγο. Η κ. Γιαννακοπούλου θα κάνει µια παρέµβαση δύο λε-
πτών, προφανώς για τον κ. Δένδια.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να µιλήσω µε την ισχύ που µπορεί να έχει

η φωνή µιας πατριωτικής δύναµης, κάτι που το ΠΑΣΟΚ το έχει
αποδείξει διαχρονικά, αλλά και κάτι που το έχει αποδείξει και
πρόσφατα, τόσο µε την υπερψήφιση της αµυντικής θωράκισης
της χώρας, όσο και µε την υπερψήφιση της ελληνογαλλικής και
ελληνοαµερικανικής συµφωνίας.

Υπάρχει ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό, κύριε Υπουργέ, ένα θέµα
που από το ΠΑΣΟΚ και τον ίδιο τον κ. Νίκο Ανδρουλάκη έχει ανα-
δειχτεί στο Ευρωκοινοβούλιο πάρα πολλές φορές, ένα θέµα το
οποίο έχουµε καλέσει την Κυβέρνηση, εσάς, τον κύριο Πρωθυ-
πουργό να το αναδείξει, επίσης πολλές φορές, είτε σε Συνόδους
Κορυφής είτε σε Συνόδους Υπουργών Εξωτερικών: η επιβολή εµ-
πάργκο όπλων απέναντι σε χώρες - εταίρους µας, Ευρωπαίους
εταίρους µας, όπως είναι η Γερµανία, όπως είναι η Ισπανία, απέ-
ναντι στην Τουρκία, απέναντι σε µια νατοϊκή χώρα η οποία διαρ-
κώς καταπατά το Διεθνές Δίκαιο, η οποία αποτελεί έναν διεθνή
ταραξία, η οποία απειλεί τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, που ξέ-
ρουµε πολύ καλά ποια ήταν η αµφίσηµη θέση της στον πόλεµο
της Ουκρανίας, ποια είναι η θέση της και το εµπάργκο που κάνει
αυτήν τη στιγµή απέναντι στη Φινλανδία και στη Νορβηγία. 

Άρα το ερώτηµα είναι τι κάνετε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν το
θέτετε µε µεγαλύτερη επίταση στα διεθνή και ευρωπαϊκά φό-
ρουµ στα οποία βρίσκεστε. 

Σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή. Είπατε -και συµ-
φωνούµε απόλυτα σε αυτό, δεν νοµίζω ότι υπάρχει συνάδελφος,
ότι υπάρχει κόµµα το οποίο µπορεί να διαφωνήσει- ότι στα ζητή-
µατα εξωτερικής πολιτικής είµαστε και οφείλουµε να είµαστε
όλοι µαζί. Αυτό σηµαίνει ότι ακούτε όµως, κύριε Υπουργέ, τις σο-
βαρές προτάσεις. Το ΠΑΣΟΚ τουλάχιστον πάντα µε σοβαρές
προτάσεις έρχεται στον δηµόσιο διάλογο. Απορούµε, λοιπόν, και
ζητούµε να µας πείτε τι κάνετε µε αυτό και γιατί δεν το σηκώνετε
πιο ψηλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είστε σαφής.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ

τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Μυλω-
νάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Ξέρετε πολύ καλά

ότι η Ελληνική Λύση, ο Κυριάκος ο Βελόπουλος και όλοι εµείς,
τουλάχιστον στα εθνικά θέµατα και στα θέµατα άµυνας της
χώρας, προσεγγίζουµε µε πάρα πολύ σοβαρότητα τα πράγµατα. 

Θα ήθελα να κάνω µερικές ερωτήσεις. Είπατε ότι έχετε κάνει
πάρα πολλά ταξίδια, πολλές συµφωνίες. Θα συµφωνήσουµε σε
αυτό. Θα µείνω στο πρώτο που είπε η κ. Γιαννακοπούλου: Πώς
είναι δυνατόν να ξεκινούν µία σειρά από συµφωνίες αµυντικές
µε την Τουρκία, να σπάνε το εµπάργκο όπλων και ανταλλακτικών
στην Τουρκία η Σουηδία, η Πολωνία -πρόσφατα η Σουηδία, η Πο-
λωνία πριν από τέσσερις µήνες-, η Γερµανία; Είµαστε σύµµαχοι,
εταίροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σύµµαχοι στο ΝΑΤΟ και βλέ-
πουµε µια κατάσταση των φίλων εταίρων που αυτή τη στιγµή δί-
νουν άνεση στην Τουρκία µε τα οπλικά συστήµατα. 

Δεύτερον, απελευθερώθηκε το εµπάργκο όπλων και κυρίως
των F-16 από τις ΗΠΑ στην Τουρκία. Πανηγύριζαν στην Τουρκία,
ο τουρκικός Τύπος. Και µη µου πείτε ότι ο κ. Μενέντεζ είναι αυτός
ο οποίος µπορεί να µπλοκάρει τα πάντα. Συµφωνούµε ότι υπάρ-
χουν δύο, τρεις φιλέλληνες οι οποίοι αντιδρούν, αλλά η κυβέρ-
νηση Μπάιντεν και το υπουργείο εξωτερικών των ΗΠΑ έχει
διαφορετικές απόψεις. Επ’ αυτού θέλουµε την άποψή σας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Τρίτον, τουρκολυβικό µνηµόνιο. Θυµάστε από το 2019 τι συ-
ζητήσεις έχουν γίνει πάνω στον χειρισµό του τουρκολυβικού µνη-
µονίου. Μόλις πριν λίγο καιρό, πριν από δύο µήνες, το Υπουργείο
Εξωτερικών έστειλε αυτά τα οποία έπρεπε να κάνει από το τέλος
του 2019 ή το 2020, µε αποτέλεσµα η Τουρκία να έχει βγει προς
τα έξω και αν δεν έµπαινε ο Σίσι να υπογράψει µονοµερώς την
οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών στα δυτικά της Αιγύπτου µε
τη Λιβύη, η Τουρκία θα είχε βγει τώρα και θα αλώνιζε πάλι. 

Τέλος, γιατί δεν αντέδρασε το Υπουργείο Εξωτερικών για το
Κέντρο Μακεδονικής Γλώσσας το οποίο πρόσφατα ένας πρωτο-
δίκης αποφάσισε ότι πρέπει να ιδρυθεί στη Φλώρινα; Μιλάµε για
τη Συµφωνία των Πρεσπών. Το Υπουργείο Εξωτερικών συζητά
συνεχώς µε τον Ζάεφ και έπρεπε να πάει ο Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Λύσης, ο Κυριάκος ο Βελόπουλος στον Άρειο Πάγο να ζη-
τήσει την ενεργοποίηση του Αρείου Πάγου, του κ. Ντογιάκου, για
να άρει αυτό το θέµα του Κέντρου Μακεδονικής Γλώσσας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο

στον Υπουργό για να απαντήσει, να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο

Γυµνάσιο Λιβαδειάς (δεύτερο τµήµα).
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλά

Χριστούγεννα. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε απλώς ένα σχόλιο. Δεν θα
µπω στη λογική µιας εκτεταµένης απάντησης, η οποία θα άρµοζε
για µερικά από τα θέµατα τα οποία τέθηκαν από τους αγαπητούς
κυρίους συναδέλφους σε κοινοβουλευτικό έλεγχο και άλλα στην
κατ’ ιδίαν ενηµέρωση των κοµµάτων ή στις συζητήσεις µεταξύ
µας στο Υπουργείο, που ούτως ή άλλως ξέρετε ότι είναι συχνές. 

Δεν θα ήθελα, λοιπόν, παρά µόνο να κάνω ένα σχόλιο στο ζή-
τηµα των F-16. Δεν είναι ακριβές αυτό το οποίο υπάρχει σε µε-
ρίδα του ηλεκτρονικού και του έντυπου Τύπου περί συµφωνίας
των Ηνωµένων Πολιτειών για τον εκσυγχρονισµό των τουρκικών
F-16. Αυτό το πράγµα δεν είναι ακριβές.

Από εκεί και πέρα, δεν είναι ορθό και δεν υπηρετεί το εθνικό
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συµφέρον µε διατυπώσεις ο Έλληνας Υπουργός των Εξωτερικών
να προκαθορίζει είτε τη στάση της κυβέρνησης της υπερδύνα-
µης είτε τη στάση των νοµοθετικών σωµάτων της υπερδύναµης.
Θα ήταν λάθος, για µάς θα ήταν λάθος. Μπορεί για τη Νέα Δη-
µοκρατία να ήταν εκλογικά επωφελέστατο, αλλά για τη χώρα θα
ήταν λάθος.

Είµαι, όµως, πάντοτε, ειλικρινά, στη διάθεσή σας. Πέρα από
τις τακτικές ενηµερώσεις των κοµµάτων, αµέσως στην αρχή του
εποµένου χρόνου θα κάνουµε τον επόµενο γύρο. Είµαι στη διά-
θεσή σας για οποιοδήποτε στοιχείο θα θέλατε και, επίσης, για
οποιαδήποτε κριτική θα θέλατε. Διότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν ισχυρίζεται ότι τα κάνει όλα τέλεια ή ότι έχει την απόλυτη
αλήθεια ως µοναδικό κεκτηµένο. Είµαστε στη διάθεσή σας, για
να συζητήσουµε, να βελτιώσουµε, να διορθώσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ πάντως διότι πάντοτε -πάντοτε, το επα-
ναλαµβάνω και οφείλω να το αναγνωρίσω και είναι κεκτηµένο
αυτό διότι δεν ήταν πάντα έτσι, είµαι πια αρκετά χρόνια σε αυτή
την Αίθουσα- στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής η Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και τα κόµµατα συµπεριφέρονται µε την υπευθυνότητα
που οι συνθήκες και οι δυσκολίες επιβάλλουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η Συµφωνία των Πρεσπών, κύριε
Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη φωνάζετε, κύριε
Φίλη. Ξέρω εγώ να κάνω τη δουλειά µου, δεν χρειάζεται να φω-
νάζετε.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, η κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου. 

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αφήγηµα της Νέας Δηµο-
κρατίας για τη συζήτηση του προϋπολογισµού του 2023 και όλων
των Βουλευτών και των Υπουργών της ξεκινά µε τον ίδιο ακριβώς
τρόπο: «Είµαστε η πιο άτυχη κυβέρνηση του κόσµου. Τι συµφορά
µας βρήκε αυτά τα τριάµισι χρόνια, σεισµοί, λιµοί, καταποντισµοί,
πανδηµίες, πυρκαγιές, πόλεµοι! Κληθήκαµε να κυβερνήσουµε σε
µια πολύ δύσκολη περίοδο που δεν έχει ξαναγίνει. Πόσο µεγάλες
προκλήσεις και δυσκολίες! Βάσει αυτών, να είστε ευχαριστηµέ-
νοι γι’ αυτά που πετύχαµε», λες και από το 2010 και µετά όλες οι
παρατάξεις οι οποίες κυβέρνησαν έκαναν περίπατο, έπεφταν
λεφτά από τον ουρανό κάθε φορά που έβρεχε, είχαµε µία κοινω-
νία σε ευµάρεια και όλα ήταν καλά και ανθηρά! Ειδικά επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι, θυµάστε πόσο ρόδινα ήταν όλα!
Θυµάστε τι χάος µάς άφησε η κυβέρνηση Σαµαρά: άδεια ταµεία,
τη χώρα στο χείλος της εξόδου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την
ανεργία στο 26,6% και το 1/3 του πληθυσµού σε κίνδυνο φτώ-
χειας, σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, όχι του ΣΥΡΙΖΑ.

Και, φυσικά, το πιο σηµαντικό, µας αφήσατε µία χώρα που είχε
απολέσει την εθνική της κυριαρχία. Είχαµε εντολείς πάνω από
το κεφάλι µας, µε δική σας ευθύνη και δεν µπορούσαµε να κά-
νουµε σχεδόν τίποτα χωρίς την έγκρισή τους.

Σε αντίθεση µε όλα αυτά, το 2019 σάς παραδώσαµε µια χώρα
µε γεµάτα ταµεία, τα περιβόητα 37 δισεκατοµµύρια, και -το βα-
σικότερο- µία χώρα που είχε ανακτήσει την εθνική της κυριαρχία
µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια. Είχατε, λοιπόν, από τότε, από το
2019, και έχετε ακόµη και µέχρι σήµερα, την απόλυτη ευχέρεια
να νοµοθετείτε ό,τι ακριβώς εσείς επιλέγετε. Και σήµερα, σε πε-
ρίοδο πολέµου, οικονοµικής και ενεργειακής κρίσης, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι τεράστιο πλεονέκτηµα, που θα
µπορούσατε να το είχατε αξιοποιήσει προς όφελος της κοινω-
νίας. 

Εσείς, όµως, τι επιλέγετε; Να µοιράζετε χρήµα σε ένα 7% του
κοινωνικού συνόλου, µεταξύ σας και σε µεγαλοεργολάβους φί-
λους σας και να αφήνετε στο έλεος το 93% του πληθυσµού. Σε
µία περίοδο οικονοµικής και ενεργειακής κρίσης, που, βεβαίως,
δεν δηµιουργήσατε εσείς, αλλά εσείς την επιτείνατε µε τον
τρόπο µε τον οποίο τη διαχειρίζεστε, µε τα χειρότερα αποτελέ-
σµατα σε όλη την Ευρώπη, συνεχίζετε να κρατάτε καθηλωµένο

τον κατώτατο µισθό χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν τον πληθωρι-
σµό, συνεχίζετε να αρνείστε τη µείωση του ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά, τη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στην ενέρ-
γεια και την κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο. 

Όλα αυτά σε µία Ελλάδα που βρίσκεται στη δεύτερη χειρό-
τερη θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφο-
ρικά µε το ποσοστό ανεργίας και ανεργίας των νέων και κατέχει
τη θλιβερή πρωτιά στην ανεργία των γυναικών, σε µία Ελλάδα
που τα νοικοκυριά έχουν χάσει το 40% της αγοραστικής τους δύ-
ναµης, που έχουµε τις υψηλότερες τιµές ηλεκτρικής ενέργειας
σε όλη την Ευρώπη και που το «καλάθι του νοικοκυριού» συνιστά
απλά εµπαιγµό αφού σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε στην Ελλάδα τις ίδιες τιµές στο «καλάθι του νοικοκυριού»
µε τις τιµές της Γερµανίας, µόνο που η Γερµανία έχει τον διπλά-
σιο κατώτατο µισθό από την Ελλάδα.

Εδώ, βέβαια, σας ακούµε να µιλάτε όλοι για κοινωνική ευµά-
ρεια, για ενίσχυση των µικροµεσαίων. Αν δεν κάνω λάθος, φό-
ρους µπορεί, όπως είπε η κ. Μπακογιάννη, να µην αυξήσατε,
αυξήσατε, όµως, τις ασφαλιστικές εισφορές των ελεύθερων
επαγγελµατιών από τα 180 στα 220 ευρώ την κατώτατη. Και βλέ-
πει εδώ ο κόσµος να επιδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης
φίλοι σας Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µέσω του αναπτυ-
ξιακού νόµου, ενώ οι ίδιοι οι µικροµεσαίοι καλούνται να πληρώ-
σουν τις επιστρεπτέες προκαταβολές που έλαβαν την περίοδο
της πανδηµίας και βλέπουν τα κόστη λειτουργίας της επιχείρη-
σής τους να εκτοξεύονται, µε συνέπεια το λουκέτο και την εξώ-
θηση πολύ κόσµου στην ανεργία. Και για όσους δεν κλείσουν
έρχεται, όπως είπα, η αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, επι-
πλέον αύξηση από το 2023.

Για τους αγρότες τα ίδια. Γιατί δεν καταργείτε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο; Μόνο έτσι θα βάλουµε
φρένο στην κατακόρυφη αύξηση των λειτουργικών εξόδων πα-
ραγωγής και στην αύξηση των τιµών των ζωοτροφών που οδη-
γούν µε µαθηµατική ακρίβεια αγρότες και κτηνοτρόφους στην
απόγνωση. Κάνετε σαν να µην το ακούτε, κάνετε σαν να µην έχει
γίνει πουθενά αλλού, σαν να µην µπορείτε να το νοµοθετήσετε.

Επίσης, για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης το ξέρετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι και το ξέρουµε όσοι είµαστε και από τη
βόρεια Ελλάδα πάρα πολύ καλά, ότι η διαρροή εσόδων που προ-
καλείται από τη βόρεια Ελλάδα που οι κάτοικοί της φουλάρουν
τα αµάξια τους -και όχι µόνο- στις γειτονικές µας χώρες είναι τε-
ράστια. Γιατί το επιτρέπουµε αυτό και δεν λαµβάνουµε µέτρα;
Άραγε έχετε προσµετρήσει ποτέ, σας ενδιαφέρει πόσο είναι το
έλλειµµα από τα έσοδα αυτά; Αν µειώναµε τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης στα χαµηλότερα επίπεδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και ισοσκελίζαµε τις τιµές µε τους βόρειους γείτονές µας, δεν
θα είχαµε αυτή τη διαρροή εσόδων προς τις γείτονες χώρες. 

Και γι’ αυτό, το ότι δεν νοµοθετείτε για όλα αυτά, δεν ευθύνε-
ται ούτε ο πόλεµος ούτε η πανδηµία, αλλά η νεοφιλελεύθερη ιδε-
οληψία σας. 

Θέλω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω λίγο τα όσα
είπε η Υφυπουργός Εργασίας, αρµόδια για θέµατα ισότητας, οι-
κογενειακής και δηµογραφικής πολιτικής. Εξήρε την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας -και συγκεκριµένα του Πρωθυπουργού κ. Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, βεβαίως- για την ισότητα των φύλων και είπε
ότι κάνει σπουδαίο έργο. Για τον Ευρωπαϊκό Δείκτη Ισότητας,
σύµφωνα µε τον οποίο είµαστε στον πάτο της Ευρώπης, µε στοι-
χεία του 2019 και του 2020 ,δεν είπε κουβέντα. 

Μίλησε για την ανεργία των γυναικών, ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τη µείωσε τέσσερις µονάδες από το 2019. Ξέ-
χασε να πει, όµως, ότι έχουµε σήµερα θλιβερή πρωτιά στην
ανεργία των γυναικών στην Ευρώπη και ότι ο ΣΥΡΙΖΑ στα τεσσε-
ράµισι χρόνια που κυβέρνησε έριξε την ανεργία των γυναικών
καθώς και τη συνολική ανεργία δέκα µονάδες, από το 30,6% στο
20,5%, σε πολύ πιο δύσκολες συνθήκες από τις σηµερινές. Το
σηµερινό 4% που φέρνετε εδώ και µας κουνάτε φαντάζει απλά
σαν µια φυσιολογική εξέλιξη των πραγµάτων.

Να µιλήσουµε για τις νέες γυναίκες; Οι νέες γυναίκες στην Ελ-
λάδα σήµερα πλήττονται περισσότερο αφού το 1/3, το 31,6%,
είναι άνεργες. Και γιατί είναι άνεργες, ξέρετε; Πρώτον, γιατί αυτή
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η στασιµότητα στην απασχόληση, η οποία οφείλεται στα αυξη-
µένα κόστη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων που κλείνουν ή απο-
λύουν κόσµο γιατί δεν τα βγάζουν πέρα, επηρεάζει ιδιαίτερα
αυτή την πληθυσµιακή οµάδα και δεύτερον, γιατί όσες έχουν οι-
κογένεια δεν έχουν τη στήριξη που θα έπρεπε να τους παρέχει
το κράτος µε δωρεάν βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς,
για να τις απεγκλωβίσει από την αθέατη και απλήρωτη εργασία
στο σπίτι και να τους επιτρέψει να εργαστούν. 

Θα κλείσω κάνοντας και µια τελευταία αναφορά στα λεγόµενα
της κ. Συρεγγέλα, η οποία αναφέρθηκε στο δηµογραφικό. Τι
εξήγγειλε, κυρίες και κύριοι, για την επίλυση του δηµογραφικού;
Ακούστε. Εξήγγειλε χρηµατοδοτούµενες δράσεις από το ΕΣΠΑ
για την ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση των νέων για το δη-
µογραφικό. Αλήθεια τώρα; Αυτό χρειάζονται οι νέοι; Ενηµέρωση
και ευαισθητοποίηση για το δηµογραφικό ή οικονοµική στήριξη
για τη στέγαση, τη διαβίωση και την επαγγελµατική τους αποκα-
τάσταση;

Και φέρνετε έναν νόµο που θα ψηφιστεί την άλλη εβδοµάδα
για τη στεγαστική πολιτική για τους νέους, νόµο κοροϊδία. Αφορά
λιγότερους από πέντε χιλιάδες νέους, δηµιουργεί, παρ’ όλα
αυτά, προσδοκίες σε πολλούς και προσπαθεί να εξαπατήσει τα
νέα ευάλωτα νοικοκυριά, χωρίς να λύνει φυσικά το πρόβληµα. 

Έχετε προβλέψει από το Ταµείο Ανάκαµψης το «αστρονοµικό»
ποσό του 1,3 εκατοµµυρίου ευρώ για τη στεγαστική κρίση των
νέων, την ίδια ώρα που η Πορτογαλία προβλέπει 2,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, προκαλώντας τη Νέα Δηµοκρατία να υιοθετήσει την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για τη στεγαστική πολιτική των νέων, για
να βοηθηθούν µία ώρα αρχύτερα περισσότερα από εκατόν εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδες νέα ζευγάρια µε διπλάσια επιδότηση από
αυτή που ισχύει σήµερα και µε αύξηση του εισοδηµατικού ορίου
λήψης επιδότησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε. Έχετε
υπερβεί τον χρόνο.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το χρήµα το οποίο κατασπαταλήσατε -και θα µείνετε στην

ιστορία γι’ αυτό- και µοιράσατε σε δικούς σας ανθρώπους και
στερήσατε από την ελληνική κοινωνία πρέπει να επιστρέψει σε
αυτή το συντοµότερο δυνατό, να αναδιανεµηθεί, να κινηθεί η
αγορά, να σχεδιαστούν και να υλοποιηθούν υποδοµές και κρατι-
κές δοµές. 

Και αυτό µπορεί να το κάνει µόνο µία προοδευτική κυβέρνηση
µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αφού τακτοποιηθεί
το Βήµα, τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής, ο κ. Πάνας Απόστολος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 θα είναι

οµολογουµένως ακόµα µία δύσκολη χρονιά για τους πολίτες και
τις οικονοµίες, καθώς οι υψηλές τιµές της ενέργειας, η γεωπολι-
τική αστάθεια, οι οικονοµικές αβεβαιότητες και βεβαίως, η µεί-
ωση της αγοραστικής δύναµης των καταναλωτών αναµένεται να
επιβραδύνουν την ανάπτυξη της εγχώριας οικονοµίας, γεγονός
µάλιστα, το οποίο επιβεβαιώνουν και οι φθινοπωρινές εκτιµήσεις
της Κοµισιόν για τις οικονοµίες των είκοσι επτά για το 2023, που
προβλέπουν αναιµική ανάπτυξη κατά µόλις 0,3%, ενώ παράλ-
ληλα ο πληθωρισµός αναµένεται να παραµείνει υψηλός, ακόµα
και πάνω από 7%.

Σηµαντική, βέβαια, παράµετρος της επιβράδυνσης της ανά-
πτυξης είναι και η µείωση της κατανάλωσης που είναι, φυσικά,
αποτέλεσµα της δραστικής περιστολής του πραγµατικού διαθέ-
σιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών. 

Σε αυτό, λοιπόν, το εξαιρετικά δυσµενές περιβάλλον, οι υψηλοί
ρυθµοί ανάπτυξης της Ελλάδας κατά την προηγούµενη διετία ανα-
µένεται να προσγειωθούν σε αρκετά πιο χαµηλά επίπεδα το 2023
και το 2024. Και αν, λοιπόν, η αποκλιµάκωση του χρέους είναι εµ-
φανής λόγω αύξησης του ονοµαστικού ΑΕΠ, η κατάσταση θα αρ-
χίσει να γίνεται πιο σοβαρή για τα δηµόσια οικονοµικά όσο
υψηλότερες επιδόσεις των οµολόγων θα διαµορφώνουν µία λιγό-
τερη ευνοϊκή διαφορά ρυθµού ανάπτυξης επιτοκίου. 

Σε συνδυασµό, µάλιστα, µε την επιστροφή σε πρωτογενή πλε-
ονάσµατα, αναµένεται να µειωθεί δραστικά η δηµοσιονοµική ευε-
λιξία και κατ’ επέκταση η δυνατότητα εφαρµογής πρόσθετων
µεν, στοχευµένων µέτρων στήριξης δε, εάν το απαιτήσουν οι
συνθήκες. 

Τα µειωµένα, λοιπόν, δηµοσιονοµικά περιθώρια στην περί-
πτωση της Ελλάδας οφείλονται, βέβαια, κυρίες και κύριοι, και
στην τεράστια δηµοσιονοµική επέκταση από την Κυβέρνηση των
περίπου 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ κατά τα προηγούµενα έτη, η
οποία, όµως, περιλαµβάνει µέτρα µε χαµηλό βαθµό αποτελεσµα-
τικότητας. 

Και όταν λέµε µέτρα µε χαµηλό βαθµό αποτελεσµατικότητας,
θα µιλήσω κι εγώ για το «καλάθι του νοικοκυριού», που ήταν µία
λύση η οποία προτιµήθηκε αντί της µείωσης του ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά για ένα χρονικό διάστηµα, όπως εξ αρχής είχε ζητήσει η
παράταξή µας. 

Όλο αυτό έχει συνέπεια ο προϋπολογισµός του 2023 να προ-
βλέπει αποθεµατικό µόλις 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ για την κά-
λυψη ενεργειακών αναγκών, το οποίο κονδύλι πολύ πιθανό είναι
να µη φτάσει, αν δεν αποκλιµακωθούν οι υψηλές τιµές ενέργειας. 

Ο φετινός, λοιπόν, προϋπολογισµός δεν διεκδικεί καµµία απο-
λύτως πρωτοτυπία, παρ’ ότι εµφανίζεται ως ιστορικός και µονα-
δικός, χωρίς εποπτεία και δεσµεύσεις. Κινείται ακριβώς στο ίδιο
κλίµα, στην ίδια γραµµή µε τους προηγούµενους τρεις, παραθέ-
τει ένα νέο success story όπως οι προηγούµενοι, ενώ κινείται στη
σφαίρα του επιθυµητού και έχει κακή σχέση µε τα ουσιαστικά
προβλήµατα της ανάπτυξης και φυσικά, της κοινωνικής δικαιο-
σύνης. 

Είναι άξιο απορίας, συνεπώς, το πού στηρίζει η Κυβέρνηση την
αισιοδοξία της για την πορεία των φορολογικών εσόδων, όταν η
πορεία των ληξιπρόθεσµων οφειλών παίρνει την ανιούσα, ενώ
ταυτόχρονα οι ανάγκες στήριξης των εισοδηµάτων θα παραµεί-
νουν υψηλές, λόγω των επιπτώσεων του πληθωρισµού. 

Επίσης, άξιο απορίας αποτελεί το γεγονός ότι η Κυβέρνηση
προβάλλει ως µέγα επίτευγµα τον ρυθµό ανάπτυξης, την αύξηση
του ΑΕΠ. Ως τοµεάρχης ανάπτυξης και επενδύσεων του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής, έχω πάρα πολλές φορές επισηµάνει τη µη
ένταξη των περίπου εξακοσίων χιλιάδων επιχειρήσεων στον ανα-
πτυξιακό νόµο, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας,
τις µεγάλες καθυστερήσεις στην έγκριση και υλοποίηση των
προγραµµάτων ΕΣΠΑ, τα τεράστια ζητήµατα µε το ιδιωτικό
χρέος, τα κόκκινα δάνεια και φυσικά, το αποτυχηµένο επενδυτικό
success story της Κυβέρνησης.

Έχω τονίσει, επίσης, τόσο την έλλειψη περιφερειακού σχεδια-
σµού όσο και την απουσία ένταξης σοβαρών µεγάλων παραγω-
γικών και αναπτυξιακών έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης στην
ελληνική περιφέρεια, γεγονός που αποτυπώνεται και στην εκλο-
γική µου περιφέρεια, τη Χαλκιδική, όπου όλο το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα πέρασε πλήθος Υπουργών της Κυβέρνησης
µοιράζοντας χρήµατα και υποσχέσεις και υλοποιήσεις έργων, τα
οποία, απ’ ό,τι φαίνεται, θα µείνουν στα χαρτιά. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει ειλικρινές κυβερνητικό
ενδιαφέρον και αναπτυξιακός σχεδιασµός για τη Χαλκιδική, ενώ
δεν προχωρούν σηµαντικά έργα υποδοµής, τα οποία έχω επιση-
µάνει κατά καιρούς µε κοινοβουλευτικές µου παρεµβάσεις. 

Παράλληλα, οι παραγωγοί και οι κτηνοτρόφοι της Χαλκιδικής,
όπως ασφαλώς και σε όλη τη χώρα, πλήττονται από τον υπερδι-
πλασιασµό στο κόστος παραγωγής, τα λιπάσµατα, τα ρεύµατα,
τα καύσιµα και τις ζωοτροφές, χωρίς ενίσχυση ούτε ακόµα για
την απώλεια του εισοδήµατος, είτε λόγω της περσινής ακαρπίας
από τον παγετό της άνοιξης του 2021 είτε από την κατάρρευση
των τιµών. 

Για του λόγου το αληθές, µόλις πριν από δύο ηµέρες ανακοι-
νώθηκαν οι εκτιµήσεις ζηµιών των παραγωγών κερασιού από τον
παγετό του 2021. Μέσα Δεκέµβρη, λοιπόν, να αποζηµιωθούν για
τη χαµένη παραγωγή τους, για τα χαµένα έξοδα του 2021, ενώ
οι ελαιοπαραγωγοί βίωσαν τον απόλυτο εµπαιγµό από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης για το ζήτηµα της ακαρπίας της
ελιάς στη Χαλκιδική. 

Κυρίες και κύριοι, ο τέταρτος προϋπολογισµός της Κυβέρνη-
σης αποτυπώνει έναν ιδιαίτερο αρνητικό απολογισµό της θητείας
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της, κυρίως για τον κόσµο της παραγωγής, των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, της εργασίας, τη στιγµή, µάλιστα, που τα νοικο-
κυριά, οι επαγγελµατίες και οι παραγωγοί βρίσκονται σε αδιέ-
ξοδο και κανείς δεν απαντά στο αίτηµα για δίκαιη κοινωνία,
εργασία και αξιοπρέπεια για όλους.

Δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική µέριµνα για την οικογένεια µε
το µικροµεσαίο εισόδηµα, για τις οικονοµικές συναλλαγές της
που έχει µε το δηµόσιο, τις τράπεζες και την αγορά. Εξ αρχής ο
συγκεκριµένος προϋπολογισµός δεν αξιοποιεί τον πληθωρισµό,
λέγοντας ότι είναι παροδικός, όπως εσφαλµένα έκανε και στον
περσινό κρατικό προϋπολογισµό.

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, ως Κίνηµα Αλλαγής, καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό αυτό, πλην των αµυντικών δαπανών και των δα-
πανών για την Προεδρία της Δηµοκρατίας, απορρίπτοντας τη
βαθιά συντηρητική φιλοσοφία της διακυβέρνησης αυτής και αν-
τιπροτείνοντας µία άλλη, τελείως διαφορετική κατανοµή των δια-
θέσιµων πόρων, µε αναθεώρηση του ελληνικού σχεδίου για το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, µε σαφή και κοστολογη-
µένη κατανοµή, που αφορά στον περιφερειακό σχεδιασµό, στην
αναδιάρθρωση του κοινωνικού κράτους, µε προτεραιότητα στην
ενεργειακή ασφάλεια και στην αντιµετώπιση της κλιµατικής αλ-
λαγής. 

Η χώρα µας χρειάζεται ένα αξιόπιστο κοινωνικό κράτος, που
δεν θα είναι µόνο κράτος πρόνοιας, και θα λειτουργεί σαν µο-
χλός ανάπτυξης, που θα κάνει την οικονοµία µας πιο ανθεκτική,
πιο δυναµική, πιο συνεκτική και θα προστατεύονται πάνω απ’ όλα
οι ευάλωτοι συµπολίτες µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος Διγαλάκης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, µισό λεπτό πριν ξεκινήσω την οµιλία µου,

να κάνω ένα σχόλιο σχετικά µε τον διάλογο που διαµείφθηκε λίγο
νωρίτερα µεταξύ του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη και του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα της φοι-
τητικής εστίας στου Ζωγράφου, στη φοιτητική εστία όπου είχαν
εγκατασταθεί συµµορίες, όπου φοιτητές µε χαµηλό εισόδηµα
δεν µπορούσαν να βρουν δωµάτια και κανείς µέχρι σήµερα δεν
είχε τολµήσει αυτό το άβατο να το αντιµετωπίσει. Τα φαινόµενα
παραβατικότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν γνωστά
στις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Επιτρέψτε µου να καταθέσω µια προσωπική µαρτυρία από το
2017 ως πρύτανη του Πολυτεχνείου Κρήτης. Είχα κι εγώ να αν-
τιµετωπίσω κάποια σηµαντικά θέµατα στο ίδρυµα µου, είχα κα-
ταθέσει όλες τις απαιτούµενες αναφορές και είχα καταλήξει στον
Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ, αρµόδιο για θέµατα προστασίας του πο-
λίτη, ζητώντας τη συνδροµή της Ελληνικής Αστυνοµίας. Όχι
µόνο µου την αρνήθηκε, αλλά µε προέτρεψε να βρω µόνος µου
λύση. Αυτή ήταν η αντίληψή σας, κυρίες και κύριοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, για την αντιµετώπιση της παραβατικότη-
τας στο πανεπιστήµιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε στη Βουλή αυτές τις
ηµέρες τον τέταρτο προϋπολογισµό της τρέχουσας κυβερνητι-
κής θητείας και τελευταίο, πριν από τον επόµενο, που θα κατα-
θέσει και πάλι η νέα κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µετά
από τις εκλογές οι οποίες θα γίνουν το 2023. 

Είναι ένας προϋπολογισµός ευθύνης και ανάπτυξης µε έντονο
κοινωνικό πρόσηµο, ένας προϋπολογισµός που έχει ως βασικούς
άξονες και πρωταρχικές στοχεύσεις τη συνέχιση και ενίσχυση
των µέτρων στήριξης της κοινωνίας, ιδιαίτερα αυτών που έχουν
περισσότερη ανάγκη, ταυτόχρονα, όµως, την επίτευξη δηµοσιο-
νοµικής ισορροπίας, διατήρηση της αναπτυξιακής πορείας της
χώρας και την ενίσχυση της πατρίδας µας σε όλα τα µέτωπα, µε-
ταξύ αυτών, φυσικά και ο κρίσιµος τοµέας της εθνικής άµυνας. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 επιβεβαιώνει στην πράξη, όπως
και οι προηγούµενοι, τη συνέπεια κυβερνητικών λόγων και
έργων, την τήρηση δηλαδή, των δεσµεύσεων που είχε αναλάβει
ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώσεις τον Ιούλιο του
2019. 

Κι επειδή έχει χαρακτήρα απολογισµού θυµίζω σύντοµα τις έξι
βασικές δεσµεύσεις στις οποίες είχε αναφερθεί ο Κυριάκος Μη-

τσοτάκης. Δέσµευση πρώτη, «Οι Έλληνες πληρώνουν λιγότε-
ρους φόρους και η οικονοµία παίρνει µπροστά». Έγινε πράξη.
Μειώθηκαν οι φόροι εισοδήµατος στους πολίτες και στις επιχει-
ρήσεις, ο ΕΝΦΙΑ, οι ασφαλιστικές εισφορές. Η χώρα µας από ου-
ραγός στην ανάπτυξη στην Ευρώπη, είναι πρωταθλήτρια. 

Δέσµευση δεύτερη, «Η κοινωνία αντιπαλεύει τις ανισότητες.
Όλοι έχουν πρόσβαση στο νέο δηµόσιο σύστηµα υγείας». Έγινε
πράξη. Οι δοµές του ΕΣΥ απέκτησαν καινούργιες µονάδες, µε
νέο εξοπλισµό, ψηφιακές λειτουργίες. Υπερδιπλασιάστηκαν οι
ΜΕΘ. Διορίστηκαν δεκαοκτώ χιλιάδες µόνιµοι και έκτακτοι για-
τροί και υγειονοµικοί. 

Δέσµευση τρίτη, «Το πολιτικό σύστηµα γίνεται πιο λειτουργικό.
Το κράτος πολεµάει τη γραφειοκρατία µε µεγάλο όπλο την τε-
χνολογία». Έγινε πράξη η ψηφιακή επανάσταση στη δηµόσια δι-
οίκηση µε ένα δισεκατοµµύριο ψηφιακές συναλλαγές το 2022
από µόλις οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες το 2018. 

Δέσµευση τέταρτη, «Η παιδεία ξαναγίνεται ο ανελκυστήρας
για την πρόοδο κάθε νέου. Συνδέεται µε την οικονοµία και δεν
παράγει πια άνεργους πτυχιούχους µε πτυχία χωρίς αντίκρισµα».
Έγινε πράξη. Είκοσι πέντε χιλιάδες µόνιµοι εκπαιδευτικοί µετά
από δώδεκα χρόνια, νέα προγράµµατα σπουδών, πρότυπα και
πειραµατικά σχολεία, κατάργηση ασύλου ανοµίας, ξενόγλωσσα
προγράµµατα σπουδών, επαγγελµατική εκπαίδευση.

Δέσµευση πέµπτη, «Η ασφάλεια επιστρέφει και πάλι στις γει-
τονιές». Δίνουµε µεγάλη βαρύτητα στην πολιτική προστασία.
Έδωσα ένα παράδειγµα για την ασφάλεια προηγουµένως και
όσον αφορά στην πολιτική προστασία ιδρύθηκε Υπουργείο Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας για την πρόληψη, τη
συνεργασία και συντονισµό των φορέων. 

Δέσµευση έκτη, «Η χώρα µας δεν ανήκει απλά στην Ευρώπη
και στο ΝΑΤΟ, αλλά συµµετέχει ισότιµα στη διαµόρφωσή τους
µε βάση τις εθνικές µας προτεραιότητες». Και αυτό έγινε πράξη.
Αναβαθµίστηκε η διεθνής εικόνα και παρουσία της χώρας, γίναµε
πρωταγωνιστές σε πρωτοβουλίες όπως το Ταµείο Ανάκαµψης
και η αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περσινή συζήτηση του προ-
ϋπολογισµού γινόταν στην κορύφωση της πρωτοφανούς κρίσης
πανδηµίας. Φέτος η συζήτηση γίνεται έχοντας έναν πόλεµο στην
καρδιά της Ευρώπης, που προκάλεσε µία πρωτοφανή ενεργει-
ακή κρίση και µία κρίση ανατιµήσεων. Αντιµετωπίσαµε επιτυχώς
και αυτή την κρίση, εφαρµόζοντας έναν µηχανισµό ανάκτησης
υπερεσόδων από τους ηλεκτροπαραγωγούς, ο οποίος χρηµατο-
δοτεί τους λογαριασµούς ρεύµατος των καταναλωτών. Υιοθετή-
θηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση και απέφερε µέχρι στιγµής
περισσότερα από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το ενεργειακό είναι άλλος ένας τοµέας που αναδεικνύει τις
διαφορές µας, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Σε αντίθεση µε τη σχεδόν µηδενική αύξηση ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας την περίοδο της δικής σας διακυβέρνησης,
εµείς προχωρήσαµε σε σηµαντικές αυξήσεις ΑΠΕ. Και µόνο
εντός του 2022 θα έχουν εγκατασταθεί επιπλέον 2 GW ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας. Έτσι η Ελλάδα, σήµερα, µε 10 GW εγ-
κατεστηµένη ισχύ, είναι η όγδοη χώρα στον κόσµο όσον αφορά
τη συµβολή των ΑΠΕ στο ενεργειακό της µίγµα. Θα τις τριπλα-
σιάσουµε µέχρι το 2030 και διαθέτουµε παράλληλα και 10 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για αναβάθµιση δικτύων που θα τις υποστη-
ρίξουν και επέκταση διασυνδέσεων στα ελληνικά νησιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασικοί άξονες της οικονοµικής
µας πολιτικής είναι η µείωση της φορολογίας, η αύξηση των
επενδύσεων, παράγοντες που έχουν οδηγήσει και στη σηµαντική
αποκλιµάκωση της ανεργίας. Διπλασιάστηκαν οι επενδύσεις σε
έργα συνολικού ύψους 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ποσοστό
5,3% του ΑΕΠ από µόλις 3,1%-3,7% που ήταν τα προηγούµενα
χρόνια. Θα χρηµατοδοτηθούν από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Η διαφορά των αποτελεσµάτων της οικονοµικής πολιτικής της
Κυβέρνησης αυτής, µε αυτά της προηγούµενης είναι χαώδης.
Μπορούµε εύκολα να το διαπιστώσουµε συγκρίνοντας τον
ρυθµό ανάπτυξης του ΑΕΠ της χώρας µε αυτόν της Ευρωζώνης
το διάστηµα 2015-2022. 

Την τετραετία 2015-2018 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και µε ευνοϊ-
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κές συνθήκες στην Ευρώπη εµείς είχαµε χαµηλότερο ρυθµό ανά-
πτυξης από την Ευρωζώνη, 1,6% ετησίως κατά µέσο όρο. 

Την τετραετία 2019-2022 µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σε ένα περιβάλλον διαδοχικών παγκόσµιων κρίσεων, η χώρα
µας είχε υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης 0,7% κατά µέσο όρο από
την Ευρωζώνη. Αν, µάλιστα, εξαιρέσουµε το 2020, που έκλεισε ο
τουρισµός λόγω lockdown, η χώρα µας την τετραετία αυτή είχε
ρυθµούς ανάπτυξης υψηλότερους κατά 1,9% από την Ευρωζώνη.
Από εκεί που ήµασταν 1,6% πίσω, πήγαµε 1,9% µπροστά, δηλαδή
σύνολο 3,5% του ΑΕΠ ετησίως στον ρυθµό ανάπτυξης, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τις δύο περιόδους διακυβέρνησης. 

Και επειδή το ποσοστό αυτό µπορεί να είναι αφηρηµένο, ας το
κάνουµε λίγο πιο χειροπιαστό. Το ΑΕΠ αναµένεται του χρόνου
να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, 25% υψηλότερα από
την τελευταία χρονιά διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Η διαφορά του
3,5% αντιστοιχεί σε περίπου 8 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως. Σε
βάθος τετραετίας, η διαφορά αυτή ανέρχεται σε 32 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, µια διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, θα σήµαινε απώ-
λεια 32 δισεκατοµµυρίων ευρώ στον εθνικό πλούτο αν δεν
συνέβαινε ξανά µ;iα από τις γνωστές αυταπάτες του κ. Τσίπρα,
όπως η περήφανη διαπραγµάτευση που θα µας φέσωνε 100 δι-
σεκατοµµύρια επιπλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυβέρνηση εδώ και

τρεισήµισι χρόνια επιδεικνύει σταθερότητα, αξιοπιστία, συνέπεια,
αποτελεσµατικότητα. Αυτά τα τρεισήµισι χρόνια η Ελλάδα έχει κα-
ταφέρει να ανακτήσει το διεθνές της κύρος, καθώς αντιµετωπίζει
µε επιτυχία µια σειρά από πρωτοφανείς διεθνείς κρίσεις. Παράλ-
ληλα, δηµιουργεί τις συνθήκες εκείνες για ανάπτυξη, προκοπή,
δηµιουργία και στήριξη των πιο αδύναµων συµπολιτών µας. 

Σε αυτή την πορεία ευθύνης ο προϋπολογισµός του 2023 απο-
τελεί το εργαλείο για να συνεχίσουµε τον σταθερό βηµατισµό
µας προς τα µπροστά, για µ;iα Ελλάδα ισχυρή, µiα Ελλάδα πρω-
ταγωνίστρια, µiα Ελλάδα που µπορεί, µiα Ελλάδα που τα κατα-
φέρνει και µiα Ελλάδα που τελικά µας κάνει υπερήφανους για τα
επιτεύγµατά της. 

Ψηφίζω τον προϋπολογισµό και καλώ κι εσάς να κάνετε το
ίδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Ολυµπία
Τελιγιορίδου. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα τον προϋπολογισµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε ένα αίσθηµα χαρµολύπης. Χαράς, γιατί είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός µίας Κυβέρνησης που είναι κατώτερη των πε-
ριστάσεων και λύπης γιατί προδιαγράφει για άλλη µία φορά µε
µελανά χρώµατα την ανεπαρκή και ανάλγητη, κοινωνικά, πολιτική
της Κυβέρνησης για το 2023. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό αδικίας παντού, αδικίας που
βιώνει η ελληνική κοινωνία από τον Ιούλιο του 2019. Αδικία για
τους εργαζόµενους που πασχίζουν για το µεροκάµατο σε συνθή-
κες εργασιακής οπισθοδρόµησης, µε την κατάργηση του οκταώ-
ρου και τις απλήρωτες υπερωρίες. Αδικία για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις που δεν µπορούν να ανταποκριθούν στα λειτουργικά
τους έξοδα και κινδυνεύουν µε λουκέτα. Αδικία για τα νοικοκυριά
που δεν µπορούν να πληρώσουν ούτε τα τιµολόγια του ρεύµατος
της ανεξέλεγκτης αισχροκέρδειας. Αδικία για τους νέους που απο-
κλείονται από το δικαίωµα στη µόρφωση. Αδικία για όσους χάνουν
τη δουλειά τους. Για τους συµπολίτες µας που ανήκουν στα ευά-
λωτα κοινωνικά στρώµατα. Για όσους περιθωριοποιούνται από τις
δηµόσιες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Αδικία για τους
συνταξιούχους που δεν παίρνουν την δέκατη τρίτη σύνταξη και τα
αναδροµικά. Αδικία για την ελληνική περιφέρεια -όπως και η δική
µου εκλογική περιφέρεια, η Καστοριά- που βιώνει µiα τεράστια οι-
κονοµική και κοινωνική κρίση, χωρίς καµµία ουσιαστική βοήθεια. 

Το 80% του µισθού πηγαίνει σε ενοίκιο και τρόφιµα. Επτά
στους δέκα πολίτες µειώνουν την αγορά βασικών αγαθών και

αναζητούν προσφορές που πολλές φορές είναι µεγαλύτερες
ακόµα και από «το καλάθι του εµπαιγµού». 

Τα δύο στα τρία νοικοκυριά µειώνουν την κατανάλωση της
ενέργειας. Το 28% του πληθυσµού µας βρίσκεται σε κίνδυνο
φτώχειας. Ένα στα τέσσερα παιδιά ζει σε συνθήκες εξαθλίωσης. 

Η ανεργία; Μόνο τον Οκτώβριο του 2022, µε βάση τα στοιχεία
της «ΕΡΓΑΝΗ» από προσλήψεις και απολύσεις χάθηκαν εκατόν
δεκαέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας. Η ανεργία των νέων, είναι η
δεύτερη χειρότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο 28%, των γυναι-
κών στο 15%. 

Από τον Ιούνιο του 2019, τα χρέη προς την εφορία έχουν αυ-
ξηθεί 8,5 δισεκατοµµύρια. Τα αντίστοιχα χρέη προς τα ασφαλι-
στικά ταµεία έχουν αυξηθεί 10,4 δισεκατοµµύρια. Τα κόκκινα
δάνεια έχουν αυξηθεί κατά 19 δισεκατοµµύρια. Αδικία παντού. 

Διότι την ίδια ώρα που η κοινωνία οδηγείται σε µαρασµό και
οι πολίτες σε απόγνωση, έχουµε συνολική αύξηση του ιδιωτικού
χρέους 38%, αλλά η αισχροκέρδεια καλπάζει. Η ασυδοσία των
funds και των εισπρακτικών, µε την ευλογία του πτωχευτικού
νόµου της Κυβέρνησης και χωρίς καµµία προστασία, στρέφεται
κατά της περιουσίας των αδύναµων συµπολιτών µας. 

Τα κόκκινα δάνεια των πολιτών που έχει αλλάξει η οικονοµική
τους κατάσταση, αγοράζονται στο ένα δέκατο πέµπτο της αξίας
τους, όπως µε τις εξωχώριες εταιρείες του κ. Πάτση. 

Οι απευθείας αναθέσεις πλησιάζουν τα 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ και ο προϋπολογισµός προβλέπει αυξηµένα φορολογικά
έσοδα κατά 6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία προέρχονται κυ-
ρίως από έµµεσους φόρους ΦΠΑ και ειδικού φόρου κατανάλω-
σης. 

Επιδοτήσεις, όµως, στην ακρίβεια από τον προϋπολογισµό για
το ρεύµα και το φυσικό αέριο που ανακυκλώνουν την κρίση προς
όφελος των παρόχων και φτάνουν τα 8,1 δισεκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία προέρχονται από τους Έλληνες φορολογούµενους.
Όµως, είναι αδικία και για τους ανθρώπους µε τα ροζιασµένα
χέρια. Διότι αν αυτή η κρίση αφορά συνολικά στην ελληνική κοι-
νωνία, τα πράγµατα είναι πολύ χειρότερα για τους αγρότες. 

Κύριοι Υπουργοί, τόσες υποκλοπές έχουν γίνει. Υπουργοί σας,
στελέχη σας ήταν υπό παρακολούθηση, το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο. Ούτε ένας από αυτούς δεν µίλησε ποτέ µε κανέναν
αγρότη για να ακούσετε, έστω µέσω των υποκλοπών, τις αγωνίες
του και τα προβλήµατά του; Ποτέ κανένας σας δεν καταδέχθηκε
να µιλήσει µε έναν άνθρωπο της υπαίθρου; Είναι προφανές πως
όχι. Άλλοι είναι οι συνοµιλητές σας. 

Απέναντι σε αυτή την πολλαπλή κρίση που βιώνει η αγροτική
παραγωγή µε την πανδηµία, την κλιµατική αλλαγή και την έκρηξη
της ακρίβειας, αρνείστε να κατανοήσετε την πραγµατικότητα. 

Προτείνει -λέει- χθες ο Υπουργός να πάµε σε ένα µοντέλο από
την οικογενειακή γεωργική επιχείρηση στην αγροτική επιχεί-
ρηση, γενικά και αόριστα. Και υποκρύπτει αυτή η πρόταση τη
διάθεσή σας και τη στρατηγική σας επιλογή να µη στηριχθούν οι
µικροµεσαίες αγροτικές επιχειρήσεις, αλλά να πάµε στη βιοµη-
χανοποίηση της γεωργικής παραγωγής, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται, τόσο για τους µικρούς και µεσαίους αγρότες όσο και για την
παραγωγή ποιοτικών προϊόντων ασφάλειας και ταυτότητας. 

Η Κυβέρνησή σας όχι µόνο δεν προτείνει την αντιστροφή
αυτής της κατάστασης µε συγκεκριµένα µέτρα, αλλά δεν ήταν
ικανή να κάνει ούτε κανονικές πληρωµές από τον ΟΠΕΚΕΠΕ που
µέσα σε τρία χρόνια έχει αλλάξει τέσσερις προέδρους, ούτε µία
κανονική πληρωµή χωρίς προβλήµατα. Το µόνο που πάει καλά
στον ΟΠΕΚΕΠΕ είναι οι απευθείας αναθέσεις. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι στον προϋπολογισµό
δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για το 2023 στην κατηγορία µεταβι-
βάσεις για την ακρίβεια στις ζωοτροφές, στα λιπάσµατα και τα
αγροεφόδια. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για την µη καταβολή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Δεν
υπάρχει καµµία πρόβλεψη για µείωση του ΦΠΑ στον κατώτατο
συντελεστή 6% στα τρόφιµα. Δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική
ανακατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Προβλέπονται 117 εκατοµµύρια ευρώ να διατεθούν από το Τα-
µείο Ανάκαµψης για επτακόσιες χιλιάδες αγροτικές επιχειρήσεις,
όταν 440 εκατοµµύρια ευρώ δίνονται σε δεκατρείς εταιρείες ηµε-
τέρων από το ίδιο ταµείο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Τελιγιορίδου.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός
ούτε για το σήµερα ούτε για το τώρα –ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε-, παρά τα µεγάλα λόγια, για τα δηµόσια ΙΕΚ της αγροτικής
εκπαίδευσης, όπου δεν λέγεται ότι και ο προϋπολογισµός τους
και οι εκπαιδευτικοί τους και τα προσόντα τους έχουν υποβιβα-
στεί.

Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, γιατί ο τόπος χρειάζεται
δικαιοσύνη παντού, γιατί ο τόπος χρειάζεται πολιτική αλλαγή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Ακράτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλά
Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Κωνσταντίνος Μπλούχος. Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής.

Ορίστε, κύριε Μπλούχο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε προϋπολογισµός αποτελεί

ένα οικονοµικό νοµοσχέδιο και ο οµιλών τυγχάνει µη ειδικός,
αλλά απλός υπηρέτης του αναγκεµένου συµπολίτη µέσω του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Εντούτοις, σε κάθε τέτοιον παρατηρώ ότι στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο συγκρούονται δύο κόσµοι, οι οποίοι δεν µπορούν να δια-
βάσουν ή να αποδώσουν την ίδια σηµασία σε κάτι αντικειµενικό,
µαθηµατικό, στους αριθµούς, είτε κοιτάζοντας απόλυτα τα νού-
µερα είτε συγκριτικά. Η προϊούσα µελαγχολία εναλλάσσεται µε
την οργή.

Αφού δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε στα αντικειµενικά και
να προσθέσουµε ή να αφαιρέσουµε, να προτείνουµε ή να αντι-
προτείνουµε επ’ αυτών, τότε, µήπως, είµαστε κατώτεροι των πε-
ριστάσεων; Μήπως, άδοµεν των οικιών ηµών εµπιπραµένων;
Χρησιµοποιώ το πρώτο πληθυντικό πρόσωπο, όντας σφόδρα
ενοχληµένος µε σύµπασα την Αντιπολίτευση.

Παρατηρώ τη θρασύτητα αναµεµειγµένη µε την προπέτεια
λόγων και κοινοβουλευτικής στάσης, ενθυµούµενος την τραγω-
δία του 2015. Εφευρίσκει ένα πυροτέχνηµα εναντίον του Πρω-
θυπουργού η «βαρουφάκειος» Αριστερά, το επαναλαµβάνουν
άπαντες: «Μητσοτάκης Α.Ε.». Εισβάλλει παράνοµα και σε συν-
θήκες παγκόσµιας κατακραυγής ένας στρατός σε κυρίαρχο κρά-
τος, ζούµε τα απόνερα της ταραχής σε οικονοµικό, εµπορικό,
τουριστικό επίπεδο, πάλι φταίει η Κυβέρνηση.

Εντούτοις, η ζωή προχωρά και όσο και αν χτυπιούνται οι δυ-
νάµεις της δηµαγωγίας, το έχει συνήθειο ο Θεός καθηµερινά τις
ίδιες ώρες να ξηµερώνει και να σκοτεινιάζει, είτε αρέσει στην Αν-
τιπολίτευση είτε όχι. Η πολιτική ζωή περιλαµβάνει πράγµατα και
θάµατα.

Αποπληρώσαµε το ΔΝΤ και ζούµε σε περιβάλλον µη επο-
πτείας, κανονική χώρα επιτέλους. Ξένοι Υπουργοί Οικονοµικών
δίνουν τα εύσηµα για την οικονοµία µας: «Πρέπει να διδαχθούµε
από την Ελλάδα».

Ο τουρισµός το περασµένο καλοκαίρι εκτοξεύθηκε σε προπαν-
δηµικά ύψη και λίγο έλειψε να σπάσει νέο ρεκόρ.

Οι σχέσεις µας µε Ηνωµένες Πολιτείες, Γαλλία, Ισραήλ, Αίγυ-
πτο και πολλές άλλες χώρες είναι αναβαθµισµένες όσο ποτέ.

Πρωθυπουργός και Υπουργός Εξωτερικών επισκέπτονται πλει-
άδα χωρών, συµβάλλοντας στη δηµιουργία µιας εικόνας της Ελ-
λάδας πρωτοφανώς αναβαθµισµένης και υπολογίσιµης.
Αποκατάσταση της εθνικής αξιοπρέπειας, λέγεται αυτό. Αποκα-
τάσταση του ελλείµµατος εθνικής αξιοπιστίας, λέγεται. Μιας ει-

κόνας τόσο υπολογίσιµης, που ο λυσσασµένος µας γείτονας δεν
σταµατά να βρίσκεται σε µόνιµο παραληρηµατικό οίστρο, επειδή
χάνει το πεδίο επιρροής και κυριαρχίας του.

Επενδύσεις ελληνικών και ξένων κεφαλαίων µεταβάλλουν την
οικονοµική µας ζωή εκ του µη όντος εις το είναι. Από την από-
λυτη φθορά στην επαναστατική δηµιουργικότητα και παραγωγι-
κότητα.

Οι µεταρρυθµίσεις καλπάζουν. Αντιστρέψαµε κάθε αντικειµε-
νική δυσκολία, περνώντας στην ηλεκτρονική ζωή.

Άλλα σηµειακά παραδείγµατα, όπως ειπώθηκε από τον
Υπουργό Εσωτερικών: Η εργώδης και συστηµατική µας προσπά-
θεια να ηττηθεί ο εξισωτισµός. Η ανατροπή του εξισωτισµού στη
δηµόσια διοίκηση. Η στήριξη και η µεταρρυθµιστική πνοή που θα
αναβαθµίσει το παρηκµασµένο µας Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Και ναι, κατανοώ, αυτού του είδους οι µεταρρυθµίσεις προκα-
λούν το σύνδροµο χρόνιου άλγους, νευροπολιτικοπαθητικής αι-
τιολογίας, στην Αριστερά και ναι, είναι πολλαπλά τα κατάγµατα
στον αφαλατωµένο ιδεολογικά σκελετό της πολιτικής φθοράς.

Όµως -και µάλλον γι’ αυτό- ουδέποτε άλλη κυβέρνηση δεν είχε
απέναντί της µια ενωµένη, δήθεν προοδευτική, αντιπολίτευση, η
οποία να εργαλειοποιεί τη δυστυχία ως όπλο και µέθοδο πολέ-
µου κατά της κυβέρνησης ως πρόκληση φθοράς. Αµυντική υπε-
ραντιδραστικότητα.

Εκ πασών των πολιτικών η δήθεν εκσυγχρονιστική και ριζοσπα-
στική Αριστερά έχει την κλίση στο να νοµίζει αυτήν µόνην αιτίαν
παντός κύκλω τού γινοµένου θορύβου περί προνοίας, υγείας και
εργασιακών δικαιωµάτων των παντώς αδικηµένων, όσο µέθυσος
εκείνος, όπως θα έλεγε και ο Ροΐδης, όστις ουρών πλησίον βρύ-
σεως έµεινεν εκεί όλην την νύκτα, νοµίζων ότι εξ αυτού εκπο-
ρεύεται όλον το ύδωρ, το οποίον ήκουε να τρέχη.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και η αριστερή οικονοµική διανόηση,
η οποία έπλασε µια δική της φαντασιακή πραγµατικότητα, αρ-
νούµενη µε τρόπο αντιεπιστηµονικό και δογµατικό την πραγµα-
τικότητα, γεµάτη αυταπάτες και σε πλήρη αναντιστοιχία µε την
κοινωνική λογική. Η ψύχωση αυτή της αποκλειστικής της αλή-
θειας, της µεταλήθειας της, κατήντησε την Αριστερά µάταιη, άρ-
ρωστη και βαρετή.

Μάλιστα, αναφορικά µε τους αριθµούς της οικονοµίας, η Αν-
τιπολίτευση κάνει αυτό που έπραξε και στους προηγούµενους
προϋπολογισµούς, ένα παιδικό λάθος. Είναι το σφάλµα της σύν-
δεσης. Θεωρεί a priori ότι αυτό που συµβαίνει σε ένα νοικοκυριό,
συµβαίνει και στο σύνολο της οικονοµίας. Και εξηγώ:

Η δεδοµένη κρίση πληθωρισµού προέκυψε από συγκεκριµένα
αίτια και οι συνέπειές της είναι καθολικές. Οι οικονοµικές προ-
βλέψεις αναθεωρήθηκαν προς το χειρότερο σε όλη την Ευρώπη,
στις κρατικές οικονοµίες, όπως της Γερµανίας και της Γαλλίας.
Αυτό που συµβαίνει σε ένα νοικοκυριό που πλήττεται από ένα
πληθωριστικό κατά βάση πρόβληµα, δεν σηµαίνει ότι ισχύει κατ’
ανάγκη στην οικονοµία, τουλάχιστον σε αυτή τη µορφή.

Η οικονοµία µιας χώρας, για να αντισταθεί σε τέτοιου είδους
κρίσεις, οφείλει να έχει τα δηµοσιονοµικά περιθώρια, αλλά και
την πρόβλεψη αυτών, µέσα σε ένα αυστηρό οικονοµικό πλαίσιο
αποπληρωµών, αλλά και στόχων.

Η προσεκτική και σωστή διαχείριση της οικονοµίας µέσα σε
ένα τέτοιο κλίµα -µην ξεχνάµε και τη σκληρή διετία της πανδη-
µίας-, δίνει τη δυνατότητα σε αυτή την Κυβέρνηση να πετυχαίνει
ένα µικρό θαύµα. Να είναι σε φάση ανάπτυξης σταθερά, να ανα-
βαθµίζει την ελληνική οικονοµία διεθνώς και να πετυχαίνει µέσα
σε ένα τέτοιο στρυφνό κλίµα τη µείωση του χρέους, να αυξάνει
τα φορολογικά έσοδα και να µπορεί να διατηρήσει ένα αξιοπρε-
πές επίπεδο στον Έλληνα, µέσα σε αυτές τις δυσµενείς συνθή-
κες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί, κυρίες και κύριοι, είναι θέµα διαχείρισης και οράµατος.
Ζήσαµε τη δικαιωµατική περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ, που έλεγε ότι
παίρνω τα λεφτά από µiα καλοραµµένη τσέπη και τα βάζω στην
άλλη τρύπια τσέπη, γιατί αυτό είναι το σωστό και το δίκαιο, εν-
δεχοµένως. Και έτσι, όµως, µένω πάντα απένταρος.

Η σταθερότητα και η ανάπτυξη προκύπτουν από συγκεκριµέ-
νες συνθήκες που είναι ευθύνη της κάθε κυβέρνησης να θέσει
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και να πετύχει. Αυτή η Κυβέρνηση εργάζεται από την πρώτη
ηµέρα µε ένα σχέδιο και αυτό το σχέδιο αποδίδει. Όλα τα στοι-
χεία µάς δικαιώνουν.

Το οικονοµικό κλίµα είναι τόσο δυσµενές για κραταιές οικονο-
µίες, οι οποίες δεν το προέβλεψαν σωστά, που τις κάνει να υπο-
φέρουν και να παίρνουν σκληρά µέτρα και να αναζητούν νέους
τρόπους, την ίδια στιγµή που αναγνωρίζουν, όµως, στη µικρή Ελ-
λάδα την επιτυχία της να διατηρήσει την ανάπτυξη, αλλά και τη
δηµοσιονοµική της επιτυχία να στηρίζει και να συνεχίζει τη στή-
ριξή της στο ελληνικό νοικοκυριό, να στηρίζουµε τον άνεργο,
προσφέροντας νέες θέσεις εργασίας, καλύπτοντας ασφαλιστι-
κές εισφορές, στηρίζοντας τους επαγγελµατίες τόσο στην παν-
δηµική κρίση όσο και σήµερα...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Μπλούχο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε, για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν υπάρχει. Δεν
υπάρχει ανοχή. Ήδη δόθηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Οι περισσότεροι µίλησαν
πλέον των εννέα λεπτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Βάλτε τε-
λεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Δυστυχώς, όµως, δεν υπάρχει
ένας νόµος για να εξαφανίσουµε την πραγµατικότητα, κύριοι.
Υπάρχει η αλήθεια και µε αυτή εµείς λογαριαζόµαστε, η αλήθεια
της αύξησης του κατώτατου µισθού, της στοχευµένης στήριξης
στις ευάλωτες οµάδες των συµπολιτών µας, της πλήρους απορ-
ρόφησης των ευρωπαϊκών προγραµµάτων, της περαιτέρω στή-
ριξης στα αναπτυξιακά έργα, της ετήσιας αύξησης του
πραγµατικού ΑΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπλούχο, κλεί-
στε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η οικονοµία και η κοινωνία έχουν αλλάξει. Ό,τι οι πολιτικές δυ-
νάµεις του χτες περιγράφουν απαισιόδοξα για τον παρόντα προ-
ϋπολογισµό τον καθιστούν προϋπολογισµό ευθύνης,
προϋπολογισµό συνέπειας λόγων και έργων και κυρίως, προϋπο-
λογισµό προοπτικής.

Ευχαριστώ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο
κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε πλέον στην τελική
ευθεία για τις εκλογές. Σε λίγες ηµέρες, είτε µας αρέσει είτε όχι,
ξεκινάει το εκλογικό έτος.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη βιάζεστε!
Αυτή, λοιπόν, η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2023 νο-

µίζω ότι αποτελεί µiα εξαιρετική ευκαιρία να κάνουµε µiα ανα-
σκόπηση, µiα αναδροµή, να θυµηθούµε τι είπαµε και τι κάναµε,
να υποστηρίξουµε δηλαδή, ενώπιον του Εθνικού Κοινοβουλίου
κατά πόσο οι προεκλογικές µας δεσµεύσεις έγιναν ή δε έγιναν
µετεκλογικές πράξεις, αλλά και να παρουσιάσουµε -αν θέλετε-
το σχέδιο που έχει η παράταξή µας και η Κυβέρνησή µας για το
µέλλον και το αύριο.

Κοιτάζοντας πίσω αυτά τα τριάµισι χρόνια, βλέπω ότι το δικό
µου κόµµα, η Νέα Δηµοκρατία, στα πιο κρίσιµα διακυβεύµατα
αυτής της περιόδου θα σας έλεγα ότι δικαίωσε τον ρόλο της. Η
Νέα Δηµοκρατία ήταν για άλλη µiα φορά η παράταξη που θα σας
υποστηρίξω και θα σας αποδείξω ότι κράτησε όρθια τη χώρα στα
δύσκολα. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ήρθε αντιµέτωπη, άλλωστε,
µε αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις και µέσω αυτών των κρίσεων
όχι µόνο κράτησε τη χώρα αυτή όρθια, αλλά θα σας έλεγα ότι
έκανε και µεγάλα βήµατα προόδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµηθείτε πού ήταν η Ελλάδα
το 2019 και ας δούµε τώρα πού βρισκόµαστε. Από µiα χώρα που

την περίοδο 2015-2019 είχαµε αρχίσει να ξηλώνουµε την προ-
σαρµογή στα ευρωπαϊκά δεδοµένα, σήµερα, η χώρα µας θα σας
έλεγα ότι είναι ένας πυλώνας σταθερότητας της ευρύτερης πε-
ριοχής.

Δεν λέµε ότι έγιναν όλα τέλεια. Δεν λέµε ότι δεν έγιναν λάθη.
Όµως, ο κόσµος βλέπει και συγκρίνει τη δική σας διακυβέρνηση
των τεσσεράµισι ετών µε την Κυβέρνηση των τελευταίων τριάµισι
ετών. Κοιτάζει πίσω και δεν βρίσκει ούτε µiα φορά που εσείς σή-
µερα, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, βάλατε πλάτη στα δύσκολα.
Διότι είναι γνωστό, άλλωστε, ότι ασκείτε µια δοµικού τύπου αν-
τιπολίτευση, υστερικού τύπου αντιπολίτευση.

Ούτε µία φορά δεν βάλατε πλάτη στα δύσκολα ούτε στο µε-
ταναστευτικό ούτε στην πανδηµία ούτε και τώρα στην ενεργει-
ακή κρίση. Θα σας πω και κάτι άλλο. Αναλογίζοµαι τι θα έκανε η
δική µας παράταξη, όπως έχει κάνει άλλωστε πολλές φορές όταν
βρισκόταν στα έδρανα της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, ποτέ δεν
ασκήσαµε τέτοιου είδους αντιπολίτευση. Διότι η Νέα Δηµοκρα-
τία, κυρίες και κύριοι, η παράταξη που έφερε τη δηµοκρατία σε
αυτή τη χώρα, έχει απαράβατες αρχές. Και αυτή η αρχή συνοψί-
ζεται σε κάτι πάρα πολύ απλό, ότι το εθνικό µπαίνει πάνω από το
κοµµατικό συµφέρον. Γι’ αυτό και είµαστε όλοι υπερήφανοι σή-
µερα για την παράταξή µας. 

Στη µεγάλη εθνική προσπάθεια της Κυβέρνησής µας αυτά τα
τριάµισι χρόνια, κεντρική θέση έχει το έργο που έχει επιτελεστεί
στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Στον ετήσιο ρυθµό
ανάπτυξης, ο οποίος σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό θα είναι
5,6%, ρυθµός που, όπως άλλωστε έχουν πει και πολλοί άλλοι οµι-
λητές, είναι διπλάσιος από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, όλα τα δε-
δοµένα δείχνουν ότι ο κλάδος των κατασκευών έχει συνεισφέρει
τα µέγιστα. Θα σας έλεγα, και αυτό δεν το λέει ο οµιλών, αλλά
το λέει το ίδιο το ΙΟΒΕ, ότι πετύχαµε ένα άλµα ανάπτυξης του
κατασκευαστικού τοµέα στη χώρα µας. Όπως προκύπτει από τη
µελέτη του ΙΟΒΕ, ο κλάδος των κατασκευών για πρώτη φορά
από το 2009 και µετά, πρωταγωνιστεί στην ανάπτυξη της εθνικής
οικονοµίας. Και σύµφωνα µε την ίδια έκθεση, η άµεση συνει-
σφορά των κατασκευαστών στο ΑΕΠ έως το 2022 θα ανέλθει
γύρω στο 8%. 

Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δουλεύουµε συστη-
µατικά µε σχέδιο και µε όραµα και έχοντας θέσει τρεις στόχους:
ενίσχυση του διεθνούς ρόλου της πατρίδας µας, δίκαιη ανάπτυξη
και καλύτερη ποιότητα ζωής για όλους µας. Για να ενισχύσουµε
αυτόν τον διεθνή ρόλο, εκπονήσαµε από το 2019 ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο έργων, ύψους 13 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που καθι-
στά την Ελλάδα πλέον κόµβο υποδοµών και συνδυασµένων
µεταφορών της ευρύτερης περιοχής. Από αυτά τα 13 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ έχουµε ήδη συµβασιοποιήσει γύρω στα 5,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ έργα και το επόµενο τρίµηνο θα συµβασιο-
ποιηθούν έργα ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Τι σηµαίνουν, όµως, όλα αυτά τα έργα; Πέρα από το προφανές
ότι βοηθάνε στην ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας και ότι δίνουν
θέσεις εργασίας, θα σας έλεγα ότι είναι από τις λίγες φορές που
όλα αυτά τα έργα έγιναν µε µiα κεντρική στόχευση. Δεν είναι µο-
λυβιές στον χάρτη, είναι έργα που έχουν στόχο πραγµατικά να
δηµιουργήσουν ώθηση σε αυτό που πάντα θέλαµε και ποτέ δεν
κάναµε, στην περιφερειακή ανάπτυξη. Θα σας πω ένα νούµερο
που δεν τιµά τη χώρα µας. Από το 1981 και µετά, σε έργα υπο-
δοµής έχουµε πάρει από τα ευρωπαϊκά ταµεία πάνω από 180 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Και, όµως, πολλές φορές αυτά τα έργα δεν
είχαν στόχευση και αυτά τα έργα στην ουσία δεν βοήθησαν την
πραγµατική ώθηση για τη χώρα µας. 

Το ίδιο σηµαίνει και το εθνικό σχέδιο που έχουµε για την οδική
ασφάλεια, καθώς και την ενίσχυση της ηλεκτροκίνησης. Είναι και
οι πολιτικές µας για τη στήριξη που οφείλουµε για τους συµπο-
λίτες µας µε αναπηρία. Είναι οι µεγάλες ψηφιακές διευκολύνσεις
από το «Car Wallet», έως το «MyAuto», έως το προφανές που δεν
είχε γίνει ποτέ, δηλαδή τον ενιαίο ποµποδέκτη σε όλο το εθνικό
δίκτυο. Ακόµα περισσότερο είναι η ενίσχυση των αστικών συγ-
κοινωνιών, µε την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη να είναι από τις ελά-
χιστες πόλεις στον κόσµο που αύξησαν τους στόλους των
λεωφορείων µέσα στην πανδηµία. 

Σε όσο χρόνο έχω στη διάθεσή µου, εάν µπορώ, θα αναφερθώ
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λίγο πιο αναλυτικά στο έργο που υλοποιούµε. 
Στον τοµέα των υποδοµών, λοιπόν, θέσαµε ένα ξεκάθαρο νο-

µικό πλαίσιο. Κάναµε πράξη αυτό που, δυστυχώς, η προηγού-
µενη κυβέρνηση δεν µπορούσε. Αναθεωρήσαµε ένα προβλη-
µατικό θεσµικό πλαίσιο, το 4412, το οποίο στην ουσία βοήθησε
όχι µόνο εµάς ως Κυβέρνηση, αλλά και τις περιφέρειες και τους
δήµους, ώστε να ξεµπλοκάρουν πολλά έργα. Καθιερώσαµε τα
ΣΔΙΤ, δηλαδή, τις συµπράξεις µε τον ιδιωτικό τοµέα και οικοδο-
µήσαµε ένα πρωτόγνωρο πρόγραµµα έργων. 

Ποτέ στο παρελθόν δεν έχουµε δει να γίνονται τόσα πολλά
έργα όσα αυτά που έχουν εκκινήσει και αυτά που θα εκκινήσουν.
Θα σας πω απλώς ότι τους σηµερινούς ρυθµούς, δηλαδή, τη δη-
µοπράτηση έργων 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσα σε τρία χρό-
νια, δεν τους έφτασε η χώρα µας ούτε στην περίοδο των
Ολυµπιακών Αγώνων. 

Σε αυτό το πρόγραµµα έργων περιλαµβάνονται τρεις κατηγο-
ρίες.

Πρώτα είναι τα εµβληµατικά έργα που είχαν µπλοκάρει και θα
σας πω γρήγορα: Το Πάτρα-Πύργος, το Άκτιο-Αµβρακία, ο Ε65,
το αεροδρόµιο στο Καστέλι, η γραµµή 4 του µετρό της Αθήνας,
η επέκταση της γραµµής 3 προς Πειραιά που ολοκληρώθηκε και
βέβαια, το µετρό της Θεσσαλονίκης. Όλα αυτά είναι έργα που
είχαν ξεκινήσει, αλλά είχαν µπλοκαριστεί την περίοδο του
«Πρώτη φορά Αριστερά».

Έχουµε, επίσης, µiα σειρά από έργα που τα βρήκαµε ως απλά
σχέδια επί χάρτου και προχωρήσαµε µε ταχύτητα στην ωρίµανση
τους. Το πιο χαρακτηριστικό είναι ο ΒΟΑΚ που έχουµε ήδη ερ-
γοτάξια στο Νεάπολη-Άγιος Νικόλαος. Η επέκταση της λεωφό-
ρου Κύµης, η παράκαµψη Χαλκίδας-Ψαχνών, το
Δράµα-Αµφίπολη και τόσα άλλα. Και βέβαια, σχεδιάσαµε και βά-
λαµε εµπρός ένα εµβληµατικό έργο για τη συµπρωτεύουσα, το
Flyover της Θεσσαλονίκης, για το οποίο µάλιστα θα υπογρά-
ψουµε τη σύµβαση µαζί µε τον Πρωθυπουργό αυτή τη Δευτέρα. 

Έχουµε ακόµα υδροδοτικά, αρδευτικά, εγγειοβελτιωτικά, και
αντιπληµµυρικά έργα. Για αυτά τα πράσινα έργα εκµεταλλευτή-
καµε το RRF, το Ταµείο Ανάκαµψης που είναι ένα σχέδιο Μάρσαλ
αυτή τη στιγµή για την ελληνική οικονοµία. Και βέβαια, είναι και
η µεγάλη επένδυση ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ που πραγ-
µατοποιούµε στον σιδηρόδροµο. Και αυτά τα έργα, επίσης, θα
τα συµβασιοποιήσουµε µέσα στο 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, εάν µπορώ να έχω την ανοχή σας για δύο
λεπτά, θα πάµε πολύ γρήγορα και στον τοµέα των µεταφορών.

Η αλήθεια είναι πως παραλάβαµε τις µεταφορές µε πάρα
πολλά προβλήµατα και σε πλήρη απαξίωση. Θα σας µιλήσω και
εδώ µε νούµερα. Στην Αθήνα παραλάβαµε οκτακόσια πενήντα
οχήµατα. Σήµερα έχουµε χίλια τριακόσια δέκα οχήµατα µε συµ-
πράξεις και συνεργασίες µε τον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς, όµως, να
θέσουµε σε κίνδυνο τον δηµόσιο χαρακτήρα των αστικών συγ-
κοινωνιών. Στην Αθήνα µόνο έχουµε αυξήσει τα λεωφορεία κατά
55%. Στη Θεσσαλονίκη παραλάβαµε διακόσια τριάντα πέντε λε-
ωφορεία και σήµερα έχουµε τετρακόσια εξήντα, δηλαδή, µια αύ-
ξηση σχεδόν 100%. 

Επίσης, αυξήσαµε µε ανάταξη τους διαθέσιµους συρµούς του
µετρό κατά 20% και µειώσαµε τις χρονοαποστάσεις. Πριν από
λίγες ηµέρες υπογράψαµε την ανάταξη δεκατεσσάρων συρµών
της Γραµµής 1, όπου αυτοί οι συρµοί ήταν σε κυκλοφορία από
το 1983. Σπάµε, λοιπόν, έναν φαύλο κύκλο υποεπενδύσης στις
αστικές συγκοινωνίες. Ξεκινήσαµε τη Γραµµή 4 και, όπου και να
πάτε στην Αθήνα πλέον, θα δείτε εργοτάξια. Ενισχύσαµε το τραµ
µε είκοσι πέντε νέους συρµούς. Επίσης, ολοκληρώνουµε τις δια-
δικασίες και τους επόµενους µήνες θα ξεκινήσουν να έρχονται
και τα εξακόσια πενήντα νέα πράσινα λεωφορεία, τόσο στην
Αθήνα, όσο και στη Θεσσαλονίκη. 

Και το πιο σηµαντικό από όλα είναι ότι δηµιουργήσαµε στις
αστικές συγκοινωνίες χίλιες τριακόσιες ογδόντα εννέα θέσεις ερ-
γασίας σε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς. Η δήθεν φιλελεύ-
θερη Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έκανε κάτι που εσείς
ποτέ δεν καταφέρατε στις αστικές συγκοινωνίες, έκλεισε τα ζη-
τήµατα των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Για πρώτη φορά

εδώ και χρόνια έχουµε εργασιακή ειρήνη. 
Το ίδιο συµβαίνει και στην ΥΠΑ και στην ΑΠΑ. Δείτε µε ποιον

υποδειγµατικό τρόπο λειτούργησαν τα ελληνικά αεροδρόµια την
περίοδο του καλοκαιριού, όταν στην Ευρώπη πραγµατικά βλέ-
παµε σκηνές που δεν τιµούν την Ευρώπη. Εδώ, λοιπόν, καταφέ-
ραµε µε τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας να βρούµε λύσεις
και τελικά, να κυλήσει ήρεµα η τουριστική περίοδος.

Κύριε Πρόεδρε, η αλήθεια είναι ότι κάθε χρόνο σε αυτή την
οµιλία µου για τον προϋπολογισµό, ποτέ δεν έχω καταφέρει να
καλύψω όλο το εύρος της δράσης του Υπουργείου. 

Αυτή είναι επιγραµµατικά η σοβαρή δουλειά που έχει γίνει όλα
αυτά τα τρεισήµισι χρόνια στο Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών. Αυτό είναι το έργο που παράγουµε στην Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη και έτσι είµαστε αποφασισµένοι να συνεχίσουµε και το
2023 και τα επόµενα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλά
Χριστούγεννα!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει, ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός.
Ορίστε κύριε Ψυχογιέ, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινήσω

από την οµιλία του αγαπητού κυρίου Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών, του κ. Καραµανλή που άκουσα νωρίτερα. 

Θα νόµιζε κάποιος ότι κάποιοι έχουν προσγειωθεί στη χώρα
το 2019 και ότι δεν θυµούνται τι έγινε τα προηγούµενα χρόνια,
όταν η αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν το «Γερούν,
γερά» στις µάχες που έδινε ΣΥΡΙΖΑ στην Ευρώπη, όταν ο κ. Μη-
τσοτάκης από τη στιγµή που ανέλαβε την προεδρία της Νέας Δη-
µοκρατίας ζητούσε εκλογές, όταν γινόταν µικροπολιτική αγκαλιά
µε την Ακροδεξιά στη Συµφωνία των Πρεσπών που τώρα τηρείτε
και τιµάτε ή όταν στο προσφυγικό που αναφέρατε, δηλητηριά-
ζατε την κοινωνία όταν υπήρχε µiα τεράστια έκρηξη στα νησιά
και έπρεπε να φέρουµε κόσµο στην ενδοχώρα για να αναπνεύ-
σουν όλοι.

Δεν ξεχνάµε, λοιπόν, τι έγινε ούτε ξεχνάµε τις υποδοµές στην
Κορινθία τα τελευταία τέσσερα χρόνια της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε πολλά αντιπληµµυρικά, πολλά σιδηροδροµικά, οδικά
έργα, ακόµα και αρδευτικά έργα, που ολοκληρώθηκαν µε τη συµ-
βολή του τότε Υπουργείου Υποδοµών και βελτίωσαν πάρα πολύ
την ποιότητα ζωής και την ασφάλεια των κατοίκων.

Να έρθω, όµως, στον προϋπολογισµό που όλα συνδέονται. Το
κείµενο του προϋπολογισµού έχει τα πάντα µέσα και όλα συνδέ-
ονται. Κλείνει, λοιπόν, το 2022 µε µια βαθιά κρίση δηµοκρατίας
που έρχεται να κάτσει επάνω στην πραγµατική οικονοµική κρίση
που βιώνει η ελληνική κοινωνία, είτε το αποδέχεστε είτε όχι, µε
ένα σκάνδαλο παρακολουθήσεων, το οποίο δηλητηριάζει την πο-
λιτική ζωή, προχωρά σε υποκλοπές πολιτικών αντιπάλων, Υπουρ-
γών, Αρχηγών Ενόπλων Δυνάµεων, δηµοσιογράφων. 

Και ο Πρωθυπουργός, ο οποίος -κατά τα άλλα είναι κατόπιν
εντολής του όλα αυτά τα οποία γίνονται και θέλετε να διαφηµί-
σετε- εδώ δεν έχει καµµία ευθύνη από τις τεράστιες  ευθύνες
που έχει ο ίδιος αναλάβει. Και η Κυβέρνηση δεν παραιτείται,
όπως θα γινόταν σε κάθε άλλη ευρωπαϊκή δηµοκρατική χώρα,
σύγχρονη δηµοκρατία. Για πολύ µικρότερα ζητήµατα έχουν πα-
ραιτηθεί Υπουργοί και κυβερνήσεις σε ευρωπαϊκές χώρες.

Η πραγµατική οικονοµία είναι σε ένα οριακό επίπεδο και πιο
πέρα από αυτό. Ακρίβεια στην ενέργεια, στα είδη πρώτης ανάγ-
κης, διαλυµένη αγοραστική δύναµη των πολιτών, µε νοικοκυριά
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που έχουν 750 ευρώ εισόδηµα και µισθό να έχουν χάσει το 40%
της αγοραστικής δύναµης. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό; Είναι
στα όρια της εξαθλίωσης. Το καλάθι του νοικοκυριού, που θα
συγκρατούσε τις τιµές, στην ουσία απέτυχε παταγωδώς. Και αντί
να κάνετε το ΦΠΑ στο 6% που λέµε εµείς και είναι οριζόντιο, έρ-
χεστε και πριµοδοτείτε τα σουπερµάρκετ, τα οποία έχουν αυξη-
µένα έσοδα παρά τη µειωµένη κατανάλωση, µε δύο στους τρεις
να µειώνουν τα τρόφιµα, µε την Ελλάδα πρώτη στην τιµή της βεν-
ζίνης εδώ και τέσσερις εβδοµάδες. Αυτοκίνητα, όµως, έχουν οι
πλούσιοι, όχι οι φτωχοί. Τι άλλο θα ακούσουµε;

Στη χονδρική τιµή του ρεύµατος είµαστε πρώτοι. Η Ισπανία και
η Πορτογαλία, οι άλλες χώρες που βάλανε πλαφόν ή αυτά που
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εκτός πραγµατικότητας, γίνονται όµως
αλλού, αλλά όχι εδώ. Και δεν γίνονται, διότι είµαστε πρώτοι και
στην προ φόρων και επιδοτήσεων τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας
όπου οι εταιρείες χρέωναν -και το ξέρουµε και το ξέρετε- ό,τι
τιµές επέλεγαν και τις επιβάρυναν στους µικροµεσαίους επιχει-
ρηµατίες, στους φούρνους, στο λιανικό εµπόριο, στην εστίαση
που τώρα είναι στο όριο να κλείσουν, αν δεν έχουν κλείσει στις
γειτονιές που ξέρουµε και φαντάζοµαι ξέρετε ή µπορεί και να
µην ξέρετε. 

Ακόµα και σε χώρες, οι οποίες εφάρµοσαν σκληρές πολιτικές
το προηγούµενο διάστηµα η κατάσταση στην Ελλάδα είναι
σαφώς χειρότερη. Ακούµε µία αφήγηση για την ευηµερία των
αριθµών, κάτι το οποίο θυµίζει εφιαλτικά το 2012 - 2014, όταν
ευηµερούσαν οι αριθµοί και έξω σοβούσε η ανθρωπιστική κρίση.
Ο εισηγητής σας είχε το θράσος να πει ότι τάχα υπήρχε ανθρω-
πιστική κρίση το 2014, όταν αναλάβαµε εµείς µiα χώρα χρεοκο-
πηµένη, µiα κοινωνία γονατισµένη και µάλιστα µiα «οργουελιανή»
πραγµατικότητα, η οποία αλλιώς είναι και αλλιώς την παρουσιά-
ζετε µε µνηµόνια, χωρίς µνηµόνια στην ουσία, αφού ο ΣΥΡΙΖΑ
την έβγαλε τη χώρα από αυτά. 

Τα χρέη των πολιτών αυξάνονται δραµατικά σε όλα τα επίπεδα
στην εφορία, στα ταµεία, στα κόκκινα δάνεια του κ. Πάτση, στα
καταστήµατα που στην επαρχία κλείνουν το ένα µετά το άλλο,
εργαζόµενοι στον δρόµο, οι τοπικές κοινωνίες χωρίς προστασία
και µε χρέη, τα οποία αντί να κάνετε εκατόν είκοσι δόσεις και να
διαγράψετε µέρος των οφειλών των κρίσεων, αλλά και της παν-
δηµίας, όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019 και ανάπνευσε η κοινωνία,
στην ουσία εµπαίζετε τους πολίτες µε διαγραφές του 0,58% των
εισφορών της τελευταίας δεκαετίας, αλλά και µε είκοσι τέσσερις
δόσεις. 

Η αύξηση των συντάξεων, που τόσο διαφηµίζετε, ήταν νοµο-
θετηµένη από το 2017. Η δέκατη τρίτη σύνταξη καταργήθηκε
από εσάς. Τα αναδροµικά τα δώσατε κουτσουρεµένα. Οι ανισό-
τητες αυξάνονται, ενώ µειώθηκαν επί της εποχής µας και επί των
ηµερών µας µε πολύ δύσκολες µάχες και όχι µέχρι εκεί που θέ-
λαµε να φτάσουµε, όµως στάθηκε η κοινωνία όρθια µε αναδια-
νοµή πλούτου προς τα πάνω τεράστια. Τα 56 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που λέτε, πήγαν ελάχιστα στους πολλούς και πάρα πολλά
στους λίγους και ισχυρούς. Περικοπή επιδοµάτων ακόµη και των
πιο φτωχών του ΚΕΑ και του κοινωνικού οικιακού τιµολογίου
λόγω αύξηση των αντικειµενικών αξιών. Ασφαλιστικές εισφορές
αυξηµένες για δικηγόρους, αγρότες, ελεύθερους επαγγελµατίες
και µικροµεσαίους όταν καθοριστικά είχαν µειωθεί επί ΣΥΡΙΖΑ.
Και το ξέρουν όλοι και το παραδέχονται όλοι αυτό.

Το σύνθηµά σας, όµως, προεκλογικά το 2019 ήταν η ασφά-
λεια, η κοινωνική ασφάλεια, το social security, που θα λέγατε και
εσείς οι δήθεν άριστοι. Αυτό ήταν το σύνθηµα, λοιπόν. 

Το σύνθηµα, όµως, αυτό δεν εκπληρώνεται µε νοσοκοµεία στα
οποία αντί να µπαίνουν οι ανασφάλιστοι, όπως το 2016, πληρώ-
νουν οι ασφαλισµένοι, µε πλειστηριασµούς 50.000 ευρώ, µε καµ-
µία προστασία της πρώτης κατοικίας, µε παιδικούς σταθµούς οι
οποίοι έχουν χιλιάδες λιγότερα παιδιά και αυτά που πάνε δεν
έχουν πληρωθεί τα vouchers, µε σχολεία τα οποία καταρρέουν
οι υποδοµές τους, πανεπιστήµια όπου τα παιδιά πέφτουν από τις
αίθουσες. 

Και άκουσα νωρίτερα για την πολιτική στα πανεπιστήµια. Πού
είναι η χρηµατοδότηση για την έρευνα και τη φοιτητική µέριµνα;
Μειωµένη είναι. 

Αλλά και µε εκπαιδευτικούς που πάνω από διακόσιοι δεν ανέ-

λαβαν υπηρεσία, διότι δεν βρήκαν ενοίκιο να πληρώσουν, δεν
µπορούσαν να καλύψουν τα έξοδα του ενοικίου στις περιοχές
που διορίστηκαν. Με αγροτική παραγωγή, η οποία είναι στα όρια
της επιβίωσης δίνουν όσο - όσο και πληρώνονται όποτε θέλουν
τα µεγάλα σουπερµάρκετ και οι µεσάζοντες. Με αστυνοµική βία
και αυθαιρεσία και καταστολή, η οποία δεν είναι πλέον µεµονω-
µένο φαινόµενο, πάει να γίνει κανόνας χωρίς αυτό να σηµαίνει
ότι όλοι οι αστυνοµικοί είναι το ίδιο. Υπάρχουν και σοβαροί δη-
µοκρατικοί αστυνοµικοί, όµως, γιατί δεν συνεχίζετε τον µηχανι-
σµό τον οποίο εµείς εισαγάγαµε για την παρακολούθηση
περιστατικών αυθαιρεσίας και τη στιγµή που εγκληµατικότητα
διογκώνεται; Μέρα µεσηµέρι έχουµε µαφιόζικες επιθέσεις και οι
αστυνοµικοί στα αστυνοµικά τµήµατα είναι ακόµα λιγότεροι και
στην περιοχή µου την Κορινθία.

Έλλειψη φαρµάκων στα φαρµακεία. Καµµία προστασία στα
εργασιακά, έχουν ξηλωθεί εντελώς. Διακοπές ρεύµατος. Αύξηση
της παιδικής φτώχειας και ένας κινούµενος κοινωνικός αυτοµα-
τισµός που καλλιεργείται απέναντι στους πιο ευάλωτους και απέ-
ναντι σε αυτούς που είναι αόρατοι ακόµα και τους νέους που
διεκδικούν.

Το ίδιο και στο προσφυγικό - µεταναστευτικό όπου κλείνετε
προγράµµατα που ήταν πάρα πολύ σηµαντικά για τους πρόσφυ-
γες, µετανάστες και τις τοπικές κοινωνίες, αλλά και τη χώρα.

Υιοθετείτε ένα δόγµα που τα κέντρα κράτησης έχουν πολλα-
πλασιάσει τους κρατούµενους όπως και στην Κορινθία και η φύ-
λαξη των συνόρων –η οποία έτσι κι αλλιώς είναι δικαίωµα και
υποχρέωση της χώρας- πρέπει να φτάνει µέχρι του σηµείου που
είναι το Διεθνές Δίκαιο και για την προστασία της ανθρώπινης
ζωής και για το συµφέρον µας, ότι είναι όπλο το Διεθνές Δίκαιο
απέναντι σε διεκδικήσεις άλλων και παραβιάσεις, αλλά και γιατί
πρέπει να γίνει ανεξάρτητο παρατηρητήριο για τις καταγγελίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Ψυχογιέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αµέσως ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µισό λεπτό. 

Χορήγηση ιθαγένειας µε κατάργηση των ταξικών κριτηρίων,
τα οποία έχετε βάλει για χιλιάδες ανθρώπους που ζουν στη
χώρα, τακτοποίηση των διαδικασιών για άδειες διαµονής και
όλος αυτός προϋπολογισµός που µας φέρατε µε τα εκατοµµύρια
ευρώ της συµφωνίας-πλαίσιο και των αναθέσεων κάνουν out-
sourcing όλες τις υπηρεσίες του Υπουργείου και καταργούν προ-
γράµµατα της κοινωφελούς εργασίας του «PHILOS» του
«HELIOS» και πολλών άλλων. 

Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι για την πλειοψη-
φία της κοινωνίας γιγαντώνεται ένα αίσθηµα αδικίας και αυτός
θα είναι τελευταίος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής σας, γιατί
µετά την ύβρη –η οποία είναι η προσβολή των άλλων και των
νόµων της πολιτείας- έρχεται η άτις, η νέµεσις και η τίσις, δη-
λαδή η πτώση και αυτό είναι για να αναπνεύσει η κοινωνία γιατί
το µέλλον και οι σύγχρονες ανάγκες προέρχονται από την Αρι-
στερά και τις προοδευτικές δυνάµεις και γιατί εµείς έχουµε το
σχέδιο και είµαστε έτοιµοι να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα
των πολιτών πρακτικά µε ριζοσπαστικές και εφαρµόσιµες θέσεις.

Αυτό να το ξέρουν οι πολίτες γιατί δεν είναι όλοι ίδιοι. Δεν είναι
όλοι ίδιοι. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην οδηγήσουµε τη χώρα
σε έναν εναλλακτικό δρόµο, γιατί αυτή η κοινωνία που έχει πε-
ράσει τόσα αξίζει πολύ καλύτερα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος Λαµπρούλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ένας ακόµα βαθύτατα αντιλαϊκός, ταξικός προϋπολογισµός,
σε συνέχεια των προηγούµενων προϋπολογισµών όλων των κυ-
βερνήσεων, που όντως -όπως έχει δηλώσει και ο κ. Σταϊκούρας-
πέραν της συνέχειας επιδεικνύει και συνέπεια ως προς το σε ποι-
ους, όµως, απευθύνεται και µε ποιους τρόπους και στόχους. 
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Από τη µία, λοιπόν, απευθύνεται στο µεγάλο κεφάλαιο λέγον-
τάς του πως θα συνεχίσει να του εξασφαλίζει τον αναγκαίο δη-
µοσιονοµικό χώρο, δηλαδή ζεστό χρήµα, κίνητρα και άλλα, ώστε
να υποστηριχθούν οι επενδύσεις και η κερδοφορία του και, από
την άλλη, απευθύνεται εξίσου µε συνέπεια στην πλειοψηφία του
λαού, στα λαϊκά στρώµατα, στους εργαζόµενους, στους ανέρ-
γους, στους βιοπαλαιστές αγρότες, στην πλειοψηφία των µικρών
επιχειρήσεων και ειδικά στους αυτοαπασχολούµενους, αλλά και
στους συνταξιούχους, στη νεολαία, που η θέση τους έχει επιδει-
νωθεί δραµατικά εξαιτίας της πολύχρονης καπιταλιστικής οικο-
νοµικής κρίσης, της εγκληµατικής πολιτικής διαχείρισης της
πανδηµίας και που τώρα βρίσκονται αντιµέτωποι µε τα απανωτά
κύµατα ακρίβειας, το ρεύµα, τα καύσιµα, στα είδη λαϊκής κατα-
νάλωσης, τα χρέη και τους πλειστηριασµούς και τι τους λέτε;
Βάλτε πλάτη. Γίνετε συµµέτοχοι στη στήριξη της κερδοφορίας
των µονοπωλιακών οµίλων και ίσως πάρετε και κανένα ψίχουλα
από το µεγάλο φαγοπότι των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Έτσι, λοιπόν, για µία ακόµα χρονιά τα λαϊκά στρώµατα θα κλη-
θούν να σηκώσουν πολύ µεγάλα βάρη, µε περαιτέρω επιδείνωση
της θέσης τους στο όνοµα της δηµοσιονοµικής ισορροπίας και
της επίτευξης πρωτογενών πλεονασµάτων, όπως και στο παρελ-
θόν, προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι επιδιώξεις της αστικής
τάξης για την καπιταλιστική ανάπτυξη. 

Να, λοιπόν, πώς εξηγείται, για παράδειγµα, το πάγωµα των δα-
πανών για την υγεία, την παιδεία, το πάγωµα των µισθών στο δη-
µόσιο, η µείωση των δαπανών για οικογενειακά επιδόµατα, τα
επιδόµατα ΑΜΕΑ, το επίδοµα για το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα και οµοίως και η δηµόσια ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
του λαού, που όχι µόνο δεν θα βελτιωθεί αλλά ως τάση θα συνε-
χίζει να επιδεινώνεται, ενώ οι εργασιακές σχέσεις, οι συνθήκες
δουλείας, αµοιβές κ.λπ., για τους εργαζόµενους στις µονάδες
υγείας επίσης θα βρίσκονται σε µεγαλύτερη διάσταση, σε σχέση
µε τις ανάγκες τους.

Και αυτό συµβαίνει, διότι διαχρονικά η ασκούµενη πολιτική
όλων σας είχε και έχει ως στόχο την προσαρµογή του συστήµα-
τος υγείας στα κριτήρια της γενικότερης ανάπτυξης της καπιτα-
λιστικής οικονοµίας, που σηµαίνει πως οι λαϊκές κοινωνικές
ανάγκες στην υγεία-πρόνοια θεωρούνται κόστος για το κεφάλαιο
και το αστικό κράτος που το υπηρετεί και πρέπει συνεχώς να
συµπιέζεται, ενώ συγχρόνως να επιταχύνεται η εφαρµογή της
πολιτικής εµπορευµατοποίησης-ιδιωτικοποίησης της λειτουργίας
των δήµων του δηµόσιου συστήµατος υγείας.

Ακριβώς αυτή την πολιτική όλες οι κυβερνήσεις προσπαθείτε
να την παρουσιάζετε ως τη µόνη λύση µπροστά στα αδιέξοδα που
αντιµετωπίζουν ασθενείς και υγειονοµικοί και στην εφαρµογή ακρι-
βώς αυτής της πολιτικής οφείλεται στην ουσία η µείωση δαπανών,
αν συγκρίνουµε µαζί µε τις αυξηµένες ανάγκες των δηµόσιων µο-
νάδων υγείας –νοσοκοµεία, πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας- και το
γεγονός ότι τα προηγούµενα έσοδα δεν ανταποκρίνονταν στις
ανάγκες τους, ενώ συγχρόνως επιβεβαιώνεται πως η λειτουργία
των δηµόσιων δοµών υγείας εξαρτάται πλέον κατά µεγάλο µέρος
από την αυτοχρηµατοδότησή τους, δηλαδή την πώληση των ερ-
γασιών τους είτε µε απευθείας πληρωµές από τους ασθενείς πε-
λάτες είτε µέσω των ασφαλιστικών ταµείων. 

Συγχρόνως, καλά κρατεί η αποψίλωση των δηµόσιων µονάδων
σε προσωπικό όλων των κλάδων και ειδικοτήτων, γεγονός που
αποτελεί τον κυριότερο παράγοντα εξώθησης και εξαναγκασµού
των ασθενών να απευθύνονται στον ιδιωτικό τοµέα ή στο ιδιωτικό
έργο των δηµόσιων δοµών, µε βάση εξάλλου και το νέο νόµο-
έκτρωµα που ψηφίσατε πρόσφατα. 

Έτσι, ενδεικτικά, οι απώλειες του προσωπικού λόγω αποχω-
ρήσεων και συνταξιοδοτήσεων για την τριετία 2021 - 2022 και η
πρόβλεψη του 2023 θα φτάσει µόνο να καλύπτει το 47% των απο-
χωρήσεων-συνταξιοδοτήσεων. Γι’ αυτό, λοιπόν, επαίρεται το
Υπουργείο Υγείας, η Κυβέρνηση, ότι ενισχύει το ΕΣΥ, το σύστηµα
το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Δεύτερον, σε αυτή ακριβώς την πολιτική οφείλεται που το
φάρµακο-εµπόρευµα έχει γίνει φαρµάκι για τα λαϊκά στρώµατα,
αφού την περίοδο 2012 - 2020 η συµµετοχή των ασθενών εκτο-
ξεύθηκε κατά 53,6%, ενώ µόνο για το 2020 για αποζηµιούµενα
φάρµακα, για τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα, για τα φάρ-

µακα της αρνητικής λίστας αλλά και για τα αποζηµιούµενα που
δεν συνταγογραφήθηκαν γιατί οι άρρωστοι ή δεν µπορούσαν να
πάνε ή δεν µπορούσαν να πληρώσουν για να πάνε στο γιατρό,
πλήρωσαν οι ασθενείς-ο λαός 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Μάλιστα, τώρα η αγορά –που όλοι σας οµνύετε- κάνει και πάλι
το θαύµα της, εξαφανίζοντας τα φάρµακα που έχει ανάγκη ο
λαός, προς χάριν αναζήτησης του µέγιστου κέρδους για τους
φαρµακοβιοµήχανους και τους φαρµακέµπορους, γεγονός που
δεν οφείλεται σε κάποιες στρεβλώσεις αλλά στην κανονικότητα
της καπιταλιστικής αγοράς και του κριτηρίου του µεγαλύτερου
κέρδους. 

Να, λοιπόν, πώς πληρώνει ο λαός το περιβόητο εξαγωγικό
προφίλ της καπιταλιστικής οικονοµίας που υπηρετείτε και µάλι-
στα στην ουσία έρχεστε και του βάζετε –από τους οµίλους πα-
ραγωγής και εµπορίας αλλά και εσείς- το εξής εκβιαστικό
δίληµµα: Είτε θα γίνει πιο ακριβό το φάρµακο για το λαό είτε στο
πλαίσιο της ελευθερίας της αγοράς θα τα αποσύρουµε, θα τα
εξάγουµε, αφήνοντας όµως ξεκρέµαστους χιλιάδες ασθενείς και
υγειονοµικούς.

Και απέναντι σε αυτή την επικίνδυνη κατάσταση που διαµορ-
φώνεται για τον λαό, απαιτείται εδώ και τώρα εξασφάλιση της
επάρκειας µε ευθύνη της Κυβέρνησης όλων των φαρµάκων. Δεν
χωράει συζήτηση! Απαγόρευση διά παντός των παράλληλων
εξαγωγών. Μέτρα ώστε κάθε φάρµακο που εισάγεται να πηγαίνει
στον ασθενή που το έχει ανάγκη και φυσικά απολύτως δωρεάν.
Ιδού η Ρόδος, λοιπόν. 

Ακριβώς σε αυτή την πολιτική οφείλεται ότι η κρατική χρηµα-
τοδότηση στον ΕΟΠΥΥ έχει πλέον µηδενιστεί. Μόνο 100 εκατοµ-
µύρια έχουν µείνει για τους ανασφάλιστους που δεν φτάνουν
ούτε για να εµβολιαστούν, αποτυπώνοντας τη διαχρονική και εξ
ολοκλήρου µετατόπιση των αναγκών υγείας του λαού µε τις πλη-
ρωµές των ασφαλιστικών εισφορών και στο όριο που αυτές του
επιτρέπουν.

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο γίνονται περικοπές στον κανο-
νισµό παροχών του ΕΟΠΥΥ –φυσιοθεραπείες, αναλώσιµα, υγει-
ονοµικό υλικό και άλλα- επιβολή ποσοστού συµµετοχής 10% στις
φυσικοθεραπείες για παράδειγµα, συµµετοχή στη φαρµακευτική
δαπάνη από το 25% έως το 80% µε τα γνωστά κόλπα του διαχω-
ρισµού ασφαλιστικής από τη λιανική τιµή, το 1 ευρώ ανά συν-
ταγή, τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα. Και την ίδια ώρα τα
δωράκια προς τους φαρµακοβιοµήχανους κατά 149 εκατοµµύρια
–που όλοι σας συνεχίσατε, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, µε πρό-
σχηµα την έρευνα, την ανάπτυξη, από την αφαίρεση του claw-
back δηλαδή- καλά κρατούν. 

Αλήθεια, η χασούρα αυτή του ΕΟΠΥΥ από πού θα αντισταθµί-
ζεται; Μα από τα έσοδα των ασφαλιστικών εισφορών, δηλαδή
από τους εργαζόµενους, που σηµαίνει ότι ήδη χρηµατοδοτούν
όχι µόνο τις δαπάνες υγεία, αλλά και τα κίνητρα στους φαρµα-
κοβιοµήχανους. Εδώ ταιριάζει η φράση «µε ξένα κόλλυβα». 

Όµως, την ίδια ώρα η κάλυψη της οδοντιατρικής φροντίδας
βγάζει µάτι, αφού οι δαπάνες αφορούν, στην ουσία, εξ ολοκλή-
ρου άµεσες πληρωµές, µε το κράτος και τα ταµεία να έχουν απο-
συρθεί δείχνοντας ότι η στοµατική υγεία στον 21ο αιώνα
θεωρείται πολυτέλεια και σχεδόν αποκλειστικά ατοµική ευθύνη
των λαϊκών οικογενειών, γεγονός που έχει οδηγήσει στην εγκα-
τάλειψη των οδοντιατρικών εργασιών µε τα όποια αρνητικά απο-
τελέσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλιστα, αντί το κράτος να χρηµατοδοτήσει τη σηµαντική

προληπτική εξέταση του γενετικά κληρονοµούµενου γυναικείου
καρκίνου ώστε να διενεργείται και να παρέχεται δωρεάν, έρχεστε
και εγκρίνετε τη συνταγογράφηση της εξέτασης στον ιδιωτικό
τοµέα και µάλιστα µε συµµετοχή της ενδιαφερόµενης εν προκει-
µένω κατά 10,25%, άλλα 71 ευρώ από την τσέπη του λαού. 

Στην ουσία, αυτό που αποτυπώνεται και στον κρατικό προϋπο-
λογισµό του 2023 είναι όχι µόνο η συνέχιση αλλά και η περαιτέρω
επιδείνωση των όρων περίθαλψης του λαού και όχι η βελτίωσή
τους, αφού µε την ίδια συνταγή, µε το ίδιο πρωτόκολλο που δια-
µορφώσατε όλοι σας -Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ- αυτό
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το άθλιο σύστηµα υγείας, δεν µπορούν να δοθούν λύσεις προς
όφελος των ασθενών και των υγειονοµικών. 

Λύση αποτελεί η ανάπτυξη ενός αποκλειστικά κρατικού συστή-
µατος υγείας µε κριτήριο την πλήρη και απολύτως δωρεάν πρό-
ληψη, περίθαλψη, αποκατάσταση, που προϋποθέτει όµως µία
σχεδιασµένη ανάπτυξη της οικονοµίας που θα καθορίζεται και θα
ελέγχεται από τη λαϊκή εργατική εξουσία. Σε αυτόν τον στόχο
χρειάζεται να κατευθύνεται η ανάγκη οργάνωσης της λαϊκής
πάλης και των υγειονοµικών για µόνιµες προσλήψεις, για αυξήσεις
στους µισθούς, για κατάργηση των πληρωµών στην ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη, για αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης
στην υγεία, για κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δράσης. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση το ΚΚΕ ήταν είναι και θα είναι
δίπλα στον λαό, στους εργαζόµενους, ενώ η ενίσχυσή του είναι
βασική προϋπόθεση για πιο αποτελεσµατικούς αγώνες και πε-
ραιτέρω κατακτήσεις για τον λαό µας, που είναι καιρός να το
πάρει αλλιώς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος Μαρκόπου-
λος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, άκουσα εχθές τις δηλώσεις του κ. Τζανακόπουλου που
µίλησε προσβλητικά για τους συναδέλφους µου –και αυτό, φυ-
σικά, δεν το δεχόµαστε και του το επιστρέφουµε- για προκάτ οµι-
λίες σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό.

Καλύτερα προκάτ, γιατί εµείς έχουµε έργο να παρουσιάσουµε
και οι αριθµοί είναι ξεροκέφαλοι όπως και τα γεγονότα, παρά
πλακάτ διαµαρτυρίας από τους πωλητές µιζέριας, γιατί αυτό
είστε. Αυτό έχετε καταντήσει, πωλητές µιζέριας, χωρίς ούτε µία
πρόταση, χωρίς κανένα σχέδιο, χωρίς καµµία κατεύθυνση σε ό,τι
αφορά την πορεία της ελληνικής οικονοµίας. 

Και για να εξηγούµαστε, για να κάνουµε καθαρές εξηγήσεις,
από αυτό εδώ το Βήµα ο Πρωθυπουργός όχι µία, όχι δύο αλλά
τρεις φορές έχει προκαλέσει τον Αρχηγό σας να καταθέσει, εάν
θέλει, πρόταση µοµφής για να διαπιστώσουµε -γνωρίζετε το
θέµα των επισυνδέσεων- αν υπάρχει κυβερνητική ενότητα. Τον
έχει προκαλέσει. 

Μη γελιόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι! Ο ΣΥΡΙΖΑ, στοχευµένα
από το 2012 –αυτός είναι ο µεγάλος του καηµός- επιθυµεί και
επιδιώκει τη διάσπαση της ενότητας της µεγάλης αστικής µεταρ-
ρυθµιστικής παράταξης, της Νέας Δηµοκρατίας. Το προσπάθησε
αποτυχηµένα µε το κόµµα το οποίο κατέληξε κοµµατίδιο του κ.
Πάνου Καµµένου. Ο κ. Καµµένος τώρα έχει άλλα ενδιαφέροντα
δεν βρίσκεται ανάµεσά µας. Το προσπάθησε µε την υπόθεση της
«NOVARTIS», εργαλειοποιώντας µια υπόθεση κατά δέκα πολιτι-
κών του αντιπάλων. Και δεν ήταν µόνο από το δικό µας κόµµα
ήταν και από άλλα κόµµατα. Δεν το πέτυχε.

Ο δε κ. Παπαγγελόπουλος πού βρίσκεται σήµερα; Ερώτηση,
κουίζ. Πού βρίσκεται; Θα σας απαντήσω. Βρίσκεται στο ειδικό
δικαστήριο. Δεν θα σταθώ σε κάτι γραφικές φιγούρες πρώην νε-
οδηµοκρατών που τον καηµό τους αντί να τον πνίγουν κάπου
αλλού, πηγαίνουν και τον πνίγουν σε διάφορες µυστικές συναν-
τήσεις για να δούµε πώς θα προσπαθήσουν να βοηθήσουν εσάς
να επανέλθετε στην εξουσία, γιατί τάχα κόπτονται για το µέλλον
της ελληνικής Δεξιάς και της κεντροδεξιάς ούτε σε κάποιες εφη-
µερίδες που οµνύουν στη Δεξιά και έχουν γίνει τα γιουσουφάκια
του κ. Τσίπρα. 

Τελευταία προσπάθεια, λοιπόν, είναι οι επισυνδέσεις. Καλούσε
από δω από αυτό το Βήµα ο κ. Τσίπρας, πρόσωπα που δήθεν θί-
γονται από αυτό το θέµα, που δήθεν παρακολουθούνται να πά-
ρουν θέση. Άφηνε υπονοούµενα µάλιστα και για την ενότητά
µας. 

Αύριο –µην ανησυχείτε, λίγη υποµονή- ο κ. Τσίπρας θα πάρει
την απάντησή του. Θα δει ένα µέτωπο ενωµένο. Θα δει µία Νέα
Δηµοκρατία η οποία θα είναι γροθιά. Εκτός αν έχετε αποφασίσει,
επειδή διάβασα τώρα πριν από λίγο κάποια δηµοσιεύµατα, ότι
ενδέχεται να κατατεθεί κάποια πρόταση µοµφής, να πάτε σε µια
πρακτική-χαρακίρι. Να το πάτε, δηλαδή, ιαπωνικά. Δεν ξέρω.

Τη δεύτερη απάντηση ο κ. Τσίπρας θα την πάρει πολύ σύν-
τοµα. Λίγος καιρός έµεινε. Υποµονή. Θα την πάρει στις κάλπες.

Και ξέρετε κάτι; Δεν θα είµαστε πλέον εµείς αυτοί που θα µιλάµε
για τον κ. Τσίπρα. Εσείς θα του δείχνετε την έξοδο. Πόσες ήττες
µπορείτε να αντέξετε µε τον κ. Τσίπρα για Αρχηγό σας; Πόσες
ήττες; Χάσατε στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Χάσατε στις εθνικές
εκλογές. Έχετε χάσει σε όλες τις συνδικαλιστικές εκλογές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Θυµάµαι µε τη ΔΕΗ –για να γελάσουµε και λίγο, να ελαφρύ-
νουµε το κλίµα- ότι µας µιλούσαν για την ανάγκη επανακρατικο-
ποίησης της ΔΕΗ. Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς ότι στις
συνδικαλιστικές εκλογές της ΔΕΗ θα σάρωνε ο ΣΥΡΙΖΑ. Πρώτη
δύναµη ήταν η ΔΑΠ! Ήταν µία ιστορική νίκη! 

Να το ξεκαθαρίσουµε. Το διακύβευµα των επόµενων εκλογών
είναι µεγάλο. Έχει να κάνει µε τη µάχη της χώρας µας να κρατη-
θεί σε υγιή ανάπτυξη και προκοπή. Το διακύβευµα των επόµενων
εκλογών είναι να µη χαθούν οι κόποι ετών. Η επιτυχία αυτής της
Κυβέρνησης δεν είναι επιτυχία µόνο του Κυριάκου Μητσοτάκη
και των Υπουργών του. Είναι επιτυχία των Ελλήνων. Το διακύ-
βευµα είναι να συνεχίσουν να αυξάνονται οι συντάξεις, τις οποίες
εσείς µειώσατε κι εµείς µετά από δώδεκα χρόνια ερχόµαστε να
αυξήσουµε. Το διακύβευµα είναι, επίσης, να συνεχίσουν να αυ-
ξάνονται οι µισθοί. Εµείς αυξάνουµε τον κατώτατο µισθό. Εσείς
δεν προλάβατε, δεν είχατε χρόνο. Αχ, αυτή η κακιά η Νέα Δηµο-
κρατία που σας το πήρε µέσα από το στόµα! 

Το θέµα είναι να συνεχίσουν να έρχονται διεθνείς µεγάλες
επενδύσεις, όπως η «MICROSOFT». Τη φέρατε τη «MICROSOFT»
εσείς; Α, όχι. Δεν προλάβατε να τη φέρετε κι αυτή. Τη «PFIZER»
δεν την είδαµε στα χρόνια σας. Η «VOLKSWAGEN» πού είναι;

Βλέπω τον κ. Μπάρκα που χτυπάει το κεφάλι του. Το καταλα-
βαίνω. Είναι η αναµενόµενη αντίδραση. 

Το θέµα είναι να µην αυξηθεί ο ΕΝΦΙΑ και ο ΦΠΑ στις λαϊκές
περιοχές. Εσείς αυξήσατε τον ΦΠΑ στις λαϊκές περιοχές. Εµείς
εδώ µε µια συγκεκριµένη φορολογική προσπάθεια ήρθαµε και
τον µειώσαµε. Το θέµα είναι να υπάρξουν και άλλες αυξήσεις των
εξαγωγών µας, οι οποίες έφτασαν –ακούστε- στα 74 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ!

Η χώρα µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή του
ανέκτησε δυνάµεις. Οι διεθνείς οίκοι µας αναβάθµισαν. Η ανερ-
γία αποκλιµακώθηκε από το 17,5% στο 11%. Εσείς λέγατε όταν
προέκυψε ο COVID–το θυµάµαι- ότι θα εκτιναχθεί η ανεργία και
ότι µπορεί να δούµε ανεργία πάνω από το 25%. Πάρτε την απάν-
τησή σας τώρα. Η ανεργία φτάνει κοντά στο 11%. Ο πληθωρι-
σµός συγκρατήθηκε. Τι έλεγαν; Έλεγαν ότι θα είναι διψήφιος ο
πληθωρισµός και ότι θα πάει στο 20%. Είναι µονοψήφιος ο πλη-
θωρισµός και κάτω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Τα νοικοκυριά
εµείς τα υπερασπιστήκαµε και θα το ξανακάνουµε το 2023 και
στην ενέργεια και σε ό,τι αφορά την κρίση που υπάρχει στην
ακρίβεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ελληνική οικονοµία δεν πρέπει να επιστρέψει σε καταστρο-
φικά σοσιαλιστικά πειράµατα. «No more Τσίπρας, No more Βα-
ρουφάκης», για να το πω και στα αγγλικά, σ’ αυτά τα αγγλικά
που µιλάει και ο Πρόεδρός σας. Δεν πρέπει να χαθούν τα ψη-
φιακά µας επιτεύγµατα, οι τοµές στη δηµόσια διοίκηση ή το µε-
γάλο έργο που γίνεται στις υποδοµές. Η οικονοµία της χώρας
δεν πρέπει να βουλιάξει στη λάσπη της σκανδαλολογίας. Δεν θα
σας αφήσουµε να το κάνετε αυτό. Σύντοµα θα πάρετε τη δηµο-
κρατική απάντηση που σας αξίζει.

Για τον ελληνικής κοπής λαϊκισµό, για εκείνους που ονειρεύον-
ται έναν δεύτερο γύρο, για όσους είναι έτοιµοι να πάρουν το
ρίσκο –τη θυµόσαστε την έκφραση- για εκείνους που τη στιγµή
που η Τουρκία απειλεί, επιλέγουν να θέτουν σε αµφισβήτηση τις
προµήθειες των Ραφάλ, ένα έχουµε να πούµε. Ο κ. Τσίπρας στις
επερχόµενες εκλογές θα κάνει τον τελευταίο του χορό. Οι επό-
µενες εκλογές για τον Αρχηγό σας θα είναι ένα ρέκβιεµ –και κρα-
τήστε το αυτό που σας λέω- ένα πολιτικό ρέκβιεµ. Και αυτό γιατί
ο κ. Τσίπρας αυτό που ξέρει είναι να παίζει τη χώρα µας στα
ζάρια.

Οι Έλληνες, λοιπόν, πετύχαµε πολλά για να τα θυσιάσουµε. Η
χώρα έµεινε όρθια στην περίοδο του COVID µε 50 δισεκατοµµύ-
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ρια ευρώ, τα οποία έπεσαν για να στηριχθεί ο εργαζόµενος, ο µι-
κρός επιχειρηµατίας. Η Ελλάδα δεν άφησε την Τουρκία να ερ-
γαλειοποιήσει τους µετανάστες. Αν ήσασταν εσείς κυβέρνηση;
Οι µετανάστες θα είχαν φτάσει, όχι στη Θεσσαλονίκη, στα Γρε-
βενά, στην Καστοριά. 

Η Ελλάδα δεν θα επιτρέψει νέα capital controls. Θα συνεχίσει
να µειώνει τους φόρους ,όπως το έκανε πενήντα δύο φορές,
όταν εσείς, οι φιλολαϊκοί, τους αυξήσατε είκοσι εννέα φορές και
µιλάτε. 

Η ΔΕΗ δε θα πτωχεύσει, γιατί όσοι ξέρουν ελάχιστα οικονο-
µικά ξέρουν ότι πτωχευµένη ΔΕΗ ίσον πτωχευµένη οικονοµία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνω. Στις επόµενες κάλπες, το συρι-
ζαϊκό µήνυµα «ή θα µας τελειώσουνε ή θα µας τελειώσουν»,
ισχύει εις το ακέραιο, αλλά αντίστροφα. Ή θα τελειώσουµε πο-
λιτικά τον Αλέξη Τσίπρα και θα τον βάλουµε µόνιµα στο χρονον-
τούλαπο της ιστορίας ή θα τελειώσετε ως κόµµα µε τον λαϊκισµό
και την καταστροφική σας µανία τους κόπους των Ελλήνων και
την αναπτυξιακή πορεία της χώρας. 

Γι’ αυτό, αύριο µε την ψήφο µας δίνουµε την πρώτη απάντηση.
Σε λίγους µήνες -υποµονή!- έρχεται και ο τελικός λογαριασµός
για τα καταστροφικά δώδεκα χρόνια αρχηγίας του Αλέξη Τσίπρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι
εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο Λάππα Αχαΐας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται και καλή πρόοδο
και καλά Χριστούγεννα!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Ελευθέριος Αβραµάκης. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τελευταίο

προϋπολογισµό αυτής της Κυβέρνησης, σε µια περίοδο πυκνών
πολιτικών εξελίξεων, εντός και εκτός Ελλάδας. 

Ο ελληνικός λαός σύντοµα, εντός του 2023, θα απαλλάξει τα
κυβερνητικά στελέχη από την επίπονη, σίγουρα, προσπάθεια να
παρουσιάζουν µια άλλη πραγµατικότητα, προκειµένου να καλύ-
ψουν επικοινωνιακά την ανικανότητα που επιδεικνύουν στην αν-
τιµετώπιση οποιασδήποτε κρίσης ή οποιασδήποτε συγκυρίας. 

Ο Πρωθυπουργός που εγκατέλειψε ατάκτως τη Βουλή, προ-
κειµένου να µην απαντήσει σε κρίσιµα ερωτήµατα για τα πεπραγ-
µένα του, σε βάρος της ίδιας δηµοκρατίας, επιδίδεται το
τελευταίο διάστηµα σε µια άκαρπη προσπάθεια αλλαγής της πο-
λιτικής ατζέντας. 

Δεν επιχειρεί καν να επανορθώσει για την πρωτοφανή θεσµική
εκτροπή, που ο ίδιος, µέσω της ΕΥΠ και ιδιωτικών εταιρειών, δεν
ζητάει συγγνώµη και το µόνο που τον ενδιαφέρει, είναι να απο-
ποιηθεί το σύνολο των ευθυνών που τον βαρύνουν. Μέληµά του
είναι αποκλειστικά η διαχείριση των εσωκοµµατικών προβληµά-
των, που αντιµετωπίζει και η προσωπική του πολιτική επιβίωση.
Κανένα ενδιαφέρον δεν έχει όπως δεν είχε άλλωστε τέσσερα
χρόνια τώρα για την αντιµετώπιση των προβληµάτων της κοινω-
νίας που πολλαπλασιάζονται. Κανένα ενδιαφέρον δεν έχει για την
πρωτοφανή συγκέντρωση πλούτου στα χέρια λίγων. Κανένα εν-
διαφέρον δεν έχει για την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους,
προκειµένου να µπορέσει να σταθεί δίπλα σε µια κοινωνία που
φτωχοποιείται ραγδαία. Θεωρεί ότι θα συνεχίσει να έχει την προ-
κλητική προστασία µιας οικονοµικής ολιγαρχίας, τα συµφέροντα
της οποίας θα προωθεί µέχρι την τελευταία στιγµή και ότι θα
µπορεί να ποδηγετεί για πάντα τη δικαιοσύνη, ώστε να µη γίνει
ουσιαστική διερεύνηση των σκανδάλων της περιόδου διακυβέρ-
νησής του. 

Ο προϋπολογισµός του 2023, είναι για µια ακόµη φορά µια έκ-
θεση ιδεών.

Έχει καταρτιστεί µε γνώµονα τα αναγκαία, για την επικοινωνία,
δελτία Τύπου και όχι τα πραγµατικά προβλήµατα που θα κληθεί
να αντιµετωπίσει το κράτος σε αυτές τις συνθήκες. Καταβλή-
θηκε, πραγµατικά, µεγάλη προσπάθεια για να εµφανιστεί αυτός
ο προϋπολογισµός οριακά πλεονασµατικός. 

Παρά, όµως, τη δηµιουργική λογιστική που διατρέχει το σύ-
νολο του κειµένου, δεν µπορεί να αποκρύψει την πραγµατική ει-
κόνα και τα πρόσθετα βάρη που θα κληθούν να πληρώσουν οι
πολίτες. Το πλεόνασµα στο οποίο καταλήγει αυτός προϋπολογι-
σµός στηρίζεται στην περαιτέρω αύξηση των φορολογικών εσό-
δων. Αύξηση πέραν και της υπεραπόδοσης του 2022. 

Το οικονοµικό επιτελείο ισχυρίζεται, ψευδώς, ότι η υπεραπό-
δοση φορολογικών εσόδων του 2022 οφείλεται στην ανάπτυξη,
τη στιγµή που είναι οφθαλµοφανές ότι οφείλεται στον ακραίο
πληθωρισµό και τον πολλαπλασιασµό των εσόδων του κράτους
από ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης.

Καµµία προσπάθεια και καµµία πρόθεση δεν έχει η Κυβέρνηση
να περιορίσει την ακραία αυτή επιβάρυνση που πληρώνουν οι
πολίτες και το 2023, αφού δεν προβλέπει στην ουσία καµµία ελά-
φρυνση των έµµεσων φόρων, αλλά αντίθετα προβλέπει αύξηση
αυτών των εσόδων, επενδύοντας στην ουσία πρακτικά στη δια-
τήρηση του υψηλού πληθωρισµού. Τα νοικοκυριά πληρώνουν
ήδη σχεδόν 30% ακριβότερα τα βασικά τρόφιµα, τα απορρυπαν-
τικά. Πληρώνουν την ακριβότερη βενζίνη στην Ευρώπη και την
ίδια στιγµή το καρτέλ της ενέργειας εισπράττει απίστευτα ποσά,
ανά κιλοβατώρα. Τα χρήµατα µε τα οποία η Κυβέρνηση επιδοτεί
την αισχροκέρδεια στο ρεύµα, είναι δηµόσιο χρήµα. Δηλαδή
χρήµα του ελληνικού λαού που χαρίζεται. Όσο για τη δήθεν
σκληρή διαπραγµάτευση µε τις τράπεζες για να περιορίσουν την
κερδοφορία τους από τη µεγάλη άνοδο των επιτοκίων, αποδει-
κνύεται µία ακόµη επικοινωνιακή απάτη της κυβέρνησης, αφού
αφορά ελάχιστους δανειολήπτες.

Οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις βρίσκονται αντιµέτωποι µε
µια εκρηκτική άνοδο του λειτουργικού κόστους, µε ταυτόχρονη
µείωση του τζίρου και της κερδοφορίας τους. Η µείωση του
όγκου της κατανάλωσης που δεν αποτελεί αντικείµενο προβλη-
µατισµού για το οικονοµικό επιτελείο της κυβέρνησης, φέρνει σε
αδιέξοδο όλο και περισσότερους επαγγελµατίες. Η κατανάλωση,
όµως, θα µειωθεί και το 2023 τόσο η ιδιωτική όσο και η δηµόσια.
Οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις θα παραµείνουν αποκλεισµέ-
νες από το Ταµείο Ανάκαµψης και χρηµατοδοτικά προγράµµατα,
το λειτουργικό τους κόστος θα αυξηθεί όπως και το κόστος δια-
βίωσης συνολικά, και θα κληθούν να καταβάλλουν και σηµαντικά
αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές. 

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι θα δουν τις επιδοτήσεις ζωο-
τροφών και αγροτικών εφοδίων να εξαφανίζονται, ανεβάζοντας
ακόµη περισσότερο το κόστος παραγωγής. Οι βιοµηχανίες θα
συνεχίσουν να πληρώνουν τιµολόγια ρεύµατος ανατιµηµένα
ακόµη και κατά 300%, σε σχέση µε ενάµιση χρόνο πριν και θα
συνεχίσουν να προµηθεύονται διαρκώς ανατιµηµένες πρώτες
ύλες.

Η απάντηση της Κυβέρνησης σε αυτόν τον φαύλο κύκλο, µε
βάση τον προϋπολογισµό, είναι ο δραστικός περιορισµός των
δαπανών για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης που συµ-
παρασύρει το σύνολο της οικονοµικής δραστηριότητας στη
χώρα µας. 

Ταυτόχρονα, σε αυτές τις συνθήκες θα προκαλέσει η ίδια Κυ-
βέρνηση αυξήσεις στους λογαριασµούς ρεύµατος, αυξάνοντας
τις χρεώσεις για ΔΕΔΔΗΕ, ΑΔΜΗΕ και ΥΚΩ. Ακόµη και αυξήσεις
στις συντάξεις που έχει αναγγείλει η Κυβέρνηση, δεν θα αφο-
ρούν το σύνολο των συνταξιούχων όπως έχει γίνει κατανοητό
από όλους, αφού για την πλειοψηφία θα είναι µόνο λογιστική
λόγω της προσωπικής διαφοράς.

Η κατάργηση εισφοράς αλληλεγγύης για δηµόσιους υπαλλή-
λους και συνταξιούχους µεταφράζεται για την πλειοψηφία των
πολιτών σε ελάχιστα ευρώ περισσότερα τον µήνα, τη στιγµή που
καλούνται κάθε µήνα εδώ και περισσότερο από έναν χρόνο, να
πληρώνουν όλο και ακριβότερα τα βασικά αγαθά και τα βασικά
είδη για την επιβίωσή τους.

Ο πληθωρισµός και η ακρίβεια θα συνεχίσουν να µειώνουν την
αγοραστική δύναµη των πολιτών. Πρακτικά ο προϋπολογισµός
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αυτός είναι ένας προϋπολογισµός λιτότητας για την κοινωνία, µε
υπαρκτό πλέον τον κίνδυνο να µετατραπεί σε οικονοµική κατα-
στροφή για όσους χρειαστεί να αντιµετωπίσουν κάποια υγειονο-
µική ανάγκη. 

Η Κυβέρνηση υπόσχεται πλεόνασµα, µειώνοντας ταυτόχρονα
τα κονδύλια για τα προγράµµατα απασχόλησης, τα οικογενειακά
επιδόµατα, το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, την αντιµετώπιση
της ενεργειακής κρίσης, την επιδότηση ζωοτροφών και αγροτι-
κών εφοδίων, τη χρηµατοδότηση του ΕΟΠΥΥ και του ΕΚΑΒ, τη
χρηµατοδότηση του ΟΓΑ. Οι κατηγορίες αυτές, όµως, που µει-
ώνονται οι πόροι τους αφορούν το σύνολο τελικά, αυτό που ονο-
µάζουµε κοινωνικό κράτος. Δηλαδή, σε υπηρεσίες και παροχές
απολύτως αναγκαίες για µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας που
φτωχοποιούνται ραγδαία, αφού οι επιπτώσεις του πληθωρισµού
είναι πολλαπλάσιες για τις πλέον ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Αντίθετα, παρατηρείται µια συστηµατική αύξηση των δαπανών
για τα προσωπικά γραφεία των Υπουργών των Υφυπουργών και
των υπολοίπων στελεχών του επιτελικού κράτους. Ίσως γιατί βρι-
σκόµαστε ήδη σε προεκλογική περίοδο και οι ανάγκες είναι αυ-
ξηµένες για µετακλητούς και επικοινωνία του δήθεν έργου τους. 

Τα γραφεία των Υπουργών θα αποκτήσουν ακόµη περισσότε-
ρους υπαλλήλους και µετακλητούς. Την ίδια στιγµή τα νοσοκο-
µεία θα συνεχίσουν να έχουν περισσότερες αποχωρήσεις απ’ ότι
προσλήψεις. Τα προβλήµατα άλλωστε πιστεύει ότι θα κλείσει η
Κυβέρνηση µε το άνοιγµα στους ιδιώτες γιατρούς αλλά και τη
µεταρρύθµιση που προανήγγειλε στον χώρο της υγείας ο Υπουρ-
γός Υγείας, δηλώνοντας ότι ο στόχος τους είναι να κλείσουν πε-
ριφερειακά νοσοκοµεία και να µετατραπούν σε εξειδικευµένες
µονάδες µέχρι να εκλείψει ο λόγος ύπαρξής τους.

Σε ό,τι αφορά το δηµόσιο χρέος, αυτό εξακολουθεί και θα εξα-
κολουθεί να αυξάνεται σε απόλυτους αριθµούς, ναρκοθετώντας
πλήρως την πορεία της χώρας, και όταν θα επανέλθουν εννοείται
οι δηµοσιονοµικοί κανόνες της Ευρώπης θα γίνει ακόµη πιο δύ-
σκολο το περιβάλλον. Αντίστοιχα αυξάνεται και το ιδιωτικό χρέος
στη χώρα µας, το οποίο µάλιστα θα υπόκειται στη δαµόκλειο
σπάθη ενός πλήρους καταστροφικού Πτωχευτικού Κώδικα που
αποτελεί και απειλεί µε εξόντωση όλο και µεγαλύτερα τµήµατα
της κοινωνίας.

Είναι προφανές ότι αυτός προϋπολογισµός δεν στηρίζεται
στην πραγµατικότητα και θα αναθεωρηθεί. 

Ο προϋπολογισµός δεν στηρίζεται στις βασικές στοχεύσεις
της Κυβέρνησης, η οποία αποδεικνύει ότι οι πολιτικές της προ-
τεραιότητες είναι η εξασφάλιση των συµφερόντων των λίγων. Άλ-
λωστε στόχοι της οικονοµικής πολιτικής του κ. Μητσοτάκη είναι
η συγκέντρωση του πλήθους του πλούτου σε ελάχιστους και οι-
κονοµικά ισχυρούς. Ευτυχώς, όµως, για τον ελληνικό λαό το
2023 θα είναι µια χρονιά εκλογών. Στις εκλογές θα προκύψει η
προοδευτική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία η
οποία θα µπορέσει να αναθεωρήσει και τον προϋπολογισµό, αν-
τιµετωπίζοντας την ακρίβεια, µειώνοντας τους έµµεσους φό-
ρους, φορολογώντας τα υπερκέρδη και στηρίζοντας
αποφασιστικά την κοινωνία και το κοινωνικό κράτος.

Αυτόν τον προϋπολογισµό θα τον καταψηφίσουµε, γιατί δεν
ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας. Θα το καταψηφί-
σουµε γιατί δεν εντοπίζει τις περιφερειακές ανισότητες, δεν αν-
τιµετωπίζει την άδικη κατανοµή πόρων µεταξύ κέντρου και
περιφέρειας. Η χώρα έχει ανάγκη από πολιτική αλλαγή, έχει
ανάγκη από δικαιοσύνη παντού, έχει ανάγκη από µια δηµοκρα-
τική και προοδευτική κυβέρνηση που θα προκύψει από τις κάλ-
πες αµέσως µετά τις εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Στυλιανός Πέτσας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα
στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων για τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό του οικονοµικού έτους 2023. Πρόκειται για τον τέ-
ταρτο κατά σειρά προϋπολογισµό της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Και αν ο Αδαµάντιος Κοραής χαρακτήριζε τον κρα-

τικό προϋπολογισµό ως στοιχείο ελευθερίας του πολίτη, ο προ-
ϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος µετά την κρίση χρέους,
δηλαδή µετά από µια οδύσσεια δώδεκα ολόκληρων χρόνων που
καταρτίστηκε και συζητείται στη Βουλή των Ελλήνων ελεύθερα,
εκτός µνηµονιακών προγραµµάτων και εκτός πλαισίου ενισχυµέ-
νης εποπτείας, γεγονός που καθ’ αυτό συνιστά ανεξίτηλο δείγµα
γραφής για την εµπιστοσύνη που έχει θεµελιώσει µε το έργο της
αυτή η Κυβέρνηση.

Αυτή η εµπιστοσύνη επιδεικνύεται στην πράξη καθώς από πο-
λύτιµο άυλο κεφάλαιο για την οικονοµία µετουσιώνεται σε έµ-
πρακτη στήριξη για την κοινωνία, ώστε να µπορεί η Ελλάδα να
προχωρά µπροστά σε ένα πιο φωτεινό αύριο, υπερνικώντας τις
αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις.

Είχα επισηµάνει πέρυσι από αυτό εδώ το Βήµα στη συζήτηση
του κρατικού προϋπολογισµού για το 2022, ότι η χώρα µας στή-
ριξε νοικοκυριά και επιχειρήσεις για την αντιµετώπιση της υγει-
ονοµικής κρίσης µε το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο µέτρων
στήριξης ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη και το τέταρτο
παγκοσµίως, σύµφωνα µε σχετική έκθεση του Ευρωπαϊκού Μη-
χανισµού Σταθερότητας. Το ίδιο κάναµε από την πρώτη στιγµή
και για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης που οξύνθηκε
µετά τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία µε τον πόλεµο, δυστυ-
χώς, να διανύει τον δέκατο µήνα του.

Τη στιγµή που η παγκόσµια οικονοµία αντιµετωπίζει το υψηλό-
τερο πληθωριστικό κύµα των τελευταίων πενήντα ετών καταφέ-
ραµε να στηρίξουµε την ελληνική κοινωνία µε συνολικό ποσό που
σωρευτικά µαζί µε τη στήριξη για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας ξεπερνά τα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μόνο όταν υπάρχει
εµπιστοσύνη µπορούν να διατεθούν αυτά τα χρήµατα για την αν-
τιµετώπιση πολλαπλών, σοβαρών και έκτακτων καταστάσεων
που ταλανίζουν ολόκληρο τον πλανήτη σχεδόν τρία χρόνια τώρα.
Μόνο όταν υπάρχει εµπιστοσύνη µπορεί ένα κράτος να αναγεν-
νάται και από ουραγός στη διάρκεια της δηµοσιονοµικής κρίσης
της προηγούµενης δεκαετίας, να αναδεικνύεται σε πρωταγωνι-
στή σήµερα, µε την οικονοµία µας να αναπτύσσεται δυναµικά,
επιτυγχάνοντας έναν από τους ταχύτερους ρυθµούς οικονοµικής
µεγέθυνσης στην Ευρώπη, καθώς το ΑΕΠ της Ελλάδας αναµέ-
νεται να υπερβεί σε τρέχουσες τιµές τα 224,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2023, αγγίζοντας δηλαδή τα επίπεδα του 2010 και µάλι-
στα 45 δισεκατοµµύρια ευρώ πάνω από το 2018.

Μόνο όταν υπάρχει εµπιστοσύνη σπάνε συνεχώς τα ρεκόρ
στις ξένες άµεσες επενδύσεις αγγίζοντας τα 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2022. Μόνο όταν υπάρχει εµπιστοσύνη οι εξαγωγές αγα-
θών και υπηρεσιών ξεπερνούν τα 77 δισεκατοµµύρια ευρώ ή
πάνω από το 40% του ΑΕΠ το 2022, διπλάσιο, δηλαδή, από το
αντίστοιχο ποσοστό του 2010.

Ως επιστέγασµα αυτής της εµπιστοσύνης πριν από δέκα ηµέ-
ρες οι εταίροι µας στην Ευρωζώνη αναγνώρισαν πανηγυρικά την
επιτυχία της Ελλάδας, καθώς µε απόλυτη οµοφωνία του Euro-
group αποφασίστηκε αφ’ ενός η εκταµίευση 725 εκατοµµυρίων
ευρώ από τα κέρδη των ευρωπαϊκών τραπεζών που κατέχουν ελ-
ληνικά οµόλογα, µια εκκρεµότητα που υπήρχε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση και αφ’ ετέρου η κατάργηση σε µόνιµη βάση της
αύξησης που προβλεπόταν στο επιτόκιο των δανείων από τον
Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας.

Πρόκειται, όπως επισήµανε ο Πρωθυπουργός, για µια σηµαν-
τική στιγµή για την πατρίδα µας που πιστοποιεί την πρόοδο του
τόπου και πάνω από όλα επιβραβεύει τους µεγάλους κόπους και
τις ελπίδες κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα. Με αυτή την πα-
ρακαταθήκη ο προϋπολογισµός του 2023 µετουσιώνει σε αριθ-
µούς τη συνέχεια, τη συνέπεια και τη σταθερότητα της ελληνικής
οικονοµίας στον τρόπο που γεφυρώνει τη βιώσιµη ανάπτυξη µε
την κοινωνική συνοχή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τέταρτος διαδοχικός προϋπο-
λογισµός αυτής της Κυβέρνησης, είναι και ο τελευταίος πριν από
τις εκλογές του 2023 εθνικές και αυτοδιοικητικές. Εποµένως, σε
ό,τι αφορά το χαρτοφυλάκιο που µου έχει εµπιστευτεί  ο Πρω-
θυπουργός αποτελεί µια καλή ευκαιρία για να κάνουµε έναν απο-
λογισµό πεπραγµένων αλλά και για να σχεδιάσουµε τις επόµενες
κινήσεις µας, έτσι ώστε να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο την
αυτοδιοίκηση η οποία αποτελεί έναν πολύ σοβαρό πυλώνα για
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τη δηµοκρατία µας, αλλά και για τη βελτίωση της καθηµερινότη-
τας των πολιτών.

Δεν θα ήταν υπερβολή να υποστηρίξει κανείς ότι πριν από
τριάµισι χρόνια, όταν η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης ανέλαβαν τη διακυβέρνηση της χώρας η συνολική εικόνα
της αυτοδιοίκησης θύµιζε ακυβέρνητο καράβι. Η απλή αναλογική
που είχε εφαρµόσει η προηγούµενη κυβέρνηση προκαλούσε τε-
ράστιες δυσλειτουργίες στη λήψη αποφάσεων στις περιφέρειες
και τους δήµους, ενώ η πολυετής κρίση σε συνδυασµό µε την
ανεπάρκεια της µέχρι τότε ακολουθούµενης οικονοµικής πολιτι-
κής -θυµίζω ενδεικτικά την απόφαση για δέσµευση των αποθε-
µατικών των δήµων- είχε ως συνέπεια τη δραµατική µείωση των
διαθέσιµων πόρων.

Τα σοβαρά αυτά θεσµικά και οικονοµικά προβλήµατα καταφέ-
ραµε να τα αντιµετωπίσουµε µε µια σειρά παρεµβάσεων, οι
οποίες είχαν σαν αποτέλεσµα να ανακτήσει η αυτοδιοίκηση την
αξιοπιστία και την ευρυθµία της και να µπορεί σήµερα να δια-
δραµατίζει αποτελεσµατικότερα τον κρίσιµο ρόλο της ως προς
τη βελτίωση της ποιότητας της δηµοκρατίας µας, αλλά και για
την καλυτέρευση της ποιότητας ζωής των Ελληνίδων και των Ελ-
λήνων.

Από τον Ιούλιο του 2019, εφαρµόζουµε απαρέγκλιτα ένα συγ-
κροτηµένο σχέδιο για τις περιφέρειες και τους δήµους που συν-
δυάζει τη βιώσιµη ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, µε στόχο
τη διευθέτηση όλων των µικρών και µεγάλων προβληµάτων που
αντιµετωπίζουν οι πολίτες στην καθηµερινότητά τους. Το έργο
µας για την αυτοδιοίκηση συνοψίζεται στο τρίπτυχο ανάπτυξη,
ανθεκτικότητα, κυβερνησιµότητα.

Όσον αφορά την ανάπτυξη, αυτή τη στιγµή µόνο από το
Υπουργείο Εσωτερικών χρηµατοδοτούνται σε όλη την επικράτεια
έργα περίπου 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτά το 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ είναι από τα παλιά προγράµµατα του Υπουρ-
γείου, το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» που αφορά µικρά µεν
έργα τα οποία έχουν ωστόσο µεγάλη προστιθέµενη αξία για τους
δήµους. Πρόκειται για έργα που έχουν να κάνουν από την ανα-
βάθµιση των στάσεων λεωφορείων που δίνει µια αισθητική αλλά
και µια λειτουργική απάντηση στα προβλήµατα των δηµοτών,
µέχρι την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στα σχολεία, την
πυροπροστασία, τις αθλητικές εγκαταστάσεις, καθώς και την ευ-
ζωία των ζώων συντροφιάς µε το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» ύψους 40
εκατοµµυρίων ευρώ που υλοποιείται τον τελευταίο καιρό µετά
την ψήφιση του νέου νόµου το 2021. Έχουν ήδη διατεθεί περί-
που 17 εκατοµµύρια ευρώ από το πρόγραµµα αυτό εντός του
2022, και τονίζω ότι εντός της επόµενης εβδοµάδας θα εκδοθεί
νέα πρόσκληση προς τους δήµους ύψους 5 εκατοµµυρίων ευρώ
για στειρώσεις και 3 εκατοµµύρια ευρώ για εµβόλια, ποσά που
δείχνουν έµπρακτα ότι µαζί µε το νέο θεσµικό πλαίσιο που τέθηκε
µε τον ν.4830 του 2021 πέρυσι το φθινόπωρο, έρχονται και οι
πόροι ώστε να βελτιώνουµε καθηµερινά την εικόνα που υπάρχει
σ’ αυτό το σηµαντικό θέµα της καθηµερινότητας όλων µας, που
είναι και δείγµα του επιπέδου του πολιτισµού µας.

Το δεύτερο πρόγραµµα που είναι και ο µεγαλύτερος πυλώνας
του χρηµατοδοτικού πακέτου για την αυτοδιοίκηση είναι το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Είναι ένα πρόγραµµα που ξεκίνησε
ως «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι» µε πόρους λίγο πάνω από 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ, στη συνέχεια µε αυτή την Κυβέρνηση έφτασε τα 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, για να φτάσει σήµερα τα 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ ενταγµένων έργων και µάλιστα µε ικανοποιητικό επίπεδο
απορρόφησης. Η επιτάχυνση φαίνεται στους αριθµούς: 3,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ενταγµένα έργα, 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ δη-
µοπρατηµένα, 813 εκατοµµύρια ευρώ συµβασιοποιηµένα και 287
εκατοµµύρια ευρώ έχουν ήδη εκταµιευθεί.

Παράλληλα το Υπουργείο Εσωτερικών αξιοποιώντας χρηµα-
τοδοτικούς πόρους από το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας «Ελλάδα 2.0» έθεσε σε εφαρµογή πρόγραµµα για την
τοπική αυτοδιοίκηση που αφορά την οδοποιία µε έµφαση στην
οδική ασφάλεια, το οποίο ήταν αρχικά ύψους 335 εκατοµµυρίων
ευρώ και έφτασε στα 558 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη µαζί µε τον
Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Σκυλακάκη, έχουµε
υπογράψει την πρώτη κοινή υπουργική απόφαση για ένταξη
έργων οδικής ασφάλειας συνολικού προϋπολογισµού 295 εκα-

τοµµυρίων ευρώ για έργα σε δώδεκα περιφέρειες.
Είναι η πρώτη φορά που µια κυβέρνηση στη χώρα µας, η ση-

µερινή Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη επιχειρεί µε ένα
εθνικό σχέδιο να αντιµετωπίσει ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα που
αφορά τις ζωές των ανθρώπων στην άσφαλτο, το σύστηµα
υγείας και την ελληνική οικονοµία. Επιπλέον των παραπάνω, στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εσωτερικών
εντάχθηκαν την τριετία Ιουλίου 2019 - Ιουλίου 2022 µεµονωµένα
έργα σε δήµους και περιφέρεια άνω των 83 εκατοµµυρίων ευρώ.

Ο δεύτερος πυλώνας, αφορά την ανθεκτικότητα των δήµων
και των περιφερειών. Από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα η
Κυβέρνηση φρόντισε να δώσει έκτακτες επιχορηγήσεις από τον
προϋπολογισµό και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Εσωτερικών, οι οποίες ανέρχονται συνολικά σε πε-
ρίπου 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ επιπλέον των αυξηµένων τακτι-
κών χρηµατοδοτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Παράλληλα στηρίχθηκαν έγκαιρα και άµεσα όλοι οι δήµοι και
οι Περιφέρειες της Ελλάδας µε αυξηµένες έκτακτες χρηµατοδο-
τήσεις, µε σκοπό να ενισχυθεί η ανθεκτικότητα της αυτοδιοίκη-
σης απέναντι στην εισαγόµενη ενεργειακή κρίση, ώστε να
αντεπεξέλθουν στο υπέρογκο ενεργειακό κόστος και να µπορέ-
σουν να υπηρετήσουν τον κοινωνικό και αναπτυξιακό τους ρόλο
αλλά και να  εξασφαλίσουµε ήδη από την έναρξη της νέας σχο-
λικής χρονιάς τη θέρµανση των παιδιών στα σχολεία µας. Στο εν-
νεάµηνο του 2022, το Υπουργείο Εσωτερικών διέθεσε συνολικά
282 εκατοµµύρια ευρώ στους δήµους και έπεται και νέα επιχο-
ρήγηση µετά από συµφωνία µε το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Σηµειώνεται, επίσης, ότι στο σκέλος της τακτικής χρηµατοδό-
τησης µετά τη συρρίκνωση των κεντρικών αυτοτελών πόρων κατά
τη διάρκεια της µεγάλης κρίσης της προηγούµενης δεκαετίας, το
διάστηµα 2020 – 2021, αυξήθηκε διαδοχικά µε συµπληρωµατικές
χρηµατοδοτήσεις το ποσό για τους ΚΑΠ αναστρέφοντας την πο-
ρεία συρρίκνωσης των τελευταίων ετών.

Όπως αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό του 2023, από τον
Ιανουάριο του νέου έτους για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής
στις τοπικές κοινωνίες οι ΚΑΠ αυξάνονται κατά 128 εκατοµµύρια
ευρώ ετησίως. Μάλιστα, καθώς η ελληνική οικονοµία θα ανα-
πτύσσεται τα επόµενα χρόνια µε ταχύτερους ρυθµούς σε σχέση
µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, η φυσική αύξηση των κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων, λόγω των αυξηµένων φορολογικών εσόδων από
την ισχυρότερη ανάπτυξη, θα δίνει αυτοµάτως µεγαλύτερο µέ-
ρισµα και στους δήµους, όπως και σε ολόκληρη την κοινωνία. 

Μάλιστα, εάν δούµε την πορεία των µεταβιβάσεων του τακτι-
κού κρατικού προϋπολογισµού προς τους δήµους κατά την τε-
λευταία εξαετία και λαµβάνοντας υπ’ όψιν το γεγονός ότι η
αρµοδιότητα καταβολής των προνοιακών επιδοµάτων έχει µετα-
φερθεί από το 2019 στον ΟΠΕΚΑ µαζί µε τους αντίστοιχους πό-
ρους, διαπιστώνουµε ότι την τελευταία τριετία, από το 2020 έως
το 2022, οι µεταβιβάσεις προς τους δήµους έχουν αυξηθεί στην
πραγµατικότητα κατά 24% σε σχέση µε την αµέσως προηγού-
µενη τριετία 2017 - 2019. 

Ο τρίτος πυλώνας έχει να κάνει µε την κυβερνησιµότητα των
δήµων. Εδώ, πραγµατικά, προχωρήσαµε σε µια σειρά θεσµικών
παρεµβάσεων, µε σκοπό να µπορέσουν οι δήµοι να κυβερνηθούν
στοιχειωδώς, γιατί δεν θα µπορούσαν να έχουν υλοποιήσει τί-
ποτα αν ήταν όµηροι συνεχώς των µειοψηφιών, οι οποίες δεν
ήταν εκεί για να εκφράσουν τα συµφέροντα του τόπου αλλά για
να βάλουν τρικλοποδιές στους εκλεγµένους δηµάρχους και πε-
ριφερειάρχες ώστε να µην υλοποιήσουν το έργο τους. Και αυτό
οφειλόταν στην πρωτοφανή a la cart απλή αναλογική που εφάρ-
µοσε η προηγούµενη κυβέρνηση. Δόθηκε αρµοδιότητα στις οι-
κονοµικές επιτροπές και στις επιτροπές ποιότητας ζωής
προκειµένου να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της αδράνειας που
θα προκαλούσαν όλες αυτές οι ατέρµονες συζητήσεις. Κυρίως,
όµως, ψηφίστηκε νέος εκλογικός νόµος για τους ΟΤΑ. Έτσι στις
8 Οκτωβρίου 2023 που θα γίνουν οι επόµενες εκλογές στην αυ-
τοδιοίκηση, ο νόµος αυτός θα δίνει την δυνατότητα στον δή-
µαρχο και στον περιφερειάρχη που θα εκλεγεί να υλοποιήσει το
πρόγραµµα που µε την ψήφο τους επέλεξαν οι πολίτες. 
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Σε ό,τι αφορά την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών που κατατίθεται αυτές τις ηµέρες
αποσκοπεί στην καταγραφή, κατηγοριοποίηση, κατανοµή και
εποπτεία των αρµοδιοτήτων ανά επίπεδο διοίκησης ,εθνικό, πε-
ριφερειακό και τοπικό. Η εφαρµογή του µοντέλου της πολυεπί-
πεδης διακυβέρνησης είναι από τα µεγάλα στοιχήµατα που
καλούµαστε να κερδίσουµε κεντρική κυβέρνηση και αυτοδιοί-
κηση µαζί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύω, πραγµατικά, ότι µπο-
ρούµε όλοι να είµαστε πιο αισιόδοξοι για το µέλλον της αυτοδι-
οίκησης και ότι πέρα από τις ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές,
η αυτοδιοίκηση µπορεί να παίξει καθοριστικό ρόλο στην εδραί-
ωση της αξιοπιστίας της πατρίδας µας. 

Η Ελλάδα βρίσκεται σε καλό δρόµο και πρέπει να διαφυλά-
ξουµε αυτή τη σταθερότητα, να αποφύγουµε τους επικίνδυνους
πειραµατισµούς, τις παλινωδίες και τα πισωγυρίσµατα, που όλοι
γνωρίζουµε πόσο κοστίζουν και πόσο µπορούν να βλάψουν τις
προοπτικές της χώρας και τελικά τα συµφέροντα των ίδιων των
πολιτών. Κάναµε πολλά βήµατα προς το µέλλον και είµαι βέβαιος
ότι η πορεία αυτή θα συνεχιστεί, διότι παραµένουµε απαρέγκλιτα
προσηλωµένοι στη δέσµευσή µας να στηρίξουµε εµπράκτως µε
έργα και όχι µε λόγια την αυτοδιοίκηση, υλοποιώντας πραγµατι-
κές µεταρρυθµίσεις που βελτιώνουν τη ζωή των Ελλήνων και πη-
γαίνουν τη χώρα µπροστά. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κάνει πράξη την
ισχυρή αυτοδιοίκηση για µια καλύτερη Ελλάδα, για να µπορούν
όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες να προκόψουν στον τόπο
τους σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Να προκόψουν σε µια Ελλάδα µε λιγότερες κοινωνικές ανισό-
τητες και µε περισσότερες ευκαιρίες για όλες και όλους και σί-
γουρα µε πλούτο ευκαιριών για τις νεότερες γενιές ώστε να ζουν
τα όνειρά τους. 

Σας καλώ, λοιπόν, µε αίσθηµα ευθύνης να υπερψηφίσετε τον
προϋπολογισµό του 2023 για ένα πιο φωτεινό µέλλον για την πα-
τρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Υπουργέ.

Η κ. Στεργιανή - Στέλλα Μπίζιου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Μπίζιου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός που συζητάµε χαρακτηρίζεται από πρωτιές. Είναι ο πρώ-
τος που καταρτίζεται εκτός της ενισχυµένης εποπτείας των
θεσµών. Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός, µετά από χρόνια, που
σηµατοδοτεί την ολοκλήρωση µιας τετραετούς διακυβέρνησης.

Το διεθνές περιβάλλον όχι µόνο τη χρονιά που µας πέρασε
αλλά στο σύνολο των ετών της διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας χαρακτηρίστηκε από υψηλή αβεβαιότητα και αστάθεια.
Βιώσαµε µια πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση και πριν προλά-
βουµε να αποκαταστήσουµε τις ζηµιές που αυτή προκάλεσε βρε-
θήκαµε αντιµέτωποι µε τις αναπάντεχες γεωπολιτικές εξελίξεις,
λόγω της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία. Γεωπολιτικές
εξελίξεις που κλόνισαν την Ευρώπη και τον κόσµο και ήταν η
αφετηρία µιας αλυσίδας κρίσεων, όπως η ενεργειακή και η πλη-
θωριστική, που ήρθαν να προστεθούν στην υγειονοµική και να
επιβαρύνουν το οικονοµικό και κοινωνικό γίγνεσθαι. Ταυτόχρονα,
είχαµε ενεργά και τα µέτωπα του µεταναστευτικού αλλά και των
εθνικών θεµάτων µε τις καθηµερινές τουρκικές προκλήσεις. 

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον η ελληνική οικονοµία όχι µόνο
αντιστέκεται αλλά καταγράφει εξαιρετικές επιτυχίες που δεν
είναι τίποτα άλλο παρά το αποτέλεσµα των πολιτικών αυτής της
Κυβέρνησης. Ο ρυθµός ανάπτυξης καταγράφεται στο 5,6 για το
2022. Αυτή είναι η δική µας συντηρητική εκτίµηση. Η Κοµισιόν
και ο ΟΟΣΑ προβλέπουν 6 και 6,7 αντίστοιχα. Η µεγέθυνση της

οικονοµίας συνεχίζεται και το 2023 µε ρυθµό 1,8. Και όλα αυτά
σε µια περίοδο που οι περισσότερες οικονοµίες παρουσίασαν
ύφεση. 

Δεν ξεχνάµε και πρώτα απ’ όλα δεν ξεχνάνε οι συµπολίτες µας
ότι µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ο ρυθµός ανάπτυξης ήταν µηδενικός.
Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2023, υψηλότερο κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ ή κατά 25% από
την τελευταία χρονιά διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Οι επιδόσεις αυτές επετεύχθησαν εν µέσω σαρωτικών κρί-
σεων. Και αυτά δεν τα λέµε µόνοι µας. Σφραγίδα στην πρόοδο
της ελληνικής οικονοµίας έβαλε πρόσφατα το Eurogroup µε την
απόφαση για ελάφρυνση του δηµόσιου χρέους κατά έξι δισεκα-
τοµµύρια.

Η ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε την τελευταία τριετία έν-
τεκα φορές και είναι πολύ κοντά στην ανάπτυξη της επενδυτικής
της βαθµίδας. Το κύρος της ελληνικής οικονοµίας επιβεβαιώνε-
ται και από το ενδιαφέρον που δείχνουν στη χώρα µας µεγάλοι
ξένοι επενδυτές: «MICROSOFT», «PFIZER», «DIGITAL REALTY»,
«CISCO», «AMAZON». 

Η θετική εικόνα, λοιπόν, της οικονοµίας µας δεν περνάει απα-
ρατήρητη. Η συνέπεια είναι αυτό που χαρακτηρίζει τις πολιτικές
και κατ’ επέκταση τους προϋπολογισµούς που έχει µέχρι σήµερα
συντάξει και καταθέσει αυτή η Κυβέρνηση. Οι πολίτες έχουν
πλέον εµπεδώσει πως η Νέα Δηµοκρατία παραδίδει αυτό που
υπόσχεται και η σύγκριση µε τις υποσχέσεις του ΣΥΡΙΖΑ είναι
αναπόφευκτη. Εξάλλου, οι µνήµες των υποσχέσεων αυτών είναι
ακόµη νωπές. Υποσχέσεις για αύξηση του αφορολόγητου, για
αύξηση του κατώτατου µισθού, για κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, και
µάλιστα µε έναν νόµο και ένα άρθρο. Υποσχέσεις για αύξηση των
συντάξεων και φυσικά για σκίσιµο των µνηµονίων. Υποσχέσεις
που στα τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ δεν υλο-
ποιήθηκαν ούτε στο ελάχιστο. Αυτό που έχουν να θυµούνται οι
πολίτες είναι η κατάργηση του αφορολόγητου, η αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών και η επιβολή είκοσι έξι νέων φόρων. 

Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, δε-
σµεύτηκε για µείωση φόρων φυσικών και νοµικών προσώπων, για
µείωση της ανεργίας, για αύξηση των επενδύσεων, για ψηφιακό
µετασχηµατισµό, για αύξηση του κατώτατου µισθού. Όλα αυτά
πραγµατοποιήθηκαν, όπως και πραγµατοποιείται η δέσµευση
για «πράσινη» ενέργεια. Θα σταµατήσω εδώ γιατί εάν συνεχίσω
µε τη λίστα των εξαγγελιών µας που έγιναν πράξη, θα χρειαστώ
πολύ περισσότερο απ’ τον χρόνο που µου επιτρέπεται να βρί-
σκοµαι στο Βήµα. 

Η ανάπτυξη ήταν και είναι προτεραιότητα των πολιτικών µας.
Χωρίς την ανάπτυξη, χωρίς τα έσοδα της ανάπτυξης, δεν µπορεί
να υπάρχει ούτε κοινωνική πολιτική ούτε ισότητα ούτε µέριµνα
για τους ευπαθείς και ευάλωτους των συµπολιτών µας. Ανά-
πτυξη, εξωστρέφεια, επενδύσεις και µεταρρυθµίσεις είναι η
αιχµή του δόρατος και αυτού του προϋπολογισµού που προβλέ-
πει αύξηση των επενδύσεων κατά 16%. Παράλληλα 11,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ προερχόµενα από εθνικούς και ενωσιακούς
πόρους -και φυσικά από το ταµείο- θα διοχετευθούν στις επεν-
δύσεις οι οποίες και την εθνική µας οικονοµία θα ισχυροποι-
ήσουν και νέες θέσεις εργασίας θα δηµιουργήσουν, αλλά και τις
προοπτικές της χώρας µας για ανάκτηση της επενδυτικής βαθ-
µίδας θα βελτιστοποιήσουν.

Στον τοµέα των επενδύσεων και εντός του πλαισίου «Ελλάδα
2.0» και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έχουν εν-
ταχθεί ήδη τετρακόσια σαράντα έργα µε προϋπολογισµό που αγ-
γίζει τα 13,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Την ανάπτυξη στη Νέα Δηµοκρατία δεν την αντιµετωπίζουµε
ως αυτοσκοπό αλλά πρωτίστως ως εργαλείο για την επίτευξη
κοινωνικής δικαιοσύνης και κοινωνικής ευηµερίας. 

Η κοινωνική συνοχή είναι προτεραιότητα και οι κοινωνικές πο-
λιτικές µας συνεχίζονται και το 2023. Στην κορυφή των χρηµα-
τοδοτούµενων πολιτικών βρίσκεται η κοινωνική προστασία.
Προβλέπονται µέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την
αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος και
φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Είµαστε οι πρώτοι που εισηγηθήκαµε και φορολογήσαµε σε
ποσοστό 90% τα υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας και επιδο-
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τήσαµε µε αυτά τα νοικοκυριά. Αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό
τρεις φορές µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. Μονιµοποι-
ήσαµε την µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις πο-
σοστιαίες µονάδες. Καταργήσαµε µόνιµα την εισφορά
αλληλεγγύης για 1,2 εκατοµµύριο εργαζοµένων στον ιδιωτικό
τοµέα. Αυξήσαµε τις συντάξεις. 

Κατά τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είµαστε πρώτοι
στην Ευρώπη στην αναχαίτιση της ανεργίας. Η δε µείωσή της
προβλέπεται να συνεχιστεί και το 2023 και να κυµανθεί στο
12,2%. Στα νέα ζευγάρια δίνουµε τη δυνατότητα αναβάθµισης
της ποιότητας της ζωής τους µε το στεγαστικό πρόγραµµα «Σπίτι
µου» που προσφέρει χαµηλότοκα δάνεια και αποτελεί ανάχωµα
στην ακρίβεια των ενοικίων. 

Τέλος σε πλήρη αντίθεση µε την ιδεολογία και την πρακτική
του ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία ενισχύει την εθνική άµυνα µε αυ-
ξηµένες δαπάνες για αγορές οπλικών συστηµάτων. Θέλουµε µια
Ελλάδα ισχυρή σε όλα τα επίπεδα. Και αφού χτίσαµε µια οικονο-
µία ανθεκτική, ικανή να αντεπεξέλθει στις δυσκολότερες κρίσεις
και προκλήσεις, συνεχίζουµε και φέτος στο ίδιο µοντέλο των τε-
λευταίων ετών, στο µοντέλο της εξωστρέφειας, της ανταγωνιστι-
κότητας, της πράσινης µετάβασης, του ψηφιακού κράτους, του
κράτους κοινωνικής δικαιοσύνης, µε φορολογία φιλική που σέ-
βεται τον µόχθο του εργαζόµενου, σε έναν προϋπολογισµό που
ισορροπεί ανάµεσα στη δηµοσιονοµική σταθερότητα και τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός δεν είναι µια
διαδικασία αυτόνοµη και ανεξάρτητη από τις πολιτικές και την
ιδεολογία της Κυβέρνησης. Οι δικές µας πολιτικές -και αυτό απο-
τυπώνεται κάθε χρόνο στον κρατικό προϋπολογισµό- χαρακτη-
ρίζονται από ρεαλισµό και συνέπεια. Συνέπεια στη δέσµευση,
στις υποσχέσεις και στην υλοποίηση ενός προϋπολογισµού.
Είναι βασικός λίθος στην οικοδόµηση εµπιστοσύνης ανάµεσα
στο κράτος και τον πολίτη. Αυτή την εµπιστοσύνη την έχει κερ-
δίσει στο ακέραιο η Κυβέρνησή µας, ακριβώς γιατί τα τρία τε-
λευταία χρόνια ο κρατικός προϋπολογισµός διακρίνεται για τη
συνέπεια λόγων και έργων. Θα το ξαναπώ. Οι πολίτες αναγνωρί-
ζουν στη Νέα Δηµοκρατία ότι παραδίδει αυτό που υπόσχεται και
θα συνεχίσει να το κάνει και την επόµενη τετραετία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία συνάδελφε.
Ο Κωνσταντίνος Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και

αµέσως µετά ο κ. Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ξεκινήσω µε ένα νέο καινούργιο επεισόδιο στο σκάνδαλο
των υποκλοπών που ήρθε στο φως της δηµοσιότητας, το οποίο
φαντάζοµαι ότι είναι µια καινούργια αναθεώρηση του πώς λει-
τουργεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Πριν από λίγο, λοι-
πόν, ευρωπαϊκό δηµοσίευµα λέει ότι η ΑΔΑΕ κατάφερε να
διαπιστώσει και επίσηµα την παρακολούθηση του Ευρωβουλευτή
Γιώργου Κύρτσου και του δηµοσιογράφου Τάσου Τέλλογλου
από την ΕΥΠ. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το δηµοσίευµα αυτό η ανε-
ξάρτητη αρχή αντιµετώπισε δυσκολίες κατά τη διενέργεια του
ελέγχου. Συγκεκριµένα ο εισαγγελέας του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου της Ελλάδος φέρεται να προσπάθησε να µπλοκάρει τον
έλεγχο λέγοντας πως είναι παράνοµος. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα
καινούργιο νέο, µια καινούργια αλήθεια για το πώς η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη λειτουργεί και χρησιµοποιεί το Σύν-
ταγµα της χώρας αλλά και τις δοµές της Κυβέρνησης για να
ελέγχει πολιτικούς, φίλους ή και αντιπάλους. 

Μπαίνοντας, λοιπόν, στο σχέδιο του προϋπολογισµού το οποίο
συζητάµε τις µέρες αυτές, θέλω να επισηµάνω δύο χαρακτηρι-
στικά. Το πρώτο είναι ότι οι Βουλευτές της επαρχίας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας σ’ αυτό εδώ το
Βήµα έρχονται και κάνουν προεκλογική οµιλία λέγοντας τις πα-
ρεµβάσεις που έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατά
την περίοδο των τριάµισι ετών που βρίσκεται στη διακυβέρνηση
της χώρας. Προφανώς ανοίγει η προεκλογική συζήτηση, ανοίγει

ο προεκλογικός χρόνος και φαντάζοµαι ότι για τον λόγο αυτό
δεν γνωρίζετε τίποτα και από το τι λέει ο προϋπολογισµός που
έχει κατατεθεί και τον οποίο θα ψηφίσετε αύριο, φαντάζοµαι.
Αλλά αυτό που κάνετε είναι να λέτε όλοι τα ίδια επιχειρήµατα τα
οποία, προφανώς, περιγράφονται σε κείµενο το οποίο µοιρά-
στηκε στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας από
το Μαξίµου. Έρχεστε όλοι εδώ και λέτε τα ίδια ακριβώς τα ίδια
επιχειρήµατα. 

Γνωρίζετε όλοι σας ότι αυτά τα οποία λέτε και κάνετε έχουν τε-
ράστια απόσταση από αυτά τα οποία βιώνει η πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού. Και µιλάω για την πλειοψηφία του ελληνικού λαού,
γιατί είναι γεγονός είναι µια αλήθεια ότι υπάρχει ένα µικρό ποσο-
στό Ελλήνων και Ελληνίδων οι οποίοι πίνουν νερό στο όνοµα του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι αυτό το 7% που έχει πλουτίσει µε τις
πολιτικές οι οποίες ασκούνται από τη Νέα Δηµοκρατία. Οι µισές
αλήθειες, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι χειρότερες από το
ψέµα. Λέτε «αυξήθηκαν οι εξαγωγές». Το λέτε όλοι αυτό. Δεν λέτε
όµως ότι αυξήθηκαν πολύ περισσότερο οι εισαγωγές για τη χώρα
µας. Λέτε «µειώθηκε η ανεργία». Δεν λέτε ότι παραλάβαµε την
ανεργία από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Σαµαρά
στο 27%. Και τότε Νέα Δηµοκρατία ήταν και τότε Σαµαράς ήταν.
Μην ξεχνάτε αυτά. Μάλιστα στους νέους ήταν στο 52%. Στις γυ-
ναίκες δε στο 57%. Πού σας παραδώσαµε την ανεργία; Στο 17%.
Και µάλιστα είχαµε καταργήσει έναν ρατσιστικό νόµο ο οποίος λε-
γόταν υποκατώτατος µισθός. Τι ήταν αυτός; Ήταν ότι οι νέοι έως
2είκοσι πέντε ετών έπαιρναν λιγότερα χρήµατα σε σχέση και µε
το τότε κατώτατο όριο του κατώτατου µισθού. 

Εµείς, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, για να θυµάστε
τα πεπραγµένα σας, νοµοθετήσαµε την κατάργηση του υποκα-
τώτατου µισθού, νοµοθετήσαµε τον αιτιολογηµένο λόγο απόλυ-
σης. Να ξέρουν, δηλαδή, οι εργαζόµενοι για ποιον λόγο
απολύονται από τον εργοδότη. Αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό.
Δώσαµε τη δέκατη τρίτη σύνταξη πράγµατα που εσείς καταργή-
σατε, που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κατήργησε. 

Λέτε «έχουµε ανάπτυξη, έχουµε αύξηση στις τραπεζικές κα-
ταθέσεις». Δεν λέτε όµως ότι η ανάπτυξη αυτή αναφέρεται σε λί-
γους, σε αυτούς τους οποίους προφανώς βοηθάτε αυτοί οι
οποίοι πλουτίζουν από την ενεργειακή κρίση, από την κρίση στην
υγεία κ.λπ.. Αφορά το 7% µόνο του ελληνικού πληθυσµού οι
οποίοι αποµυζούν το υπόλοιπο 93% των ανθρώπων οι οποίοι µε
δυσκολία τα βγάζουν πέρα. Είναι σαφές ότι για αυτούς ενδιαφέ-
ρεστε. Είναι σαφές ότι σε αυτούς δίνετε αναφορά. Είναι γεγονός
ότι ενδιαφέρεστε να πλουτίζουν οι εταιρείες παραγωγής ενέρ-
γειας της χώρας. Είναι γεγονός ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης αυ-
τούς υπερασπίζεται. Συνεχίστε, λοιπόν, να ενισχύετε τα κέρδη
των πολυεθνικών. Συνεχίστε να ενισχύετε τα κέρδη των φαρµα-
κοβιοµηχάνων. Συνεχίστε να αυξάνετε τα κέρδη των εταιρειών
παραγωγής ενέργειας. Εµείς τασσόµαστε µε την πλειοψηφία του
ελληνικού λαού. Υπερασπιζόµαστε την πλειοψηφία του ελληνι-
κού λαού και τασσόµαστε ενάντια στην ασφυξία των πολιτών. 

Εξάγετε υποκλοπές. Σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή δηµοκρατία
ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα ήταν παρελθόν. Η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη θα ήταν παρελθόν. Εξάγετε διαφθορά. Η
Ευρωβουλευτής η οποία ελέγχεται -δεν µιλάω για την δεύτερη,
µιλάω για την πρώτη- είχε κάποια χαρακτηριστικά. Ήταν µέλος
του εκσυγχρονιστικού ΠΑΣΟΚ του Σηµίτη το οποίο πλέον είναι
όλο ενταγµένο στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι Υπουργοί. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Εκεί κοιτάξτε. Μαζί
σας είναι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μη γελάτε, κύριε Χρυσοµάλλη.
Εδώ είναι. Είναι Υπουργοί. 

Και ήταν συναγωνίστριά σας στο αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο. Όλοι
εσείς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ήσασταν µαζί της στο
αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο. Ήσασταν µαζί της στην ιστορία του Μακε-
δονικού. 

Μακάρι, λοιπόν, µακάρι να έλειπαν 20 ευρώ από το πάκο των
χαρτονοµισµάτων που φέρεται η κυρία αυτή να έχει στην κατοχή
της, και να µπορούσε να τα έχει ο Κώστας Φραγκούλης ο οποίος
αν τα είχε, τώρα θα ζούσε.

Απέναντι στη δηµοκρατική και κοινωνική κατάπτωση στην
οποία µας έχει οδηγήσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης, εµείς λέµε
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στον ελληνικό λαό ότι «ναι, υπάρχει άλλη πρόταση» και ναι, εί-
µαστε κοντά σε αυτό που όλοι και όλες ψιθυρίζουν. Σύντοµα θα
σας ρίξει ο ελληνικός λαός, σύντοµα θα φύγετε, σύντοµα θα
είστε παρελθόν. 

Δικαιοσύνη παντού µε ουσιαστική αντιµετώπιση της ακρίβειας.
Πλαφόν στην τιµή και στο περιθώριο κέρδους των εταιρειών που
υπερασπίζεστε, ανάκτηση του 51% της ΔΕΗ. Φορολόγηση των
υπερκερδών των φίλων σας παρόχων ενέργειας. Μείωση του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα. Μείωση του ΦΠΑ στα
τρόφιµα στο 6%. Αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ.
Επαναφορά της δέκατης τρίτης σύνταξης, την οποία καταργή-
σατε και την οποία είχαµε νοµοθετήσει τον Μάιο του 2019. Κα-
τάργηση του τέλους επιτηδεύµατος. Αύξηση του αφορολόγητου
στις 12.000 ευρώ για µισθωτούς, συνταξιούχους, κατά κύριο
επάγγελµα αγρότες, αυτοαπασχολούµενους, µπλοκάκια. Προ-
στασία της πρώτης κατοικίας την οποία εσείς δίνετε στους φί-
λους σας τα funds, γιατί έχετε και ανθρώπους µε τους οποίους
υπήρχατε µαζί στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, ξέρετε εσείς. Δια-
γραφή µέρους των χρεών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, είναι γεγονός ότι είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός
τον οποίον θα ψηφίσετε. Χαρείτε το, γιατί η αλλαγή είναι πολύ
κοντά και θα γίνει γεγονός στις εκλογές οι οποίες σύντοµα θα
έρθουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµµάλης έχει τώρα τον λόγο και αµέσως
µετά, ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Θάνος Πλεύρης.  

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα συµφωνήσω σε ένα πράγµα
µε τον κ. Μπάρκα που κατέβηκε τώρα από το Βήµα. Αλήθεια είναι
ότι ήδη έχετε ακούσει πολλές φορές το θετικό αποτύπωµα που
αφήνει ο προϋπολογισµός του 2023, και το έχετε ακούσει πολλές
φορές όχι γιατί επαναλαµβάνουµε κάποιο non paper, όπως λέτε
αλλά γιατί κάνουµε αυτό που παραβλέπετε εσείς: Λέµε την πραγ-
µατικότητα, αυτή που αρνείστε να δείτε γιατί δεν σας συµφέρει
να τη δείτε.

Καταφεύγετε σε λαϊκισµό και σε επικοινωνιακά τεχνάσµατα
τύπου «αν υπήρχε ένα εικοσάευρο από την Καϊλή, θα είχε σωθεί
ο Φραγκούλης». Το ίδιο µπορούσαµε να πούµε αν υπήρχε ένα ει-
κοσάευρο από τα 3.000.000 ευρώ που κανόνισε ο Παππάς να
πάρει ο Καλογρίτσας για να έχετε ΣΥΡΙΖΑ channel. Εκεί θέλετε
να πάµε το διάλογο; 

Δεν έχει νόηµα να σας επαναλάβω όλα αυτά του προϋπολογι-
σµού, γιατί ξέρετε η εµµονή σας στο δικό σας αναξιόπιστο αφή-
γηµα είναι δεδοµένη. Μια εµµονή στη µιζέρια, µια εµµονή στην
καταστροφολογία, µια εµµονή στον πανικό και στο φθόνο για ό,τι
καλό κάνει αυτή η Κυβέρνηση προς τους συµπολίτες µας. Ακόµα
µεταξύ σας δεν έχετε αποφασίσει και δεν ξέρετε αν ήσασταν
υπέρ των 600 ευρώ που δώσαµε στους αστυνοµικούς και στους
λιµενικούς ή όχι. Ακόµα µεταξύ σας δεν το έχετε ξεκαθαρίσει
γιατί είναι η ψυχολογία σας τέτοια. Μια άρνηση απέναντι σε ό,τι
καλό κάνει αυτή η Κυβέρνηση. 

Και ίσως τελικά αυτή να είναι και η µεγάλη µας διαφορά. Εµείς
υπηρετούµε µια ιδεολογία συγκεκριµένα και την κάνουµε πράξη
µε τα όποια λάθη της, ενώ εσείς υπηρετείτε µια ψυχολογία. Αυτό
είναι τελικά η Αριστερά, η εκπροσώπηση µιας ψυχολογίας της
µιζέριας, του φθόνου, µιας ψυχολογίας του «να ψοφήσει η κα-
τσίκα του γείτονα», ψυχολογίας διχασµού.

Αρνείστε να δείτε την πραγµατικότητα. Γι’ αυτό δεν βλέπετε και
δεν αναγνωρίζετε, όπως το κάνουν όλοι οι συµπολίτες µας, την
αύξηση του ΑΕΠ κατά 45 δισεκατοµµύρια από το 2019. Δεν βλέ-
πετε τη µείωση της ανεργίας κατά πέντε µονάδες. Δεν βλέπετε τη
σηµαντική µείωση του χρέους της χώρας ή το ρυθµό ανάπτυξης
για το 2022, τον οποίο -να σηµειωθεί- εµείς τον υπολογίζουµε συγ-
κρατηµένα σε σχέση µε την Κοµισιόν και τον ΟΑΣΑ. 

Θυµάστε το µέσον όρο ρυθµού ανάπτυξης τα χρόνια της δια-
κυβέρνησής σας; Μηδέν. Θυµάστε τις επενδύσεις που είχατε;
Καµµία. Αρνείστε να δείτε την αύξηση των επενδύσεων κατά 30%
την τελευταία τριετία. Αρνείστε να δείτε την επιστροφή στα πρω-
τογενή πλεονάσµατα για το 2023. Αρνείστε να δείτε το ιστορικό
υψηλό των εξαγωγών.

Είτε σας αρέσει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είτε όχι η χώρα
βρίσκεται σε οικονοµική σταθερότητα εδώ και καιρό. Βαδίζει µε
την ίδια σταθερότητα και για το 2023, οικοδοµώντας ένα καλύ-
τερο αύριο για όλους τους Έλληνες. Γιατί για εµάς αυτό είναι δι-
καιοσύνη και όχι να τσακίζεις τη µεσαία τάξη. Το λέω ευγενικά
σε σχέση µε τον χαρακτηρισµό που έδωσαν δικά σας στελέχη,
για να εξυπηρετήσεις τις ιδεοληψίες σου στην οικονοµική πολι-
τική και να φτάσεις απλά να µοιράζεις προεκλογικά επιδόµατα
εν είδει ψηφοθηρίας παραµονές των εκλογών του 2019.

Καταλαβαίνω ότι για εσάς, είναι πολύ δύσκολο να αντιληφθείτε
πώς γίνεται να υπάρχουν αυξηµένα φορολογικά έσοδα ενώ
έχουν µειωθεί οι φορολογικοί συντελεστές. Είναι ακατανόητη
στη λογική σας η λέξη ανάπτυξη. Το µόνο που ξέρετε είναι η
υπερφορολόγηση και οι περικοπές. Το ίδιο ακατανόητο σας φαί-
νεται, πώς καταφέραµε και µειώσαµε πάνω από 30% τον ΕΝΦΙΑ
όλα αυτά τα τέσσερα χρόνια. Όσο, όµως, εσείς δεν το κατανο-
είτε το βλέπουν οι συµπολίτες µας, το βλέπουν οι συµπολίτες
µου στη Μεσσηνία που πληρώνουν 12 εκατοµµύρια ευρώ ΕΝΦΙΑ
λιγότερο. Μείωση 36% σε σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ που τους είχατε
βάλει εσείς το 2018. 

Αυτό έγινε χάριν της πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης χωρίς
να διακινδυνεύσει η οικονοµία της χώρας, και αυτό δείχνει την
αξιοπιστία προεκλογικών δεσµεύσεων µας και έργων που έχουµε
κάνει. 

Επειδή  είπα για τη Μεσσηνία, θέλω να χαιρετίσω ότι χθες τε-
λείωσε η πρώτη φάση ολοκλήρωσης για την ιδιωτικοποίηση του
αεροδροµίου. Τέσσερα µεγάλα επενδυτικά σχήµατα έχουν κα-
ταθέσει προσφορά. Η αλήθεια είναι ότι για τη Μεσσηνία και τους
συµπολίτες µου αυτό άργησε οκτώ χρόνια. Βέβαια, τότε, το 2014
όταν πήγε να γίνει, θυµάµαι το σύνολο των αντιδράσεων της Αρι-
στεράς και της Αντιπολίτευσης και όχι µόνο. Τώρα δεν τις είδα
αυτές τις αντιδράσεις.

Ίσως το µόνο καλό που έµεινε από τη διακυβέρνηση σας είναι
ότι καταλάβατε τι θέλει η κοινωνία και πώς λειτουργεί η αγορά,
και η κοινωνία κατάλαβε ποιο είναι το οικονοµικό µοντέλο που
πρέπει να ακολουθήσουµε µακριά από αυτόν τον στυγνό κρατι-
σµό που εκπροσωπείτε. 

Το βασικότερο, όµως, που έχει αντιληφθεί η κοινωνία είναι όλα
αυτά σε τι περιβάλλον τα επιτύχαµε. Σε ένα περιβάλλον συνεχών
παγκόσµιων κρίσεων από το 2020 ως και σήµερα που έχει γονα-
τίσει οικονοµικά πολύ ισχυρότερες χώρες από την Ελλάδα και
έχει προκαλέσει ύφεση σχεδόν στο σύνολο της Ευρώπης. 

Συµβαίνουν όλα αυτά σε ένα δύσκολο περιβάλλον απειλών
από την Τουρκία, µε πόλεµο στην Ουκρανία, µε µια θανατηφόρα
υγειονοµική κρίση που αντιµετωπίσαµε που δοκίµασε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και την κοινωνία. Παρ’ όλο αυτό το δυσµενές
κλίµα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν άφησε κανένα
συµπολίτη µας πίσω. Αντιµετωπίσαµε τις κρίσεις και στηρίξαµε
την κοινωνία και την επιχειρηµατικότητα µε περισσότερα από 50
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Για παράδειγµα στο νοµό µου στη Μεσσηνία, 173 εκατοµµύρια
κατευθύνθηκαν µέσω των εργαλείων της επιστρεπτέας προκα-
ταβολής του ΤΕΠΙΧ της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού σε επιχει-
ρήσεις και εργαζοµένους. 

Συνολικά αναδιαρθρώσαµε την υγεία για να αντιµετωπίσουµε
την πανδηµία, επενδύσαµε στην ψηφιακή διακυβέρνηση ουσια-
στικά και επιτυχηµένα -εκατοντάδες ώρες αναµονής σε ουρές
γλίτωσαν οι συµπολίτες µας- αντιµετωπίσαµε ένα πρόβληµα συ-
νολικά του πολιτικού συστήµατος στη Μεταπολίτευση τις εκκρε-
µείς συντάξεις, επιστρέφοντας τη χαµένη αξιοπρέπεια στους εν
δυνάµει συνταξιούχους συµπολίτες µας. 

Παράλληλα αποκαταστήσαµε τη διεθνή µας αξιοπιστία, αυτή
που είχατε καταντήσει κουρέλι επί ΣΥΡΙΖΑ.

Εξοπλίσαµε τις Ένοπλες Δυνάµεις µας σε σηµείο εκνευρισµού
της Τουρκίας, ίσως και σε εκνευρισµό δικό σας. 
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Διεκδικούµε ταυτόχρονα τον περιφερειακό ρόλο που αξίζει
στη χώρα και φυσικά διεκδικούµε να εκµεταλλευτούµε τους φυ-
σικούς µας πόρους που υπόσχονται ένα καλύτερο µέλλον για τη
χώρα. Και σε αυτό θα πρέπει να δώσετε µια ξεκάθαρη απάντηση,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εάν είστε υπέρ και µαζί µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ για λίγο ακόµα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Για εµάς, βλέπετε, έχει σηµασία να αισθάνονται οι Έλληνες

πολίτες τη συνεχή προστασία και την ασφάλεια που τους οφείλει
το κράτος. Γι’ αυτό και τους «µπαχαλάκηδες» από τα πανεπιστή-
µια τους διώξαµε και κάνουµε εκεί βιβλιοθήκες. Γι’ αυτό αποδί-
δουµε πάλι τις φοιτητικές εστίες στους φοιτητές που τις έχουν
ανάγκη και όχι στο οργανωµένο έγκληµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για εµάς η αξιοπιστία απέναντι
στον ελληνικό λαό, η εκπλήρωση των δεσµεύσεών µας και η στή-
ριξη των προτεραιοτήτων που θέτει η ίδια η κοινωνία, ήταν είναι
και θα είναι πάντα µονόδροµος. Γι’ αυτό δεν αθετήσαµε ούτε
λέξη από το προεκλογικό µας πρόγραµµα, παρ’ όλες τις δυσκο-
λίες, και κατορθώσαµε σχεδόν το σύνολο αυτών που υποσχεθή-
καµε να τα κάνουµε πράξη, αποκαθιστώντας την εµπιστοσύνη
των πολιτών στην Κυβέρνηση. Αυτό είναι το µεγάλο µας πλεονέ-
κτηµα στις εκλογές που έρχονται εντός του ’23, όποτε γίνουν.

Με γνώµονα την πατρίδα και όχι ιδεοληψίες του τύπου «η θά-
λασσα δεν έχει σύνορα» υπερασπιζόµαστε τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα και εξασφαλίζουµε το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεών
µας. 

Δεν επενδύουµε στη λάσπη και στον διχασµό, όπως κάνετε
εσείς. Θα ακολουθήσουµε πάντα το συµφέρον της πατρίδας.
Αυτός είναι ο γνώµονας, για εµάς, αυτή είναι η πυξίδα µας. Γι’
αυτό και διαµορφώσαµε και έναν προϋπολογισµό για το 2023,
που αποτελεί ενσάρκωση των αξιών µας για ένα κοινωνικό κρά-
τος που καταπολεµά τις ανισότητες, τις διακρίσεις, µε υγεία και
παιδεία για όλους, µε ισχυρή οικονοµία και ισχυρές Ένοπλες Δυ-
νάµεις, προς όφελος όλων των Ελλήνων, χωρίς διλήµµατα του
τύπου «ή εµείς ή αυτοί». 

Είναι ένας προϋπολογισµός που θα µας οδηγήσει στην επό-
µενη τετραετία, µε την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας ξανά
στη διακυβέρνηση της χώρας. Φυσικά, τον υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Θάνος Πλεύ-
ρης. Αµέσως µετά τον κ. Πλεύρη, θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ο κ. Νίκος
Καραθανασόπουλος. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, η συζήτηση του προϋπολογισµού έχει ένα πλεονέ-
κτηµα, ότι µιλάµε µε στοιχεία συγκεκριµένα και όχι θεωρητικά. 

Θεωρείτε ότι 3.884.000.000 ευρώ για την υγεία είναι µικρό
ποσό; Θεωρείτε ότι είναι µικρό ποσό. Πράγµατι είναι µικρό ποσό.
Είναι ο προϋπολογισµός του 2019 µε την υπογραφή του κ. Τσα-
καλώτου. Την τελευταία χρόνια διακυβέρνησης της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ, ο προϋπολογισµός για την υγεία είναι 3.884.000.000
ευρώ. 

Ο προϋπολογισµός που σας φέρνουµε σήµερα για την υγεία
είναι 5.202.000.000 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ναι, κύριε Παπαδόπουλε, σωστά είπατε, είναι λίγα τα λεφτά

που δώσατε το 2019 για την υγεία. Εµείς σήµερα, εδώ πέρα, ερ-
χόµαστε και δίνουµε 1.400.000.000 ευρώ παραπάνω για την υγεία
στον τελευταίο προϋπολογισµό που κάνουµε πριν τις εκλογές.
Έτσι συγκρίνεται το ’23 µε το ’19. Στον τελευταίο δικό σας προ-
ϋπολογισµό, όταν πηγαίναµε σε εκλογές, δίνατε 3.884.000.000
ευρώ και εµείς δίνουµε 1.400.000.000 παραπάνω και επιπλέον δί-
νουµε και 435 εκατοµµύρια περισσότερα χρήµατα απ’ ό,τι ήταν το
2022. 

Η στήριξη, λοιπόν, στην υγεία είναι µε πράξεις. Εδώ θα µπο-
ρούσα να είχα τελειώσει την οµιλία µου. Αφού ψηφίσατε τον προ-

ϋπολογισµό του Υγείας το 2019 µε 3.884.000.000, γιατί δεν θα
ψηφίσετε τον προϋπολογισµό του ’23 µε 5.200.000.000; Γιατί σί-
γουρα το 1.400.000.000 ευρώ παραπάνω είναι καλύτερο απ’
αυτό το οποίο εσείς παραδώσατε. Τόσο απλά τελειώνει η κου-
βέντα περί του ποιος στηρίζει το δηµόσιο σύστηµα υγείας και
ποιος δεν στηρίζει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τόσο απλά!

Πάµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή να δούµε µία προς µία τις πολι-
τικές που έχουν να κάνουν µε την υγεία. Η Κυβέρνηση Κυριάκου
Μητσοτάκη, στην πραγµατικότητα, για το 2023 θα έχει έναν προ-
ϋπολογισµό ακόµα για την υγεία, γιατί µέσα σε αυτά δεν συµπε-
ριλαµβάνουµε και το υπόλοιπο ποσό του Ταµείου Ανάκαµψης, το
οποίο υπάρχει και υλοποιείται µέχρι το τέλος 2025. 

Ας δούµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή τι έχουµε κάνει για την υγεία
και ποιοι είναι οι πόροι που θα ακολουθήσουν την υγεία από εδώ
και πέρα. Η πανδηµία τί µας έδειξε; Ήταν µια κουβέντα η οποία
ήταν συνολική, ότι πρέπει να στηριχθούν η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας και η πρόληψη. Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και
η πρόληψη, όµως, δεν στηρίζονται θεωρητικά, στηρίζονται µε
συγκεκριµένες πράξεις. Βασική µας, λοιπόν, στόχευση είναι η
µεταφορά πόρων από τη θεραπεία που είναι απαραίτητη, στο
πώς θα διατηρήσουµε τον πολίτη υγιή. Με το πρόγραµµα «Σπύ-
ρος Δοξιάδης» έχουµε 254 εκατοµµύρια, χρήµατα για τη δηµό-
σια υγεία, που αφορούν εξετάσεις πρόληψης καρκίνου µαστού,
τραχήλου µήτρας, παχέος εντέρου, καρδιαγγειακές παθήσεις,
όπως και το κοµµάτι της παιδικής παχυσαρκίας και ήδη, κύριοι
συνάδελφοι, σας το λέµε ότι έχουµε τα πρώτα αποτελέσµατα.
Σε εξήντα χιλιάδες µαστογραφίες πάνω από τέσσερις γυναίκες
έχουν διαγνωστεί σε πρώιµο στάδιο και έτσι έχουν καλύτερη
προοπτική για την υγεία τους. Αυτό από µόνο του είναι στήριξη
στη δηµόσια υγεία. 

Πρώτη φορά υλοποιούµε µε πόρους ολοκληρωµένα προγράµ-
µατα πρόληψης, προσπαθώντας να διατηρήσουµε τον πολίτη
υγιή. Εκατόν πενήντα επτά κέντρα υγείας έχουν µπει στο πρό-
γραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης, όπου µε 272 εκατοµµύρια θα
έχουν την κτηριακή αναβάθµιση και την υλικοτεχνική υποδοµή. 

Και µέσα σε όλα αυτά θεσµοθετούµε τον «προσωπικό γιατρό»,
που ήδη στο πρώτο τρίµηνο λειτουργίας έχει τέσσερα εκατοµ-
µύρια επτακόσιες χιλιάδες πολίτες και τρεις χιλιάδες τετρακόσι-
ους γιατρούς. 

Ναι, δεχόµαστε µία κριτική ότι ακόµα δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα να καλύψουµε όλους τους πολίτες. Το γεγονός, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, ότι µέσα στο Νοέµβριο έγιναν ένα εκατοµµύ-
ριο πενήντα χιλιάδες ραντεβού δωρεάν, που δεν πλήρωσε τίποτα
ο πολίτης και πήγε και είδε το γιατρό του, που τον πληρώνει το
κράτος, αυτό δεν είναι µια έµπρακτη στήριξη στην υγεία των πο-
λιτών; Μέχρι σήµερα, αυτοί οι πολίτες πήγαιναν και πλήρωναν
µια επίσκεψη ή έπρεπε να κλείσουν ραντεβού µόνο σε δηµόσια
δοµή. Πλέον έχουν τη δυνατότητα να υλοποιούν ραντεβού και
να παρακολουθεί κάποιος την υγεία τους. 

Άρα η βασική κουβέντα η οποία έχει γίνει, πώς θα δώσουµε
πόρους στο κοµµάτι του να διατηρήσουµε τον πολίτη υγιή, θε-
σµοθετείται απόλυτα και είναι απαύγασµα και αυτού του προ-
ϋπολογισµού, του προϋπολογισµού του 2023. 

Μαζί µε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και την πρόληψη,
όµως, προβαίνουµε και στην πλήρη ανασυγκρότηση του ΕΟΠΥΥ
µε περισσότερες παροχές για τους πολίτες και µε προσπάθεια
να στηριχθούν όσο το δυνατόν γίνεται οι πάροχοι. Και επειδή
υπάρχει µια πολύ µεγάλη κουβέντα που σχετίζεται µε το claw-
back και την πίεση την οποία έχουν ειδικά οι κλινικοεργαστηρια-
κοί γιατροί –γιατί και αυτό είναι ένα σηµείο που πρέπει να
συγκριθούµε- ήδη για το 2022, µεταφέραµε πόρους στον κωδικό
των κλινικοεργαστηριακών στα 57 εκατοµµύρια ευρώ από εσω-
τερική ανακατανοµή και απευθείας στήριξη από το Υπουργείο
Οικονοµικών και σήµερα αποφασίσαµε, σε συνεννόηση που εί-
χαµε µε τον κ. Σκυλακάκη και τον κ. Σταϊκούρα, ότι θα ενισχυθεί
για το 2022 µε άλλα 15 εκατοµµύρια ο προϋπολογισµός, προκει-
µένου να εξορθολογιστεί το clawback γι’ αυτούς τους παρόχους
και να µπορούν να λειτουργούν. Γιατί αυτό είναι το πλαίσιο που
εµείς βλέπουµε την υγεία. Βλέπουµε την υγεία, δηλαδή, στο πώς
θα έχει περισσότερες παροχές ο πολίτης δωρεάν. Δωρεάν πα-
ροχές, το τονίζω. 
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Ερχόµαστε στο κοµµάτι του «no-ΕΣΥ» του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας και όλης της παραφιλολογίας, την οποία έχετε ανα-
πτύξει, κάνοντας ότι δεν καταλαβαίνετε αυτά τα οποία λέµε.
Δίδονται 380 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης για
ογδόντα νοσοκοµεία της Ελλάδος, τα οποία ανασυγκροτούνται
πλήρως στα ΤΕΠ αλλά και άλλες µονάδες οι οποίες έχουν
ανάγκη. Πότε άλλοτε δόθηκαν αυτά τα χρήµατα; Πότε δόθηκαν
αυτά τα χρήµατα, για να στηριχθεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; 

Μάλιστα, επειδή δεν είναι µόνο η υλικοτεχνική υποδοµή το
θέµα αλλά είναι οι άνθρωποι, ερχόµαστε και στον προϋπολογι-
σµό τον οποίο βλέπετε τώρα, έχει ενταχθεί η αύξηση των µισθών
των γιατρών του ΕΣΥ για πρώτη φορά µετά από δεκαπέντε χρό-
νια. 

Αυτό γίνεται από αυτή την Κυβέρνηση. Μεσοσταθµική αύξηση
10% των απολαβών, 400 ευρώ επίδοµα για τους αναισθησιολό-
γους και όσους εργάζονται στα ΤΕΠ, έως 690 ευρώ αύξηση στο
επίδοµα όσων είναι γιατροί στις ΜΕΘ και 250 ευρώ στους για-
τρούς που είναι στο ΕΚΑΒ. Μπορείτε να κάνετε κριτική αν είναι
µικρή, αλλά εσείς τεσσεράµισι χρόνια δεν δώσατε καµµία αύ-
ξηση. Και εµείς ερχόµαστε εδώ πέρα και δίνουµε αύξηση.

Στη δε πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, ενώ εσείς τους υποχρε-
ώσατε να έχουν τον ρόλο του οικογενειακού γιατρού χωρίς να
τους δώσετε 1 ευρώ, εµείς ερχόµαστε και στους γιατρούς της
πρωτοβάθµιας στις δηµόσιες δοµές δίνουµε 800 ευρώ το µήνα,
χωρίς να χρειάζεται να εργαστεί παραπάνω ώρες για να έχει το
ρόλο του προσωπικού γιατρού. Πού στηρίζεται, λοιπόν, ο δηµό-
σιος χαρακτήρας του συστήµατος; Στις διαδηλώσεις και στις δη-
λώσεις ή όταν έρχεσαι και βάζεις πόρους για να στηρίξεις το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας;

Και επειδή γίνεται και η κουβέντα των προσλήψεων, έξι χιλιά-
δες προσλήψεις για το 2022, τέσσερις χιλιάδες ήδη έχουν βγει,
εννιακόσιες δέκα έχουν σταλεί στο ΑΣΕΠ για λοιπό προσωπικό
και επτακόσιοι πενήντα γιατροί. Και κάναµε και παρεµβάσεις στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που θα δείτε ότι θα διασφαλίσουν την
παρουσία των γιατρών µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και η
διασφάλιση των γιατρών µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι
και ο πιλότος που θα διασφαλίσει και το δηµόσιο χαρακτήρα του.
Γιατί δηµόσιος χαρακτήρας χωρίς να υπάρχουν γιατροί, γιατί δεν
είναι ελκυστικό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δεν υπάρχει.

Αντιθέτως όταν βλέπεις το πρόβληµα και προσπαθείς µε τις
λύσεις τις οποίες δίνεις και να αυξάνεις τις αποδοχές των για-
τρών, αλλά παράλληλα να τους δίνεις και άλλες ευκαιρίες δια-
σφαλίζεις ότι το δηµόσιο σύστηµα υγείας θα παραµείνει ισχυρό. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό ο
οποίος συµβαίνει στην υγεία µε 278 εκατοµµύρια που θα αλλά-
ξουν τελείως την εικόνα της ψηφιακής αναβάθµισης των νοσο-
κοµείων µας, µε φάκελο ασθενούς ηλεκτρονικό, µε διασύνδεση
των νοσοκοµείων µε την ψηφιοποίηση των αρχείων τους. Είναι
προγράµµατα που πραγµατικά θα στηρίξει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.

Και επειδή έγινε και µια κουβέντα για τον νέο χάρτη υγείας,
ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και αν θέλετε να δια-
στρεβλώνετε τα λόγια αυτής της Κυβέρνησης. Έχουµε ξεκαθα-
ρίσει ότι στον νέο χάρτη δεν τίθεται να κλείσουν δοµές. Το ότι οι
δοµές θα ενισχυθούν προκύπτει από τα χρήµατα τα οποία δί-
νουµε, αλλά προφανώς η ανασυγκρότηση των δοµών θα γίνεται
µε όρους και προϋποθέσεις που θα διασφαλίζουν την καλύτερη
παρεχόµενη υπηρεσία για τους πολίτες. Και η καλύτερη παρε-
χόµενη υπηρεσία για τους πολίτες είναι ότι βρίσκεις τι ανάγκες
έχει η κάθε τοπική κοινωνία και οι δοµές ικανοποιούν αυτές τις
υγειονοµικές ανάγκες. Αυτό το πράγµα ειπώθηκε. 

Όσο για την 7η ΥΠΕ, ναι, στην 7η ΥΠΕ είµαστε σε θέση να
πούµε ότι από το 2023 θα εφαρµοστούν τα DRGs, που σηµαίνει
ότι τα νοσοκοµεία θα στέλνουν για τις πράξεις και όσο περισσό-
τερες πράξεις κάνουν τα νοσοκοµεία, τόσο περισσότερα χρή-
µατα θα παίρνουν. Και έτσι µπορούµε να στηρίζουµε τον πολίτη,
να στηρίζουµε τις κλινικές, οι οποίες έρχονται και κάνουν την κα-
λύτερη δυνατή παρεχόµενη υπηρεσία. Ο κρατικός, όµως, προ-
ϋπολογισµός είναι για όλα τα νοσοκοµεία. Και αυτή είναι µια
µεγάλη µεταρρύθµιση του συστήµατος υγείας, ώστε επιπλέον
να στέλνουν τις δαπάνες τους στα νοσοκοµεία, να αξιολογούν-

ται, να λαµβάνουν τα ποσά και όχι να υπάρχει ένας προϋπολογι-
σµός, τον οποίο δεν παρακολουθούµε και απλώς ζητούνται χρή-
µατα.

Σε αυτό, λοιπόν, το κοµµάτι θέλω να αναφέρω κάτι για το
οποίο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει πάθει αφωνία. Δεν την
έχω ακούσει να λέει τίποτα για τη φαρµακευτική πολιτική. Πάµε,
λοιπόν, να αναφερθούµε στη φαρµακευτική πολιτική. Άκουσα
ήδη τη φωνή της στήριξης της φαρµακοβιοµηχανίας. Αυτά αντι-
µετωπίζουµε µε τη φαρµακοβιοµηχανία. Κλειστοί προϋπολογι-
σµοί 920 εκατοµµύρια, κύριε Τσακαλώτο και κύριε Ξανθέ. Και
θέλω να µου πείτε, αυτό θα το επικροτήσετε ή όχι;

Η Επιτροπή Διαπραγµάτευσης παίρνει 450 εκατοµµύρια εκ-
πτώσεις από τη φαρµακοβιοµηχανία. Η φαρµακοβιοµηχανία
πήγε στην Επιτροπή Διαπραγµάτευσης χωρίς να φύγει καµµία
θεραπεία από τη χώρα, µπήκαν όλες οι νέες θεραπείες και µας
δώσανε έκπτωση 450 εκατοµµύρια. 

(Χειροκροτήµατα από τη Νέα Δηµοκρατία)
Και γιατί έγινε αυτό; Γιατί δώσανε έκπτωση 450 εκατοµµύρια;

Γιατί εφαρµόστηκε ο κλειστός προϋπολογισµός, που καταψηφί-
σατε εσείς; Καταψηφίσατε τους κλειστούς προϋπολογισµούς,
ΦΥΚ ένας προϋπολογισµός, όλα τα άλλα φάρµακα άλλος προ-
ϋπολογισµός και ευνοήσατε τις πολυεθνικές εταιρείες. Γιατί τα
ΦΥΚ ανήκουν στις πολυεθνικές και µόλις είδαν ότι ο προϋπολο-
γισµός τους είναι πιεστικός πήγαν στη διαπραγµάτευση και δώ-
σανε άνω των 50% εκπτώσεις, τα οποία θα κερδίζει ο ΕΟΠΥΥ από
τον προϋπολογισµό του.

Για να γίνει, όµως, αυτή η πολιτική θέλει την πραγµατική σύγ-
κρουση, όχι τη θεωρητική. Όλες οι θεραπείες µείνανε, όλη την
εξοικονόµηση πετύχαµε. Έχει πρόσβαση ο πολίτης σε αυτές τις
θεραπείες. Και για πρώτη φορά αισθάνθηκαν οι εταιρείες, που
φώναζαν για το clawback είτε σωστά είτε λάθος, ότι υπάρχουν
εκπτώσεις πραγµατικές που πρέπει να πάνε µε διαπραγµάτευση
να δώσουν.

Και ήδη για το 2023 ξεκινάµε από 770 εκατοµµύρια. Πόσους
κλειστούς προϋπολογισµούς είχατε εσείς κάτω των 100 εκατοµ-
µυρίων; Οι κλειστοί σας προϋπολογισµού ήταν κάτω των 100
εκατοµµυρίων. 

Και επειδή λέµε για το φάρµακο µπαίνω και στον πειρασµό να
πω κάτι που το έχουµε ξεχάσει. Όλο το καλοκαίρι, κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µου λέγατε για την αγωγή της «NOVARTIS»
που έχει κάνει το ελληνικό δηµόσιο. Ζητούσατε, κάνατε κριτική.
Την έχετε πάρει από 5 Αυγούστου. Δεν την είδατε; Είναι καλή ή
κακή αγωγή; Φωνάζατε τον Αύγουστο: «Φέρτε µας την αγωγή»
για τη «NOVARTIS». Την πήρατε την αγωγή. Φτάσαµε Δεκέµβριο.
Για πείτε είναι καλή ή κακή αγωγή; Είναι η αγωγή που ενώ εσείς
το 2017 ξεκινήσατε τη διερεύνηση, όπως την ξεκινήσατε, ξεχά-
σατε να την κάνετε και έγινε το 2022 και η «NOVARTIS» όταν τε-
λειώσουν οι διαδικασίες θα κληθεί να πληρώσει 200 και 250
εκατοµµύρια. Εσείς, όµως, την είδατε αυτή την αγωγή; Τη ζητή-
σατε, την πήρατε, σας την έδωσα, είναι µέσα στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο. Ανακοίνωση δεν βγάλατε. 

Έχετε, λοιπόν, µια ωραία αφωνία όταν πρόκειται για το φάρ-
µακο. Και για αυτές τις εκπτώσεις θα τοποθετηθείτε, θα βγείτε
και θα πείτε, είστε υπέρ των εκπτώσεων που έδωσαν οι φαρµα-
κοβιοµηχανίες, που για πρώτη φορά έδωσαν 450 εκατοµµύρια;
Και µετά θα πρέπει να κάνετε και την αυτοκριτική σας, γιατί όλο
αυτό το πλαίσιο εσείς δεν το διαµορφώσατε.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, παρεµβαίνουµε µε έναν
τρόπο ολιστικό σε όλο το κοµµάτι που έχει να κάνει µε την υγεία.
Ξεκινάµε από την πρόληψη και την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας µε επίκεντρο τον προσωπικό γιατρό. Ανασυγκροτούµε τον
ΕΟΠΥΥ. Ανασυγκροτούµε το ΕΣΥ, το οποίο το στηρίζουµε και µε
πόρους και µε ανθρώπους. Στηρίζουµε σε µεγάλο βαθµό την
εξωνοσοκοµειακή περίθαλψη µε παροχές κατ’ οίκον και ετοιµά-
ζουµε την υγεία για τα επόµενα δέκα χρόνια.

Όσο, λοιπόν, εσείς φωνάζετε µε συνθήµατα θα σας τρέχει
αυτό µε το οποίο ξεκινήσαµε. Το 2019, προϋπολογισµός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε υπογραφή του Ευκλείδη Τσακαλώτου, 3.884.000.0000
για την υγεία, µε Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη Προϋπολογι-
σµός του 2023, µε υπογραφή του Χρήστου Σταϊκούρα και του
Θοδωρή Σκυλακάκη, 5.202.000.000. Η σύγκριση από µόνη της
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τελειώνει τη συζήτηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Λεβιδίου Αρκαδίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΚΙΝΑΛ, η κ. Γιαννακοπούλου, για τη δεύτερη παρέµβασή της.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Πλεύρη, σας άκουσα µε πάρα πολύ µε-

γάλη προσοχή. Είπατε συγκεκριµένα ότι µιλάτε µε πράξεις.
Οφείλω να σας οµολογήσω ότι όχι απλά µιλάτε µε πράξεις, µι-
λάτε µε λόγια και µε λόγια του αέρα, κύριε Υπουργέ.

Για ποιον λόγο το λέω αυτό; Πριν από έναν µήνα ακριβώς συ-
ζητήθηκε εδώ πέρα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας η επίκαιρη
ερώτηση που σας είχα καταθέσει σχετικά µε το πάρα πολύ σο-
βαρό θέµα, το οποίο έχει προκύψει και έχει να κάνει µε την έλ-
λειψη φαρµάκων, µε την έλλειψη φαρµακευτικών σκευασµάτων
πάρα πολύ σοβαρών. 

Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα. Οι Έλληνες πολίτες δεν µπορούν
να βρουν φάρµακα για τον διαβήτη, για πολύ σοβαρές ασθέ-
νειες. Δεν µπορούµε να βρούµε καλά-καλά Depon, σιρόπι Depon
για τα παιδιά µας, κύριε Πλεύρη. Κι εσείς δεσµεύτηκε ότι θα πά-
ρετε µια δέσµη συγκεκριµένων τριών µέτρων. Έτσι δεν είπατε;

Είπατε ότι θα επεκτείνετε την απαγόρευση των παράλληλων
εξαγωγών και στα άλλα εκατόν είκοσι φάρµακα. Είπατε ότι θα
γίνει ηλεκτρονική συνταγογράφηση, όλα αυτά µόνο µε ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση θα φεύγουν από τις φαρµακαποθήκες και
ότι θα κάνετε και σοβαρούς, αυστηρούς ελέγχους στις φαρµα-
καποθήκες. Πάρα πολύ ωραία. 

Τι έχει γίνει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ; Τότε άµα έχουν γίνει όλα,
γιατί το πρόβληµα είναι όχι το ίδιο, όπως ήταν ένα µήνα πριν,
αλλά πάρα πολύ χειρότερο; Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εκτός
αν µας απαντήσετε ότι όλα βαίνουν καλώς. Κάθε µέρα µιλάµε µε
κόσµο, µε πολίτες. Δεν µπορούν να βρουν αντιπυρετικά, αντιγρι-
πικά, εισπνεόµενα για παιδιά. 

Μιλάω µε φαρµακοποιούς. Οι φαρµακοποιοί τι σας λένε, κύριε
Πλεύρη; Το ξέρετε ότι δεν µπορούν, δεν έχουν να εκτελέσουν
συνταγές; Είναι σε πάρα πολύ δύσκολη θέση. Είπατε ότι θα λύ-
σετε το θέµα. Σας είπα πολύ θετικά τα µέτρα που ανακοινώνετε,
να τα δούµε στην πράξη. Η πράξη επιβεβαιώνει ότι δεν υπάρχει
κανένα απολύτως αποτέλεσµα και όχι απλά δεν υπάρχει. Το θέµα
έχει γίνει ακόµα χειρότερο!

Αφήστε, λοιπόν, τα λόγια. Δείτε την πραγµατικότητα και πείτε
µας ποια είναι η αποτελεσµατικότητα, τι θα γίνει. 

Και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ανα-
ρωτιέµαι: Αυτό το θέµα δεν έρχεται στα αυτιά σας; Δεν σας το
λένε οι ψηφοφόροι σας, οι φίλοι σας; Γι’ αυτό το θέµα δεν πρέπει
να δούµε τι θα γίνει; Δεν πάει άλλο, το καταλαβαίνετε; Κάντε επι-
τέλους κάτι και όχι απλά «θα», «θα», «θα» από εδώ πέρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

ορίστε για ένα λεπτό έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Γιαννακο-

πούλου, αντιθέτως, όλα έχουν γίνει. Πάµε, λοιπόν, στο πρό-
βληµα. Το πρόβληµα έχει τρεις παραµέτρους ακριβώς και σας
τις είπα. 

Η πρώτη παράµετρος έχει να κάνει µε ελλειπτικά φάρµακα, τα
οποία γίνονται παράλληλη εξαγωγή. Ωστόσο αυτά -οφείλω να
σας πω- δεν είναι τα φάρµακα τα παιδιατρικά, θα σας πω το πρό-
βληµα των παιδιατρικών. Στα φάρµακα, λοιπόν τα ελλειπτικά
έχουµε τη µεγαλύτερη απαγόρευση που έχει βγει ποτέ, απαγό-

ρευση χωρίς χρονική διάρκεια. Άρα είναι επ’ αόριστον απαγό-
ρευση. 

Μάλιστα, δηλώθηκε στις φαρµακαποθήκες εντός τριών ηµε-
ρών να µας δώσουν το σύνολο των αποθεµάτων τους για να δια-
τεθούν στην ελληνική αγορά και ήδη αυτή τη στιγµή που µιλάµε
γίνονται έλεγχοι και γίνονται έλεγχοι και σε πέντε τεράστιες φαρ-
µακοβιοµηχανίες, οι οποίες βάσει του νόµου θα πρέπει να έχουν
τρεις µήνες απόθεµα και πρέπει να τηρηθεί αν το έχουν. Άρα στο
κοµµάτι των ελλειπτικών φαρµάκων έχουν ληφθεί όλα τα µέτρα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Και πού είναι
το αποτέλεσµα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάµε στα παιδια-
τρικά φάρµακα. Στα παιδιατρικά φάρµακα, αυτή τη στιγµή, η ει-
κόνα είναι η συγκεκριµένη. Δύο χρόνια που παίρναµε µέτρα
προστασίας -και αυτά είναι και τα στοιχεία που δίνει ο ΕΟΔΥ και
αφορούν όλη την Ευρώπη και όλο τον κόσµο- η γρίπη δεν εµφα-
νίστηκε στις ηλικίες 0 - 3 ετών. Αυτή τη στιγµή, το σύνολο της
Ευρώπης βράζει από τη γρίπη. Το σύνολο της Ευρώπης!

Υπάρχει, λοιπόν, µία τεράστια ζήτηση, συνολική, πανευρω-
παϊκή, χωρίς να είναι ελλειπτικά τα φάρµακα. Σε αυτή τη ζήτηση
ανταποκρίνονται οι εταιρείες, αλλά, ναι, ισχύει αυτό το οποίο
λέτε. Υπάρχει πρόβληµα στην εφοδιαστική αλυσίδα, όταν αυτά
τα φάρµακα είναι εισαγόµενα. Γιατί στα εισαγόµενα φάρµακα -
και αυτή είναι η πραγµατικότητα- αφού η ζήτηση είναι τεράστια
παντού, όλα τα κράτη-µέλη αντιµετωπίζουν το πρόβληµα το
οποίο λένε και παίρνουν αναλογικά. Και καθησυχάζουµε τους γο-
νείς ότι τα συγκεκριµένα φάρµακα δεν είναι ελλειπτικά, δεν είναι
δηλαδή ότι θα λείψουν από την αγορά. Λόγω όµως της τροφο-
δοσίας που γίνεται, ναι, υπάρχουν καθυστερήσεις. Όµως, αυτό
το πράγµα αφορά µια συνολική ζήτηση που υπάρχει και είναι κεν-
τρικό θέµα σε όλες τις χώρες, διότι στην πραγµατικότητα έχεις
διπλάσιο πληθυσµό για γρίπη από ό,τι είχες και οι εταιρείες προ-
σπαθούν να ανταποκριθούν. 

Άρα σε αυτό το κοµµάτι είµαστε σε συνεννόηση και κάνουµε
συνεχείς παραγγελίες και ειδικά για τον Ιανουάριο που περιµέ-
νουµε και µεγαλύτερη ένταση της γρίπης, όπως βλέπουµε στις
χώρες που έχουν προηγηθεί γιατί έχουν τον αντίστοιχο καιρό,
οπότε προηγήθηκαν ηµών. 

Το τρίτο κοµµάτι έχει να κάνει µε κάτι που δεν αντιµετωπίζεται.
Λόγω του ενεργειακού κόστους, πολυεθνικές εταιρείες σε φάρ-
µακα τα οποία υπάρχουν δεν τους ενδιαφέρει να τα παράγουν.
Δεν είναι κάτι που εµείς µπορούµε να το αλλάξουµε. Οι πρώτες
ύλες δεν τους συµφέρουν. Σταµατάνε να τα παράγουν και στα-
µατώντας να τα παράγουν, στην πραγµατικότητα, υπάρχει…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Γιατί δεν τολµάνε! Γι’ αυτό δεν παράγουν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ µη δια-

κόπτετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα στα µεν παι-

διατρικά παίρνουµε τα µέτρα να έχουµε τις γρήγορες προµή-
θειες, στα ελλειπτικά τιµωρήσαµε και τιµωρούµε όσους κάνουν
παράλληλες εξαγωγές και περιορίζουµε τα φάρµακα και σε αυτά
που οι ίδιες οι εταιρείες έχουν αποσύρει παγκοσµίως, προφα-
νώς, υπάρχει πρόβληµα που δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί.

Όµως, για το πρόβληµα των ελλειπτικών και των παιδιατρικών
που συνδέονται µε την επάρκεια και τις παράλληλες εξαγωγές,
έχουµε πάρει όλα τα µέτρα, όπως σας τα ανακοίνωσα τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, γίνατε κα-
τανοητός, κύριε Υπουργέ. Ευχαριστώ. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Καραθανασόπουλο, να πούµε τον
προγραµµατισµό για σήµερα. Κατ’ αρχάς να σας πω ότι θα µιλή-
σουν άλλοι είκοσι Βουλευτές, δηλαδή µετά τον κ. Καραθανασό-
πουλο θα µιλήσει ο κ. Σαρακιώτης και θα σταµατήσουµε στο
νούµερο 184, τον κ. Παπαδόπουλο Αθανάσιο. 

Αύριο η συνεδρίαση της Βουλής -γιατί βγαίνει το πρόγραµµα-
θα ξεκινήσει στις 10.30’, µε πρώτο οµιλητή τον κ. Αναστασιάδη
Σάββα.

Τώρα θα µιλήσει ο κ. Καραθανασόπουλος, στη συνέχεια ο κ.
Σαρακιώτης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Παπακώστα - Παλι-
ούρα από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα
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Αλλαγής και αµέσως µετά ο Υπουργός Εργασίας, ο κ. Κωστής
Χατζηδάκης. 

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η απάντηση του κυρίου Υπουργού είναι αποκαλυπτικότατη για

τα φάρµακα. Να λοιπόν, ο καπιταλισµός και το φάρµακο - εµπό-
ρευµα είναι η αιτία των δεινών. Το κέρδος, αυτό φταίει για τις ελ-
λείψεις των φαρµάκων. 

Από αυτή την άποψη, τι πιο σηµαντικό είναι ο κοινωνικοποιηµέ-
νος τοµέας και της φαρµακοβιοµηχανίας και της οικονοµίας, που
θα µπορούσε να έδινε φάρµακα σε όλο τον λαό και να προστα-
τεύει τη δηµόσια υγεία συνολικότερα; 

Και όσον αφορά τις ελλείψεις των φαρµάκων, αυτές γίνονται
λόγω των εξαγωγών, κύριε Υπουργέ, και οι εξαγωγές γίνονται,
για να έχουν περισσότερο κέρδος οι φαρµακοβιοµηχανίες. 

Ε, λοιπόν, απαγορεύστε τις εξαγωγές. Απαγορεύστε συνολικά
τις εξαγωγές των φαρµάκων και αφήστε τα διάφορα παιχνίδια
περί τριµήνου, αν έχουν αποθέµατα τριµήνου. 

Και από την άλλη µεριά, κύριε Υπουργέ, αλήθεια, είναι εικόνα
-για κάντε την- της εγγονής ενός συντρόφου µου, δυο χρονών,
που τεσσερισήµισι ώρες περίµενε στο παιδιατρικό µε βαριά
µορφή άσθµατος, ενώ έχει άµεση ανάγκη οξυγόνου; Τι λέτε για
αυτή την κατάσταση;

Το µόνο το οποίο λέτε είναι ότι η Κυβέρνηση -κι αυτή είναι η
επιτυχία της- βαδίζει στην πεπατηµένη των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων, στην υλοποίηση δηλαδή της πολιτικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για περαιτέρω εµπορευµατοποίηση της υγείας και
την αποδιάρθρωση του δηµόσιου τοµέα της υγείας µετατρέπον-
τάς τον σε συµπληρωµατικό στυλοβάτη των συµφερόντων των
ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων στον τοµέα της υγείας. 

Αυτό το διάστηµα είναι πολύ αποκαλυπτικό και για έναν άλλο
λόγο, για το πολιτικό στριπτίζ, στην κυριολεξία, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση, εκτός από το ότι αποτελεί ένα
στυγνό ταξικό εργαλείο ενάντια στα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων και των λαών των κρατών-µελών της, για να εξυπηρετηθούν
οι ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων και να θωρακιστεί κερδο-
φορία της, εκτός από το γεγονός ότι είναι ένας ιµπεριαλιστικός
οργανισµός που συµµετέχει ενεργά στο πλιάτσικο ενάντια στους
λαούς της ευρύτερης περιοχής, που εξαπολύει ιµπεριαλιστικές
επεµβάσεις, εκτός από ένας θεσµός αντιδραστικός απέναντι στα
ατοµικά και συλλογικά δικαιώµατα και ελευθερίες του λαού, µε
το αντιδραστικό και επικίνδυνο θεσµικό πλαίσιο για τις παρακο-
λουθήσεις, µε την ενίσχυση των δυνάµεων καταστολής ενάντια
στο λαϊκό, το εργατικό και το νεολαιίστικο κίνηµα, ενάντια στο
ριζοσπαστισµό που αµφισβητεί τη δικτατορία του κεφαλαίου και
του κράτους του, ταυτόχρονα, η ίδια αυτοαποκαλύπτεται ότι
αποτελεί και το ιερατείο της διαφθοράς, τον βούρκο των σκαν-
δάλων για να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα των λίγων, µε την
ίδια να αποτελεί το κορυφαίο παράδειγµα της σαπίλας και της
µπόχας αυτού του συστήµατος. 

Το χθεσινό ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, το οποίο
-να θυµίσω- το ψηφίσατε όλοι σας, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, αλλά και Ελληνική Λύση, που επιχειρεί να αποτελέσει
πλυντήριο των σκανδάλων και της διαφθοράς, τι λέει; Σας ανα-
φέρω, λοιπόν: «Σηµείο δ’. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ικανότητα
των εκπροσώπων, οµάδων συµφερόντων» -τα λόµπι δηλαδή- «να
επηρεάζουν τη λήψη αποφάσεων στο Κοινοβούλιο επιχειρηµα-
τολογώντας, αποτελεί ζωτικό στοιχείο της ευρωπαϊκής δηµοκρα-
τίας».

Να το χαίρεστε! Μπράβο! Να τη χαίρεστε αυτή τη δηµοκρατία!
Αυτή είναι η δηµοκρατία σας; Τα συµφέροντα των λόµπι και των
επιχειρηµατικών οµίλων που αποτελούν ζωτικό στοιχείο της ευ-
ρωπαϊκής δηµοκρατίας; Τι σηµαίνει το σύνθηµα του ΣΥΡΙΖΑ
«Υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία»; Ποια; Τη δηµοκρατία των
λόµπι υπερασπίζεστε; Του κεφαλαίου; Να τη χαίρεστε αυτή τη
δηµοκρατία!

Όµως, ποιανού είναι το σκάνδαλο; Είναι µήπως µόνο της Εύας
Καϊλή και του συντρόφου της; Όχι. Είναι το σκάνδαλο της ευρω-
παϊκής σοσιαλδηµοκρατίας, µέρος της οποίας είναι το ΠΑΣΟΚ
και στην οποία φιλοδοξεί να ενταχθεί ενδεχοµένως και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Μάλιστα, χθες ο κ. Τσίπρας συµµετείχε στην προσύνοδο του Ευ-
ρωπαϊκού Σοσιαλιστικού Κόµµατος. Και δεν είναι σκάνδαλο µόνο
της ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας. Είναι σκάνδαλο των εργο-
δοτικών συµβιβασµένων και στην κυριολεξία ξεπουληµένων ευ-
ρωπαϊκών συνδικάτων, µε τον Γενικό Γραµµατέα µάλιστα της
Συνοµοσπονδίας Ευρωπαϊκών Συνδικάτων, τον Λόκα Βινσέντι, να
αποτελεί έναν από τους υπόπτους. 

Είναι, λοιπόν, συνολικά σκάνδαλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ένας ακόµη κρίκος στην ατελείωτη αλυσίδα των σκανδάλων και
της διαφθοράς. Και το παραπάνω επιβεβαιώνει την εκτίµηση του
ΚΚΕ ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί τη λυκοσυµµαχία του κε-
φαλαίου, τον εµπρηστή των λαϊκών δικαιωµάτων και των αναγ-
κών του λαού και ότι εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν µπορεί
να υπάρξει διέξοδος προς όφελος του λαού µας, των λαών της
Ευρώπης. 

Από αυτή την άποψη, η αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση µε τον λαό στο τιµόνι της εξουσίας και της οικονοµίας
αποτελεί τη µόνη εφικτή, ρεαλιστική, αλλά και αναγκαία διέξοδο
προς όφελος της ικανοποίησης των σύγχρονων και διευρυµένων
λαϊκών αναγκών. 

Αυτό το τετραήµερο της συζήτησης για τον κρατικό προϋπο-
λογισµό σηµαδεύεται από µία ανούσια και παρελκυστική αντιπα-
ράθεση ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης µε τη Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση,
µία αντιπαράθεση εξωραϊσµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
σκανδάλων και της διαφθοράς, εξωραϊσµού της δράσης των επι-
χειρηµατικών οµίλων, εξωραϊσµού του ίδιου του εκµεταλλευτικού
χαρακτήρα του καπιταλιστικού συστήµατος και της σαπίλας του.
Είναι µία αντιπαράθεση συσκότισης των αιτιών των προβληµάτων
που αντιµετωπίζει ο λαός µας, αλλά και των υπευθύνων, µία αν-
τιπαράθεση καλλιέργειας αυταπατών ότι µπορούν να υπάρξουν
λύσεις εντός των τειχών, λύσεις από τα πάνω, αρκεί και µόνο να
αλλάξει ο µηχανοδηγός της διακυβέρνησης. 

Είναι µία αντιπαράθεση που καλλιεργεί την παθητικότητα και
την αναµονή, για να εγκλωβιστεί η λαϊκή δυσαρέσκεια στις µυ-
λόπετρες του εκµεταλλευτικού συστήµατος. Τρανταχτό παρά-
δειγµα για αυτό είναι η ακρίβεια. Επιτρέψτε µου να αναφερθώ
σε αυτό. Τι λένε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης;
Λένε ότι είναι ακρίβεια Μητσοτάκη. Λένε ότι είναι ακρίβεια αι-
σχροκέρδειας και κερδοσκοπίας, λες και δεν είναι αισχρό γενικά
να εµπορευµατοποιείς τις λαϊκές ανάγκες και την ικανοποίησή
τους, λες και δεν είναι κερδοσκοπία ή ληστεία της απλήρωτης
εργασίας, του απλήρωτου πλούτου που παράγουν οι εργαζόµε-
νοι στο όνοµα του καπιταλιστικού κέρδους. Το καπιταλιστικό κέρ-
δος αποτελεί και τον πραγµατικό ένοχο, τον υπεύθυνο των
λαϊκών προβληµάτων. Δεν πρωτοτυπείτε βέβαια. Τα ίδια λένε και
στη Γαλλία, ότι δηλαδή φταίει ο Μακρόν, στο Ηνωµένο Βασίλειο
ότι φταίει ο Σούνακ, στη Γερµανία ότι φταίει ο Σολτς, στην Ισπα-
νία ότι φταίει ο Σάντσες, κ.λπ.. 

Βεβαίως υπάρχει και αισχροκέρδεια, το οποίο είναι συστατικό
στοιχείο του συστήµατος, αλλά αυτή είναι η κορυφή µόνο του
παγόβουνου. Κι εσείς µόνο αυτοπεριορίζεστε. Είναι το πολύ
µικρό τµήµα, δηλαδή, που ξεχωρίζει πάνω από τη στάθµη της
θάλασσας. 

Εµείς θέλουµε, όµως, να αποκαλύψουµε όλο το παγόβουνο
που τα άλλα κόµµατα προσπαθούν να συγκαλύψουν. Ποιες είναι
οι αιτίες της ακρίβειας; Είναι οι µισθοί και οι συντάξεις πείνας.
Ποιοι φταίνε; Όλες οι κυβερνήσεις, και η σηµερινή της Νέας Δη-
µοκρατίας και η χθεσινή του ΣΥΡΙΖΑ και η προχθεσινή Νέας Δη-
µοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Γιατί τσακίσατε τους µισθούς και τις
συντάξεις; Τα τσακίσατε στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας των
επιχειρηµατικών οµίλων, στο όνοµα των αντοχών της οικονοµίας,
στο όνοµα της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. 

Δεύτερον, είναι ο πληθωρισµός λόγω της επεκτατικής νοµι-
σµατικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, την
οποία είχαν καλωσορίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ ως προ-
οδευτική δήθεν διέξοδο. Δηλαδή, τι έκανε αυτή; Φθηνό χρήµα
για τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, για τη ρευστότητά
τους και τη χρηµατοδότηση των επενδυτικών τους σχεδίων και,
ταυτόχρονα, αυτό που ήταν φάρµακο για τις επιχειρήσεις ήταν
δηλητήριο για τους λαούς, διότι δηµιούργησε πληθωρισµό που
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αποµειώνει τα πραγµατικά τους εισοδήµατα, οδηγώντας τους
στην περαιτέρω φτωχοποίηση. 

Σήµερα, για να απαντήσουν στον πληθωρισµό, η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα κάνει µια περιοριστική νοµισµατική πολιτική,
αυξάνοντας τα επιτόκια, για να συγκρατηθεί τάχα ο πληθωρι-
σµός. Όµως, αυτό θα έχει και πάλι αρνητικές συνέπειες για τους
λαούς, γιατί θα αυξηθούν οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του
κρατικού χρέους, που θα οδηγήσει δηλαδή σε νέα φορολογικά
βάρη ή σε περιορισµό των κοινωνικών δαπανών σε βάρος των
λαϊκών αναγκών. Θα οδηγήσει σε αύξηση των δόσεων των στε-
γαστικών και επαγγελµατικών δανείων, που υπολογίζεται στο
20% ή 30%, δηλαδή σε υπερχρέωση ακόµη περισσότερο των νοι-
κοκυριών, σε νέα κόκκινα δάνεια, σε νέους πλειστηριασµούς, σε
συρρίκνωση της λαϊκής κατανάλωσης. 

Τρίτον, φταίει η εξωστρέφεια της ελληνικής οικονοµίας -που
στο όνοµά της πίνετε όλα τα κόµµατα νερό- γιατί οδηγεί σε κα-
ταστροφή παραγωγικών δυνάµεων, σε υψηλότερες τιµές στις
τουριστικές περιοχές, σε εκτόξευση των ενοικίων λόγω, παρα-
δείγµατος χάριν, του Airbnb.

Οφείλεται, τέταρτον, στις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την απελευθέρωση των αγορών, για να δηµιουργηθούν νέα
πεδία εµπορευµατοποίησης, νέα πεδία κερδοφορίας -πράσινη
µετάβαση, ψηφιακή µετάβαση- και όλοι σας έχετε συµβάλει απο-
φασιστικά στην υλοποίηση αυτής της πολιτικής. Και στην ενέρ-
γεια τι διαµορφώσατε µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων;
Διαµορφώσατε ένα ακριβό ενεργειακό µείγµα, το οποίο είναι και
σε βάρος του περιβάλλοντος, ένα ανεπαρκές ενεργειακό µίγµα
σε βάρος της ενεργειακής επάρκειας και της ενεργειακής ασφά-
λειας. Αυτό το ανεπαρκές µείγµα αποτελεί και περαιτέρω παρά-
γοντα νέου κύµατος ακρίβειας. Γι’ αυτό βλέπουµε και τις
εκκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεων ότι
πρέπει οι λαοί να µάθουν να ζουν σε συνθήκες ενεργειακής φτώ-
χειας µε περιορισµένη πρόσβαση στη θέρµανση ή στο ζεστό
νερό. 

Πέµπτον, φταίει ο κλιµακούµενος ιµπεριαλιστικός πόλεµος
στην Ουκρανία ανάµεσα στους ΗΠΑ - ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή
Ένωση από τη µια µεριά και στη Ρωσία από την άλλη, για τον
έλεγχο των ενεργειακών πηγών, αλλά και των διαδροµών προ-
µήθειας της ενέργειας, µε τις αλλεπάλληλες κυρώσεις που επι-
δεινώνουν ακόµη περισσότερο τις συνθήκες διαβίωσης των
λαών. 

Συµµετέχει και η Ελλάδα ενεργητικά σε αυτό, µε ευθύνη όλων
των κοµµάτων, στο όνοµα της γεωστρατηγικής αναβάθµισης, για
να κερδίσουν τα αρπακτικά από το πλιάτσικο που θα γίνει σε
βάρος των λαών της περιοχής. Ταυτόχρονα, ο λαός µας πληρώνει
πολύ ακριβά αυτή τη συµµετοχή µε τα νέα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, µε την ακρίβεια και τις ελλείψεις, αλλά και βεβαίως σε βάρος
των ίδιων των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας.

Πώς απαντάτε σε όλα αυτά; Η Κυβέρνηση µιλάει για «καλάθι
εξαθλίωσης», για επιδοµατική πολιτική που είναι αναδιανοµή από
τους λιγότερο φτωχούς στους περισσότερο φτωχούς και προς
όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων. Και εσείς τι κάνετε; Τσακώ-
νεστε για τα ψίχουλα της επιδοµατικής πολιτικής: λίγο πάνω -
λίγο κάτω, όχι µόνο σε αυτούς αλλά και σε άλλους. Τσακώνεστε,
δηλαδή, για τα λίγα ψίχουλα τα οποία περισσεύουν από το πάρτι
δισεκατοµµυρίων που έχουν στήσει οι καπιταλιστές και στο οποίο
όλοι σας έχετε συµβάλει. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και περιορίζεστε απλά και µόνο σε
µια επιδοµατική πολιτική, για να συµπιέσετε όλο και περισσότερο
τις λαϊκές ανάγκες, για να κρατάτε τον λαό σε οµηρία. Γι’ αυτό
και δεν µιλάτε για γενναίες αυξήσεις στους µισθούς και στις συν-
τάξεις, αλλά απλά και µόνο περιορίζεστε να µιλάτε σε µια αυτό-
µατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή για την αναπαραγωγή των
χαµηλών πραγµατικών µισθών, αντί να ζητάτε επιστροφή της δέ-
κατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης, του δέκατου τρί-
του και δέκατου τέταρτου µισθού, των συνολικών απωλειών που
είχε η εργατική τάξη και ο λαός µας. 

Τσακώνεστε επίσης για τη µορφή της κρατικής παρέµβασης,
όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι η αστική κρατική παρέµβαση απο-
τελεί τον πυροσβέστη ανάµεσα στις επιχειρηµατικές αντιθέσεις
-σήµερα ενεργοβόρες βιοµηχανίες απέναντι στις βιοµηχανίες πα-

ραγωγής της ενέργειας- ότι αποτελεί το ύστατο καταφύγιο προ-
στασίας των επιχειρηµατιών, φορτώνοντας τα χρέη τους µέσα
από τις αποκρατικοποιήσεις στον λαό και ταυτόχρονα διασφαλί-
ζοντας την κερδοφορία τους. Βεβαίως, αποτελεί και τη βαλβίδα
εκτόνωσης της λαϊκής δυσαρέσκειας διαµορφώνοντας ένα δίχτυ
για την αντιµετώπιση των πιο εξαθλιωµένων στρωµάτων. 

Το αστικό κράτος -και σε επίπεδο οικονοµίας- λειτουργεί ως
συλλογικός καπιταλιστής, προστατεύοντας τα συµφέροντα του
κεφαλαίου και προσελκύοντας επενδύσεις. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι αποτέλεσµα των νοµοτελειών της κα-
πιταλιστικής αγοράς και του εκµεταλλευτικού χαρακτήρα του συ-
στήµατος. Αυτό συγκαλύπτετε, αυτό επιχειρείτε να εξωραΐσετε. 

Γι’ αυτό και οι στόχοι πάλης του ΚΚΕ είναι στόχοι πάλης - σύγ-
κρουσης µε τις αιτίες και τους υπεύθυνους. Είναι στόχοι πάλης
ενάντια στο ακριβό µίγµα της πράσινης ενέργειας, ενάντια στους
έµµεσους φόρους και όχι απλά και µόνο για να περιορίσετε,
εσείς όπως λέτε, τη φορολογική αδικία και τη φορολογική λη-
στεία, στο όνοµα του λεγόµενου µικρότερου κακού, που πάντοτε
συσσωρεύει περισσότερα προβλήµατα στον λαό. 

Είναι ενάντια στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις πολεµικές κυ-
ρώσεις. Στρέφεται ενάντια στους τραπεζίτες, ότι αυτοί πρέπει να
πληρώσουν για τα υπερχρεωµένα κόκκινα δάνεια των λαϊκών νοι-
κοκυριών. Είναι ενάντια στο αστικό κράτος, για τη φοροεπι-
δροµή, που έχει κάνει όλα αυτά τα χρόνια ενάντια στα λαϊκά
εισοδήµατα. Για την εισφοροεπιδροµή, ενάντια στη ληστεία των
ασφαλιστικών ταµείων, που έκαναν όλες οι κυβερνήσεις.

Για να µπορέσει να υπάρξει αποκατάσταση, όλων αυτών που
έχασαν οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι, µετά από χρόνια θυ-
σιών και κόπων. 

Είναι ενάντια στα συµφέροντα των κεφαλαιοκρατών, για πραγ-
µατικές αυξήσεις στους µισθούς. Στόχοι πάλης που συµβάλλουν
στην οργάνωση της πάλης των εργαζοµένων και στην αποτελε-
σµατικότητα της. 

Αυτό, άλλωστε, αποτελεί και το ελπιδοφόρο µήνυµα: Ότι η ερ-
γατική τάξη και ο λαός πρέπει να αποτελέσει τον πρωταγωνιστή
και όχι τον θεατή και τον απλά και µόνο ψηφοφόρο, όπως λένε
και όλα τα άλλα κόµµατα. 

Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο χρειάζεται να είναι παντού ισχυρό
το ΚΚΕ, το οποίο όχι µόνο έχει εµπιστοσύνη στη δύναµη της ερ-
γατικής τάξης και του λαού, αλλά και τη θεωρεί ως τον ελπιδο-
φόρο παράγοντα, για να ανοίξουν οι λεωφόροι του µέλλοντός
µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Καραθανασόπουλε.

Ο κ. Σαρακιώτης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν έχει ιδιαίτερη

σηµασία να συζητά κανείς σοβαρά για έναν προϋπολογισµό, τον
οποίο έχει καταθέσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία στους προϋπολογισµούς µοιράζει υποσχέσεις και εν συ-
νεχεία, στην πράξη, οι πολίτες βιώνουν πρωτοφανή ακρίβεια,
πρωτοφανή αισχροκέρδεια, µε το σουπερµάρκετ, ακόµη και το
βενζινάδικο να καθίσταται πλέον άπιαστο όνειρο. Αρκεί να ανα-
λογιστούµε ορισµένα από τα επιτεύγµατά σας και στη συνέχεια
µπορείτε να µας απαντήσετε ποια από αυτά είχατε προϋπολογί-
σει πέρυσι. 

Η χώρα µας πρώτη στην τιµή της βενζίνης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση,  σύµφωνα µε την EUROSTAT. Η Ελλάδα, πρώτη στην
Ευρώπη στην τιµή ηλεκτρικής ενέργειας, προ φόρων και επιδο-
τήσεων, στο πρώτο εξάµηνο του 2022. Η χώρα µας, πρωταθλή-
τρια στην αύξηση του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας για τις
επιχειρήσεις, το πρώτο εξάµηνο του τρέχοντος έτους. Η χώρα
µας διαθέτει το δεύτερο χαµηλότερο κατά κεφαλήν ΑΕΠ, µετά
τη Βουλγαρία. 

Ουραγός, όσον αφορά την αγοραστική δύναµη των πολιτών,
µε τον κατώτατο µισθό να έχει χάσει το 19% της αγοραστικής
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δύναµής του, εντός του τρέχοντος έτους, ενώ ο πραγµατικός µι-
σθός έχει µειωθεί κατά 12%. Τα χρέη προς την εφορία έχουν αυ-
ξηθεί κατά 8,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ τα χρέη προς τα
ασφαλιστικά ταµεία κατά 10,4 δισεκατοµµύρια. 

Αυτά είναι τα στοιχεία, τα οποία περιγράφουν ξεκάθαρα το
«success story» της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Δεν φαντά-
ζοµαι να είχατε προβλέψει τα ως άνω αποτελέσµατα. 

Όµως, δεν πράξετε και τίποτα για να τα αποσοβήσετε. Επί
µήνες, σας καλούµε να λάβετε πραγµατικά ουσιαστικά µέτρα,
για τη µείωση του ενεργειακού κόστους και εσείς προχωρήσατε
µε καθυστέρηση µόνο σε επικοινωνιακά µέτρα και µέτρα στήρι-
ξης συγκεκριµένων εταιρειών. 

Η υποτιθέµενη κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής, συ-
νοδεύτηκε από νέες αυξήσεις ύψους 65%, σύµφωνα µε την επι-
στολή της Ανεξάρτητης Αρχής της ΡΑΕ, το διάστηµα µεταξύ
Σεπτεµβρίου και Οκτωβρίου. Τα υπερκέρδη αυξήθηκαν στους
ηλεκτροπαραγωγούς κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Την ίδια αδράνεια επιδεικνύετε και όσον αφορά τα πετρελαι-
οειδή. Έναν κλάδο µε υπερκέρδη 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ, σύµ-
φωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, καθώς δεν λαµβάνετε καµµία
πρωτοβουλία για έλεγχο της αισχροκέρδειας και επιστροφή των
εν λόγω υπερκερδών στα δηµόσια ταµεία.

Η αδράνεια και η ανοχή σας στα καρτέλ, είναι µνηµειώδης! Και
ποιο είναι το αποτέλεσµα του δυσθεώρητο πληθωρισµού που
προκύπτει εξαιτίας της αδιαφορίας και της ανικανότητας σας;
Είναι συν 7 δισεκατοµµύρια ευρώ πρόσθετα έσοδα από φόρους
µέσα µόλις σε ένα χρόνο, από εσάς που υποσχόσαστε ανακού-
φιση της µεσαίας τάξης από έµµεσους και άµεσους φόρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία εγκαίρως έχει προτείνει µια δέσµη µέτρων, τη ρύθµιση της
αγοράς ενέργειας µε αποσύνδεση της τιµής της ηλεκτρικής
ενέργειας από εκείνη του φυσικού αερίου, όπως πέτυχε η Ισπα-
νία και η Πορτογαλία και αρνήθηκε να συνταχθεί µαζί τους ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός. Τη µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στα καύσιµα στα κατώτατα επίπεδα που ορίζει η
Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και του ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγ-
κης. Την αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ, προκει-
µένου να αποκατασταθεί η αγοραστική δύναµη των πολιτών. Την
επαναφορά της δέκατης τρίτης σύνταξης, την οποία η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε θεσµοθετήσει και κατήργησε για δεύτερη
φορά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη υποκρίνεται ότι δεν
βλέπει, δεν ακούει, δεν αντιλαµβάνεται. Θα ήθελα σε αυτό το ση-
µείο να αναφερθώ ξεχωριστά στα ζητήµατα τα οποία άπτονται
της ανάπτυξης, της έρευνας και της καινοτοµίας στη χώρα µας.
Ένα πεδίο επί του οποίου τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης συνι-
στούν µια µικρογραφία της συνολικά αποτυχηµένης πολιτικής
σας.

Σήµερα η έρευνα αποτελεί την προµετωπίδα της αναπτυξιακής
στρατηγικής των περισσότερων κρατών παγκοσµίως και παρ’
όλα αυτά, εσείς καταδικάζετε σε στασιµότητα τα ερευνητικά κέν-
τρα. Δηλαδή, τους φορείς οι οποίοι συνιστούν εκ των πραγµάτων
τα κύτταρα της οποιασδήποτε προσπάθειας της χώρας µας να
ενταχθεί στην οµάδα αυτών των κρατών. Σε ποια προαγωγή της
έρευνας αναφέρεστε, όταν οι τακτικοί προϋπολογισµοί των ερευ-
νητικών κέντρων παραµένουν καθηλωµένοι στα επίπεδα του
2018, µε αποφάσεις σας από το 2019 και έπειτα; Για ποια ανά-
πτυξη της καινοτοµίας µιλάµε, όταν έχει καταστεί πλέον δυσχε-
ρής η κάλυψη ακόµη και της µισθοδοσίας των τακτικών
υπαλλήλων σε φορείς µε σηµαντικό έργο, όπως το Εθνικό
Ίδρυµα Ερευνών ή το Ερευνητικό Κέντρο ΑΘΗΝΑ, ενώ την ίδια
στιγµή συσσωρεύονται υπέρογκες λειτουργικές δαπάνες; Σε
ποια προώθηση και εξωστρέφεια της ερευνητικής δραστηριότη-
τας στοχεύετε, όταν οι ερευνητικοί φορείς δεν διαθέτουν έστω
τους πόρους για να σχεδιάσουν πρότζεκτ ή να προσελκύσουν
επιστήµονες από το εξωτερικό, λόγω της παντελούς έλλειψης
ρευστότητας που τους έχετε µε πολιτική απόφαση επιβάλλει.
Ούτε λόγος φυσικά για νέες προσλήψεις, όταν όσοι εργάζονται
ήδη στα ερευνητικά κέντρα βιώνουν συνθήκες πρωτοφανούς ερ-
γασιακής επισφάλειας και οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ίδρυσε το ΕΛΙΔΕΚ του οποίου η συ-

νεισφορά στην αναχαίτιση του brain drain έχει αναγνωριστεί από
τον πανεπιστηµιακό κόσµο µέχρι και τον αγαπηµένο σας ΣΕΒ,
ενώ σήµερα εσείς το οδηγείτε µε µαθηµατική ακρίβεια σε ένα
καθεστώς υποχρηµατοδότησης και απαξίωσης.

Ιδρύσαµε το EquiFund, τρέξαµε προγράµµατα, όπως το
«Ερευνώ, Δηµιουργώ, Καινοτοµώ» και όλα αυτά, όντας η χώρα
σε καθεστώς µνηµονίων. Στον αντίποδα, η σηµερινή Κυβέρνηση,
αν και έχει την τεράστια ευκαιρία αξιοποίησης των δεκάδων δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης διοχετεύει στην
έρευνα µόλις 443 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, το 4%, καθιστών-
τας τη χώρα µας ουραγό µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος αγγίζει το 10%.

Ακόµη, όµως, και αυτοί οι ελάχιστοι πόροι για την έρευνα κα-
λύπτονται από ένα πέπλο αδιαφάνειας. Ο Πρόεδρος του Εθνικού
Συµβουλίου Έρευνας Τεχνολογίας και Καινοτοµίας, ο κ. Αρτα-
βάνης - Τσάκωνας, επιλογή του κ. Μητσοτάκη, σε συνεδρίαση
της αντίστοιχης Επιτροπής της Βουλής Έρευνας και Τεχνολο-
γίας τόνισε σχετικά µε τη διαδικασία αξιολόγησης των προτά-
σεων χρηµατοδότησης επί της σηµερινής Κυβέρνησης. «Έχω δει
στο ΕΣΕΤΕΚ προγράµµατα που έχουν εγκριθεί a priori χωρίς να
ξέρω ακόµη από πού έχει έρθει αυτή η έγκριση, τα οποία κατά
τη γνώµη µου και κατά τη γνώµη συναδέλφων στέκονται σε σα-
θρές επιστηµονικές βάσεις. Πώς είναι δυνατόν αυτό το πράγµα;
Λες και έχουµε τόσα λεφτά, ώστε να δίνουµε και σε πράγµατα
τα οποία δεν αξίζουν τον κόπο», λέει εκλεκτός του κ. Μητσοτάκη.

Μήπως γι’ αυτόν τον λόγο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
η χώρα µας καταλαµβάνει µόλις την εικοστή θέση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, στον πίνακα αποτελεσµάτων για την καινοτοµία,
σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής;

Αδιαφάνεια και κακοδιαχείριση των ούτως ή άλλως ελάχιστων
πόρων, αυτή είναι η συνταγή της αποτυχίας σας. Τη βιώνουµε
στην έρευνα και στην καινοτοµία, τη βιώνουµε στην οικονοµία,
τη βιώνει η ελληνική κοινωνία παντού, σε κάθε επίπεδο δηµόσιας
πολιτικής, από την υγεία και την παιδεία µέχρι την ελαφρότητα
µε την οποία αντιµετωπίζετε ευαίσθητα ζητήµατα εθνικής ασφά-
λειας. Αυτή την αδιαφάνεια πλέον την εξάγουµε. Δυστυχώς την
αντιλαµβάνονται και στην Ευρώπη. Σηµερινό δηµοσίευµα του Eu-
ractiv αποκαλύπτει ότι η ΑΔΑΕ επικύρωσε την παρακολούθηση
από την ΕΥΠ ενός δεύτερου Βουλευτή, του κ. Κύρτσου, ενός
ακόµη δηµοσιογράφου, του κ. Τέλλογλου και όχι µόνο αυτό,
αλλά αναφέρει ότι η αρχή αντιµετώπισε δυσκολίες από τον ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου, τον κ. Ντογιάκο. Μάλλον είχε άδικο
ο Αλέξης Τσίπρας όταν έλεγε ότι εξάγουµε διαφθορά. Θα
έπρεπε να πει ότι καθίσταται πλέον από την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη η διαφθορά το πρώτο εξαγώγιµο εθνικό προϊόν.

Γι’ αυτούς τους λόγους οι πολίτες θα σας δείξουν πολύ σύν-
τοµα την πόρτα της εξόδου και ο υπό συζήτηση προϋπολογισµός
θα είναι ο τελευταίος τον οποίον καταρτίζετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Παπακώστα, είχε ζητήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεο-
χάρης, τη δεύτερη τρίλεπτη παρέµβασή του.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Πήρα τον λόγο γιατί στη συζήτηση του προϋπολογισµού καλό

είναι να είµαστε πολύ συγκεκριµένοι στην κριτική που κάνουµε.
Είναι κατανοητό ότι η Αντιπολίτευση δεν πρόκειται να ψηφίσει
τον προϋπολογισµό, όµως, ακούµε κατηγορίες -και χθες, αλλά
και σήµερα που είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος- για αύ-
ξηση των φόρων. Αύξηση φόρων δεν έχει υπάρξει πουθενά στα
τριάµισι αυτά χρόνια και δεν θα υπάρξει και στο υπόλοιπο της
κυβερνητικής θητείας.

Ακούµε βέβαια την κατηγορία αυτή από το κόµµα που αύξησε
σαράντα πέντε φόρους στη δικιά του τεσσεράµισι χρόνια κυβερ-
νητικής θητείας και κατέστρεψε τη µεσαία τάξη. Μάλιστα ο κ.
Χουλιαράκης από αυτό εδώ το Βήµα είπε ότι ήταν ένα συνειδητό
σχέδιο.
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Πήρα τον λόγο όχι για να πω αυτό, διότι αυτό είναι αυταπόδει-
κτη έωλη κατηγορία, αλλά να ξεδιαλύνω τον µύθο ότι η αύξηση
των φόρων -και µάλιστα όχι απλώς η αύξηση των φόρων, αλλά
και τα χρήµατα που δίνουµε για να στηρίξουµε την ενεργειακή
µετάβαση- επήλθε από τους έµµεσους φόρους, από τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης και την αύξηση του ΦΠΑ, ο οποίος έχει κα-
ταστρέψει το µέσο νοικοκυριό και µέσω αυτού παίρνουµε όσα
µέτρα µπορούµε να πάρουµε.

Πολύ συγκεκριµένα, λοιπόν, πρώτον, τα έσοδα από τους ειδι-
κούς φόρους κατανάλωσης, σύµφωνα µε το προσχέδιο -την ει-
σηγητική- του προϋπολογισµού δεν έχουν καµµία αύξηση σε
σχέση µε τους στόχους που βάλαµε µε τον προϋπολογισµό του
2022. Δεν υπάρχει, λοιπόν, στους ειδικούς φόρους κατανάλωσης
καµµία αύξηση σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2022 και την
υλοποίησή του µέσα στο 2022. 

Δεύτερον, τα έσοδα από ΦΠΑ είναι πράγµατι αυξηµένα κατά
12% ή 2,65 δισεκατοµµύρια ευρώ από τους στόχους που είχαν
τεθεί µε τον προϋπολογισµό του 2022. Πράγµατι. Αν δούµε,
όµως, τον πίνακα 1,3 -θα τα καταθέσω µετά στα Πρακτικά- της
εισηγητικής έκθεσης πέρσι και φέτος, η αύξηση από την εκτί-
µηση για το ΑΕΠ -που ήταν 4,5% πέρσι και την εκτίµηση που
έχουµε τώρα πια για το ΑΕΠ του 2022 που είναι 5,6%- είναι 24%.
Έχουµε, δηλαδή, πραγµατική αύξηση του ΑΕΠ σε σχέση µε το
τι περιµέναµε το 2022 24% και αύξηση του ΦΠΑ -πέραν των στό-
χων- µόνο 12%. Συνεπώς, δεν ήρθε µέσω του πληθωρισµού αυτή
η αύξηση των εσόδων.

Τρίτον και πιο ουσιαστικό, εάν δεν έχει συµβεί αυτό, από πού
ήρθαν τα αυξηµένα έσοδα; Γιατί κάπως πρέπει να το εξηγή-
σουµε, για να ξεδιαλύνει εντελώς αυτόν τον ανυπόστατο µύθο.
Πάλι στον πίνακα 1,3 βλέπουµε ότι η ανεργία έχει πέσει πολύ πιο
ραγδαία από ότι την περιµέναµε. Συγκεκριµένα. περιµέναµε
13,7% ανεργία για το 2021 και τελικά είχαµε 12,4%, δηλαδή 1,3
µονάδες κάτω. Περιµέναµε 12,2% ανεργία για το 2022 και
έχουµε εκτίµηση 10,7%, δηλαδή 1,5 µονάδα κάτω. Το αποτέλε-
σµα είναι 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ αύξηση στον φόρο εισοδή-
µατος, γιατί έχουµε περαιτέρω εισοδήµατα που δεν είχαµε
υπολογίσει και 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ αύξηση εσόδων των
ασφαλιστικών ταµείων, διότι έχουµε ταχύτερη µείωση της ανερ-
γίας. Έχουµε σύνολο 3,9 δισεκατοµµύρια ευρώ αύξηση λόγω κυ-
ρίως αυτής της ταχύτερης µείωσης της ανεργίας.

Έτσι, λοιπόν, καταφέρνουµε και κλείνω, κύριε Πρόεδρε και
σας ευχαριστώ για την ανοχή, να πάρουµε τα µέτρα του πίνακα
3,28, δηλαδή 10,6 δισεκατοµµύρια ευρώ στήριξη των νοικοκυ-
ριών και των επιχειρήσεων για την αύξηση της ενέργειας, µέτρα
τα οποία στηρίζονται κυρίως στα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ τα
οποία παίρνουµε στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης από τους
παραγωγούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-

ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει η κ. Παπακώστα - Παλιούρα Αικατερίνη.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε δύο, τρεις

ακόµα µετά την κ. Παπακώστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχω πει τον προ-

γραµµατισµό, κύριε Τσακαλώτο. Μιλάει τώρα η κ. Παπακώστα,
µετά ο κ. Κεγκέρογλου, µετά ο κ. Χατζηδάκης. Μετά τον κ. Χα-
τζηδάκη ζητάνε τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, εσείς
και η κ. Γιαννακοπούλου, και υπολείπονται περίπου δεκαπέντε
Βουλευτές ακόµα µετά για σήµερα.

Επαναλαµβάνω ότι θα σταµατήσουµε στο νούµερο 184 τον κ.
Παπαδόπουλου Αθανάσιο. Θα επαναληφθεί η συζήτηση αύριο
το πρωί στις 10.30’.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Αξιό-

τιµε κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, στη συζήτηση του κορυφαίου αυτού νοµοθετήµατος, του
κρατικού προϋπολογισµού, όπου αθροίζονται τα πεπραγµένα

της Κυβέρνησης µε τις διεκδικήσεις της για την προσεχή χρονιά,
ερχόµαστε αντιµέτωποι ως Κυβέρνηση για τέταρτη συνεχόµενη
-δυστυχώς- φορά µε τον αθεράπευτο και ανερµάτιστο λαϊκισµό
της Αντιπολίτευσης. Παγιδευµένη στις ιδεοληπτικές εµµονές της
γίνεται δίχως άλλο χαιρέκακη για ό,τι αντιµετωπίζει η χώρα ως
κρίση εξωγενώς και µισαλλόδοξη παράλληλα για τις όποιες επι-
τυχίες της, οι οποίες κατορθώνονται µέσα σε ένα γενικότερο
κλίµα αστάθειας που επικρατεί αναµφισβήτητα σε ολόκληρη την
υφήλιο. Αυτό είναι κάτι που ασφαλώς την εµποδίζει και την απο-
µακρύνει συνεχώς από τον ορθό της ρόλο. Είναι η άγκυρα που
η ίδια βάζει στον εαυτό της και που την βυθίζει ολοένα και πε-
ρισσότερο.

Η αλήθεια είναι βεβαίως πως θα επιθυµούσαµε διακαώς µια
αντιπολίτευση σοβαρή µέσα στις ιδιάζουσες συνθήκες που βιώ-
νει η χώρα µας, µια αντιπολίτευση που να κρίνει µε ορθότητα και
γνώµονα το συµφέρον της χώρας και όχι µε βάση τη σκανδαλο-
λογία και τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες.

Δεν θα µπορούσε να υπάρχει µεγαλύτερη απόδειξη αυτού, κυ-
ρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, το γεγονός ότι δεν ψηφίσατε
καµµία απολύτως διαρθρωτική αλλαγή. Συνειδητά και ανάλγητα
είπατε ένα ηχηρό «όχι» όχι µόνο σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες
µε ξεκάθαρα θετικό οικονοµικό πρόσηµο, όπως οι µειώσεις των
ασφαλιστικών εισφορών, οι αυξήσεις µισθών, η µείωση του εισα-
γωγικού φορολογικού συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα, η µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ, η κατάργηση του µνηµονιακού χαρατσιού, είτε
του φόρου αλληλεγγύης, για να µην αναφερθούµε ασφαλώς στις
δεκαεπτά πρωτοβουλίες που είχε πάρει η Κυβέρνηση για την
ανακούφιση από την πανδηµική κρίση, όπως και στην ανασυγ-
κρότηση της πυρόπληκτης ανατολικής Αττικής, ήτοι στο Μάτι και
ο κατάλογος βεβαίως δεν έχει τέλος.

Μόνοι σας συντάσσετε την καθ’ όλα αρνητική ετυµηγορία σας
και αυτό γιατί δεν είστε σε θέση να δείτε πέρα των ιδεοληπτικών
σας παρωπίδων. Έχετε δε, το θράσος, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να κάνετε λόγο για βαριά θεσµικά κατάγµατα. Ποιοι; Εσείς
που καταργήσατε το ΕΚΑΣ, που πετσοκόψατε τις συντάξεις των
Ελληνίδων και Ελλήνων συνταξιούχων, που αυξήσατε τις εισφο-
ρές υγείας, που θεσπίσατε τα capital control µέσα σε µια νύχτα,
που πολεµήσατε λυσσαλέα την επιχειρηµατικότητα και τις επεν-
δύσεις, που η µόνη πόρτα που ανοίξατε στον ψηφιακό µετασχη-
µατισµό της χώρας ήταν -τι άλλο- οι ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί. Εσείς που κόψατε και ράψατε στα ωφελιµιστικά σας
µέτρα τον Ποινικό Κώδικα πριν τις εκλογές του 2019, που στή-
σατε και υφάνατε τεχνηέντως σκάνδαλα κατά των πολιτικών σας
αντιπάλων, ακόµα και πρώην Πρωθυπουργών. 

Εσείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης έχετε το θράσος να λέτε µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα: τι
τους τάξατε και τι πράξατε κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Εσείς
που είστε η επιτοµή του άλλα λέω και άλλα κάνω ή µάλλον, του
δεν κάνω απολύτως τίποτα. Εσείς που διεθνοποιήσατε τη λέξη
κωλοτούµπα. 

Εµείς, σε αντίθεση µε εσάς, θα αρκεστούµε απλά σε όσα επι-
τυγχάνουµε βήµα-βήµα µε ορθολογισµό, σταθερότητα και συνέ-
πεια λόγων και έργων. Και είναι πράγµατι αλήθεια πως τα
τριάµισι χρόνια της διακυβέρνησής µας πετύχαµε πολλά που για
κάποιους φάνταζαν απλώς αδύνατα. Φυσικά για κάποιους το και-
νούργιο είναι αδύνατο, γιατί για κάποιους άλλους, όµως, όπως
έλεγε και ο αξέχαστος Νέλσον Μαντέλα «Το καινούργιο πάντα
φαίνεται αδύνατο». Μέχρι που να γίνει. Και είναι αλήθεια, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι ναι, εµείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης
φέραµε το καινούργιο, την αλλαγή πλεύσης της χώρας, χωρίς
τον ούριο άνεµο -που ίσως προσδοκούσαµε- µε εσάς απέναντι,
αλλά µε τους Έλληνες πολίτες στο πλάι µας.

Τα αποτελέσµατά µας είναι χειροπιαστά. Η ελληνική οικονοµία
αναβαθµίστηκε έντεκα φορές την τελευταία τριετία και αναµένε-
ται να αναπτυχθεί στο διπλάσιο έναντι του ευρωπαϊκού µέσου
όρου του 2022 και τριπλάσιο το 2023, ενώ ο πληθωρισµός συνε-
χώς βαίνει µειούµενος, µε αποτέλεσµα να βρίσκεται πλέον µιά-
µιση µονάδα κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Ας µου
επιτραπεί στο σηµείο αυτό να προχωρήσω σε µία ενδεικτική,
αλλά ουσιώδη για την πορεία του συλλογισµού µου σύγκριση.
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Επί ΣΥΡΙΖΑ ρυθµός ανάπτυξης στην Ευρωζώνη 2,1%, στην Ελ-
λάδα 0. Επί Νέας Δηµοκρατίας 1% ο ρυθµός ανάπτυξης στην Ευ-
ρωζώνη, 1,5% στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε αυτό αρέσει σε κάποιους είτε
δεν αρέσει σε κάποιους, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
εστιάζει ξεκάθαρα στην αναπτυξιακή προοπτική της χώρας και
στην αύξηση του εθνικού εισοδήµατος, που όµως το προσφέρουν
δίκαιο µερίδιο, σε όλο το κοινωνικό σύνολο, χωρίς αποκλεισµούς,
µέσα σε ακραίες συνθήκες υψηλής διεθνούς αβεβαιότητας που
βιώνουµε. Στοχεύει µε προσήλωση στην αλµατώδη αύξηση των
επενδύσεων, µε σηµείο αιχµής τις δηµόσιες επενδύσεις που πρό-
κειται να ξεπεράσουν τα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ τον επόµενο
χρόνο χάρη και στους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, στο οποίο
µέχρι σήµερα έχουν ενταχθεί τετρακόσια σαράντα έργα και εµ-
βληµατικές επενδύσεις, ύψους 13,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ασφαλώς, ένας σηµαντικός πυλώνας που χρήζει ενίσχυσης
είναι αυτός της εθνικής άµυνας. Και αυτό γιατί επενδύουµε στην
αποτρεπτική δυνατότητα και δεινότητα της χώρας. Αυξάνουµε,
λοιπόν, τις δαπάνες για αγορές οπλικών συστηµάτων ύψους 5,8
δισεκατοµµυρίων ευρώ για τη διετία 2022 - 2023, έναντι ετήσιων
δαπανών 500 εκατοµµυρίων ευρώ κατά το πρόσφατο παρελθόν. 

Τέλος, προσβλέπουµε στην υλοποίηση έκτακτων και µόνιµων
δηµοσιονοµικών µέτρων ύψους 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ από
εθνικούς και συγχρηµατοδοτούµενους πόρους που αφορούν
όσα εξαγγέλθηκαν από τον Πρωθυπουργό της χώρας στη Διεθνή
έκθεση Θεσσαλονίκης. Μέτρα στα οποία θα έρθει να προστεθεί
άλλο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για την αντιµετώπιση της ενεργει-
ακής κρίσης, του κύµατος ακρίβειας και του αυξηµένου πληθω-
ρισµού που ροκανίζουν το διαθέσιµο εισόδηµα νοικοκυριών και
επιχειρήσεων. Άλλωστε αναµένουµε τις εξαγγελίες του Πρωθυ-
πουργού στην αυριανή συνεδρίαση, όπου θα τοποθετηθεί ανα-
λυτικά για τα µέτρα ενίσχυσης λόγω της ενεργειακής κρίσης. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι αποτε-
λεί αδιαµφισβήτητο γεγονός πως ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2023 είναι ο πολιτικός καθρέφτης της τετραετίας που δια-
νύουµε ως Κυβέρνηση. Ο καθρέφτης των πεπραγµένων µας και
των στοχοθεσιών µας που µέσα απ’ αυτό εύκολα διακρίνει κανείς
µια Ελλάδα εξωστρεφή, µε ξεκάθαρα βήµατα προόδου, µια Ελ-
λάδα που κέρδισε τη χαµένη της αυτοπεποίθηση σε ευρωπαϊκό
και διεθνές θεσµικό επίπεδο και κατόρθωσε καινοτόµες προτά-
σεις της να υιοθετηθούν και να εφαρµοστούν.

Για εµάς εχθρός του καλού είναι σίγουρα το καλύτερο. Άλλω-
στε και γι’ αυτό έχουµε αποδείξει πως όποιες κι αν είναι οι συγ-
κυρίες και αν αυτές, όπως είναι αλήθεια, έχουν σταθεί αµείλικτα
απέναντί µας, εµείς εργαζόµαστε, νοµοθετούµε, βελτιωνόµαστε
και εννοείται πως διορθώνουµε αστοχίες του παρελθόντος για
το καλό της χώρας. 

Η νέα Ελλάδα που προεκλογικά υποσχεθήκαµε βασίζεται στα-
θερά στην πολιτική ωριµότητα και ευσυνειδησία της Νέας Δηµο-
κρατίας, στην ορθολογική στοχοθεσία µας και στα πολιτικά
αντανακλαστικά µας που ολοκληρώνουν το κάδρο µιας πολιτικής
παράταξης της αξιοπιστίας, της σταθερότητας και της συνέ-
πειας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, στηρίζουµε σθεναρά
και υπερψηφίζουµε τον κρατικό προϋπολογισµό του 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστούµε
και εµείς, κυρία Παπακώστα.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου από το Κίνηµα
Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παγκόσµιες εξελίξεις µε την

πανδηµία, τον πόλεµο στην Ουκρανία, τις αλλεπάλληλες κρίσεις
και την όξυνση των ανταγωνισµών µεταξύ των µεγάλων σηµατο-
δότησαν την ανάγκη για αναπροσαρµογή των στρατηγικών και
των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών εκείνων
που βρέθηκαν µπροστά σε νέους κινδύνους και στο µέλλον θα
βρεθούν µπροστά σε νέες προκλήσεις, ώστε πραγµατικά να µπο-
ρέσουν να πορευτούν µε ασφάλεια, βιωσιµότητα και κοινωνική

δικαιοσύνη.
Οι βασικές προτεραιότητες είναι πρώτον µια νέα ευρωπαϊκή

στρατηγική οικονοµικής ανάκαµψης, σύγκλισης και κοινωνικής
συνοχής, µε αειφορία στην οικονοµία, ανθεκτικότητα στα παρα-
γωγικά µοντέλα και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, κοινωνικό
κράτος και ενεργητικές πολιτικές ένταξης και αντιµετώπισης των
κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων, ποιότητας στην ερ-
γασία, αξιοπρεπείς αµοιβαίες και ασφαλείς συνθήκες. 

Δεύτερον, ενεργειακή αυτάρκεια και δίκαιη ενεργειακή µετά-
θεση και δηµοκρατία στην αξιοποίηση των πλουτοπαραγωγικών
πόρων, µε συµµετοχή των µικροµεσαίων, των αγροτών, των πο-
λιτών και των ενεργειακών κοινοτήτων. 

Τρίτον, διατροφική επάρκεια και ασφάλεια, µε αναπροσανα-
τολισµό της κοινής αγροτικής πολιτικής και ενίσχυση της αγρο-
τικής παραγωγής, µε γενναία αύξηση των συνδεδεµένων
ενισχύσεων. Σύνδεση του αγροδιατροφικού τοµέα και του του-
ρισµού. Τέταρτον, µε νέα µεταναστευτική πολιτική στην Ευρώπη,
µε κοινωνική και εργασιακή ένταξη των µεταναστών και παράλ-
ληλα ενεργητική δηµογραφική πολιτική στην Ελλάδα. 

Πέµπτον, κοινή ευρωπαϊκή άµυνα και ασφάλεια και πολιτικές
θωράκισης της εθνικής ισχύος της Ελλάδας και όχι µόνο της
άµυνας. 

Οι ηγεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι µόνο δεν ανταποκρί-
θηκαν σε αυτή την ανάγκη και δεν προχώρησαν στις αναγκαίες
στρατηγικές και τις µεγάλες πολιτικές, αλλά καθυστερούν χαρα-
κτηριστικά, ακόµα και για τις επείγουσες αποφάσεις αντιµετώπι-
σης του πληθωρισµού, της ακρίβειας και της ενεργειακής
κρίσης. 

Σε αυτό το περιβάλλον η Κυβέρνηση της χώρας µας, που συ-
νεχίζει να στερείται ενός ολοκληρωµένου αναπτυξιακού σχεδίου
για µια βιώσιµη και ανθρωποκεντρική ανάπτυξη, συνεχίζει την
ίδια αδιέξοδη και άδικη πολιτική. Επιµένει στους υψηλούς έµµε-
σους φόρους που πληρώνει η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Το
2014 ο λόγος έµµεσων και άµεσων φόρων ήταν 1,44 επί εποχής
ΣΥΡΙΖΑ πήγε στο 1,55 και τώρα, κύριε Θεοχάρη, είναι στο 1,65,
κυρίως λόγω της µείωσης των φόρων του κεφαλαίου. 

Διαθέσετε σηµαντικούς πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
χωρίς σχέδιο και τις αναγκαίες προτεραιότητες. Έτσι τα 44 δι-
σεκατοµµύρια δεν έπιασαν τον ανάλογο τόπο. Καθυστερείτε χα-
ρακτηριστικά την υλοποίηση του ΕΣΠΑ και αδυνατείτε ή δεν
θέλετε να παρέµβετε στα αίτια των προβληµάτων της ακρίβειας
και της αισχροκέρδειας, όπως η επιβολή πλαφόν στη λιανική του
ηλεκτρικού. Ο προϋπολογισµός του τελευταίου έτους της Κυ-
βέρνησης είναι ανάξιος της υπερπροσπάθειας και των θυσιών
της κοινωνίας µε το πιθανότερο να την οδηγήσει σε νέες επώδυ-
νες περιπέτειες. Δεν δίνει λύσεις, δεν µεριµνά για τις ανάγκες
των µικροµεσαίων, των αγροτών, των εργαζόµενων, των νέων,
των ανέργων και κυρίως των αδύναµων. Δεν αντιµετωπίζει το
εθνικό πρόβληµα του δηµογραφικού που αποτελεί µια σοβαρή
γεωπολιτική υστέρηση της χώρας µας σε σχέση και µε τους γεί-
τονες. Δεν έχει ουσιαστική πρόβλεψη για µια αξιόπιστη πολιτική
στέγασης και κοινωνικής κατοικίας. Θα τα πούµε αναλυτικά την
Τρίτη στο νοµοσχέδιο. 

Η Κυβέρνηση δεν κατέθεσε καν πρόταση στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Ο προϋπολογισµός είναι επίπλαστα αισιόδοξος και οικονο-
µικά αστήρικτος. Στερείται αναπτυξιακής, περιφερειακής και
κοινωνικής διάστασης. Για τον πρωτογενή τοµέα προβλέπει λι-
γότερους πόρους από πέρυσι την ώρα που οι αγρότες και οι κτη-
νοτρόφοι δυσκολεύονται να επιβιώσουν λόγω της εκτίναξης του
κόστους παραγωγής. Το µέλλον του ελληνικού αγροδιατροφικού
τοµέα καθίσταται αβέβαιο. Δεν υπάρχει ολοκληρωµένο σχέδιο
για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα αλλά  δεν υιοθετούν-
ται και οι προτάσεις µας που µειώνουν το κόστος παραγωγής και
δεν το µετακυλίουν στις τιµές καταναλωτή. Αντί της στροφής των
διαθέσιµων πόρων, ευρωπαϊκών και εθνικών, στη στήριξη της
αγροτικής παραγωγής και την αντιµετώπιση του τεράστιου κό-
στους παραγωγής και εκτροφής, οι αγρότες εµπαίζονται µε
εξαγγελίες µέτρων µικρού προϋπολογισµού για την ενέργεια, τα
λιπάσµατα, τις ζωοτροφές και το πετρέλαιο που συνήθως δεν
υλοποιούνται ή εφαρµόζονται µε αποκλεισµούς στους δικαιού-
χους και προβλήµατα στις πληρωµές. 
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Το κοινωνικό κράτος, η υγεία και η κοινωνική φροντίδα είναι
στο περιθώριο. Για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους
δεν προβλέπετε ούτε τους αναγκαίους πόρους για την εφαρ-
µογή των δικαστικών αποφάσεων. Ούτε λόγος, όµως, για τα ανα-
δροµικά, το ΕΚΑΣ και τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Για την παιδεία
και την έρευνα στασιµότητα. 

Για την εθνική άµυνα είναι γεγονός ότι τα δύο τελευταία χρόνια
έχουν προχωρήσει ικανοποιητικά τα εξοπλιστικά προγράµµατα
της αποτρεπτικής ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων. Όµως, υπάρ-
χει έλλειψη σχεδίου συµπαραγωγής και µεγαλύτερης εµπλοκής
της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Διαπιστώνεται σχετική µεί-
ωση του προϋπολογισµού, σοβαρές καθυστερήσεις κυρίως για
τον Στρατό Ξηράς και χαρακτηριστική καθυστέρηση και υστέ-
ρηση στη στήριξη του ανθρώπινου δυναµικού. Πρέπει να κατα-
νοήσετε ότι η εθνική άµυνα δεν είναι µόνο οι εξοπλισµοί και τα
όπλα αλλά και οι άνθρωποι των Ενόπλων Δυνάµεων. Η ΚΥΑ για
την αποζηµίωση της νυχτερινής απασχόλησης που εκδόθηκε
µετά από χρόνια καθυστέρησης είναι επιεικώς απαράδεκτη.
Απουσιάζει η µέριµνα για την αποκατάσταση των αδικιών σε µια
σειρά ζητήµατα θεσµικά µισθολογικά και βαθµολογικά που απα-
σχολούν τους ένστολους και το πολιτικό προσωπικό. Τελευταίο
κρούσµα η εξαίρεση των ένστολων των Ενόπλων Δυνάµεων από
το επίδοµα των 600 ευρώ που ήταν για τους ένστολους. 

Το ΠΑΣΟΚ ως υπεύθυνη πατριωτική δύναµη ψηφίζει τις αµυν-
τικές δαπάνες αλλά ταυτόχρονα έχει δηλώσει ότι θα ελέγξει την
κατανοµή των 103 εκατοµµυρίων ευρώ που αφορούν το ανθρώ-
πινο δυναµικό. Στηρίζουµε την προσπάθεια για την ενίσχυση της
εθνικής ισχύος της χώρας και γι’ αυτό είχαµε στηρίξει και έχουµε
στηρίξει και όλες τις συµφωνίες της χώρας µας. 

Για την περιφερειακή και την τοπική ανάπτυξη που αποτελεί
την ελπίδα για την Ελλάδα ο προϋπολογισµός του συγκεντρωτι-
κού µοντέλου είναι ελλειµµατικός και τη διαψεύδει. Δεν ενισχύε-
ται ο αναπτυξιακός ρόλος της αυτοδιοίκησης και ο υπέρµετρος
συγκεντρωτισµός µε τη σιωπηρή συναίνεση της ΚΕΔΕ και της
ΕΝΠΕ. Δεν αφήνει ούτε τις περιφέρειες να ανοίξουν τα φτερά
τους. Η Κρήτη, παραδείγµατος χάριν, έχει όλες τις προϋποθέ-
σεις µε δικό της αναπτυξιακό σχέδιο, αν της δοθεί η θεσµική δυ-
νατότητα των αρµοδιοτήτων, των αποφάσεων και των πόρων,
ευρωπαϊκών και εθνικών, να πρωτοπορήσει αξιοποιώντας τη
θέση, το κλίµα της και τους ανθρώπους της µε βασικούς πυλώ-
νες την ιστορία, τον πολιτισµό, τον τουρισµό, τον αγροδιατρο-
φικό τοµέα, την ενέργεια, τις νέες τεχνολογίες και την
καινοτοµία. Απαιτείται ένα γενναίο σχέδιο ουσιαστικών µεταρ-
ρυθµίσεων και ένα ισχυρό αναπτυξιακό πρόγραµµα για την αυ-
τοδιοίκηση και ιδιαίτερα για τους δήµους που µειονεκτούν ή
έχουν υποστεί φυσικές καταστροφές. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας που χτυπήθηκε από τον κατα-
στροφικό σεισµό τον Σεπτέµβρη του 2021 και σήµερα, δεκαπέντε
µήνες µετά, δεν έχει ακόµα εκπονηθεί ένα ειδικό επιχειρησιακό
σχέδιο ανάλογο µε αυτό της βόρειας Εύβοιας για την οικονοµική
και κοινωνική ανασυγκρότηση του. 

Ο κυβερνητικός συγκεντρωτισµός και η σύγχυση περί αρµοδιο-
τήτων οδηγεί τα Υπουργεία και την τοπική αυτοδιοίκηση να ρίχνει
ο ένας την ευθύνη στον άλλο και το µάρµαρο να το πληρώνει η
τοπική κοινωνία. Και µιλάµε για έναν δήµο µε µεγάλες µεν πληγές
αλλά και τεράστιες δυνατότητες, ευκαιρίες και προοπτική λόγω
των συγκριτικών του πλεονεκτηµάτων και της λειτουργίας του
νέου διεθνούς αεροδροµίου. Η τοπική κοινωνία βιώνει την αγωνία
και την αβεβαιότητα για το αύριο. Κάποιοι οδηγούνται στην πα-
ραίτηση και τη φυγή αλλά η πλειοψηφία απαιτεί σχέδιο ανασυγ-
κρότησης και ανάπτυξης και ενιαίο συντονισµό για να γίνει ο τόπος
µας ξανά σύγχρονη συµπολιτεία, τόπος αξιοβίωτος και προορι-
σµός. Στο αίτηµα αυτό οφείλουµε να ανταποκριθούµε όλοι, Κυ-
βέρνηση, πολιτικά κόµµατα και τοπική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η χώρα χρει-
άζεται άλλο µοντέλο διακυβέρνησης και άλλου τύπου ανάπτυξη.
Μια γενναία παραγωγική ανασυγκρότηση ισχυρή αποκέντρωση
πόρων, περιφερειακό και τοπικό σχεδιασµό. Απαιτείται άλλη κα-
τανοµή των διαθέσιµων πόρων µε προτεραιότητα στο κοινωνικό
κράτος, την ενεργειακή αυτονοµία, την πολιτική προστασία. Αυτά
βεβαίως προϋποθέτουν και πολιτική βούληση, αλλαγή πολιτικής

που µπορεί να επιτευχθεί µε την ανάδειξη του ΠΑΣΟΚ σε πρω-
ταγωνιστική πολιτική δύναµη ξανά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κεγκέρογλου. Υπήρξε µια µεγαλύτερη ανοχή λόγω
του ότι έχει δηλώσει ότι δεν θα τον έχουµε ξανά κοντά µας. 

Τώρα θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υπηρεσιών κ. Κωστής Χατζηδάκης. Αµέσως µετά και εν όψει του
περιορισµού των Βουλευτών που κάναµε για σήµερα, θα ακο-
λουθήσει ένας κύκλος Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Η κ.
Γιαννακοπούλου, ο κ. Τσακαλώτος, ο κ. Βρούτσης και µετά θα
µιλήσει ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Σταϊκούρας. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συχνά σε αυτή την Αίθουσα και διαχρονικά περισ-
σεύουν οι διακηρύξεις κοινωνικής ευαισθησίας. Εµείς έχουµε
προτιµήσει από την αρχή να επιδιώξουµε να πετύχουµε τον
στόχο της κοινωνικής αποτελεσµατικότητας διότι οι Έλληνες πο-
λίτες ιδιαίτερα στο πεδίο της κοινωνικής πολιτικής δεν πρόκειται
να ικανοποιηθούν µε κούφια λόγια και συνθήµατα. Χρειάζονται
κοινωνική πολιτική µε αποτέλεσµα. 

Πέρσι στις 15 Δεκεµβρίου από αυτό εδώ το Βήµα και µιλώντας
για τον προϋπολογισµό είχα παρουσιάσει περίπου δέκα δεσµεύ-
σεις της Κυβέρνησης για την κοινωνική πολιτική µέσα στο 2022.
Θα σας παρακαλούσα να ανατρέξετε. Δεν µπορώ να τα απαριθ-
µήσω όλα ένα-ένα. Αλλά θα δείτε ότι όλα όσα είπαµε, ανεξάρ-
τητα από το αν κανείς συµφωνεί ή διαφωνεί, τα κάναµε. Όλα.
Απλώς µερικά είναι στην τελευταία φάση της ολοκλήρωσής τους. 

Και αν δεν πείθεστε, θέλω ενδεικτικά να θυµίσω την εφαρµογή
της ψηφιακής κάρτας εργασίας, που την κάναµε εµείς και όχι η
φιλεύσπλαχνη Αντιπολίτευση, ένα πάγιο αίτηµα της ΓΣΕΕ που
κατοχυρώνει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, ιδιαίτερα το ωρά-
ριο και τις υπερωρίες τους, αλλά επιβάλλει και τον δίκαιο αντα-
γωνισµό µεταξύ των επιχειρήσεων. 

Υπενθυµίζω, επίσης, το νοµοσχέδιο -νόµος πια- «Δουλειές
Ξανά» για τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας υπηρεσίας απασχό-
λησης και του συστήµατος κατάρτισης, έτσι ώστε, µεταξύ των
άλλων, τα κονδύλια που έχουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση να
πιάνουν τόπο. 

Υπογραµµίζω την εισαγωγή των ατοµικών κουµπαράδων µε το
νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, όπως
έχουν κάνει οι προηγµένες χώρες -η Σουηδία, η Δανία, η Ολλαν-
δία- παρά τη λυσσώδη αντίδραση της Αντιπολίτευσης που υπο-
στήριζε το παλαιό αποτυχηµένο σύστηµα. Και ήδη θέλω να σας
πω ότι η εγγραφή νέων εργαζοµένων έχει ξεπεράσει κατά πολύ
τις προσδοκίες µας. Υπολογίζαµε εξήντα χιλιάδες ότι θα έµπαι-
ναν και υπολογίζουµε ότι θα µπουν εκατόν σαράντα δύο χιλιάδες
νέοι εργαζόµενοι σε αυτό το ταµείο, οι οποίοι για πρώτη φορά
πιάνουν δουλειά, πράγµα το οποίο αποδεικνύει µεταξύ των
άλλων και τη δυναµική της οικονοµίας µέσα σε συνεχείς κρίσεις. 

Υπενθυµίζω, επίσης, τη νέα αύξηση του κατώτατου µισθού.
Σωρευτικά είναι 10% η αύξηση. Η ΓΣΕΕ στην τελευταία της έκ-
θεση σηµειώνει ότι, ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ ήµασταν στη δέκατη έκτη
θέση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουµε ανέβει στην εν-
δέκατη. Δεν το λέω εγώ, το λέει η τελευταία έκθεση της ΓΣΕΕ. 

Έχουµε σαφέστατη βελτίωση της εξυπηρέτησης του πολίτη
µε τον ενιαίο αριθµό 1555. Έχουµε το νόµο για τον εκσυγχρονι-
σµό του ΕΦΚΑ που έχει τεθεί σε εφαρµογή. 

Και φυσικά, όπως είχαµε δεσµευτεί, έχουµε επιλύσει το ζήτηµα
των εκκρεµών κύριων συντάξεων, παρά το ότι ορισµένοι συνά-
δελφοι επιµένουν από τη φαντασία τους να επιστρατεύουν διά-
φορα τα οποία, προφανώς, δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. 

Εκτός αυτών -γιατί µίλησα µόνο για τον τελευταίο χρόνο- θέλω
να σας υπενθυµίσω ότι τα τελευταία αυτά τριάµισι χρόνια η ανάλ-
γητη και νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση, που ισχυρίζεστε εσείς ότι
είµαστε, έχει κατορθώσει να µειώσει την ανεργία από το 17,5%
το καλοκαίρι του 2019 στο 11,6% τον περασµένο Οκτώβριο.

Επίσης, η δική µας Κυβέρνηση είναι που εισήγαγε νέες γονικές
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άδειες, την άδεια πατρότητας, την κάλυψη από τη δηµόσια υπη-
ρεσία απασχόλησης των επιδοµάτων και των δύο γονέων, το δι-
καίωµα αποσύνδεσης στην τηλεργασία, τα νέα δικαιώµατα για
τους αυτοαπασχολούµενους εργαζόµενους στα ντελίβερι, τη δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας, προκειµένου οι γονείς εργαζό-
µενοι να βλέπουν περισσότερο τα παιδιά τους µε βάση τον
προγραµµατισµό σε κάθε οικογένεια, τις δράσεις καταπολέµη-
σης της βίας και της παρενόχλησης στην εργασία. 

Εµείς ήµασταν, επίσης, που µειώσαµε -όπως είχαµε πει προ-
εκλογικά- τις ασφαλιστικές εισφορές, στηρίζοντας τόσο την αν-
ταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων όσο και το εισόδηµα των
εργαζοµένων. 

Και επίσης στηρίξαµε το εισόδηµα των συνταξιούχων. Ήδη πριν
πάω εγώ στο Υπουργείο είχε ψηφιστεί ο νόµος Βρούτση, ο οποίος
διόρθωσε µεγάλες αδικίες του νόµου Κατρούγκαλου, ιδιαίτερα για
τους ασφαλισµένους που είχαν πάνω από τριάντα χρόνια ασφα-
λιστικού βίου και για τους εργαζόµενους συνταξιούχους.

Επίσης, µε τη µείωση του φορολογικού συντελεστή από το
22% στο 9% οι συνταξιούχοι είδαν µόνο ωφέλεια στις τσέπες
τους, αλλά παρά ταύτα βεβαίως συνεχίζουµε να δεχόµαστε κρι-
τική από ένα κόµµα, το ΣΥΡΙΖΑ, που όταν κυβερνούσε έκανε δε-
καεπτά διαφορετικές περικοπές σε συνταξιούχους µε βασικό
άξονα τον νόµο Κατρούγκαλου.

Για την ισότητα, επεκτείναµε πρόσφατα την άδεια και το επί-
δοµα µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα από τους έξι στους εννέα
µήνες, θεσµοθετήσαµε το σήµα ισότητας για επιχειρήσεις, δηµι-
ουργήσαµε ειδικά προσαρµοσµένα προγράµµατα απασχόλησης
στη δηµόσια υπηρεσία απασχόλησης, ενώ η παγκόσµια τράπεζα
-που φαντάζοµαι δεν θεωρείτε ότι είναι όργανο της Κυβέρνησης-
κατατάσσει την Ελλάδα στις δώδεκα χώρες παγκοσµίως µε δια-
σφαλισµένη τη νοµική ισότητα. 

Για την οικογένεια, υπενθυµίζω ότι θεσµοθετήσαµε τα 2.000
ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται. Δώσαµε τριάντα χιλιάδες πε-
ρισσότερα voucher για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς και χρη-
µατοδοτήσαµε πρόσφατα το 50% της επέκτασης του ωραρίου
νηπιαγωγείων και δηµοτικών -το άλλο 50% είναι από το Υπουρ-
γείο Παιδείας- έτσι ώστε να στηριχθούν τα ολοήµερα σχολεία. 

Αυτά τα είχαµε υποσχεθεί προεκλογικά και τα κάναµε. Ορι-
σµένα, µάλιστα, είναι επιπλέον των προεκλογικών µας υποσχέ-
σεων και νοµίζω -βλέπετε σας µίλησα µε συγκεκριµένα στοιχεία-
πως δεν µπορεί να αµφισβητηθούν από κανέναν. Δεν µπορεί να
αµφισβητηθεί η µείωση της ανεργίας, δεν µπορεί να αµφισβητη-
θεί η αύξηση του κατώτατου µισθού, δεν µπορούν να αµφισβη-
τηθούν τα µέτρα για την οικογένεια, δεν µπορεί να αµφισβητηθεί
η µεγάλη παρέµβαση στον ΕΦΚΑ έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί,
πρώτα από όλα η τροπή των κύριων εκκρεµών συντάξεων. Και
βεβαίως µε το ίδιο πνεύµα θα συνεχίσουµε και από εδώ και πέρα. 

Σας παρουσιάζω, λοιπόν, επιγραµµατικά τις δέκα νέες δεσµεύ-
σεις της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εργασίας για το 2023:

Πρώτον, νέα προγράµµατα από τη δηµόσια υπηρεσία απασχό-
λησης. Σε πρώτη φάση εξήντα οκτώ χιλιάδες νέες ευκαιρίες απα-
σχόλησης σε άνεργους συµπολίτες µας, σε νέους, σε γυναίκες,
σε αναπήρους, σε µακροχρόνια ανέργους. Για να υπάρχει µια
τάξη µεγέθους, θέλω να σας πω ότι επί ΣΥΡΙΖΑ κάθε χρόνο µε-
σοσταθµικά έβγαιναν στον αέρα δέκα χιλιάδες τέτοιες θέσεις ερ-
γασίας. Από τις δέκα χιλιάδες, τώρα µόνο, µιλάµε για εξήντα
οκτώ χιλιάδες, για έναν πολλαπλασιασµό των θέσεων αυτών. 

Δεύτερον, επεκτείνουµε την ψηφιακή κάρτα εργασίας και σε
άλλους κλάδους της αγοράς εργασίας. Ξεκινάµε από τις ασφα-
λιστικές εταιρείες και τις εταιρείες σεκιούριτι. Προχωρούµε στις
ΔΕΚΟ και τη βιοµηχανία και κατόπιν στην εστίαση και τον τουρι-
σµό. Με βάση αυτά τα οποία είχαµε εξαγγείλει. 

Τρίτον, νέα προγράµµατα κατάρτισης εργαζοµένων και ανέρ-
γων µε έµφαση στις ψηφιακές και τις πράσινες δεξιότητες, εκ-
µεταλλευόµενοι πόρους τόσο του Ταµείου Ανάκαµψης όσο και
του ΕΣΠΑ. Οι θέσεις που µπορούν να καλυφθούν από εργαζόµε-
νους ή άνεργους σε αυτά τα προγράµµατα, που είναι τα µεγα-
λύτερα που έγιναν ποτέ στη χώρα µας στη σύγχρονη ιστορία,
ανεβαίνουν στον αριθµό των επτακοσίων χιλιάδων µέχρι το 2025
και φυσικά, µε τις νέες προϋποθέσεις που έχουµε θέσει, έτσι
ώστε τα προγράµµατα αυτά να προχωρούν σοβαρά και αποτε-

λεσµατικά.
Τέταρτον, οριζόντιες αυξήσεις στις συντάξεις 7,75% για

πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια. Κι έτσι σχεδόν το 95%
των συνταξιούχων θα δει αυξήσεις στο εισόδηµά του, ενώ ένας
στους δύο θα δει τουλάχιστον µια επιπλέον σύνταξη στις τσέπες
του, διότι εκτός από αυτήν τη σύνταξη, θα έχουµε τα 250 ευρώ
που είναι το έκτακτο επίδοµα, την κατάργηση της έκτακτης ει-
σφοράς αλληλεγγύης και την τέταρτη δόση επανυπολογισµού
του νόµου Βρούτση. 

Πέµπτον, έµφαση -έχουµε ξεκινήσει ήδη- στην εκκαθάριση σε
λίγους µήνες και των επικουρικών εκκρεµών συντάξεων.

Έκτον, το πρόγραµµα του προσωπικού βοηθού για τους ανά-
πηρους συµπολίτες µας, που έρχεται να συµπληρώσει άλλες
δράσεις για τους αναπήρους, όπως είναι η κάρτα αναπηρίας και
τα ψηφιακά ΚΕΠΑ, που κάνουν πολύ λιγότερο δύσκολη την κα-
θηµερινότητά τους. 

Έβδοµον, το πρόγραµµα «Νταντάδες της Γειτονιάς» σε εξήντα
ένα δήµους µε χαµηλή πυκνότητα βρεφονηπιακών σταθµών και
εκατόν είκοσι µονάδες φροντίδας σε µεγάλες ελληνικές επιχει-
ρήσεις για βρέφη και νήπια.

Όγδοον, η επέκταση των ατοµικών κουµπαράδων στις επικου-
ρικές συντάξεις και σε όσους νέους µέχρι τριάντα πέντε ετών
επιθυµούν σε εθελούσια βάση να ενταχθούν σε αυτό το καινούρ-
γιο σύστηµα. 

Ένατον, το πρόγραµµα «Σπίτι µου», που θα συζητηθεί την επό-
µενη εβδοµάδα στη Βουλή και θα ξεκινήσει η εφαρµογή του από
το πρώτο τρίµηνο του 2023 για την παροχή προσιτής και ποιοτι-
κής στέγης σε εκατόν τριάντα επτά χιλιάδες νέους, νέα ζευγάρια
και ευάλωτους συµπολίτες µας.

Τέλος, δέκατον, η νέα σηµαντική αύξηση του κατώτατου µι-
σθού, για την οποία η σχετική διαδικασία θα ξεκινήσει στις αρχές
Ιανουαρίου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως είτε συµφωνείτε
είτε διαφωνείτε µε την κατεύθυνση της Κυβέρνησης δεν µπο-
ρείτε να διαφωνήσετε µε το ότι δεν µίλησα µε συνθήµατα, δεν
µίλησα µε µεγάλα λόγια, έκανα ένα συγκεκριµένο απολογισµό,
τον οποίο θα σας παρακαλούσα εάν µπορείτε κάπου να τον αµ-
φισβητήσετε και µίλησα δεσµευόµενος για έναν αντίστοιχο προ-
γραµµατισµό.

Κάποτε ο Ζισκάρ ντ’ Εστέν είχε πει ότι κανένας δεν έχει το µο-
νοπώλιο της καρδιάς. Δεν το διεκδικούµε για τον εαυτό µας,
αλλά δεν το χαρίζουµε και σε εσάς. Εµείς επενδύουµε σε µια κοι-
νωνική πολιτική µε αποτέλεσµα. Κανένας δεν αµφισβητεί τις δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πολίτες, ιδιαίτερα οι
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, αλλά είναι βέβαιο ότι µε όλα τα
στοιχεία, τα οποία σας παρουσίασα, υπάρχει µια ξεκάθαρη πρό-
οδος. Και αυτή η πρόοδος οφείλεται στο ότι υπάρχει µια Κυβέρ-
νηση, η οποία δεν προσπάθησε να ανακαλύψει τον τροχό, ούτε
αρκέστηκε σε θεωρητικές αναζητήσεις στο χώρο της νεφελοκοκ-
κυγίας του Αριστοφάνη. Επιδιώξαµε να είµαστε πρακτικοί, συγ-
κεκριµένοι και χρήσιµοι. Και το πετύχαµε. Εφαρµόζουµε µια
κοινωνική πολιτική µε αποτέλεσµα και αυτό θα συνεχίσουµε να
κάνουµε και το 2023 και µετά τις επόµενες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χατζηδάκη. Συγχαρητήρια και για τον χρόνο. 

Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και από εµένα.
Είµαι αποφασισµένος να τηρήσουµε τα συµφωνηθέντα. Ωστόσο,
προτίθεµαι να κάνω µία αλλαγή, εάν συµφωνείτε. Εάν δεν συµ-
φωνείτε, δεν θα γίνει. Τώρα θα πάµε στους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, όπως είπε ο κ. Αθανασίου, και µετά στον κ. Σταϊ-
κούρα. 

Κύριε Σταϊκούρα, πριν από εσάς, να βάλουµε δύο Βουλευτές
να µιλήσουν; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Και βέβαια, κύριε Πρόεδρε, να
µιλήσουν οι Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ρωτώ τον Υπουργό,
εάν συµφωνεί, γιατί ξέρω ότι έχει υποχρεώσεις.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ)) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, είχα ζητήσει να µιλήσω µετά τον κ. Χατζηδάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, θα βάλω πρώτα εσάς, πρώτα τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. 

Κύριοι συνάδελφοι, ήρθα προετοιµασµένος µετά τα χθεσινά.
Ξέρει ο κ. Βεσυρόπουλος, που ήταν παρών.

Συνεπώς συµφωνείτε, κύριε Σταϊκούρα, να βάλουµε πρώτα τον
κ. Σιµόπουλο και την κ. Αυγέρη; Εάν δεν συµφωνείτε, θα προχω-
ρήσουµε όπως συµφωνήσατε µε τον κ. Αθανασίου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συµ-
φωνώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Σταϊκούρα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτικής Συµµαχίας, ο κ. Τσακαλώτος.

Βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, όταν υπάρχει συνεργασία, όταν
υπάρχει καλή διάθεση, όλα θα πάνε καλά. Όλα καλά, όλα αν-
θηρά, που έλεγε και ο Βουτσάς!

Κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ζούµε απίστευτες στιγµές, απίστευτα πράγµατα! Δεν είναι µόνο
η ακρίβεια, τα υπερκέρδη, οι παρακολουθήσεις, τα σκάνδαλα.
Κάθε µέρα έχουµε και καινούργια φαινόµενα. Και πώς απαντάει
η Κυβέρνηση; Στη ΔΕΘ ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι «εµείς είµαστε
οι εγγυητές της σταθερότητας». Το είπε σήµερα και η κ. Μπακο-
γιάννη. Αλήθεια, θεωρείτε ότι αυτό που ζουν οι Έλληνες και οι
Ελληνίδες είναι µία σταθερότητα, την οποία πρέπει να διατηρή-
σουµε σαν κόρη οφθαλµού; 

Σταθερότητα υπάρχει, αλλά σταθερότητα στους πολίτες που
δεν µπορούν να πληρώσουν τους λογαριασµούς, να βγάλουν το
µήνα. Υπάρχει σταθερότητα ότι πληρώνουν πάνω από 40% του
εισοδήµατός τους για τη στέγαση. Υπάρχει σταθερότητα στους
χαµηλούς µισθούς και στην έλλειψη θέσεων εργασίας µε προ-
οπτική ανόδου. Σταθερότητα στις κακές εργασιακές σχέσεις.
Σταθερότητα στην καταστολή και στην αστυνοµική αυθαιρεσία.
Σταθερότητα στην αίσθηση των Ελλήνων ότι ποτέ δεν είµαστε
στην ίδια βάρκα, όταν αντιµετωπίζουµε µια κρίση. 

Σας είπα, κύριε Σταϊκούρα, χθες για τα κέρδη που ανακοίνωσε
η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» για τις επιχειρήσεις, για τις είκοσι µία επι-
χειρήσεις που τα κέρδη πήγαν από 1,4 στο 3,7. Και να µη µιλή-
σουµε για τα διυλιστήρια, να µη µιλήσουµε για τις τράπεζες, να
µη µιλήσουµε και για τα σουπερµάρκετ. Και, ευτυχώς, που ρίξατε
«µπινελίκια». Φανταστείτε πόσα θα ήταν τα κέρδη, άµα δεν είχατε
ρίξει «µπινελίκια»!

Σταθερότητα στη µη ενεργοποίηση ρυθµιστικών αρχών για τα
ολιγοπώλια στην ενέργεια, στις τηλεπικοινωνίες, στους χονδρέµ-
πορες, στα αγροτικά προϊόντα. 

Σταθερότητα για να παρακολουθείτε Υπουργούς και συµβού-
λους, για να ελέγχετε -για να χαρεί και το ΚΚΕ- το παιχνίδι των
αναθέσεων. Είναι ο µόνος τοµέας, όπου έχετε αποκτήσει το δη-
µοκρατικό συγκεντρωτισµό, για να είναι κεντρικό το σύστηµα των
αναθέσεων και βέβαια για να µπορείτε να παρακολουθείτε το πο-
λιτικό παιχνίδι.

Είχαµε σήµερα νέες αποκαλύψεις από το Euroactiv και µια κρι-
τική στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου ότι βάζει φρένο. Και
απάντησε ο εισαγγελέας ότι δεν βάζει φρένο, µία γνώµη είπε,
λες και είναι απλός πολίτης. Σταθερότητα να βλέπουν τη δικαιο-
σύνη να δαγκώνει µόνο τους ξυπόλυτους και να τη βγάζουν λάδι
οι ισχυροί. Σταθερότητα να είναι υποστελεχωµένο το ΕΣΥ και τα
σχολεία. Σταθερότητα να βλέπουν πολιτικούς από συγκεκριµένα
κόµµατα να πλουτίζουν µέσω της διαφθοράς. Σταθερότητα στο
σκληρό εκδικητικό κράτος της Δεξιάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοια σταθερότητα έχουµε να
δούµε από τότε που ο Γιώργος Αλογοσκούφης, πριν από την
κρίση, έλεγε ότι η ελληνική οικονοµία και η κοινωνία είναι εντε-
λώς προστατευµένες από τη διεθνή κρίση. 

Μπορείτε να µου πείτε ότι είπα διάσπαρτα πράγµατα, χωρίς
κάποια ενότητα, ότι έβαλα µια σειρά από πράγµατα. Μόνο που
δεν είναι έτσι. Ποιο είναι το ενοποιητικό πλαίσιο όλων αυτών των
πραγµάτων που είπα; Είναι η αποτυχία του νεοφιλελευθερισµού

στις Ηνωµένες Πολιτείες, στην Ευρώπη και στην Ελλάδα. 
Ποιες ήταν οι δύο υποσχέσεις του νεοφιλελευθερισµού τα τε-

λευταία είκοσι, τριάντα χρόνια; Δύο ήταν οι υποσχέσεις. Η µία
υπόσχεση ήταν ότι θα τα πάει καλά στην οικονοµία, ότι θα υπάρ-
χει ανάπτυξη και αυτή την ανάπτυξη θα την δουν όλοι. Η δεύτερη
υπόσχεση ήταν ότι θα διευρυνθεί το πλαίσιο των ελευθεριών, ότι
οι πολίτες, οι οικονοµικοί παράγοντες, αλλά και οι απλοί πολίτες
θα έχουν ένα διευρυµένο πεδίο ατοµικών ελευθεριών. 

Επιτρέψτε µου να αρχίσω µε το δεύτερο. Για τις ελευθερίες,
µπορείτε να ισχυριστείτε ότι τα τελευταία χρόνια µε τη δική σας
διακυβέρνηση έχει διευρυνθεί το πεδίο των δικαιωµάτων, των
ελευθεριών; Έχει γίνει αυτό στις εργασιακές σχέσεις, που η
πρώτη σας πράξη ήταν να κάνετε πιο δύσκολες τις απεργίες, να
µην µπορούν να κάνουν νέες συλλογικές συµβάσεις οι άνθρωποι,
να µπορεί να υπάρχει µια ισονοµία των πολιτών, όταν το ίδιο το
Σύνταγµά µας λέει ότι δεν υπάρχει η ίδια δύναµη ανάµεσα στο
κεφάλαιο και στην εργασία και πρέπει να υποστηριχτεί η εργα-
σία;

Ξέρετε τι γίνεται µε την αστυνοµοκρατία; Τέτοια καταστολή,
τόσα λυµένα χέρια δεν έχουµε δει στη Μεταπολίτευση, από τον
Ινδαρέ µέχρι τον Κώστα Φραγκούλη και από την πλατεία των
Εξαρχείων µέχρι της Νέας Σµύρνης, τα pushbacks στα σύνορα
και τη διαρκή παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου που µας ντροπιά-
ζει όλους, όχι µόνο σαν Έλληνες, αλλά σαν ανθρώπους που
έχουν µια ευαισθησία για τους αδύναµους.

Στα δικαιώµατα των γυναικών θα νοµοθετήσετε, επιτέλους,
την αναγνώριση του όρου «γυναικοκτονία», το γάµο των οµόφυ-
λων ζευγαριών ή θα µας λέτε για τους εξωγήινους στον Υµηττό
κάθε φορά που η συζήτηση θα πηγαίνει στα δικαιώµατα;

Και πάω στο πιο εύκολο, στην οικονοµία. Σας έχω παραθέσει
ξανά και ξανά, αλλά δεν µπορείτε και δεν θέλετε να µπείτε στη
συζήτηση, ποια είναι τα αποτελέσµατα παγκοσµίως της νεοφιλε-
λεύθερης οικονοµίας. Αµφισβητείτε ότι τα τελευταία είκοσι τρία
χρόνια η παγκόσµια οικονοµία είχε ιστορικά χαµηλή αύξηση της
παραγωγικότητας, χαµηλή ανάπτυξη, ότι είχε χαµηλές επενδύ-
σεις ως ποσοστό του ΑΕΠ; Αυτό δεν είναι το ιστορικό αποτύ-
πωµα του νεοφιλελευθερισµού;

Αποτέλεσµα όλων αυτών και στη χώρα µας είναι να αυξάνονται
οι ανισότητες όλων των ειδών. Και η Νέα Δηµοκρατία κάνει ότι
δεν τα βλέπει όλα αυτά. 

Είχα ρωτήσει εχθές τον κ. Σταϊκούρα, αν είχε την ευγενική κα-
λοσύνη για µια φορά, να απαντήσει σε αυτά που λέω για τον προ-
ϋπολογισµό, που κατέθεσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που
αναδεικνύει µε δύο δείκτες ανισοτήτων ότι µέχρι το 2019 επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ µειώνονταν οι ανισότητες και µετά το 2019 πήρανε την
πάνω στροφή και πάλι. Του είχα πει να σχολιάσει τα αποτελέ-
σµατα της EUROSTAT, που λέει για το 2020-2021 -δεν έχουµε
στοιχεία για το 2022- για αυτή τη φοβερή αύξηση στο διαθέσιµο
εισόδηµα. Μόνο 7% των πολιτών µας είδαν αυτήν την αύξηση.
Μας λέτε ότι είσαστε η Κυβέρνηση -αυτό το είπε ο φοβερός κ.
Οικονόµου- που διορθώνει τις ανισότητες της εποχής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Τα καλά νέα είναι ότι για όλα αυτά υπάρχουν λύσεις. Και αυτές
οι λύσεις βασίζονται παντού στη δικαιοσύνη, στην οικονοµία, στη
δηµοκρατία, γιατί σταθερότητα χωρίς κοινωνική δικαιοσύνη και
δηµοκρατία δεν νοείται. Η παλιά ιδεοληψία ότι πρώτα η οικονο-
µία θα πάει καλά και µετά η δικαιοσύνη και η δηµοκρατία θα
έρθει είναι ξεπερασµένη.

Γι’ αυτό εµείς αρχίζουµε µε τον κατώτατο µισθό, µε την τιµα-
ριθµική αναπροσαρµογή για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της
ακρίβειας και της φτώχειας. Γι’ αυτό εµείς θα αντιµετωπίσουµε
την κρίση στη στέγαση και από την πλευρά της ζήτησης και από
την πλευρά της προσφοράς. Στηρίζουµε τα νοικοκυριά και  την
τράπεζα της στέγασης για να αυξηθεί η προσφορά κοινωνικής
κατοικίας και δεν βασιζόµαστε στο να χρηµατοδοτούµε όλα αυτά
µε χρήµατα του ΟΑΕΔ και της Εργατικής Κατοικίας για να επι-
δοτήσουµε τις τράπεζες, αλλάζοντας την έννοια της κοινωνικής
στέγασης. Γι’ αυτό εµείς θα πάµε να διαπραγµατευτούµε µε το
Ταµείο Ανάκαµψης για να στηρίξουµε τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, για να µπορέσουµε µέσα από τη διαβούλευση µε φορείς,
µε κινήµατα, µε τοπικές κοινωνίες και όχι µέσα από ένα επιτελικό
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κράτος που νοµίζει ότι τα ξέρει όλα. 
Γι’ αυτό εµείς θα καταθέσουµε νοµοσχέδια που θα αντιµετω-

πίζουν και τα χρέη της πανδηµίας και ένα µόνιµο µηχανισµό για
όλα τα χρέη που έχουν τα νοικοκυριά και οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις στον αντίποδα της προσέγγισής σας µε το πτωχευτικό,
που όχι µόνο αφαιρεί την προστασία της πρώτης κατοικίας, αλλά
έχει τη λογική της ρευστοποίησης και όχι της αναδιάρθρωσης. 

Γι’ αυτό εµείς θα σταµατήσουµε το πάρτι των απευθείας ανα-
θέσεων. Γι’ αυτό εµείς θα κάνουµε αυτό που ξέρουµε και µπο-
ρούµε, θα βγάλουµε τη χώρα από την κρίση που η Νέα
Δηµοκρατία µας έβαλε πάλι. 

Λύσεις υπάρχουν. Τι χρειάζεται αυτή τη στιγµή; Αυτή τη στιγµή
αυτό που χρειάζεται είναι να µιλήσει η κοινωνία, να µιλήσει ο
λαός. Αυτή τη στιγµή τα πράγµατα είναι τόσο σοβαρά που δεν
µπορούν να αντιµετωπιστούν µόνο από κόµµατα που λένε προ-
τάσεις, αλλά από ένα µεγάλο, κοινωνικό, δηµοκρατικό ρεύµα που
απαιτεί µια διαφορετική κατεύθυνση γι’ αυτή την χώρα και στο
χώρο της κοινωνίας και στο χώρο της οικονοµίας και στο χώρο
της δηµοκρατίας. Δεν πιστεύουµε εµείς οι αριστεροί και οι αρι-
στερές ότι αυτές οι λύσεις που υπάρχουν µπορούν να έρθουν
χωρίς ένα µεγάλο κίνηµα που θα προχωρήσει και θα απαιτήσει
µια άλλη χώρα µε διαφορετικά προτερήµατα, µε διαφορετικές
πολιτικές, µε διαφορετική κοινωνική ευαισθησία, µε διαφορετική
ιδεολογία. 

Είναι, όµως, και η ώρα των κοµµάτων της Αριστεράς. Δεν µπο-
ρεί πια το άλλοθι, «Τι κάνατε εσείς; Τι κάνατε εκεί; Τι κάνετε
αλλού;» να σηµαίνει ότι δεν σκύβουµε πάνω από τα πράγµατα
και τα βασικά προβλήµατα, όπως τα έθεσα εγώ και πάρα πολλοί
άλλοι οµιλητές και οµιλήτριες τα έθεσαν από όλα τα κόµµατα.
Από όλα τα κόµµατα έχετε αυτή την πίεση ότι πρέπει να αλλάξει
ρότα η χώρα µας.

Σας λέω και κάτι τελευταίο. Σε στιγµές δύσκολες, σε στιγµές
που η κοινωνία δεν µπορεί να ανασάνει, σε στιγµές που υπάρχει
οργή, σε στιγµές που υπάρχει απελπισία δεν είναι η λύση µόνο
αυτό που λέει Αλέξης Τσίπρας, µια προοδευτική Κυβέρνηση,
υπάρχουν και άλλες λύσεις από το σύστηµα. Τις είδαµε πρόσφατα
στην Ιταλία µε τη νίκη της Μελόνι. Το βλέπουµε µε το φαινόµενο
του Τραµπ. Το βλέπουµε µε το Brexit. Το βλέπουµε µε µια Κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας που στις τελευταίες δηµοσκοπήσεις ξα-
ναβγαίνουν ακροδεξιά φασιστικά κόµµατα στην επιφάνεια. Θα το
έχετε προσέξει. Τουλάχιστον µετά από τα τέσσερα χρόνια ΣΥΡΙΖΑ
η Χρυσή Αυγή δεν βγήκε στη Βουλή. Ήταν και αυτό ένα από τα
επιτεύγµατα αυτής της δικιάς µας της κυβέρνησης.

Γι’ αυτό σας λέω για όλα τα κόµµατα της Αριστεράς και της
προόδου πρέπει να συζητήσουµε σοβαρά τις προτάσεις, που
έχουµε καταθέσει εµείς, τις προτάσεις που θα καταθέσετε εσείς,
γιατί τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα. Ο ελληνικός λαός
πρέπει να µετατρέψει την οργή σε πολιτική. Πρέπει να πολεµή-
σουµε όλοι τη µαταιότητα που υπάρχει σε αυτή την κοινωνία ότι
όλοι είναι το ίδιο, ότι δεν αλλάζει τίποτα σε αυτόν τον κόσµο.
Πρέπει να ενεργοποιήσουµε όλον αυτόν τον κόσµο ότι υπάρχει
ένας διαφορετικός δρόµος που δεν είναι πέρα από τη φαντασία
των ανθρώπων να φτιάξουν την ιστορία τους, όχι όπως θα θέ-
λανε, µέσα όµως σε αυτές τις συγκεκριµένες συνθήκες για να
αρχίσουµε να πηγαίνουµε από το σηµείο άλφα εκεί που θέλουν
να πάµε στο σηµείο βήτα. Και πρέπει να σας πω για άλλη µια
φορά ότι δεν είναι απάντηση σε αυτό, το τι καλά θα ήταν να εί-
µαστε στο σηµείο γάµα. Είµαστε στο σηµείο άλφα µε τα συγκε-
κριµένα προβλήµατα, µε τις συγκεκριµένες προτάσεις στο
τραπέζι και µε αυτό πρέπει να δουλέψουµε για να πέσει αυτή η
Κυβέρνηση και να έρθει µια άλλη που να δώσει λύσεις σε αυτά
τα πολύ µεγάλα προβλήµατα της πολύ µεγάλης κρίσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. Δεν ξεφεύγουµε, πολύ
καλό αυτό.

Καλείται στο Βήµα η κ. Γιαννακοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (NANTIA) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, τις ηµέρες

αυτές καλούµαστε να τοποθετηθούµε για τον προϋπολογισµό
του έτους 2023, πρόκειται για µία κορυφαία διαδικασία, αφού
πίσω από τους αριθµούς µπορούµε να δούµε και τις πολιτικές
επιλογές που ουσιαστικά προαναγγέλλονται για το νέο έτος. Επι-
λογές που αφορούν στην πορεία της χώρας και της οικονοµίας
της, αλλά και επιλογές οι οποίες αφορούν στις ζωές των Ελλή-
νων πολιτών σε ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες.

Αναφερόµαστε σε µια συζήτηση του τέταρτου λοιπόν και τε-
λευταίου προϋπολογισµού αυτής της Κυβέρνησης, η οποία διε-
ξάγεται κάτω από συγκεκριµένες συνθήκες, κάτω από
συγκεκριµένες συγκυρίες που µας φέρνουν µπροστά σε νέες
προκλήσεις και δυνατότητες, αλλά κυρίως µας φέρνουν µπρο-
στά σε κινδύνους και αβεβαιότητες. 

Ας τα αναφέρουµε ενδεικτικά, απλά, ονοµαστικά. Ακρίβεια,
πληθωρισµός, συµπίεση των λαϊκών εισοδηµάτων, ενεργειακή
κρίση, Τουρκική προκλητικότητα, εθνικοί κίνδυνοι, συνέχιση της
πανδηµίας, κλιµατική κρίση. Είναι µόνο µερικοί από τους σκοπέ-
λους, οι οποίοι συνθέτουν ένα δύσκολο τοπίο για τη χώρα και για
την κοινωνία. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, υπάρχουν ανοιχτά, ορθάνοιχτα ερωτήµατα για τις
οµολογηµένες παρακολουθήσεις, όπως του Προέδρου µας
Νίκου Ανδρουλάκη και καταγγελίες, οι οποίες πέφτουν σαν τη
βροχή κυριολεκτικά χωρίς βέβαια συγκεκριµένες αποδείξεις
ακόµα, οι οποίες καλύπτονται δυστυχώς από τον νόµο της σιω-
πής και αναδεικνύουν καθυστερηµένα δυστυχώς αντανακλα-
στικά της ελληνικής δικαιοσύνης. Μιλάµε, δηλαδή, για ένα
αρρωστηµένο, ένα τοξικό κυριολεκτικά πολιτικό κλίµα µε το
οποίο πορευόµαστε προς τις εκλογές µε ευθύνη αποκλειστικά
του Πρωθυπουργού και της ελληνικής Κυβέρνησης.

Ας τα δούµε αυτά στο σύνολό τους, λοιπόν και ας προσπαθή-
σουµε να πιάσουµε τον παλµό, την αγωνία των ανθρώπων, την
αγωνία της κοινωνίας. Από τη µία, έχουµε τη δυσκολία του µέσου
νοικοκυριού, έχουµε συγκέντρωση οφειλών, µικροµεσαίων ιδιαί-
τερα, επιχειρήσεων που πολλές φορές παλεύουν για την ίδια τη
βιωσιµότητά τους και ταυτόχρονα έχουµε όλο αυτό το τοξικό
κλίµα, που σας ανέφερα πιο πριν, έχουµε ερωτήµατα για τη λει-
τουργία των θεσµών και για το επίπεδο της Δηµοκρατίας µας. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά δηµιουργούν πραγµατικά ένα κλίµα απο-
γοήτευσης, σκεπτικισµού ιδιαίτερα στους νέους ανθρώπους,
στους οποίους υπάρχει µια πάρα πολύ µεγάλη ανασφάλεια για
το µέλλον και ένα κλίµα που τους αποµακρύνει από την ίδια την
πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητείται ελπίς. Ζητείται µια νέα
πορεία της χώρας. Ζητείται µια νέα πορεία της κοινωνίας και
αυτό θα φανεί στις κάλπες. Αυτό θα φανεί στις εκλογές, που κά-
ποια στιγµή -πού θα πάει;- θα ανακοινωθούν. Άλλωστε, «µύρισε
εκλογές», όπως είπε ο κύριος Πρωθυπουργός. Να δούµε. 

Η κλεψύδρα γύρισε έτσι κι αλλιώς και ο χρόνος κυλάει αµείλι-
κτα. Όσοι δε πορεύονται σε αυτές µε σιγουριά, νοµίζω ότι θα
βρεθούν µπροστά σε µεγάλες εκπλήξεις, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Όσο δε και αν το αγαπηµένο χόµπι πια κάποιων είναι
το να µας παρουσιάζουν αυτοί οι δήθεν µετρ της επικοινωνίας
και της στρατηγικής ως ΠΑΣΟΚ που δεν έχουµε δήθεν προτά-
σεις, ως ΠΑΣΟΚ που δήθεν είναι ένα έτοιµο πια παρακολούθηµα
είτε της Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΣΥΡΙΖΑ, πιστέψτε µε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες καταλαβαίνουν. Οι
Έλληνες πολίτες µάς ακούν µε προσοχή. Βλέπουν την προσπά-
θειά µας. Βλέπουν µια ελπίδα για αλλαγή πολιτικών συσχετισµών
και για είσοδο της χώρας σε µια νέα, σε µια άλλη, διαφορετική
πολιτική περίοδο. 

Το δέντρο µεγαλώνει και τίποτα δεν µπορεί να το αλλάξει
αυτό. Η µεγάλη θετική έκπληξη των εκλογών θα είναι το ΠΑΣΟΚ
και αυτό βεβαίως δεν ευχαριστεί ούτε τη Νέα Δηµοκρατία ούτε
τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 λοιπόν εκτιµάται ότι θα
είναι µια ακόµα δύσκολη χρονιά όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά
για το σύνολο της Ευρώπης. Οι προβλέψεις της Κοµισιόν κάνουν
λόγο για οριακή ανάπτυξη, µε µικρή απόσταση από µια κατά-
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σταση ύφεσης µόλις 0,3%, τον πληθωρισµό να παραµένει ψηλά
σε επίπεδα της τάξης του 7% οδηγώντας σε περαιτέρω µείωση
της κατανάλωσης, συρρίκνωση του διαθέσιµου εισοδήµατος και
γενικότερα πολιτική, οικονοµική και κοινωνική αστάθεια. 

Οι δε πολίτες της χώρας µας, όπως αυτό αποτυπώνεται στις
έρευνες, δηλώνουν απαισιόδοξοι για το οικονοµικό µέλλον τους,
αλλά και δυσπιστία ως προς τη δυνατότητα της Κυβέρνησης να
ανταποκριθεί στα δύσκολα, τα οποία είναι µπροστά µας, στα δύ-
σκολα τα οποία έρχονται. 

Δυστυχώς, η έννοια του προϋπολογισµού ενός κράτους και το
αίσθηµα σταθερότητας, που πρέπει να εξάγεται από όλη αυτή
τη διαδικασία, τα τελευταία χρόνια εκλείπει, µε τους απρόβλε-
πτους παράγοντες οι οποίοι ανατρέπουν τους σχεδιασµένους
προϋπολογισµούς να διαδέχονται ο ένας τον άλλο. Πλέον τα
απρόβλεπτα τείνουν να γίνουν ο κανόνας. Οπότε και θα πρέπει
να προσαρµοστούµε, αλλά και να πορευτούµε µε γνώµονα ότι οι
ανατροπές αποτελούν τελικά το µέρος ενός σχεδιασµού, απαι-
τώντας ετοιµότητα, απαιτώντας νηφαλιότητα, απαιτώντας προ-
ετοιµασία ακόµα και για τα µη συνήθη ενδεχόµενα. 

Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν προσωπικά θα εστιάσω όχι τόσο απλά
στην τεχνική, αν θέλετε, ανάλυση του προϋπολογισµού, όπως
κατατέθηκε, αλλά κυρίως στους στόχους που αυτός θέτει και οι
οποίοι στόχοι φανερώνουν ποιες είναι οι προθέσεις, ποιες είναι
οι πολιτικές προτεραιότητες, ποιος είναι ο σχεδιασµός, η γενική
κατεύθυνση της Κυβέρνησης για την οικονοµία της χώρας και
κυρίως ποιος είναι ο αντίκτυπος αυτής της πολιτικής στην ελλη-
νική κοινωνία. 

Στο πολιτικό λοιπόν κοµµάτι του προϋπολογισµού, δυστυχώς,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω τρικυµίας που βιώνουµε,
καθίσταται προφανής η έλλειψη ενός πραγµατικού σχεδίου και
η έλλειψη µιας κυβέρνησης, η οποία να µπορεί να ανταποκριθεί
τόσο στη διαχείριση των κρίσεων που είπα πιο πριν όσο και στην
προώθηση µεγάλων µεταρρυθµίσεων που τόσο πολύ έχει
ανάγκη το κοινωνικό κράτος, η δηµόσια διοίκηση, το ΕΣΥ και
άλλα. 

Και στην πραγµατικότητα, τις υπόλοιπες φορές, εκτός από
αυτές που εφαρµόζετε πολιτικές που όχι απλά δεν µεταρρυθµί-
ζουν αλλά διαλύουν τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που έχουν γίνει
στο παρελθόν, όπως το ΕΣΥ µε το πρόσφατο νοµοσχέδιο το
οποίο φέρατε, τι κάνετε; Συνεχίζετε να ακολουθείτε µια πολιτική
της επικοινωνίας, µια πολιτική του «βλέποντας και κάνοντας». Νο-
µοθετούµε, µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησής σας, βάσει
επικαιρότητας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και µοιράζονται
αφειδώς προεκλογικές υποσχέσεις και παροχές. 

Η κυβερνητική απάντηση στο σύνολο των κρίσεων που κληθή-
καµε να αντιµετωπίσουµε είναι µία: επιδόµατα και παροχές, «fuel
pass», «διακοπές pass», «καλάθι του νοικοκυριού» και άλλα
πολλά. Τώρα δε που βρισκόµαστε και σε προεκλογική περίοδο,
ο κουµπαράς έχει ανοίξει. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πρέπει να καταλά-
βετε ότι αυτή η πολιτική που ακολουθείτε, δεν πείθει, δεν έχει
αντίκρισµα στη µεγάλη πλειοψηφία των νοικοκυριών, των πολι-
τών, των επιχειρήσεων. Λείπουν εκείνα τα µέτρα, τα οποία θα
µπορέσουν να δώσουν πραγµατικές απαντήσεις, τα οποία θα
µπορέσουν να αντιµετωπίσουν δοµικά στη ρίζα του το πρόβληµα
της ακρίβειας, στη ρίζα του το πρόβληµα της αισχροκέρδειας,
στη ρίζα του το πρόβληµα των προκλητικών υπερκερδών που
προέρχονται από συγκεκριµένους κλάδους, που όλοι µας εδώ
πέρα γνωρίζουµε. 

Ναι, βεβαίως, η Κυβέρνηση σε όλο αυτό το διάστηµα έχει
πάρει κάποια µέτρα-ηµίµετρα για την ακρίβεια, αποσπασµατικά
µέτρα, τη συντριπτική πλειοψηφία -σχεδόν όλα- εκ των οποίων
εµείς τα ψηφίσαµε γιατί έχουµε µια βασική αρχή: Ό,τι µέτρο,
ακόµη κι αν είναι ηµίµετρο, ακόµη κι αν είναι αποσπασµατικό, αν
βοηθάει έστω και µε 1 ευρώ την ελληνική οικογένεια, τότε, ναι,
ναι, το στηρίζουµε.

Ωστόσο, το µεγάλο ερώτηµα το οποίο τίθεται, το µεγάλο ερώ-
τηµα το οποίο αφορά την ελληνική κοινωνία, αφορά τον ελληνικό
λαό είναι ένα: Πρόκειται για µέτρα, τα οποία µοιράζονται δίκαια;
Πρόκειται για µέτρα, τα οποία χτυπάνε τη ρίζα της ακρίβειας;
Πρόκειται για µέτρα τα οποία λύνουν τα ζητήµατα;

Η απάντηση είναι ξεκάθαρη και είναι ένα µεγάλο «όχι». Από
την πρώτη στιγµή, το ΠΑΣΟΚ πρότεινε τη µείωση των φόρων κα-
τανάλωσης των καυσίµων και των προϊόντων ευρείας κατανάλω-
σης, την καθιέρωση πλαφόν στις τιµές της λιανικής, την
επαναφορά του ΕΚΑΣ και µια σειρά από µέτρα. 

Πάντα, η Κυβέρνηση έσπευδε να κατηγορήσει τις προτάσεις
µας ως δήθεν λαϊκίστικες και ως ακοστολόγητες. Λίγο καιρό
µετά, τρέχατε να ανακοινώσετε µέτρα πολλαπλάσια του κόστους
και αµφίβολης αποτελεσµατικότητας. Βρίσκατε δηλαδή λεφτά,
αλλά λεφτά για άλλα µέτρα και υπό την πίεση των εκλογών µοι-
ράζετε. Όµως, µε τι αποτέλεσµα; Με αποτέλεσµα αµφίβολο και
άκρως προβληµατικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο από το χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχετε δευτερολο-
γία. Θα σας δώσω λίγο χρόνο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ας πάρουµε
το παράδειγµα του «καλαθιού της νοικοκυράς». Είναι ένα µέτρο,
δοκιµάζεται σε διάφορες χώρες της Ευρώπης. Μην κρυβόµαστε
όµως. Μην κρυβόµαστε. Μην κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό
σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Είναι ένα µέτρο το οποίο
αφήνει την πρωτοβουλία στους ιδιοκτήτες των σουπερµάρκετ
για να δείξουν αυτοσυγκράτηση. Και ας σηµειώσουµε ότι τα τε-
λευταία χρόνια έσπασαν κάθε ρεκόρ, κυριολεκτικά, όσον αφορά
τα κέρδη τους. 

Το ερώτηµα λοιπόν είναι ευθύ: Δεν θα είχαµε πιο απτά αποτε-
λέσµατα, αν µειώνονταν οι φόροι στα προϊόντα ανάγκης και ευ-
ρείας κατανάλωσης; Σαφέστατα. 

Άρα, λοιπόν, είναι αµείλικτο το θέµα και το ερώτηµα: Γιατί δεν
το κάνετε; Καµµία απάντηση και, ταυτόχρονα, κανένα ουσιαστικό
µέτρο για την αντιµετώπιση της καλπάζουσας κερδοσκοπίας σε
µία σειρά από τοµείς. Έτσι δεν είναι εύκολα τα πράγµατα. Και
σειρά φορέων όπως όλα τα επιµελητήρια της χώρας, τονίζουν
ότι το µέλλον θα είναι δύσκολο για το µέσο νοικοκυριό, θα είναι
πολύ δύσκολο για τις ασθενέστερες κοινωνικά και οικονοµικά
οµάδες, αλλά και για τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες
που πολλοί αντιµετωπίζουν πρόβληµα επιβίωσης.

Ας είµαστε σαφείς. Το κόστος της κρίσης δεν µπορεί, δεν γί-
νεται να το πληρώνουν µόνο οι πιο ευπαθείς, µόνο οι ευάλωτοι,
µόνο η µεσαία τάξη. Για µία κοινωνία συνοχής και δικαιοσύνης
χρειάζεται να κοιταχτούν -και επιµένουµε σ’ αυτό και θα συνεχί-
σουµε να επιµένουµε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας-
τα υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας, τα υπερκέρδη των διυ-
λιστηρίων, τα υπερκέρδη των σουπερµάρκετ, τα υπερκέρδη µίας
σειράς τοµέων. Ο καθένας θα πρέπει να πληρώσει το όποιο κό-
στος βάσει και της οικονοµικής του θέσης, βάσει και του κέρδους
το οποίο αποκόµισε. Η δε αισχροκέρδεια πρέπει να παταχθεί κά-
θετα.

Όσο και αν θέλετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να ωραι-
οποιήσετε την κατάσταση παρουσιάζοντας αριθµούς κατά το δο-
κούν, η πραγµατικότητα είναι µία και τη βιώνει το σύνολο της
κοινωνίας. Οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά οι πολίτες στενάζουν,
όσο παράλογο και αν σας φαίνεται, όσο κι αν προσπαθείτε να
παρουσιάσετε το αντίθετο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το ιδιωτικό
χρέος διογκώνεται, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς την ΑΑΔΕ ή
προς τον ΕΦΚΑ αυξάνονται, τα κόκκινα δάνεια αυξάνονται και
πάει λέγοντας. 

Άρα, τα πράγµατα δεν είναι τόσο ρόδινα όσο θέλετε να τα πα-
ρουσιάζετε. Βεβαίως, οι µερισµατούχοι, µετά από πρωτοβουλία
σας πληρώνουν τον δεύτερο χαµηλότερο φόρο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Να λοιπόν και κάποιοι ευχαριστηµένοι! Λίγοι και καλοί!
Την ίδια ώρα, βέβαια, η µεγάλη πλειοψηφία φοβάται, τρέµει, βλέ-
ποντας τις τιµές στα σουπερµάρκετ και στα βενζινάδικα. 

Ο φετινός προϋπολογισµός λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε- είναι ακόµα µία απόδειξη των όσων έχουµε δηλώσει ως Κί-
νηµα Αλλαγής για τη δήθεν φιλολαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης,
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που τελικά είναι φιλική µόνο προς τους λίγους και τους ισχυ-
ρούς, µόνο προς τα κάθε λογής συµφέροντα. Θα ήθελα κυριο-
λεκτικά να είµαι περισσότερο αισιόδοξη. Όµως, ο
προϋπολογισµός που κατατέθηκε δεν µου το επιτρέπει. Δεν πεί-
θει ότι πλησιάζουµε σε ένα µέλλον για τη χώρα και τους ανθρώ-
πους της που θα είναι πραγµατικά αυτό το οποίο τους αξίζει, που
θα είναι πραγµατικά αυτό που τους αρµόζει, ένα µέλλον µε λιγό-
τερες κοινωνικές ανισότητες, ένα µέλλον µε περισσότερες ευ-
καιρίες ιδιαίτερα για τους νέους ανθρώπους, ένα µέλλον µε
ελπίδα και προοπτική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Βρούτσης. 

Μετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
Ορίστε, κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αδιαµφισβήτητα η συζήτηση που διεξάγεται κάθε
χρόνο για τον προϋπολογισµό είναι και µία πολιτική συζήτηση,
εκτός από οικονοµική εξαιτίας του ενδιαφέροντος που περιέχει.
Το παράδοξο, όµως, είναι να µετατρέπεται σε καθαρά πολιτική
συζήτηση. Και το λέω αυτό, γιατί διαδέχοµαι στο Βήµα τους δύο
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της Μείζονος και της Ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης και το παράδοξο που για πρώτη φορά
συµβαίνει, τουλάχιστον από τη δική µου εµπειρία, είναι ότι µε τις
τοποθετήσεις τους δεν παρέθεσαν ούτε ένα στοιχείο. Δεν µίλη-
σαν για κανέναν αριθµό. Δεν αµφισβήτησαν τον προϋπολογισµό.
Δεν έβαλαν τον δικό τους πήχη στις προσδοκίες του προϋπολο-
γισµού. Τι σηµαίνει αυτό;

Για µένα, κύριε Τσακαλώτο, µε σεβασµό στην επιστηµονική
σας συγκρότηση και παιδεία, αυτό σηµαίνει αδυναµία αντιπολι-
τευτική, αδυναµία επιχειρηµάτων, διότι όταν µιλάτε για τον προ-
ϋπολογισµό του κράτους -και µας παρακολουθούν και οι πολίτες-
και δεν παραθέτετε στοιχεία για ένα προϋπολογισµό που αξιο-
λογεί τη συνέπεια της Κυβέρνησης αν αυτά που είπε τα έκανε,
αν οι δείκτες που παρουσιάζει είναι συνεπείς και αξιόπιστοι, το
γενικότερο γεωπολιτικό περιβάλλον στο οποίο συντελείται ο
προϋπολογισµός, οι ανισότητες για τις οποίες µιλήσατε χωρίς
στοιχεία, σηµαίνει ότι δεν έχετε στοιχεία. Κι όλα αυτά είναι σε
µια γενική και αφηρηµένη τοποθέτηση, απλά για να τοποθετεί-
στε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Πείτε κάτι πιο
σοβαρό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όµως, θα µιλήσω εγώ µε στοιχεία,
στοιχεία τα οποία έπρεπε να πείτε εσείς. Παραδείγµατος χάριν,
θα περίµενα να πείτε για την ανάπτυξη 5,6% το 2022 και 1,8%
για το 2023. Προσέξτε για τι ανάπτυξη µιλάµε. Μιλάµε για 5,6%,
διπλάσια σε επίπεδο Ευρωζώνης το 2022. Και το 2023, µε το
1,8% που προβλέπει ο προϋπολογισµός µε µέσο όρο στην Ευ-
ρωζώνη 0,3%, η ανάπτυξη είναι υπερπολλαπλάσια. Θα µπορού-
σατε να το αµφισβητείτε ή να θέτετε τον πήχη περισσότερο. Θα
ήταν δεκτό. Όµως, από κάτω θα έπρεπε να πείτε και τις πολιτικές
που θα πηγαίναµε εκεί πέρα. 

Παραδείγµατος χάριν, η ανεργία ήταν στο 17,7% το 2019. Απο-
δέχοµαι ως Υπουργός Εργασίας ότι µειώθηκε και επί των ηµερών
σας η ανεργία. Πράγµατι συντελέστηκε. Η ανεργία άρχισε να µει-
ώνεται από το 2013 στο 27,3%, έφτασε στο περίπου 25% το 2015
που αναλάβατε και συνέχισε να αποκλιµακώνεται. Δεν παραδέ-
χεστε ότι η ανεργία µειώθηκε πέντε µονάδες τα τέσσερα αυτά
χρόνια της Κυβέρνησης της δικής µας;

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα στοιχείο το οποίο
αξίζει να το ακούσετε, γιατί έχει ένα ενδιαφέρον που αφορά τις
κοινωνικές διακρίσεις, τους κοινωνικούς αποκλεισµούς και τις
ανισότητες στις οποίες αναφέρθηκε κατ’ εξοχήν η Μείζων Αντι-
πολίτευση. Η ανάπτυξη, που περιλαµβάνει µέσα ο προϋπολογι-
σµός ως στοιχείο από µόνο του, δηλαδή το 5,6% και το 1,8%,
είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι δεν λένε τίποτα και θα συµ-
φωνούσα µε την κ. Γιαννακοπούλου ότι πράγµατι είναι ένας αριθ-
µός κενός, χωρίς περιεχόµενο που µεγεθύνει την οικονοµία

χωρίς κοινωνικό αποτύπωµα. 
Είναι όµως έτσι; Όχι, γιατί πολύ απλά η ανάπτυξη αυτή συν-

δυάστηκε µε µείωση της ανεργίας κατά πέντε µονάδες. Και είναι
στοιχείο αυτό από µόνο του; Είναι ένα στοιχείο. Υπάρχει όµως
και ένα υπόβαθρο, το οποίο ο παριστάµενος Υπουργός Εργασίας
κ. Χατζηδάκης σίγουρα θα το πει σε κάποια δευτερεύουσα πα-
ρέµβασή του. Αυτό είναι το εξής: Προσέξτε, η µείωση της ανερ-
γίας, οι πέντε µονάδες, συντελέστηκαν µε µεγαλύτερη ταχύτητα
σε δύο ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, στους νέους και στις γυ-
ναίκες. Οι δύο αυτές αδύναµες κοινωνικές οµάδες είχαν πολύ
µεγαλύτερο ποσοστό µείωσης της ανεργίας, που σηµαίνει µεί-
ωση των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Να, λοιπόν, πώς είναι ο προϋπολογισµός αναπτυξιακός και µε
κοινωνικό πρόσηµο! Ακουµπάει τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Είπε ο κ. Τσακαλώτος ότι το 2020 τα στοιχεία της EUROSTAT
δείχνουν διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων. Έχετε δίκιο.
Έτσι είναι. 

Προσέξτε όµως! Το 2020, κύριε Τσακαλώτο, ήταν η περίοδος
που είχαµε ύφεση περίπου 9%. Μειώθηκαν οι εργατοώρες στην
εργασία και σίγουρα -θέλω να το πω επειδή παρακολουθώ τη
EUROSTAT στα αποτελέσµατα- το 2021 θα έχουµε πολύ µεγάλη
µείωση των ανισοτήτων, το 2022 ακόµα µεγαλύτερη µείωση των
ανισοτήτων και το 2023 ακόµα µεγαλύτερη µείωση των ανισοτή-
των. 

Αναφέρεστε σε ένα έτος για το 2020 που είχαµε ύφεση στην
Ελλάδα 9%. Λογικό είναι.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Στο 2020-2021 αναφερόµουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Συνεχίζω µε τα άλλα στοιχεία που αφο-

ρούν το χρέος της χώρας, όσον αφορά το ποσοστό προς το
ΑΕΠ.

Εγώ θα περίµενα να πείτε, παραδείγµατος χάριν, «Δεν συµφω-
νούµε ότι το ΑΕΠ της χώρας είναι 224 δισεκατοµµύρια ευρώ».
Έχετε διαφωνήσει γιατί το θεωρείτε πληθωριστικό. Αυτά είναι τα
στοιχεία, όµως, του προϋπολογισµού. Προσέξτε όµως! Το 2020
το χρέος ήταν 206% του ΑΕΠ 21.194,5%, το 2022 168,5% και η
πρόβλεψη για το 2023 είναι 159,3%.

Περίµενα να πείτε «Αµφισβητώ αυτά τα στοιχεία. Δεν είναι αλη-
θινά» ή -η άλλη πολιτική τοποθέτηση- «Έπρεπε να είναι µικρό-
τερο». Στη δεύτερη τοποθέτησή σας, όµως, θα έπρεπε να πείτε
τον τρόπο και τις πολιτικές που δεν είπατε και δεν έχετε. 

Προχωρώ στο ζήτηµα το οποίο αφορά στον τοµέα της κοινω-
νικής ευαισθησίας. Αναφέρθηκε και ο κ. Χατζηδάκης. Είµαι υπο-
χρεωµένος κι εγώ ως ο µακροβιότερος Υπουργός Εργασίας να
σας πω µερικά πράγµατα, για τα οποία αξίζει να τοποθετούµαστε
εδώ.

Είµαι από εκείνους που λένε ότι περίσσευµα ευαισθησίας κοι-
νωνικής δεν έχει κανένας, δεν µπορεί να διεκδικήσει κανείς πε-
ρισσότερη κοινωνική ευαισθησία, αλλά αυτή µετριέται όχι µε
λόγια, όχι µε προθέσεις, αλλά µε µεταρρυθµίσεις και θεσµικές
παρεµβάσεις. Και εξηγούµαι: Παραδείγµατος χάριν, ποια ήταν η
κυβέρνηση η οποία έφερε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα στη
χώρα µας; Ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η µεγα-
λύτερη κοινωνική παρέµβαση που έβαλε πλέον σε υγιείς σύγχρο-
νους πυλώνες την κοινωνική πολιτική της χώρας. 

Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Ποια ήταν η χώρα που καθιέ-
ρωσε συνταγµατικά το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα; Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ποια ήταν η κυβέρνηση που
διαµόρφωσε το ασφαλιστικό σύστηµα, το οποίο ήταν ξεχαρβα-
λωµένο όσον αφορά την είσπραξη, ένα οργανωµένο τρόπο το
οποίο επιφέρει επιπτώσεις στις συντάξεις για την είσπραξη των
ασφαλιστικών εισφορών;

Θυµίζω ότι το 2012, ο τρόπος είσπραξης ασφαλιστικών εισφο-
ρών ήταν ο εξής: Πλήρωνε όποιος ήθελε, ό,τι ήθελε, όταν ήθελε.
Το 2013 δηµιούργησα το ΚΕΑΟ, το κέντρο είσπραξης ασφαλιστι-
κών οφειλών. Οι αντιδράσεις σε αυτή την αίθουσα ήταν δριµύ-
τατες και δεσµεύσεις πολιτικές ότι την επόµενη µέρα θα
καταργηθεί. Σήµερα το ΚΕΑΟ από το 2013 που δηµιουργήθηκε
δίνει στον κρατικό προϋπολογισµό κάθε χρόνο ένα δισεκατοµ-
µύριο ευρώ µόνο η οργανωτική αυτή λειτουργία του ΚΕΑΟ.

Ανοίγω µια παρένθεση-πρόβλεψη προς τον κ. Σταϊκούρα και
στον κ. Χατζηδάκη ότι το ΚΕΑΟ θα πρέπει αρµονικά να ενταχθεί
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µέσα στο Υπουργείο Οικονοµικών. Να οργανώσουµε σε µία υπη-
ρεσία και µόνο τις εισπράξεις του κράτους, κύριε Βεσυρόπουλε.
Μόνο µια υπηρεσία θα πρέπει να είναι και το ΚΕΑΟ θα πρέπει να
προχωρήσει και να ενσωµατωθεί στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Ποια ήταν η κυβέρνηση η οποία έδωσε το οικογενειακό επί-
δοµα, το ονοµαζόµενο Α21; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
το 2013. Ποια είναι η κυβέρνηση, που έδωσε τις γονικές άδειες
στο Εργατικό Δίκαιο της χώρας µας; Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, Κωστής Χατζηδάκης. Ποιος αφαίρεσε για πρώτη
φορά στα ΚΕΠΑ τη βασανιστική εκείνη διαδικασία των ανθρώπων
µε µόνιµες αναπηρίες να περνάνε από τα ΚΕΠΑ; Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µε τις πρώτες σαράντα πέντε ασθένειες.
Στη συνέχεια διευρύνθηκαν και επί ηµερών σας µε κάποιες επι-
πλέον. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Αυτά ρωτάω είναι θέµατα κοινωνικής αναλγησίας ή κοινωνικής
ευαισθησίας; Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δείγµατα
κοινωνικής ευαισθησίας στην πράξη µε θεσµικές παρεµβάσεις,
έτσι όπως πρέπει να κάνουµε εµείς και το κάνουµε πράξη µε
αυτά που ανέφερα πριν. Ήταν µόνο αυτά; Όχι. Στο Εργατικό Δί-
καιο της χώρας 42,5% ήταν η αδήλωτη εργασία το 2012 και κά-
ναµε δύο γενναίες παρεµβάσεις, οι οποίες συνεχίζονται µέχρι
σήµερα και οι οποίες αποτελούν πυλώνες του εργατικού δικαίου.
Το πρόστιµο των 10.500, το πιο αυστηρό πρόστιµο στο Εργατικό
Δίκαιο το οποίο έφερε αποτελέσµατα συνδυαστικά µε την «ΕΡ-
ΓΑΝΗ». Σήµερα είναι κάτω από 2% η αδήλωτη εργασία στην Ελ-
λάδα και αυτό µετατοπίστηκε και έγινε πλέον υποδηλωµένη
εργασία. Η υποδηλωµένη εργασία έρχεται να αντιµετωπιστεί σή-
µερα µε την «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» κάρτα εργασίας, η οποία εντοπίζεται
και αντιµετωπίζει το πρόβληµα των καταχρηστικών συµπεριφο-
ρών. Και υπάρχει και «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙΙ», την οποία εντάξαµε και στο
Ταµείο Ανάκαµψης µέσα από την οποία θα υποκαταστήσουµε τις
αναλυτικές περιοδικές δηλώσεις µισθοδοσίας και τα έσοδα
πλέον  των ασφαλιστικών εισφορών θα έρχονται µέσα από την
«ΕΡΓΑΝΗ ΙΙΙ».

Αυτές είναι πολιτικές µε κοινωνική ευαισθησία. Δεν είπαµε
ποτέ ότι είµαστε περισσότερο ευαίσθητοι από εσάς, αλλά εµείς
-τουλάχιστον- λέµε, ναι, µε θεσµούς µε µεταρρυθµίσεις αποδει-
κνύουµε ότι είµαστε υπέρ του εργαζόµενου και των συνταξιού-
χων.

Πάω στους συνταξιούχους. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή ακούγονται πάρα πολλά, πρέπει να σας πω ότι ο
ν.4670/2020 άφησε για πάντα πίσω τον προηγούµενο νόµο του
νόµου Κατρούγκαλου και εξηγούµαι, γιατί ακούω πολλές φορές
και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και εδώ καµµιά φορά
που υπάρχει άγνοια, το στοιχείο ότι ο νόµος Κατρούγκαλου δεν
έχει καταργηθεί. Ακούστε.

Ο ασφαλιστικός ν.4670/2020 και ο κάθε ασφαλιστικός νόµος
προσδιορίζεται από δύο κυρίαρχα στοιχεία. Δύο είναι. Το ένα
είναι το ύψος των ασφαλιστικών εισφορών και το δεύτερο είναι
ο τρόπος υπολογισµού των συντάξεων. Άλλαξαν αυτά; Και τα
δύο δοµικά.

Ασφαλιστικές εισφορές. Μειώθηκαν στους µισθωτούς 6 µονά-
δες στην Κυβέρνηση Σαµαρά, 3,9 µονάδες στην Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Στους ελεύθερους επαγγελµατίες ασφα-
λιστικές εισφορές; Δοµική αλλαγή! Από εκείνο το ασφαλιστικό
φορολογικό πήγαµε στις ελεύθερες κατηγορίες. Νέος τρόπος,
πρωτόγνωρος, καινοτόµος για τις ασφαλιστικές εισφορές 1,5
εκατοµµυρίου ελευθέρων επαγγελµατιών και επιστηµόνων.

Στον τρόπο υπολογισµού των συντάξεων, δοµική αλλαγή.
Εδώ, οι δοµικές αλλαγές έχουν να κάνουν ότι από ένα σύστηµα,
το οποίο είχε µία ισοπεδωτική αντίληψη από τα τριάντα χρόνια
και πάνω -δεν συνέφερε κάποιον να είναι ασφαλισµένος- ανοί-
ξαµε την ψαλίδα και δηµιουργήσαµε πλέον µια κατεύθυνση, να
είναι ελκυστική η παραµονή στην εργασία και να καλλιεργήσουµε
ασφαλιστική συνείδηση.

Γι’ αυτό βάλαµε να αυξηθούν οι συντάξεις κατά µία σύνταξη
µεσοσταθµικά, από τριάντα χρόνια και πάνω και αυτό θα είχε ως
αποτέλεσµα µακροπρόθεσµα, καθώς θα γίνει συνείδηση σε
όλους, ότι συµφέρει να παραµένουν στην εργασία.

Αυξήσεις συντάξεων τριών κατηγοριών και εξηγούµαι: Άρθρο
25 παράγραφος 4 του ν.4670, του ασφαλιστικού. Προβλέπει αύ-

ξηση στις συντάξεις την 1η Ιανουαρίου -αυτή που ανακοίνωσε ο
Υπουργός Εργασίας- 7,7%. Το νούµερο είναι αυθαίρετο; Όχι. Το
νούµερο προκύπτει από τη διάταξη του νόµου, µε βάση τον υπο-
λογισµό ανάπτυξη συν πληθωρισµός διά δύο. Θα είναι µόνο για
την 1η Ιανουαρίου του ’23; Η απάντηση: Όχι. Κάθε χρόνο θα είναι
αυτές οι αυξήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τη δεύτερη αύξηση την ανέφερα, από τα τριάντα χρόνια πάνω
και η τρίτη αύξηση ήταν για τους συνταξιούχους εργαζόµενους,
που από το 30% παρακράτηση, αυξήσαµε στο 70% παροχή σύν-
ταξης, εάν κάποιος συνταξιούχος εργάζεται. Και φυσικά, η µε-
γάλη τοµή, το µεγάλο δίκαιο, αυτό που δώσαµε στους αγρότες,
ήταν ότι στους αγρότες εργαζόµενους συνταξιούχους δεν υπάρ-
χει καµµία παρακράτηση στη σύνταξή τους, κύριε Δαβάκη, µια
που προέρχεστε από αγροτική περιοχή και σας βλέπω απέναντι
µου. 

Τώρα, θα ήθελα να κάνω δυο-τρεις επισηµάνσεις, τις οποίες
θεωρώ πολύ σηµαντικές για τη συζήτησή µας. Θέλω λοιπόν να
σας πω το εξής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όσο πιο σύντοµα µπο-
ρείτε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Κι εγώ
να έχω δεκαέξι λεπτά οµιλίας, όσο και οι προηγούµενοι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα το έχετε αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών

που συντελέστηκαν αυτή την περίοδο, στη διακυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη 3,9 µονάδες -θέλω να το προσέξετε αυτό,
έχει µία αξία για το µέλλον- δεν θίχτηκε ούτε ένα χιλιοστό του
ευρώ, σε επίπεδο ασφαλιστικών εισφορών, κύριων ή επικουρικών
συντάξεων. Ούτε ένα χιλιοστό του ευρώ! 

Εάν κάποιος πειράξει τις ασφαλιστικές εισφορές, τότε αυτό
θα οδηγήσει σε µείωση των συντάξεων. Η µείωση των ασφαλι-
στικών 3,9 µονάδων έγινε από το µη ανταποδοτικό κοµµάτι, από
την πλευρά του ΟΑΕΔ. Τι σηµαίνει αυτό; Πρέπει να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν και εφόσον
κάποιος επιχειρήσει να κάνει µείωση ασφαλιστικών εισφορών,
που έχουν φτάσει σε ένα καλό επίπεδο, καθώς είµαστε περίπου
στο µέσο όρο του ΟΟΣΑ. Εάν επιχειρήσει κάποιος να κάνει µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών, αυτό θα πρέπει να επιχειρηθεί
µόνο στο κοµµάτι του ΟΑΕΔ, της υγείας και της ανεργίας, που
από εκεί και πέρα, ο κρατικός προϋπολογισµός είναι που θα
απαντήσει εάν και εφόσον µπορεί το κράτος να πληρώσει αυτό
το κοµµάτι. 

Ένα δεύτερο στοιχείο, το οποίο έχει επίσης αξία. Θέλω να το
ακούσετε, γιατί έχει µια µακροπρόθεσµη πορεία και έχει µια αξία
για το µέλλον και της χώρας µας, καθώς το ασφαλιστικό είναι
ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της οικονοµίας.

Σε ετήσια βάση, το 2021, η συνταξιοδοτική δαπάνη των Ελλή-
νων ήταν 29,8 δισεκατοµµύρια. Τόσο πληρώσαµε για συντάξεις,
29, 8 δισεκατοµµύρια. Από αυτά, τα 26 δισεκατοµµύρια ήταν κύ-
ριες συντάξεις και τα 3,8 δισεκατοµµύρια επικουρικές. Πόσες
ήταν οι εισφορές από αυτές; Πόσες εισέπραξε το κράτος; Περί-
που το 33%. Το 1/3. Αυτό σηµαίνει -και πρέπει να το λέµε- ότι ο
κρατικός προϋπολογισµός, ο Έλληνας φορολογούµενος βάζει
το χέρι στην τσέπη, για να πληρώνει τις συντάξεις, αυτές οι
οποίες διαµορφώνονται σε ετήσια βάση. 

Ποιο είναι σήµερα το ύψος των συντάξεων, σε σχέση µε το
ΑΕΠ; Αυτά που θα πω τώρα, τα παρουσίασε στην αναλογιστική
µελέτη τότε, η οποία είναι η πρώτη αναλογιστική µελέτη που
ήρθε µε ασφαλιστικό εδώ στη Βουλή και η οποία λέει: «Σήµερα,
το 2021, το ύψος της εξοντωτικής δαπάνης, όσον αφορά το ΑΕΠ,
είναι 16,4 %». Είµαστε ακόµα ψηλά συγκριτικά µε την υπόλοιπη
Ευρώπη. Πότε θα συγκλίνουµε; Τα στοιχεία λένε ότι µεσοµακρο-
πρόθεσµα 12,7%, που θα είναι ο µέσος όρος της Ευρώπης, θα
φτάσουµε εµείς το 2055. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να είµαστε
φειδωλοί, προσεκτικοί και να σεβόµαστε πάρα πολύ το κοµµάτι
της διαχείρισης των συντάξεων, γιατί ήταν από τα κύρια κοµµά-
τια της οικονοµίας µας, τα οποία οδήγησαν σε δηµοσιονοµικό
εκτροχιασµό τη χώρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Η προοπτική είναι ότι ο ΕΦΚΑ, τον
οποίο δηµιουργήσαµε -και κράτησα τη λέξη «ΕΦΚΑ» τότε, µε σε-
βασµό στον προκάτοχό µου, βάζοντας δίπλα την ηλεκτρονική
λέξη «e» και βάζοντας, επίσης, και τον «εθνικό» στη λέξη αντί του
«ενιαίου», γιατί φτιάξαµε πλέον ένα φορέα, ενοποιήσαµε όλα τα
ταµεία- θα είναι ο πιο σύγχρονος φορέας του δηµοσίου σε λίγα
χρόνια. 

Εκσυγχρονίζεται συνεχώς, οι επιδόσεις του είναι αλµατώδεις
συνεχώς. Αυτά που κάνει το Υπουργείο Εργασίας µε τον Κωστή
στο τιµόνι είναι πολύ θετικά και πολύ καλά προς την κατεύθυνση
αυτή. Έχουν ξεκινήσει -όπως µε την πορεία της ηλεκτρονικοποί-
ησης του «ΑΤΛΑ»- από τις συντάξεις, οι οποίες πράγµατι, όπως
άκουσα χθες τον κ. Λοβέρδο να λέει, δεν µειώθηκε ο αριθµός
των κύριων συντάξεων όσον αφορά τις εκκρεµείς συντάξεις. Και
να θέλει να πει ψέµατα ο Υπουργός Εργασίας δεν µπορεί, γιατί
το 2020, τον Δεκέµβριο, φτιάξαµε την ηλεκτρονική πλατφόρµα
«ΑΤΛΑΣ» η οποία παρουσιάζεται κάθε µήνα και δεν µπορεί να πα-
ρέµβει ανθρώπινο χέρι και παρουσιάζει αδιάψευστα το υπόλοιπο
των εκκρεµών συντάξεων και τον αριθµό των απονεµηθέντων
συντάξεων. Άρα πλέον εδώ είναι τελείως αυθαίρετο να λέει κά-
ποιος ότι δεν αντιστοιχεί στην πραγµατικότητα.

Οι συντάξεις, λοιπόν, είχα πει και έχω πει ότι µόλις ολοκληρω-
θεί αυτή η δύσκολη διαδικασία όλες θα εκδίδονται µε το πάτηµα
ενός κουµπιού. Ο «ΑΤΛΑΣ» δίνει τη δυνατότητα, καθώς µαζεύεται
ο ιστορικός ασφαλιστικός βίος όλων, όπως σήµερα γίνεται µε τις
συντάξεις του ΟΓΑ και τις συντάξεις οι οποίες αφορούν τις συν-
τάξεις χηρείας που πάνω από εκατό χιλιάδες βγαίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Βρού-
τση, σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύουν ένα

πράγµα, ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο Υπουργός
Οικονοµικών, όλοι οι Υπουργοί, όλοι µαζί, δώσαµε µια µάχη µέσα
σε δύσκολες συνθήκες, φέραµε αποτελέσµατα οικονοµικά, µε-
τρηµένα, συγκεκριµένα. Το πιο σηµαντικό για µένα από όλα αυτά
είναι το εξής και κλείνω Πρόεδρε: Δεν παρασυρθήκαµε, καθώς
το 2023 είναι προεκλογική περίοδος. Κρατήσαµε τη δηµοσιονο-
µική ισορροπία και σταθερότητα µε σεβασµό στον φορολογού-
µενο πολίτη, δίνουµε 0,7% πλεόνασµα το 2023, δεν ανοίγουµε
τον προϋπολογισµό, καθώς δεν είµαστε κάτω πλέον από επο-
πτεία -θα µπορούσε να γίνει-, κερδίσαµε όλα αυτά και διαµορ-
φώνεται πλέον προϋπολογισµός µε πλεόνασµα το 2023,
δείχνοντας ότι είµαστε υπεύθυνοι, σοβαροί, νοικοκύρηδες, αγα-
πάµε αυτό που κάνουµε, θέλουµε το καλό του τόπου, βλέπουµε
µε αισιοδοξία το µέλλον.

Γι’ αυτό, λοιπόν, όταν η Αντιπολίτευση µιλάει χωρίς στοιχεία,
δείχνει την αδυναµία της και εµείς που έχουµε τα στοιχεία, πρέ-
πει δυνατά να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό για το καλό της
χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, µη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Θα σας δώσω τον λόγο,
γιατί σίγουρα θα έχετε ερωτήσεις, µετά τον Υπουργό. Έχετε
µόνο µια παρέµβαση. Μην την κάψετε. Είµαι καλός άνθρωπος
και σας προστατεύω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν χρειάζε-
ται να µε προστατεύετε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν χρειάζε-

ται καµµία προστασία, κύριε Πρόεδρε. Παρακαλώ να ανακαλέ-
σετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ανακαλώ.
Θέλετε να σας δώσω τώρα τον λόγο, να χάσετε µετά από τον

Υπουργό την παρέµβαση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, ευχαρι-

στώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Γιαννιτσών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χρήστος
Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2023 είναι ένας ιστορικός προϋπολογισµός για την Ελλάδα.
Είναι ένα ορόσηµο στη σύγχρονη οικονοµική ιστορία της πατρί-
δας µας και αυτό γιατί είναι ο πρώτος προϋπολογισµός ύστερα
από µια µακρά περίοδο δώδεκα ετών µε την Ελλάδα εκτός µνη-
µονίων και µε την επιστροφή της στην ευρωπαϊκή κανονικότητα
µετά την άρση των κεφαλαιακών περιορισµών που επέβαλε η
προηγούµενη κυβέρνηση, την πρόωρη εξόφληση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου και το τέλος ενισχυµένης εποπτείας.

Εκτιµώ ότι όλες οι πτέρυγες της Εθνικής Αντιπροσωπείας χαι-
ρετίζουµε µε ικανοποίηση το γεγονός ότι µετά από µακροχρό-
νιες, επώδυνες θυσίες της κοινωνίας κλείσαµε ένα δύσκολο
κεφάλαιο της ιστορίας της χώρας µας και τώρα, παρά το γεγο-
νός ότι ζούµε σ’ ένα ρευστό και απαιτητικό διεθνές περιβάλλον,
που γεννά διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις, έχουµε χαράξει νέα πο-
ρεία και κινούµαστε σε έναν πιο ελπιδοφόρο δρόµο.

Γι’ αυτή την πορεία, µελλοντικά ο ιστορικός θα γράψει ότι πε-
τυχαίνουµε την προώθηση µιας σύγχρονης, παραγωγικής, αντα-
γωνιστικής, εξωστρεφούς και βιώσιµα αναπτυσσόµενης οικο-
νοµίας, µιας οικονοµίας µε νοικοκυρεµένα και ευσταθή δηµόσια
οικονοµικά, µιας ανθεκτικής και ισχυρής οικονοµίας, µιας Ελλά-
δας ολόπλευρη ισχυρής και δίκαιης, µιας Ελλάδας που αποπνέει
αυτοπεποίθηση, αξιοπιστία, εµπιστοσύνη. Αυτή η Ελλάδα χαίρει
της εκτίµησης και του σεβασµού εταίρων και συµµάχων, αλλά
προκαλεί και τον υπολογισµένο φόβο σε όσους θέλουν να τοπο-
θετούνται ως αντίπαλοι απέναντί µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πολιτική λογική διατρέ-
χει τον προϋπολογισµό του 2023, ένας προϋπολογισµός που
προωθεί και καταγράφει την αποτελεσµατική ανταπόκριση στις
αυξηµένες ανάγκες της εποχής για στήριξη της κοινωνίας µε
όρους, όµως, δηµοσιονοµικής υπευθυνότητας, την παραγωγική
ανασυγκρότηση της πατρίδας µας, την αναπτυξιακή και συµπε-
ριληπτική πορεία και δυναµική της οικονοµίας, τη µεταρρυθµι-
στική στρατηγική της Κυβέρνησης, την ολόπλευρη ισχυροποίηση
της Ελλάδος.

Είναι ένας προϋπολογισµός, που στηρίζει τις προσδοκίες της
κοινωνίας και που δηµιουργεί στέρεες βάσεις για ατοµική προ-
κοπή και συλλογική πρόοδο. Είναι ένας προϋπολογισµός δύσκο-
λων ισορροπιών που αναδεικνύει την ευθύνη όλων µας απέναντι
στο σήµερα και το αύριο της χώρας απέναντι στις θυσίες των
πολιτών, αλλά και τις προοπτικές της νέας γενιάς. Είναι ένας
προϋπολογισµός συνέπειας, συνέχειας και σταθερότητας σε µια
περίοδο αυξηµένων διεθνών προκλήσεων, ανοδικών κινδύνων,
έντονης µεταβλητότητας, υψηλής αβεβαιότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διερχόµαστε µια παρατεταµένη
περίοδο διεθνών αναταράξεων, µε τη µεγαλύτερη διεθνή ενερ-
γειακή και πληθωριστική κρίση των τελευταίων δεκαετιών, κρίση
που διαβρώνει τα εισοδήµατα των ευρωπαίων πολιτών και αφήνει
ευκρινές αποτύπωµα στην αναπτυξιακή δυναµική όλων των
χωρών και της Ελλάδας.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύµφωνα µε εκτιµήσεις της Παγκό-
σµιας Τράπεζας και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου το ένα
τρίτο των χωρών της παγκόσµιας οικονοµίας θα εµφανίσει του-
λάχιστον δύο διαδοχικά τρίµηνα συρρίκνωσης -εφέτος και του
χρόνου-, µε την Ευρώπη να πλήττεται εντονότερα. Σε αυτή τη
δυσµενή διεθνή συγκυρία η ελληνική οικονοµία προβάλλει σθε-
ναρές αντιστάσεις, επιδεικνύει µεγάλες αντοχές, διαθέτει ισχυρή
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δυναµική και διακρίνεται από θετικές προοπτικές.
Πρώτον, η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται ισχυρά και στα-

θερά. Όλα αυτά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Προβλέπεται
ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης 5,6% για φέτος και 1,8% για τα
2023. Με βάση αυτές τις εκτιµήσεις το ΑΕΠ αναµένεται να υπερ-
βεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, υψηλότερο κατά 45 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ -το τονίζω- ή κατά 25% από το 2018. Αυτό
είναι απόδειξη ισχυρής ανάπτυξης της οικονοµίας. Σύµφωνα µά-
λιστα µε τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η Ελλάδα
αναµένεται να αναπτυχθεί µε διπλάσιο ρυθµό έναντι του µέσου
ευρωπαϊκού όρου το 2022 και µε τριπλάσιο ρυθµό το 2023. Δη-
λαδή, κάθε χρόνο η οικονοµία κινείται όλο και καλύτερα από τον
µέσο ευρωπαϊκό όρο παρά τη σηµαντική επιβράδυνση της ευ-
ρωπαϊκής οικονοµίας. Αυτό είναι απόδειξη ανθεκτικότητας και
δυναµικής οικονοµίας.

Δεύτερον, οι επενδύσεις και οι εξαγωγές ενισχύονται σηµαν-
τικά. Η ανάπτυξη συνδυάζεται πλέον µε ποιοτική βελτίωση των
συνιστωσών του εθνικού πλούτου. Εφέτος, όπως και πέρυσι,
εκτιµάται ότι θα πετύχουµε ιστορικό υψηλό στις άµεσες ξένες
επενδύσεις και στις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών. Στην ίδια
κατεύθυνση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά ότι η Ελλάδα θα είναι
πρωταθλήτρια σε ρυθµό αύξησης επενδύσεων σε όλη την Ευ-
ρώπη και όχι µόνο στην Ευρωζώνη για την τριετία 2022-2024. 

Παράλληλα, η Ελλάδα, ως ποσοστό του ΑΕΠ εξάγει περισσό-
τερο από την Ιταλία, από την Ισπανία, από τη Γαλλία. Η δε εξα-
γωγική της βάση βελτιώνεται σηµαντικά. Ποσοτικά και ποιοτικά.
Η Ελλάδα, πλέον, εξάγει έξι κατηγορίες αγαθών, µε ποσοστό
πάνω από 1% του ΑΕΠ το 2021, όταν πριν την έναρξη της κρί-
σεως χρέους υπήρχε µόνο µία. Καταγράφεται, επίσης, εντυπω-
σιακή αύξηση σε εξαγωγές αγαθών υψηλής τεχνολογίας οι
οποίες προσεγγίζουν πλέον ποσοστά βιοµηχανοποιηµένων
χωρών όπως είναι η Γερµανία. 

Τρίτον -µίλησε ο αρµόδιος Υπουργός- η ανεργία συρρικνώνε-
ται. Έχει ήδη υποχωρήσει περισσότερες από πέντε ποσοστιαίες
µονάδες σε σχέση µε το 2019, προσεγγίζοντας, πλέον, σε ετήσια
βάση, το επίπεδο του 2010. 

Τέταρτον, επειδή αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι οικονοµικές ανισότητες
µειώνονται. Σε πρόσφατο κείµενο εργασίας της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής -το είχα καταθέσει και στα Πρακτικά κατά τη συζήτηση
στην επιτροπή- εκτιµάται ότι το ποσοστό φτώχειας στην Ελλάδα
έχει µειωθεί κατά µισή έως δύο ποσοστιαίες µονάδες το 2021 σε
σχέση µε το 2020. Μάλιστα, στις ηλικίες δεκαοκτώ έως εξήντα
τεσσάρων -που είναι κατά βάση η παραγωγική οµάδα των εργα-
ζοµένων- η Ελλάδα εκτιµάται ότι θα σηµειώσει ακόµη µεγαλύ-
τερη µείωση -από δύο έως τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες- που
είναι πιθανόν να είναι η µεγαλύτερη µείωση στην Ευρώπη. 

Το ίδιο συµπέρασµα προκύπτει και από τα τελευταία διαθέσιµα
στοιχεία για το ποσοστό του πληθυσµού σε υλική στέρηση. Με
έτος αναφοράς το 2021, τα στοιχεία δείχνουν ότι το ποσοστό
αυτό βρίσκεται σε καθοδική πορεία σε όλη τη διάρκεια της πα-
ρούσας διακυβέρνησης και είµαστε αισιόδοξοι ότι θα υπάρξει
ακόµα µεγαλύτερη µέσω της περαιτέρω αύξησης απασχόλησης
το 2022, της αύξησης των συντάξεων, της ενίσχυσης του κατώ-
τατου µισθού και της σηµαντικής ενίσχυσης των πιο ευάλωτων
νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 

Πέµπτον, τα δηµόσια οικονοµικά σταθεροποιούνται και βελ-
τιώνονται. Το χρέος της ελληνικής Κυβέρνησης ως ποσοστό του
ΑΕΠ, εξαιτίας κυρίως της ανάπτυξης της οικονοµίας τα δύο τε-
λευταία χρόνια, υποχωρεί εντυπωσιακά, κατά πενήντα ποσοστι-
αίες µονάδες την τελευταία τριετία. Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή η µείωση αυτή θα είναι µεγαλύτερη στους κόλπους της
Ευρώπης από το 2019 και µια από τις µεγαλύτερες στην ιστορία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης εκτιµούµε ότι το πρωτογενές έλλειµµα θα µειωθεί ση-
µαντικά εφέτος µε τα δηµόσια οικονοµικά να επιστρέφουν σε πε-
ριβάλλον πρωτογενών πλεονασµάτων από το 2023 και µετά.
Σύµφωνα και πάλι µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρόκειται για τη
µεγαλύτερη δηµοσιονοµική βελτίωση στην Ευρώπη την περίοδο
2021-2023. Αυτό για να µην βιαστεί η Αντιπολίτευση να πει κάτι
και παρά το γεγονός ότι σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή

τα µέτρα στήριξης της κοινωνίας στην Ελλάδα είναι τα πιο γεν-
ναιόδωρα στην Ευρώπη. Πώς γίνεται αυτό; Αυτό γίνεται κυρίως
λόγω της ανάπτυξης, αλλά και της αύξησης των φορολογικών
εσόδων. Αύξηση των φορολογικών εσόδων που οφείλεται στην
ανάπτυξη, αλλά και στη συρρίκνωση της φοροδιαφυγής, ως απο-
τέλεσµα της ενίσχυσης των ηλεκτρονικών συναλλαγών και της
µείωσης των φορολογικών συντελεστών. 

Ενδεικτικά, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το κενό
ΦΠΑ -δηλαδή η διαφορά µεταξύ των προσδοκώµενων εσόδων
από ΦΠΑ και των πραγµατικών- παρουσίασε την τέταρτη µεγα-
λύτερη µείωση στην Ελλάδα το 2020. Τάση που αναµένεται να
συνεχιστεί και το 2021, µε ταχύτερους ρυθµούς. Πρόκειται για
µια σηµαντική εξέλιξη, µε άµεσο, µε ουσιαστικό αντίκτυπο στα
κρατικά έσοδα, στην εµπέδωση της φορολογικής συνείδησης,
στην αύξηση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, στην
ενίσχυση της φορολογικής δικαιοσύνης, της κοινωνικής συνοχής
και κυρίως στη διασφάλιση των προϋποθέσεων για ακόµα χαµη-
λότερη φορολογική επιβάρυνση των πολιτών. 

Έκτον. Το κύρος και η αξιοπιστία της χώρας ενισχύονται. Η
Ελλάδα βγήκε το καλοκαίρι από την ενισχυµένη εποπτεία. Κύριε
Τσακαλώτο, είναι µια ευκαιρία -εικάζω- να διορθώσετε µία ατυχή
σας δήλωση: 17-06-2022. Επικοινωνιακό σόου της Κυβέρνησης
µε την απόφαση του Eurogroup «Η ενισχυµένη εποπτεία για όλες
τις χώρες είχε ηµεροµηνία λήξης». Καµµία χώρα δεν µπήκε σε
ενισχυµένη εποπτεία. Μόνο η Ελλάδα. Είναι δυνατόν να τα λέτε
αυτά εσείς; Καµµία χώρα της Ευρώπης δεν µπήκε σε ενισχυµένη
εποπτεία. Από τα µνηµόνια πήγε στο καθεστώς που είµαστε σή-
µερα. Και λέτε ότι όλες οι χώρες πέρασαν από ενισχυµένη επο-
πτεία; Μόνο η Ελλάδα πέρασε. Γι’ αυτό και ήρθε το Eurogroup
την προηγούµενη εβδοµάδα και είπε για ιστορική στιγµή. Είναι
δυνατόν αυτά να τα λέτε εσείς; «Όλες οι χώρες πέρασαν από
ενισχυµένη εποπτεία»; Καµµία δεν πέρασε. Μόνο η Ελλάδα, το
2018, και εξήλθε πολύ πρόσφατα. Η δε απόφαση του Eurogroup
πριν από µία εβδοµάδα, στο πλαίσιο αξιολόγησης της πρώτης
έκθεσης µεταπρογραµµατικής εποπτείας επισφράγισε ότι η
χώρα µας δεν αποτελεί πλέον εξαίρεση στην Ευρωζώνη. Ενώ,
παράλληλα, η ελληνική οικονοµία έχει αναβαθµιστεί έντεκα
φορές την τελευταία τριετία, παρά τις διαδοχικές κρίσεις, φτά-
νοντας µία θέση κάτω από την επενδυτική βαθµίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα επιτεύγµατα, πολύ
σηµαντικά και καθόλου αυτονόητα, έχουν αντίκτυπο στη ζωή και
το βιοτικό επίπεδο των πολιτών, αλλά και στην ικανότητα της
χώρας να ανταποκρίνεται αποτελεσµατικά στις µεγάλες απαιτή-
σεις της περιόδου. Είναι επιτεύγµατα συλλογικά, της κοινωνίας
και της πολιτείας, για τα οποία εργαστήκαµε µεθοδικά και υπεύ-
θυνα, κάτω από ιδιαίτερα πρωτόγνωρες συνθήκες. Τα καταφέ-
ραµε. Τα καταφέραµε όλοι µαζί. Τα καταφέραµε πολύ καλύτερα
από πολλούς άλλους. Και αυτό αναγνωρίζεται από το σύνολο της
παγκόσµιας πολιτικής, οικονοµικής και επενδυτικής κοινότητας.

Θέτω έναν απλό προβληµατισµό. Αν δεν ισχύουν αυτά που λέει
η κυβερνητική πλειοψηφία -Κυβέρνηση και Βουλευτές- και
ισχύουν αυτά που λέει Αντιπολίτευση ότι είναι όλα τόσο άσχηµα.
Αυτό δεν θα είχε ένα αντίκτυπο, για παράδειγµα, στο κόστος δα-
νεισµού της χώρας; Σας θυµίζω ότι πριν µια δεκαετία οι ενδογε-
νείς αναταράξεις οδήγησαν τη χώρα εκτός αγορών και τα λεφτά
υπάρχουν. 

Συνεπώς, εδώ σήµερα, στην εικόνα που έχω, είναι ότι το
spread -για να θυµηθούµε όρους της προηγούµενης δεκαετίας-
µεταξύ ελληνικού οµολόγου και γερµανικού οµολόγου δεκαετίας
είναι σήµερα στις διακόσιες τρεις µονάδες βάσης. Επί ΣΥΡΙΖΑ,
το 2018 ήταν στις τετρακόσιες είκοσι τρεις. Σήµερα που µιλάµε,
µέχρι τη δεκαετία η Ελλάδα δανείζεται πιο φτηνά και από την Ιτα-
λία. Άρα αποδεικνύεται η ορθότητα της ασκούµενης οικονοµικής
πολιτικής, αλλά και των επιχειρηµάτων που ακούσατε από την
κυβερνητική πλειοψηφία. Όµως δεν παραγνωρίζουµε ότι η κα-
τάσταση παραµένει δύσκολη και ρευστή. 

Όπως απέδειξα, το δηµόσιο χρέος είναι βιώσιµο και µειώνεται.
Παραµένει όµως υψηλό. Όπως ανέφερα, η χώρα βγήκε από το
καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας, αλλά δεν διαθέτει ακόµη επεν-
δυτική βαθµίδα. Τα κόκκινα δάνεια στα χαρτοφυλάκια των τρα-
πεζών µειώθηκαν σηµαντικά, αλλά το ιδιωτικό χρέος παραµένει
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µεγάλο πρόβληµα για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Ο πληθωρι-
σµός µειώνεται και διαµορφώνεται κάτω από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο, αλλά παραµένει υψηλός και επίµονος. Υπάρχει πανευ-
ρωπαϊκά δηµοσιονοµική ευελιξία. Απαιτείται όµως δηµοσιονο-
µική υπευθυνότητα και σταθερότητα. Υπήρξε ενίσχυση της
ρευστότητας από το ευρωσύστηµα, αλλά η νοµισµατική πολιτική
-όπως είδαµε και ακούσαµε και χθες- γίνεται όλο και πιο συσταλ-
τική και συνεχίζουµε να πλέουµε σε τρικυµιώδη διεθνή γεωπολι-
τικά κύµατα. 

Συνεπώς, ως Κυβέρνηση, έχουµε πλήρη επίγνωση αυτής της
πραγµατικότητας. Αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες, συναισθα-
νόµαστε τις αγωνίες και τους προβληµατισµούς των συµπατριω-
τών µας. Κατανοούµε απόλυτα ότι το κύµα ακρίβειας σαρώνει
τον κόσµο, ροκανίζει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών και
αυξάνει το κόστος των επιχειρήσεων, ασκώντας τροµερές πιέ-
σεις σε εθνικούς και οικογενειακούς προϋπολογισµούς.

Ενεργούµε έγκαιρα και αποφασιστικά, περιορίζοντας όσο είναι
εφικτό, τις δυσµενείς οικονοµικές συνέπειες των κρίσεων. 

Αξιοποιούµε τον δηµοσιονοµικό χώρο που δηµιουργείται από
τις καλές επιδόσεις της οικονοµίας και την αύξηση του εθνικού
πλούτου κατανέµοντάς τον δίκαια στην κοινωνία. Καλούµαστε
όµως ταυτόχρονα να διαφυλάξουµε όλα όσα πολίτες και πολιτεία
πετύχαµε. Γι’ αυτό και ο προϋπολογισµός του 2023 έχει ως βασι-
κές προτεραιότητες αφ’ ενός τη συνέχιση και ενίσχυση των µέ-
τρων στήριξης της κοινωνίας και αφ’ ετέρου την επίτευξη
δηµοσιονοµικής ισορροπίας, τη διατήρηση της αναπτυξιακής πο-
ρείας της χώρας µας και την ολόπλευρη ενίσχυση της πατρίδας
µας. 

Πρώτη προτεραιότητα η διασφάλιση της υφιστάµενης δηµο-
σιονοµικής υπευθυνότητας. Πεποίθησή µας είναι ότι η συνετή
δηµοσιονοµική διαχείριση µε τη βέλτιστη αξιοποίηση των διαθέ-
σιµων πόρων αποτελούν βασικά όπλα απέναντι στην αβεβαι-
ότητα της περιόδου και τη µεταβλητότητα των αγορών καθώς
και διαβατήριο για την επίτευξη επενδυτικής βαθµίδας.

Δεύτερη προτεραιότητα, η υλοποίηση παρεµβάσεων για την
αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων των πολυεπίπεδων
κρίσεων. Γενναίες παρεµβάσεις, όπως είναι οι επιδοτήσεις νοι-
κοκυριών και επιχειρήσεων στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, φυσικού αερίου, πετρελαίου θέρµανσης, κίνησης. Η
στήριξη γεωργών και κτηνοτρόφων µε στοχευµένες επιδοτήσεις,
µε τη µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές, µε την
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Η
εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση ευάλωτων συµπατριωτών µας. Τις
επόµενες ηµέρες προχωράµε στην πρόσθετη οικονοµική ενί-
σχυση 2,3 εκατοµµυρίων συµπατριωτών µας χαµηλοσυνταξιού-
χων, ανασφάλιστων υπερηλίκων, δικαιούχων επιδόµατος ΑΜΕΑ,
µακροχρόνια άνεργων, δικαιούχων ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος, δικαιούχων επιδόµατος παιδιών ΟΠΕΚΑ. Η συνολική
ενίσχυση, για να µην ξεχνάµε και την ενίσχυση του Απριλίου,
υπερβαίνει τα 820 εκατοµµύρια ευρώ το 2022 σε αυτές τις κατη-
γορίες συµπατριωτών µας.

Τρίτη προτεραιότητα, η συνέχιση και ενίσχυση των φοροελα-
φρύνσεων για νοικοκυριά και επιχειρήσεις κυρίως για τη µεσαία
τάξη, όπως πράττουµε επί τετραετίας. Έτσι κοντά στις σηµαντι-
κές µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών της προηγού-
µενης τριετίας έρχονται να προστεθούν η µονιµοποίηση της
κατάργησης ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για όλους τους πο-
λίτες, η µονιµοποίηση της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών,
η κατάργηση ειδικής εισφοράς υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δη-
µοσίων Υπαλλήλων, η κατάργηση υπό προϋποθέσεις του τέλους
επιτηδεύµατος, η επέκταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ σε
συγκεκριµένα αγαθά και υπηρεσίες. 

Δεν υπάρχει άλλη χώρα στην Ευρώπη που το 2023 να προ-
χωρά σε µόνιµες µειώσεις φόρου. Απόρροια της ασκούµενης φο-
ρολογικής πολιτικής είναι η µείωση κατά τέσσερις ποσοστιαίες
µονάδες της φορολογικής επιβάρυνσης των µισθωτών το 2021
σε σχέση µε το 2019. Καταθέτω αυτόν τον πίνακα στα Πρακτικά
και έναν ακόµα που ακολουθεί. Είναι η δεύτερη µεγαλύτερη µεί-
ωση φορολογικής επιβάρυνσης ανάµεσα σε όλες τις χώρες του
ΟΟΣΑ. Η δεύτερη µεγαλύτερη για τους µισθωτούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτη προτεραιότητα, η στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµα-
τος των πολιτών. Έτσι, πέραν της µείωσης φόρων και ασφαλι-
στικών εισφορών που ανέφερα στην προηγούµενη ενότητα,
προχωράµε σε νέα αύξηση του κατώτατου µισθού, σε σηµαντική
και µόνιµη αύξηση συντάξεων, στην αναµόρφωση του ειδικού µι-
σθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ, στην άµεση διευθέτηση πάγιων
µισθολογικών αιτηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, στην ενίσχυση
του ένστολου προσωπικού του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη και του Λιµενικού Σώµατος. Για να µην ξεχνιόµαστε σε ό,τι
αφορά τον κατώτατο µισθό έχουµε τον ένατο υψηλότερο κατώ-
τατο µισθό στην Ευρώπη. Και αυτά είναι τα τελευταία στοιχεία
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και προφανώς αυτός θα αυξηθεί
και πάλι το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέµπτη προτεραιότητα, η ενίσχυση της κοινωνικής στέγης και
της κατοικίας. µε µέτρα όπως είναι η χορήγηση άτοκων ή χαµη-
λότοκων στεγαστικών δανείων σε νέους ή νέα ζευγάρια, κοινω-
νική αντιπαροχή, η πολεοδοµική χρήση, η κοινωνική κατοικία.
Μίλησε ο κ. Χατζηδάκης γι’ αυτό. Προσθέτω τις παρατάσεις που
ψηφίσαµε την προηγούµενη βδοµάδα για µέχρι το τέλος του
2024 για τη δυνατότητα υπαγωγής στο καθεστώς αναστολής
ΦΠΑ στα ακίνητα, για τη µη επιβάρυνση του ΦΠΑ της παράδοσης
των ιδιοκτησιών, για την έκπτωση φόρου εισοδήµατος φυσικών
προσώπων για δαπάνες ενεργειακής, λειτουργικής και αισθητι-
κής αναβάθµισης των κτηρίων τους, για την αναστολή του φόρου
υπεραξίας 15% στις µεταβιβάσεις ακινήτων. Στόχοι της στεγα-
στικής πολιτικής είναι η µείωση του υψηλού κόστους στέγασης,
η ενίσχυση σε νέους και νέα ζευγάρια για στεγαστική αποκατά-
σταση, η αναβάθµιση παλαιών κτηρίων, η στήριξη της οικοδοµής
και της ιδιοκτησίας και έµµεσα η αντιµετώπιση του δηµογραφι-
κού προβλήµατος. 

Έκτη προτεραιότητα, η υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών,
όπως είναι τα φορολογικά κίνητρα για την περαιτέρω αύξηση
των ηλεκτρονικών συναλλαγών, η χορήγηση προσαυξηµένης αύ-
ξησης για δαπάνες, που αφορούν σε πράσινη οικονοµία, ενέρ-
γεια και ψηφιοποίηση, τα κίνητρα για τη µεγέθυνση
επιχειρήσεων, η ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς, η ενσωµάτωση
της περιβαλλοντικής διάστασης στον προϋπολογισµό. 

Έβδοµη προτεραιότητα, η βέλτιστη εκτέλεση του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Οι δαπάνες του προγράµµατος
θα ανέλθουν σε επίπεδα ρεκόρ, στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2023, διπλάσιες από το πρόσφατο παρελθόν. Αν κανείς προσθέ-
σει και τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
υπερβαίνουµε τα 15,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Όγδοη προτεραιότητα, η αντιµετώπιση του υψηλού συσσω-
ρευµένου ιδιωτικού χρέους και ο περιορισµός του κινδύνου εξαι-
τίας των εξωγενών κρίσεων δηµιουργίας νέου. Πρέπει όλοι να
είµαστε ειλικρινείς σε αυτή την Αίθουσα. Η Κυβέρνηση µε τις πο-
λιτικές της ενίσχυσε την ευστάθεια των χρηµατοπιστωτικών ιδρυ-
µάτων, τραπεζών και διαχειριστών δανείων εξυγιαίνοντας τα
χαρτοφυλάκιά τους και βελτιώνοντας τα στοιχεία των ισολογι-
σµών τους. Έτσι, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια των τραπεζικών
ιδρυµάτων, εξαιτίας κυρίως του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», δια-
µορφώνονται πλέον σε µονοψήφιο ποσοστό ως ποσοστό του συ-
νόλου των δανείων -κάποιοι είχαν υποσχεθεί ότι αυτό θα είχε
τελειώσει από το 2015- ενώ οι καταθέσεις νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων εξαιτίας της εµπιστοσύνης στην ασκούµενη οικονο-
µική πολιτική έχουν αυξηθεί σηµαντικά κατά 35% την τελευταία
τριετία. Όµως, οι εξωγενείς κρίσεις συνεχίζονται. Μέχρι ένα ση-
µείο µπορεί το κόστος να το αναλαµβάνει ο κρατικός προϋπολο-
γισµός και ο Έλληνας φορολογούµενος. Η λογική «τα κέρδη δικά
µου, το κόστος δικό σου» δεν βρίσκει ανταπόκριση στη σηµερινή
Κυβέρνηση. Αντιθέτως το κόστος πρέπει να µοιράζεται και µε το
τραπεζικό σύστηµα σεβόµενοι πάντα το ευρωπαϊκό ρυθµιστικό
πλαίσιο και την ανάγκη διατήρησης της κουλτούρας πληρωµών. 
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Χθες για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια οι συστηµικές τρά-
πεζες εξέδωσαν δελτίο Τύπου. Σε αυτό, πρώτον, οι τράπεζες
αποτυπώνουν τη συµφωνηµένη µε την ευρωπαϊκή εποπτική αρχή
πρόταση για την επιδότηση δόσεων δανείων ευάλωτων ενήµε-
ρων δανειοληπτών µε στεγαστικό δάνειο ή µε δάνειο µικρών επι-
χειρήσεων ανεξαρτήτως της τράπεζας προέλευσης του δανείου,
συστηµικής ή µη, είτε αυτό παραµένει σε τραπεζικό ισολογισµό
είτε έχει µεταβιβαστεί σε τρίτους. Αυτή η πρόταση η οποία για
πρώτη φορά είναι µε µηδενικό δηµοσιονοµικό κόστος θα υλοποι-
ηθεί άµεσα. Σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος «οποιαδή-
ποτε αλλαγή των χαρακτηριστικών αυτού του σχήµατος, είτε
αναφορικά µε τη µεγέθυνση της περιµέτρου, είτε µε το ποσοστό
επιδότησης της δόσης, θέτει σε κίνδυνο την υφιστάµενη επο-
πτική αξιολόγηση µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ποιότητα
ενεργητικού των ελληνικών τραπεζών, τους δείκτες δανείων σε
καθυστέρηση και την κεφαλαιακή τους επάρκεια». Αυτό πρέπει
να αποφευχθεί. 

Δεύτερον, οι τράπεζες θα προχωρήσουν σε βελτιωτικές προ-
τάσεις τις αµέσως προσεχείς εβδοµάδες ώστε να αυξηθεί το πο-
σοστό εγκρισιµότητας στον εξωδικαστικό µηχανισµό
συµπεριλαµβανοµένων για πρώτη φορά και των ενήµερων δανει-
οληπτών, που έχουν υποστεί µείωση των εισοδηµάτων τους.
Υπενθυµίζεται ότι έχουν ήδη µειωθεί τα επιτόκια στις ρυθµίσεις
του εξωδικαστικού µηχανισµού και υφίστανται καθολική έγκριση
των ρυθµίσεων σε δανειολήπτες ελβετικού φράγκου. 

Μέχρι στιγµής, έχουν υλοποιηθεί δύο χιλιάδες τριακόσιες
εξήντα επτά ρυθµίσεις οφειλών συνολικού ύψους 437 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Τις τελευταίες δύο εβδοµάδες µόνο, έχουν πραγµα-
τοποιηθεί, περίπου, τριακόσιες πενήντα ρυθµίσεις οφειλών. Με
αυτά τα στοιχεία, πλέον, ο υφιστάµενος εξωδικαστικός µηχανι-
σµός καθίσταται το πιο αποτελεσµατικό εργαλείο ρύθµισης οφει-
λών της τελευταίας δεκαετίας. Πλέον είναι κατοχυρωµένο και µε
τα στοιχεία.

Δεν είµαστε, όµως, ακόµα ικανοποιηµένοι. Απαιτείται περισσό-
τερη δουλειά, κυρίως από τους διαχειριστές δανείων. 

Τρίτον: Οι τράπεζες αποδέχονται ότι υφίστανται το τελευταίο
διάστηµα σηµαντική απόκλιση στα επιτόκια χορηγήσεων και κα-
ταθέσεων και δεσµεύονται να αναθεωρήσουν την πολιτική επι-
τοκίων. Σήµερα, µία από τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες
προχώρησε, ήδη, σε αύξηση των σχετικών επιτοκίων. 

Τέταρτον: Οι τράπεζες σχεδιάζουν και επανεξετάζουν µει-
ώσεις προµηθειών για διάφορες απλές τραπεζικές συναλλαγές. 

Η ελληνική Κυβέρνηση έχει καταθέσει δώδεκα συγκεκριµένες
προµήθειες, οι οποίες χρήζουν αναπροσαρµογή στο τραπεζικό
σύστηµα. Σήµερα, µετά το χθεσινό δελτίο Τύπου και µία συστη-
µική τράπεζα και µια µη συστηµική τράπεζα µειώνουν κατά 50%
τις προµήθειες σε διάφορες τραπεζικές συναλλαγές. 

Συµπερασµατικά, αυτές οι προτάσεις των τραπεζών αποτε-
λούν ένα καλό πρώτο βήµα. Σήµερα έχουµε τα πρώτα θετικά
αποτελέσµατα. Εκτιµούµε ότι θα ακολουθήσουν και άλλα, άµεσα.
Πιστεύουµε ότι τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα θα κινηθούν πιο
γρήγορα και πιο αποφασιστικά. Άλλωστε, είναι και προς το συµ-
φέρον της σταθερότητας του συστήµατος και της ενίσχυσης του
ανταγωνισµού. 

Ένατη προτεραιότητα: Η ενίσχυση της εθνικής άµυνας µε δα-
πάνες για αγορές οπλικών συστηµάτων ύψους 5,8 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ τη διετία 2022-2023 έναντι ετήσιας δαπάνης 500
εκατοµµυρίων ευρώ κατά το πρόσφατο παρελθόν. Η χώρα θω-
ρακίζεται και ισχυροποιείται. 

Τέλος, δέκατη προτεραιότητα: Η ενεργός συµµετοχή της
χώρας, όπως γίνεται τα τελευταία τριάµισι χρόνια, στη διαµόρ-
φωση της νέας ευρωπαϊκής οικονοµικής αρχιτεκτονικής. Μια αρ-
χιτεκτονική που πρέπει να διασφαλίζει µακροπρόθεσµη
ευστάθεια και βιωσιµότητα των δηµόσιων οικονοµικών, προσφέ-
ροντας την απαραίτητη ευελιξία για τη διαχείριση του οικονοµι-
κού κύκλου, εξασφαλίζοντας επιτυχή αντιµετώπιση µελλοντικών
κρίσεων, ενθαρρύνοντας δηµόσιες επενδύσεις που αυξάνουν τη
βιώσιµη ανάπτυξη, ενισχύοντας την εθνική ιδιοκτησία των προ-
νοιών της και µεγιστοποιώντας τις συνέργειες µεταξύ των συ-
στατικών του συνολικού µείγµατος πολιτικής. 

Κύριοι συνάδελφοι σάς παρουσίασα όσο πιο συνοπτικά µπο-

ρούσα, έξι συλλογικές και αδιαµφισβήτητες επιτυχίες και δέκα
πολιτικές προτεραιότητες για το επόµενο χρονικό διάστηµα και
την επόµενη δεκαετία. Πολιτικές που διακρίνονται από σύνεση
και ρεαλισµό, από δηµοσιονοµική υπευθυνότητα και κοινωνική
δικαιοσύνη. Πολιτικές που επιδιώκουν να κάνουν τις συνθήκες
ζωής όλων των πολιτών διαρκώς καλύτερες.

Δυστυχώς, για ακόµα µια φορά αυτές τις ηµέρες, αλλά και σή-
µερα, ακούσαµε από την αντιπολίτευση µηδενιστική κριτική, ακα-
τάληπτη επιχειρηµατολογία, οικονοµικούς τυχοδιωκτισµούς.
Πρωταθλητής σε αυτά τα πεδία παραµένει η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ που επαναλαµβάνει τα µοιραία για
τη χώρα λάθη του παρελθόντος, παραλυτικά προσκολληµένος
σε αυταπάτες, σε ψευδαισθήσεις, σε ιδεοληπτικές εµµονές, στην
πολιτική ανευθυνότητα. Ο ΣΥΡΙΖΑ που ως κυβέρνηση βάλτωσε
την οικονοµία, όταν όλη η Ευρώπη ευηµερούσε, επέβαλε κεφα-
λαιακούς περιορισµούς, αύξησε φόρους, οδήγησε σε τεράστιες
απώλειες κεφαλαίων το τραπεζικό σύστηµα, ζηµιώνοντας δηµό-
σιο και φορολογούµενους.  

Ο ΣΥΡΙΖΑ που ως αντιπολίτευση άλλα υποσχόταν και τελικά
ως κυβέρνηση άλλα έπραξε. Υποσχέθηκε υψηλή ανάπτυξη και
τελικά πέτυχε στασιµότητα στην τετραετία. Υποσχέθηκε κατώ-
τατο µισθό στα 751 ευρώ και τελικά δηµιούργησε τη γενιά των
300 ευρώ. Υποσχέθηκε µείωση φορολογικών βαρών και τελικά
επιδόθηκε από ιδεολογική εµµονή σε δεκάδες αυξήσεις φόρων,
κυρίως για τη µεσαία τάξη. Υποσχέθηκε άσκηση κοινωνικής πο-
λιτικής και τελικά έκοψε το ΕΚΑΣ και επέβαλε -ή και αύξησε- τις
εισφορές υγείας. Υποσχέθηκε αύξηση του αφορολόγητου ορίου
και τελικά, παρά τις θεατρινίστικες απειλές περί παραίτησης,
προχώρησε σε µείωσή του. Υποσχέθηκε µείωση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και τελικά τον αύξησε. Υπο-
σχέθηκε επίλυση του υψηλού όγκου των κόκκινων δανείων µέχρι
το τέλος του 2015 και τα παρέδωσε στο ποσοστό του 2014. Υπο-
σχέθηκε ότι δεν θα υπάρξει κανένας πλειστηριασµός και τελικά
νοµοθέτησε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς το 2017 γιατί,
όπως υποστήριζε, είναι καλοί για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς
λόγους. Υποσχέθηκε ότι θα προστατευτεί η πρώτη κατοικία και
τελικά νοµοθέτησε την οριζόντια κατάργηση προστασίας το
2019. Και εκτιµώ ότι δεν είναι και πολύ πλούσια νοικοκυριά αυτά
που είχαν ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς το 2018 στον Πειραιά
µε τιµή πρώτης προσφοράς 250 ευρώ, στη Σαλαµίνα µε 660
ευρώ, στην Πετρούπολη µε αξία 10.600 ευρώ. Πάλι στην Πετρού-
πολη κάποια άλλα. Στα Σπάτα µε 15.000 ευρώ και στην Αγία Πα-
ρασκευή µε 15.000 ευρώ. Αυτοί δεν ήταν ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί το 2018.

Για να έχουµε µια εικόνα της πραγµατικότητας. 
Δυστυχώς, όµως, σήµερα είµαστε στο ίδιο έργο θεατές…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι τραπεζών αυτά ή ιδιωτικά; Μην

µας λέει ψέµατα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα το κρίνουµε

εµείς. Θα το κρίνει ο κόσµος, κύριε Δρίτσα.
Δεν χρειάζεται να επεµβαίνετε!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πώς θα κρίνει ο κόσµος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τον διακόπτετε!
Καλά τα πήγαµε µέχρι τώρα. Σας παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όλα αυτά

είναι δηµόσια διαθέσιµα, όλα τα στοιχεία είναι δηµόσια διαθέ-
σιµα, όπως και οι νόµοι είναι εδώ, αν θέλετε. Αν θέλετε, µπορώ
να σας τους διαβάσω έναν –-έναν, όπως και κάποιες δεσµεύσεις
του 2015. Να σας θυµίσω; 5 Οκτωβρίου του 2015 κ. Τσίπρας: «Με
τις προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις δεν αντιµετωπίστηκε το
πρόβληµα των κόκκινων δανείων, µέχρι το τέλος του 2015 θα
έχουν αντιµετωπιστεί» και τα παραδώσατε όπως τα παραλάβατε.
Έχω αρκετό πακετάκι, µπορεί να χρειαστεί και αύριο συζήτηση. 

Συνεπώς, σήµερα είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Ο ΣΥΡΙΖΑ
υπόσχεται τα πάντα στους πάντες, ανεύθυνα, ατεκµηρίωτα, ακο-
στολόγητα, επικίνδυνα, τυχοδιωκτικά. Χρησιµοποιεί τις σειρήνες
του λαϊκισµού και της πλειοδοσίας παροχών, νοµίζοντας ότι θα
καταφέρει να πείσει τους πολίτες να τον ακολουθήσουν και να
µπουν έτσι σε νέες περιπέτειες. Όµως οι πολίτες διαθέτουν
γνώση, κρίση και µνήµη. Έχουν δυσάρεστες εµπειρίες από την
διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτό οι προσκλήσεις της Αξιωµατι-
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κής Αντιπολίτευσης πέφτουν στο κενό. 
Οι πολίτες επιλέγουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,

την Κυβέρνηση που κινείται µε σηµαία ευθύνης και όχι µε σηµαία
ευκαιρίας, την Κυβέρνηση που διαθέτει ρεαλιστικό σχέδιο και
υλοποιήσιµο όραµα για την πατρίδα µας. Την Κυβέρνηση του
διασφαλίζει την αναπτυξιακή πορεία της χώρας και την απρό-
σκοπτη στήριξη της κοινωνίας, χωρίς να θέτει σε κίνδυνο τη δη-
µοσιονοµική σταθερότητα. Την Κυβέρνηση που προσελκύει
επενδύσεις, µειώνει φόρους και ασφαλιστικές εισφορές, δηµι-
ουργεί θέσεις απασχόλησης, στηρίζει το διαθέσιµο εισόδηµα των
νοικοκυριών. Την Κυβέρνηση που επιτυγχάνει µετρήσιµα αποτε-
λέσµατα. Την Κυβέρνηση που λειτουργεί µε όρους οικονοµικής
αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης. Την Κυβέρ-
νηση που αναβαθµίζει το κύρος, τη θέση και την εικόνα της
χώρας στην παγκόσµια σκηνή. Την Κυβέρνηση που θωρακίζει την
άµυνα της χώρας µας, χτίζει ισχυρές διεθνείς συµµαχίες, ανα-
βαθµίζει το γεωπολιτικό αποτύπωµα της πατρίδας µας. Την Κυ-
βέρνηση που οδηγεί µε ασφάλεια το καράβι της οικονοµίας σε
δύσκολους καιρούς, επιβεβαιώνοντας ότι αποτελεί πυλώνα στα-
θερότητας και εγγυητή προόδου για τη χώρα µας. Την Κυβέρ-
νηση της σοβαρότητας, της αποτελεσµατικότητας και της
αξιοπιστίας. Την Κυβέρνηση της συνέπειας και της σταθερότη-
τας. 

Οι πολίτες επιλέγουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και για την επόµενη
τετραετία. 

Καλώ σε συµπαράταξη τους πολίτες, τις κοινωνικές και πολι-
τικές δυνάµεις, για µια πιο παραγωγική, πιο δίκαιη οικονοµία, για
µια πιο ευηµερούσα, πιο δυνατή, πιο ισχυρή Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Μυλωνάκης.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ανεβήκατε στο
Βήµα και µας τα είπατε όλα πάρα πολύ καλά. Νοµίζω ότι βρισκό-
µουν σε µια εικονική πραγµατικότητα. 

Θα κάνω µία ερώτηση, την οποία την έκανα και στον Υπουργό
Ανάπτυξης. Πώς είναι δυνατόν, παρ’ όλα αυτά τα οποία µας λέτε,
το δηµόσιο χρέος να έχει αυξηθεί και να έχει φτάσει τα 406 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ; 

Ξέρω, κύριε Σκυλακάκη, λέτε «πάλι τα ίδια;», αλλά θέλω µια
απάντηση, για να την καταλάβει και ο κόσµος. Μία απλή απάν-
τηση, διότι πάει ο κόσµος στο σουπερµάρκετ και δεν µπορεί να
ψωνίσει. Πώς γίνεται, δηλαδή, να είναι όλα καλά; Το ιδιωτικό
χρέος είναι στα 412 δισεκατοµµύρια. 

Το πρώτο εξάµηνο του 2022 το ληξιπρόθεσµο χρέος, κύριε
Υπουργέ, αυξήθηκε κατά 4,84 δισεκατοµµύρια ευρώ. Απ’ αυτό,
το 57,4% είναι µικροφειλέτες του δηµοσίου. Οι υπόλοιποι -20%
µε 25%- είναι µεγαλοφειλέτες, που δεν µπορείτε να τους βρείτε,
φαίνεται, οι οποίοι χρωστούν πάνω από 1,1 δισεκατοµµύριο.

Στον τελευταίο χρόνο, οι µικροφειλέτες, επειδή έχουν έναν
καλό µισθό και επειδή µπορούν να πληρώνουν τα πάντα, τους
φόρους τους κ.λπ., αυξήθηκαν κατά εξακόσιες ενενήντα δύο χι-
λιάδες τετρακόσια δεκατρία πρόσωπα. Φτάσαµε αισίως στα δύο
εκατοµµύρια τετρακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες επτακόσιους ενε-
νήντα πέντε µικροφειλέτες. Και µεγαλοφειλέτες, βέβαια! 

Αυτό το οποίο κάνει εντύπωση είναι το εξής: Το 2019 το έλ-
λειµµα ήταν 2,36 δισεκατοµµύρια και στα δύο χρόνια 2020-2021
ανέβηκε η ζηµιά στα 47,7 δισεκατοµµύρια. Αυτά µπορείτε να µας
πείτε πώς θα αποπληρωθούν και συγχρόνως ο Έλληνας πολίτης,
ο οποίος έχει έναν πολύ χαµηλό µισθό, κατά µέσο όρο γύρω στα
800-900 ευρώ, πώς θα µπορέσει να ανταπεξέλθει στην ακρίβεια,
στην ενεργειακή κρίση και στην πληθωριστική κρίση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μυλωνάκη.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ -

Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Γιαννακοπούλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ακούγοντας

τον κύριο Υπουργό, είναι όντως σαν να ζούµε σε µια άλλη χώρα!
Τα είπα αναλυτικά και στην οµιλία µου. Δεν µπορώ να µην δώσω,
όµως, απάντηση στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, ο οποίος νοµίζω ότι προσπάθησε πραγµατικά µε
πάρα πολύ ατυχή τρόπο να «απαντήσει» -σε εισαγωγικά η λέξη-
στην Αντιπολίτευση και ειδικά στο ΠΑΣΟΚ, λέγοντας ότι δήθεν
δεν παρουσιάζουµε στοιχεία.

Στοιχεία παρουσιάζουµε διαρκώς και νοµίζω ότι ο κ. Βρού-
τσης, προφανώς, «ξύνεται στην γκλίτσα του τσοπάνη» µε τον
τρόπο µε τον οποίο τοποθετήθηκε. Αν θέλει, λοιπόν, να του δώ-
σουµε κάποια στοιχεία, αλλά να µας απαντήσει επί της ουσίας
και όχι ρίχνοντας τη µπάλα στην εξέδρα, που είναι αγαπηµένη
τακτική της Κυβέρνησης και των Υπουργών σε ό,τι ερωτώνται
από την Αντιπολίτευση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας πει, τί λέει η Νέα Δηµοκρατία, το
κόµµα του, η Κυβέρνηση, για το γεγονός ότι µε βάση το Ινστι-
τούτο Εργασίας της ΓΣΕΕ το 2022 οι απώλειες αγοραστικής δύ-
ναµης φτάνουν στο 40% για τα νοικοκυριά που έχουν µηνιαίο
εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ; Τί λέει για το ότι η ακρίβεια αυξάνεται,
σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, αν δεν πιστεύει τους Έλληνες πολίτες;
Σύµφωνα, δε, µε τη EUROSTAT µόλις το 6,9% των ελληνικών νοι-
κοκυριών αύξησε το εισόδηµά του το έτος 2021 σε σχέση µε το
2020 -έχουµε τη δεύτερη χειρότερη επίδοση µετά την Ιταλία- ενώ
το 26,3% είδε µείωση εισοδήµατος, τη δεύτερη χειρότερη επί-
δοση µετά την Κύπρο. 

Αυτό, όµως, κύριε Σταϊκούρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, είναι το success story της Νέας Δηµοκρατίας. Δυστυχώς,
παρά τον τρόπο που θέλετε να το παρουσιάσετε ή όπως νοµίζετε
ότι µπορείτε να το παρουσιάσετε, η πραγµατικότητα είναι τε-
λείως διαφορετική. Η κοινωνία βιώνει τελείως διαφορετικά το
success story σας. Καλό, λοιπόν, θα ήταν να έχετε µία καλύτερη
συναίσθηση των αναγκών και της καθηµερινότητας. Να απαντή-
σετε για τη µείωση κατά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ των κρατικών
δαπανών. Και κυρίως, να απαντήσετε, πώς θα αντιµετωπίσετε,
πώς θα προστατέψετε µε τον τρόπο αυτό τα δοκιµαζόµενα ευά-
λωτα στρώµατα; 

Δυστυχώς, όσον αφορά και το ζήτηµα της ενέργειας και την
ενεργειακή κρίση, προβλέπεται µε βάση τον προϋπολογισµό για
όλο το 2023 οικονοµική στήριξη 1 δισεκατοµµυρίου. Αναρωτιέ-
µαι, όταν ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι συνέβη το 2022, πού ακρι-
βώς βασίζεται όλη αυτή η υπεραισιοδοξία σας;

Τα ερωτήµατα είναι και προς τον Υπουργό και βεβαίως και
προς τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Γιαννακοπούλου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής
Συµµαχίας, ο κ. Τσακαλώτος, έχει τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Κύριε Πρόεδρε, είναι ο εντέκατος
προϋπολογισµός που έχω συµµετοχή στην Ολοµέλεια. Πολλοί
µε ξέρετε όλα αυτά τα έντεκα χρόνια, πολλοί µε έχετε ακούσει.
Ποτέ, νοµίζω, δεν έχω χρησιµοποιήσει τις λέξεις τυχοδιώκτης και
τυχοδιωκτισµός. Ποτέ δεν έχω χρησιµοποιήσει τις λέξεις ψεύτης
και ψεύτες. Πάντα προσπάθησα να κρατήσω ένα επίπεδο. Δεν
ξέρω, εάν θα το καταφέρω σήµερα, κύριε Σταϊκούρα. Πραγµα-
τικά δεν ξέρω, µετά από έντεκα χρόνια.

Ποιον νοµίζετε ότι κοροϊδεύετε, όταν έρχεστε εδώ και παίρ-
νετε ένα παράδειγµα, ότι η Κοµισιόν λέει ότι η υλική υστέρηση
έχει µειωθεί και ξέρετε ότι όλα τα άλλα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για
την παιδική φτώχεια, για τη φτώχεια και την ανισότητα έχουν αυ-
ξηθεί; Θα το δεχόσασταν αυτό από κάποιον φοιτητή σας, να
πάρει ένα στοιχείο τυχαίο; Έτσι παρουσιάζουν η Κυβέρνηση και
το οικονοµικό επιτελείο τα οικονοµικά στοιχεία; Θα µπορούσατε
να το δεχτείτε από κάποιον φοιτητή σας αυτό;

Πάµε παρακάτω. Αναφέρθηκε σε µία δήλωσή µου, που λέω ότι
θριαµβολογεί η Κυβέρνηση που βγήκε από την ενισχυµένη επο-
πτεία. Και περηφανεύεται ότι τώρα βγήκαµε από την ενισχυµένη
εποπτεία. 

Δύο πράγµατα έχω να πω. Το πρώτο είναι ότι έχω εδώ από την
Κοµισιόν ερωτήσεις και απαντήσεις για την ενισχυµένη εποπτεία,
που λέει ότι τελειώνει το καλοκαίρι του 2022. Έχω εδώ και το
γράµµα του Επιτρόπου Μοσκοβισί, που λέει ότι η ενισχυµένη
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εποπτεία τελειώνει το καλοκαίρι του 2022.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και προχωράει ο κ. Σταϊκούρας µε αυτό το ύφος να λέει ότι
«δεν ξέρουν και δεν ξέρει ο κ. Τσακαλώτος ότι ήµασταν η µόνη
χώρα που ήταν στην ενισχυµένη εποπτεία;». Είναι το ίδιο ύφος
που έχει αποκτήσει και ο Πρωθυπουργός, όταν µιλάει στον κ. Τσί-
πρα, πάλι µε ασέβεια, και λέει: «Δεν ξέρετε, κύριε Τσίπρα, ότι δεν
υπάρχουν παρακολουθήσεις;». Ή λέει: «Φέρτε µου, κύριε Τσί-
πρα, πού υπάρχουν οι ενδείξεις ότι αυτοί που είναι εκτός COVID
πεθαίνουν περισσότερο». Έκανε την αναφορά. Το ίδιο υφάκι το
έχει πάρει και ο κ. Σταϊκούρας. 

Ναι, ήµασταν η µόνη χώρα µε ενισχυµένη παρακολούθηση,
αλλά όλες οι άλλες χώρες είχαν µεταπρογραµµατική ενίσχυση.
Ποια ήταν η διαφορά; Τέσσερις συναντήσεις µε τους θεσµούς
αντί για δύο. Αυτό είναι το µεγάλο πράγµα που δεν ήξερα και
προσπάθησα να παραπλανήσω την Ολοµέλεια; Αυτό είναι; Σο-
βαρά; 

Και γιατί είχαµε ενισχυµένη εµείς και άλλες χώρες είχαν µόνο
µεταπρογραµµατική παρακολούθηση; Ποια ήταν η διαφορά; Ότι
εσείς χρεοκοπήσατε τη χώρα, κύριε Σταϊκούρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ρίξατε κατά 25% το εισόδηµά µας. Δεν έγινε αυτό από µία

δεξιά κυβέρνηση στην Ιρλανδία. Δεν έγινε αυτό από µία δεξιά κυ-
βέρνηση στην Πορτογαλία. Η δική σας Κυβέρνηση χρεοκόπησε
αυτή τη χώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αυτή η χώρα τα τραβάει αυτά δώδεκα χρόνια και έρχεστε

τώρα να µας πείτε ότι εσείς τη βγάλατε από τα µνηµόνια; Ντροπή
σας! Και ψεύτης και αλαζόνας και τυχοδιώκτης! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας τα επιστρέφω όλα τα επίθετα που µας είπατε εδώ, γιατί

δεν αντέχεται αυτός ο τρόπος αντιπαράθεσης από εσάς και πρέ-
πει να προσέχετε πώς χρησιµοποιείτε τα στοιχεία, τι επιχειρή-
µατα έχετε και να έχετε κάποια αυτοκριτική και αυτοσεβασµό για
αυτά που τράβηξε ο ελληνικός λαός από µία παράταξη που χρε-
οκόπησε αυτή τη χώρα και ακόµα δεν µπορούµε να συνέλθουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τσακαλώτο, κα-

ταλαβαίνω τον εκνευρισµό σας. Για µένα το «τυχοδιώκτης» µπο-
ρούµε να το αποσύρουµε; Σας παρακαλώ πολύ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας είπε τυχο-
διώκτες, µας είπε ψεύτες, µας είπε αναξιόπιστους. Όλα αυτά τα
είπε. Αν τα αποσύρει ο κ. Σταϊκούρας, θα τα αποσύρω και εγώ
µε µεγάλη χαρά, γιατί ποτέ δεν µε έχετε ακούσει να µιλάω έτσι
για έντεκα χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα δύο τα άκουσα.
Δεν άκουσα το «τυχοδιώκτης».

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα τα αποσύρω, µόλις τα αποσύ-
ρει και ο κ. Σταϊκούρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν το άκουσα το «τυ-
χοδιώκτης» από τον κ. Σταϊκούρα. Σας πιστεύω. Τα άλλα δύο τα
άκουσα. Θα δούµε στην οµιλία. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχετε αναγάγει -και εδώ για να είµαι δίκαιος όχι µόνο η Κυ-
βέρνηση, αλλά και τα άλλα κόµµατα- ως κριτή της πολιτικής σας
τις χρηµαταγορές, τα funds δηλαδή και την Ευρωπαϊκή Ένωση
της διαφθοράς και των σκανδάλων. 

Αυτοί οι κριτές έχουν συγκεκριµένη µεζούρα µε βάση την οποία
κρίνουν και ποια είναι αυτή; Είναι ο βαθµός ικανοποίησης των
αναγκών της καπιταλιστικής ανάπτυξης και της δηµοσιονοµικής
εξυγίανσης. Αυτά τα δύο ακριβώς αποτελούν και τις µυλόπετρες,
οι οποίες τσακίζουν τα δικαιώµατα και τις ανάγκες του λαού. 

Γιατί; Γιατί η καπιταλιστική ανάπτυξη θέλει ένα πολύ φθηνό ερ-
γατικό δυναµικό, αναλώσιµο και χωρίς δικαιώµατα για να µπορεί
να είναι ελκυστική για τις επενδύσεις, για να θωρακίζεται η αν-

ταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων και να αυξάνει την
κερδοφορία της. Και από αυτή την άποψη αυτή η ανάπτυξη είναι
η αιτία µε την οποία αυξάνονται οι κοινωνικές ανισότητες, η συγ-
κέντρωση του πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια σε παγκόσµιο
επίπεδο και στη χώρα µας και ταυτόχρονα µέσα στον ίδιο της
τον πυρήνα, µέσα από αυτή την καπιταλιστική ανάπτυξη θα ξε-
πηδήσει η νέα κρίση είτε το θέλετε εσείς είτε δεν το θέλετε, γιατί
αυτοί είναι οι νόµοι της καπιταλιστικής αγοράς. 

Δεύτερον, η δηµοσιονοµική εξυγίανση είναι η προσπάθεια την
οποία κάνουν και η Κυβέρνηση η σηµερινή και οι προηγούµενες
και στη χώρα µας και στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για να τα παίρνουν από τους πολλούς και να τα δίνουν
στους λίγους, για να συµπιέζονται όσο το δυνατόν περισσότερο
οι κοινωνικές δαπάνες στο επίπεδο της διαχείρισης της εξαθλίω-
σης µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται δηµοσιονοµικός χώρος για
την εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους, το οποίο πληρώνουν οι
πολίτες και για το οποίο δεν ευθύνονται και βεβαίως ένας δηµο-
σιονοµικός χώρος για τη στήριξη των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Ο δικός µας κριτής, το κριτήριο του ΚΚΕ, είναι οι ανάγκες του
λαού και η ικανοποίηση τους και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
εµείς τον θέλουµε τον λαό πρωταγωνιστή των εξελίξεων και όχι
απλώς θεατή ανούσιων αντιπαραθέσεων, όπως κάνετε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στα έντεκα χρόνια, κύριε Τσακαλώτο, που είστε εδώ, δεν είναι

η πρώτη φορά που εκνευρίζεστε. Απλά οφείλω να οµολογήσω
ότι ο εκνευρισµός σας γίνεται όλο και πιο έντονος όσο είναι κα-
λύτερα τα αποτελέσµατα της ασκούµενης οικονοµικής πολιτικής.
Άρα νοµίζω ότι γι’ αυτόν τον λόγο σάς δικαιολογώ. Να ξέρετε,
όµως, ότι ο καλύτερος σύµβουλος στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών είναι η ψυχραιµία, ειδικά όταν έχεις να
περάσεις πολλές δύσκολες κρίσεις και όταν λογοδοτείς στην ελ-
ληνική κοινωνία. Και αυτή είναι η δική µου συµβολή και συµβουλή
στα δεκαέξι χρόνια κοινοβουλευτικού βίου. 

Και χαίροµαι, γιατί οι εταίροι και οι θεσµοί σέβονται τις θυσίες
των πολιτών και για πρώτη φορά την προηγούµενη Δευτέρα µί-
λησαν δηµόσια για ιστορική στιγµή για την Ελλάδα. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερη παρατήρηση...
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είπαν ότι το κατάφερε η Νέα Δη-

µοκρατία; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Τσακαλώτε, σας διαβάζω ακριβώς τι έχετε πει. Ελπίζω να διορ-
θώσετε τη δήλωσή σας. «Να του θυµίσουµε», εµένα δηλαδή, «ότι
η ενισχυµένη εποπτεία για όλες τις χώρες, Κύπρος, Ιρλανδία,
Πορτογαλία, έχει ηµεροµηνία λήξης».

Καµµία χώρα δεν µπήκε σε ενισχυµένη εποπτεία. Καµµία!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σας απάντησα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα το ξα-

ναδιαβάσω: «Να του θυµίσουµε ότι η ενισχυµένη εποπτεία για
όλες τις χώρες, Κύπρος, Ιρλανδία, Πορτογαλία, έχει ηµεροµηνία
λήξης». Και δεν µπήκε καµµία χώρα! Καµµία χώρα!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν σε µεταµνηµονιακό πρό-
γραµµα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Από τα
µνηµόνια πέρασαν όλοι στην κατάσταση που είναι σήµερα η Ελ-
λάδα. Γιατί η Ελλάδα ήταν η µόνη χώρα που πέρασε από ενισχυ-
µένη εποπτεία; Γιατί δεν είχε εµπιστοσύνη σε εσάς. Και επειδή δεν
είχε εµπιστοσύνη σε εσάς, µας έβαλε σε ένα µοναδικό καθεστώς. 

Τέσσερα χρόνια σε όλα τα Eurogroup, η Ελλάδα αξιολογείται
διαφορετικά από τις άλλες χώρες. Είναι ξεχωριστός τίτλος η
αξιολόγηση της Ελλάδας…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η Πορτογαλία και η Κύπρος ήταν
διαφορετικές περιπτώσεις. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν σας
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διέκοψα. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, αλλά να µη λέτε ψέµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τσακαλώτε, σας

παρακαλώ. Δεν σας διέκοψε. Σας άκουσε ήρεµα.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συνιστώ

ψυχραιµία. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν ήσουν στο Eurogroup! Γινόν-

τουσαν, δηλαδή, αναφορές στην Πορτογαλία και στην Ιρλανδία.
Ήταν σε µεταµνηµονιακά προγράµµατα αυτές οι χώρες!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! Μπορεί να µιλήσει και ο κ. Σταϊκούρας. Σας παρα-
καλώ µην τον διακόπτετε!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν σε πρόγραµµα µεταµνηµο-
νιακό!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Κύριε
Πρόεδρε, κάντε κάτι επιτέλους!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συµφω-

νήσαµε, συνεπώς, ότι αυτή η δήλωση είναι λάθος. Αυτή η δή-
λωση δεν είναι αληθής.

Και επαναλαµβάνω ότι τέσσερα χρόνια η Ελλάδα αξιολογείται
διαφορετικά. Είναι διαφορετικός τίτλος η αξιολόγηση της Ελλά-
δος από τις άλλες χώρες. Ήµασταν ένα ιδιαίτερο καθεστώς και
γι’ αυτό οι θεσµοί είπαν την προηγούµενη Δευτέρα ότι είναι ιστο-
ρική στιγµή. Όλοι τους. 

Πρώτη παρατήρηση. Λέτε ότι κάνω επιλεκτική χρήση των στοι-
χείων και ότι µιλάω µε τη EUROSTAT, ενώ υπάρχει η ΕΛΣΤΑΤ. Τα
στοιχεία της υλικής και κοινωνικής στέρησης της ΕΛΣΤΑΤ είναι
και τα άλλα στοιχεία είναι της EUROSTAT. Ποια θέλετε; EURO-
STAT, ΕΛΣΤΑΤ; Και τα δύο; Πάρτε και τα δύο, ό,τι θέλετε. Όλα
τα στοιχεία έχουµε. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όλα της ΕΛΣΤΑΤ. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Όλα, όχι ό,τι σας αρέσει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας τα

δίνω όλα. Λέτε συνεπώς…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όλα της ΕΛΣΤΑΤ θέλουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα σας

παρακαλούσα, δεκαέξι χρόνια…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μας ρώτησες τι θέλουµε και λέω

«όλα της ΕΛΣΤΑΤ». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τσακαλώτε, του

είπατε τόσα, δεν σας διέκοψε. Σας παρακαλώ! Και είστε και ευ-
γενικός. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μου έκανε µία ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν σας διέκοψε.

Αφήστε τον να µιλήσει. Τον έχετε διακόψει δύο φορές. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ψυχραι-

µία και θα παρακαλούσα πληθυντικό. Σας σέβοµαι και δεν σας
έχω µιλήσει ποτέ στον ενικό. 

Τρίτη παρατήρηση. Αν µιλάµε για χρεοκοπία, ενδεικτικά θα
σας πω ένα στοιχείο: Όταν η αποτίµηση της συµµετοχής του δη-
µοσίου, δηλαδή των Ελλήνων φορολογουµένων, στο ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα ήταν 11,6 δισεκατοµµύρια στο τέλος του
2014 και το Δεκέµβριο του 2015 έγινε 2,4 δισεκατοµµύρια, αυτά
τα 10 δισεκατοµµύρια απώλεια των Ελλήνων φορολογουµένων
δεν είναι χρεοκοπία; Αυτό δεν είναι σοβαρή απώλεια πόρων για
τους Έλληνες φορολογούµενους;

Είπατε να συγκρίνουµε µεγέθη. Θέλετε πραγµατικά να συγκρί-
νουµε µεγέθη; Όση ώρα θέλετε. Μέση ανάπτυξη. Το διάστηµα
2015-2018, κύριε Τσακαλώτε, επί ηµερών σας, πόση ήταν η µέση
ανάπτυξη στην Ελλάδα; Ήταν 0,53%. Πόσο ήταν στην Ευρω-
ζώνη; Ήταν 2,08%. Δηλαδή, η Ευρωζώνη είχε τετραπλάσια ανά-
πτυξη από την Ελλάδα. 

Επί ηµερών αυτής της Κυβέρνησης, πόση είναι η µέση ανά-

πτυξη στην Ελλάδα; Είναι 1,73%. Πόση είναι στην Ευρωζώνη; Είναι
1%. Ε, δεν το λέτε και επιτυχία του ΣΥΡΙΖΑ αυτό. Αν θέλετε, έχω
και τους σχετικούς πίνακες. Μπορεί να χρειαστούν και αύριο.
Όταν λέτε για πραγµατικό διαθέσιµο κατά κεφαλήν εισόδηµα -το
είπα και χθες-, επί ηµερών σας ήταν 71,62 της µονάδας βάσης,
σταθερά 71,62. Σήµερα είναι στο 80. Είµαστε ικανοποιηµένοι; Όχι.
Μπορεί να είναι κανένας ικανοποιηµένος µε το 80; Όµως, υπάρχει
µία πρόοδος, αλλά όχι να µιλάτε κι εσείς που παραδώσατε τη
χώρα στο 71. 

Θέλετε να µιλήσουµε για τις επενδύσεις 11 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που τώρα είναι στα 16 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν έχει τε-
λειώσει η χρονιά; Θέλετε να µιλήσουµε για τα κόκκινα δάνεια; Θέ-
λετε να µιλήσουµε για τις καταθέσεις και για το πώς πήγαν επί των
ηµερών σας; Από τα 148 δισεκατοµµύρια ευρώ έπεσαν στα 136
δισεκατοµµύρια ευρώ και τώρα είναι στα 185 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Θέλετε να µιλήσουµε για την ανεργία; 

Για ό,τι θέλετε να µιλήσουµε, οι συγκριτικοί πίνακες των τετρα-
ετιών είναι εδώ και θα κατατεθούν αύριο στη δευτερολογία µου.

Συµπερασµατικά, για να απαντήσω και σε σας. Άκουσα για µε-
λέτες ΓΣΕΒΕΕ, για στοιχεία από την αγαπητή Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Εχθές πήγα και παρουσίασα µία
µελέτη της ΓΣΕΒΕΕ. Στη µελέτη της ΓΣΕΒΕΕ, πράγµατι, εκφρά-
ζονται προβληµατισµοί, αγωνίες, προτάσεις. Αλλού συµφωνούµε,
αλλού διαφωνούµε. Όµως, όπως λέτε εσείς να µην είµαστε επιλε-
κτικοί, γιατί δεν διαβάζετε όλη την έκθεση;

Μήνυµα του Προέδρου της ΓΣΕΒΕΕ Γιώργου Καββαθά: «Το
µείγµα πολιτικών που ακολουθήθηκε από την Κυβέρνηση, καθώς
και ο σχεδιασµός αξιοποίησης των διαθέσιµων τακτικών και έκτα-
κτων χρηµατοδοτικών εργαλείων, λειτούργησε και λειτουργεί ως
φίλτρο των όποιων επιπτώσεων στις µικρές επιχειρήσεις».

Αυτό πώς θα το χαρακτηρίζατε; 
Και συνεχίζει: «Ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος των µικρών και

πολύ µικρών επιχειρήσεων ενισχύθηκε το δεύτερο εξάµηνο του
2021, ενισχύεται το πρώτο εξάµηνο του 2022 και αυτό οφείλεται
στη µείωση φορολογικών και λοιπών επιβαρύνσεων και στα µέτρα
που πήρε η Κυβέρνηση για την αντιµετώπιση των υψηλών τιµών
ενέργειας». 

Δεν θα το έλεγα και αρνητικό.
Πάµε παρακάτω: «Οι καταναλωτικές δαπάνες των νοικοκυριών

αυξήθηκαν, η ελληνική οικονοµία ανέκαµψε, οι επενδύσεις παρου-
σιάζουν πρωτοφανή αύξηση, την καλύτερη επίδοση µεταξύ των
χωρών της Ευρώπης», «Πρωτόγνωρη αύξηση εισροών Άµεσων
Ξένων Επενδύσεων», «Θετική εξέλιξη η αποκλιµάκωση της ανερ-
γίας». 

Αυτά τα λέει η ΓΣΕΒΕΕ. Με ρωτήσατε για τη ΓΣΕΒΕΕ και σας
απαντώ µε τη ΓΣΕΒΕΕ. Δεν ωραιοποιώ καταστάσεις. Δεν ισχυρί-
ζοµαι ότι η έκθεση µέσα δεν έχει και στοιχεία προβληµατισµού.
Δεν ισχυρίζοµαι ότι δεν εκφράζει αγωνίες. Δεν ισχυρίζοµαι ότι δεν
καταθέτει προτάσεις που δεν µπορεί να υλοποιήσει η Κυβέρνηση,
γιατί υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί. 

Και γιατί υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί; Και έρχοµαι
στα δικά σας ερωτήµατα. Υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί,
διότι πράγµατι η χώρα την τελευταία τριετία για να στηρίξει νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις έχει πρωτογενή ελλείµµατα. Η χώρα έχει
δαπάνες περισσότερες από έσοδα, γιατί το πακέτο µέτρων στή-
ριξης της ελληνικής Κυβέρνησης ήταν πρωτόγνωρο σε ένταση και
έκταση. Και πέτυχε. Ήταν δηλαδή αποτελεσµατικό. 

Προσπάθειά µας, βούλησή µας είναι στηρίζοντας διαρκώς, γεν-
ναία και όλο και πιο έντονα την ελληνική κοινωνία, να γυρίσουµε
το 2023 σε περίοδο και σε περιβάλλον πρωτογενών πλεονασµά-
των, γιατί αυτό είναι ουσιαστική προϋπόθεση για να πετύχουµε
την επενδυτική βαθµίδα, η οποία θα µειώσει το κόστος και για τη
χώρα και για τα νοικοκυριά και για τις επιχειρήσεις. 

Άρα, σας απάντησα γιατί υπήρχαν τα ελλείµµατα. Και όχι µόνο
υπήρχαν ελλείµµατα. Έχουµε όλες τις πτέρυγες της Αντιπολίτευ-
σης να λένε: «Αυξήστε τα ελλείµµατα. Πάρτε κι άλλα µέτρα». Δη-
λαδή, ουσιαστικά να οδηγήσουµε τη χώρα εκεί που ήταν στο
παρελθόν.

Είπατε για το χρέος. Για το χρέος υπάρχουν τα στοιχεία στη
σελίδα 185. Δεν είναι αυτά τα νούµερα που λέτε. Είναι διαφορε-
τικά. Το λέει εδώ πέρα. Είναι 357 δισεκατοµµύρια το 2023. 

4996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Υπουργέ, γιατί τα 258
δισεκατοµµύρια ευρώ είναι κόκκινα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να ολο-
κληρώσω λίγο γιατί έχω δώσει και τα στοιχεία για το ιδιωτικό
χρέος. 

Θα σας πω το εξής: Στην τοποθέτησή µου, αν παρατηρήσατε,
αφιέρωσα τουλάχιστον τρία λεφτά για να µιλήσω για τις προκλή-
σεις. Εγώ δεν τα παρουσίασα όλα ρόδινα. Είπα ότι το χρέος είναι
βιώσιµο και ότι µειώνεται, αλλά παραµένει υψηλό. Είναι στην το-
ποθέτησή µου. Είπα ότι τα κόκκινα δάνεια µειώθηκαν στα χαρ-
τοφυλάκια των τραπεζών, αλλά το ιδιωτικό χρέος είναι
πρόβληµα. Το αναγνωρίζουµε. Διαδοχικές κυβερνήσεις προσπα-
θήσαµε να το αντιµετωπίσουµε επί δώδεκα χρόνια και δεν τα κα-
ταφέραµε. 

Είπα ότι βγήκαµε από την ενισχυµένη εποπτεία, αλλά είπα ότι
δεν έχουµε επενδυτική βαθµίδα. Είπα ότι ο πληθωρισµός πλέον
είναι από τους χαµηλότερους στην Ευρώπη τον προηγούµενο
µήνα -δεν ξέρουµε τι θα γίνει στο µέλλον, το 2022 πολλές χώρες
θα έχουν υψηλότερο πληθωρισµό από εµάς- αλλά είναι υψηλός
και επίµονος και δηµιουργεί σοβαρό πρόβληµα στο διαθέσιµο ει-
σόδηµα και στην καθηµερινότητα των νοικοκυριών. Έχουµε
πλήρη επίγνωση της κατάστασης. 

Ακούσατε χθες -και το είπα- την Κριστίν Λαγκάρντ τι είπε για
τη νοµισµατική πολιτική και ποιες είναι οι εκτιµήσεις για το 2023
αναφορικά µε την αύξηση του κόστους δανεισµού. Όλα αυτά τα
είπα στην οµιλία µου. 

Αυτά είναι στοιχεία θριαµβολογίας; Είναι στοιχεία που αναδει-
κνύουν ότι έχουµε πλήρη επίγνωση της πραγµατικότητας. Ανα-
φέρω τι πετύχαµε, όχι τι πέτυχε η Κυβέρνηση, τι πέτυχε η
κοινωνία µε την Κυβέρνηση, τι πέτυχαν οι πολίτες, τα νοικοκυριά
και οι επιχειρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και αυτά
τα στοιχεία, αυτά τα θετικά στοιχεία, αναγνωρίζονται από όλους
σε όλον τον κόσµο εκτός από κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κυ-
ρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Σε αυτό οφείλεται και ο
εκνευρισµός της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας είχα ζητήσει τον λόγο

και πριν από τον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είµαι δύο ώρες εδώ

και δεν έχει µιλήσει Βουλευτής. Οι Βουλευτές φέρνουν και τους
σταυρούς. Θα βάλω τέσσερις Βουλευτές και µετά την κ. Μεν-
δώνη, η οποία είναι από τις έξι εδώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας πα-
ρακαλώ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ως τι θα µιλήσει; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος. Έχουµε τρεις παρεµβάσεις των τριών λεπτών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είσαι. Να τις έκανε

ο κ. Βρούτσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Θεοχάρη, σας

παρακαλώ πολύ. Είµαι δύο ώρες εδώ και δεν έχει µιλήσει Βου-
λευτής και οι Βουλευτές φέρνουν τους σταυρούς. Σας παρα-
καλώ πολύ!

Τον λόγο έχει ο κ. Στράτος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, η αυριανή ψήφιση του προϋπολογισµού ου-
σιαστικά είναι µια έµµεση µορφή ψήφου εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση. Αν ερχόµενος εδώ -αν λέω και το τονίζω- θεωρητικά
είχα µία απορία αν έπρεπε να δώσω την ψήφο αυτή εµπιστοσύ-

νης ή όχι, ακούγοντας εδώ και εννέα ώρες τη συζήτηση -αν λέω,
κύριε Μπαραλιάκο, αν είχα αυτή τη σκέψη- θα κατέληγα πολύ
απλά ότι, ναι, πρέπει να τη δώσω µε όλες µου τις δυνάµεις.
Άκουσα επιχειρήµατα από τους Βουλευτές, σηµαντικά επιχειρή-
µατα από τους Υπουργούς και από την Αντιπολίτευση, κυρίως
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, άκουσα κραυγές, µόνο κραυ-
γές και όχι επιχειρήµατα και καµµιά φορά βουτιές στο παρελθόν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Βέβαια, οποιαδήποτε αµφιβολία κι αν είχα για την απόφασή
µου, µού τη διέλυσε εντελώς ο κ. Τσακαλώτος. Ο κ. Τσακαλώτος
µε ένα θαυµάσιο τρόπο ουσιαστικά περιέγραψε αυτό για το
οποίο δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να διακοπεί το έργο της
παρούσας Κυβέρνησης. Για όλα τα θέµατα στα οποία αναφέρ-
θηκε είναι σε µια άλλη περιοχή, σε µια άλλη πολιτική κατάσταση
χωρίς να έχει γνώση, κατά τη γνώµη µου -και δεν είναι αυτό προ-
σωπικό- πραγµατικά, τι γίνεται στην κοινωνία. Μπορεί να εκφρά-
ζει ένα µικρό κοµµάτι της κοινωνίας, γιατί όταν µιλάει για push
back, όταν στο Αιγαίο πραγµατικά πλέον έχουµε σύνορα, όταν
έχει µειωθεί σε αυτόν τον βαθµό πλέον που έχουν µειωθεί οι αφί-
ξεις των µεταναστών και, ταυτόχρονα, έχει φύγει ένας πολύ µε-
γάλος αριθµός σε σηµείο που το πρόγραµµα «ΉΛΙΟΣ» να
χρησιµοποιηθεί στα επόµενα χρόνια ως κατοικία για νέους αν-
θρώπους, καταλαβαίνουµε ότι είναι πραγµατικά αλλού. Το ίδιο
συµβαίνει και όσον αφορά την οικονοµία. Ο τρόπος µε τον
οποίον προσεγγίζει την οικονοµία είναι καθαρά ένας τρόπος ο
οποίος κάνει τους φτωχούς φτωχότερους και ουσιαστικά ισοπε-
δώνει τους πάντες και τα πάντα οικονοµικά. 

Η παρούσα Κυβέρνηση σε όλους τους τοµείς έχει να επιδείξει
έργο και σε αυτή την κατεύθυνση βαδίζει µε δύναµη. Στην εξω-
τερική πολιτική έχουµε δυναµώσει διπλωµατικά, πολιτικά και
στρατιωτικά. Και στον τοµέα αυτό, έστω µε κάποιες προφάσεις
εν αµαρτίαις, δεν ήσασταν µαζί µε την Κυβέρνηση, δεν ήσασταν
µαζί µας. Βρήκατε τρόπους να µην ψηφίσετε βασικές συµφωνίες
είτε ήταν για αµυντικούς εξοπλισµούς είτε ήταν για διπλωµατικές
συµµαχίες.

Στον τοµέα της ασφάλειας και εκεί έχουν γίνει βήµατα. Πρέπει
να γίνουν µεγαλύτερα. Ήσασταν αυτοί οι οποίοι υποστηρίζατε
ότι το να έχει κάποιος στο σακίδιό του µολότοφ ήταν πληµµέ-
ληµα λες και το έβγαζε για να το κάνει βόλτα. Και αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει σήµερα ουσιαστικά σε µεγάλο βαθµό εκκενώσει τις
καταλήψεις.

Οι καταλήψεις, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι χώροι
προβληµατισµού και πολιτισµού, είναι χώροι καταπάτησης ιδιω-
τικής και δηµόσιας περιουσίας. 

Η Αστυνοµία µας βαδίζει, συνεχώς, καλύτερα. Έχει εξοπλιστεί
καλύτερα γιατί παραδώσατε µία Αστυνοµία σε πολύ άσχηµη κα-
τάσταση και, µάλιστα, φροντίζοντας συνεχώς η παρούσα Κυβέρ-
νηση να ψηφιοποιεί πολλές διαδικασίες, βλέπουµε ότι θα
απελευθερωθούν άµεσα πεντακόσιοι αστυνοµικοί από τις µετα-
γωγές. Θα είναι µία συνεργασία πρωτοπόρα του Υπουργείου Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης και του Υπουργείου Ασφάλειας και
Δηµόσιας Τάξης.

Για την οικονοµία τι να πούµε; Τα είπε µε τον πιο εύγλωττο
τρόπο ως µηχανικός ο παριστάµενος Υπουργός Οικονοµικών:
Μείωση της ανεργίας, περισσότερες επενδύσεις, οι δείκτες βελ-
τιώνονται. Και, ναι, υπάρχουν ευάλωτοι πολίτες. Κανείς δεν δια-
φωνεί ότι υπάρχουν. Και εκεί, όµως, υπάρχει ένα πλέγµα
προστασίας. 

Όλα αυτά πρέπει να τα λάβετε υπ’ όψιν και ο προϋπολογισµός
ο οποίος έρχεται σε αυτή την κατεύθυνση κινείται.

Στις υποδοµές η χώρα είναι ένα απέραντο εργοτάξιο. Τη Δευ-
τέρα υπογράφουµε την περίφηµη υπερυψωµένη περιφερειακή,
που είναι η σύµβαση, κυρίες και κύριοι, και ταυτόχρονα το περι-
βόητο µετρό Θεσσαλονίκης, χάρη στις προσπάθειες του Υπουρ-
γού Υποδοµών και της Υπουργού Πολιτισµού, ναι, θα είναι
πραγµατικότητα. Και το µετρό και τα αρχαία γίνονται πραγµατι-
κότητα. 

Τι να πούµε για τη ζώνη καινοτοµίας, το «Thess INTEC», που
όλα τα ιδιοκτησιακά προβλήµατα έχουν ξεπεραστεί και προχωρά
βρίσκοντας και επενδυτές.
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Και στον τοµέα, βέβαια, των δικαιωµάτων εκεί ο κ. Τσακαλώτος
-αυτή είναι η ιδεολογική του άποψη- µίλησε για µία Κυβέρνηση,
η οποία υποχωρεί τα δικαιώµατα. Όχι, απλώς στέκεται απέναντι
στους κατ’ επάγγελµα δικαιωµατιστές. Αυτό πρέπει να έχετε υπ’
όψιν.

Και, βέβαια, σε ένα Υπουργείο, στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, έγινε τεράστια δουλειά όσον αφορά
όχι µόνο την ανεργία, αλλά τον τρόπο µε τον οποίον προσεγγί-
ζουµε τα θέµατα της ανεργίας, των ανέργων. Η ΔΥΠΑ έχει εκ-
συγχρονιστεί σε πολύ µεγάλο βαθµό. 

Και, τέλος, έρχοµαι και στα επιµέρους, τα ειδικά θέµατα. Ξέ-
ρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έρχεται ένα νοµοσχέδιο
για τα ανταλλάξιµα; Ξέρετε ότι χιλιάδες Έλληνες πολίτες σήµερα
είναι όµηροι και είναι ένα πρόβληµα που θα λυθεί; Ξέρετε ότι
µέχρι σήµερα οι εργατικές κατοικίες δεν είχαν κάθετη ιδιοκτησία
και αυτή η Κυβέρνηση φρόντισε να έχει και πανηγυρίζουν οι ιδιο-
κτήτες χιλιάδων εργατικών κατοικιών; Θέλετε να σας αναφέρω
θέµατα επιµέρους που αφορούν τους ψαράδες µας, την αλιεία,
τους ανθρώπους στη λαχαναγορά που δεν είχαν άδειες για τα
ακίνητά τους κι έτσι δεν µπορούσαν να έχουν στην ιδιοκτησία
τους ουσιαστικά αυτοκίνητα φορτηγά; 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί και η κοινοβουλευτική οµάδα δουλεύει.
Αυτά τα προβλήµατα που ανέφερα και λύθηκαν είναι προβλή-
µατα που λύθηκαν µε τη βοήθεια αυτής της κοινοβουλευτικής
οµάδας. Τέτοια θέµατα µπορώ να σας αναφέρω δεκάδες, εκα-
τοντάδες. 

Άρα, αν υποτεθεί ότι έµπαινα σε αυτή την Αίθουσα έχοντας
αµφιβολίες αν θα δώσω ψήφο εµπιστοσύνης, θα την έδινα µε
δέκα χέρια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα την κ. Θεοδώρα Αυγέρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά
θα ακολουθήσει ο κ. Κουµουτσάκος, ο κ. Μωραΐτης και µετά τον
κ. Μωραΐτη θα µιλήσει η κ. Μενδώνη, Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Θα πάµε τρεις Βουλευτές, ένας Υπουργός. 

Ορίστε, κυρία Αυγέρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι το κύκνειο άσµα για την Κυ-

βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-Μητσοτάκη. Οπότε το «όχι» σε αυτό
το κύκνειο άσµα στον προϋπολογισµό του 2023, πολύ σύντοµα
θα συµπληρωθεί και από αυτό το «ναι», από αυτό το επερχόµενο
«ναι» στη νέα κυβέρνηση Τσίπρα-ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία. Ναι στη δικαιοσύνη, ναι στη δηµοκρατία, αυτές που τόσο
πολύ ταλαιπωρήσατε και συνεχίζετε ακόµη και σήµερα να ταλαι-
πωρείτε. 

Ακούσαµε πριν από λίγες ώρες γι’ αυτό το συνταρακτικό δη-
µοσίευµα του Euractiv. Αναφέρθηκε και από τους συναδέλφους
και άλλους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Έχετε
καταπιεί τις γλώσσες σας, κυρίες και κύριοι των κυβερνητικών
εδράνων της Νέας Δηµοκρατίας. Τίποτα, κανένα σχόλιο! 

Τι λέει αυτή η επιβεβαιωµένη είδηση; Ότι τελικά παρακολου-
θούνταν από την ΕΥΠ ο Ευρωβουλευτής, ο κ. Κύρτσος και ο δη-
µοσιογράφος, ο κ. Τέλλογλου. Κι αυτό αποδείχθηκε µετά από
παρέµβαση της αρµόδιας Ανεξάρτητης Αρχής, της ΑΔΑΕ, η
οποία όταν θέλησε να βρει περισσότερα στοιχεία, βρήκε µπρο-
στά της -σύµφωνα τουλάχιστον µε το ρεπορτάζ- το τείχος που
λέγεται ηγεσία της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου. 

Δηλαδή µετά την επιβεβαιωµένη παρακολούθηση του Υπουρ-
γού -δεν τον βλέπω εδώ τον κύριο «5046c»- αυτόν τον Υπουργό
που επιβεβαιώθηκε ότι παρακολουθούνταν από την ΕΥΠ, έχουµε
και µία επιβεβαιωµένη παρακολούθηση ενός Ευρωβουλευτή και
ενός δηµοσιογράφου. 

Η ερώτηση τώρα απευθύνεται προς τα κυβερνητικά έδρανα.
Ποιος είναι ο λόγος εθνικής ασφάλειας για τον οποίο διαπιστω-
µένα πλέον η ΕΥΠ παρακολουθούσε τον Ευρωβουλευτή, τον κ.
Κύρτσο και τον δηµοσιογράφο, τον κ. Τέλλογλου; Πώς είναι δυ-
νατόν η Εισαγγελία του Αρείου Πάγου αντί να σπεύδει η ίδια για
έρευνα στους παρόχους, να φέρεται ότι εµπόδισε, ότι εµποδίζει
την έρευνα από την ανεξάρτητη, τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη
αρχή, την ΑΔΑΕ; 

Δεν περιµένω -έφυγε ούτως ή άλλως- απάντηση από τον
Υπουργό, τον κύριο «5046c», που ούτως ή άλλως επιβεβαιωµένα
παρακολουθούνταν από την ΕΥΠ. Ενδεχοµένως όµως θα περί-
µενα από εσάς µία απάντηση, εκτός κι αν κι εσείς οι ίδιοι και η
ίδια δεν µπορείτε να βάλετε το χέρι σας στη φωτιά για το ότι
αυτή τη στιγµή, που ψαχουλεύετε τα κινητά σας, δεν παρακο-
λουθείστε. 

Όµως κοντός ψαλµός αλληλούια. Αύριο Σάββατο θα έχει την
ευκαιρία, φαντάζοµαι, ο Πρωθυπουργός να απαντήσει στις ερω-
τήσεις για να µπορέσει να αποσείσει και από πάνω του αυτή την
ντροπή της φυγής από αυτήν εδώ την πόρτα, εκτός και αν προ-
ετοιµάζεται να µην έχει κανένα από τα δύο παράθυρα αυτή η
πόρτα, για να βγει µε µεγαλύτερη ευκολία και να δραπετεύσει
για δεύτερη φορά ο Πρωθυπουργός. 

Κατά συνέπεια, δικαιοσύνη τώρα! Δεν είναι µία απλή ευχή,
τώρα που φεύγει το 2022 και έρχεται το 2023. Είναι το µέγιστο
πολιτικό επίδικο, αυτό για το οποίο πολύ σύντοµα θα αποφασίσει
ο ελληνικός λαός και θα σας στείλει στο χρονοντούλαπο της
ιστορίας. 

Γι’ αυτό λέµε ότι το 2023 δεν θα δει µόνο µία οικονοµική αλ-
λαγή, αλλά µία αλλαγή διατυπωµένη σε µία εντελώς διαφορετική
βάση. Το 2023 θα δει την εφαρµογή ενός άλλου σχεδίου και κυ-
ρίως θα δει µία άλλη κουλτούρα διακυβέρνησης, µία πραγµατική
αφετηρία πέρα και πάνω από τους καταναγκασµούς που επιβάλ-
λει εδώ και πολλά χρόνια το άλλοτε µνηµονιακό µπλοκ που έγινε
κόµµα της «NOVARTIS». 

Στην πορεία αυτοαναγορεύθηκε «επιτελικό κράτος», αλλά
στην πραγµατικότητα «επιτελικό παρακράτος» και τώρα ξεφτιλί-
ζεται πανευρωπαϊκά, εξευτελίζει και τη χώρα µας µε το σκάνδαλο
των παρακολουθήσεων και βέβαια µε την υπόθεση της διαφθο-
ράς µιας τυπικής αντι-ΣΥΡΙΖΑ περσόνας, στην οποία περίπτωση
βέβαια ήρθε να προστεθεί ακόµα µία ποινική υπόθεση Ευρωβου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κοινώς δεν ήµασταν και δεν είµαστε ίδιοι. Ως εκ τούτου, η αν-
τίληψή µας για την οικονοµία και την κοινωνική ευηµερία και φυ-
σικά τη δικαιοσύνη απέχει παρασάγγας από αυτό που είστε
εσείς. 

Εν προκειµένω, η Κυβέρνηση δεν πρωτοτυπεί µε αυτόν τον τε-
λευταίο προϋπολογισµό της του 2023. Ιδίως στον βαθµό που
αφορά στον κρίσιµο τοµέα της δηµόσιας περίθαλψης έχουµε µία
τραγική επανάληψη των περσινών προσταγών, καθώς η Κυβέρ-
νηση µειώνει τις µεταβιβάσεις στα νοσοκοµεία και τις υγειονοµι-
κές περιφέρειες. Κοινώς στραγγαλίζει ακόµα περισσότερο τις
ήδη εξαντληµένες δηµόσιες δοµές, ξεζουµίζει τους πόρους του
δηµόσιου συστήµατος, που δεν έχει συνέλθει ούτε από το χτύ-
πηµα της πανδηµίας, αλλά ούτε από την προδοσία της Κυβέρ-
νησης να αφήσει, εν µέσω πολέµου, τα νοσοκοµεία
ανυπεράσπιστα στο έλεος του Θεού. 

Με το τελευταίο νοµοσχέδιο για τα δηµόσια νοσοκοµεία, για
το ΕΣΥ, η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας- Μητσοτάκη επέτρεψε
τη µετάλλαξη του ΕΣΥ σε ιδιωτικό σύστηµα υγείας, στο οποίο
δεν θα έχουν πρόσβαση όχι µόνον οι ανασφάλιστοι, αλλά από
ό,τι φαίνεται και οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι. 

Με τον σηµερινό προϋπολογισµό η Κυβέρνηση Νέας Δηµο-
κρατίας- Μητσοτάκη επικυρώνει αυτή την εξέλιξη, αφού µόνο µε
τη συρρίκνωση του δηµόσιου χαρακτήρα του συστήµατος, µόνο
µε την υποστελέχωση σε προσωπικό, µόνο µε τη µείωση της κρα-
τικής επιχορήγησης στον ΕΟΠΥΥ, µόνο µε τη µείωση των δαπα-
νών στο ΕΚΑΒ, µόνο µε τη µείωση των διαθέσιµων δηµόσιων
πόρων, µπορεί να στείλει τον κόσµο στους τοµείς υψηλής ιδιω-
τικής δαπάνης. 

Αυτή η συστηµική δεξιά εχθρότητα απέναντι στον δωρεάν και
καθολικό χαρακτήρα του ΕΣΥ θα σας γυρίσει µπούµερανγκ, γιατί
µπορεί οι µνήµες να έχουν ξεθωριάσει από το 1950 και το 1960,
εποχές από τις οποίες αντλεί έµπνευση η Κυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας- Μητσοτάκη για να µεταλλάξει σε πελατειακό σύ-
στηµα κλινικαρχών, «Γκόρτσων» και «γαλάζιων ακρίδων», αλλά
νέες µνήµες δηµιουργούνται σήµερα στους πολίτες που δεν µπο-
ρούν να κάνουν εξετάσεις ή εγχειρήσεις, γιατί οι νοσοκοµειακές
λειτουργίες καταρρέουν µέρα µε τη µέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Την ανοχή σας λίγο, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω. 
Συζητάµε εποµένως την κύρωση του κρατικού προϋπολογι-

σµού εν µέσω µιας πρωτοφανούς πολιτικής κρίσης, µιας αδια-
νόητης για τα µεταπολιτευτικά µας ήθη κρίση δηµοκρατίας, µιας
εφιαλτικής κρίσης που ακουµπά το Ποινικό Δίκαιο και αναζητά
εξιλέωση και λύση στα δηµοκρατικά αντανακλαστικά ενός λαού,
που έχει καταταλαιπωρηθεί από µία υπερδεκαετή οικονοµική
κρίση, που παίρνει ενίοτε τα χαρακτηριστικά κρίσης αντιπροσώ-
πευσης. 

Μόνο κρίση και παρακµή παράγει η προκλητική µεροληψία του
Κυριάκου Μητσοτάκη και του επιτελικού του παρακράτους υπέρ
των χαϊδεµένων τραπεζιτών, των οµοτράπεζών του ολιγαρχών
και βεβαίως του εκτεταµένου πελατειακού δικτύου, µε το οποίο
αναπαράγει την εξουσία του, διαφθείροντας θεσµούς και θέσεις
ευθύνης. 

Μπορεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας -Μητσοτάκη
να θέλει να µας γυρίσει σε εποχές όπου ο κόσµος κυριολεκτικά
πέθαινε επειδή δεν µπορούσε να βρει νοσηλεία σε γιατρό, αλλά
εµείς δεν θα αφήσουµε αυτό να συµβεί. 

Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του 2023 και καλούµε την
κάθε µια και τον καθένα να αναλάβει τις ευθύνες της και τις ευ-
θύνες του στον κρίσιµο τοµέα της δηµόσιας υγείας. Με τις αν-
θρώπινες ζωές, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν παίζουµε! 

Η Κυβέρνηση θα κριθεί και από τους απόντες. Και είναι πολλοί
οι απόντες και οι απούσες εξαιτίας των δολοφονικών επιλογών
σας. Η δικαιοσύνη δεν θα αργήσει να έρθει. 

Σας ευχαριστώ θερµά για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Κουµουτσάκο από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Κουµουτσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός

είναι ο τελευταίος αυτής της κυβερνητικής µας θητείας. Ταυτό-
χρονα είναι ο πρώτος εδώ και δώδεκα χρόνια εκτός ενισχυµένης
εποπτείας ή µνηµονιακής επιτήρησης. 

Και αυτό ακριβώς καθορίζει και το µέγεθος της ευθύνης που
έχουµε απέναντι στις θυσίες των πολιτών και στη νέα γενιά, για
να διατηρηθεί η δηµοσιονοµική ισορροπία της χώρας, µε δικές
µας όµως δυνάµεις. Η πρόκληση είναι µεγάλη, καθώς πρέπει να
το πετύχουµε αυτό κάτω από τις πιο αντίξοες διεθνείς συνθήκες,
όπως ένας εν εξελίξει πόλεµος σε ευρωπαϊκό έδαφος. Αυτό είναι
το στοίχηµα για την επόµενη θητεία µας. 

Η ελληνική οικονοµία µε τη στήριξη γενναίων δηµοσιονοµικών
µέτρων της πολιτείας έδειξε ανθεκτικότητα. Η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη έχει καταφέρει να θεµελιώσει δίκαιη οικονοµική ανά-
πτυξη, µε σηµαντικά ποιοτικά χαρακτηριστικά, όπως αύξηση
εξαγωγών, αύξηση Άµεσων Ξένων Επενδύσεων και µείωση της
ανεργίας. 

Ως αποτέλεσµα των κυβερνητικών επιλογών για το 2022 προ-
βλέπεται ρυθµός ανάπτυξης 5,3% και ποσοστό ανεργίας να δια-
µορφώνεται γύρω στο 12,5%.

Η Κυβέρνηση µέσα στο 2022 πήρε δηµοσιονοµικά µέτρα
ύψους 4,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής κρίσης, µέτρα ύψους 4,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την
αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης. Προχώρησε σε µεταρ-
ρυθµίσεις και µέτρα προς όφελος των πολιτών, όπως ενδεικτικά
µόνον είναι η διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού κατά 9,7%, η
περαιτέρω µόνιµη µείωση του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινή-
των -ΕΝΦΙΑ- κατά 35% και η κατάργηση του φόρου γονικών πα-
ροχών και δωρεών.

Όπλο για τη θωρακισµένη οικονοµία είναι η συνετή δηµοσιο-
νοµική διαχείριση, η διοχέτευση των διαθέσιµων πόρων στον µε-
τριασµό των συνεπειών της ενεργειακής κρίσης, καθώς και η
ενίσχυση του παραγωγικού ιστού της χώρας, να εξασφαλίσουµε
δηλαδή ότι η οικονοµική µεγέθυνση αφ’ ενός θα συνεχιστεί αφ’
ετέρου θα είναι δίκαιη, διασφαλίζοντας την κοινωνική συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση δεν είναι
µόνο για τον προϋπολογισµό, αλλά και συζήτηση απολογισµού

πεπραγµένων της Κυβέρνησής µας. Αυτά τα χρόνια βρεθήκαµε
-βρισκόµαστε και σήµερα- σε µία νέα φάση της ιστορίας-εξέλι-
ξης: διεθνώς οικονοµική κρίση, πληθωρισµός, πανδηµία, µετα-
ναστευτικό, στασιµότητα ή και µείωση εισοδηµάτων και
ανισότητες, σε ευρωπαϊκό επίπεδο συχνά αµηχανία, δυσκολία
αποφάσεων σε κρίσιµες στιγµές και τελευταία, δυστυχώς, φαι-
νόµενα διαφθοράς.

Η Ευρώπη δίνει συχνά την εντύπωση ότι έχει ξεµείνει από κι-
νητήριο όραµα. Για κάποιους η Ευρώπη έχει γίνει µόνο καριέρα,
χωρίς έµπνευση και δηµιουργικό πάθος. Ειδικά, όµως, σε αυτή
την εποχή της µεγάλης αβεβαιότητας η Ευρώπη χρειάζεται πε-
ρισσότερο στιβαρούς ηγέτες και οραµατιστές και όχι γραφει-
οκράτες, λογιστές.

Παρά τα προβλήµατα, όµως, η Ευρώπη παραµένει ως συγκρο-
τηµένη δηµοκρατική οντότητα και κοινότητα ανθρώπων στην
πρωτοπορία του σύγχρονου κόσµου. Γι’ αυτό είµαστε τυχεροί
που αποτελούµε αναπόσπαστο κοµµάτι της, που είµαστε πολίτες
και παιδιά της Ευρώπης και του πολιτισµού της. Σε αυτή την Ευ-
ρώπη η Ελλάδα συνεργεί, συναποφασίζει, έχει γνώµη, έχει θέ-
σεις. Δεν παρακολουθεί µόνο, συµπράττει δηµιουργικά, µε
συγκροτηµένες και συχνά καινοτόµες προτάσεις της Κυβέρνη-
σης και του Πρωθυπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πόλεµος στην Ουκρανία, η
βάρβαρη αυτή πράξη σε βάρος µιας ανεξάρτητης χώρας, δια-
µόρφωσε νέα δεδοµένα και έθεσε µε επείγοντα τρόπο µείζονα
προβλήµατα, πρώτα και κύρια το ενεργειακό. Σταθήκαµε ως
χώρα στο ύψος της περίστασης. Δεν ήταν ούτε εύκολο ούτε αυ-
τονόητο. Διασφαλίσαµε ενεργειακή επάρκεια. Στηρίζουµε µε δε-
κάδες δισεκατοµµύρια ευρώ τους καταναλωτές πολίτες,
νοικοκυριά και επιχειρήσεις, φορολογούµε υπερκέρδη και ανα-
κτούµε δισεκατοµµύρια ευρώ µε ειδικούς µηχανισµούς ανάκτη-
σης. Με ευθύνη και αποφασιστικότητα στεκόµαστε απέναντι σε
µία πολύ δύσκολη παγκόσµια συγκυρία.

Πολιτική ευθύνη, διπλωµατική ευφυΐα και επιχειρησιακή ετοι-
µότητα και αποφασιστικότητα χαρακτήριζαν και χαρακτηρίζουν
και την πολιτική µας απέναντι στην Τουρκία, έναν προβληµατικό
γείτονα που µε λόγια και πράξεις και το Διεθνές Δίκαιο αγνοεί
και τους συµµάχους της προκαλεί.

Οι αµέσως επόµενοι µήνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καθώς θα πλησιάζουµε όλο και πιο κοντά στις εκεί εκλογές, θα
είναι µήνες έντασης. Δεν θα παρασυρθούµε, όµως, στην παγίδα
του συγκρουσιακού τουρκικού αναθεωρητισµού. Εµείς δεν θα
παρασυρθούµε, αλλά εκείνοι δεν πρέπει να κάνουν ένα λάθος,
γιατί θα είµαστε εκεί, εάν διαβούν το κατώφλι της λογικής, πάντα
εκεί ισχυροί και αποφασισµένοι και για την ειρήνη, αλλά και για
την υπεράσπιση κάθε σπιθαµής εθνικής γης και της εθνικής αξιο-
πρέπειας της Ελλάδας.

Στο εσωτερικό µέτωπο δίνουµε µάχες παντού. Ήρθαµε αντιµέ-
τωποι µε µια σκυταλοδροµία εισαγόµενων κρίσεων, µεταναστευ-
τικό και αµέσως µετά πανδηµία, κορύφωση της έντασης µε την
Τουρκία, εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία µε διεθνή αρνητικό
αντίκτυπο στην ενέργεια, στην ασφάλεια, στην οικονοµία. Πρωτό-
γνωρος πληθωρισµός παντού, από την Αµερική ως τη Γερµανία,
µε άµεσο επακόλουθο την ακρίβεια. Όλο αυτό το διάστηµα στα-
θήκαµε όρθιοι, στάθηκε η χώρα όρθια, στάθηκε η κοινωνία όρθια.

Η Κυβέρνηση δεν απορροφήθηκε από τις κρίσεις, διαχειριστή-
καµε κρίσεις και την ώρα που τις αντιµετωπίζαµε, προχωρήσαµε
και σε µεταρρυθµίσεις. Δεν ήµασταν µία Κυβέρνηση διαχείρισης
κρίσεων. Ήµασταν µία Κυβέρνηση προώθησης µεταρρυθµίσεων
αναγκαίων για την πρόοδο και την ευηµερία, για τη βελτίωση της
ποιότητας της ζωής κάθε πολίτη, όπως ψηφιακή επανάσταση
που διευκόλυνε την καθηµερινότητα, πρωτόγνωρη εισροή ξένων
επενδύσεων, παιδεία ανοιχτών οριζόντων, ανατροπή του ακίνη-
του παρελθόντος στη χορήγηση συντάξεων, θεαµατική, απελευ-
θερωτική µείωση φόρων και δυσβάστακτων εισφορών και
βέβαια, δυναµική στήριξη των πολιτών, νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων, µε µία πρωτοφανή παρέµβαση συνολικά 56 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ στην οικονοµία.

Εµείς, οι κατά τα λεγόµενα της Αντιπολίτευσης νεοφιλελεύθε-
ροι, ανάλγητοι δεξιοί, αποδειχθήκαµε οι πιο παρεµβατικοί και κοι-
νωνικά ευαίσθητοι στην πρόσφατη ιστορία της Ελλάδος.
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Σας έχουµε εκπλήξει, κύριοι της Αντιπολίτευσης. Δεν ξέρετε
τι να πείτε, δεν έχετε τι να προτείνετε. Μείνατε µε µια παλιά και
ξεπερασµένη, απαρχαιωµένη συνταγή, έχετε έναν φόρο, µια νέα
αλόγιστη παροχή ως απάντηση σε κάθε ερώτηση, σε κάθε πρό-
βληµα και τον λαϊκισµό ως µόνη διέξοδο και σωσίβιο σε µία θά-
λασσα αλλαγών που συµβαίνουν και αδυνατείτε να τις
κατανοήσετε, πόσω µάλλον να τις αντιµετωπίσετε. Εκπλαγήκατε,
λοιπόν, εκπλαγήκατε από την παρεµβατικότητα της ελληνικής
Κυβέρνησης, από τη στήριξη στην κοινωνία. Εµείς, όµως, δεν εκ-
πλαγήκαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οι Νεοδηµοκράτες ξέ-
ρουµε ποιοι είµαστε, η πυξίδα µας -ιδεολογική και πολιτική- ήταν
πάντα ξεκάθαρη, ταυτόχρονα και σταθερή, αλλά και προσαρµο-
στική στις κάθε προκλήσεις και συνοψίζεται σε έξι λέξεις: ανοικτή
οικονοµία, προστατευµένη κοινωνία, εθνική αξιοπρέπεια.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε ασκούµενη πο-
λιτική έχει νόηµα και αξία, αν υπηρετεί µε έναν καθαρό και αδιαµ-
φισβήτητο τρόπο έναν βασικό στόχο, ένα υπέρτατης αξίας
ζητούµενο και αγαθό, την αξιοπρέπεια, αξιοπρέπεια του πολίτη
και αξιοπρέπεια της χώρας, όχι γενικά και αφηρηµένα, ως δια-
κήρυξη ή καλή πρόθεση, αλλά στην καθηµερινή ζωή και πράξη,
µια αξιοπρέπεια που βιώνεται καθηµερινά.

Σε µία εποχή που διεθνώς χαρακτηρίζεται από ένα κενό νοή-
µατος, από µια περιρρέουσα νοσηρότητα και διαφθορά και αδια-
φορία για την ουσία της δηµοκρατίας, της ανθρωπιάς και της
ηθικής µας υπόστασης, το αίτηµα υπηρέτησης της αξιοπρέπειας
-ατοµικής και εθνικής- αποκτά µέγιστη σηµασία. Η αξιοπρέπεια
γίνεται πολιτικό πρόταγµα και πολιτικό πρόγραµµα.

Η πολιτική δεν είναι µόνο η διαχείριση των αναγκών της στιγ-
µής. Η πολιτική δεν είναι µόνο διαχείριση, δεν πρέπει να είναι
µόνο διαχείριση. Η πολιτική είναι παραγωγή προτύπων για µια
κοινωνία που όταν όλα γύρω αλλάζουν και µάλιστα µε φρενήρεις
ρυθµούς, η κοινωνία αποζητά κάποια σταθερά σηµεία αναφοράς,
αρχές και αξίες και πρότυπα, για να κρατηθεί και να εµπιστευ-
θεί.

Προκειµένου να µην αισθάνεται ένα µεγάλο κοµµάτι πολιτών
ότι η εποχή της καλπάζουσας τεχνολογίας, της τεχνητής νοηµο-
σύνης, της Δ’ Βιοµηχανικής Επανάστασης τούς αφήνει πίσω απο-
ρηµένους και απροστάτευτους, παρόντες και ταυτόχρονα
απόντες από τις εξελίξεις, πρωτίστως αυτούς οφείλουµε να στη-
ρίξουµε, για να µη δούµε ξανά τα άκρα να δυναµώνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Κουµουτσάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το κυβερνητικό έργο έχει στέ-
ρεα διαµορφώσει έναν δρόµο ελπίδας και προόδου σε κλίµα στα-
θερότητας και προοπτικής για την πατρίδα µας. Βήµα µπροστά
σε αυτή την κατεύθυνση θα είναι και η υπερψήφιση του προϋπο-
λογισµού του 2023. Και σε λίγους µήνες µε την εντολή του λαού,
όπως έχω την πίστη, θα συνεχίσουµε, αλλά το πρόταγµα της
αξιοπρέπειας θα πρέπει να καταστεί το βασικό κίνητρο και ο βα-
σικός στόχος της πυξίδας µας, αξιοπρέπεια ατοµική, αξιοπρέ-
πεια εθνική. Ψηφίζω τον προϋπολογισµό του 2023.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Αθανάσιος Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βιώνει µια διπλή θεσµική

και οικονοµική κρίση που λαµβάνει πλέον χαρακτήρα εκτροπής
και κατάρρευσης, κρίση δηµοκρατίας και κρίση ακρίβειας µέσα
σε ένα πρωτοφανές όµως µείγµα αδιαφάνειας και διαφθοράς.
Αυτό ακριβώς είναι το αποτύπωµα της λαίλαπας Μητσοτάκη στη
χώρα, αποτέλεσµα του οποίου είναι και ο προϋπολογισµός που
συζητάµε. Η συνέχιση της λιτότητας, της ακρίβειας και της διεύ-
ρυνσης των ανισοτήτων είναι τα βασικά χαρακτηριστικά του τε-
λευταίου προϋπολογισµού σας στην κυριολεξία.

Παραλάβατε ρυθµισµένο και βιώσιµο χρέος µε γεµάτα ταµεία,
τα οποία κρατάνε µέχρι και σήµερα όρθια τη χώρα και παραδί-
δετε όλους τους οικονοµικούς δείκτες στο κόκκινο. Αυτή είναι η
αποτυχηµένη κληρονοµιά που αφήνετε στην ελληνική οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Μητσοτάκης ο δήθεν φιλε-
λεύθερος µεταρρυθµιστής, ο άριστος των αρίστων, κατέληξε να
κινείται στα βρώµικα µονοπάτια ενός σκοτεινού παρακράτους
που επί τέσσερα χρόνια γκρεµίζει κάθε δηµοκρατικό κεκτηµένο
της Μεταπολίτευσης. Αδιαφορεί για κάθε έννοια διαφάνειας και
λογοδοσίας. Κατάντησε την ΕΥΠ παραµάγαζο του πολιτικού του
γραφείου, που παρακολουθούσε µέχρι και έναν πολιτικό Αρχηγό
αλλά παράλληλα και Υπουργούς του. 

Και µπαίνει ένα ερώτηµα, ως τι άραγε, ως επικίνδυνους για την
εθνική ασφάλεια της χώρας ή µήπως κάτι άλλο; Ουδείς γνωρίζει.
Υπάρχει ένα πυκνό σκοτάδι παντού ακόµα και σε αυτά τα οποία
βλέπουν σήµερα το φως της δηµοσιότητας για έναν ακόµη Ευ-
ρωβουλευτή και έναν δηµοσιογράφο. Και ο δηµοκρατικός κατή-
φορος δεν έχει τέλος. Μακιαβελικός κυνισµός η επικίνδυνη
ανεπάρκεια; Δεν ξέρω ειλικρινά ποιο από τα δύο είναι χειρότερο
για την πατρίδα. Αδιανόητα πράγµατα που σε οποιαδήποτε άλλη
ευρωπαϊκή χώρα θα είχαν οδηγήσει αυτόν τον Πρωθυπουργό σε
παραίτηση. 

Και, δυστυχώς, δεν είναι µόνο αυτά. Φορτώσατε στον ελληνικό
λαό -µην ξεχνάµε- µε το κόλπο της ατοµικής ευθύνης όλες τις
αποτυχίες σας. Επενδύσατε στον φόβο και τον κοινωνικό αυτο-
µατισµό, όπως κάνουν όλα τα αυταρχικά καθεστώτα. Διαλύσατε
το ΕΣΥ, αυτή τη µεγάλη κατάκτηση της προοδευτικής παράταξης
και του ελληνικού λαού. Αντί, εν µέσω πανδηµίας, να προσλαµ-
βάνετε γιατρούς και νοσοκόµους, εσείς επιλέξατε να προσλαµ-
βάνετε χιλιάδες ειδικούς φρουρούς και αστυνοµία στα
πανεπιστήµια. Ο θρίαµβος -γιατί αυτά δεν ξεχνιούνται µε φόντο
το ηλιοβασίλεµα της Σαντορίνης- έγινε πανωλεθρία και θλιβερή
πρωτιά µε τους περισσότερους, ανά εκατοµµύριο, νεκρούς από
COVID στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, ήρθατε στην εξουσία µε
σηµαία τη µεσαία τάξη. Της υποσχεθήκατε ανάπτυξη και δηµι-
ουργία πλούτου και τελικά την προδώσατε για τα µάτια των µε-
γάλων συµφερόντων που εκπροσωπείτε. Επιτρέψατε τα καρτέλ
της αισχροκέρδειας να κερδοσκοπούν εις βάρος των νοικοκυ-
ριών και όλων των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Καυχιέστε ότι
τους µειώσατε τους φόρους, αλλά τους τα παίρνετε διπλά από
την ακρίβεια, τους έµµεσους φόρους που αρνείστε να µειώσετε
και την εκτόξευση των επιτοκίων. Ο µέσος δανειολήπτης σήµερα
καλείται να πληρώσει δύο δόσεις δανείου το χρόνο παραπάνω.

Τα µέτρα που ανακοινώθηκαν είναι ψίχουλα και για ελάχι-
στους. Δώσατε ασυλία και πράσινο φως στους τραπεζίτες για τη
µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου στην ιστορία της χώρας, πα-
ραδίδοντας επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα αξίας 45 δισεκατοµµυ-
ρίων σε funds. Καθαρίσατε τα θαλασσοδάνεια µέσα από τους
«Πάτσηδες» και αφήνετε τα κοράκια τους να αρπάξουν σήµερα
τα σπίτια του ελληνικού λαού. Δίνετε 450 εκατοµµύρια ευρώ δά-
νεια από το Ταµείο Ανάκαµψης σε µόλις δεκατρείς επιχειρήσεις
µε επιτόκιο µηδέν 0,77% αποκλείοντας την ίδια στιγµή σχεδόν το
σύνολο της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας από τη χρηµατο-
δότηση. Αυτά όµως είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ένα σκάν-
δαλο από πάνω µέχρι κάτω. Συνεχίζετε να πηγαίνετε χέρι-χέρι µε
τους µεταπράτες και τα παρασιτικά συµφέροντα που πτώχευσαν
τη χώρα και εδώ είναι η µεγάλη µας διαφορά. 

Εµείς σε αυτή τη συγκυρία για τη χώρα συγκροτούµε µια νέα
συµµαχία µεταξύ των εργαζοµένων, της υγιούς επιχειρηµατικό-
τητας µε, µπροστά, τους ανθρώπους που παράγουν, τους νέους
που καινοτοµούν µε όρους µιας ισότιµης και βιώσιµης ανάπτυ-
ξης. Επί τέσσερα χρόνια εγκαταλείψατε την περιφέρεια, το είπαν
και άλλοι συνάδελφοι. Στον νοµό µου την Αιτωλοακαρνανία,
όπου µαραζώνει, που είναι σε πλήρη εγκατάλειψη, έχουµε δύο
νοσοκοµεία τα οποία παίρνουν χαρακτήρα κέντρου υγείας µε τε-
ράστιες ελλείψεις σε υποδοµές και προσωπικό. Εξαφανίσατε ως
Κυβέρνηση από τον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας την Αιτωλοα-
καρνανία, την αφήσατε µε τρία τµήµατα και έρχεστε µε προεκλο-
γικά ΦΕΚ να ανακοινώνετε νέες σχολές.

Αφήσατε εµβληµατικά έργα στις καλένδες, όπως οδικός άξο-
νας Πλατυγυάλι - Αγρίνιο - Καρπενήσι, ένα τεράστιο έργο σηµα-
σίας για την ανάπτυξη του τόπου µας. Εγκαταλείψετε τους
αγρότες, τους παραγωγούς, τους κτηνοτρόφους µας στο έλεος
του συνεχώς αυξανόµενου κόστους παραγωγής και της κατάρ-
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ρευσης των τιµών των προϊόντων τους. 
Όσον αφορά τον αθλητισµό από κοινωνικό αγαθό τον µετατρέ-

πετε πλέον σε προϊόν και τον παραδίδετε στα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα. Από τον προϋπολογισµό του 2023 απουσιάζει κάθε σχέδιο
συντήρησης και αναβάθµισης των αθλητικών εγκαταστάσεων στη
χώρα. Θέλω να θυµίσω ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µέσω του προ-
γράµµατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και του ΕΣΠΑ είχε εξασφαλίσει πάνω
από 780 εκατοµµύρια για τη συντήρηση και την ενεργειακή ανα-
βάθµιση των αθλητικών υποδοµών τα οποία εσείς απεντάξατε µε
το που γίνατε Κυβέρνηση, για να έρθετε προχθές σε ένα πρωτο-
φανές προεκλογικό σόου στο ΟΑΚΑ να δώσετε 50 εκατοµµύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης σε ιδιώτη για ενεργειακή αναβάθ-
µιση! Καταργήσατε τα προγράµµατα άθλησης για όλους. Τα πα-
ραχωρήσατε στους ΟΤΑ, όπου παραµένουν ανενεργά αλλά
συνεχίζετε να εγγράφετε µια πλασµατική δαπάνη της τάξης του
1,6 εκατοµµυρίου και τουλάχιστον πρέπει να µας πείτε γιατί.

Ένα σηµαντικό έσοδο όπως η φορολόγηση κερδών του «Στοι-
χήµατος», το µετατρέψετε σε ένα ευκαιριακό εργαλείο, αντί να
υιοθετήσετε την πρόταση την οποία σας κάνουµε επί δύο χρόνια,
για µόνιµο µηχανισµό χρηµατοδότησης του ερασιτεχνικού αθλη-
τισµού, µε όρους διαφάνειας από το «Στοίχηµα». Παραβιάζετε
ακόµη και τον ν.4422/2016 του ΣΥΡΙΖΑ για την οµαλή µετεγκα-
τάσταση του Αγίου Κοσµά στο Ελληνικό. Και κάνετε έξωση σε
οµοσπονδίες, αθλητές, αθλούµενους από τις αθλητικές εγκατα-
στάσεις. Γιατί; Γιατί αυτοί είστε, µεσάζοντες και λοµπίστες σε
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µέρες της χειρό-
τερης Κυβέρνησης της Μεταπολίτευσης είναι πλέον µετρηµένες.
Το αίτηµα για πολιτική αλλαγή είναι πλέον πλειοψηφικό µέσα
στην κοινωνία. Η προοδευτική κυβέρνηση µε πρωθυπουργό τον
Αλέξη Τσίπρα έρχεται για να δώσει και πάλι ελπίδα και αξιοπρέ-
πεια στον ελληνικό λαό. Ερχόµαστε για να αποκαταστήσουµε τη
δηµοκρατία. Ερχόµαστε για να σταµατήσουµε τις γαλάζιες ακρί-
δες. Ερχόµαστε να δηµιουργήσουµε ένα νέο, βιώσιµο, παραγω-
γικό µοντέλο που έχει ανάγκη η χώρα. Ερχόµαστε για να
επικρατήσει δικαιοσύνη παντού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Μενδώνη. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, όπως είπε
και ο Υπουργός Οικονοµικών, ο προϋπολογισµός του 2023 είναι
ένας ιστορικός προϋπολογισµός, καθώς είναι ο πρώτος µετά από
δώδεκα χρόνια που συζητείται εκτός µνηµονιακού προγράµµα-
τος αλλά και πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Βασικοί του στό-
χοι είναι η δηµοσιονοµική σταθερότητα και η συνέχιση της
αναπτυξιακής πορείας της χώρας. 

Στον προϋπολογισµό του 2023 σφραγίζεται µία τετραετία αλ-
λεπάλληλων πολυπαραγοντικών και πολυεπίπεδων κρίσεων αλλά
και ταυτόχρονα µία τετραετία σηµαντικών κυβερνητικών επιτευγ-
µάτων και άρτιας διαχείρισής τους. Ειδικά για το Υπουργείο Πολι-
τισµού και Αθλητισµού οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού
ανέρχονται σε 340 εκατοµµύρια ευρώ και καλύπτουν κυρίως δα-
πάνες για την προστασία και την ανάδειξη του πολιτιστικού απο-
θέµατος, λειτουργικές ανάγκες των αρχαιολογικών υπηρεσιών και
επιχορηγήσεις προς τους εποπτευόµενους από το Υπουργείο πο-
λιτιστικούς φορείς για τη δική τους λειτουργία, για τον δικό τους
προγραµµατισµό. 

Για πρώτη φορά από το 2014 ο τακτικός προϋπολογισµός αυ-
ξάνεται κατά 11 σχεδόν εκατοµµύρια, που αποτυπώνονται στις
µεταβιβαστικές πληρωµές, προκειµένου να ενισχυθούν οι επο-
πτευόµενοι φορείς µας. Οι πιστώσεις του εθνικού και συγχρηµα-
τοδοτούµενου σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων ύψους 118.594.000 ευρώ χρηµατοδοτούν έργα,
όπως η κατασκευή, η βελτίωση, η αναδιοργάνωση πολιτιστικών
υποδοµών, η συντήρηση και αποκατάσταση µνηµείων και αρχαι-
ολογικών χώρων, η ενίσχυση των πολιτιστικών φορέων για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό τους. Εξ αυτών 88.594.000 αφορούν
στα έργα που χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Πριν παρουσιάσω συνοπτικά κάποια εκ των πεπραγµένων του

Υπουργείου Πολιτισµού, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω το πολι-
τικό µας αφήγηµα και τις δεσµεύσεις που ανέλαβα από την
πρώτη µέρα της διακυβέρνησής µας. Στις προγραµµατικές δη-
λώσεις παρουσιάσαµε τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης δηµο-
σίων πολιτικών για τον πολιτισµό για µια κοινωνία βιώσιµη και
ισχυρή, για την προσέλκυση εγχώριων και ξένων επενδύσεων,
για τη δηµιουργία οικονοµικής ανάπτυξης και θέσεων εργασίας. 

Αναφέρθηκα στην ανάγκη ολοκλήρωσης σηµαντικών έργων που
λίµναζαν και καρκινοβατούσαν για χρόνια, όπως η Εθνική Πινακο-
θήκη, το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, το Αρχαιολογικό Κτη-
µατολόγιο. Αναφέρθηκα στην ανάγκη υλοποίησης νέων
σηµαντικών έργων πολιτισµού µε κοινωνικό και αναπτυξιακό πρό-
σηµο, όπως η αποκατάσταση και η ανάδειξη του πρώην βασιλικού
κτήµατος Τατοΐου, του στρατοπέδου «Παύλου Μελά» στη Θεσσα-
λονίκη, η καθολική προσβασιµότητα των αρχαιολογικών χώρων µε
κορυφαίο παράδειγµα τα έργα προσβασιµότητας για τους έχον-
τες κινητικά προβλήµατα και προβλήµατα όρασης στην Ακρόπολη
των Αθηνών. Είναι έργα που σήµερα βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη
µε την αξιοποίηση εθνικών, κοινοτικών και ιδιωτικών πόρων. 

Είχα σταθεί ιδιαίτερα στην ανάγκη επέκτασης και αναγέννησης
του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου, ένα έργο που θα αναµορ-
φώσει συνολικά τη συγκεκριµένη περιοχή της πρωτεύουσας. Σή-
µερα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία της µελέτης των αρχιτεκτο-
νικών προσχεδίων µε δέκα διεθνείς συµµετοχές, συµπράξεις µε-
ρικών από τα καλύτερα γραφεία στον κόσµο µε κορυφαία ελλη-
νικά και είναι θέµα ελάχιστων ηµερών η δηµοσιοποίηση του
αποτελέσµατος καθώς η διεθνής επιτροπή αξιολόγησης, την
οποία συγκροτήσαµε, ολοκλήρωσε το έργο της και αναµένουµε
το πόρισµά της. 

Το πολυαναµενόµενο από το 2010 Μουσείο Εναλίων Αρχαιοτή-
των στον Πειραιά, αφού πέρασε τις παλινδροµήσεις του ότι δεν
ήθελαν κάποιοι κινέζικα χρήµατα, έχει µπει πλέον σε τροχιά υλο-
ποίησης καθώς ο διαγωνισµός για την επιλογή του αναδόχου
ολοκληρώνεται µε πιστώσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Δεσµευτήκαµε για θεσµικές µεταρρυθµίσεις. Κάποιες ήδη
ολοκληρώθηκαν, όπως η µετεξέλιξη του πρώην Ταµείου Αρχαι-
ολογικών Πόρων στον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πο-
λιτιστικών Πόρων, η ενσωµάτωση των οδηγιών για τα πνευµατικά
δικαιώµατα µε διατάξεις µε σαφές µεταρρυθµιστικό πρόσηµο, η
σύµβαση για το µεγαλύτερο επαναπατρισµό αρχαιοτήτων για
την επιστροφή των εκατόν εξήντα ενός έργων του Κυκλαδικού
Πολιτισµού από ιδιωτική συλλογή της Νέας Υόρκης. Άλλες µε-
ταρρυθµίσεις είναι απολύτως ώριµες να προχωρήσουν αµέσως
το 2023, όπως η µετατροπή των πέντε µουσείων από υπηρεσια-
κές µονάδες του Υπουργείου σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, αλλά και ο ενιαίος φορέας για τα οπτικοακουστικά και τα
πνευµατικά δικαιώµατα και ο φορέας για το βιβλίο. 

Είχαµε δεσµευτεί για τη σύνδεση του πολιτισµού µε την οικο-
νοµική ανάπτυξη και την εξωστρέφεια, για την ενίσχυση της συ-
νεργασίας του δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα, για πλήρη
αξιοποίηση της συνεργασίας µε τα κοινωφελή ιδρύµατα και την
κοινωνική εταιρική ευθύνη, για τη συµβολή του τοµέα του πολι-
τισµού στη συνολική ανάταξη της χώρας. Η πρόκληση για µας
ήταν και παραµένει η µεταστροφή της πολιτικής της πολιτιστικής
διαχείρισης από την κληροδοτηθείσα στατική στη δυναµική ανα-
πτυξιακή προσέγγιση. 

Στα τριάµισι χρόνια διακυβέρνησης συγκροτήσαµε την πολιτι-
στική χάρτα ανάπτυξης και ευηµερίας, τον οδικό χάρτη για την
ανάδειξη του πολιτισµού ως στρατηγικού αναπτυξιακού πόρου
και ως σηµαντικού παράγοντα κοινωνικής συνοχής και ευηµε-
ρίας. Ο πολιτισµός αποτελεί διακριτό οικονοµικό τοµέα. Χρησι-
µοποιεί πόρους, παράγει προϊόντα και υπηρεσίες, δηµιουργεί
εισόδηµα και θέσεις εργασίας, προσελκύει και προκαλεί επενδύ-
σεις. Η ανάδειξη του πολιτιστικού και δηµιουργικού τοµέα ως
ολοκληρωµένου, βιώσιµου αναπτυξιακού µοχλού των τοπικών
κοινωνιών δηµιουργεί οικοσυστήµατα επιχειρηµατικότητας, συµ-
βάλλοντας καθοριστικά στην κοινωνική συνοχή. 

Το διακηρυκτικό µας αφήγηµα για τις δηµόσιες πολιτικές για
τον πολιτισµό, η πολιτιστική χάρτα, η οποία εξειδικεύεται και εξε-
λίσσεται διαρκώς, παρουσιάζει ήδη σηµαντικά οφέλη για την οι-
κονοµία και την κοινωνία. Το Υπουργείο Πολιτισµού, µέσω έργων
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και δράσεων που υλοποιεί, συµβάλλει καθοριστικά στην ανταγω-
νιστικότητα του τουριστικού προϊόντος, ενισχύει τον πολιτιστικό
τουρισµό, που αποδεδειγµένα καλύπτει το 40% των εσόδων του
τουρισµού. Οι επενδύσεις στον πολιτισµό οδηγούν σε υψηλότε-
ρου επιπέδου και εισοδήµατος επισκέπτες. Στο πλαίσιο αυτό κα-
θίσταται πλήρως αντιληπτό ότι η αποτελεσµατική αξιοποίηση των
πόρων των συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων αποτελεί ύψι-
στη προτεραιότητα. 

Σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού υλοποιεί το
µεγαλύτερο πρόγραµµα έργων πολιτιστικών υποδοµών επιπρο-
σθέτως των συµβατικών έργων ρουτίνας. Τόσα έργα στον πολι-
τισµό δεν έχουν γίνει ποτέ. Με πόρους του ΕΣΠΑ 2014-2020
υλοποιεί τριακόσια ενενήντα εννιά έργα συνολικού προϋπολογι-
σµού 424 εκατοµµυρίων ευρώ. Την περίοδο 2020-2022 εντάχθη-
καν διακόσια είκοσι ένα νέα έργα, εµφανίζοντας αύξηση
δαπανών 313,63 % σε σχέση µε την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ 2015-2019. 

Παράλληλα προετοιµαζόµαστε συστηµατικά για τη χρηµατο-
δοτική περίοδο 2021-2027 ωριµάζοντας και αδειοδοτώντας µε-
λέτες. Από Ταµείο Ανάκαµψης εξασφαλίσαµε πόρους άνω των
636 εκατοµµυρίων ευρώ. Ήδη υλοποιούνται εκατόν δέκα επτά
έργα συνολικού προϋπολογισµού περίπου 400 εκατοµµυρίων και
αµέσως εκκινούν και τα υπόλοιπα. Στο πλαίσιο του «Ελλάδα 2.0»
εκπονήσαµε ένα συνεκτικό σχέδιο και εξασφαλίσαµε τους πό-
ρους για τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στον πολιτιστικό και δη-
µιουργικό τοµέα µε σκοπό την ενδυνάµωσή του και την ενίσχυση
της ανθεκτικότητάς του για την υλοποίηση καινοτόµων δράσεων
και έργων στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης, όπως το εθνικό
σχέδιο για την αντιµετώπιση των συνεπειών της κλιµατικής κρί-
σης στην πολιτιστική κληρονοµιά και µία σειρά έργων πρόληψης
και προστασίας από τα ακραία καιρικά φαινόµενα σε µείζονες
αρχαιολογικούς χώρους, η πολιτιστική συνταγογράφηση, η ενί-
σχυση της ασηµένιας οικονοµίας, η εκπόνηση στρατηγικών πο-
λιτιστικών σχεδίων στις περιφέρειες. 

Δίνουµε προτεραιότητα στη συνεργασία µας µε την Τοπική και
Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση, αλλά και µε τα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα, αξιοποιώντας πλήρως το εργαλείο των προγραµµατι-
κών συµβάσεων πολιτισµικής ανάπτυξης. Τα τελευταία τριάµισι
χρόνια έχουν υπογραφεί διακόσιες εξήντα εννέα προγραµµατι-
κές συµβάσεις, ενισχύοντας τους πόρους για έργα πολιτισµού
µε περισσότερα από 150 εκατοµµύρια ευρώ, ικανοποιώντας πα-
ράλληλα πάγιες απαιτήσεις των τοπικών κοινωνιών. 

Αν στα ανωτέρω συµπεριλάβουµε και τις αρχαιολογικές εργα-
σίες που εκπονούνται από τις κατά τόπους εφορείες αρχαιοτή-
των σε έργα τρίτων συνολικού προϋπολογισµού άνω των 100
εκατοµµυρίων, εύκολα προκύπτει ότι το Υπουργείο Πολιτισµού
σήµερα υλοποιεί περισσότερα από οκτακόσια έργα συνολικού
προϋπολογισµού άνω του 1 δισεκατοµµυρίου. Στα έργα αυτά ιδι-
αίτερα εκείνα που εκτελούνται µε αυτεπιστασίες από τις υπηρε-
σίες τού Υπουργείου απασχολούνται περισσότεροι από
τεσσερισήµισι χιλιάδες εργαζόµενοι. Έχουµε δηµιουργήσει τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας στις οποίες απασχολούνται
επιστήµονες, τεχνικοί, υποστηρικτικό και εργατικό προσωπικό σε
όλη τη διάρκεια κατασκευής των έργων. Αν ληφθούν υπ’ όψιν και
τα έργα που εκτελούνται µε αναδόχους, αντιλαµβάνεται κάποιος
ότι το Υπουργείο Πολιτισµού είναι ένας από τους µεγαλύτερους
εργοδότες. Οι αριθµοί που προανέφερα, και που ενοχλούν κά-
ποιους, είναι η αντικειµενική απόδειξη του αποτυπώµατος τού
πολιτισµού στην ενίσχυση της απασχόλησης και της οικονοµίας. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού έχει κρίσιµη συµβολή στο εθνικό
αναπτυξιακό σχέδιο. Η χώρα µας, στο σύνολό της, αποτελεί έναν
εκτεταµένο αρχαιολογικό χώρο, ένα αρχαιολογικό παλίµψηστο.
Το Υπουργείο Πολιτισµού αδειοδοτεί ιδιωτικές επενδύσεις τις
οποίες είχε και έχει ανάγκη η χώρα, αλλά και δηµόσια έργα κοι-
νής ωφέλειας. Οι καθυστερήσεις και οι παλινδροµήσεις, που
στοίχισαν πολύ ακριβά στον πολίτη την πενταετία ΣΥΡΙΖΑ, απο-
τελούν θλιβερή ανάµνηση. Κορυφαία παραδείγµατα το Ελληνικό
και το µετρό της Θεσσαλονίκης. 

Στο τέλος τού 2023, ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα αποδώσει
στους Θεσσαλονικείς τον υπερσύγχρονο µητροπολιτικό σιδηρό-
δροµο µε πέντε σταθµούς-µουσεία, αλλά και µε τον µεγαλύτερο
διεθνώς αρχαιολογικό χώρο ενταγµένο σε ένα µείζον τεχνικό

έργο. 
Το Υπουργείο Πολιτισµού χάρη στις πολιτικές µας έχει απο-

κτήσει αξιοπιστία µετά από συνεχείς παλινδροµήσεις και αρνη-
τισµούς τής περιόδου 2015-2019, που µας κόστισαν πολύ εντός
και εκτός Ελλάδος, γι’ αυτό έχουµε και κινήσεις, όπως αυτές της
Ιταλικής Δηµοκρατίας, της αυτόνοµης κυβέρνησης της Σικελίας
για την επιστροφή sine die του θραύσµατος Fagan και σήµερα
του κράτους του Βατικανού για τον µόνιµο επαναπατρισµό των
τριών θραυσµάτων των γλυπτών του Παρθενώνα.

Ο επαναπροσδιορισµός των στόχων της πολιτικής του πολιτι-
σµού, που αποτυπώνεται στην πολιτιστική χάρτα ανάπτυξης και
ευηµερίας και η ανάγκη κεφαλαιοποίησης των δυνατοτήτων το;y
πολιτισµού στο νέο οικονοµικό και παραγωγικό πρότυπο της
χώρας, που υπηρετεί αυτή η Κυβέρνηση, δεν συνίσταται µόνο
στη στείρα εξεύρεση λύσεων και εκτέλεσης έργων υποδοµών,
αφορά σε µια νέα αντίληψη για τον πυρήνα της λειτουργίας του
πολιτισµού, στο πώς αυτός επιδρά ως τέταρτος πυλώνας της
βιώσιµης ανάπτυξης, στη δυναµική που αναπτύσσει για την οι-
κονοµία, την κοινωνία, για τους επαγγελµατίες και τους απασχο-
λούµενους στον πολιτιστικό τοµέα. 

Επαναλαµβάνω: Κύριο µέληµά µας είναι να υλοποιούµε δρά-
σεις ρεαλιστικές, αναπτυξιακές, φιλοεπενδυτικές, µεταρρυθµι-
στικές, ευέλικτες και κοινωνικά δίκαιες. Για όλους αυτούς τους
λόγους πιστεύω ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισµός του 2023
κινείται απολύτως προς τη σωστή κατεύθυνση και σας καλώ να
τον υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Τσακαλώτο; Ορίστε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θέλω να µιλήσω για τριάντα δευ-
τερόλεπτα. Θα το δείτε ότι θα είναι τριάντα δευτερόλεπτα. Ου-
σιαστικά µια ερώτηση είναι. 

Κατά την ψήφιση του ν.4968 διαβεβαιώσατε την ελληνική
Βουλή ότι κανένα από τα εκατόν εξήντα ένα κυκλαδικά αντικεί-
µενα της Συλλογής Στερν δεν µπορεί να αποδειχθεί ότι είναι προ-
ϊόν αρχαιοκαπηλίας και παράνοµης διακίνησης. Μπορεί και να
δεσµευτείτε ξανά ότι αυτό ισχύει; Μπορείτε να επαναλάβετε σε
όλους εδώ µέσα ότι δεν υπάρχουν και δεν θα υπάρξουν αποδεί-
ξεις ότι τα αντικείµενα της Συλλογής Στερν πωλήθηκαν από αρ-
χαιοκάπηλους; 

Πείτε µας, όµως, επιπλέον, ότι, αν αποδειχθεί το αντίθετο, αν
σας έρθουν αποδείξεις για πώληση από αρχαιοκάπηλο, θα ζητή-
σετε συγγνώµη και θα πάρετε πίσω την υπογραφή σας από τη
συµφωνία µε τον Στερν. Αν γίνει αυτό και θέλετε να παραιτηθείτε,
είναι δικό σας θέµα. Αλλά τουλάχιστον µπορείτε να µας επιβε-
βαιώσετε γι’ αυτό που σας ρώτησα;

Δεν νοµίζω ότι µίλησα πάνω από τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ελάτε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Το έχω πει πολλές φορές και το επαναλαµβάνω και σή-
µερα. Μέχρι σήµερα που µιλάµε, στην αρµόδια υπηρεσία του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν έχει κατατεθεί αποδεικτικό στοιχείο
ότι οι εκατόν εξήντα µία κυκλαδικές αρχαιότητες έχουν οποιαδή-
ποτε επιβάρυνση από δικαστική διαδικασία, που να επιβεβαιώνει
και να αποδεικνύει παράνοµη διακίνηση. Είναι προφανές ότι οι κυ-
κλαδικές αρχαιότητες δεν βρέθηκαν στην Αµερική τυχαία. Προφα-
νώς, διακινήθηκαν. Όµως, µέχρι σήµερα οι αρµόδιες υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού δεν έχουν στοιχεία, δεν έχουν απο-
δείξεις για τον τρόπο που διακινήθηκαν, για το πότε διακινήθηκαν
και δεν διαθέτουν τα αποδεικτικά στοιχεία, τα οποία ζητούν τα δι-
καστήρια. 

Από εκεί και πέρα, επίσης, το έχω πει πολλές φορές, κύριε Τσα-
καλώτε, ότι υπογράφοντας τη σύµβαση επιτυγχάνουµε τον µεγα-
λύτερο επαναπατρισµό αρχαιοτήτων, χωρίς να αποποιηθεί το
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ελληνικό κράτος από κανένα δικαίωµά του. Αυτό σκεφτείτε το.
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Πριν περάσουµε στους επόµενους οµιλητές, επιτρέψτε µου

µια ανακοίνωση. Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννιά µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Γυµνάσιο Κο-
ζάνης.

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο Αντιπρόεδρος κ. Οδυσσέας Κων-
σταντινόπουλος, µετά ο κ. Μπουτσικάκης, η κ. Πούλου, ο Υπουρ-
γός Άµυνας κ. Παναγιωτόπουλος και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να το

ήθελα και να το είχαµε προγραµµατίσει, δεν θα µπορούσε να είχε
συµβεί. Βλέπω εδώ σήµερα τον εκπρόσωπο της Κυβέρνησης, τον
κ. Οικονόµου. Τα θέµατα του προϋπολογισµού έχουν συζητηθεί
και οι εισηγητές του ΠΑΣΟΚ και οι συνάδελφοι Βουλευτές έχουν
µιλήσει αναλυτικά. Τίθεται, όµως, τις τελευταίες µέρες ένα πολύ
µεγάλο ζήτηµα, ποια κυβέρνηση θα υλοποιήσει τον προϋπολο-
γισµό του 2023, αν θα υπάρξει κυβέρνηση, µε ποιους θα υπάρξει.
Σας ακούω εσάς µε τις δικές σας απόψεις. Διάβασα και µία δη-
µοσκόπηση σήµερα στην Περιφέρεια Αττικής. Ας πάµε, όµως,
στις πολλές δηµοσκοπήσεις. 

Πολλές δηµοσκοπήσεις, κύριε συνάδελφε, µε τελευταία της
«MRB», δείχνουν ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι πρώτο κόµµα, αλλά
δεν ξεπερνά το 31%, µε την αναγωγή στα έγκυρα. Άρα, νιώθω
ότι η επιλογή των πολιτών -θα δείξει και στην κάλπη- είναι να µη
δώσουν αυτοδυναµία σε κάποιον και κυρίως στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Αναρωτιέµαι: Η αδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας να πάρει
αυτοδυναµία θα γίνει πρόβληµα της χώρας;

Και αναρωτιέστε τι ζητάει το ΠΑΣΟΚ. Το ξέρετε, αλλά δεν σας
αρέσει. Όχι µόνο σε εσάς, κύριε Οικονόµου. Μην κοιτάτε οι άλλοι
που δεν µιλάνε τώρα. Λέτε: «Μα, το ΠΑΣΟΚ τι λέει;» Το ΠΑΣΟΚ
έλεγε αυτά που έλεγε και πριν τις υποκλοπές. Εµείς δεν πήραµε
προσωπικά το θέµα των υποκλοπών. Για εµάς είναι θέµα διαφά-
νειας, δηµοκρατίας. Το αντιµετωπίσαµε µε θεσµικό τρόπο. 

Άρα, γιατί ζητάµε ισχυρό ποσοστό στις πρώτες εκλογές; Εµείς
δεν θέλουµε να κάψουµε τις πρώτες εκλογές. Εσείς λέτε να τις
κάψετε. Αν θέλετε από το 30% να πάτε στο 37%, δικό σας θέµα,
µπορείτε να κάνετε δέκα φορές εκλογές. Είναι επιλογή του κ.
Μητσοτάκη. Εµείς δεν θέλουµε να κάψουµε τις πρώτες εκλογές.
Δεν είµαστε σαν τον κ. Τσίπρα που έφτιαξε την απλή αναλογική
και µετά λέει «δεν θέλω να κάνω κυβέρνηση ηττηµένων». Τότε
γιατί την έκανες την απλή αναλογική; 

Το δεύτερο είναι τι θέλουµε να κάνουµε µε το ισχυρό ποσοστό,
κύριε Οικονόµου. Θέλω να σας τα πω. Είναι σηµαντικό για εµένα,
εξαιρετικό που είσαστε σήµερα εδώ. 

Θέλουµε να καταργήσουµε τη διάταξη της Νέας Δηµοκρατίας,
που διαλύει τη δηµόσια δωρεάν υγεία, το άρθρο 10. 

Θέλουµε να καταργήσουµε τον νόµο Κατρούγκαλου που δεν
καταργήσατε εσείς. 

Θέλουµε να έχουµε προστασία στην πρώτη κατοικία και να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στα funds που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ και υλοποι-
είτε σήµερα εσείς, στο δανειολήπτη που υπό προϋποθέσεις να
µπορεί να το πάρει το δάνειο του, όπως γίνεται στην Κύπρο. 

Θέλουµε πλαφόν στη λιανική τιµή ενέργειας και όχι στο Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας, όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και υλοποιείτε
εσείς. 

Θέλουµε αξιοκρατία, κύριε Οικονόµου, µε το ΑΣΕΠ, αξιοκρα-
τία, ενώ η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ τα βρήκαν και µοίρασαν
τις θέσεις 9-6. Δεν το είπε καµµία εφηµερίδα ούτε δηµοσιογρά-
φος το ξέρει αυτό. 

Θέλουµε να φορολογήσουµε τα υπερκέρδη των ηλεκτροπα-
ραγωγών και των τραπεζών. Και λυπάµαι, κύριε Υπουργέ Οικο-
νοµικών. Δεν ξέρω πόσα µπινελίκια ρίξατε µε τους µε τους
προέδρους των τραπεζών, αλλά δεν µπορώ να κατανοήσω πώς
γίνεται να έχουν επιτόκιο στις καταθέσεις µείον και επιτόκιο στα
δάνεια 10%. Πώς γίνεται αυτό; Αυτό είναι κλέψιµο.

Θέλουµε να ισχυροποιήσουµε τις ανεξάρτητες αρχές και να
µην επιτρέψουµε σε όσους έχουν το µυαλό τους να επενδύσουν
να ελέγξουν τους αρµούς της εξουσίας.

Για ακούστε λίγο τι θέλουµε µετά την Κυριακή των εκλογών.
Ποιοι συµφωνούν και ποιοι διαφωνούν; Θα το πουν οι πολίτες.
Αυτοί είναι οι όροι που θέλουµε να επιβάλουµε. Αν ήταν να αν-
ταλλάξουµε καρέκλες, όσοι µείναµε στο ΠΑΣΟΚ θα το είχαµε
κάνει ήδη, πιο εύκολα, πιο ανώδυνα και µε τα µέσα είτε των από
εδώ είτε των από εδώ να µας αποθεώνουν. Μάλλον δεν µας
έχετε αξιολογήσει σωστά. Και να σας ρωτήσω ή εν πάση περι-
πτώσει να σας πω: Αν δεν πιστεύετε σ’ αυτό το µοντέλο και
επειδή ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης συµφωνούν ότι ο πρό-
εδρος του πρώτου κόµµατος -είναι πολύ ευρωπαϊστές και το κα-
τανοώ αυτό- πρέπει να είναι πρωθυπουργός, να κάνουµε το
µοντέλο της Γερµανίας, οι δυο πρώτοι, αν είστε δύο πρώτοι, κι
ας ψηφίσει ο κ. Τσίπρας τον κ. Μητσοτάκη. Δεν είναι κακό αυτό.
Εµείς δεν έχουµε τέτοια προβλήµατα.

Αν δεν θέλετε αυτό το µοντέλο, υπάρχει και ο κ. Κυριάκος Βε-
λόπουλος. Πολλοί φίλοι του είναι στη Νέα Δηµοκρατία σήµερα
και θα µπορούσαν να τα βρουν. Αν δεν θέλετε τις προτάσεις και
τις θέσεις µας. Αυτό θέλουµε εµείς να κάνουµε στις εκλογές
αυτές. Συνεχίστε εσείς το γαϊτανάκι. Θυµάµαι τον κ. Τσίπρα να
λέει: «ψηφίζεις ΠΑΣΟΚ, βγαίνει Μητσοτάκης». Τώρα το λέτε
εσείς. Μια χαρά. Θα το παίξουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
τους αρέσει αυτό κ.λπ.. 

Άρα το ζητούµενο -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- στις επόµε-
νες εκλογές είναι µε ποιες προτάσεις και αν αυτές οι προτάσεις
µπορούν να υλοποιηθούν. Γι’ αυτές θα ψηφίσουν οι πολίτες. Τα
υπόλοιπα θα τα πείτε, θα τα πουν και τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, αλλά θα ψηφίσουν για τις προτάσεις. Δεν θα κρυφτείτε κα-
νένας πίσω από οποιοδήποτε άλλοθι, αλλά από την εντολή του
λαού. Κι αν η εντολή του λαού είναι να µην υπάρξει αυτοδυναµία,
θα συζητήσετε επί των θέσεων, όχι επί των διληµµάτων που βά-
ζετε εσείς, γιατί πιο εύκολα τα παίζουν οι εφηµερίδες και τα sites. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντινόπουλο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Οικο-
νόµου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Αν µου επιτρέπετε, να πάρω τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιον λόγο
τώρα; Δεν υπήρχε κάτι επί προσωπικού. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Μόλις ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν πρόκειται περί προσωπι-
κού, αλλά ήταν µια πολιτική συζήτηση πολύ ενδιαφέρουσα µε
τον κ. Κωνσταντινόπουλο.

Κοιτάξτε. Εµείς αυτό που θέλουµε ως Κυβέρνηση είναι να συ-
νεχιστεί αυτή η πορεία που κράτησε την Ελλάδα όρθια µέσα σε
κρίσεις και αυτά που πετύχαµε αποτελούν και εγγύηση ότι µπο-
ρούµε να πετύχουµε απαλλαγµένοι από το βάρος αυτών των κρί-
σεων. 

Άκουσα τον κ. Κωνσταντινόπουλο να λέει τι θέλει, τι επιδιώκει,
τι εν πάση περιπτώσει φαντάζεται το κόµµα του. Όµως, έχουµε
κάτι το οποίο είναι γεγονός. Έχουµε τη δήλωση, την τοποθέτηση,
τη διαπίστωση του Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ. Τι είπε ο Αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ; Είπε: «να στείλουµε τη Νέα Δηµοκρατία στην Αντιπολί-
τευση και ταυτόχρονα να κάνουµε µια κυβέρνηση από την πρώτη
Κυριακή». Δηλαδή, στέλνοντας τη Νέα Δηµοκρατία στην Αντιπο-
λίτευση να συγκυβερνήσει µε τον κ. Τσίπρα και τον κ. Βαρου-
φάκη. Αυτό το είπε ο κ. Ανδρουλάκης. Δεν το είπα εγώ, δεν το
είπε κανένας. Συνεπώς, τα πράγµατα, τα διλήµµατα, τα διακυ-
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βεύµατα, οι συµπορεύσεις και οι συµπλεύσεις είναι πλέον πασι-
φανείς από τις δηλώσεις των ίδιων των πολιτικών προσώπων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Τα έχουµε ακούσει αυτά, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Μυ-
λωνάκη; Αφού θα µιλήσετε σε λίγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ένα λεπτό µόνο. 
Επειδή ακούστηκε από τον κ. Κωνσταντινόπουλο ότι ο κ. Βε-

λόπουλος η Ελληνική Λύση θα συγκυβερνήσει κ.τ.λ.. Κι εγώ σας
λέω ότι τα περισσότερα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης, κύριε Κων-
σταντινόπουλε, τα έχετε ψηφίσει εσείς. Άρα, λοιπόν, εσείς τι εµ-
πλέκετε την Ελληνική Λύση; Υπάρχει κανένας λόγος να εµπλακεί
η Ελληνική Λύση µε διακυβέρνηση της χώρας; Είπαµε ότι δεν
συγκυβερνάµε µε κανέναν. Τελεία και παύλα. Και όσον αφορά
τον κ. Βελόπουλο, αυτά είναι θέµατα του Προέδρου και νοµίζω
ότι κακώς τα αναφέρατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Μυ-
λωνάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, αν και µου είστε ιδιαίτερα συµπαθής
και το ξέρετε πολύ καλά αυτό, δεν θα ήθελα να σας στεναχω-
ρήσω, αλλά θα σας πληροφορήσω ότι αν το κόµµα σας, η παρά-
ταξή σας δεν αποκτήσει κάποιον πολιτικό λόγο, µια σοβαρή
πρόταση διακυβέρνησης και όλα αυτά τα οποία χρειάζεται,
όλους τους ψηφοφόρους σας τους στέλνετε στον Τσίπρα. Οπότε
δεν υπάρχει λόγος να ψηφίσει κανείς και το δίληµµα πλέον θα
είναι µόνο Τσίπρας -Νέα Δηµοκρατία. Το ΠΑΣΟΚ δεν υπάρχει
πια. Οπότε, ο λαός ξέρει τι θα ψηφίσει όταν έρθει η ώρα. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 που ψηφίζουµε και κυρώνουµε
χαρακτηρίστηκε ως «ιστορικός» και πραγµατικά είναι ιστορικός.
Είναι ένας προϋπολογισµός που αναδεικνύει τις αντοχές και την
αυξηµένη ανθεκτικότητα που έχει επιδείξει η ελληνική οικονοµία
εν µέσω διαδοχικών δυσκολιών και εξωγενών κρίσεων και κατα-
γράφει τη σταθερή, ισχυρή και βιώσιµη αναπτυξιακή πορεία της
χώρας. 

Είναι, τολµώ να πω, µια επιβεβαίωση, µια αναγνώριση της
πραγµατικότητας, των επιτυχηµένων πολιτικών του Πρωθυπουρ-
γού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, και της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. Δεν αποτυπώνει µόνο οικονοµικά µεγέθη, στατι-
στικά, που σας παραθέτουν εδώ και µέρες όλοι Υπουργοί, αλλά
καθρεφτίζει την πραγµατική φιλοσοφία αυτής της Κυβέρνησης. 

Ο προϋπολογισµός αυτός καταρτίστηκε σε συνθήκες ιδιαίτερα
δύσκολες και απρόβλεπτες, σε συνθήκες παγκόσµιας αβεβαιότη-
τας. Καταφέρνει, όµως, να διατηρήσει την δηµοσιονοµική ισορ-
ροπία, να υπηρετήσει την ανάπτυξη και να υποστηρίξει µια σειρά
παρεµβάσεων προς όφελος της κοινωνίας και κυρίως των πιο
ευάλωτων πολιτών. 

Η κυβερνητική πολιτική αντιµετώπισε µε επιτυχία τα απόνερα
και τις αγκυλώσεις που προκλήθηκαν στο κοινωνικό σύνολο. Δυ-
στυχώς, η Αντιπολίτευση πάλι επενδύει στην καταστροφή. Η αλή-
θεια, όµως, σας διαψεύδει πανηγυρικά. 

Μέσα σε σχεδόν τρία χρόνια µειώθηκαν τόσοι φόροι όσους
δεν είχε µειώσει καµµία άλλη κυβέρνηση σε καµµία άλλη πε-
ρίοδο. Στην επιβολή είκοσι εννέα νέων φόρων της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς απαντήσαµε µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά
34%, της φορολόγησης των φυσικών προσώπων από το 22% στο
9%, για τα νοµικά πρόσωπα από το 28% στο 22% κι αυτοί είναι
µόνο µερικοί ενδεικτικοί από τους πενήντα δύο συνολικά φόρους
που µειώθηκαν. 

Στους κεφαλαιακούς περιορισµούς και στο κλείσιµο των τρα-
πεζών, εµείς απαντήσαµε µε µονοψήφιο ποσοστό κόκκινων δα-
νείων και την αύξηση των καταθέσεων των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων. 

Στην άδολη υπόσχεση για αύξηση του κατώτατου µισθού,
εµείς απαντήσαµε µε δύο διαδοχικές αυξήσεις, ικανοποιώντας
την προσδοκία των εργαζοµένων ώστε να έχουν κι εκείνοι το µέ-

ρισµα από την ανάπτυξη που επετεύχθη στις ηµέρες της διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στον καταµερισµό και τη συρρίκνωση της οικονοµίας, εµείς
απαντήσαµε µε την αύξηση του ΑΕΠ, µε ρυθµούς ταχύτερους
σε σχέση µε τις αρχικές προβλέψεις και µάλιστα σε µια πολύ δύ-
σκολη περίοδο για τη χώρα.

Στην εχθρική στις επενδύσεις και στην επιχειρηµατικότητα κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς κερδίσαµε την εµπιστοσύνη των αγο-
ρών και των επενδυτών. Κάναµε τη χώρα µας κοινωνό διεθνών
εξελίξεων, αξιόπιστο και σηµαντικό παίκτη, µε σύγχρονο και εξω-
στρεφές αναπτυξιακό µοντέλο.

Στην υποτιθέµενη ουτοπική κοινωνική πολιτική που διαφηµί-
ζατε εσείς, απαντήσαµε µε έµπρακτη στήριξη, µε µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών, µε µείωση της ανεργίας, µε ενίσχυση
των πραγµατικά ευάλωτων συµπολιτών µας.

Στη διεθνή υποβάθµιση της χώρας, εµείς απαντήσαµε µε σο-
βαρή και υπεύθυνη διπλωµατία, µε συµµαχικές συµφωνίες και
εξοπλιστικά προγράµµατα. 

Ψηλώσαµε την Ελλάδα, µεγαλώνουµε την Ελλάδα. Από ουρα-
γός γίναµε πρωτοπόρος, παράγοντας σταθερότητας στην πε-
ριοχή, µε αυξηµένη γεωπολιτική υπεραξία. Αναδείξαµε την
Ελλάδα ως παγκόσµιο εµπορικό, οικονοµικό και ενεργειακό κέν-
τρο, ένα αναπτυξιακό παράδειγµα για όλη την Ευρώπη. Άνοιξε
οριστικά ο δρόµος για την ανάπτυξη, την προσέλκυση επενδύ-
σεων και την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας. 

Είµαστε, λοιπόν, αποφασισµένοι να συνεχίσουµε αυτή την πο-
λιτική θωράκισης των καταναλωτών, της οικονοµίας και της κοι-
νωνίας. Γι’ αυτό και ο προϋπολογισµός του 2023 αποδεικνύει
έµπρακτα ότι βασική όψη της οικονοµικής πολιτικής µας είναι η
κοινωνική φροντίδα, µε παρεµβάσεις όπως η οριστική κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης για όλους. µε την αύξηση των
συντάξεων, τις µισθολογικές παρεµβάσεις για τη στήριξη των
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, την αναµόρφωση του ειδικού
µισθολογίου των είκοσι χιλιάδων γιατρών του ΕΣΥ, την επέκταση
του επιδόµατος µητρότητας στους εννέα µήνες, την παράταση
της αναστολής του ΦΠΑ για τις νέες οικοδοµές, την παράταση
του µειωµένου ΦΠΑ σε µια σειρά προϊόντων και υπηρεσιών, µε
επιδότηση στο ρεύµα και το φυσικό αέριο και άλλα πολλά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός καταγράφει
την αναπτυξιακή δυναµική της χώρας µας και επιβεβαιώνει την
ανασυγκρότηση της πατρίδας µας, διασφαλίζει τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα, αποτυπώνει τις µεγάλες δυνατότητες και τις
θετικές προοπτικές της χώρας µας. Η Κυβέρνηση υλοποιεί το
πρόγραµµα µε σχέδιο και προοπτική, ανεξάρτητα από τις εξω-
γενείς δυσκολίες. Δεν αφήνουµε τίποτα στην τύχη και αντιµετω-
πίζουµε την κάθε δυσκολία µε προσαρµογή και ταχύτητα. Είναι
ευτύχηµα για τη χώρα που την Κυβέρνηση την οδηγεί στο τιµόνι
ο Κυριάκος Μητσοτάκης γιατί στην πραγµατικότητα η Ελλάδα
αλλάζει µε αισιοδοξία, µε ασφάλεια, µε συνέπεια, µε υπεύθυνη
πολιτική και κοινωνικό πρόσηµο. Για τους λόγους αυτούς, σας
καλώ όλους να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Μπουτσικάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έγινε µια αλλαγή µεταξύ των Υπουργών. Μετά από την κ. Πού-

λου θα πάρει τον λόγο ο κ. Σκέρτσος και µετά θα µιλήσουν ο κ.
Τσιλιγκίρης, η κ. Ελευθεριάδου, ο κ. Παναγιωτόπουλος και ο κ.
Μυλωνάκης.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φωνή αγωνίας που υψώνουν
οι πολίτες απ’ άκρη σε άκρη της χώρας µιλά για ένα και µόνο αί-
τηµα: δικαιοσύνη. Δικαιοσύνη στο κράτος, στην κοινωνία, στην
οικονοµία, δικαιοσύνη παντού. Όµως, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
που εδώ και τριάµισι χρόνια έκανε την αδικία κανόνα δεν θα µπο-
ρούσε παρά να συντάξει ακόµα έναν προϋπολογισµό ακραίας
αδικίας και ανισότητας. Ευτυχώς για τη χώρα µας, θα είναι ο τε-
λευταίος της.

Η ζηµιά που κάνατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε όλους
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τους τοµείς είναι µεγάλη. Ας δούµε τα έργα σας στους σηµαντι-
κότερους απ’ αυτούς:

Στην οικονοµία και την ενέργεια η ακρίβεια και η αισχροκέρδεια
Μητσοτάκη συνεχίζει να καταληστεύει τα νοικοκυριά και τις επι-
χειρήσεις. Πέρυσι τέτοια εποχή ο πληθωρισµός ήταν 4,8, φέτος
είναι στο 8,5%. Και πώς να µην διπλασιαστεί αφού οι µαύρες πρω-
τιές της χώρας µας δεν έχουν τέλος. Πρώτη η Ελλάδα στην τιµή
της βενζίνης πανευρωπαϊκά εδώ και τέσσερις βδοµάδες. Πρώτη
και στην τιµή χονδρικής του ρεύµατος εδώ και έναν χρόνο. Πρώτη
και στην τιµή ηλεκτρικής ενέργειας προ φόρων και επιδοτήσεων
το πρώτο εξάµηνο του 2022. Και οι καταστροφικές πρωτιές θα συ-
νεχιστούν αφού ο νέος προϋπολογισµός δείχνει ξεκάθαρα τα σχέ-
διά σας για το 2023. Η λεηλασία του εισοδήµατος νοικοκυριών και
επιχειρήσεων µέσω της έµµεσης φορολογίας θα κορυφωθεί. Οι
αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Το 2022 οι πολίτες πλήρωσαν 4,1
δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερα σε ΦΠΑ σε σχέση µε το 2021
και 1 δισεκατοµµύριο επιπλέον σε ειδικούς φόρους κατανάλωσης,
ενώ για το 2023 σχεδιάζετε να αρπάξετε από τις τσέπες των πολι-
τών 810 εκατοµµύρια περισσότερα από το 2022 µε ακόµη µεγα-
λύτερες αυξήσεις σε ΦΠΑ και έµµεσους φόρους. Κάθε πέρσι και
καλύτερα, κάθε φέτος και χειρότερα µε την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Και πού πηγαίνουν λοιπόν όλα αυτά τα χρή-
µατα του ελληνικού λαού; Πηγαίνουν κατευθείαν στις αδιέξοδες
επιδοτήσεις, στα καρτέλ του ρεύµατος και του φυσικού αερίου
που τσεπώνουν την επιδότηση, αλλά συνεχίζουν ακάθεκτα να αυ-
ξάνουν τις τιµές.

Μια ολόκληρη χώρα δουλεύει σκληρά και πληρώνει σε ΦΠΑ
και έµµεσους φόρους ασύλληπτα ποσά µόνο και µόνο για να κερ-
δίζει το καρτέλ της ενέργειας µε τη συµµετοχή και τις ευλογίες
της ιδιωτικής ΔΕΗ του κ. Στάση και των αναρίθµητων γαλάζιων
στελεχών. Εκεί και στα διυλιστήρια πηγαίνουν οι φόροι του ελ-
ληνικού λαού ο οποίος βιώνει ραγδαία φτωχοποίηση. Τα στοιχεία
της ΓΣΕΕ για το πετσόκοµµα της αγοραστικής δύναµης των νοι-
κοκυριών είναι αποκαλυπτικά. Στο µηνιαίο εισόδηµα κάτω από
750 ευρώ µείον 40%. Στον κατώτατο µισθό µείον 19%. Στον
πραγµατικό µέσο µισθό µείον 12%. Και παράλληλα το 71% των
νοικοκυριών έχει περικόψει την κατανάλωση βασικών ειδών δια-
τροφής.

Όµως, ο κ. Γεωργιάδης, «Υπουργός Υπαναπτύξεως», στήνει
ξανά µπροστά στις κάµερες σόου εξαπάτησης και κοροϊδίας µε
«το καλάθι του εµπαιγµού» που περιλαµβάνει ελάχιστα αγαθά
ιδιωτικής ετικέτας, ενώ δηµιουργεί συνθήκες για επιπλέον αυξή-
σεις σε δεκατέσσερις χιλιάδες άλλα είδη. Το Ινστιτούτο Κατανα-
λωτών, το ΙΝΚΑ, τα λέει, όχι µόνο εµείς.

Κι ενώ εκτοξεύετε την ακρίβεια, κύριοι της Κυβέρνησης, ψαλι-
δίζετε ταυτόχρονα τα φτερά της ανάπτυξης. Τα υψηλά κόστη
ενέργειας δεν διαλύουν µόνο τα νοικοκυριά, διαλύουν και τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα, τους εργαζόµενους και τους
επαγγελµατίες. Μία στις δύο µικροµεσαίες επιχειρήσεις αδυνατεί
να καλύψει τα λειτουργικά έξοδα του µήνα και η πανδηµία των
λουκέτων συνεχίζεται µε αποτέλεσµα µόνο τον Οκτώβριο να κα-
ταγραφούν εκατόν δεκαέξι χιλιάδες λιγότερες θέσεις εργασίας.
Η ένταξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας και στα χρηµατοδοτικά του εργαλεία θα
µπορούσε να δώσει διέξοδο, αλλά εσείς τις αποκλείετε για να τις
εξαφανίσετε και να ανοίξετε τον δρόµο για πλήρη κυριαρχία στην
αγορά των ολιγαρχών.

Δεν απορεί κανείς που οι ληστρικές πολιτικές σας απέναντι
στη µεσαία τάξη έχουν προκαλέσει έκρηξη του ιδιωτικού χρέους
που φτάνει πλέον τα 38 δισεκατοµµύρια, ενώ εσείς πανηγυρίζετε
για την αύξηση των καταθέσεων. Πράγµατι, το 7% των ολιγαρ-
χών για το οποίο ενδιαφέρεστε, αυξάνει προφανώς τις καταθέ-
σεις του, όχι όµως στο 93% του λαού που φτωχοποιείται.

Επίσης, δεν ξεχνάµε ότι το κόµµα σας, η Νέα Δηµοκρατία η
οποία χρωστά 391 εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες, τολµά να
βγάζει στο σφυρί πρώτες κατοικίες πολιτών ακόµα και για χρέη
15.000 ευρώ, ενώ έχει ήδη παραδώσει επτακόσιες χιλιάδες ακί-
νητα στα χέρια των funds και των γαλάζιων αρπακτικών τύπου
Πάτση. Και βέβαια οι αναγκαστικοί πλειστηριασµοί ακινήτων αγ-
γίζουν φέτος τις σαράντα χιλιάδες περίπου.

Και αφού η µερίδα του λέοντος πηγαίνει στις τράπεζες και

τους ολιγάρχες, τι µένει στον προϋπολογισµό σας για τους πο-
λίτες και τη µείωση των ανισοτήτων; Τι προβλέπεται παραδείγ-
µατος χάριν για το κοινωνικό κράτος, την πρόνοια, τη δηµόσια
υγεία και την αυτοδιοίκηση; Μόνο υποχρηµατοδότηση, απορρύθ-
µιση και ιδιωτικοποίηση.

Μειώνετε τον προϋπολογισµό για την πρόνοια κατά 412 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2023 και περιορίζετε τους δικαιούχους του
κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης. Αποδυναµώνετε εδώ και
τριάµισι χρόνια µεθοδικά και σκόπιµα το ΕΣΥ. Η εικόνα των πε-
ριφερειακών δοµών υγείας είναι αποκαρδιωτική, γι’ αυτό αρνη-
θήκατε πεισµατικά τις προσλήψεις µόνιµου ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού, ενώ κρατάτε τους συµβασιούχους
σε οµηρία. Γι’ αυτό επαναφέρετε τους εργολάβους στους τοµείς
καθαριότητας, σίτισης και φύλαξης των νοσοκοµείων που είχε
διώξει ο ΣΥΡΙΖΑ µε πολλαπλά οφέλη για τις δηµόσιες δαπάνες
και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Γι’ αυτό επίσης υπονοµεύ-
σατε τη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Η
καταστροφική διαχείριση της πανδηµίας από την Κυβέρνησή σας
µε τριάντα τέσσερις χιλιάδες εξακόσιες δεκατέσσερις απώλειες
συµπολιτών µας µέχρι σήµερα και τις είκοσι πέντε περίπου την
ηµέρα που συνεχίζουµε να θρηνούµε, οι περισσότερες εκτός
ΜΕΘ, είναι αποτέλεσµα των πολιτικών σας. Ποιος θα ξεχάσει τι
έλεγε Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα για τις ΜΕΘ;

Και τέλος, γι’ αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, ψηφίσατε τον τε-
λευταίο νόµο Γκάγκα - Πλεύρη και σχεδιάζετε τώρα τις καταρ-
γήσεις και τις συγχωνεύσεις δοµών υγείας µε την είσοδο των
ΣΔΙΤ. Ταυτόχρονα, απαξιώσατε και την αυτοδιοίκηση η οποία µά-
λιστα µε βάση την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
λειτουργεί πλέον αντισυνταγµατικά. Αυτό καταφέρατε µε τις
σκόρπιες νοµοθετήσεις σας για τις οποίες θριαµβολόγησε και
πάλι ο κ. Βορίδης. Και βέβαια δεν πανηγύρισε για καµµία µεταρ-
ρύθµιση που, όπως αποδείξατε στα τριάµισι χρόνια, είστε ανίκα-
νοι να κάνετε.

Μας βοµβαρδίσατε µε πολλά νοµοσχέδια, λες και ανταγωνιζό-
σασταν µεταξύ σας, τα οποία όµως έµειναν στα χαρτιά γιατί δεν
εκδόθηκαν οι σχετικές Υπουργικές Αποφάσεις. Δεν γνωρίζω
πραγµατικά σε ποιον βαθµό εφαρµόστηκαν οι πενήντα εννέα
νόµοι και τα εξακόσια είκοσι τρία άρθρα του δήθεν σταθερού φο-
ρολογικού συστήµατος που είχε εξαγγείλει προεκλογικά ο κ. Μη-
τσοτάκης.

Στην αυτοδιοίκηση περιµένουµε να απαντήσει ο κ. Βορίδης: Τι
έγινε η ΚΥΑ για τα ζώα συντροφιάς; Πότε επιτέλους θα κάνετε
τις κρίσεις προϊσταµένων στο δηµόσιο; Τι έγινε µε την τηλεργα-
σία; Ποια τα αποτελέσµατα; Πότε θα εκδοθεί ο νέος οργανισµός
του ΥΠΕΣ που αναµένουµε από το 2019; Σε πόσους δήµους έχει
συσταθεί ο εσωτερικός έλεγχος; Τι κάνετε µε τις ΔΕΥΑ και τα
120 εκατοµµύρια µε τα οποία πρέπει να χρηµατοδοτηθούν για
να µην κλείσουν; Ή σκοπεύετε να τα επωµισθούν κι αυτά οι ιδιώ-
τες; Τι κάνατε µε το πρόγραµµα «ΑΚΣΙΑ», το οποίο περιόρισε τα
χρέη των δήµων; Το σταµατήσετε.

Τι κάνετε µε τα έργα των δήµων και περιφερειών που είναι στα-
µατηµένα λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης; Γνωρίζετε ότι πολλοί
δήµοι αδυνατούν πλέον να κλείσουν τους προϋπολογισµούς
τους; Τι προβλέπετε, λοιπόν, συγκεκριµένα στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό για να λύσετε όλα αυτά τα προβλήµατα της αυτοδι-
οίκησης; Τίποτα. Μόνο λόγια και υποσχέσεις. 

Επίσης, επειδή προέρχοµαι από αγροτικό νοµό, διαπιστώνω
καθηµερινά τον αγώνα των αγροτών και των κτηνοτρόφων µας
που προσπαθούν να επιβιώσουν. Αλήθεια, τι κάνατε τριάµισι χρό-
νια για να έχουν έγκαιρα τις επιδοτήσεις; Τι κάνατε για τους ερ-
γάτες γης που εξαφανίσατε από τη χώρα µε τις νοµοθετήσεις
σας; Τι κάνατε µε το αγροτικό πετρέλαιο και τα αγροεφόδια; Τί-
ποτα, καµµία δαπάνη ουσιαστικής στήριξης στον προϋπολογισµό
σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν µας κατηγορεί η Κυ-
βέρνηση για δήθεν έλλειψη προτάσεων, το πρόγραµµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι σαφές και κοστολογηµένο
και θα είναι το νέο συµβόλαιο µας µε την κοινωνία. Άλλωστε, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατά τη διακυβέρνησή της
δεν έκανε καµµία τροπολογία δεκτή, δική µας ή γενικά της αντι-
πολίτευσης, οχυρωµένη µε αλαζονεία στην αυτοδυναµία της. Οι
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πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας δεν επιδέχονται διορθώσεις ή
συµπληρωµατικές προτάσεις. Έχουν σχεδιαστεί µόνο για τους
λίγους. 

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα νέο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης, βιώσιµης ανάπτυξης, κοινωνικής και οικονοµικής δικαιο-
σύνης για όλους που θα εφαρµοστεί από την επόµενη
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και άλλων προ-
οδευτικών δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι συνάδελφοι, τη στιγµή που
η Ελλάδα βγαίνει µετ’ επαίνων από τη δωδεκαετή ευρωπαϊκή
εποπτεία, που επιτυγχάνει διπλάσιο ρυθµό οικονοµικής ανάπτυ-
ξης από την υπόλοιπη Ευρώπη, που οι εθνικές µας προτάσεις για
την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης σήµερα και της παν-
δηµίας λίγο παλαιότερα, υιοθετούνται και γίνονται ευρωπαϊκές
πολιτικές, τη στιγµή που η Ελλάδα βρίσκεται µεταξύ των τεσσά-
ρων ευρωπαϊκών χωρών που έχουν πάρει ήδη έγκριση για την
εκταµίευση και της δεύτερης δόσης του Ταµείου Ανάκαµψης, µια
βαριά σκιά απλώνεται πάνω από το πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Αισθάνοµαι, λοιπόν, την ανάγκη να πω -πριν µπω στο κυρίως
θέµα της οµιλίας µου- ότι η Ελλάδα και το πολιτικό της σύστηµα
δεν χαρακτηρίζονται, ούτε προσδιορίζονται από µεµονωµένες
άστοχες και καταδικαστέες συµπεριφορές. Αισθάνοµαι, όµως, και
την υποχρέωση να τονίσω πως τόσο η πολιτική εκπροσώπηση όσο
και η πολιτική διακυβέρνηση δεν µπορούν να αποτελούν πεδία
εγωιστικών συµφερόντων και επιπόλαιων επιδιώξεων, µε σκοπό
τη µεγέθυνση της προσωπικής περιουσίας του καθενός µας. 

Στην πολιτική πρέπει να µπαίνουν µόνο όσοι είναι διατεθειµένοι
να προσφέρουν πραγµατικά στα κοινά, ξοδεύοντας κυριολεκτικά
από το προσωπικό τους κεφάλαιο, υλικό και άυλο, ώστε όταν
αποχωρούν να είναι µεν φτωχότεροι ατοµικά, αλλά πλουσιότεροι
συλλογικά και ηθικά. 

Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι κανείς πολιτικός δεν
µπορεί να διεκδικεί εξαίρεση από διαδικασίες και µηχανισµούς
ελέγχων για όσο εξουσιοδοτείται από τους πολίτες να υπηρετεί.
Όλοι έχουµε, φυσικά, το τεκµήριο της αθωότητας, αλλά ταυτό-
χρονα και όλοι, εφόσον επιλέγουµε τη δηµόσια έκθεση έναντι
του ιδιωτικού βίου, πρέπει να ελεγχόµαστε και να λογοδοτούµε
διαρκώς για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειριζόµαστε ως φορείς
της εξουσίας και της αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας σε αυτή
τη βαριά ευθύνη. Διότι τελικά µόνο οι έλεγχοι και τα θεσµικά αν-
τίβαρα, µαζί µε τη συνείδηση του καθενός µας, είναι αυτά που
περιορίζουν τις παραβατικές συµπεριφορές, είναι αυτά που µας
καθιστούν όλους και όλες διαφανείς, όπως οφείλουµε να είµαστε
απέναντι στους πολίτες, και είναι αυτά που τελικά αυξάνουν την
εµπιστοσύνη των πολιτών προς τους θεσµούς και τη δηµοκρατία. 

Συνεπώς η ευθύνη όλων µας σήµερα είναι µεγάλη, διότι τα
άκρα καραδοκούν να πάρουν το πάνω χέρι σε κάθε στραβοπά-
τηµα της δηµοκρατίας. 

Κλείνω εδώ αυτή την εισαγωγική παρέµβαση για να θυµίσω
που βρισκόµασταν πριν από τριάµισι χρόνια. Το 2019 η Ελλάδα
προσπαθούσε να βγει τραυµατισµένη από µια δεκαετή πρωτο-
φανή οικονοµική ύφεση και να σταθεί ξανά στα πόδια της. Κανείς
µας τότε δεν φανταζόταν ότι µετά από µια δεκαετή εθνική ταλαι-
πωρία θα καλούµασταν να αντιµετωπίσουµε και µια σειρά από
παγκόσµιες κρίσεις και απειλές. Μια υγειονοµική κρίση που συµ-
βαίνει µια φορά στα εκατό χρόνια για την οποία δεν υπήρχε
καµία θεσµική µνήµη αντιµετώπισής της. Μια ενεργειακή και πλη-
θωριστική κρίση πολύ οξύτερη της προηγούµενης που γνώρισε
ο κόσµος µας πριν από πενήντα χρόνια. Μια υβριδική προσφυ-
γική κρίση και απειλή στα σύνορά µας µε µια πρωτοφανή επιθε-
τικότητα και εργαλειοποίηση του µεταναστευτικού ζητήµατος
από τους γείτονες Τούρκους. Πρόκειται για κρίσεις που θα µπο-
ρούσαν να είχαν διαλύσει στην κυριολεξία µια χώρα µε τα χαρα-
κτηριστικά, τα προβλήµατα και τις υστερήσεις που όλοι
γνωρίζουµε ότι έχει η Ελλάδα. Αλλά δεν τα κατάφεραν. 

Αντιθέτως, η Ελλάδα τριάµισι χρόνια και τρεις µέγα-κρίσεις
µετά την εκλογή αυτής της Κυβέρνησης όχι µόνο στέκεται στα
πόδια της, αλλά σηµειώνει και κάποιες αξιοσηµείωτες επιδόσεις
οι οποίες καταγράφονται από διεθνείς δείκτες. Γιατί πρέπει να
µιλάµε µε δείκτες και µε τον τρόπο που µας βλέπουν και µας µε-
τρούν οι ξένοι, όχι µε τον τρόπο που καθένας ερµηνεύει υποκει-
µενικά τα στοιχεία. 

Θα αναφερθώ σε δέκα από αυτές που ξεχωρίζουν σε ευρω-
παϊκό -και όχι µόνο- επίπεδο: Πρώτον, στον διπλάσιο ρυθµό οι-
κονοµικής ανάπτυξης από το µέσο όρο της Ευρώπης, έχοντας
απέναντί εξωγενείς κρίσεις. Δεύτερον, στη µεγαλύτερη και τα-
χύτερη πτώση του δηµοσίου χρέους στην Ευρώπη, κοντά σα-
ράντα µονάδες. Τρίτον, στη µεγαλύτερη και ταχύτερη µείωση
της ανεργίας στην Ευρώπη µε ταυτόχρονη προσθήκη διακοσίων
ενενήντα χιλιάδων θέσεων εργασίας. Τέταρτον, στη σταθερή ενί-
σχυση των εισοδηµάτων των πιο ευάλωτων και πιο ευπαθών µε
διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού, µε προσθήκη ενός δέκατου
πέµπτου µισθού, µε µείωση φόρων και εισφορών. Πέµπτον, στην
καθυστερηµένη, αλλά σίγουρα εντυπωσιακή και αλµατώδη, ψη-
φιοποίηση του κράτους. Έκτον, στο ιστορικό ρεκόρ δηµόσιων
και ιδιωτικών επενδύσεων, εξαγωγών ως µερίδιο του ΑΕΠ, ιδιω-
τικών επενδύσεων στην καινοτοµία, µε ραγδαία βελτίωση του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος κατά δεκαέξι θέσεις. Έβδοµον,
στην όγδοη θέση παγκοσµίως στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από ΑΠΕ. Σχεδόν το 46% της ενέργειας προέρχεται πλέον
από τον ήλιο, τον αέρα, τα νερά µας. Όγδοον, στην κατάκτηση
µιας θέσης από τις δώδεκα χώρες διεθνώς που έχουν κατακτήσει
σε νοµικό επίπεδο την πλήρη ισότητα των φύλων στην αγορά ερ-
γασίας. Ένατον, στην εξωστρέφεια των πανεπιστηµίων µε στρα-
τηγικές µε πανεπιστήµια κολοσσούς των ΗΠΑ, αλλά και µε
συνολική αναµόρφωση όλων των βαθµίδων εκπαίδευσης στο δη-
µόσιο σχολείο. Και δέκατον, στους δείκτες εµβολιασµού του πλη-
θυσµού, αλλά και διαχείρισης συνολικά της πανδηµίας ως προς
τα κρούσµατα και την υπερβάλλουσα θνησιµότητα ακριβώς στον
ευρωπαϊκό µέσο όρο και δεν χωράει αµφισβήτηση πάνω σε αυτό,
ενώ όλοι γνωρίζουν ότι οι δυνατότητες του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, αλλά και τα δηµογραφικά χαρακτηριστικά της χώρας,
προϊδεάζουν για πολύ χειρότερες επιδόσεις. 

Γιατί τα αναφέρω όλα αυτά; Σηµαίνουν πως λύθηκαν όλα µας
τα προβλήµατα; Σε καµµία περίπτωση! Η Ελλάδα έχει ακόµα
πολύ δρόµο µπροστά της για να καλύψει µια απόσταση που τη
χωρίζει από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες να γίνει µια ευρω-
παϊκή οικονοµία µε αξιοπρεπείς µισθούς, µια κοινωνία µε ίσες ευ-
καιρίες εργασίας, µε ίδια δικαιώµατα για όλες και όλους τους
πολίτες ανεξαιρέτως, µια επικράτεια µε συνεκτική ανάπτυξη σε
κάθε γωνιά της χώρας, µε καλύτερη δηµόσια υγεία, µε ταχύτερη
απονοµή δικαιοσύνης. 

Όµως προχωρούµε. Κάνουµε βήµατα και σίγουρα βρισκόµα-
στε σήµερα σε καλύτερο σηµείο απ’ αυτό που βρισκόµασταν το
2019, κύριε Τσακαλώτο. Διότι παράλληλα µε τη διαχείριση των
µέγα-κρίσεων, που θα µπορούσαν να µας είχαν απορροφήσει ή
ρουφήξει µέσα τους, καταφέραµε συλλογικά ως Κυβέρνηση και
ως κοινωνία να εργαστούµε µεθοδικά πάνω σε ένα ευρύτατο
σχέδιο µεταρρυθµίσεων σχεδόν σε όλους τους τοµείς του κρά-
τους, της κοινωνίας, της οικονοµίας. Αυτά αναγνωρίζουν οι Ευ-
ρωπαίοι εταίροι µας σε έντεκα συνεχείς εκθέσεις.

Το χαρακτηριστικό της πολιτικής µας είναι η απαγκίστρωση
από πολιτικές ιδεοληψίες και κοµµατικές αγκυλώσεις. Τα πολι-
τικά ρεύµατα και οι ιδεολογίες δεν είναι δέκα εντολές. Σε µια δη-
µοκρατία, άλλωστε, δεν υπάρχουν καλές και κακές ιδεολογίες,
εκτός από αυτές που προωθούν τη βία, τον ρατσισµό, τη µισαλ-
λοδοξία. Διότι, εµείς τουλάχιστον, γνωρίζουµε καλά πως δεν
υπάρχει δεξιά και αριστερά προβλήµατα. Για µας υπάρχουν µόνο
προβλήµατα και οδηγός µας είναι η παρακαταθήκη του Κωνσταν-
τίνου Καραµανλή, ότι η παράταξη αυτή θα υπηρετεί πάντα και
µόνο τα αληθινά συµφέροντα του έθνους που βρίσκονται πέρα
και πάνω από τις παραπλανητικές ετικέτες της Δεξιάς, του Κέν-
τρου και της Αριστεράς. 

Διότι τελικά απέναντι σε όσους θεωρούν πως η ευαισθησία για
την ενδοοικογενειακή και την εµφύλια βία είναι µονοπώλιο της
Αριστεράς δήθεν, υπάρχει η δική µας Κυβέρνηση, η οποία µέσα
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σε τρία χρόνια έδωσε στη χώρα ένα σύγχρονο και ολοκληρω-
µένο πλαίσιο που περιλαµβάνει το Εθνικό Σχέδιο Ισότητας, τα
επιχειρησιακά γραφεία ενδοοικογενειακής βίας στην Αστυνοµία,
τα προγράµµατα σεξουαλικής αγωγής στα σχολεία, τις αυστη-
ρές αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα για τα αδικήµατα αυτά, τα ερ-
γαλεία εκτίµησης επικινδυνότητας, το panic button, την ψηφιακή
εφαρµογή που προστατεύει τις ευάλωτες γυναίκες, την εργα-
σιακή και νοµική υποστήριξη των θυµάτων, αλλά και το σχέδιο
για τη σεξουαλική κακοποίηση των ανηλίκων. Όλα αυτά έχουν
γίνει. Όλα αυτά είναι προοδευτικές ή συντηρητικές πολιτικές; 

Βρεθήκαµε δίπλα στις γυναίκες. Απλώσαµε δίχτυ υποστήρι-
ξης, ιδιαίτερα στην εργαζόµενη µητέρα, µε την καθολική δίχρονη
προσχολική εκπαίδευση από τεσσάρων ετών, µε την αύξηση των
voucher για βρεφονηπιακούς αριθµούς, µε τις «Νταντάδες της
Γειτονιάς», µε εκατόν είκοσι νέους βρεφονηπιακούς σταθµούς
σε επιχειρήσεις, µε το διευρυµένο σχολικό ωράριο στις 17.30’ το
απόγευµα, µε τις πρόσθετες γονικές άδειες. 

Δεν θέλουµε και δεν πρέπει η γονεϊκότητα να αποτελεί εµπό-
διο για την απασχόληση ειδικά των γυναικών. Θεσπίσαµε ελάχι-
στη ποσόστωση 25% στη στελέχωση των διοικητικών
συµβουλίων των εταιρειών από γυναίκες για να δώσουµε περισ-
σότερες ευκαιρίες στην ανάληψη ευθύνης µέσα στις επιχειρή-
σεις από γυναίκες. Αυτά είναι µέτρα προοδευτικά ή συντηρητικά;

Βρεθήκαµε δίπλα στους νέους, στους µαθητές, στους φοιτη-
τές, στους νεοεισερχόµενους στην αγορά εργασίας, µε το
πρώτο ένσηµο, µε τον «ατοµικό κουµπαρά», µε νέους µηχανι-
σµούς αξιολόγησης των παρόχων κατάρτισης δεξιοτήτων, µε
γενναία αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου και του δηµόσιου
πανεπιστηµίου, µε το πρόγραµµα «Σπίτι µου», το οποίο δίνει πρό-
σβαση σε προσιτή στέγη σε εκατόν σαράντα χιλιάδες νέους και
οικονοµικά ευάλωτους συµπολίτες µας. Τι πρόσηµο έχουν αυτά
τα µέτρα; Προοδευτικό ή συντηρητικό;

Δεν αφήσαµε κανέναν µόνο του, πολλώ δε την επιχείρηση απέ-
ναντι στις νέες οικονοµικές απειλές που ζήσαµε, είτε έχουν τη
µορφή της ενεργειακής κρίσης, είτε της πανδηµίας. Αθροιστικά
διατέθηκαν πάνω από 50 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε δύο χρό-
νια σε πάσης φύσεως στήριξη. Μέσα από τη στοχευµένη δηµο-
σιονοµική επέκταση πετύχαµε ταχύτερη οικονοµική ανάκαµψη
και πλέον ταχύτατη αποκλιµάκωση του δηµόσιου χρέους. Εξα-
λείψουµε το στοκ των εκκρεµών κυρίως συντάξεων και -το ση-
µαντικότερο- αποδίδουµε πλέον συντάξεις εµπιστοσύνης και
προχωρούµε στην εκκαθάριση όλων των εκκρεµών επικουρικών
συντάξεων µέσα στο 2023. Αυτά είναι µέτρα συντηρητικά ή προ-
οδευτικά; Ο κατάλογος είναι ατελείωτος, ο χρόνος είναι περιο-
ρισµένος. 

Κλείνοντας, λοιπόν, συνοψίζω λέγοντας πως αν κάτι απέδειξε
η Κυβέρνησή µας σε αυτά τα τριάµισι χρόνια, είναι ότι σε έναν
κόσµο που αλλάζει ραγδαία εµείς δεν µένουµε στατικοί. Κανείς
δεν έχει το copyright της προόδου ούτε το µονοπώλιο της ευαι-
σθησίας έναντι της κοινωνίας. Όλοι κρινόµαστε εκ του αποτελέ-
σµατος και όχι από τα λόγια. Αποδείξαµε µε τις πολιτικές µας ότι
τολµήσαµε να κάνουµε πράξη πολλά που δεν τόλµησαν άλλοι
πολιτικοί χώροι αριστερότερα της Νέας Δηµοκρατίας, ακριβώς
επειδή είδαµε χωρίς κοµµατικές παρωπίδες και αναχρονιστικά
ταµπού τα πιεστικά ζητούµενα. Επιλέξαµε τις βέλτιστες δυνατές,
αλλά και ρεαλιστικές λύσεις, διότι ναι, λέτε ότι έχετε προτάσεις,
αλλά το τελευταίο πρόγραµµα Θεσσαλονίκης κόστιζε 25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτό τι θα σήµαινε για τα δηµόσια οικονοµικά
µας; Οι προτάσεις να υπάρχουν, αλλά να είναι και ρεαλιστικά κο-
στολογηµένες. 

Βρισκόµαστε αποτελεσµατικά δίπλα σε κάθε πολίτη. Ψηφιο-
ποιούµε το κράτος, χτίζουµε την ενεργειακή αυτονοµία της
χώρας µας, θέτουµε ξανά σε λειτουργία τον κοινωνικό ανελκυ-
στήρα της χώρας, την κοινωνική κινητικότητα, τις ίσες ευκαιρίες.
Σε αυτόν τον δρόµο που οδηγεί τελικά σε µια δυναµική και συ-
νεκτική ανάκαµψη, στην αναγκαία σύγκλιση µε την υπόλοιπη Ευ-
ρώπη µάς τοποθετεί και ο τέταρτος προϋπολογισµός που
καλείται να υπερψηφίσει η Εθνική µας Αντιπροσωπεία. Το δί-
ληµµα πλέον είναι αν θα συνεχίσουµε να πηγαίνουµε µπροστά ή
θα κυλήσουµε ξανά προς τα πίσω. Ο προϋπολογισµός και το συ-
νολικό κυβερνητικό σχέδιο για το 2023 µας πηγαίνει αδιαπραγ-

µάτευτα µπροστά και σας καλώ να τον ψηφίσετε. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε και καλούµε στο Βήµα τον κ. Τσιλιγγίρη Σπυρί-
δωνα από τη Νέα Δηµοκρατία. Μισό λεπτό να ετοιµαστεί το
Βήµα. Μετά θα ακολουθήσει η κ. Ελευθεριάδου, ο Υπουργός κ.
Παναγιωτόπουλος και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Μυ-
λωνάκης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Τσιλιγγίρη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ (ΣΠΥΡΟΣ) ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα

Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση
της χώρας γνώριζε πολύ καλά ότι δεν δύναται να υπάρξει ισχυρή
Ελλάδα χωρίς ισχυρή οικονοµία και ευηµερία, χωρίς κοινωνική
συνοχή. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη
µέρα είχε ως βασική έγνοια να προχωράει µε σταθερό βηµατι-
σµό, άλλοτε µικρό και άλλοτε µεγάλο, προς µια ισχυρή, πιο σύγ-
χρονη, πιο δίκαιη και πιο εύρωστη Ελλάδα για όλους. Αυτόν τον
βηµατισµό δεν ανέκοψαν οι πρωτοφανείς κρίσεις που αντιµετω-
πίσαµε σε αυτά τα τρία χρόνια, διότι πάντα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας προχωρούσε µε σχέδιο, µε δοµηµένο πλάνο
και κυρίως µε σοβαρότητα. 

Κυρίες και κύριοι, δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι αυτά τα τρία
και πλέον χρόνια που ο Κυριάκος Μητσοτάκης βρίσκεται στο τι-
µόνι της διακυβέρνησης η χώρα έχει αλλάξει προς το καλύτερο
σε όλα τα επίπεδα. Η Ελλάδα πλέον περιγράφεται διεθνώς ως
πυλώνας σταθερότητας, ως παράδειγµα ανάπτυξης και ως ελ-
κυστικός επενδυτικός προορισµός. Η χώρα µας, χάρη στην πο-
λιτική της Κυβέρνησης, πλέον πρωταγωνιστεί και κερδίζει τον
σεβασµό. 

Τα οικονοµικά δεδοµένα και οι αριθµοί που καταγράφονται
στον προϋπολογισµό του 2023 επιβεβαιώνουν του λόγου το αλη-
θές. Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος κρατικός προ-
ϋπολογισµός τα τελευταία δώδεκα έτη που καταρτίζεται εκτός
πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυµένης εποπτείας, ση-
µατοδοτώντας την έναρξη µιας νέας εποχής για την πατρίδα
µας. Ισορροπώντας ανάµεσα στις προκλήσεις του µέλλοντος και
σε συνθήκες υψηλής αβεβαιότητας του σήµερα, µε παρακατα-
θήκη την αλµατώδη ανάπτυξη και τις αξιόπιστες δηµοσιονοµικές
επιδόσεις της Ελλάδας κατά το έτος 2022, ο κρατικός προϋπο-
λογισµός για το 2023 προβλέπει υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης,
επιστροφή της οικονοµίας σε πρωτογενή πλεονάσµατα, µείωση
του δηµόσιου χρέους, αύξηση των επενδύσεων και περαιτέρω
µείωση της ανεργίας. Επιπρόσθετα, ο κρατικός προϋπολογισµός
θέτει ως βασική προτεραιότητα και τη χαλύβδωση της κοινωνι-
κής συνοχής µέσω της εφαρµογής έκτακτων και µόνιµων δηµο-
σιονοµικών µέτρων ύψους 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ από
εθνικούς και συγχρηµατοδοτούµενους πόρους που αφορούν
όσα εξαγγέλθηκαν από τον Πρωθυπουργό µας στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή
που κλήθηκε να αντιµετωπίσει παράλληλες κρίσεις πρωτοφα-
νούς µεγέθους έκανε σαφές ότι δεν πρόκειται να αφήσει κανέναν
µόνο του. Με την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για
όλους, µε τη µονιµοποίηση των µειωµένων φόρων κατά τρεις πο-
σοστιαίες µονάδες ασφαλιστικών εισφορών, µε τη νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού από τον Μάιο του 2023, µε την αύξηση
των συντάξεων και σε συνδυασµό µε την έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση 250 ευρώ που θα δοθεί έως τις 20 Δεκεµβρίου, µε την
αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των γιατρών του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και µε τη διευθέτηση των µισθολογικών αι-
τηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, η Νέα Δηµοκρατία κάνει πράξη
όλα όσα έχει εξαγγείλει. 

Με τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στον καφέ, την εστίαση
και τις µεταφορές ως το τέλος του Ιουνίου του 2023, µε την ανα-
στολή του ΦΠΑ σε νέες οικοδοµές, µε την επιδότηση για εγκα-
ταστάσεις φωτοβολταϊκών πάνελ σε νοικοκυριά, επιχειρήσεις και
αγροτικές εκµεταλλεύσεις, µε την επέκταση και εφαρµογή του
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προγράµµατος «ΑΝΑΚΥΚΛΩΝΩ - ΑΛΛΑΖΩ», µε την εισαγωγή του
φιλόδοξου προγράµµατος χαµηλότοκου δανεισµού για την
αγορά πρώτης κατοικίας από νέα ζευγάρια, µε την επέκταση από
το 2023 του επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα από
τους έξι στους εννέα µήνες, µε τη χορήγηση αυξηµένου επιδό-
µατος στέγασης για τα έτη 2022 - 2023 για τη στήριξη των φοι-
τητών γίνεται εµφανές ότι η Κυβέρνηση είναι και θα είναι πάντα
στο πλευρό των πολιτών δίνοντας λύσεις στα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
που συζητείται σήµερα αποτυπώνει για ακόµη µια φορά την αν-
τίληψη που έχει η Νέα Δηµοκρατία, όχι απλά για την οικονοµική
ζωή της χώρας, αλλά και την πολιτική ζωή του τόπου, µια αντί-
ληψη που βασίζεται στον ορθολογισµό. Μέσα από τον προϋπο-
λογισµό του 2023 αναδεικνύεται η υπηρέτηση του διττού στόχου
της οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. Αποτυπώνεται η σταθερή αναπτυξιακή δυναµική της οικο-
νοµίας σε ένα διεθνές περιβάλλον το οποίο απειλείται µε ύφεση.
Καταγράφονται οι πολιτικές ενίσχυσης τόσο της προσφοράς όσο
και της ζήτησης στην οικονοµία. Επιβεβαιώνεται η ήδη συντελού-
µενη παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Επικυρώνονται οι
κυβερνητικές µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες που ενισχύουν
την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας και ενσωµατώνει η ανα-
γκαία περιβαλλοντική διάσταση στην κατάρτισή του.

Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι ένας προϋπολογισµός συ-
νέπειας, συνέχειας και σταθερότητας σε µια περίοδο αυξηµένων
διεθνών προκλήσεων, ανοδικών κινδύνων, έντονης µεταβλητότη-
τας και υψηλής αβεβαιότητας. Η σηµερινή Κυβέρνηση κλήθηκε
να αντιµετωπίσει πρωτοφανούς µεγέθους κρίσεις, οι οποίες κυ-
ριολεκτικά άλλαξαν και αλλάζουν τον ρου της παγκόσµιας ιστο-
ρίας. Η πανδηµία, εκτός από µεγάλη οικονοµική κρίση, ήταν και
µια καταστροφική οικονοµική κρίση. Η ενεργειακή κρίση που αν-
τιµετωπίζουµε ως απόρροια του πολέµου της Ουκρανίας είναι
ένα µείγµα πληθωρισµού και προβληµάτων της αλυσίδας της
προσφοράς που επίσης είναι πρωτοφανές στην οικονοµική ιστο-
ρία. Όλα αυτά συνέβησαν σε τρία µόλις χρόνια. Στο ίδιο πλαίσιο
έπρεπε να αντιµετωπιστεί και η ακραία επιθετικότητα της Τουρ-
κίας που ξεκίνησε από τον Έβρο και η οποία συνεχίζεται και κλι-
µακώνεται µε αποτέλεσµα την αύξηση των εξοπλιστικών
δαπανών προς θωράκιση της χώρας µας. 

Αυτά, λοιπόν, τα τρία χρόνια η παρούσα Κυβέρνηση πέρασε κυ-
ριολεκτικά διά πυρός και σιδήρου και παρ’ όλα αυτά κατάφερε να
θέσει την οικονοµία σε αναπτυξιακή τροχιά, να διασφαλίσει την
απρόσκοπτη στήριξη της κοινωνίας χωρίς να θέσει σε κίνδυνο τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα, να προσελκύσει επενδύσεις, να µει-
ώσει φόρους και ασφαλιστικές εισφορές, να δηµιουργήσει θέσεις
απασχόλησης, να στηρίξει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών, να αναβαθµίσει το κύρος, τη θέση και την εικόνα της χώρας
µας στην παγκόσµια σκηνή, να θωρακίσει την άµυνα της χώρας
µας, να χτίσει ισχυρές διεθνείς συµµαχίες, να αναβαθµίσει το γε-
ωπολιτικό αποτύπωµα της πατρίδας µας. 

Για όλα τα παραπάνω οι πολίτες επέλεξαν και θα επιλέξουν
τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας ως Κυβέρνηση της σοβαρότητας, της αποτελεσµατικότητας,
της αξιοπιστίας, της συνέπειας και της σταθερότητας. Σας καλώ
να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τσιλιγγίρη. 

Καλούµε στο Βήµα την επόµενη οµιλήτρια, η οποία είναι η κ.
Ελευθεριάδου Σουλτάνα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Σήµερα ήταν µια ίσως τελευ-
ταία ευκαιρία για κάποιους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί ακούγεται ότι υπάρχει περίπτωση µετά την ψήφιση του προ-
ϋπολογισµού να κλείσει η Βουλή. Αν συµβεί αυτό, τότε πολλοί
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, δεδοµένου ότι δεν θα επανε-
κλεγούν στη νέα Βουλή, έχασαν µια µεγάλη ευκαιρία να ζητή-
σουν από τον ελληνικό λαό ένα συγγνώµη, ένα συγγνώµη που
αποτύχανε, συγγνώµη για τα σκάνδαλα, συγγνώµη που εξυπη-
ρέτησαν µόνο τα µεγάλα συµφέροντα, συγγνώµη που καταπα-

τήσανε το Σύνταγµα και πληγώσανε τη δηµοκρατία µας. 
Το ότι κανείς δεν ζητάει ένα συγγνώµη στις οµιλίες σας αυτό

δείχνει πόσο συνειδητά νοµοθετήσατε και πόσο επικίνδυνοι είστε
για τη µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Προτιµήσατε όλοι
να διαβάσετε ο ένας µετά τον άλλον την τεκµηρίωση που σας
έστειλε το κόµµα σας. 

Η φετινή χρονιά, όµως, θα κλείσει µε µια εικόνα. Θα κλείσει µε
την εικόνα του Κυριάκου Μητσοτάκη να τρέπεται σε φυγή από
τη Βουλή. 

Αυτό το θέαµα θα τον καταδιώκει για πάντα και θα καταδιώκει
και εσάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
που αντί να κρυφτείτε κάτω από τα έδρανα, αρχίσατε να χειρο-
κροτείτε τη µεγάλη φυγή προκαλώντας άφθονο γέλιο τις επόµε-
νες µέρες στον ελληνικό λαό, αλλά και τρόµο σε όσους
κατάλαβαν τη σοβαρότητα του λόγου που έκανε τον κ. Μητσο-
τάκη να το βάλει στα πόδια και κρίµα σε όσους από εσάς παρα-
κολουθούνται, εκβιάζονται και είναι υποχείρια του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Ο κ. Σταϊκούρας είπε πριν ότι µας ενοχλεί ότι το αποτέλεσµα
της ασκούµενης οικονοµικής πολιτικής του είναι θετικό. Μόλις
µου ήρθε στο e-mail µου µια έρευνα, που δηµοσιεύθηκε στις 12-
12-2029 από το Ινστιτούτο Εναλλακτικών Πολιτικών ΕΝΑ σε συ-
νεργασία µε την εταιρεία «PRORATA», µια κοινωνική έρευνα για
τους όρους και την ποιότητα ζωής στην Ελλάδα. Και τι λέει αυτή
η έρευνα; Λέει ότι το συναίσθηµα που νιώθει η µεγάλη πλειοψη-
φία των πολιτών αυτή τη στιγµή στη χώρα µας είναι θυµός και
απογοήτευση. Το συναίσθηµα που νιώθει για την επαγγελµατική
διάσταση της ζωής του είναι απογοήτευση και απελπισία και κυ-
ρίως οι νέοι. Απογοητευµένοι είναι οι Έλληνες και για το εισό-
δηµά τους. Την ποιότητα ζωής το 72% τη χαρακτηρίζει ως
ασφυκτική και πιεστική, το 74% δεν αποταµιεύει, το 46% έχει δα-
νειστεί µέσα στο 2022 για να µπορέσει να ζήσει, το 67% δεν το
έχουν βοηθήσει τα µέτρα που εσείς φέρατε και επαίρεστε για
αυτά, το 50% δεν κατάφερε να κάνει ούτε µια ηµέρα διακοπές
και το 71% των Ελλήνων δεν ξοδεύει καθόλου χρήµατα για ψυ-
χαγωγία. Κι εσείς θριαµβολογείτε. Τα 2,8 εκατοµµύρια νοικοκυ-
ριά από τα 4,3 ασφυκτιούν κι εσείς θριαµβολογείτε. 

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα, κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι η
πραγµατική εικόνα την οποία εσείς ποτέ δεν θα ζήσετε. Και τι
κάνει ο κ. Σταϊκούρας; Αντί να κοιτάξει να βελτιώσει την ποιότητα
ζωής των Ελλήνων που απλά επιβιώνουν, παίζει θέατρο µε τις
τράπεζες, υποτιµώντας τη νοηµοσύνη των πολιτών, αλλά και τη
δική µας. Επτακόσιες χιλιάδες σπίτια στα χέρια των servicers
αυτή τη στιγµή, πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί θα γίνουν το
2022, τα νέα κόκκινα δάνεια και οι οφειλές σε εφορία και ΕΦΚΑ
έχουν φτάσει κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας στα 38 δισεκατοµµύρια επιπλέον.

Και µετά από όλο αυτό το θέατρο και τη δήθεν ανταλλαγή εξυ-
βριστικών χαρακτηρισµών είπε ο κ. Σταϊκούρας ότι δεν µπορεί
άλλο να σώσει άλλους, οι τράπεζες δεν αντέχουν. Και τι κατά-
φερε; Κατάφερε µια ρύθµιση που θα φέρετε που λέει ότι θα ευ-
νοηθούν το πολύ τριάντα χιλιάδες οφειλέτες για ένα έτος. Ποιοι
οφειλέτες; Αυτοί που έχουν ακίνητη περιουσία έως 120.000 ευρώ
και ταυτόχρονα που έχουν ετήσιο εισόδηµα 7.000 ευρώ, 14.000
ευρώ µε τρία παιδιά και 21.000 ευρώ µε πέντε παιδιά. Και ανα-
ρωτιέµαι: Αυτοί οι άνθρωποι µε αυτό το εισόδηµα και µε αυτές
τις οικογενειακές ανάγκες είναι δυνατόν να µην είχαν κόκκινα δά-
νεια; Γιατί σε αυτή τη ρύθµιση θα υπάγονται µόνο τα εξυπηρε-
τούµενα δάνεια, όχι τα κόκκινα. Πώς µπόρεσαν, λοιπόν, αυτοί οι
άνθρωποι να µην κοκκινίσουν τα δάνειά τους. 

Εποµένως, η ρύθµισή σας αφορά πολύ λιγότερα νοικοκυριά
από τριάντα χιλιάδες που λέτε και θα αποδειχτεί. Και, µάλιστα,
φέρνετε αυτή τη ρύθµιση την ίδια ώρα που η Λαγκάρντ ανακοί-
νωσε αύξηση επιτοκίων που θα επιβαρύνουν τα ελληνικά νοικο-
κυριά µε έως 5.000 ευρώ επιπλέον στα στεγαστικά δάνεια για το
επόµενο έτος. Μαλώνετε µε τις τράπεζες, ενώ απλά θα µπο-
ρούσε να νοµοθετήσετε αυτό που σας προτείνει ο Αλέξης ο Τσί-
πρας, δηλαδή εφόσον οι τράπεζες έχουν 1 δισεκατοµµύριο
κέρδη η κάθε µία κάθε έτος, θα µπορούσατε να βάλετε µια έκτα-
κτη εισφορά φορολογία για να µπορέσετε να τους πιέσετε να
προχωρήσουν σε ρυθµίσεις. 
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Και, βέβαια, µαλώνετε µε τις τράπεζες, ενώ έχετε ήδη νοµο-
θετήσει τα εξής -θα τα αναφέρω ένα-ένα για να τα ακούµε και να
τα θυµόµαστε-: Ψηφίσατε τον κατάπτυστο πτωχευτικό νόµο, µε
τον οποίο πτωχεύουν για πρώτη φορά ιδιώτες και εκπλειστηριά-
ζεται η ακίνητη περιουσία τους και η κινητή και οι συντάξεις και
οι µισθοί. Καταργήσατε την προστασία της πρώτης κατοικίας.
Ψηφίσατε την ασυλία των τραπεζικών στελεχών ακόµα και όταν
κατηγορούνται για απιστία. Ψηφίσατε δεύτερη ασυλία στα στε-
λέχη του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, ώστε να
µπορούν να πουλούν µετοχές του δηµοσίου σε τιµή κάτω από
την χρηµατιστηριακή τους αξία µε τεράστια ζηµία για το ελληνικό
δηµόσιο. Ψηφίσατε και τρίτη ασυλία το να διώκονται τα στελέχη
τραπεζών όχι αυτεπαγγέλτως, αλλά µετά από µήνυση της ίδιας
της τράπεζας. Δηλαδή, ακαταδίωκτο για µια σειρά σκανδαλωδών
υποθέσεων, όπως η Proton Bank, το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο,
η Attica Bank, τα δάνεια των κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, 390 εκατοµµύρια
χρωστάτε. Πότε θα τα πληρώσετε; Μην ξεχνάµε και τα δάνεια
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Ψηφίσατε τον «ΗΡΑΚΛΗ», δη-
λαδή τις εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου για τα κόκκινα δά-
νεια και το συνδέσατε µε νόµο του 2003 και όχι του 2015 για να
µην είναι υποχρεωµένοι να κάνουν πρόταση στους δανειολήπτες
πριν πουλήσουν το δάνειό τους και, επίσης, για να είναι και όλες
οι µεταβιβάσεις αφορολόγητες. Ετοιµάσατε ακόµα και τροπολο-
γία χωρίς να περιµένετε την απόφαση της ολοµέλειας του
Αρείου Πάγου για τις δώδεκα αποφάσεις που βγήκαν και έλεγαν
ότι δεν µπορούν οι servicers να κάνουν πλειστηριασµούς. 

Μιλάµε για µια επιτελική φτωχοποίηση, ανακαταδιανοµή πλού-
του και µείωση του εισοδήµατος των ελληνικών νοικοκυριών και
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στο ελάχιστο δυνατό για την επι-
βίωσή τους όριο. Μόνο εσείς πανηγυρίζετε. Ακόµα και οι επιχει-
ρηµατίες δεν είναι αισιόδοξοι για το µέλλον. Από το Ταµείο
Ανάκαµψης τα πρώτα 455 εκατοµµύρια που ήρθαν τα πήρανε δε-
κατρείς επιχειρήσεις. Έχουµε τους χαµηλότερους µισθούς από
το 2010, ανεξέλεγκτες απολύσεις, εργολαβοποίηση της εργα-
σίας, απλήρωτες υπερωρίες. Έχουµε τη δεύτερη χειρότερη
χώρα στην ανεργία από τις χώρες του ΟΟΣΑ. Οι συνταξιούχοι
µας ζουν -η πλειοψηφία- µε κάτω από 600 ευρώ καθαρά και οι
δηµόσιοι υπάλληλοι µε κάτω από 900. 

Για τον κ. Κικίλια θα µπορούσα να πω ότι αυτό το αφήγηµα
περί έξαρσης του τουρισµού και πρωτοφανή έσοδα στις ελληνι-
κές επιχειρήσεις δεν ισχύει σε καµία περίπτωση. Δεν έχω χρόνο
να αναφερθώ. Καταστρέψατε το ΕΦΚΑ, καταστρέψατε τον
ΟΑΕΔ.

Κύριε Παναγιωτόπουλε, ήταν να µιλήσετε πριν από µένα. Αλ-
λάξατε και πήγατε µετά. Εποµένως, δεν θα δω αν θα πείτε κάτι
για αυτό το θέµα µε τους λαµπτήρες, για το οποίο σας κατηγό-
ρησε ο κ. Πολάκης. Περιµένουµε µια απάντηση. Είπατε ότι θα
µας της δώσετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Εγώ απλά θα πω ότι
είτε απ’ ευθείας ανάθεση είτε φωτογραφική διακήρυξη είναι το
ίδιο. Δικαιοσύνη δεν υπάρχει. Ανεξάρτητη δικαιοσύνη, δυστυχώς,
δεν υπάρχει. Υπάρχουν µόνο ανεξάρτητοι δικαστές και αποδείχ-
θηκε σήµερα µε την παράτυπη παρέµβαση του κ. Ντογιάκου για
να σταµατήσει την έρευνα από την ΑΔΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, είπατε ότι ο κ. Σκουρλέτης δεν έχει ήθος.
Μιλάτε εσείς για ήθος, ενώ το µόνο που επιβεβαιώσατε από την
ιστορία σας είναι αυτό, η διαφθορά, η διαπλοκή και ο διασυρµός
της χώρας εντός και εκτός συνόρων. Δεν θα αναφέρω τα δεκά-
δες σκάνδαλα και του παρελθόντος και του παρόντος. Να θυµά-
στε, όµως -και κλείνω- όσοι πρωταγωνίστησαν στο αντι-ΣΥΡΙΖΑ
µέτωπο ήταν είτε πολιτικοί απατεώνες είτε πραγµατικοί απατεώ-
νες. 

Ό,τι είχατε να πείτε, λοιπόν, το έχετε πει, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, και πολύ σύντοµα πολλοί από εσάς θα φύ-
γουν από την πίσω πόρτα οριστικά και αµετάκλητα µαζί µε τον κ.

Μητσοτάκη. Ο λαός θα εµπιστευτεί τα κλειδιά της χώρας στον
Αλέξη Τσίπρα, όπως θα του εµπιστευόταν και τα κλειδιά του σπι-
τιού του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Παναγιωτόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, οφείλω µια απάντηση πριν από τον πρόλογο

σε αυτά που είπατε. Ως νοµικός θα πρέπει να ξέρετε ποια είναι
η διαφορά της απ’ ευθείας ανάθεσης από τον διεθνή δηµόσιο
διαγωνισµό -έτσι;- και τα εχέγγυα αδιαφάνειας που εγγυάται ο
διεθνής δηµόσιος διαγωνισµός.

Θα προτιµούσα η απάντηση αυτή να δοθεί µε περισσότερα
στοιχεία, όπως άλλωστε αναφέρει και το πόρισµα της Ολοµέ-
λειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Και από Ελεγκτικό Συνέδριο
υποθέτω ότι ξέρετε, όπως και το κύρος που έχει µια απόφαση
της Ολοµέλειάς του επί των όρων του διαγωνισµού αυτού, που
αναφέρει µεταξύ άλλων ότι διασφαλίζεται απόλυτα η δηµόσια
ωφέλεια λόγω του χαµηλότερου κόστους, όχι σε σχέση µε το
Skroutz.gr που αναφέρει ο κ. Πολάκης. Δηλαδή αν πάρεις ένα
ρούχο από το Skroutz.gr και ένα ρούχο από ένα πολύ ακριβό κα-
τάστηµα, θεωρείτε ότι όλο αυτό είναι το ίδιο; Δεν υπάρχει δια-
φορά ποιοτικών προδιαγραφών; 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας παρακαλώ τώρα. Διεθνής δηµόσιος διαγωνισµός και
πόρισµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου διά αποφάσεως της Ολοµε-
λείας του περί της απόλυτης διαφάνειας και της κατίσχυσης της
ωφέλειας. Και θα µπορούσα να φέρω και συγκριτικά στοιχεία
όσον αφορά άλλους διαγωνισµούς µε τους οποίους δεν ασχο-
λείται ο κ. Πολάκης µε παρόµοιους όρους, αν θέλετε, στην το-
πική αυτοδιοίκηση, για να καταδειχθεί εκεί και η σχετική διαφορά
όσον αφορά την ωφέλεια. 

Θα προτιµούσα όµως όλα αυτά να τα πούµε κατά τη διάρκεια
συζήτησης µιας επίκαιρης ερώτησης κατά την προβλεπόµενη
κοινοβουλευτική διαδικασία και όχι στη συζήτηση αυτή του προ-
ϋπολογισµού. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Έχουµε καταθέσει ερώτηση. Περιµέ-
νουµε απάντηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Έχετε καταθέσει ερώτηση η οποία φυσικά θα απαντηθεί.

Βρίσκοµαι σε πειρασµό να µην την απαντήσω, να έρθω εδώ
στη Βουλή να τα πούµε στη διάρκεια συζήτησης επίκαιρης ερώ-
τησης. Μην µε ερεθίζετε ως προς αυτόν τον πειρασµό. Γιατί εκεί
θα πούµε κι άλλα και άλλα και στοιχεία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Scripta manent!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δρίτσα, σας

παρακαλώ, ηρεµήστε. Μη διακόπτετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Οι όροι διεθνής δηµόσιος διαγωνισµός και η έγκρισή του
από το Ελεγκτικό Συνέδριο θα έπρεπε να σας καλύψουν. Τα υπό-
λοιπα θα τα απαντήσω στην ερώτηση. 

Ας πάµε τώρα στο προκείµενο. Είναι τέταρτη φορά που έχω
την τιµή να απευθύνοµαι στο Σώµα, τοποθετούµενος για λογα-
ριασµό του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, στη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό. Έχω µία ευκαιρία να σας παρουσιάσω εδώ σή-
µερα, όχι µόνο την επόµενη µέρα των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως
τη σχεδιάσαµε και υλοποιούµε, αλλά αυτό να γίνει κάτω από το
πρίσµα του προϋπολογισµού του 2023 και να κάνουµε και έναν
απολογισµό της µέχρι σήµερα πορείας µας. 

Ελπίζω ταυτόχρονα ότι η συζήτηση για την άµυνα της χώρας
θα ξεφύγει λίγο από το περιβάλλον της τοξικότητας που κυριαρ-
χεί αυτές τις µέρες και ότι οι συζητήσεις και οι τοποθετήσεις
πάνω σε αυτά τα θέµατα θα µπορούν να διαπνέονται από ένα
πνεύµα εθνικής συνεννόησης, εθνικής συναίνεσης ίσως -συνεν-
νόηση οπωσδήποτε- γιατί τα προβλήµατα ασφαλείας και όλα
αυτά τα οποία σχεδιάζει, υλοποιεί και αντιµετωπίζει το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και οι Ένοπλες Δυνάµεις κατ’ επέκταση πρέπει
να ξεφύγουν από αυτό το πνεύµα των ηµερών, αν αυτό βέβαια
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είναι δυνατόν. Δεν είµαι σίγουρος ακόµα, αλλά ελπίζω, εξακο-
λουθώ να ελπίζω.

Για τρία χρόνια λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει
αίσθηση ότι περνάµε µέσα από µία καταιγίδα, πανδηµία και οι-
κονοµική κρίση, κρίση στην εφοδιαστική αλυσίδα συνεπεία της
πανδηµίας, ακρίβεια ένεκα της κρίσης στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα, συνεπεία της πανδηµίας, κλιµατική κρίση, γεωπολιτικούς
ανταγωνισµούς στην Ανατολική Μεσόγειο, µε αποκορύφωµα
ασφαλώς την ένταση µε την Τουρκία από το καλοκαίρι του 2020.
Ξέρετε καλά ότι έφτασε στα όρια. 

Και ύστερα από όλα αυτά ήρθε και ο πόλεµος στην Ουκρανία,
ένταση των γεωπολιτικών ανταγωνισµών, έκρηξη του κόστους
ενέργειας, κίνδυνος και παγκόσµιας επισιτιστικής κρίσης, κρίση
ακρίβειας ασφαλώς, πολιτική πίεση κάθε αντιπολίτευσης σε κάθε
χώρα, πρόθυµη να τα φορτώσει όλα σε κάθε κυβέρνηση.

Κάτω όµως από πολύ δύσκολες συνθήκες, µέσα και µετά από
µία διετία µε πολύ δύσκολες συνθήκες, µε δύο προϋπολογι-
σµούς, υπό τις δυσκολίες της πανδηµίας και των συνεπειών
αυτής θυµίζω, η ελληνική οικονοµία παρά τα προβλήµατα δείχνει
να αντέχει. Εµφανίζει δύο χαρακτηριστικά στοιχεία. Το ένα είναι
η ανθεκτικότητα και αυτό δεν είναι η βούληση ή η επιθυµία ενός
κυβερνητικού παράγοντα ή ενός Βουλευτή της Συµπολίτευσης.
Αυτό είναι κοινή παραδοχή από αυτούς που παρακολουθούν και
εποπτεύουν και αξιολογούν την πορεία της. 

Το πρώτο λοιπόν στοιχείο είναι η ανθεκτικότητα και το δεύτερο
η δυναµική για µία καλύτερη προοπτική, κυρίως λόγω πολύ αι-
σιόδοξων προσδοκιών όσον αφορά τις επενδύσεις. 

Όµως η γεωπολιτική πραγµατικότητα εντείνει το περιβάλλον
αβεβαιότητας και ασφάλειας και η γεωπολιτική πραγµατικότητα
αντανακλά άµεσα στον ρόλο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και των Ενόπλων Δυνάµεων αναπόφευκτα. Ήδη βιώνουµε δρα-
µατικές αλλαγές στην αρχιτεκτονική ασφαλείας στην περιοχή
µας και όχι µόνο. 

Το ΝΑΤΟ επιστρέφει στις ρίζες. Ξαναβλέπει από την αρχή την
αρχική του αποστολή, που δεν ήταν άλλη από την ανάσχεση της
ρωσικής επιθετικότητας στην Ευρώπη, µε την εισβολή στην Ου-
κρανία βέβαια. Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ενισχύουν
τη στρατιωτική τους παρουσία στην Ανατολική Ευρώπη για λό-
γους αποτροπής της ρωσικής επιθετικότητας. 

Η Σουηδία και η Φινλανδία αιτούνται πλέον την ένταξή τους
στο ΝΑΤΟ, ίσως ανατρέποντας εντελώς τους σχεδιασµούς του
Προέδρου Πούτιν και της Ρωσίας. Η Γερµανία, σε µία ιστορική
στροφή της θα έλεγα, αυξάνει τις αµυντικές της δαπάνες κατά
100 δισ. και τροφοδοτεί την αµυντική βιοµηχανία της Ευρώπης
που ακόµα αναζητά κοινό βηµατισµό. 

Η Πολωνία, η Ρουµανία και οι Βαλτικές Δηµοκρατίες κυρίως
εξελίσσονται πλέον σε χώρες πρώτης γραµµής, µέσα στο νέο
ψυχρό πόλεµο που κινδυνεύει να γίνει και θερµός και σε κάθε
περίπτωση εµφανίζει έντονα στοιχεία υβριδικού πολέµου, µε επι-
χειρήσεις και ενέργειες κρατικών δρώντων που βρίσκονται πάνω
από το κατώφλι της ειρήνης -δεν είναι ακριβώς φιλειρηνική συµ-
περιφορά δηλαδή- αλλά και κάτω από το κατώφλι του πολέµου.
Δεν είναι ευθεία πολεµική σύγκρουση. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση
αναζητεί ως µονόδροµο την οικοδόµηση της κοινής αµυντικής
πολιτικής, ώστε να επιτύχει στην πραγµατικότητα τη στρατηγική
της αυτονοµία. 

Εκτός απ’ όλα αυτά στο νοτιοανατολικό σκέλος της συµµαχίας,
στην περιοχή µας εντείνεται η αυξηµένη γεωπολιτική σηµασία, η
κρισιµότητα αυτής της περιοχής µε κοινή και πασιφανή πλέον την
επιδίωξη και των συµµάχων µας στο ΝΑΤΟ για σταθερότητα, άρα
και µείωση των εντάσεων µεταξύ συµµάχων και ηµών και της
Τουρκίας, αλλά ταυτόχρονα µε κοινό και πασιφανές ένα άλλο πρό-
βληµα, τον ελέφαντα στο δωµάτιο, δηλαδή την αναθεωρητική πο-
λιτική της Τουρκίας και την εχθρική, ανοιχτά προκλητική στάση
της γείτονος απέναντι στη χώρα µας, ιδίως σε επίπεδο ρητορικής,
η οποία µπορεί τώρα να χαρακτηριστεί από κάποιους προεκλο-
γική, πλην όµως για µένα δείχνει ότι έχει στοιχεία σταθερής πολι-
τικής αναθεωρητικών επιδιώξεων και στην περιοχή µας. 

Αντιλαµβανόµενη λοιπόν η Κυβέρνηση τις γεωπολιτικές εξελί-
ξεις και την κρισιµότητα, αλλά και τη δυνητική αστάθεια, την ήδη
εκδηλωθείσα µάλλον αστάθεια στην περιοχή µας, προχώρησε σε

αύξηση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
από τα 3,35 δισ. συνολικά για την άµυνα το 2020 στα 5,44 δισ.
για το 2021, στα 6,39 δισ. το 2022, λόγω κυρίως των εµπροσθο-
βαρών ως προς την πληρωµή συµβάσεων απόκτησης των τριών
φρεγατών Μπελαρά, αλλά και των είκοσι τεσσάρων αεροσκαφών
Ραφάλ που γνωρίζετε πολύ καλά ότι αρχίσαµε να παραλαµβά-
νουµε σε ένα χρόνο από την υπογραφή της σύµβασης, σε πολύ
ταχείς ρυθµούς δηλαδή. Και ο προϋπολογισµός αυτός από τα
6,39 δισ. το 2022, µε τον κατατεθέντα προϋπολογισµό διαµορ-
φώνεται στα 5,65 δισ. συνολικά για την άµυνα το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Έχω κατ’ επανάληψη θέσει τους βασικούς άξονες πάνω στους
οποίους οικοδοµήθηκε η προσπάθεια για να ενισχυθεί η εθνική
άµυνα. Παραµένουν σταθεροί µέχρι και σήµερα, µε τη συνεργα-
σία ασφαλώς και τη σκληρή δουλειά τόσο µεταξύ στρατιωτικής
αλλά και πολιτικής ηγεσίας, Αρχηγού ΓΕΕΘΑ, Αρχηγών Γενικών
Επιτελείων, µε τις εισηγήσεις τους, Αρχηγού ΓΕΕΘΑ µε το σχέδιο
που συνέταξε, που το είδαµε µαζί, το εξετάσαµε και το υποβά-
λαµε στον Πρωθυπουργό. Ο Πρωθυπουργός το ενέκρινε και
προχωράµε µε ταχείς ρυθµούς και παρά τις αντιξοότητες στην
υλοποίησή του.

Οι τρεις πυλώνες, οι τρεις βασικοί άξονες είναι πρώτον η ανα-
διοργάνωση δοµής των Ενόπλων Δυνάµεων, µε έµφαση στην αύ-
ξηση της διαθεσιµότητας σε έµψυχο δυναµικό. Δεύτερον, η
προσθήκη νέων οπλικών συστηµάτων που αναβαθµίζουν συνο-
λικά την επιχειρησιακή δυνατότητα των Ενόπλων Δυνάµεων,
αλλά και αναβάθµιση και υποστήριξη των υφισταµένων. Και τρί-
τον η θωράκιση της χώρας µέσω αµυντικής διπλωµατίας.

Ως προς το λειτουργικό σκέλος του προϋπολογισµού, για να
µπω στα επιµέρους θέµατα -πρέπει να αναφέρω και κάποια νού-
µερα- δηλαδή τις δαπάνες για καύσιµα, τροφοδοσία, ένδυση,
υπόδηση στρατευσίµων, συντηρήσεις, επισκευές εξοπλισµού και
εγκαταστάσεων -ιδιαίτερα σηµαντικό- και τα λοιπά, παρουσιάζε-
ται µία αύξηση σε σχέση µε το 2022 σε ποσοστό που ανέρχεται
περίπου σε 22,11% ή κατά 116,3 εκατοµµύρια ευρώ περίπου σε
απόλυτες τιµές. Αυτή η αύξηση έρχεται να καλύψει απαιτήσεις
που δηµιουργούνται από την υλοποίηση του εξοπλιστικού προ-
γράµµατος του Υπουργείου σε συνδυασµό, βέβαια, και µε τις
προωθούµενες προσλήψεις προσωπικού που θα αναφέρω στη
συνέχεια.

Μέρος των πιστώσεων του λειτουργικού προϋπολογισµού του
ΥΠΕΘΑ -πάνω από 20 εκατοµµύρια ευρώ- διατίθενται και για την
υλοποίηση συνεκπαιδεύσεων µε φίλες και σύµµαχες χώρες, ανα-
βαθµίζοντας µε αυτό τον τρόπο το επίπεδο της επιχειρησιακής
ετοιµότητας, της µαχητικής ικανότητας και της συνεργασίας των
συµµετεχόντων και των δικών µας Ενόπλων Δυνάµεων, βέβαια,
ενισχύοντας τόσο τις διµερείς όσο και τις πολυµερείς στρατιω-
τικές µας σχέσεις. Πάρα πολλές ασκήσεις, πάρα πολλές συνεκ-
παιδεύσεις σε εβδοµαδιαία περίπου βάση µεταξύ στοιχείων των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων και Ενόπλων Δυνάµεων άλλων
φίλων και συµµάχων χωρών.

Όσον αφορά το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, από τις
πρώτες ενέργειες στις οποίες προβήκαµε ξέρετε ότι ήταν η προ-
σπάθεια ενίσχυσης του ανθρώπινου δυναµικού. Το 2021 προχω-
ρήσαµε στην πρόσληψη κατ’ έτος για τα επόµενα πέντε χρόνια
περίπου χιλίων εξακοσίων επαγγελµατιών οπλιτών ΕΠΟΠ και χι-
λίων οπλιτών βραχείας ανακατάταξης. Απώτερος σκοπός στην
επίτευξη του στόχου που είχαµε θέσει για ενίσχυση ανθρώπινου
δυναµικού κατά δεκαπέντε χιλιάδες άτοµα σε ορίζοντα πενταε-
τίας, όπως είπα, ήταν να συµβάλουµε και στην ηλικιακή ανανέ-
ωση, αλλά και την ποιοτική αναβάθµιση του στελεχιακού
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Αξίζει τον κόπο να επεν-
δύσει κανείς σε αυτό, καθώς ως γνωστόν το ανθρώπινο προσω-
πικό αποτελεί τον πολλαπλασιαστή ισχύος των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Και επειδή, ασφαλώς, εκτός από τον επαγγελµατισµό και την
αίσθηση του καθήκοντος και την ποιότητα και τα αποτελέσµατα
του προσωπικού στην αποστολή τους υπάρχει και το ζήτηµα του
βιοπορισµού, στον τρέχοντα προϋπολογισµό έχουν προβλεφθεί
και πιστώσεις για το 2023 που αφορούν µεταξύ άλλων τη χορή-
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γηση ειδικής αποζηµίωσης νυχτερινής απασχόλησης στο στρα-
τιωτικό προσωπικό -συνολικό κόστος 25 εκατοµµύρια ευρώ- δεύ-
τερον, τη µισθολογική εξέλιξη των εθελοντών µακράς θητείας
και ΟΒΑ προς εναρµόνιση µε την υπηρεσιακή και βαθµολογική
εξέλιξη που προβλέπεται από τον ν.4609/2019, συνολικό κόστος
9 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι ένα οφειλόµενο -αν θέλετε- από πα-
ρέµβαση της προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία, όµως, µερί-
µνησε από τη µια µεριά για τη βαθµολογική εξέλιξη, αλλά δεν
έκανε τίποτα -το δύσκολο δηλαδή κοµµάτι- για τη µισθολογική
εναρµόνιση µε αυτή τη βαθµολογική εξέλιξη. Ερχόµαστε, λοιπόν
και ολοκληρώνουµε τη δουλειά, κάνοντας και το δυσκολότερο
κοµµάτι αυτής, δηλαδή προβλέποντας την πίστωση και πληρώ-
νοντας, βρίσκοντας τα λεφτά.

Και τρίτον, φέραµε την προσαύξηση του επιδόµατος ιδιαιτέ-
ρων συνθηκών εργασίας για τα πληρώµατα των πολεµικών
πλοίων που βρίσκονται σε αποστολή. Επίδοµα, λοιπόν, πλεύσι-
µων για πληρώµατα που βρίσκονται σε αποστολή συνολικού κό-
στους 16 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτή η ρύθµιση θα προστεθεί σε
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών. Έτσι πρέπει να γίνει
από τον νόµο, ώστε να διευθετηθεί και αυτή η εκκρεµότητα.

Και έπεται στο πλαίσιο του σχεδιασµού από το Γενικό Επιτε-
λείο Εθνικής Άµυνας ένα νέο µισθολόγιο για τις Ένοπλες Δυνά-
µεις -δεν µπορώ να σας το παρουσιάσω τώρα, αλλά οι προτάσεις
τυγχάνουν επεξεργασίας και σύντοµα θα τεθούν και υπ’ όψιν του
αρµοδίου Υπουργείου Οικονοµικών- που θα δώσει -θα έλεγα- µία
οικονοµική ανάσα σε ανθρώπους που την αξίζουν γιατί εδώ και
πολλά χρόνια επιτελούν στο ακέραιο την αποστολή τους. Δεν
είναι ούτε προεκλογική ποµφόλυγα, είναι µία σχεδιασµένη δράση
που έρχεται τώρα σε φάση ωρίµανσης.

Και να αναφέρω και το νοµοσχέδιο που ήδη είναι σε διαβού-
λευση για τη µέριµνα για το προσωπικό που περιέχει και αυτό
διατάξεις µε οικονοµικό αποτύπωµα και εποµένως, δηµοσιονο-
µικό βάρος, το οποίο προκειµένου να εκκαθαριστεί από το
Υπουργείο Οικονοµικών, έπρεπε να τύχει κάποιας διαβούλευσης
-περίπου δίµηνης- και έρχεται τον Ιανουάριο προς ψήφιση.

Με άλλα λόγια, κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις του Πρωθυ-
πουργού ήδη από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονί-
κης. Τότε είχε εξαγγείλει ο Κυριάκος Μητσοτάκης µεταξύ άλλων
και το επίδοµα αποστολής ιδιαιτέρων συνθηκών εργασίας για τα
πληρώµατα των πολεµικών πλοίων, αλλά νοµίζω ότι αποδίδουµε
δικαιοσύνη και στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί δεν
είναι µόνο τα µέσα, είναι και το προσωπικό που τα χειρίζεται ή
θα κληθεί να τα χειριστεί.

Συνολικά, οι πιστώσεις για αποδοχές παρουσιάζουν αύξηση
κατά 4,21%, ή κατά 105 εκατοµµύρια ευρώ σε απόλυτους αριθ-
µούς, σε σχέση µε το 2022 και διαµορφώνονται στο ύψος των
2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ περίπου.

Δεύτερος πυλώνας: Εξοπλιστικές δαπάνες. Στον προϋπολογι-
σµό του 2023 έχουν συµπεριληφθεί πιστώσεις ύψους 2,41 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι σχετικές
ανάγκες. Θυµίζω ότι οι πιστώσεις για τη συγκεκριµένη κατηγο-
ρία, εξοπλισµοί δηλαδή που είχαν εγγραφεί το 2020, ήταν 530
εκατοµµύρια ευρώ, µέχρι πρότινος κατώφλι 500 εκατοµµυρίων
ευρώ, 2,52 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021 και 3,37 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ το 2022. Αυτό- νοµίζω- δείχνει και το έργο που συντε-
λείται στο εξοπλιστικό σκέλος.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να εξάρω τη συµβολή όλων των
εµπλεκοµένων φορέων για να υλοποιηθεί αυτό το µεγάλο, δαπα-
νηρό, αλλά και εθνικά ωφέλιµο -ανεκτίµητο ωφέλιµο- σκέλος του
εξοπλισµού των Ενόπλων Δυνάµεων, από το Υπουργείο Οικονο-
µικών, την πολιτική του ηγεσία, τους ανθρώπους που συνεργά-
στηκαν µε το ΓΕΕΘΑ, τα γενικά επιτελεία, τις γενικές διευθύνσεις
του Υπουργείου και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, βέβαια,
καθώς και το προσωπικό που συµµετείχε στα διάφορα στάδια
της υλοποίησης των προγραµµάτων. Δεν είναι εύκολη δουλειά,
είναι σύνθετη δουλειά, απαιτείται χρόνος, απαιτείται και αλλαγή
ρυθµών εις τους οποίους δεν ήταν µέχρι πρότινος συνηθισµένες
οι υπηρεσίες, αλλά νοµίζω ότι το έργο µιλάει από µόνο του.

Από τον Ιούλιο του 2019 έχουν συµβασιοποιηθεί συνολικά εκα-
τόν εβδοµήντα δύο εξοπλιστικά προγράµµατα συνολικής αξίας
14,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Καταλαβαίνετε ότι αυτά υλοποιούν-

ται σε βάθος χρόνου, αποπληρώνονται σε βάθος χρόνου, αλλά
είναι προγράµµατα απολύτως απαραίτητα για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις.

Σταχυολογώ την προµήθεια των είκοσι τεσσάρων Ραφάλ, σε
λίγες µέρες θα έρθουν και άλλα δύο µέχρι το τέλος του χρόνου,
αρχές του επόµενου, για να προστεθούν στα έξι, συν τρία, εννιά,
σύνολο έντεκα και έπεται συνέχεια. Μέχρι τον Αύγουστο του επό-
µενου έτους θα έχουµε συµπληρώσει την τρίτη εξάδα, θα είµα-
στε στα δεκαοκτώ και θα µένουν άλλα έξι µέχρι να πάµε στα
συνολικά είκοσι τέσσερα. Έρχονται, λοιπόν, τα Ραφάλ και εγκα-
θίστανται στη βάση της Τανάγρας που έχει πραγµατικά γίνει
ξανά ένας χώρος χαράς, εκεί που ήταν χώρος κατάθλιψης µε τα
καθηλωµένα Μιράζ 2000-5 λόγω έλλειψης σύµβασης εν συνεχεία
υποστήριξης και άρα, αδυναµίας συντήρησης µε απλά ανταλλα-
κτικά µέσα σε δύο χρόνια µόνο.

Η προσπάθεια δεν σταµατάει εδώ. Είναι, βέβαια και η αναβάθ-
µιση των ογδόντα τριών F-16 στην εκδοχή Viper. Ήδη έχουν πα-
ραδοθεί τα πρώτα από την ΕΑΒ στην Πολεµική Αεροπορία και
θα ενταθούν οι ρυθµοί τον επόµενο χρόνο, µε έναν ρυθµό αρκε-
τών κάθε µήνα. Είναι η παράδοση των τριών πρώτων ανθυποβρυ-
χιακών ελικοπτέρων τύπου Romeo στο τέλος του 2023, που θα
αναβαθµίσουν πολύ αυτή τη δυνατότητα του Πολεµικού Ναυτι-
κού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ λίγο για τον χρόνο. Έχουµε φθάσει στον δι-
πλάσιο χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ναι, θα συντοµεύσω, αλλά τι να πω; Μακάρι να κάναµε λι-
γότερα και να είχα λιγότερο χρόνο για να τα παρουσιάσω.
Αντιστοιχεί απλά -νοµίζω- ο χρόνος στο µέγεθος του έργου.

Σε κάθε περίπτωση, βέβαια, θέλω να πω για να µην µακρη-
γορώ -λίγο πολύ αυτά είναι γνωστά- ότι η προσπάθεια συνεχίζε-
ται. Δεν δηλώνουµε κανένας από εµάς ικανοποιηµένος από το
έργο που έχει επιτευχθεί. Θεωρούµε ότι έχει επιτευχθεί ικανό
έργο, αλλά οι ανάγκες µένουν, οι ανάγκες εντείνονται, οι καιροί
δυσκολεύουν και άρα, η προσπάθεια πρέπει να ενταθεί και άλλο.

Να πω ότι αυτή η προσπάθεια αφορά ασφαλώς και επενδύσεις
σε έργα υποδοµών, σε ναυστάθµους, σε αεροπορικές βάσεις και
στο πλαίσιο αυτό µέσω του προγράµµατος ΕΣΠΑ 2004 - 2020
χρηµατοδοτήθηκαν και δεκαοκτώ ενεργειακές αναβαθµίσεις κτη-
ρίων και έργα υποδοµών και εξοπλισµού αεροδροµίων, συνολι-
κού κόστους περίπου περί τα 100 εκατοµµύρια ευρώ.

Για την ενεργό αµυντική διπλωµατία, τον τρίτο πυλώνα, δεν θα
αναφέρω πολλά. Θα πω ότι ο στόχος µας είναι να πηγαίνουµε
κάθε χρόνο και καλύτερα, να κάνουµε κάθε χρόνο και περισσό-
τερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχουµε φθάσει στα είκοσι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ναι, θα κλείσω σε ένα µε δύο λεπτά µε τον επίλογο, κύριε
Πρόεδρε, µε την ανοχή σας.

Αντιπαρέρχοµαι, λοιπόν, δεν θα πω πολλά για την αµυντική δι-
πλωµατία, δεν αφορά και τόσο ίσως τον προϋπολογισµό, αλλά
και εκεί τα αποτελέσµατα είναι πραγµατικά εντυπωσιακά.

Κλείνοντας, λοιπόν, η αµυντική διπλωµατία, οι στρατηγικές
συµφωνίες µε σύµµαχες χώρες όπως η Γαλλία ή η τροποποίηση
της Συµφωνίας Αµοιβαίας Αµυντικής Συνεργασίας µε τις ΗΠΑ και
την ανάδειξη του στρατηγικού κόµβου, που πλέον είναι το λιµάνι
της Αλεξανδρούπολης ανάµεσα και σε άλλες τοποθεσίες, νοµίζω
ότι δείχνουν ότι αποδίδουν καρπούς, ενδυναµώνουν το γεωπο-
λιτικό αποτύπωµα της χώρας, την αποτρεπτική ισχύ και εκφρά-
ζονται µέσα από ένα ισχυρό πλέγµα συµµαχιών που ενισχύονται
σε διµερές επίπεδο µε φίλες και σύµµαχες χώρες. Είναι η Ελ-
λάδα που συµβάλλει στη συλλογική ασφάλεια. Η Ελλάδα που
µετρά συµµάχους της, που εισακούγεται από φίλους και συµµά-
χους. Ως εδώ καλά. 

Σε τελική ανάλυση όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
έναν ραγδαία µεταβαλλόµενο κόσµο µε γεωπολιτικές αναταρά-
ξεις ή εντεινόµενες πρωτοφανείς προκλήσεις ασφαλείας, η Ελ-
λάδα πρέπει να στηρίζεται πάνω απ’ όλα στις δικές της δυνάµεις.
Αυτή η συνθήκη επιβάλλει και την επαύξηση της ελληνικής στρα-
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τιωτικής ισχύος για την προστασία της εδαφικής ακεραιότητας
και κυριαρχίας. 

Τώρα λοιπόν που ο ουρανός σκοτεινιάζει περισσότερο από
ποτέ, τώρα περισσότερο από ποτέ πρέπει να συνταχθούµε και
ίσως -εύχοµαι- να συνεννοηθούµε γύρω από αυτή την προσπά-
θεια που καταβάλλεται εντατικά εδώ και τρία χρόνια. Για πρώτη
φορά µετά από πολύ καιρό οι συσχετισµοί στρατιωτικής ισχύος
Ελλάδας - Τουρκίας αρχίζουν να αλλάζουν υπέρ της ελληνικής
πλευράς. Στο αεροπορικό κοµµάτι µπορώ να ισχυριστώ ότι αυτό
είναι δεδοµένο. Έτσι όµως ενισχύεται και η αποτροπή, έτσι προ-
στατεύεται η χώρα από κάθε επιβουλή, έτσι κατοχυρώνεται το
αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών. Και αυτή η προϋπόθεση, µην
ξεχνάµε, είναι προϋπόθεση και απρόσκοπτης οικονοµικής ανά-
πτυξης. Γιατί η αποτροπή δεν είναι άµυνα, αλλά προϋφίσταται
της άµυνας. Αν αποτύχει η αποτροπή, τότε υπεισέρχεται η
άµυνα. Η αποτροπή είναι αποθάρρυνση κάθε εχθρικής ενέργειας
µε την δηµιουργία σε κάθε επιβουλέα, σε κάθε δυνητικό αντί-
παλο της ισχυρής πεποίθησης ότι οποιαδήποτε ενέργεια εχθρική
ενέχει µεγαλύτερο κόστος από όφελος. Αυτή η πεποίθηση κατι-
σχύει από τη δύναµη, την ποιότητα, τον επαγγελµατισµό και το
υψηλό επίπεδο εκπαίδευσης και µέσων πλέον των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε όλοι τον προϋπολο-
γισµό για την εθνική άµυνα, για ακόµα πιο ισχυρές Ένοπλες
Δυνάµεις, για µία Ελλάδα που δυνάµωσε, δυναµώνει και θα δυ-
ναµώσει και άλλο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Μυλωνάκης. Πα-
ρακαλώ και τους Υπουργούς και όλους να είναι εντός του χρό-
νου. 

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, περίµενα υπο-

µονετικά να ακούσω και τον Υπουργό Οικονοµικών. Άκουσα τους
περισσότερους Υπουργούς και τον Υπουργό Οικονοµικών. Περί-
µενα να ακούσω και τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης τον κ. Πανα-
γιωτόπουλο, διότι σήµερα, κύριε Υπουργέ, µιλάµε για τον
προϋπολογισµό. Αν θέλαµε να ακούσουµε για το µέλλον των
Ενόπλων Δυνάµεων και τι πρέπει να κάνουµε για να έχουµε ένα
αποτρεπτικό αποτέλεσµα, θα το συζητάγαµε. Φάγατε λοιπόν
τόσα λεπτά και δεν είπατε τίποτα για το προσωπικό. Τίποτα απο-
λύτως. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτές τις µέρες τον
προϋπολογισµό του 2023 στην Ολοµέλεια εν µέσω ακραίας πό-
λωσης, εν µέσω µιας κατάστασης η οποία δεν τιµά τον πολιτικό
κόσµο. Οι Έλληνες πολίτες τροµοκρατηµένοι και αγανακτισµένοι
απ’ αυτά που βλέπουν λένε: «Τα ίδια γίνονταν, γίνονται και θα γί-
νονται; Τελικά ποια είναι η λύση στο πρόβληµα της διαπλοκής,
της διαφθοράς; Καµµία; Τα ίδια εδώ, τα ίδια στην Ευρωβουλή.
«Τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή µου». Πώς θα φάµε,
πώς θα πιούµε και ό,τι αρπάξουµε». Αυτή είναι η κατάντια του
ελληνικού πολιτικού συστήµατος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Δεν το περίµενα. Πρώτη φορά µπήκαµε στη Βουλή ένα κόµµα
σαν την Ελληνική Λύση µε προτάσεις, µε σοβαρό πολιτικό λόγο,
έντιµο πολιτικό λόγο και να σου λέει ο άλλος έξω: «Τα ίδια είσα-
στε όλοι». Όχι δεν είµαστε τα ίδια όλοι. Για αυτό και προτού ξε-
κινήσω λέω, για να ακούει ο ελληνικός λαός, ότι υπάρχει λύση.
Υπάρχει η Ελληνική Λύση. Και το λέω κοιτάζοντάς τους στα
µάτια. Έρχονται εκλογές σε λίγο. Να προσέξει λοιπόν ποιους ψη-
φίζει και ανάµεσα στα κόµµατα. 

Γιατί είναι µικρός ο κόσµος. Γνωριζόµαστε πλέον καλά όλοι
µεταξύ µας. Δεν µπορεί να πει κανείς ότι ο κ. Ανδρουλάκης δεν
ήξερε την κ. Καϊλή ή δεν ήξερε την κ. τάδε ή τον κύριο τάδε το
ένα κόµµα και το άλλο ή δεν ξέραµε τι γίνεται στην Ευρωβουλή
µε τους συνεργάτες. Δεν µπορεί να τα πει κανένας αυτά τα πράγ-
µατα. Αυτά λέει ο κόσµος λοιπόν. Υπάρχει λοιπόν λύση. Υπάρχει

η Ελληνική Λύση. 
Πάµε τώρα να δούµε τι γίνεται µε τον προϋπολογισµό. Περή-

φανη -λέει- είναι η ελληνική Κυβέρνηση διότι είναι ο πρώτος προ-
ϋπολογισµός µετά από τα µνηµόνια, τη σκληρή επιτροπεία, ένας
κανονικός προϋπολογισµός. Περιµέναµε λοιπόν όλοι να δούµε
να αποκαθίστανται συντάξεις, µισθοί, όπως ήταν πριν τα µνηµό-
νια, όπως ήταν ο ελληνικός λαός προτού µπούµε σε αυτή την πε-
ριπέτεια που µας έβαλαν και τα τρία κόµµατα ψηφίζοντας τα τρία
µνηµόνια της συµφοράς και βρισκόµαστε δώδεκα χρόνια τώρα
εγκλωβισµένοι σε µια σκληρή επιτροπεία.

Βγήκαµε λοιπόν από την επιτροπεία. Και τι κατάλαβε ο κό-
σµος; Μήπως κατάλαβε ότι έχει λεφτά στην τσέπη; Γιατί καλά
είναι τα µακροοικονοµικά, τα µικροοικονοµικά, όµως τι γίνεται µε
αυτά που έχουµε στην τσέπη; Πώς θα πάµε στο σουπερµάρκετ
µε την ακρίβεια; Τέσσερις προϋπολογισµούς έχουµε εδώ σαν Ελ-
ληνική Λύση βρει µπροστά µας. Από το 2019, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από τον πρώτο προϋπολογισµό λέγαµε ότι στρατη-
γικά η χώρα µας έπρεπε να κινηθεί προς µια κατεύθυνση παρα-
γωγής πλούτου. Το ίδιο είπαµε και το 2020, το 2021, το 2022. Το
ίδιο θα λέµε συνεχώς. Διότι δεν καταλαβαίνει καµµία κυβέρνηση,
φαίνεται, ότι δεν παράγουµε πλούτο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας. Παράγουµε µόνο χρέη. 

Δεν χρειάζεται να επαναλάβω ότι το ιδιωτικό χρέος έχει φτάσει
τα 412 δισεκατοµµύρια. Δεν χρειάζεται να πούµε ότι το πρώτο
εξάµηνο του 2022 έχουν αυξηθεί τα ληξιπρόθεσµα χρέη -επειδή
ο Έλληνας έχει πολλά λεφτά στην τσέπη!- κατά 4,84 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και το 57,4% είναι από τους µικροοφειλέτες, δη-
λαδή αυτούς οι οποίοι πραγµατικά δεν έχουν να πληρώσουν. Σε
έναν χρόνο αυξήθηκαν κατά επτακόσιες χιλιάδες άτοµα και φτά-
σαµε τώρα να χρωστάνε 2,5 εκατοµµύρια στην εφορία. Υπάρ-
χουν άνθρωποι οι οποίοι χάνουν καθηµερινά τα σπίτια τους, όχι
γιατί είναι κακοπληρωτές, ούτε στρατηγικοί κακοπληρωτές. Είναι
άνθρωποι της διπλανής πόρτας, είναι άνθρωποι που µπήκαν σε
ένα δανεισµό και δεν µπορούν να αποπληρώσουν. Είναι άνθρω-
ποι που χάνουν τα σπίτια τους για 10 µε 15 χιλιάδες. Και το ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά. Πιστωτικές κάρτες και καταναλωτικά
δάνεια έχουν εµπλακεί όλα µαζί. Δεν µπορεί να βρει άκρη κανέ-
νας µε τις τράπεζες, κανένας! Υπάρχουν και τα funds τώρα,
οπότε όλα µαζί. Ο κόσµος έχει τροµοκρατηθεί. 

Το 2019 είχαµε πει -και µάλιστα ο Κυριάκος Βελόπουλος, ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, το είχε πει πεντακάθαρα- ότι
έρχεται µια σκληρή, µεγάλη ενεργειακή κρίση. Μάλλον δεν κα-
τάλαβε κανείς από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του
Κυριάκου Μητσοτάκη ότι έρχεται η ενεργειακή κρίση. Συγχρό-
νως θα ερχόταν -και είναι λογικό- µια επισιτιστική κρίση. Και είναι
προ των θυρών, το βλέπουµε. Απόρροια όλων αυτών είναι ο υψη-
λός πληθωρισµός, η πληθωριστική κρίση. Αυτό το πράγµα θα συ-
νεχιστεί.

Άρα, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµικών, και αυτός ο προϋπο-
λογισµός που καταθέσατε, θα δείτε ότι σε λίγο χρονικό διάστηµα
εντός του 2023 θα θέλει αναπροσαρµογή.

Οι δαπάνες για παιδεία, υγεία, οι κοινωνικές δαπάνες, οι µι-
σθοί, οι συντάξεις, σύµφωνα πάντα µε αυτά τα οποία µας λέει
αυτός ο προϋπολογισµός και σύµφωνα µε τη µεγάλη πληθωρι-
στική κρίση, θα παραµείνουν στα ίδια επίπεδα και ίσως και χει-
ρότερα. Διότι εδώ, κυρίες και κύριοι, µόνο το εισόδηµα των
εργαζοµένων αν δούµε, έχει συρρικνωθεί κατά 40%. Δηλαδή
παίρνει ένας 800 ευρώ, έχει χάσει το 40% µε το που µπήκαν στην
τσέπη του, τελείωσαν αυτά. Άντε από κει και πέρα να βγάλεις δά-
νειο, να βγάλεις ενοίκιο, να βγάλεις σουπερµάρκετ, να βγάλεις
παιδιά και σχολείο και να βγάλεις και θέρµανση τώρα τον χει-
µώνα. 

Τώρα όµως θέλω να εστιάσω, επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, σε
δύο κυρίως Υπουργεία. Θα ξεκινήσω λίγο από το Υπουργείο Εξω-
τερικών διότι και οι δαπάνες του Υπουργείου Εξωτερικών αυξά-
νονται, ήταν 254 εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του 2022
και πήγαµε 290 για το 2023, δηλαδή 35 εκατοµµύρια. Η αύξηση
µόνο των πιστώσεων των αναγκών των ελληνικών πρεσβειών,
προξενείων και διπλωµατικών αποστολών, σε εποχές που λόγω
των συνεχών γεωπολιτικών εξελίξεων είναι µόνο 35 εκατοµµύρια,
δεν φτάνουν. Φωνάζουν οι διπλωµάτες. Έχουµε γίνει επαίτες.

5012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Δεν έχουµε ούτε χαρτί να γράψουµε», αυτό λένε οι διπλωµάτες
µας. Αυτά στο Υπουργείο Εξωτερικών.

Και επειδή του κ. Παναγιωτόπουλου του αρέσει να µιλάει και
να λέει για διάφορα γύρω από τη γεωπολιτική, τα λάθη τα οποία
κάναµε, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Άµυνας, όσον αφορά στις
συµφωνίες που αναφέρατε προηγουµένως, είναι µεγάλα και το
βλέπουµε µπροστά µας. Δεν έκανε τίποτα το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών -τα είπα στον κ. Δένδια το απόγευµα- όσον αφορά το τουρ-
κολιβυκό µνηµόνιο. Από τον Δεκέµβρη του 2019 περίµενε πριν
τρεις µήνες να ενεργοποιηθεί. Λέει «όχι, δεν παράγει αποτελέ-
σµατα», «κι όµως», του λέγαµε, «παράγει αποτελέσµατα», «όχι,
δεν παράγει». Ορίστε τώρα. Και έπρεπε να έρθει ο Πρόεδρος
της Αιγύπτου Σίσι για να µας δώσει ένα χέρι βοηθείας, να οριο-
θετήσει µόνος του αποκλειστική οικονοµική ζώνη µε τη Λιβύη. 

Εµείς τι κάναµε λοιπόν; Πού είναι η επέκταση αιγιαλίτιδας
ζώνης µας παντού σε όλον τον ελλαδικό χώρο; Πού είναι τα
εθνικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα, κύριε Υπουργέ της Εθνικής
Άµυνας, επειδή λέτε για συµφωνίες; Πώς δεν τολµήσαµε εµείς
να κάνουµε τα έξι σε δώδεκα ναυτικά µίλια; Πώς δεν τολµήσαµε
να οριοθετήσουµε την αποκλειστική οικονοµική ζώνη και την
υφαλοκρηπίδα µε την Κυπριακή Δηµοκρατία; Πώς το ένα δεν κά-
ναµε και πώς το άλλο δεν κάναµε. Τι φοβόµαστε; 

Τα έχουµε πει κατά τη διάρκεια των οµιλιών για τις συµφωνίες,
τις λεόντειες συµφωνίες και κυρίως µε την Αµερική. Είναι λεόν-
τεια συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Λέτε «ω, τι ωραία, τι
καλά!». Δεν είναι τίποτα ούτε ωραία ούτε καλά. Πρέπει να είµα-
στε ισότιµοι. Πρέπει να µπορούµε να µιλάµε και να χτυπάµε και
εµείς στο χέρι µας στο τραπέζι και όχι ό,τι µας λένε να το κά-
νουµε. 

Πάµε τώρα στο Υπουργείο Άµυνας. Ακούστε, όλες οι πτέρυγες
της Βουλής, νοµίζω, ότι δεν έφερε καµµία πτέρυγα αντίρρηση
για τα εξοπλιστικά των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι απαραίτητα;
Είναι απαραίτητα. Για ποιον λόγο έγινε αυτό το πράγµα; Διότι οι
προηγούµενες κυβερνήσεις -και τα έχουµε πει, κύριε Υπουργέ-
από το 2005 µέχρι το 2019 απαξίωσαν τις ένοπλες δυνάµεις,
απαξίωσαν τα οπλικά συστήµατα, καταστρέψαµε τα Μιράζ 2000-
5. Και αφού, λοιπόν, καταστράφηκαν αυτά, έπρεπε να τα ανανε-
ώσουµε. Καλά να πάθουµε, διότι όταν δεν έχεις µυαλό, βάζεις
µετά το χέρι βαθιά στην τσέπη -έτσι είναι η αλήθεια- διότι αναγ-
κάζεσαι να αγοράσεις από την αρχή. Συµπληρώσαµε αυτά τα
οποία δεν υπήρχαν, και το γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι δεν
υπήρχαν, να µην τα λέω εδώ, και σωστά προχωράει το εξοπλι-
στικό πρόγραµµα. 

Όµως τα εξοπλιστικά προγράµµατα, κύριε Υπουργέ, για να
λειτουργήσουν θέλουν προσωπικό. Τι ακούσαµε από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας να πει για το προσωπικό; Είπατε τίποτα
για το προσωπικό; Τίποτα. 103 εκατοµµύρια, αυτά είναι. Ακούστε,
2022 είναι 2.524.584.000 και το 2023 είναι 2.627.483.000. Και, βε-
βαίως, αυτά τα οποία φέρατε, τα 70 εκατοµµύρια εξ αυτών, κύριε
Υπουργέ µου, είναι αυτές οι εξαγγελίες που είχε κάνει ο Πρωθυ-
πουργός στην Έκθεση της Θεσσαλονίκης. Ναι ή όχι; Αυτό που
είπατε για τη µισθολογική εξέλιξη, επέκταση της µάχιµης πεντα-
ετίας και νυχτερινή αποζηµίωση. 

Ξέρετε ότι εκτός από την Αθήνα δεν παίρνει για τις Κυριακές
καµµία άλλη µονάδα σε καµµία άλλη περιοχή χρήµατα; Καµµία!
Έχετε πει νυχτερινές αποζηµιώσεις. Τόσο καιρό έχουν υπογρα-
φεί και δεν έχουν πάρει τίποτα νυχτερινή. Πρόσθετη αµοιβή στα
πληρώµατα των πολεµικών πλοίων. Σωστά, τώρα τελευταία
βγήκε αυτό. Άρα λοιπόν, άµα βάλουµε τις προσλήψεις των ΕΠΟΠ
και ΟΒΑ, που µαζί µε αυτούς του 2023 θα φτάσουν περίπου τις
πέντε χιλιάδες ανθρώπους, τη νυκτερινή απασχόληση, ανθυπο-
λοχαγούς και ΕΜΘ, τους χρωστάτε από το 2019. Είπατε ότι το
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και σωστά το είχε κάνει. Βέβαια και αυτοί δεν
βρήκαν κονδύλια να τους δώσουν. Ναι αλλά από το 2019 µέχρι
το 2023 τι κάνατε εσείς; 

Και ακούστε τώρα να δείτε. Υπάρχουν άνθρωποι ακόµα που
γίνονται ανθυπολοχαγοί και πληρώνονται σαν ανθυπασπιστές.
Δηλαδή αυτό είναι ωραίο; Να σας πούµε µπράβο; Να σας χειρο-
κροτήσουµε; Το κάνετε τώρα. Γιατί δεν το κάνατε το 2020, αµέ-
σως µόλις αναλάβατε; 

Στρατιωτικοί δικαστές µετά τη συνταγµατική Αναθεώρηση

ούτε µία δεκάρα δεν έχουν πάρει. Αυτά µε έναν πρόχειρο υπο-
λογισµό είναι 71 εκατοµµύρια περίπου. 

Πάµε τώρα να δείτε τι απαξίωση συνεχίζουν να έχουν τα στε-
λέχη των ενόπλων δυνάµεων, κύριε Υπουργέ. Δεν λέω µόνο από
εσάς, από το επιτελείο γενικώς της Κυβέρνησης. Δίνει η κυβέρ-
νηση 600 ευρώ, ένα δώρο, και πολύ καλά, για τις άοκνες προ-
σπάθειες τις οποίες καταβάλλουν τα στελέχη του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, οι αστυνοµικοί µας και οι λιµενικοί µας.
Η Πυροσβεστική, λέει ο κ. Στουρνάρας βρήκαµε 8 εκατοµµύρια
και τους βολεύουµε. Δεν ξέρω αν βγαίνουν 600 στον καθένα.
Αυτό το ξέρει ο κ. Στουρνάρας. Ας αναλάβει τις ευθύνες της η
Κυβέρνηση µε τους πυροσβέστες. Έπρεπε συνολικά η Κυβέρ-
νηση να πει σε όλο το προσωπικό, στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων, Σωµάτων Ασφαλείας και Πυροσβεστική από 600 ευρώ
οριζόντια. Είναι και φορολογηµένο, µη νοµίζει κάποιος ότι δεν
είναι φορολογηµένο. Θα µπει στη φορολογία του επόµενου
έτους. 

Πείτε µου γιατί δεν διεκδικήσατε από τον κ. Σκυλακάκη, ο
οποίος σηκώθηκε χθες και µου απάντησε «δεν θα δώσουµε 600
ευρώ στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων γιατί τους φτιάχνουµε
ειδικό µισθολόγιο και θα πάρουν λεφτά από εκεί». Ψέµατα! Και
βγαίνουν οι εφηµερίδες σήµερα και είδα τον «Ελεύθερο Τύπο»,
είναι ντροπή τους, «930-980 ευρώ σε κάθε» λέει. Τι λέτε τώρα,
σοβαρά; Έτσι κοροϊδεύετε τον κόσµο;

Γιατί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν διεκδικήσατε τα 600 ευρώ
για το προσωπικό σας; Επειδή δεν θέλει ο Σκυλακάκης; Τι µας
ενδιαφέρει; Εσάς σας ενδιαφέρει, εσείς έπρεπε να το διεκδική-
σετε, όπως το διεκδίκησε ο κ. Θεοδωρικάκος, που είπε σε µένα
προσωπικά όταν έκανα µια ερώτηση, «δεν είναι θέµα δικό µου,
είναι του κ. Παναγιωτόπουλου». Άρα, λοιπόν, σε σας πέφτουν τα
βέλη. 

Πάµε στο άλλο τώρα. Πάµε τώρα για τους συνταξιούχους,
τους εν αποστρατεία. Μετοχικό Ταµείο Στρατού, κύριε Υπουργέ.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η ευαισθησία των ανθρώπων για τις
ένοπλες δυνάµεις µέχρι να πεθάνουν είναι ίδια. Αυτοί οι άνθρω-
ποι, λοιπόν, βγήκαν µε µία σύνταξη, κόπηκε η σύνταξη στη µέση
µε τα µνηµόνια και τώρα, άµα τους ρωτήσετε, µε τον νόµο Κα-
τρούγκαλου, κύριε Δρίτσα, τους έχουν τσακίσει τους συνταξιού-
χους, τους εν αποστρατεία στρατιωτικούς. Διότι υπάρχει η
προσωπική διαφορά και, επειδή ήταν η προσωπική διαφορά µε-
γάλη, έχει φτάσει στα 200 ευρώ, δεν παίρνουν τίποτα. Αυτά που
λένε τώρα τα παραµύθια, τα 7%, δεν παίρνουν τίποτα οι στρα-
τιωτικοί. 

Κι έχουµε, λοιπόν, το Μετοχικό Ταµείο Στρατού. Στο Μετοχικό
Ταµείο Αεροπορίας και Μετοχικό Ταµείο Ναυτικού υπάρχει νο-
µοθεσία, εάν έχει περίσσευµα το ταµείο να δώσει υπό µορφή µε-
ρίσµατος ένα δωράκι 150, 180 ευρώ. Των ταµείων τα λεφτά είναι,
των στρατιωτικών είναι. Στον Στρατό δεν υπάρχει. Ένα χρόνο,
ενάµιση χρόνο σάς το λένε και το Μετοχικό Ταµείο Στρατού και
οι Αρχηγοί. Κύριε Υπουργέ, φτιάξτε το νοµοθέτηµα αυτό για να
µπορεί και το Μετοχικό Ταµείο Στρατού να δίνει ένα επιπλέον µέ-
ρισµα, αν υπάρχει περίσσευµα; Γιατί αν υπάρχει περίσσευµα,
όπως υπάρχει φέτος, περί τα 8 εκατοµµύρια, µόλις περάσει 31
Δεκεµβρίου έρχεται ο κ. Βεσυρόπουλος -και καλά κάνει, το δη-
µόσιο δηλαδή- και το βουτάει, το παίρνει. Δεν µένει στο µετοχικό
ταµείο. Πάνε τα λεφτά, εξαφανίζονται. 

Παρακαλάνε, λοιπόν, να φτιάξουµε έναν νόµο. Από χθες, και
χθες το βράδυ, εγώ θέλω να είµαι έντιµος, υποσχεθήκατε, µετά
από µια έντονη τηλεφωνική επικοινωνία που είχαµε, και έπρεπε
να γίνει αυτό το πράγµα, όπως και ο κ. Χαρδαλιάς, ότι θα το κοι-
τάζατε σήµερα.

Και περίµενα να πείτε τι έχει γίνει µε το θέµα του Μετοχικού
Ταµείου Στρατού και τους εν αποστρατεία συναδέλφους για το
επιπλέον µέρισµα που δικαιούνται, όπως δικαιούνται -γιατί είναι
δικά τους λεφτά- και το Ναυτικό και η Αεροπορία. Περιµένω,
ακόµα, κύριε Υπουργέ, να δω τι κάνατε, γιατί αυτό είναι ληστεία,
δεύτερη, τρίτη, συνεχόµενες ληστείες. Η απαξίωση των εν ενερ-
γεία και εν αποστρατεία συναδέλφων πρέπει να σταµατήσει.

Να µιλήσω για την αµυντική µας βιοµηχανία και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Ούτε 1 ευρώ,
κύριε Υπουργέ. Πείτε µου για επενδύσεις, για ανάπτυξη της εγ-
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χώριας βιοµηχανίας, για έρευνα στην ΕΑΒ, τα ΕΑΣ. Τι έχουµε
δώσει; Ούτε 1 ευρώ δεν προβλέπει ο προϋπολογισµός για την
αµυντική µας βιοµηχανία. Δηλαδή, όσο φωνάζουµε ότι πρέπει η
πρωτογενής παραγωγή να ενεργοποιηθεί, για να µπορέσει να
παραγάγει πλούτο, όσο φωνάζουµε ότι πρέπει η βιοµηχανία να
ξυπνήσει, ότι η αµυντική µας βιοµηχανία έχει τεράστιες δυνατό-
τητες, δεν βάζουµε ούτε ένα 1 ευρώ, κύριε Υπουργέ, κύριοι της
Κυβέρνησης, στην αµυντική µας βιοµηχανία. Μόνο να αγορά-
ζουµε, δεν οδηγεί πουθενά.

Η Ελληνική Λύση περιµένει την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ,
για το θέµα του µετοχικού ταµείου, περιµένει την απάντηση για
τα 600 ευρώ, τα οποία ο κ. Σκυλακάκης δεν τα δίνει µε το έτσι
θέλω στο προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων και τους πυροσβέ-
στες. 

Και, βέβαια, τον προϋπολογισµό γενικώς τον καταψηφίζουµε,
εκτός από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Άµυνας, που πα-
ραδοσιακά, µε όλες τις παρατηρήσεις που κάναµε, η Ελληνική
Λύση τον ψηφίζει. Παραµένουµε, όµως, τις απαντήσεις, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Πολύ σύντοµα. Κύριε συνάδελφε, η µόνη εξήγηση που
µπορώ να φανταστώ για τον ισχυρισµό σας ότι δεν ακούσατε τί-
ποτα για το προσωπικό στην οµιλία µου είναι ότι έχετε πρόβληµα
ακοής και πολύ έντονο µάλιστα, γιατί είπα πολλά για το προσω-
πικό. Και, µάλιστα, ευτυχώς που προέβλεψα να αναπτύξω στο
πρώτο σκέλος της οµιλίας µου τις πρόνοιες για το προσωπικό
της πρόνοιας, γιατί αν το είχα βάλει στο τρίτο µέρος, δεν θα είχα
προλάβει. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ξανά: Έχουν προβλεφθεί στον προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας πιστώσεις για τα έκτακτα
επιδόµατα ειδικών συνθηκών όχι µόνο το πλεύσης στις αποστολές
πλεύσης, αλλά και για ενδεχόµενα άλλα στοιχεία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων σε ειδικές αποστολές. Νυκτερινά. Επεξεργάζεται το
ΓΕΕΘΑ σε συνεργασία µε το Υπουργείο και θα υποβληθεί πρό-
ταση για το νέο µισθολόγιο των Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο,
όταν προκύψει -σύντοµα θα προκύψει-, θα τεθεί υπ’ όψιν του
Υπουργείου Οικονοµικών. Και, βέβαια, όσον αφορά την περίφηµη
διεκδίκηση των 600 ευρώ, πάντα διεκδικούµε για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις από το περίσσευµα και τις ανακατανοµές των προϋπολο-
γισµών των γενικών επιτελείων στο τέλος του χρόνου, όπως και
φέτος θα καταβληθεί ένα επίδοµα υπό τη µορφή οδοιπορικών που
πάντα δίνεται στο τέλος του χρόνου. Δεν θα είναι του ύψους των
600 ευρώ, αλλά θα είναι άλλη µία οικονοµική ενίσχυση. Σας περιέ-
γραψα, όµως, και σας είπα και τα ακριβή νούµερα στην οµιλία µου
αυτά που προβλέπονται για το προσωπικό.

Όσον αφορά αυτά που είπατε για τους µερισµατούχους του
Μετοχικού Ταµείου Στρατού κ.λπ., από χθες ή προχθές το νοµο-
σχέδιό µας είναι σε διαβούλευση. Έκανε περίπου έναν µήνα να
εξεταστεί από το Υπουργείο Οικονοµικών, όπως είπα, διότι έχει
διατάξεις που έχουν δηµοσιονοµικό αποτύπωµα. Προβλέπεται στο
νοµοσχέδιό µας ότι τα µερίδια των µερισµατούχων του Μετοχικού
Ταµείου Στρατού δύνανται να αναπροσαρµόζονται και να επέλθει
εναρµόνιση µε τις διατάξεις του νέου µισθολογίου. Επίσης, καθιε-
ρώνεται η δυνατότητα χορήγησης έκτακτου µερίσµατος στους µε-
ρισµατούχους του Μετοχικού Ταµείου Στρατού υπό την
προϋπόθεση να πληρούνται οι προϋποθέσεις και µε το δεδοµένο
ότι η αναδροµικότητα για το 2022 θα ρυθµιστεί µε νοµοτεχνική
βελτίωση στο νοµοσχέδιο που θα έρθει µέσα στον Ιανουάριο. 

Ευπρόσδεκτο το ενδιαφέρον σας αλλά, ξέρετε, αυτά δεν τα
σκεφτήκαµε χθες µετά το τηλεφώνηµά σας. Τα έχουµε δροµο-
λογήσει. Έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο Οικονοµικών, έχουν
τύχει έγκρισης και δροµολογούνται.

Και κάτι τελευταίο, όσον αφορά τώρα τα γεωπολιτικά. Κοι-

τάξτε, προ ηµερών υπέγραψα ως Υπουργός µε τον οµόλογό µου,
παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών, τη Συµφωνία µε την Αίγυ-
πτο για την Έρευνα και Διάσωση. Αυτή η συµφωνία τι κάνει;
Οριοθετεί τις περιοχές ευθύνης. Άρα, κατά τη δική µας οριοθέ-
τηση των θαλασσίων ζωνών, είναι ένα αποτέλεσµα αυτής της
πρωτοβουλίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): …µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το τουρκολιβυκό µνηµόνιο.

Αδράνεια, λοιπόν, δεν υπάρχει. Υπάρχει εντατικοποίηση της
δράσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ακολουθεί ο κ. Δρίτσας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα και αύριο θα

ψηφιστεί ο τελευταίος προϋπολογισµός της κυβερνητικής θη-
τείας της Νέας Δηµοκρατίας. Μπορώ να κάνω µετά λόγου γνώ-
σεως και χωρίς καµµία υπερβολή την εκτίµηση ότι δεν θα είναι
απλά ο τελευταίος προϋπολογισµός της κυβερνητικής θητείας,
αλλά θα είναι ο προϋπολογισµός του τέλους της θητείας της
Νέας Δηµοκρατίας ως Κυβέρνησης, µιας και όποιος δεν κινείται
σε γυάλα µπορεί να καταλάβει πια τους τελευταίους µήνες ολο-
ένα και περισσότερο την κοινωνική κινητικότητα, την κοινωνική
ανησυχία αλλά και την κοινωνική προσδοκία για µία δηµοκρατική
πολιτική αλλαγή. Προς αυτή την κατεύθυνση εµείς είµαστε όχι
απλώς αισιόδοξοι, αλλά συγκροτηµένα καλούµε και ενθαρρύ-
νουµε όλες τις προοδευτικές δυνάµεις αυτού του τόπου προς
µία αλλαγή που θα θέσει τέρµα σε καθεστώτα προσωποπαγή,
αυταρχικά, διεφθαρµένα σε µεγάλο βαθµό και διαπλεκόµενα,
που έχουν ως κορώνα της πολιτικής τους την αύξηση των κερ-
δών των µεγάλων επιχειρήσεων, την κερδοσκοπία και την κερ-
δοφορία και πάνω σε αυτό κτίζουν την περιβόητη ανάπτυξη της
χώρας. Δεν θα συνεχίσω ιδιαίτερα. 

Θέλω να µιλήσω για την άµυνα. Κύριε Υπουργέ, φεύγετε. Αν
δεν µπορείτε να µείνετε, µη µείνετε. Καταλαβαίνω ότι έχετε βαρύ
πρόγραµµα ακόµα και το βράδυ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα σας ακούσω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θα µιλήσω, όχι µόνο γιατί έχω την ευ-
θύνη και την αρµοδιότητα του τοµεάρχη εθνικής άµυνας από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
αλλά και γιατί σήµερα θέλω να µιλήσω για την άµυνα αποτίοντας
φόρο τιµής στη µνήµη ενός ανθρώπου, ενός αξιωµατικού του
Πολεµικού Ναυτικού, που χθες το βράδυ ξαφνικά και απρόβλε-
πτα έφυγε από τη ζωή, του αντιναυάρχου εν αποστρατεία Γιάννη
Παξιβανάκη, µέλους του ΣΥΡΙΖΑ τώρα πια και πολύτιµου συµ-
βούλου στις επεξεργασίες µας, αλλά πρώην Υπαρχηγού ΓΕΕΘΑ
κι ακόµα πιο πριν υπαρχηγού του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού.
Και επειδή ήταν ένας άνθρωπος ήπιος, έξυπνος και έµπειρος,
µαζί στοχαζόµασταν πάρα πολλές φορές για το τι είναι η άµυνα
και πώς µπορεί πραγµατικά η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ να ανταποκρι-
θεί σε αυτές τις τεράστιες ευθύνες και υποχρεώσεις. Γιατί το πι-
στεύω, χωρίς να µειώνω κανέναν, ότι η Δεξιά δεν είναι
κατάλληλη, για να εγγυηθεί την άµυνα της χώρας, όχι γιατί δεν
θέλει, αλλά γιατί είναι δέσµια εξαρτήσεων, εσωτερικών και διε-
θνών, που δεν της επιτρέπουν να φτάσει µέχρι τέλους. 

Πώς είναι δυνατόν να µιλήσεις για την άµυνα και να µη σου
έρθει σήµερα, χθες, αύριο που θα ψηφίζεται ο προϋπολογισµός,
ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας το ερώτηµα εάν η ΕΥΠ παρα-
κολουθεί τον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου Ενόπλων Δυνάµεων
ή όχι, αρνείται να απαντήσει ενώπιον του Κοινοβουλίου, ενώπιον
της ελληνικής κοινωνίας. Πώς να µιλήσεις για την άµυνα; Πώς να
εµπιστευτείς αυτούς που χειρίζονται τώρα τα θέµατα της άµυνας
-και δεν εννοώ τον κύριο Υπουργό- γιατί η διαχείριση και της άµυ-
νας -το ζήσαµε τριάµισι χρόνια τώρα- είναι απολύτως προσωπο-
παγής και αδιαφανής, από το κέντρο του επιτελικού κράτους.
Πώς να µιλήσεις για την άµυνα; 

Κι, όµως, πρέπει να µιλήσουµε. Και η Αριστερά ξέρει πολύ
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καλά και το απέδειξε πολλές φορές ιστορικά, αλλά και πρόσφατα
στη δική µας διακυβέρνηση και στην πράξη, ότι η ανεξαρτησία
της χώρας, η εδαφική ακεραιότητα, η κυριαρχία είναι ζητήµατα
αδιαπραγµάτευτα στην ιστορική πορεία της Αριστεράς, µε αίµα
και θυσίες, χωρίς να αποδέχεται άνευ όρων τις εκ των πραγµά-
των και µέσα από τις διεθνείς συνθήκες ισχυρές τάσεις εξάρτη-
σης και προσπαθώντας πάντα η αγάπη για την ανεξαρτησία, την
κυριαρχία, την εδαφική ακεραιότητα και το ενδιαφέρον να µη ση-
µαίνει µίσος για τις πατρίδες των άλλων. Κι αυτό είναι η πιο γνή-
σια κατοχύρωση των εθνικών συµφερόντων. Είναι η πορεία της
πολυδιάστατης, ενεργού, φιλειρηνικής εξωτερικής πολιτικής που
σε αυτή έρχονται και κουµπώνουν οι επιλογές της επαρκούς άµυ-
νας και της επαρκούς αποτροπής. 

Για παράδειγµα, µέσα στη δίνη του δηµοσιονοµικού στραγγα-
λισµού που επέβαλαν λόγω της χρεοκοπίας, επιτέλους αυτή η
παράταξη που κυβερνάει σήµερα την Ελλάδα θα απολογηθεί κά-
ποτε, να εξηγήσει στον ελληνικό λαό γιατί η ευηµερούσα Ελλάδα
χρεοκόπησε στα χέρια της; Δεν έχει υποχρέωση να µιλήσει για
τη χρεοκοπία; Κι αρχίζει την αφήγηση της σύγχρονης ελληνικής
ιστορίας από το 2015, για να πει πόσο καταστροφική ήταν η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; 

Ε, αυτή η καταστροφική κυβέρνηση, λοιπόν, πολύ γρήγορα κι
όταν µπόρεσε, από το 2017 και µετά, επέλεξε την αναβάθµιση
των F-16 σε Viper. Αυτό το δροµολόγησε µε τους καλύτερους
όρους. Το προχώρησε και το είχε έτοιµο και το παρέδωσε. Ξέ-
ρετε πότε το ξαναξεκίνησε η νέα Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη; Μετά από ενάµιση χρόνο. Σήµερα τα F-16 Viper θα ήταν
σχεδόν τελειωµένα ή τα µισά τουλάχιστον.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Τι λέτε; Τον Δεκέµβρη του 2019…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το θυµόµαστε. Τα έχουµε ζήσει, κύριε
Υπουργέ. 

Ίδια σύλληψη για την ανάγκη επαρκούς άµυνας µε την ενί-
σχυση του Πολεµικού Ναυτικού µε φρεγάτες ανοικτής θάλασσας
και υψηλών δυνατοτήτων. Κι αυτό το προχωρήσαµε. 

Μας είπε, όµως, ο Υπουργός «τα καθηλωµένα Μιράζ». Όταν
αποκτήθηκαν τα Μιράζ επί των ηµερών των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας ήταν το υπερόπλο της εποχής. Και καθη-
λώθηκαν γιατί οι συµβάσεις δεν προέβλεπαν συντήρηση, ανα-
βάθµιση, ανταλλακτικά και οι Γάλλοι -και η «DASSAULT» και οι
κυβερνήσεις- εκβίαζαν και δεν έδιναν τα ανταλλακτικά και την
αναβάθµιση. Γιατί δεν ήξεραν τα ελληνικά εργοστάσια να την κά-
νουν. Δεν είχαν αποκτήσει την τεχνογνωσία ούτε το δικαίωµα. Το
ίδιο µε τα άρµατα Leopard. Ήταν επτά χρόνια χωρίς πυροµαχικά.
Κυριολεκτικά play mobile. 

Λέω µερικά ενδεικτικά. Είναι πάρα πολλά για το ποια είναι η
διαφορά της λογικής και της συνέπειας και της ευθύνης της Αρι-
στεράς απέναντι στην άµυνα της χώρας. Όχι σε βάρος των δη-
µοσιονοµικών αντοχών, όχι σε βάρος των υπολοίπων αναγκών
του ελληνικού λαού, όχι σε βάρος της ελληνικής κοινωνίας και
όχι µε τη µεγαλύτερη δυνατή µάλιστα εξασφάλιση της ανεξαρ-
τησίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα, υποταγµένη στο δόγµα των δύο στρατοπέδων µετά

την άθλια, εγκληµατική εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, η ελ-
ληνική Κυβέρνηση τροφοδοτεί µε όπλα την Ουκρανία, τα οποία
λείπουν από τις Ένοπλες Δυνάµεις και θα τα αντικαταστήσει µε
κόστος που κανείς δεν ξέρει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δίνω απλά
µερικά στοιχεία. 

Για το δε προσωπικό, που υποτίθεται όλοι λένε ότι είναι ο πολ-
λαπλασιαστής ισχύος, όχι, 800 εκατοµµύρια µειωµένος είναι
φέτος ο προϋπολογισµός για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.
Είναι 800 εκατοµµύρια µειωµένος, που θα µπορούσαν σε συν-
δυασµό και µε τα άλλα Υπουργεία να υπάρξει και στους γιατρούς

και στους εκπαιδευτικούς και στους στρατιωτικούς και εδώ µια
ενίσχυση σοβαρή, ακριβώς γιατί είναι το ανθρώπινο δυναµικό
πολλαπλασιαστής ισχύος και το ίδιο ισχύει και για τα Μετοχικά
Ταµεία Στρατού κι όλα αυτά.

Υποκλίνοµαι, Γιάννη Παξιβανάκη! Αιώνια η µνήµη σου! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την κ. Ιατρίδη από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο κ.
Μπαλάφας και ο κ. Τσιγκρής.

ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφί-
ζουµε και στηρίζουµε τον προϋπολογισµό της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας γιατί έχουµε ευ-
θύνη απέναντι στους Έλληνες και τις Ελληνίδες. 

Έχουµε την ευθύνη να τιµήσουµε την εµπιστοσύνη που µας
έδειξαν το 2019. Έχουµε την ευθύνη να συνεχίσουµε µια κυβερ-
νητική πορεία συνέπειας, σωστού σχεδιασµού και αποτελεσµα-
τικότητας. Έχουµε την ευθύνη να παραµείνουµε δίπλα σε κάθε
πολίτη που βρέθηκε και βρίσκεται ακόµα αντιµέτωπος µε πρω-
τοφανείς συνθήκες πανδηµίας, ενεργειακής κρίσης, ακρίβειας
και πολέµου. Έχουµε την ευθύνη να προχωρήσουµε την Ελλάδα
ακλόνητα µπροστά, να κάνουµε τη χώρα µας πρωταγωνίστρια,
έτοιµη να αντιµετωπίσει κάθε πρόκληση από όπου κι αν προέρ-
χεται. Έχουµε, τέλος, την ευθύνη και µάλιστα εν όψει των επερ-
χόµενων εκλογών, να µιλάµε µε τους συµπολίτες µας µε
ειλικρίνεια, να αντιταχθούµε στον λαϊκισµό, στην ακατάσχετη πα-
ροχολογία και την τοξικότητα. Γιατί οι προκλήσεις του 2023 και
οι κάθε είδους προκλήσεις µπορούν να αντιµετωπιστούν µιλών-
τας τη γλώσσα της αλήθειας, µε νηφαλιότητα και µε σωστό σχε-
διασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτός ο προϋπολογισµός
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και όλοι οι προ-
ηγούµενοι, ανταποκρίνεται στις παρούσες δύσκολες συνθήκες.
Συµβάλλει στην περαιτέρω ανάπτυξη της οικονοµίας µας, στη
στήριξη των συµπολιτών µας που έχουν περισσότερη ανάγκη και
στην ισχυροποίηση της χώρας µας µέσω της αµυντικής θωράκι-
σής της. 

Μιας και η συζήτηση έχει προχωρήσει πολύ κι έχουν αναφερ-
θεί εκτενώς οι Υπουργοί, οι γενικοί, ειδικοί εισηγητές και οι Βου-
λευτές µας, θα ήθελα απλώς εδώ να αναφέρω εντελώς
συνοπτικά τα εξής: Γεγονός αδιαµφισβήτητο είναι ότι η ελληνική
οικονοµία αναπτύσσεται δυναµικά. Για το 2022 προβλέπεται ανά-
πτυξη 5,6% και για το 2023 ανάπτυξη 1,8%, δηλαδή ρυθµός δι-
πλάσιος έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου το 2022 και
τριπλάσιος το 2023. Οι ξένες άµεσες επενδύσεις και οι εξαγωγές
ενισχύονται ουσιαστικά. Η ανεργία συρρικνώνεται σηµαντικά. 

Το χρέος της γενικής κυβέρνησης ως ποσοστό του ΑΕΠ υπο-
χωρεί εντυπωσιακά και αναµένεται να πέσει κάτω από το 160%
το 2023. Πρέπει να σηµειώσουµε εδώ ότι, παρά τις αλλεπάλλη-
λες κρίσεις, έχουµε πολύ χαµηλότερη φορολογία. Παραµένουµε
προσηλωµένοι στις µειώσεις φόρων, κάτι που ξεκινήσαµε από το
2019. Οι Έλληνες και οι Ελληνίδες είδαν µειώσεις στον ΕΝΦΙΑ,
στις ασφαλιστικές εισφορές, στην εισφορά αλληλεγγύης σε ιδιω-
τικό και δηµόσιο τοµέα. 

Ταυτόχρονα, συνεχίζουµε και στηρίζουµε την κοινωνία όπως
κάναµε όλα αυτά τα χρόνια και µάλιστα σε συνθήκες πανδηµίας
και lock down. Ενδεικτικά αναφέρω:

Αντιµετωπίσαµε, στο µέτρο του δυνατού, το υψηλό κόστος
ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού αερίου για τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις µε µέτρα 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Για το 2023
έχουν προβλεφθεί επιπλέον πιστώσεις ύψους ενός δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ περίπου. Ενισχύσαµε τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους, ενώ πρόσφατα αποζηµιώθηκαν και οι αλιείς τόσο για
τα καύσιµα, όσο και για το µειωµένο εισόδηµα που προέκυψε
λόγω της πανδηµίας και του πολέµου. Δόθηκε αύξηση 7,75% των
κύριων συντάξεων το 2023 για πρώτη φορά µετά από δώδεκα
χρόνια και προχωρήσαµε στην κατάργηση της εισφοράς αλλη-
λεγγύης. Λάβαµε δέσµη µέτρων για την κοινωνική στέγη και κα-
τοικία, όπως η χορήγηση χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε
νέα ζευγάρια και κοινωνική αντιπαροχή. Αυξάνουµε τις κοινωνι-
κές παροχές κατά δύο δισεκατοµµύρια ευρώ τη διετία 2022 -
2023. Ενισχύουµε τις δηµόσιες επενδύσεις. Τέλος, και κάτι πολύ
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σηµαντικό για όλη την Ελλάδα, αλλά ειδικά για εµάς τους ακρίτες
νησιώτες, ενισχύσαµε την εθνική µας άµυνα µε δαπάνες 5,8 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ το 2022-2023, έναντι ετήσιων δηµόσιων δα-
πανών µόλις 500 εκατοµµυρίων ευρώ στο πρόσφατο παρελθόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µακρηγορήσω. Προφα-
νώς έχουν γίνει πολλά την τελευταία τριετία και -το τονίζω- σε
συνθήκες που δεν είχε ξαναδεί η παγκόσµια κοινότητα.

Όµως, η ζωή δεν είναι µόνο τα νούµερα του προϋπολογισµού.
Γι’ αυτό και από αυτό το Βήµα θα ήθελα να αναφερθώ και στο γε-
γονός ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει ενισχύσει τις ευάλωτες οµάδες,
είναι προοδευτική και κοινωνικά ευαίσθητη. Θέλω να θυµίσω εδώ
την επέκταση του επιδόµατος µητρότητας και στον ιδιωτικό τοµέα.
Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ισότητα των Φύλων 2021 - 2025
µε στόχο την πρόληψη και καταπολέµηση της έµφυλης και ενδο-
οικογενειακής βίας, την ισότιµη συµµετοχή των γυναικών στην
αγορά εργασίας, τις θέσεις λήψης αποφάσεων, τους ηγετικούς
ρόλους και την ενσωµάτωση της διάστασης φύλων σε τοµεακές
πολιτικές, την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα που έκανε πιο
αυστηρές τις ποινές για τις ανθρωποκτονίες, τη σεξουαλική πα-
ρενόχληση, εκµετάλλευση και κακοποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ λίγο και στα
ακριτικά Δωδεκάνησα. Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης είναι σταθερά δίπλα µας. Έχουν γίνει πολλά
και σηµαντικά πράγµατα για τα νησιά µας στον τοµέα των υπο-
δοµών, στον τουρισµό µας, στην αναστήλωση βασικών µνηµείων.
Ωστόσο, δεν επαναπαυόµαστε. Δουλεύουµε για το καλύτερο. Συ-
νεχίζουµε και κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για την καλύτερη ακτο-
πλοϊκή συγκοινωνία µε αύξηση των αντίστοιχων πιστώσεων από
90 εκατοµµύρια το 2019 σε 138 εκατοµµύρια σήµερα. Επιπλέον,
προχωράµε για πρώτη φορά στην προκήρυξη πολυετών συµβά-
σεων για µικρές άγονες γραµµές µε διάθεση 470 εκατοµµυρίων
ευρώ από το ΕΣΠΑ, ενώ γίνονται συνεχείς προσπάθειες για τη
δροµολόγηση πλοίων β’ κατηγορίας, για την αναβάθµιση γραµ-
µών όπως αυτές της Κάσου και της Καρπάθου. Τέλος, συνεχίζε-
ται και επεκτείνεται το µέτρο του µεταφορικού ισοδύναµου
επιχειρήσεων καυσίµων και επιβατών µε την προσθήκη δεκαεπτά
νέων νησιών στο σκέλος των καυσίµων, µεταξύ αυτών η Κάλυ-
µνος, η Κίναρος, η Λέβιθα, η Τέλενδος και η Ψέριµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε ένα θέµα που κι
εγώ προσωπικά έχω αναδείξει, αυτό της επαναφοράς των µει-
ωµένων συντελεστών ΦΠΑ για τα νησιά µας. Πρόκειται για ένα
µέτρο που κατήργησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Ευτυχώς που
τόσο ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης, όσο και
Υπουργός µας Χρήστος Σταϊκούρας πέτυχαν την απόφαση του
ECOFIN για τη µόνιµη επαναφορά των µειωµένων συντελεστών
το 2025. Πιστεύω ότι είναι ώρα να επαναφέρουµε τους µειωµέ-
νους συντελεστές ΦΠΑ στα Δωδεκάνησα, το βόρειο Αιγαίο, τις
Κυκλάδες και το Ιόνιο. Είναι ώρα να τους επαναφέρουµε για λό-
γους εθνικούς και κυρίως γιατί το συγκεκριµένο µέτρο δεν είναι
χαριστικό για εµάς τους νησιώτες, αλλά είναι αντιστάθµισµα
στην εδαφική ασυνέχεια και τις ιδιαίτερες συνθήκες που αντιµε-
τωπίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ώρα ευθύνης για όλους
µας. Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε µάθει να αναλαµβάνουµε
τις ευθύνες µας. Είµαστε διαχρονικά η παράταξη των µεγάλων
και δικαιωµένων επιλογών γι’ αυτό και ψηφίζουµε άλλον έναν
προϋπολογισµό ευθύνης, άλλον έναν προϋπολογισµό προοπτι-
κής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε κι εµείς.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαλάφας και αµέσως µετά ο κ. Τσιγ-
κρής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συ-
ζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2023 διεξάγεται σε µια πε-
ρίοδο που η κοινωνία περνά πολύ δύσκολα. Και είναι κοινός
τόπος αυτό. Δοκιµάζονται οι οικονοµικές αντοχές της κοινωνίας,
αλλά ταυτόχρονα δοκιµάζεται και η εµπιστοσύνη της σε θεσµούς
και πρόσωπα.

Το σκάνδαλο των υποκλοπών κάθε εβδοµάδα εµπλουτίζεται

µε νέες αποκαλύψεις, αµφισβητώντας στην πράξη θεµελιώδεις
αρχές της δηµοκρατίας µας. Η προσωπική µας ζωή και δράση,
το απαραβίαστο των επικοινωνιών και το αν οι θεσµοί που έχουν
δηµιουργηθεί για να µας προστατεύουν από εθνικές απειλές, αν
όλα αυτά ισχύουν σήµερα είναι ένα ερώτηµα για τους πολίτες
και µια, θα έλεγα, ωρολογιακή βόµβα στη σχέση εµπιστοσύνης
που πρέπει όλοι να έχουµε µε το κράτος.

Τα δελτία ειδήσεων πληµµυρίζουν καθηµερινά µε αρνητικές
ειδήσεις. Οι υποθέσεις της Ευρωβουλευτού κ. Καϊλή και πρό-
σφατα και της Ευρωβουλευτού κ. Σπυράκη και του συναδέλφου
µας κ. Πάτση πριν από λίγο καιρό, οι πυροβολισµοί κατά δεκαε-
ξάχρονου, τα σκάνδαλα κάθε είδους, όλα αυτά δηµιουργούν µια
εικόνα αβεβαιότητας, ανασφάλειας και σήψης στην κοινωνία.

Καλό είναι να συζητήσουµε τα οικονοµικά µεγέθη, αναµφισβή-
τητα. Όµως, υπάρχει και η κοινωνία µε τα δικά της ποιοτικά στοι-
χεία που µας βαθµολογεί όλους και να ξέρετε κάτι, αγαπητοί
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτοί που θα σας ρίξουν
είναι αυτοί που κάποια στιγµή θα σηκωθούν από τους καναπέδες
τους µην αντέχοντας άλλη πολιτική δυσωδία.

Για να έρθουµε στον προϋπολογισµό, βρισκόµαστε στα τέλη
του έτους και υπάρχει µια µεγάλη πλειοψηφία συνανθρώπων µας
που δεν ξέρει πώς θα βγάλει τον χειµώνα. Σπίτια που θερµαίνον-
ται όσο αντέχει ο οικογενειακός προϋπολογισµός, ψυγεία που
δεν γεµίζουν, ανάγκες που δεν καλύπτονται, πολιτισµός που απο-
τελεί άπιαστο όνειρο για πολλούς.

Τα στοιχεία για την οικονοµική κατάσταση των νοικοκυριών
είναι συγκλονιστικά. Θα αναφέρω µόνο ένα-δύο: Τα νοικοκυριά
µε µηνιαίο εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ έχουν χάσει έως και το 40%
της αγοραστικής τους δύναµης. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό.
Από τον Απρίλιο του 2022 και µετά ο κατώτατος µισθός έχει
χάσει το 19% της αγοραστικής του δύναµης.

Αν ήθελε κάποιος και άλλα στοιχεία θα µπορούσαµε να πούµε
ότι πληρώνουµε τα περισσότερα στην Ευρώπη σε εταιρείες ηλε-
κτρικής ενέργειας είτε απευθείας από την τσέπη µας, είτε µέσω
του κρατικού προϋπολογισµού.

Αυτό όµως αφορά τους πολίτες, την κοινωνία, τη µεγάλη πλει-
οψηφία του λαού µας, όχι εκείνες τις µεγάλες ιδιωτικές εταιρείες
οι οποίες και σε συνθήκες κρίσης θησαυρίζουν και η Κυβέρνηση
τις αβαντάρει και τους κάνει πλάτες. Σκεφτείτε πως η Κυβέρνηση
αυτές τις µέρες, αυτή την περίοδο, βρήκε την ώρα να µειώσει τη
φορολογία των µερισµάτων των πλοιοκτητών από 10% σε 5%.
Τώρα, αυτές τις µέρες. Δεν είναι προκλητικό;

Οι εταιρείες αυτές, λοιπόν, θησαυρίζουν και η Κυβέρνηση τους
κάνει, όπως είπα και προηγούµενα, πλάτες. Και τα υπερκέρδη
στη ηλεκτρική ενέργεια µόνο για τους µήνες Σεπτέµβρη και
Οκτώβρη υπολογίζονται στο ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Τα διυ-
λιστήρια, σύµφωνα µε την Κοµισιόν η οποία έχει αδιάσειστα στοι-
χεία, εµφάνισαν υπερκέρδη 1,79 δισεκατοµµύριο µόνο για το
πρώτο εξάµηνο του 2022.

Αυτή είναι η κατάσταση, αγαπητοί συνάδελφοι. Θα µπορούσε
κάποιος να παρουσιάσει πολλά επιπλέον στοιχεία. Όλα συντεί-
νουν σε ένα συµπέρασµα. Υπάρχουν κέρδη και µάλιστα υπερ-
κέρδη, «ουρανοκατέβατα» όπως τα έχει ονοµάσει η Κοµισιόν.
Αυτά τα υπερκέρδη είναι για τους λίγους. Υπάρχουν, όµως, µε-
γάλες δυσκολίες και πλήρη αδυναµία στους πολλούς να αντα-
ποκριθούν στις υποχρεώσεις µιας λιτής διαβίωσης.

Εδώ οφείλω να αναφερθώ και σε ορισµένα στοιχεία που δεν
περιέχονται στον προϋπολογισµό, αποτελούν όµως αποδείξεις
για το πώς αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση τον δηµόσιο κορβανά. Δεν
είναι περιττό να αναφέρουµε για άλλη µια φορά ότι υπάρχουν
αναθέσεις απευθείας πάνω από 7 δισεκατοµµύρια. Πολλές ανα-
θέσεις έγιναν σε εταιρείες και αυτό είναι ντροπή, ντροπή για
όλους µας, εταιρείες που ιδρύθηκαν λίγες µέρες πριν πάρουν
την ανάθεση. Μιλάµε για σκαστό ρουσφέτι, για διαπλοκή, για δια-
φθορά. Υπάρχουν διορισµοί «ηµετέρων» σωρηδόν, ανεξαρτήτως
προσόντων, µε µοναδικό προσόν το να αποτελούν εκλογική πε-
λατεία για το σηµερινό Μέγαρο Μαξίµου και τη στενή οµάδα που
περιβάλλει τον Πρωθυπουργό. 

Ας επανέλθουµε, όµως, στη λογική που αναπτύσσει η Κυβέρ-
νηση µε τον προϋπολογισµό τον συγκεκριµένο και τα επιχειρή-
µατα που µας ανέπτυξε. Είναι απλό. Κατά τη γνώµη µου κάνει το
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άσπρο µαύρο. Υποτιµά τις επιπτώσεις των εκρηκτικών ανατιµή-
σεων και της ενεργειακής κρίσης στην οικονοµία και εµφανίζει
µια εικόνα ισχυρής ονοµαστικής ανάκαµψης που τα νοικοκυριά,
οι πολίτες αλλά και οι επιχειρήσεις -µικρές, µεσαίες και άλλες-
δεν τη βλέπουν. Υποτιµά το µέγεθος της κρίσης και δεν περιλαµ-
βάνει ουσιαστικά µέτρα για την αντιµετώπισή της. Δεν µειώνει
έµµεσους φόρους, δεν ρυθµίζει την αγορά της ενέργειας, βάζει
πλαφόν, δεν περιορίζει το περιθώριο κέρδους των παραγωγών
ενέργειας, δεν φορολογεί τα πραγµατικά υπερκέρδη. 

Είναι σαφές από την πλευρά µας ότι δεν θα ψηφίσουµε έναν
τέτοιο προϋπολογισµό. Καθιστούµε, όµως, σαφές σε όλους και
προς κάθε κατεύθυνση ότι η νέα κυβέρνηση η οποία θα προκύψει
µε την ψήφο του ελληνικού λαού από τις εκλογές -και ελπίζουµε
ότι θα είναι µια κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ως πρώτο κόµµα- δεν θα συνεχίσει φυσικά την αδιέ-
ξοδη αυτή οικονοµική πολιτική, όπως εκφράζεται από τον προ-
ϋπολογισµό, ο οποίος ικανοποιεί µόνο λίγους και αφήνει τους
πολλούς µόνους τους να τα βγάλουν πέρα µε την κρίση. 

Στο τελευταίο λεπτό που έχω διαθέσιµο θα ήθελα να αναφέρω
την επικαιρότητα τη σηµερινή, γιατί, ξέρετε, το τρίπτυχο ακρίβεια
- δύσκολη οικονοµική κατάσταση - διαφθορά και ζητήµατα δη-
µοκρατίας που εκφράζονται κύρια µε το αίσχος των υποκλοπών
είναι ένα πακέτο, ένα τρίπτυχο συγκεκριµένο. Είχαµε, λοιπόν,
δύο κάθε µέρα, µήπως πλήξουµε. Φροντίζει ο Μητσοτάκης και
διάφοροι άλλοι να µην πλήττουµε. 

Έχουµε, λοιπόν, τις εξελίξεις στην περίπτωση της κ. Σπυράκη,
της Ευρωβουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µέχρι προχ-
θές δεν είχε κάνει τίποτα, «µην ταυτίζετε την περίπτωσή της µε
την κ. Καϊλή», αυτό µας έλεγαν µέχρι και χθες το βράδυ στα
πάνελ. Σήµερα άλλαξε το στόρι και λέµε ότι «τη διαγράφουµε,
την αποβάλλουµε από το κόµµα µας» κ.λπ.. Δηλαδή ό,τι έλεγαν
χθες, σήµερα λένε άλλα. Δεν σας ενοχλεί αυτό; Διερωτώµαι µε-
ρικές φορές, γιατί εδώ και στη Νέα Δηµοκρατία υπάρχουν άν-
θρωποι σοβαροί, υπεύθυνοι, ηθικοί προφανώς. Δεν τους ενοχλεί;

Και το δεύτερο είναι η ιστορία µε τον εκλεκτό του κ. Μητσο-
τάκη, τον Ντογιάκο τον Ισίδωρο, τον εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, ο οποίος προσπάθησε να εµποδίσει την ΑΔΑΕ, µια προ-
βλεπόµενη µε βάση τις αρµοδιότητές της από το Σύνταγµα ανε-
ξάρτητη αρχή, να πάει να κάνει τον έλεγχο που είχε υποχρέωση
να κάνει. Ο κ. Ντογιάκος προσπάθησε να την εµποδίσει, ο εκλε-
κτός του κ. Μητσοτάκη, για να φέρει προφανώς σε πέρας δύ-
σκολες αποστολές την περίοδο αυτή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τσιγκρής Άγγελος. 
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΣΙΓΚΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον εθνικό προϋπο-

λογισµό του οικονοµικού έτους 2023 και µάλιστα µέσα σε µια δύ-
σκολη και πρωτόγνωρη συγκυρία, µετά από µία πανδηµία, η
οποία να θυµίσω σε όποιον το ξεχνάει ότι είναι ακόµα παρούσα,
µε έναν πόλεµο στην πολύ στενή γειτονιά µας, στη Νοτιοανατο-
λική Ευρώπη, αλλά και µε το απότοκο αυτού του πολέµου, µια
παγκόσµια, πρωτόγνωρη για εµάς, ενεργειακή κρίση. 

Παρ’ όλα αυτά, ο ανά χείρας προϋπολογισµός καταφέρνει να
παραµείνει οικονοµικά ισορροπηµένος. Κι αυτό γιατί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Γιατί υιοθετεί συνετή δηµοσιονοµική διαχεί-
ριση, η οποία αντιµετωπίζει τις συνέπειες της ενεργειακής κρίσης
και ταυτόχρονα συγκρατεί τον πληθωρισµό. Είναι κοινωνικά δί-
καιος, γιατί οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις του στοχεύουν
απευθείας στην αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης των ευά-
λωτων νοικοκυριών και εστιάζουν στην αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής φτώχειας. Από την άλλη µεριά, είναι και εθνικά
ωφέλιµος, γιατί διατίθενται περισσότερα από 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε µεγάλα έργα υποδοµής που γίνονται απ’ άκρη σε άκρη
σε όλη τη χώρα. 

Επιτρέψτε µου να σας πω µερικά από αυτά που γίνονται στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Αχαΐα. Πρέπει να σας πω -ανοίγω µια
παρένθεση- ότι αυτά τα έργα στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την
Αχαΐα, είναι περισσότερα από ογδόντα και έχουν ύψος προϋπο-

λογισµού 5,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 
Για την Πάτρα ενδεικτικά αναφέρω: Την ανάπλαση των εγκα-

ταστάσεων του πρώην εργοστασίου του Λαδόπουλου, που θα
συνδέσει το νότιο µέρος της πόλης µε τον κύριο ιστό της Πά-
τρας. Την κατασκευή του νέου Αστυνοµικού Μεγάρου. Την ανά-
πλαση και επαναλειτουργία του κολυµβητηρίου στην Αγιά. Την
ανακαίνιση και τη συντήρηση του Δηµοτικού Θεάτρου της Πά-
τρας, έργο Τσίλλερ, που ήταν έτοιµο να πέσει σας θυµίζω. Τον
εκσυγχρονισµό του Καραµανδάνειου Παιδιατρικού Νοσοκο-
µείου, αλλά και την επέκτασή του. Την ανακατασκευή του ποδο-
σφαιρικού γηπέδου στα Προσφυγικά. Τη συντήρηση και την
ενεργειακή αναβάθµιση του Καταστήµατος Κράτησης του Αγίου
Στεφάνου. Την κατασκευή του νέου σιδηροδροµικού δικτύου. Και
φυσικά ο κατάλογος δεν έχει τέλος.

Για την Αιγιάλεια, ενδεικτικά σας αναφέρω: Τη δηµιουργία του
διυλιστηρίου στον ποταµό Σελινούντα. Την πορθµειακή σύνδεση
του Αιγίου µε τα Τριζόνια και τον Άγιο Νικόλαο Φωκίδας, ένα
πάγιο αίτηµα των κατοίκων του Αιγίου και της Αιγιάλειας. Την
ανακατασκευή του οδικού δικτύου που συνδέει την Κουνινά του
Αιγίου µε τη Ρακίτα και το Λεόντιο του Δήµου Ερυµάνθου. Τον
εκσυγχρονισµό των εγκαταστάσεων του δηµοτικού σταδίου.

Για τη δυτική Αχαΐα υλοποιείται το πάγιο αίτηµα για ύδρευση
και άδρευση από το φράγµα του Πηνειού. Την κατασκευή του
πολύπαθου αυτοκινητόδροµου Πατρών - Πύργου, που επιτέλους
προχωράει. Τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού οδικού δικτύου,
γιατί είναι µια κατά βάση αγροτική περιοχή. 

Τέλος, για τα Καλάβρυτα, την επέκταση και τον εκσυγχρονι-
σµό του χιονοδροµικού του κέντρου, η οποία θα συµβάλει στη
µεγαλύτερη προσέλευση τουριστών. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του
2023 είναι και δηµοσιονοµικά σύγχρονος. Και αυτό γιατί συνδυάζει
τον κλασικό προϋπολογισµό κονδυλίων µε τον προϋπολογισµό
επιδόσεων και τον «πράσινο» προϋπολογισµό, δύο πρωτοτυπίες
σε επίπεδο ακόµα και Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτοί οι δύο παράλ-
ληλοι προϋπολογισµοί, ο επιδόσεων και ο «πράσινος», συµβάλλον
στη λογοδοσία της Κυβέρνησης και την αποτελεσµατικότερη λει-
τουργία τής δηµόσιας διοίκησης, ενώ αξιολογούν το περιβαλλον-
τικό αποτύπωµα των πολιτικών µας. 

Όµως, κύριοι Υπουργοί, ο προϋπολογισµός µπορεί να γίνει
ακόµη πιο σύγχρονος, µε την ενσωµάτωση στον προϋπολογισµό
επιδόσεων των στόχων της βιώσιµης ανάπτυξης, όπως αυτοί ορί-
στηκαν από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών. Ο Οργανισµός
Ηνωµένων Εθνών το 2015 έθεσε δεκαεπτά στόχους και εκατόν
εξήντα εννέα υποστόχους για τη δηµιουργία µιας παγκόσµιας
κοινωνίας συνοχής και αλληλεγγύης, µε τελικό στόχο την εξά-
λειψη της φτώχειας και την επίτευξη βιώσιµης ανάπτυξης σε
παγκόσµια κλίµακα έως το 2030, χωρίς να µένει κανένας στο πε-
ριθώριο. Με λίγα λόγια, φαγητό και στέγη για όλους. Υπάρχει
ένας Βουλευτής, ένας Έλληνας, που θα διαφωνήσει µε αυτό τον
στόχο; Πρέπει να τον κάνουµε πράξη και πρέπει να βάζουµε τον
πήχη ψηλά. 

Καταληκτικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριοι Υπουργοί, επειδή ο ανά χείρας προϋπολογισµός είναι οι-
κονοµικά ισορροπηµένος, είναι κοινωνικά δίκαιος, είναι εθνικά
ωφέλιµος, παραµένει δηµοσιονοµικά σύγχρονος όπως τα τελευ-
ταία χρόνια, αλλά και συγκριτικά µε άλλα κράτη είναι πρωτοπο-
ριακός, σας καλώ να τον υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολουθεί
η κ. Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ. Ξανθός, ο κ. Χιονίδης
και ο κ. Παπαδόπουλος. 

Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

τέταρτη, πράγµατι, συνεχή χρονιά συζητάµε έναν αντικοινωνικό,
άδικο και µεροληπτικό προϋπολογισµό, που θρέφει τις ανισότη-
τες, συντηρεί την αισχροκέρδεια και την κερδοσκοπία, που αδια-
φορεί για το βιοτικό επίπεδο και το διαθέσιµο εισόδηµα της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας και περιφρονεί κάθε σενάριο
βιώσιµης και συντριπτικής ανάπτυξης. 
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Είναι ένας προϋπολογισµός, δηλαδή, απόλυτα ταιριαστός µε
τα έργα και τις ηµέρες διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Μεταρρυθµίσεις που είναι στην
ουσία απορρυθµίσεις στην αγορά εργασίας, στα δηµόσια αγαθά,
στην άγρια ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, στην υποβάθµιση της δηµό-
σιας παιδείας και την άνθηση των κολλεγίων, στις απευθείας ανα-
θέσεις, στην πολιτική για το περιβάλλον και την κλιµατική κρίση,
στην κατεδάφιση του κράτους πρόνοιας. Γι’ αυτό άλλωστε είναι
και ο τελευταίος σας. Πρόκειται για πλήρη αποτυχία σε όλα τα
επίπεδα, στην ακρίβεια, τον πληθωρισµό, τη δίκαιη ανάπτυξη, την
εξωτερική πολιτική, τη στέγη, τις συνθήκες εργασίας και τους µι-
σθούς. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, υπονοµεύσατε κάθε δηµό-
σια πολιτική, αδιαφορήσατε για τους πιο αδύναµους, αυξήσατε
την παιδική φτώχεια σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, απο-
τύχατε παταγωδώς µε την πανδηµία. Παράλληλα κάνατε ό,τι
µπορούσατε για να κατεδαφίσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
τη δηµόσια παιδεία και την κοινωνική προστασία, ενώ επιβάλατε
σκοτάδι και ζόφο στον πολιτισµό. 

Σε συνδυασµό µε τον έλεγχο της ενηµέρωσης, τη γενικευµένη
διαφθορά, την καταστολή και την καταπάτηση θεµελιωδών ατο-
µικών και κοινωνικών δικαιωµάτων, το σκάνδαλο Πάτση και φυ-
σικά το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων, σήµερα µε νέα
στοιχεία από το Euractiv, τραυµατίζετε καθηµερινά τη δηµοκρα-
τία µας και ξαναβάζετε τη χώρα µας στο µάτι της Ευρώπης. 

Αξίζει να σηµειώσουµε ότι µετά τη χθεσινή απόφαση για άρση
της ασυλίας της κ. Σπυράκη στο Ευρωκοινοβούλιο, η Ελλάδα θα
είναι πιθανά η µόνη χώρα µε τρεις υπόδικους Ευρωβουλευτές.
Προς το παρόν µετράµε ήδη δύο. 

Είναι σαφές πως η χώρα µας χρειάζεται άµεσα αλλαγή παρα-
δείγµατος, ένα άλλο µοντέλο οικονοµικής, κοινωνικής και περιβαλ-
λοντικής ανάπτυξης, µε πολιτικές ανάσχεσης της φτωχοποίησης
του πληθυσµού, καταπολέµησης της αισχροκέρδειας, µείωσης
της φορολογίας σε τρόφιµα, καύσιµα και είδη πρώτης ανάγκης.
Χρειαζόµαστε ανακατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας, µέτρα για την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής, αυξήσεις µισθών και µέτρα ανακούφισης των µισθωτών,
των συνταξιούχων, των αγροτών, των επαγγελµατιών και των
νέων. 

Βεβαίως, παράλληλα, χρειαζόµαστε και ριζικά µέτρα προστα-
σίας και θωράκισης της ίδιας της δηµοκρατίας, ώστε να απαλλα-
γούµε από την αρνητική κληρονοµιά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
αντιµετωπίζοντας την αναξιοκρατία των «αρίστων», τις πελατει-
ακές σχέσεις και τις κακές πρακτικές.

Έρχοµαι στην παιδεία. Εδώ οι πολλαπλές αποτυχίες της κυβερ-
νητικής πολιτικής και των τεσσάρων προϋπολογισµών, συµπερι-
λαµβανοµένου και αυτού για το 2023, αποτυπώνονται χαρακτη-
ριστικά. Ακούµε, λοιπόν, από κυβερνητικούς Βουλευτές, την
Υπουργό, τον Πρωθυπουργό να αυτοσυγχαίρονται και να φέρνουν
µια πλασµατική εικόνα πως η παιδεία αλλάζει. Πράγµατι αλλάζει,
προς το χειρότερο, µε την εκπαιδευτική κοινότητα στο σύνολό της
να ασφυκτιά εδώ και τριάµισι χρόνια. 

Άκουσα, λοιπόν, την οµιλία της κ. Κεραµέως µε µεγάλο ενδια-
φέρον. Περηφανεύτηκε για τους περισσότερους φραγµούς και
τις περισσότερες εξετάσεις, για την ελάχιστη βάση εισαγωγής
και τον αποκλεισµό χιλιάδων νέων από τα πανεπιστήµια, αλλά κυ-
ρίως για τη µετατροπή των πανεπιστηµίων σε επιχειρήσεις µε την
αστυνοµία σε ρόλο κρατικού σεκιουριτά. 

Εχθές, όπως και τα τριάµισι τελευταία χρόνια, έκανε αυτό που
ξέρει καλύτερα. Έδωσε τα διαπιστευτήριά της στους χορηγούς
και στα ιδιωτικά συµφέροντα. Κανείς δεν ξεχνά τον νόµο που συ-
νυπέγραψε µε τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων, τον νόµο
της υπαγόρευσαν τα ιδιωτικά κολλέγια, όπως και τον νόµο που
πέρασε για την παράδοση των δηµόσιων πανεπιστηµίων στις
ορέξεις της αγοράς, της διαφθοράς και της τοπικής µικροπολι-
τικής. Στη συνέχεια µας υπενθύµισε ότι βρισκόµαστε πλέον
εκτός µνηµονίων. 

Βεβαίως παρέλειψε κι αυτή, όπως και όλοι οι άλλοι συνάδελ-
φοι, λες και έχουν πάθει λοβοτοµή, να µας αναφέρει ποιος µας
οδήγησε στη χρεοκοπία και την επιτροπεία και να αναλάβουν επι-
τέλους την ευθύνη τους, αλλά και ποιος έβγαλε τη χώρα από την

οικονοµική και ανθρωπιστική κρίση µε τις θυσίες του ελληνικού
λαού. Παρέλειψε να αναφέρει, επίσης, τι παρέλαβε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, από γεµάτα ταµεία µέχρι έτοιµους διορι-
σµούς που τους κρατούσε για έναν χρόνο στο συρτάρι της
προσπαθώντας να τους καθυστερήσει και να τους οικειοποιηθεί. 

Στη συνέχεια παρουσίασε και ένα γράφηµα µε πολύ µεγάλη
περηφάνια, που δείχνει την αύξηση του προϋπολογισµού για την
παιδεία. Εσκεµµένα, όµως, έφτανε µέχρι το 2020 αποκρύπτοντας
την κατακρήµνιση των δηµόσιων δαπανών κατά 30% µε 40% τη
περίοδο της συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Είναι
η περίοδος που απαγορεύτηκαν οι διορισµοί εκπαιδευτικών, που
τέθηκαν σε διαθεσιµότητα δύο χιλιάδες πεντακόσιοι καθηγητές
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε απόφαση του κ. Μητσοτάκη
τότε από τη θέση του Υπουργού της Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης. Είναι τότε που έκλεισαν σχολεία, απολύθηκαν οι φύλακες
από τα πανεπιστήµια και οι υπάλληλοι των πανεπιστηµιακών βι-
βλιοθηκών. Εσκεµµένα επίσης, δεν µας έδειξε την αύξηση του
προϋπολογισµού από το 2016 µέχρι το 2019, όταν η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ έδινε χρόνο µε τον χρόνο 100 εκατοµµύρια ευρώ παρά
τους µνηµονιακούς περιορισµούς και τον ασφυκτικό έλεγχο της
τρόικας. 

Και περνάω στο σώµα του προϋπολογισµού. Παρά την αύξηση
η συνολική δαπάνη για την παιδεία ως ποσοστό του ΑΕΠ υποχω-
ρεί, ενώ παρόµοια οι δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας είναι µει-
ωµένες σε σχέση µε το 2022 συγκριτικά µε το σύνολο του
προϋπολογισµού. Όσον αφορά δε τον τακτικό, αυξάνονται µόνο
οι δαπάνες για τα γραφεία Υπουργού Υφυπουργών και Γενικών
Γραµµατέων -θυµίζω εδώ τη σηµαία της Νέας Δηµοκρατίας περί
αύξησης των µετακλητών στα υπουργικά γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ-,
ενώ οι κοινωνικές παροχές, οι περιφερειακές διευθύνσεις εκπαί-
δευσης, οι αµοιβές για τα πανεπιστήµια, αλλά και οι πιστώσεις
για τις αµοιβές των υπαλλήλων των βιβλιοθηκών είναι όλες µει-
ωµένες. Να θυµίσω και εδώ το σύνθηµα του Κυριάκου Μητσο-
τάκη µε τις βιβλιοθήκες ή τις βαριοπούλες στην περίπτωση του
ΑΠΘ. 

Επίσης, η Υπουργός αρνήθηκε προκαλούµενη να διεκδικήσει
το επίδοµα των 600 ευρώ για τους εκπαιδευτικούς που έδωσαν
τη µάχη της τηλεκπαίδευσης χωρίς επαρκή υλικοτεχνική υπο-
δοµή. 

Από την άλλη µεριά για να δούµε τι έγινε µε το ΕΣΠΑ, µε το
Ταµείο Ανάκαµψης. Η απορρόφηση των πόρων φαίνεται για το
Υπουργείο Παιδείας ότι είναι ιδιαίτερα χαµηλή, ενώ έργα όπως
το e-school και το e-university ανταγωνίζονται δηµόσιες υπηρε-
σίες που ήδη υπάρχουν και λειτουργούν µε ελάχιστο κόστος, ενώ
τώρα µε απόφαση της Κυβέρνησης περνούν σε ιδιώτες. 

Παρόµοια προβλήµατα έχουν και τα δηµόσια ΙΕΚ, όπου σε
πρόσφατη ανακοίνωσή τους οι διευθυντές καταγγέλλουν ότι δεν
έχουν πάρει χρηµατοδότηση από τον Μάρτη του 2022. Θυµίζω
εδώ την πρόθεση της Κυβέρνησης ότι τα ΙΕΚ µπορεί να γίνουν
αξιόπιστη επιλογή για όσες και όσους αποκλείονται από τα ΑΕΙ
λόγω της ελάχιστης βάσεις εισαγωγής και πολλά άλλα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Τονίζω για µια ακόµη φορά ότι η επό-
µενη προοδευτική κυβέρνηση που θα προκύψει από τις κάλπες,
που θα στηθούν πολύ σύντοµα, όχι µόνο θα καταργήσει όλα τα
αντιεκπαιδευτικά νοµοσχέδια Κεραµέως - Μητσοτάκη, αλλά θα
προχωρήσει και σε συγκεκριµένες ποιοτικές και ποσοτικές αλ-
λαγές, που παρουσιάστηκαν στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης
από τον Πρόεδρό µας, τον Αλέξη τον Τσίπρα, και, µάλιστα, χθες
παρουσιάστηκαν και πιο εξειδικευµένα από τον Τοµεάρχη του
ΣΥΡΙΖΑ, τον συνάδελφο Νίκο Φίλη, που στόχο θα έχουν την εν-
δυνάµωση µε προσωπικό σε σχολεία, πανεπιστήµια, βιβλιοθήκες,
ΙΕΚ και κάθε εκπαιδευτικό φορέα µε την ουσιαστική αύξηση των
δαπανών, ώστε να αγγίξει, επιτέλους, τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
µε κατανοµή των πιστώσεων προς όφελος της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας και όχι µοιράζοντας δηµόσιους πόρους σε ιδιώτες για
επενδύσεις εντός, εκτός και εναντίον της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Αυτή είναι η στρατηγική µας για την επόµενη µέρα και ξέρουµε
ότι ο ελληνικός λαός δεν θα αργήσει να στείλει το µήνυµά του
κλείνοντας τη δεξιά και αγοραία παρένθεση που άνοιξε η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Θα σχολάσει την Κυβέρνηση, που για να κρα-
τηθεί στην εξουσία φίµωσε τον Τύπο, έβαλε την ακροδεξιά σε
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κρίσιµα Υπουργεία, στηρίχθηκε στην αστυνοµική βία και τη βρώ-
µικη προπαγάνδα µε πλήρη αντιστροφή της πραγµατικότητας. Θα
σχολάσει την Κυβέρνησή σας, µια κυβέρνηση καταστροφική και
επιζήµια, που για να κρατηθεί στην εξουσία στηρίχθηκε στις συµ-
µαχίες µε τους λίγους, προστάτευσε τα συµφέροντα, ξεπούλησε
τη δηµόσια περιουσία και εγκατέστησε παρακρατικούς µηχανι-
σµούς παρακολούθησης αδιαφορώντας για τους πολλούς, για τη
δηµοκρατία, για την ίδια τη χώρα και τη διεθνή της θέση. Θα σχο-
λάσει οριστικά τη συνολική θεσµική παρακµή που ζει η χώρα. 

Δικαιοσύνη παντού µε µια προοδευτική αριστερή Κυβέρνηση
που θα υπηρετήσει ψυχωµένα και µε αξιοπρέπεια τα συµφέ-
ροντα της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Ξανθό. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Χιονίδης
και ολοκληρώνεται η διαδικασία µε τον κ. Παπαδόπουλο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι περασµένη η ώρα.

Έχει περάσει αρκετός χρόνος από την παρέµβαση του Υπουρ-
γού Υγείας, αλλά θα µου επιτρέψετε να σχολιάσω λίγο την προ-
σπάθεια αντιστροφής της πραγµατικότητας, την οποία έκανε µε
τη γνωστή πολιτική θρασύτητα που τον διακρίνει. 

Ήρθε, λοιπόν, εδώ ο κ. Πλεύρης και µας είπε ότι η σηµερινή
Κυβέρνηση έχει αυξήσει τις δαπάνες υγείας και περίπου γίνεται
µια κοσµογονία στο σύστηµα υγείας και ότι ο ΣΥΡΙΖΑ περίπου
είχε αδιαφορήσει για το ΕΣΥ και τα πράγµατα πήγαιναν από το
κακό στο χειρότερο. Όσοι έχουν στοιχειωδώς επαφή µε την
πραγµατικότητα ξέρουν φυσικά ότι αυτό δεν ισχύει. 

Και εδώ έκανε και µια απίστευτη, προκλητική και προσβλητική
για τη νοηµοσύνη µας αριθµητική αλχηµεία. Παρουσίασε έναν
δείκτη. Είπε ότι το 2019 η δαπάνη της Κυβέρνησης ήταν 3,8 δι-
σεκατοµµύρια για την υγεία, ενώ τώρα η Νέα Δηµοκρατία το έχει
φτάσει στα 5,2. Άρα είναι 1,4 δισεκατοµµύριο παραπάνω. Άρα τι
θέλετε τώρα και µας ασκείτε κριτική; Τα 3,8 δισεκατοµµύρια ήταν
ο ένας κουµπαράς, ήταν ο κρατικός προϋπολογισµός και υπήρχε
άλλος ένας κουµπαράς που λεγόταν δαπάνες του ΕΟΠΥΥ, που
ήταν 5.095.000.000. Και οι συνολικές δαπάνες υγείας οι δηµόσιες
πρέπει να ξέρει ο Υπουργός ότι στην κατώτερη φάση των µνη-
µονίων που ήταν το 2014, τότε που είχε προηγηθεί µια σωρευτική
µείωση 40%, είχαν φτάσει τα 8,2 δισεκατοµµύρια. Τώρα είναι 9,5
δισεκατοµµύρια. 

Συγκρίνει, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός ανόµοια πράγµατα και
ανόµοιες περιόδους. Το µέτρο σύγκρισης είναι οι δαπάνες
υγείας ως ποσοστό του ΑΕΠ και όχι οι απόλυτοι αριθµοί. 

Και βεβαίως να θυµίσω ότι το ποσοστό του ΑΕΠ που δαπα-
νούµε για την υγεία πριν από την κρίση το 2009 ήταν 6,8%. Κα-
τακρηµνίστηκε στο 4,6% τα πρώτα πέντε µνηµονιακά χρόνια.
Τόσο το παραλάβαµε το 2015. Καταφέραµε να το φτάσουµε στο
5,1% µε 5,2% και σε αυτό το επίπεδο είναι και τώρα. Ήταν πέρυσι
5,16% και φέτος οι εκτιµήσεις είναι ότι θα φτάσει το 5,2% του
ΑΕΠ. 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορούν να συγκριθούν ανόµοιες περίοδοι,
δηλαδή περίοδοι δηµοσιονοµικής στενότητας, µνηµονίων και µέ-
τρων λιτότητας και περίοδοι που έχει χαλαρώσει το δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο και στη χώρα µας και στην Ευρώπη και υπάρχει µια
πρωτοφανής παγκόσµια υγειονοµική κρίση, που έχει κινητοποι-
ήσει επιπλέον πόρους στα συστήµατα υγείας σε όλο τον κόσµο.
Και οι χώρες του τρίτου κόσµου και οι υποανάπτυκτες χώρες ενί-
σχυσαν τις δαπάνες τους αυτή την περίοδο. 

Και, βεβαίως, το κρίσιµο θέµα είναι οι ανισότητες, γιατί εκεί
φαίνεται το αποτέλεσµα της πολιτικής. Υπάρχει ένας πολύ σκλη-
ρός δείκτης για την ανισότητα στη φροντίδα υγείας, που είναι οι
ακάλυπτες υγειονοµικές ανάγκες των ανθρώπων. Ήταν το 2009,
πριν από την κρίση, 4% του πληθυσµού. Έφτασαν να είναι 14,5%
στα δικά σας τα χρόνια. Το µειώσαµε δραστικά στο 8,5% και στην
περίοδο της τριετούς διακυβέρνησής σας ξαναπήγε στο 24%. 

Εσείς, λοιπόν, αυξήσατε τις ανισότητες, δηλαδή την υγειονο-
µική φτώχεια στη χώρα. Αυτό συµβαίνει αυτή την περίοδο. Το
24% του πληθυσµού, ένας στους τέσσερις πολίτες αδυνατεί να
καλύψει τις ανάγκες του, λόγω µεγάλης εισοδηµατικής ανέχειας

και λόγω δυσκολιών πρόσβασης και δυσλειτουργίας του ΕΣΥ. 
Και έρχεστε και µας λέτε τώρα ότι έχετε κάνει σοβαρό έργο

στον τοµέα της υγείας; Και επικαλείται ο Υπουργός µονίµως το
Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο προφανώς δεν υπήρχε την προ-
ηγούµενη περίοδο. Και λέει ότι θα δαπανήσει εκατοµµύρια από
το Ταµείο Ανάκαµψης για την ενεργειακή αναβάθµιση, λες και το
θέµα είναι οι υποδοµές σήµερα στο σύστηµα υγείας και όχι η
τροµερή κρίση στελέχωσης, η τροµερή απώλεια ανθρώπινου δυ-
ναµικού, οι παραιτήσεις, το κλίµα απογοήτευσης, παραίτησης
και φυγής των νέων γιατρών και από το σύστηµα υγείας και από
τη χώρα; 

Και απέναντι σε αυτό το νέο περιβάλλον διάλυσης ουσιαστικά
του δηµόσιου συστήµατος υγείας, αυτό που έχετε να πείτε είναι
ότι θα δώσατε 10% αύξηση στους γιατρούς και νοµίζετε ότι µε
αυτόν τον τρόπο µπορεί να αντιµετωπιστεί και να αντιστραφεί
αυτό το πράγµα; Πραγµατικά είστε εκτός πραγµατικότητας. 

Αυτές τις µέρες στη Μεγάλη Βρετανία γίνονται κινητοποιήσεις
των εργαζοµένων του NHS και κυρίως των νοσηλευτών, που λένε
πάρα πολύ απλά ότι οι χαµηλοί µισθοί αποδυναµώνουν το δηµό-
σιο σύστηµα, οδηγούν σε παραίτηση προσωπικού και κυρίως σε
εκπτώσεις στη φροντίδα. Γι’ αυτό και χρειαζόµαστε µια γενναία
παρέµβαση που θα αναβαθµίσει και τις µισθολογικές και τις ερ-
γασιακές και τις εκπαιδευτικές συνθήκες στο σύστηµα υγείας. 

Όµως, πώς θα γίνει αυτό σε ένα ΕΣΥ το οποίο το οδηγείτε σε
πλήρη αποδόµηση, µε τον πρόσφατο νόµο για την πλήρη και
αποκλειστική απασχόληση που την καταργήσατε, αναιρώντας τη
βασική εργασιακή συνθήκη του συστήµατος και ουσιαστικά ανοί-
γοντας την πόρτα του ΕΣΥ σε µια ιδιωτικοοικονοµική λειτουργία;
Βάζετε τους γιατρούς του ΕΣΥ να αναζητούν συµπληρωµατικά
εισοδήµατα από την τσέπη των πολιτών. 

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον, πραγµατικά, πιστεύει κανείς ότι
µπορεί να βελτιωθεί η φροντίδα του ασθενή που δεν έχει λεφτά
να πληρώσει και που έχει ως µοναδική καταφυγή το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας για να έχει δωρεάν υπηρεσίες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς, λοιπόν, καταθέσαµε και σήµερα µια τροπολογία η οποία

διευρύνει, σε εργαζόµενους που είναι σε κρίσιµους τοµείς του
κοινωνικού κράτους, το επίδοµα των 600 ευρώ το οποίο δόθηκε
στους ένστολους. Αφορά το προσωπικό του ΕΣΥ, τους εκπαιδευ-
τικούς όλων των βαθµίδων και τους εργαζόµενους στην καθα-
ριότητα των ΟΤΑ. Αυτό θεωρούµε ότι είναι µια στοιχειώδης
πράξη αποκατάστασης, µερικής έστω αποκατάστασης της αδι-
κίας απέναντι σε κρατικούς λειτουργούς, που αυτά τα δύσκολα
χρόνια της πανδηµίας και της κρίσης βοήθησαν εξαιρετικά. 

Και όσον αφορά τον προϋπολογισµό, εµείς θεωρούµε ότι
πραγµατικά τα µεγέθη στον τοµέα της υγείας ενισχύουν το επι-
χείρηµα και την κριτική ότι είστε σε διατεταγµένη υπηρεσία ορι-
στικής αποδιοργάνωσης και διάλυσης του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, όχι µόνο για λόγους ιδεολογικής εµµονής και νεοφιλε-
λεύθερης ιδεοληψίας, αλλά για να διευκολυνθούν επιχειρηµατικά
συµφέροντα, οι κλινικάρχες και οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εται-
ρείες. Μείον 53 εκατοµµύρια ευρώ για τα νοσοκοµεία και την
πρωτοβάθµια φροντίδα, µείον 107 εκατοµµύρια ευρώ για τις λοι-
πές πλην φαρµάκου δαπάνες του ΕΟΠΥΥ, µείον 149 εκατοµµύ-
ρια ευρώ κρατική χρηµατοδότηση προς τον ΕΟΠΥΥ. Αυτό είναι
ένα περιβάλλον συρρίκνωσης πόρων σε µια περίοδο που χρει-
άζεται γενναία επένδυση πόρων και στρατηγική σύγκλισης µε
τον µέσο όρο της Ευρώπης από τον οποίο αποκλίνουµε συνεχώς
ολοένα και περισσότερο.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι το πολιτικό δίληµµα στις επόµε-
νες εκλογές στον τοµέα της υγείας είναι: Υγεία για όσους έχουν
χρήµατα ή ισότητα, κοινωνική δικαιοσύνη, καθολικότητα και αξιο-
πρέπεια στην υγεία; Ανισότητες ή δικαιοσύνη παντού; Αυτό είναι
το κρίσιµο πολιτικό δίληµµα, δικαιοσύνη στην υγεία, στην εργα-
σία, στην οικονοµία, στην κοινωνική προστασία, στο κράτος δι-
καίου.

Με εσάς, µε την πολιτική σας υποχωρούν όλοι αυτοί οι κρίσιµοι
δείκτες για τη συνοχή και την αξιοπρέπεια της χώρας και θεωρώ
ότι αυτό που πραγµατικά χρειάζεται σήµερα η κοινωνία είναι ένα
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νέο σχέδιο προοδευτικό, το οποίο θα µειώνει ανισότητες και θα
δίνει µια βιώσιµη προοπτική, µια πολιτική διέξοδο που θα καλύ-
πτει µε αξιοπρέπεια τις εκρηκτικές κοινωνικές ανάγκες αυτής της
περιόδου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χιονί-
δης έχει τον λόγο και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Παπαδόπουλο.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από σχε-

δόν δεκαπέντε ώρες και τέταρτη µέρα σήµερα στον προϋπολο-
γισµό νοµίζω ότι είχαµε την ευκαιρία όλοι στο κορυφαίο γεγονός
του Κοινοβουλίου να µιλήσουµε, το σύνολο σχεδόν των Βουλευ-
τών και της Κυβέρνησης, περιµένοντας να κλείσουµε αύριο µε
τους πολιτικούς Αρχηγούς και τον Πρωθυπουργό µας.

Πραγµατικά, είναι ο δωδέκατος προϋπολογισµός από τότε που
έχουµε την κρίση, είναι ο τέταρτος της συγκεκριµένης κοινοβου-
λευτικής περιόδου και, βεβαίως, είναι ο πρώτος µετά τις κρίσεις
που προβλέπει δηµοσιονοµικό πλεόνασµα της τάξης του 1,6%.

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι το κύριο χαρακτηριστικό αυτής
της Κυβέρνησης είναι η αξιοπιστία. Και τι σηµαίνει αξιοπιστία;
Κάνω τα πράγµατα που υπόσχοµαι προεκλογικά, αυτά που προ-
ϋπολογίζω και τα πετυχαίνω και αυτό είναι το µεγάλο µήνυµα.
Αυτό είναι το κύριο χαρακτηριστικό της Κυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Βέβαια, πρέπει σε όλη αυτή την προσπάθεια που κάνουµε να
βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα. Η µεγάλη εικόνα είναι ο κόσµος και
η Ευρώπη, όχι ο µικρόκοσµός µας µόνο. Και, µάλιστα, είναι πολύ
σηµαντικό να συνδηµιουργούµε αυτή την εικόνα, να παρεµβαί-
νουµε σε αυτή την εικόνα, πράγµα το οποίο κάνει πλέον η Ελ-
λάδα και ο Πρωθυπουργός συστηµατικά σε όλα τα fora είτε
αφορά την Ευρώπη είτε το παγκόσµιο γίγνεσθαι. Και αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό, το να συνδιαµορφώνεις αυτή τη σπουδαία
εικόνα.

Επίσης, πρέπει να βάλουµε κάποιους κανόνες, να κάνουµε
συγκριτικές αξιολογήσεις, γιατί τα πάντα στη ζωή είναι µία συγ-
κριτική αξιολόγηση.

Και λέµε ότι στη συγκριτική αξιολόγηση πρώτος κανόνας είναι
ο εξής: Η εφαρµογή και η πορεία των τελευταίων τριών ετών
είναι επιτυχηµένη; Και αυτό για να ξέρουµε τι προσδοκίες έχουµε
από τον νέο προϋπολογισµό.

Ο δεύτερος κανόνας είναι τι συµβαίνει µε τα ισχύοντα στην Ευ-
ρώπη και τον υπόλοιπο κόσµο. Ως παράδειγµα, δηλαδή, λέµε η
Ελλάδα που κατάφερε να έχει σε πολύ δύσκολες συνθήκες 9%
πληθωρισµό, όταν τον Σεπτέµβριο ή τον Οκτώβριο ήταν 12% ή
12,5% σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρώπης που έχει 10%, εί-
µαστε σχετικά καλά; Ναι. Είµαστε ευτυχείς; Καθόλου. Αλλά επί-
σης θα πρέπει να δούµε και τι γίνεται στις Ηνωµένες Πολιτείες
µε πληθωρισµό 7,7% τον Σεπτέµβριο και πανηγυρίζουν σήµερα
που έχουν 7,3%. Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε και αυτή την αξιο-
λόγηση. 

Ο τρίτος παράγοντας είναι σε σχέση µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, τα πεπραγµένα εννοώ της προηγούµενης τετραετίας
και της Κυβέρνησης της συγκεκριµένης, της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν θα µπω καθόλου σε αυτό, γιατί αυτό κρίθηκε στις εκλογές
και κρίνεται και κάθε µέρα. Όλοι ξέρουµε τα πεπραγµένα και τα
προηγούµενα και δεν χρειάζεται να αναλωνόµαστε συνεχώς σε
αυτό. 

Επίσης πρέπει να δούµε αν αποδεχόµαστε ή όχι αυτά τα οποία
λέει η ΕΛΣΤΑΤ, αυτά που λένε ξένοι οίκοι, η Ευρωπαϊκή Ένωση
ή αν αυτά πρέπει να τα αγνοούµε ή να τα παίρνουµε πολύ στα
σοβαρά, γιατί δεν είναι θέµα συµπάθειας η κάθε κυβέρνηση.
Αυτοί οι δείκτες είναι πραγµατικά πολύ σκληροί και βλέπουµε ότι
φαίνεται να βελτιώνονται στη συγκεκριµένη περίοδο για την Ελ-
λάδα.

Και έχουµε συγκεκριµένους δείκτες, πολύ σκληρούς δείκτες,
όπως, παραδείγµατος χάριν, τον δείκτη οικονοµικού κλίµατος
που ενώ όλη η Ευρώπη είναι στο 93,7% σύµφωνα µε το τελευταίο
του Νοεµβρίου, βλέπουµε ότι η Ελλάδα είναι στο 101,5%. Δεν
θέλω να αναφερθώ σε περισσότερους δείκτες γιατί και ο χρόνος
µας είναι περιορισµένος και η ώρα είναι περασµένη. Αυτό που

θέλω να πω είναι ότι η Ελλάδα σήµερα έχει αποκτήσει γεωπολι-
τική και κυρίως γεωοικονοµική εµβέλεια η οποία είναι τέτοια που
δεν υπήρξε ποτέ ξανά. 

Τι συµβαίνει, λοιπόν, µε τον καινούργιο προϋπολογισµό; Τι πε-
τύχαµε τα τελευταία χρόνια; Πετύχαµε να έχουµε µια ανάπτυξη
του 5,6%. Απέτυχε σε κάτι ο προηγούµενος προϋπολογισµός;
Ναι, απέτυχε! Ήταν πολύ συντηρητικός. Προέβλεπε πολύ χαµη-
λότερο ποσοστό ανάπτυξης. Ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση µας έδινε
6% και κάτι, άλλοι οργανισµοί µας έδιναν 6,7%, εµείς προβλέ-
πουµε 5,6%. Χαιρόµαστε που είµαστε µε αυτόν τον τρόπο σοβα-
ροί και µε συντηρητικό τρόπο κάνουµε τους υπολογισµούς µας
πάντοτε.

Μιας και είναι εδώ ο Υφυπουργός των Οικονοµικών, πολλές
φορές λέµε ότι έχουµε υπερέσοδα και ότι αυτά είναι από την
υπερφορολόγηση. Όταν έχεις µειώσει πενήντα φόρους, έχεις
µειώσει τόσο πολύ την άµεση φορολογία και την έµµεση και τον
ΕΝΦΙΑ και µία σειρά άλλων φόρων, πώς είναι δυνατόν να λες ότι
υπερφορολογώ; Τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι έχουµε συνετή φορο-
εισπρακτική πολιτική, µειώσαµε πλέον τη φοροδιαφυγή, αυξή-
θηκε -και θα αναφερθώ παρακάτω- ο πλούτος της Ελλάδος, άρα
είναι εύλογο. 

Όταν συζητούµε ότι έχει αυξηθεί κατά 25 δισεκατοµµύρια το
ΑΕΠ τα τελευταία χρόνια, όταν φτάσαµε στο σηµείο να λέµε ότι
πλέον αυτό το δυσβάσταχτο σχεδόν 190% επί του ΑΕΠ, το χρέος
της Ελλάδος δηλαδή, έχει φτάσει στο 170% και σε λίγο καιρό θα
πάµε, του χρόνου δηλαδή, µε αυτόν τον προϋπολογισµό κάτω
από το 160%, αυξάνοντας κατά 45 δισεκατοµµύρια τα έσοδα του
δηµοσίου, δηλαδή το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, αυτά είναι γε-
γονότα τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά. 

Και βεβαίως αυτό αναγνωρίζεται και αναγνωρίστηκε πρό-
σφατα. Έντεκα φορές αναβαθµίστηκε η οικονοµία. Περιµένουµε.
Και αν δεν υπήρχε αυτή η ένταση στην τεράστια ενεργειακή
κρίση και στον πόλεµο, σήµερα θα είχαµε πάρει ήδη από τον Σε-
πτέµβρη την επενδυτική βαθµίδα. Ευελπιστούµε πως πολύ σύν-
τοµα, δηλαδή πριν την άνοιξη, πιθανόν να έχουµε την επενδυτική
βαθµίδα που είναι ο µεγάλος στόχος και η µεγάλη επιτυχία της
Ελλάδας. 

Δεν θέλω να αναφερθώ περισσότερο. Αναλύθηκαν µε πολύ σο-
βαρό τρόπο, µε στοιχεία µη αµφισβητήσιµα από όλους. Υπό αυτή
την έννοια θεωρώ ότι έχουµε έναν αξιόπιστο προϋπολογισµό ο
οποίος έχει την ανάπτυξη ως κύριο στόχο, βάζοντας όµως ένα
τεράστιο κοινωνικό πρόσηµο βοήθειας στους πιο ευάλωτους. 

Όσον αφορά τις παγκόσµιες ανισότητες το γνωρίζουµε και
πρέπει όλοι να παλέψουµε γι’ αυτές. Στην Ελλάδα και αυτός ο
δείκτης, αν τον δούµε καλά, τα τελευταία χρόνια έχει βελτιωθεί. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είµαστε στη σωστή κατεύθυνση µε σοβα-
ρότητα και αυτό είναι µια υπόθεση την οποία οφείλουν να την
αναγνωρίσουν όλοι. Γιατί είναι αλήθεια ότι µερικοί λένε ότι είναι
παράδοξο το φαινόµενο «πώς θα µειώσεις Μητσοτάκη τον φόρο,
πώς θα δώσεις τόσες παροχές αυτά τα χρόνια µε τις τεράστιες
κρίσεις και συγχρόνως θα έχεις και ανάπτυξη;». Να, λοιπόν, που
το µοντέλο βγαίνει και το µοντέλο βγαίνει µε πολύ σκληρή δου-
λειά, µε στόχευση και βεβαίως τη φροντίδα όλων των Ελλήνων,
που πιστέψαµε σε αυτό και συνεχίζουµε να δίνουµε τη µάχη µας
για µια καλύτερη Ελλάδα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώνουµε µε τον κ. Παπαδόπουλο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν γνωρίζουµε, αγαπητοί
συνάδελφοι, εάν ο Πρωθυπουργός ανακοινώσει αύριο την προ-
σφυγή στις κάλπες µετά τις συνταρακτικές, τοξικές αποκαλύψεις
για τα πιράνχας της διαφθοράς. Τα θυµόµαστε και από το σκάν-
δαλο «SIEMENS», «NOVARTIS», τον εκµαυλισµό Βουλευτών και
Ευρωβουλευτών, τις παράνοµες επισυνδέσεις, που εκθέτουν τη
χώρα, για το µακιαβελικό, παρακµιακό σύστηµα εξουσίας. 

Εµείς έχουµε καταλήξει ότι η πρότασή µας για συµµαχική προ-
οδευτική διακυβέρνηση συνεπάγεται τον βαθύ εκδηµοκρατισµό
του κράτους, της δηµόσιας διοίκησης, των αρµών της εξουσίας,
την εντιµότητα, τη συµµετοχική δηµοκρατία. Η δικαιοσύνη παν-
τού είναι προϋπόθεση για να υπάρχει κράτος πρόνοιας, δίκαιη
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και βιώσιµη ανάπτυξη, παραγωγική ανασυγκρότηση, βελτίωση
της πραγµατικής οικονοµίας, αναγέννηση της χώρας. 

Έχουµε ανακοινώσει τις έξι κυβερνητικές µας προτεραιότητες
µε κοστολόγησή τους. Ο κ. Σταϊκούρας δηλώνει ότι δεν τις αντέ-
χει ο προϋπολογισµός, ότι µπορούν να οδηγήσουν σε δηµοσιο-
νοµικό εκτροχιασµό. Ποιες ακριβώς; Συζητάµε τόσες µέρες και
δεν έχουµε ακούσει µια απάντηση, ποιες ακριβώς από εκείνες
τις κοστολογηµένες προτάσεις οδηγούν σε εκτροχιασµό του
δικού µας µοντέλου οικονοµίας. 

Εκρηκτικό µείγµα για τη σταθεροποίηση της οικονοµίας απο-
τελούν οι απευθείας αναθέσεις, η τροφοδότηση του καρτέλ
ενέργειας από τους καταναλωτές, τις ΔΕΥΑ για τους ΤΟΕΒ, τη
φορολογία όλων µας, η αδιαφιλονίκητη, αχαλίνωτη ακρίβεια, η
αισχροκέρδεια, η τεράστια µείωση της αγοραστικής δύναµης, η
αύξηση του ιδιωτικού χρέους, οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοι-
κίας, η διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων και της παιδικής
φτώχειας, η κατεδάφιση και εµπορευµατοποίηση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, που την έκανε ο κ. Πλεύρης του Υπουργείου
Υγείας και µας µίλησε σήµερα εδώ για το ότι ανεβαίνουν οι δα-
πάνες υγείας. Σχετικά µε τι; 

Ο Ανδρέας Ξανθός έδωσε συγκεκριµένα στοιχεία για το ποια
ήταν η πραγµατικότητα µε τις δαπάνες υγείας. Αγνοεί ο Υπουρ-
γός Υγείας ότι υπάρχουν νέες ανάγκες και δυνατότητες, οι
οποίες οδήγησαν και στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Τι ακριβώς, κύριε Πλεύρη, µπορεί να οδηγήσει στον δηµοσιο-
νοµικό εκτροχιασµό των δαπανών για την υγεία; Τι θα γίνει αν
αυξήσουµε τους µισθούς των δηµόσιων λειτουργών του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, εάν µονιµοποιήσουµε τους επικουρικούς,
εάν κάνουµε µαζικές αναγκαίες προσλήψεις για να µην κλείσουν
κλινικές και τµήµατα, αν θεσµοθετήσουµε γενναία κίνητρα για
αγώνες ειδικότητες, άγονες προκηρύξεις θέσεων για την επι-
στροφή στην Ελλάδα των γιατρών που µετανάστευσαν, για τη
στελέχωση των δοµών υγείας στα νησιά, αν αυξήσουµε τις τοπι-
κές µονάδες υγείας, που δεν τις αυξήσατε ούτε κατά µία.

Είναι σίγουρο ότι δεν µπορεί να προκληθεί δηµοσιονοµικός
εκτροχιασµός, αν αυξήσουµε το αφορολόγητο όριο στα 10.000
ευρώ, αν προωθήσουµε τον ακατάσχετο επαγγελµατικό λογα-
ριασµό, αν πληρώσουµε τα αναδροµικά των συνταξιούχων, αν
καθιερώσουµε τη δέκατη τρίτη σύνταξη, αν αντιµετωπίσουµε µε
αύξηση των δαπανών το οξύτατο δηµογραφικό πρόβληµα.

Οι έξι κυβερνητικές προτεραιότητες που ανακοινώσαµε απο-
τελούν βάση και για το κοινό πρόγραµµα της συµµαχικής προ-
οδευτικής κυβέρνησης. Σηµαντικές επιλογές για όσα
προτείνουµε είναι η µετάβαση στο ποιοτικό, ολοκληρωµένο, δω-
ρεάν, αποτελεσµατικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας, η επανακρατικο-
ποίηση της ΔΕΗ, του ΔΕΔΔΗΕ, του ΑΔΜΗΕ, η διαγραφή µεγάλου
µέρους του ιδιωτικού χρέους που δηµιουργήθηκε στην πανδη-
µία, η αποτελεσµατική προστασία της πρώτης κατοικίας, η αλ-
λαγή του Πτωχευτικού Κώδικα, η ρύθµιση οφειλών, η αυτόµατη
τιµαριθµική αναπροσαρµογή. 

Καθοριστικές είναι και οι δυνατότητες ριζικής ανακατανοµής
των πόρων του Ταµείου Ανάπτυξης Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, για να χρηµατοδοτήσουν µε επάρκεια τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις που είναι αποκλεισµένες από το επιτόκιο 0,8% του
Ταµείου Ανάπτυξης Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για να χρη-
µατοδοτήσουν τη στεγαστική πολιτική, την τράπεζα στέγης, τις
φοιτητικές εστίες στις επαρχιακές πόλεις, όπως τα Τρίκαλα, τη
στεγαστική αποκατάσταση των σεισµοπαθών, των Ελληνοπον-
τίων του οικισµού Φαρκαδόνας, τη στήριξη του πρωτογενούς
τοµέα, στην πληρωµή των αγροτών, των παραγωγών µας, των
αγελαδοτρόφων των Νοµών Τρικάλων, Καρδίτσας, Μαγνησίας
και Ηµαθίας, που περιµένουν να πληρωθούν για µια πιλοτική
εφαρµογή ενός προγράµµατος που έγινε. Περιµένουµε να δούµε
τις δυνατότητες, για να αξιοποιηθούν αυτές οι δυνατότητες για
την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, µε εθνικό και
περιφερειακό χωροταξικό σχεδιασµό, µε ενεργειακές κοινότη-
τες, φωτοβολταϊκά στις στέγες. 

Δεν θέλω να κουράσω άλλο. Νοµίζω, αγαπητοί συνάδελφοι,
ότι ο µονεταριστικός κυβερνητικός προϋπολογισµός του 2023
δεν θα εφαρµοστεί, θα αλλάξει ριζικά και δίκαια µετεκλογικά και
στα έσοδα και στις δαπάνες, γιατί θα υπάρξει πολιτική αλλαγή
και σχηµατισµός προοδευτικής συµµαχικής κυβέρνησης, αν
πραγµατικά όλα αυτά που ακούστηκαν ως προγραµµατικές προ-
τάσεις και ως προτεραιότητες και των άλλων προοδευτικών κοµ-
µάτων οδηγήσουν πραγµατικά στην προγραµµατική σύγκλιση, η
οποία είναι εφικτή. Και µε αυτή τη δυνατότητα νοµίζω ότι πρέπει
να αξιοποιηθεί η ήττα της Νέας Δηµοκρατίας στις επερχόµενες
εκλογές και ο σχηµατισµός προοδευτικής συµµαχικής κυβέρνη-
σης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπαδόπουλο.

Σας υπενθυµίζω ότι η συνεδρίαση αύριο ξεκινά στις 10.30’.
Μετά την εξάντληση του καταλόγου των διακοσίων πέντε εγγε-
γραµµένων οµιλητών και τις δευτερολογίες του Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων, θα ακολουθήσουν οι οµιλίες των πολιτικών
Αρχηγών µε αντίστροφη σειρά σύµφωνα µε όσα έχουµε συµφω-
νήσει εξαρχής.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.49’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Σάββατο 17 Δεκεµβρίου 2022 και ώρα 10.30’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέ-
χιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού
οικονοµικού έτους 2023».
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